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ÖN SÖZ

Oxucum! İndiyədək buna oxşar kitab görüb-oxumamısan. Burada 
ölkədə hökm sürmüş diktator rejiminin bilərəkdən məhv etdiyi 

həmvətənlərimizin kədərli bioqrafiyaları toplanmışdır. Sən günahsız gül­
lələnmiş, Sibirə və müxtəlif həbs düşərgələrinə göndərilmiş yurddaşları­
mızın həyatlarının son günlərini və saatlarını ancaq fikrən təsəvvürə gətirə 
bilərsən.

«Sosializm» illərində saysız-hesabsız azərbaycanlıların həyatlarını 
buğda dəni kimi üyütmüş dövlət cəza dəyirmanının necə işlədiyini isə an­
caq həmin dövrün dəhşətlərini görüb, acısını çəkmiş nənə və babalarımız 
xatırlaya bilərlər. Təəccüblü deyil ki, 1920-ci il aprelin 28-də Azərbaycan 
Demokratik Respublikasının əvəzinə hökumət başına gələn Sovet haki­
miyyəti Leninin «Yaşasın müstəqil Azərbaycanlı) teleqramına əsasən De­
mokratik hökumət tərəfindən əsası qoyulmuş Azərbaycan xalqının tərəqqi­
sinə və çiçəklənməsinə kömək vəd etdiyi halda, hökmranlığının elə ikinci 
günündən - 1920-ci il aprelin 29-dan Azərbaycanın çiçəklənməsi naminə 
işləyə biləcək kəslərin hamısını aradan götürmək xəttini həyata keçirməyə 
başladı.

Sözün hərfi mənasında XI Qızıl Ordunun İnqilabi Hərbi Şurası və Azər­
baycanın yeni Sovet hökuməti öz fəaliyyətinin ikinci günündən «Müsavat» 
və «İttihad» partiyalarının rəhbərləri, sovet hakimiyyəti ilə əməkdaşlıq ru­
hunda bu partiyaların sonradan da fəaliyyət göstərəcəkləri barədə rəsmi 
müqavilə bağladı. Lakin bu müqavilələr tezliklə Azərbaycan xalqının qəd­
dar düşməni Pankratovun rəhbərlik etdiyi XI Ordunun Xüsusi Şöbəsi tərə­
findən pozuldu. Bu xüsusi şöbə, onun ardınca isə ÇEKA kütləvi həbslər 
aparmağa başladı, Lenin və Trotski tərəfindən yaradılan həbs düşərgələri 
az vaxtda Azərbaycan ziyalı nümayəndələri hesabına dolduruldu. Bu, qa­
nunsuz cəza tədbirlərinə məruz qalan həmvətənlərimizin birinci axını idi.
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Repressiyanın ikinci, daha güclü dalğası isə iyirminci illərə düşür və bu 
dalğa minlərlə azərbaycanlı kəndlisinin həyatını aparmışdır.

Məlumdur ki, bolşeviklər Oktyabr silahlı üsyanını qardaş qırğınına qo­
şulan kəndli kütləsi sayəsində həyata keçirə bilmişdilər. Çünki onlar kənd­
lilərə torpaq vəd etmişdilər. Buna görə də əvvəlcə torpağı kəndlilərə pay­
ladılar. Sonra isə onları tezliklə cürbəcür vergi və “ərzaq saplağı” ilə boğ­
mağa başladılar. Kəndlilərin müqaviməti əvvəlcə çoxlu kəndli ailələrinin 
antisovet elementlər kimi Sibirə və Uzaq Şimala - orada hamısı .əlbəttə ki, 
məhv oldular - sürgün etməklə qırılırdı. Sonradan 20-ci illərin sonları, 30- 
cu illərin əvvəllərində bədnam «kollektivləşmə» və ortabab kəndlilərin bir 
sinif kimi (qolçomaq adı ilə) ləğv edilməsinə başlanıldı. Sovet cəza orqan­
ları tərəfindən onların bütün mülkiyyətinin əlindən alınması, daha doğ­
rusu, mülkiyyətlərinin həyasızcasına mənimsənilməsi kəndlilərin kütləvi 
çıxışlarına səbəb oldu. Kənd sakinlərinin öz hüquqları uğrunda bu çıxışları 
siyasi orqanlar tərəfindən banditizm adlandırıldı və nəticədə orqanlar bu 
narazılıq və çıxışları silahla yatırmağa başladılar, özü də ən müasir silah 
və hərbi texnika tətbiq etməklə. Orqanların yaratdığı fövqəladə Üçlüklər 
Naxçıvan, Qarabağ, Şəki, Zaqatala, Quba, Lənkəran, Abşeron və başqa 
yerlərin minlərlə sakinini güllələnməyə məhkum edir, sürgünə göndərir­
dilər. Üçlüklər isə əsasən ermənilərdən ibarət idi.

Azərbaycan xalqının həqiqi faciəsi isə 1936-ci ildən başlandı. Xalq 
əleyhinə, xüsusilə ziyalılar əleyhinə cəza tədbirləri 1937-1938-ci illərdə 
daha da amansızlaşmışdı, hakimiyyətdə oturmuş dövlət quldur dəstəsi gö­
rünməmiş vəhşiliklə Sumbatovun, Borşovun, Gerasimovun, Sinmanın, Şe­
rin, Qriqoryanın, Markaryanın, Qalstyanm, Ohanesyanın, Avanesyanın və 
onların Atakişiyev kimi nökərlərinin və qeyrilarinin əlilə təxminən 70-80 
min Azərbaycan ziyalı nümayəndəsi - alim, yazıçı, artist, müəllim, gənc, 
din xadimi, Sovet və partiya idarəsi əməkdaşı, hərbçi - bir sözlə, bütün dü­
şünən beyinlər, qeyri-adi təfəkkür sahibləri bir ucdan məhv edildilər. Tək 
bircə xarici dil bilən şəxsləri də qırırdılar. Ölüm və cəza maşını dayanacaq- 
sız və fasiləsiz işləyirdi. Hər bir «xalq düşmənianə «məhkəmə» zamanı an­
caq 15 dəqiqə vaxt ayrılırdı (tək-tək hallarda 20 dəq.). İndi qoy oxucu özü 
1936-1937-ci illərdə bir saatda nə qədər adamın güllələnməyə məhkum 
edildiyini, nə qədər zəka sahiblərinin - azərbaycanlıların güllələndiyini 
özü hesablasın. Bir gündə 24 saat (96 nəfər), ayda 30 gün (2880 nəfər), 2 il 
yarımda isə 80 mindən çox. Bakıda bütün bu quldur tribunal iclaslarını Vı- 
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şinskinin müavini, bəşər övladının qatili Matuleviç, öz əlaltıları Zaryanov 
və Jiqurla birgə aparırdı. Biz ancaq Bakıdan danışırıq! Kim deyə bilər ki, 
Azərbaycanın kənd rayonlarında bu fövqəladə Üçlüklərin Xüsusi iclasla­
rının qərarları ilə neçə min günahsız məhv edilmişdir? Xüsusi düşərgələrə 
sürgün edilmiş «xalq düşmənləriwnin ailə üzvlərinin təxmini sayım kim 
deyə bilər?

Oxucum, lakin unutma ki, xalqımıza qarşı repressiya 40-50-ci illərdə 
də davam etmişdir. Bizim Sovet Azərbaycanına başçılıq edənlər tərəfindən 
neçə yüz min şəxsin həyatının məhv edildiyini hesablamaq çətin və bəlkə 
də qeyri-mümkündür. İbrətamizdir ki, öz həmvətənlərinə qarşı «qtrmızı 
terroru düşünüb həyata keçirənlərin özləri də cilovsuz qan çanağının qur­
banları oldular. Çünki külək yaradanlar mütləq tufana düşməli idilər. Qoy 
bu kitabda cəlladların əlilə qətlə yetirilmiş qohumlarının adlarını tapa bil­
məyənlər məni bağışlasınlar; axı hamı haqqında danışmaq mümkün deyil. 
Onların hamısını bununla təskinlik tapmağa çağırıram ki, əzizlərinin taleyi 
də burda adı çəkilənlərinkinə oxşar olmuşdur. Dərd bir də ondadır ki, gü­
nahsız qurbanların bu gün yaşayan övladları öz ata-babalarının cənazələri­
nin harada olduğunu bilmirlər. Allah onların hamısına rəhmət eləsin!

Oxucum! Bu kitab İradə xanım Əliyevanın böyük zəhməti sayəsində 
çıxdığına görə ona təşəkkürümü bildirirəm. Bütün materialları isə makina­
da Gülarə Əmirova yazmışdır. Gəlin ona da sağ ol deyək.
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ƏSL QIRIM ƏRƏFƏSİNDƏ

«İttihad» partiyasının son günləri

Bir neçə gündür ki, 1920-ci ildə «İttihad» partiyasının əleyhinə XI Or­
dunun Xüsusi Şöbəsinin qaldırdığı 20201 nömrəli cinayət işini oxuyub 
tədqiq edirəm. Bu nəhəng iş (900 vərəq - 1800 səhifə) sözsüz ki, ətraf­
lı öyrənməyi tələb edir. Partiyanın öncülləri doktor Qarabəy Qarabəyov, 
doktor Cəmil Ləmbəranski, Əlibəy Aşurbəyov, Məmməd Həsən Həsənov 
və partiyanın bir çox üzvlərinin (iş üzrə 155 nəfərin mühakimə olunduğu 
göstərilir) ifadələri tədqiqatçı üçün zəngin material verir.

«İttihad» partiyasının işi ilə bir neçə ay XI Ordunun Xüsusi Şöbəsi və 
onun rəisi, Azərbaycan xalqının cəlladlarından sayılan Pankratov məşğul 
olmuşdur.

Məlum olduğu kimi Azərbaycanda Sovet hakimiyyəti qurulduğu ilk 
gündən hökumət orqanlarının rəhbərləri indiki Bakı Sovetinin binasında 
hələ Sovet dövründən xeyli qabaq Azərbaycanda mövcud olan və fəaliyyət 
göstərən bütün partiyalarla centlmen (əməkdaşlıq) müqaviləsi bağlanmış­
dır. Lakin yeni hakimiyyətin cəza orqanları (XI Ordunun Xüsusi Şöbəsi, 
FK, DSİ) öz vədlərini pozaraq bütün partiyalara qarşı qırmızı terror elan 
etdilər və tezliklə ucdantutma həbslər və repressiyalar başlandı.

Mən artıq «Müsavat» partiyası üzvlərinin taleyi haqqında (bax: «Sovet 
həbs düşərgəsinin ilk məhbusların) yazmışam. «lttihad» partiyası üzvlə­
rinin taleyi də məhz belə oldu. "Sonradan heç bir amnistiya hüququ ve­
rilmədən” onlar müxtəlif həbs düşərgələrinə göndərildilər, bu isə həmin
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adamların məhvə məhkum edilinəsi demək idi. XI Ordunun Xüsusi Şö­
bəsinin «İttihad» partiyasının ləğvinə yönəldilmiş agcntura və istintaq işi 
metodlarını izləmək oxucular üçün, sözsüz ki, maraqlı olar.

XI Ordunun Xüsusi Şöbəsinin istintaq qrupunun 1920-ci il dekabrın 
14-də qəbul etdiyi qərarını (işin 273-275-ci səhifələri), Paris konfransın­
da Azərbaycan nümayəndə heyətinin üzvü Mir Yaqub Mehdinin doktor 
Q.Qarabəyova məktubunu (işin 276-cı səh.), AKP MK Siyasi Bürosunun 
1921-ci il yanvarın 23-də keçirilən bağlı iclasının protokolundan çıxarışı 
(işin 277-ci səh.) və XI Ordunun Xüsusi Şöbəsi üçlüyünün 1921-ci il yan­
varın 23-dəki qərarını (işin 278-279-cu səh.) diqqətinizə çatdırıram.

Oxucu görür ki, sənədlər hələ «təzə ikənw, yəni Xüsusi Şöbənin işçiləri 
hələ Azərbaycan xalqı ilə «tanış» olmamış, öz ağalıqlarının iki ayından 
sonra vədlərinə xilaf çıxaraq heç bir davranış normaları ilə hesablaşmadan 
siyasi qanqster kimi hərəkət etmiş, Azərbaycan xalqının ən qabaqcıl hissə­
sini aradan götürmüşlər.

Azərbaycan xalqının müxtəlif səviyyəli cəlladlarının fəaliyyətinə ayıq 
və doğru qiymət vermək vaxtı artıq gəlib çatmışdır. Hələlik ələ verilməyən 
çoxlu sənədlərə yenidən baxmaq (aşkar edilib məhv edilməli olan), azər­
baycanlıların qara siyahısını tapıb çap etdirmək lazımdır. Bu siyahılar ha­
radasa var, lakin onları tapmaq çox çətin olacaq. Fəqət axtarmaq, axtarmaq 
lazımdır. Çünki bunu kirovlar, mirzoyanlar, serebrovskilər. pankratovlar, 
sumbatovlar və başqa qaniçənlər tərəfindən məhv edilmiş həmvətənləri­
mizin ruhları tələb edir.

Sənədlər qeydsiz verilir. Qoy oxucu özü onları qiymətləndirsin. Famili­
yaların və adların yazılışı olduğu kimi saxlanıb.

QƏRAR

1920-ci il dekabrın 14-də biz, XI Ordunun hərbi müstəntiqləri - Ba­
bayev, Flyaqolls, Koribut və fəal hissənin katibi Petrosyan Azərbaycanda 
Sovet hakimiyyətinin silahlı üsyan yolu ilə devrilməsində ittiham olunan 
«İttihad” partiyasının 151 üzvünün və tərəfdarlarının istintaq işini icraatı­
mızdan keçirib müəyyən etdik ki, 1917-ci ildən «Rusiyada müsəlmanlıqn 
adı ilə mövcud olmuş «İttihad» (Birlik) partiyası 1920-ci ilin aprel ayın­
da Qırmızı Qoşunların Azərbaycana gəlməsilə bağlı fəaliyyətini dayan- 
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dirmişdir. Səbəb guya onların Sovet hakimiyyətilə elə bir prinsipial fikir 
ayrılıqlarının olmaması idi. Partiyanın buraxılması haqqındakı aktda iddia 
olunurdu: burjua ((Azadlığın çərçivəsində müsavatla açıq mübarizə aparan 
«İttihad» hesab edir ki, Qırmızı Sovet hissələrinin Azərbaycana gəlməsi 
müsavatçılarla mübarizədə müsbət həllini tapır. Və öz məqsədinə çatmış 
«İttihad» səhnədən gedir; hər hansı bir ciddi, müəyyən siniflərin içərisində 
kök salmış siyasi partiya mövqelərini döyüşsüz vermir, eləcə də «İttihad». 
Orta və xırda buıjuaziyanın ümidlərinin ifadəçisi olaraq əlbəttə, o özünü 
buraxma aktı ilə demək istəmirdi ki, «İttihad» ölüb və daha həyata qayıt­
mayacaq: göstərilən aktla partiyanın bütün üzvlərinə və ona rəğbət bəs­
ləyən burjuaziyaya «cəbhəni döndərmək», Azərbaycan üfüqlərində yeni 
təhlükəli bolşevik gücünü nəzərə almaq və başı kəsilmiş rus burjuaziyası­
nın, fəhlə sinfi tərəfindən məhv edilmiş eserlərin və menşeviklərin son me­
todları ilə mübarizəyə hazırlaşmaq siqnalı verilirdi. İş öz dibsiz ciblərinin 
mənafeyinə çatanda vəziyyəti gözəl başa düşən burjuaziya şəraiti nəzərə 
alaraq bütün Yaxın Şərqdə tanınan avantürist doktor Qarabəy Qarabəyo- 
vun rəhbərliyilə fəhlə sinfinin nailiyyətlərini boğmağa, öz itirilmiş hüquq­
larını bərpa etməyə yönəldilmiş fəaliyyətinə başladı. Qarabəyova təqdim 
olunmuş ittihamı sübut edən faktiki material Paris konfransına Azərbay­
can nümayəndəliyinin üzvü Mir Yaqub Mehdinin məktubudur. Göstərilən 
sənəddə deyilir ki, Qırmızı Ordunun Azərbaycana girməsilə onlar - «İt- 
tihadnçılar ondan rəhbər göstərişlər gözləyirlər və Azərbaycanın milli 
dirçəliş ümidləri onun adı ilə bağlıdır. Öz nüfuzundan İstifadə edərək o, 
üzərinə düşən borcu yerinə yetirəcəkdir. Qarabəyov Mir Yaqubdan məktub 
aldığını inkar etsə də, bu, ona verilən ittihamla sübut olunur. Mübarizə me­
todu kimi rus burjuaziyasının və onun nökərlərinin bədnam üsullarından: 
təbliğatdan, fitnəkarlıqdan, Bakı proletariatını və onun nailiyyətlərini qan 
içərisində boğmalı olan silahlı üsyandan istifadə edilməli idi,

1920-ci ilin iyul aymda fəaliyyətə başlayan, nə vaxtsa «vahid» olmuş 
«İttihad» üç müstəqil qrupa bölünür: «Vətən və ya ölümw, «Mərkəzi İt- 
tihadn, «Quranın əmin-aman!tğı». Göstərilən qruplar ideya və təşkilat 
cəhətdən müstəqil işləyirdilər, amma hamı sınanmış Qarabəyovun rəhbər­
liyi altında «Məhv olsun sovet hakimiyyəti!», «BoIşevizmə ölüm!», ((Baş­
da milli hökumətlər olmaqla Şərqdə müsəlmanlığa eşq olsun!” şüarları 
ətrafında birləşirdilər. Əvvəlcədən düşünülmüş niyyətlərin həyata keçiril­
məsində müsəlman kəndlisinin son həddə çatmış fanatik cəhalətinə, xırda 
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və orta burjuaziyanın Sovet hakimiyyətinə oian barışmaz nifrətinə, mənfur 
MÜSAVATIN devrilməsindən sonra hələ soyumamış dar-millətçi ovqat­
lara bel bağlanırdı. «İttihad»ın hər üç nöqtəsi Sovet hakimiyyətinə nifrət 
bəsləyir və onu yıxmaq təşəbbüsündə idi. Qarabəyov bu qruplar içərisində 
əsas diqqəti sayının çoxluğu ilə seçilən və maddi cəhətdən təminatlı olan 
«Vətən və ya ölüm» qrupuna yetirirdi. Möhtərəm Qarabəyovun xüsusi 
diqqətində olan «Vətən və ya ölümə qrupu avqust, sentyabr, oktyabr ayla­
rında sürətlə artmağa başlayır. Geniş dalğa ilə qrupa tacirlər, mülk sahib­
ləri, orta neft sənayeçiləri, türk zabitləri və müsavat tör-töküntüsü axışıb 
gəlirdi. Qəsbkarlara alovlu nifrət bəsləyən, fəhlə hakimiyyəti tərəfindən 
həbs olunmuş başçılarını itirən partiyalar və öz millətçi niyyətlərini həyata 
keçirmək üçün təkcə Dağıstanla deyil (birləşməklə Dağıstana şirniklən­
dirici vədlər verirdilər), həm də Türküstan və İran təbəələri ilə Lənkəran 
vasitəsilə əlaqələr yaradırlar.

Sentyabr ayında Azərbaycanın ucqarlarında yen: qüvvə ilə alışan üsyan 
və millətçilik ideyalarına yad olmayan Kamal paşanın qoşunlarının Azər­
baycan sərhədlərinə yaxınlaşması partiyanı ruhlandırırdı. O. oktyabr ayı 
ərəfəsində silahlı üsyana hazırlığı var gücü ilə inkişaf etdirirdi. Bu işi daha 
da gücləndirən rəhbərlər hesab edirdilər ki, silahlı üsyanlar yalnız Dağıs­
tanda razılaşdırılmış çıxışlarla birgə mümkündür. Oktyabr ayında «Vətən 
və ya ölümw qrupu təbliğat və təşviqat aparatını xeyli dərəcədə qaydaya 
sala bildi, tərəfdarlar cəlb etdi; Sovet idarələrinin, hərbiçilərin həyatı və 
fəaliyyəti barədə məlumat topladı, silah təminatını və rabitəni nizama sal­
dı. İşdə olan agentura və istintaq məlumatlarında təşkilatın oktyabr ayında­
kı fəaliyyətinin aşağıdakı mənzərəsi məlum olur.

Partiyanın fəaliyyət rayonu: Dağıstanla rabitə yaratmaq üçün Azərbay­
can Hərbi Məktəbinin rota komandiri Aslan Aslanov oraya daimi işə ezam 
edilir. Canlı rabitə ləzgi «Məmməd» vasitəsilə həyata keçirilir. Türküstanla 
əlaqə üçün oradan iki qırmızı kursant gəlir. Türküstanla daimi əlaqələri nə 
istintaq, nə də agentura yolu ilə aydınlaşdırmaq mümkün olmuşdur. İran 
ilə rabitə Həsənov vasitəsilə, XI Ordunun ərzaq şöbəsinin İranla ticarət 
əlaqələri saxlayan nümayəndəsi vasitəsilə həyata keçirilirdi. Azərbaycanda 
Şuşa, Gəncə və Göyçayla təşkilat əlaqələri yaradılırdı - göstərilən şəhər­
lərdə təşkilatları aşkar etmək mümkün olmadı.

II



TƏBLİĞAT VƏ TƏŞVİQAT APARATI

Təbliğat-təşviqat işləri əyalətlərə nisbətən Abşeron yarımadasının 
kəndlərində daha yaxşı təşkil olunmuşdur. Məmməd Həsənovda tutul­
muş plandan və agentura məlumatlarından görünür ki, Abşeron kəndlə­
rinə təbliğatçılar müntəzəm olaraq gəlirdilər. Planda bu və ya digər yaşayış 
məntəqəsinin etibarlı olub-olmaması barədə qeydlər var. Balaxanı, Suraxa­
nı fəhlə rayonları etibarsız sayılırdı (qarşısında mənfi işarəsi vardır). «İtti- 
had»ın apardığı təbliğat Qurana əsaslanırdı. Cahil müsəlmanları ayağa qal­
dırmaq üçün adi təxribatçı vasitələrdən, məsələn, belə təbliğatdan istifadə 
edirdilər: «Bolşeviklər sizin arvadlarınızı yığacaq, onların əvəzində sizə 
Kazandan arvad göndərəcəkləri), «Bolşeviklər Quranı ayaq altına salıb 
murdarladılarıı, “Bolşeviklər sizi ermənilərlə bir kazarmaya salacaqlar, ar­
vadlarınız da ermənilərlə şərik olacaqıı və s. və i. a. Kəndlərə təbliğatçılar 
göndərmək işinə Məmməd Həsən Həsənov və Məmməd Rəsul İsmayılov 
rəhbərlik edirdilər, hesabatları dinləyir və gələcək üçün göstərişlər verir­
dilər. Onlara həvalə olunmuş iş «agentura və istintaq məlumatları ilə təsdiq 
olunur».

CƏLBETMƏ APARATI

Cəlbetmə aparatı Məmməd Rəsul İsmayılovun və Məmməd Həsən 
Həsənovun əlində idi. Cəlb edilənlərin görüş yeri İsmayılovun Sisiyanov 
küçəsindəki zirzəmisində idi. Cəlbetmə Bakının rayonları və kəndləri üzrə 
rayon təşkilatçıları tərəfindən həyata keçirilirdi. Bunun üçün Bakı və Ab­
şeron aşağıdakı mərkəzlərə bölünmüşdü: Bakı - Məmməd Rəsul İsma­
yılov, Lenin adına fabrik - Balaxan Bakıxanov, Əhmədli və Zığ rayonu 
kəndləri - Məmməd Əsgər (məşhur qoçu), Suraxanı rayonu - Əliheydər 
Haqverdi oğlu (yerli qoçu), Balaxanı rayonu - Teymur Əli oğlu. Bütün 
rayon təşkilatlarını birləşdirən və onlara rəhbərlik edən Həsən Həsənov­
dur. Bu, onda tapılan planla təsdiq olunur. Mövcud olduğu vaxtdan «Vətən 
və ya ölüm » qrupu bir neçə yüz tərəfdar cəlb etmişdir. Cəlb edilənlərin 
əsas faizi Abşerona aiddir. Onların siyahıları tutulurdu, lakin bu siyahıları 
tapmaq mümkün olmadı və ona görə də bircə Qala kəndindən başqa cəlb 
olunanlar adbaad məlum deyil. Qiyamın başçıları öz «qiymətli» canlarını 
qorumaq üçün təşkilata qəbulu bir sıra andlar və şərtlərlə bağlayırdılar.
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Partiyaya girməzdən əvvəl hər bir cəlb edilən hamama gedib pak olmalı, 
sonra Qurana əl basıb, «İttihad»a sadiq olduğuna, təşkilatın sirlərini ver­
məməyə and içməli idilər. Qurana əl basmaq qəsd üzrə həbs olunanların 
hamısını susmağa məcbur edirdi və bu da «İttihad» partiyasının bütün ci­
nayət işini təfərrüatı ilə, açıq şəkildə üzə çıxarmağa imkan vermədi.

MƏLUMATÇILAR ŞƏBƏKƏSİ

Düşünülmüş üsyanı uğurla həyata keçirmək və Sovet hakimiyyəti 
orqanlarının fəaliyyəti barədə məxfi məlumat toplamaq məqsədilə partiya 
hər idarə üzrə öz məlumatçılar şəbəkəsini təşkil etmişdir. Azərbaycan SSR- 
in Hərbi Dəniz Xalq Komissarlığında: Hərbi Dəniz Xalq Komissarının ka­
tibi Əliyev, dəftərxana rəisi Tahirov və kiçik mövqeli digər əməkdaşlar. 
Fövqəladə komissiyada ibtidai istintaq üzrə müvəkkil Ələkbərov, xüsusi 
tapşırıqlar üzrə casus, zabit, avantürist Şərifov və mülki istintaq orqanla­
rında bir neçə görkəmli əməkdaş: Bakı üzrə V istintaq komissiyasının üzvü 
Seyidov, Dəmir yolunda dəmiryol müfəttişi Səlimov, dəmiryol milisində, 
Bakı şəhər milisində - bütün rayonlarda milis nəfərləri, ehtiyat Azərbay­
can batareyasında zabit Vəliməmmədov, Azərbaycan artilleriya idarəsində 
Tahşinski, Azərbaycan Hərbi Dəniz Məktəbində Əsgər Aslanov. Respub­
likanın bütün əsas orqanlarında agentləri olan təşkilat üsyan başlayacağı 
halda hərbi donanmadan ümidsiz idi. Çünki burada partiya agentlik yarada 
bilməmiş, cəlbetmə işini həyata keçirməmişdir. Buna X! Ordunun Xüsusi 
Şöbəsi mane olmuşdur.

SİLAH VƏ MALİYYƏ VƏSAİTİ İLƏ 
TƏCHİZAT

Silahları: tüfəngləri, pulemyotları, tapançaları partiya müxtəlif mən­
bələrdən toplayırdı. Abşeron kəndlərində əhalidə Sovet orqanlarına təhvil 
verilməmiş çoxlu silah qalırdı. Silah və patron alınması faktları sentyabr 
ayında silah alveri üzrə aparılmış çoxlu həbslər nəticəsində aşkar olun­
muşdur.

Dəmir yolunda və Bakıda milis nəfərlərinin cəlb edilməsi partiyaya si­
lahlı üzvlər verirdi. Lenin adına fabrikin yaxınlığındakı vaqonda olan si-
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lahlann ələ keçirilməsi nəzərdə tutulurdu. Artilleriya idarəsində və Cənubi 
Azərbaycan batareyasında işləyən sabiq adamların köməyilə Zığa 4 top 
gəlirmək qərara alınmışdır. Təşkilatın Əlində imzalı vərəqələrlə burjua nü­
mayəndələrindən və tacirlərdən toplanmış böyük pul vəsaitləri var idi. Bu, 
Kərbəlayi Musadan tutulmuş imzalı vərəqələr və ələ keçirilib işə tikilmiş 
üzvlük haqları kitabları ilə təsdiq olunur. Pul məbləğini isə ələ keçirmək 
mümkün olmadı.

ÜSYANA HAZIRLIQ

Üsyana hazırlıq iki istiqamətdə gedirdi: Birincisi, Lənkəran qəzasın- 
dakı və Dağıstanda fəaliyyət göstərən quldur dəstələri ilə daha sıx əlaqə 
yaratmaq üçün tədbirlər görülürdü. Bunu 1920-ci ilin oktyabrında ləzgi 
«Məmməd»in məktublarla birlikdə Dağıstana səfəri təsdiq edir. İşin ilham-, 
çısı Qarabəy Qarabəyov Sovet İranına getmək üçün bütün üsullara əl atır­
dı. O. rus Astarasından quldur dəstələri ilə birləşmək, təhlükəsiz şəraitdə 
ümumi üsyana tam qüvvə ilə hazırlaşmaq niyyətində idi. Yuxarıda deyilən­
lər Qarabəyovun Xüsusi Şöbənin rəisinə İrana keçmək üçün icazə kağızı 
verilməsi barədə yazılı ərizələri və şəxsi xərcləri ilə təsdiq olunur. Göstə­
rilən faktlar agentlərin məlumatları ilə düz gəlir. İrana getmək baş tutma- 
dıqda Qarabəyov bir vaxtlar Nuru paşa ilə birlikdə səfər etdiyi Zaqatala 
dairəsinə üz tutur, buradan İrana keçmək, sonra Dağıstan «Müqəddəsləri», 
İmam Qolsinski və Əlixanovla əlaqəyə girmək fikrinə düşür. Bunun üçün 
Qarabəyov hərbi hissələrdən birinin komandiri Engelmana onunla birlikdə 
Zaqatalaya gedib xidmət etməyə razılıq verir və Sovet hakimiyyətinə qarşı 
üsyan qaldırmaqda və Gürcüstana keçməkdə köməklik göstərəcəyini vəd 
edir. Deyilənlər Qarabəyovun şəxsi ifadəsi ilə təsdiq olunur, lakin bu yerdə 
Qarabəyov ustalıqla fənd işlədərək bəyan edir ki, Zaqatalaya getməyə ra­
zılıq verəndə o, Az. FK-nın agenti kimi hərəkət etmişdir. Qarabəyov Zaqa­
talaya keçə bilmədi. Bu zaman Xüsusi Şöbə tərəfindən həbs edildi.

«VƏTƏN VƏ YA ÖLÜM» qrupu oktyabrın axırları üçün Dağıstan və 
Azərbaycanın ucqarları ilə əlaqə yaradılmasına müvazi olaraq öz işinin 
hazırlıq mərhələsinin tamamlanmasına gəlib çatırdı. Təşkilatın görüş yeri 

İsmayılovun Sisiyanov küçəsindəki zirzəmisi qaynar fəaliyyət ocağına 
çevrilmişdi. Oktyabrın əvvəllərində ümumi iclas keçirilir. Sonuncu ümumi 
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iclasda rayon təşkilatçılarına rayonlar üzrə qüvvələri hesaba almaq, silahlı 
və silahsız üzvlərin sayını müəyyənləşdirmək təklif olunur. Silahı olmayan­
ları Bakıda salın alınmış silahlarla silahlandırmaq nəzərdə tutulurdu. Sovet 
hakimiyyəti tərəfindən aşkar oluntnaq qorxusundan partiya silah anbarları 
düzəltmirdi. Alınan silah təşkilatın üzvləri arasında yayılırdı. Bu, Süley­
man Məlik oğlu, İbad Qədirov, Qasım İsmayıl oğlu. Yusif İsmayıl oğlu və 
Süleyman Rəşidovun birləşərək Əliyusif Bağırovu təşkilata məxsus olan 
silahı gizlətməkdən imtina etdiyinə görə döyməkləri faktı ilə təsdiq olunur. 
Oktyabr ayı ərzində hər gün təşkilata yeni cəlb olunan 15-20, nəfər habelə 
rayonlardan buraya yerinə yetirilən tapşırıq barədə hesabat verməyə xey­
li adam gələrdi. Zirzəmiyə gəlib-gedən şəxslərin «İttihad»a məxsusluğu 
faktı aşağıdakılarla təsdiqlənir: güdükçülər zirzəmidə ancaq uzun müddəi 
olan və heç bir şey almadan çıxan şəxsləri nəzarətdə saxlayırdılar. Partiya 
Ərəbbaloğlan kəndi yaxınlığında cəlbetmə və fərari əsgərlərdən ibarət ki­
çik dəstələr yaradıb, ştab təşkil edir. Azərbaycan artilleriyası idarəsindəki 
şəxslərin köməyilə 4 topun Zığa gətirilməsi üçün tədbirlər görülür. Hərbi 
Donanmanın qorxusundan və Həştərxandan gələn dəniz xəbərləri nəticə­
sində topların ələ keçirilməsi gecikdirilir.

ÜSYANIN PLANI

Əsas niyyəl öz fəaliyyətlərini Lənkəran qəzasındakı quldur dəstələri 
və İmam Qotsinski və Əlixanov tərəfindən başçılıq edilən Dağıstan qi­
yamçıları ilə əlaqələndirmək, habelə Zəngəzurda qalxmış üsyanı nəzərdə 
tutub bizim hərbi qüvvələrimizin diqqətini oraya yayındırmaqdan istifadə 
etmək idi. Həştərxanla su rabitəsinin kəsilməsi ilə «iltihad» Bakıda silahlı 
üsyan qaldırmaq qərarına gəlir. Qarşıya XI Ordunu təchizat bazasından 
məhrum etmək məqsədi qoyulur. Dağıstan üsyançıları Vladiqafqaz dəmir­
yolunu kəsirlər. Həştərxanla rabitə isə təbii şəkildə kəsilir - Volqa donur. 
Bakıdan verilən siqnalla Abşeron kəndlərində üsyan qalxır. Abşeron üs­
yançılarının bir hissəsi Zığa yaxınlaşır, onlar ora çatınca dörd top yerində 
qurulur (Zığda 1918-ci ildə türklər tərəfindən atılmışdı), beşinci top tə­
mir olunur. Abşeron üsyançılarının o biri hissəsi Bakı ətrafındakı dəmir­
yol məntəqələrini tutur ki, bu da Həsənovda tapılmış planla təsdiq olunur. 
Ərəbbaloğlända təşkil olunmuş fərari dəstələri Hacıqabul istiqamətindən
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Bakıya irəliləyir. Təşkilatın Bakıda qalmış üzvləri gecə şəhərdə nizamsız 
atəş açır, Bakı qarnizonunda çaxnaşma yaratmaq məqsədinə nail olurlar və 
qamizon hissələrinin diqqətini Zığdan yayındırırlar. Üsyana bir qrup türk 
zabiti rəhbərlik edir: Xəlil Əfəndi - Lenin adına fabrikin bütün fəhlələrinin 
tanıdığı avara, dələduz, Şükri Rəfi oğlu, Əhməd Əfəndi, Məmməd Rəsul 
İsmayılov - məşhur qoçu Məşədi Əsgər ilə birlikdə. Hərəkata «İttihad”ın 
Mərkəzi Komitəsinin sədri Qarabəyov rəhbərlik edir. Zülfüqar Mirzəli oğ­
lunun, Həbib Ələkbərovun və başqalarının şahid kimi verdikləri ifadələrə, 
işdəki agentura məlumatlarına görə müəyyən edilmişdir ki, Azərbaycanda 
silahlı üsyana hazırlıqla bağh «İttihad» partiyasının işində aşağıdakı şəxs­
lərin iştirakı sözsüzdür:

A) Şəxsən etiraf etdiklərinə və axtarış zamanı özlərindən tapılan əşya- 
y i-dəli İlərə görə iştirakı təsdiq olunan şəxslər:

1. Xurşid Rəşidov
2. Həbib Ələkbərov
3. Rəsul Nəcəfqulu
4. Hüseynbala Məmmədbaği
5. Kərbəlayi Musa Mirzəməmməd oğlu
6. Əbdüləli Mirəli oğlu
7. Mirmurtuza Mirtnövsümzadə
8. Əliheyər Şahverdi oğlu Rəhimov
9. Cavad Şahverdi oğlu Rəhimov
10. Balaaslan Abdi oğlu Balayev

B) Agentura məlumatı və şahidlərin verdikləri ifadələrə görə iştirakı 
təsdiq olunan şəxslər:

Qarabəy Qarabəyov, Məmməd Həsən Həsənov, Əsgər Aslanov, Baba­
can Yusifzadə, Dadaş Nağı oğlu, Ələsgər Əliyev, Məmmədcamal Süley­
man, Əjdər Ələkbərov (Azərbaycan FK-nın müstəntiqi), Mimağı Həsənov 
(Azərbaycan FK-nın əməkdaşı), Məmmədmehdi İsmayıl oğlu Rəsulov 
(zirzəminin sahibinin qardaşı), Rəsul Süleyman İsmayılov, Ziyad Rəhim­
zadə, Əsədulla İbrahim oğlu, Ağabala Bağırov, Əlövsət Məcid oğlu Məci- 
dov, Şükri Rəib oğlu, Mirabdulla Əziz Seyidov, Ağarza Cəlilov, Məşədiyu- 
sif Salayev, Ağabəy Yusifov, Sadıq Məşədi Abbasqulu Nəcəfov, Süleyman
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Məlik Rəşidov, Əlihəsən Əliheydər, Əlisa Kərimov, Mehdi Qulam Mirzə 
oğlu Qulamov, Ağasəlim Şərifov (o, həm də Səlim İzzət Səftər oğlu Şərif­
zadədir), Sədulla Məlikməmmədli Əliyev, Hacı Seyid oğlu Tağıyev, Ab­
dulla Zeynalov.

C) Agentura vasitəsilə aşkar edilən şəxslər: Məşədi İbrahim oğlu Həsə­
nov, Kərim Süleyman Kələntərov, Məmməd Nağı Rəsulov, Mirzə İmamqu- 
lu oğlu, Qəmbər Məmməd Mirzə, Şah Ağa oğlu Əliyev, Ağa Salih Kələntər 
oğlu, Yusif Paşa, Əmir Həmzə, Mirqasım Mirabdulla oğlu, Səttarbəy Yu- 
sifbəyov, Qəzənfər Əbülfəz oğlu, Balaxan Bakıxanov, Allahbaxış Xəlil 
oğlu, Cəfər Cəfərov, Atakişi Məmməd Yusif oğlu Vəliməmmədov, Musta­
fayev Hacı Əbdül Baği, Salman Səbzəliyev, Ağababa Mirzəli oğlu. Mirzə 
Heydər bəy Ağa Kərim oğlu, Fərzulla Zərbəli oğlu Məlikov, Ağahüseyn 

^^Abbasquliyev, Abbas Həsən oğlu, Məmmədqulu Ağamirzə oğlu. Səməda- 
’kşğa Bala oğlu Allahverdiyev, Əli Tağıyev, Abbas Nağı oğlu, Zülfüqar Ağa 
’5'Ooğlu, Xasbulat Əzizzadə, Həsən Harun, Cavad Qafarov, Ağahüseyn Məm- 
ç^mədov, Hüseyn bağır oğlu Vəzirov, Əlinağı Hüseynov, Xəlil Muxtar oğlu. 

Dadaş Həsənbəyov, Teymur Mənsur oğlu, Ağabala Abdullayev, Məcid 
Rəsul oğlu, Əli Əsgərov, Əlihüseyn Qəniyev, Heydər Əliyev, Hüseynbəy 
Seyidbəyov, Abbasqulu Bayramov. Mirzə Əliyev, Ələsgər Ələkbərov, Əli- 
bəy Aşurbəyov, Abdulla Axundov, Rəcəbəli Cabbar, Ağa Dadaşmirzə oğlu 
Ağayev, Məşədi Məhərrəm Verdi (o, həm də Mövlan Azər Fərzah oğlu­
dur), Hacı Əli Yusif oğlu, Mirələsgər Mirabbas oğlu Həsənov.

Ç) İştirakı nə istintaq, nə də agentura vasitəsilə təsdiq olunmayan şəxslər:
Abuzər Qulamov, Nəcəf Quliyev, Sabir İbadullayev, Ələsgər Əlimərdan 

oğlu Hüseynov, Şirməmməd Abasmirzə oğlu Həsənov, Almazan Rəhman 
oğlu, Məmməd Əsgərəli oğlu Tağıyev, Əjdər Mirzəli oğlu. Cəbrayıl Cəb­
rayılov, Əlibəy Qulubəy oğlu. Mikayıl Hüseynov, Mirzəbaba İsgəndərov. 
Ramazan Mirzəmməd oğlu, Ağababa Məmmədrəsul oğlu, Şükür Fərman 
oğlu, İsrafil Gülhüseyn oğlu, Nurvcrdi Mustafa oğlu. Abdulla Qurban oğlu, 
Əflatun Hənifə oğlu. Dadaş Yunis oğlu, Əiiabbas Seyid oğlu, Əli Məşədi 
Mirzə Əli oğlu, Məmmədəli Mustafayev, Ələkbər Babayev, Hüseyn Cəfər, 
Məmmədcabbar Mehdiyev, Məmmədhüscyn Fərzullayev, Mirmehdi Miri- 
yev, Anna Əmirxasova, Məmmədov Mirəli oğlu. Ələkbər Əliyev. Miraləm 
Mirəhməd oğlu, Nağı Tağıyev, Cabbar Süleyman Hacı İsgəndər, Teymur

Azərbaycan Milli

Kitabxanası
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Əmir oğlu, Məşədi Həsən Səftər oğlu, Kərbəlayi Salman Hacıbaba oğlu, 
Əligül Ağabaxış oğlu, Əlikərəm Əhəd oğlu, Abbasqulu Səfqulu oğlu, Mə­
lik Ağambaxış oğlu, Hacıbala Kumut oğlu, Zülfıiqar Mirzə oğlu, Xudatbəy 
Məlikaslanov, Əli Heydər Seyfiılla oğlu Abbasov, Süleyman Xəlil oğlu 
Abdullayev, İsmayıl Məmməd oğlu İbrahimov.

D) İştirakı istintaq və agentura faktları ilə təsdiq olunan, öz sosial və­
ziyyətinə və keçmiş fəaliyyətinə görə həbs düşərgələrinə salınmalı şəxslər:

I. Arsen Babayev
2. Məmməd Mirzə oğlu Həsənov
3. Vladimir Skripko
4. Mirzəli İbrahimov
5. Moqnos Tarasoviç Doqanadze

E) «İTTİHAD» partiyası Mərkəzi Komitəsinin üzvləri Cəmil bəy Ləm- 
bəranski və Bəşirbəy Aşurbəyovun işinə fəhlə və kəndlilərin nailiyyət­
lərinə qəsd etmiş «İTTİHAD» partiyasının tam ləğvi məsələsilə birlikdə 
baxılmalıdır.

Qərara alındı: İş baxılmaq üçün XI Ordunun Xüsusi Şöbəsi üçlüyü­
nün sərəncamına verilsin. Hərbi müstəntiqlər: Babayev, Flyaqolts, Petros- 
yan, Koribut.

Əsli ilə düzdür: Qeydiyyat şöbəsinin rəisi -
Nikolayev.

Mir Yaqub Mehdinin 
doktor Qarabəyova Məktubu

«Əziz yoldaşlar! Bakıda çevriliş (1920-ci il aprelin 28-də gecə haki­
miyyətin bolşeviklərə verilməsini nəzərdə tutur. - Z.B.) həm mənim, həm 
də yoldaşlarım üçün gözlənilməz hadisə, əsl sürpriz olmuşdur, /ndiyədək 
bizim üçün bu hadisələrin xarakteri kimi nəticələri də tamamilə anlaşılmaz 
qalmışdır.

Müxtəlif millətlərin mətbuat orqanları müxtəlif siyasi düzəlişlərlə bu 
hadisələri müxtəlif cür və çox vaxt da bir-birinə zidd şəkildə şərh edir. 
Baş verən hadisələr haqqında dəqiq və düzgün məlumatlar almaq üçün 

18



Məhərrəmovu (Paris konfransında Azərbaycan nümayəndə heyətinin üzvü) 
Qafqaza ezam etməyi qərara almışıq (ezamiyyət baş tutmamışdır -Z.B.).

Bizə bircə şey aydındır - siz hərəkatın başında durursunuz. Buna görə 
də gözümüzü sizə dikmişik. Sizin partiya əqidəniz, meyliniz və əlaqələriniz 
barədə nə desələr də, bir şeyi həmişə yadda saxlamağı dönə-dönə xahiş 
edirik: Azərbaycan xalqının rifahı və onun müstəqilliyi naminə yorulma­
dan daim gərgin fəaliyyətiniz sizin vahid həyat amalınız olmalıdır.

Yoldaşlar, unutmayın ki, sizin tarixiniz var, tarixin üzərində isə Allah!
Yoldaşlar, bir daha ehtiyatlı olun!
Sizi sevən, həmişə sədaqətli yoldaşınız

Mir Yaqub»

* * *

Məxfi 
Azərbaycan

Kommunist Partiyası 
Mərkəzi Komitəsi 

1921-ci il 24 yanvar 
N» 10/s

XI Ordunun
Xüsusi Şöbəsində

AKPMK Siyasi Bürosunun 1921-ci il 
yanvarın 23-də keçirdiyi 

iclasın protokolundan

ÇIXARIŞ

Eşidildi: «İTTİHAD» partiyasının sui-qəsdi ilə bağlı iş üzrə yoldaş 
Pankratovun məruzəsi.

Qərara alındı: 1. Azərbaycanda hazırkı şəraitdə «İTTİHAD» partiya­
sına qarşı açıq mübarizənin zəruri olduğunu hesab etmək.

2. Mübarizə metodları: izləmək, açmaq (?) və təşkilatı rəhbərsiz qoymaq.
3. Repressiya tədbirlərindən başqa, partiyanı parçalamaq üçün tədbirlər 

görmək və ən yaxşı ziyalı qüvvələrini oradan yayındırmaq.
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4. Bu xəttə müvafiq olaraq hazırkı sui-qəsd işində kütləvi terrordan - 
güllələmədən istifadə etməmək (maraqlıdır, nə üçün birdən AKP MK Siya­
si Bürosu o dövr üçün ənənəvi «kütləvi terror tədbiri olan güllələmən sank­
siyasını verməmişdir? Çox güman ki, AKP MK Siyasi Bürosunun üzvü 
N.Nərimanov bu sanksiyanın əleyhinə çıxış etmişdir-Z.B.).

5. Qarabəyovu, Həsən Həsənovu və Əlibəy Aşurbəyovu - partiyanın 
rəhbərlərini Azərbaycandan kənara sürgün etmək: Moskvaya (onlar Butır- 
ski həbsxanasına salınmışdılar - Z.B.).

6. Siyahı üzrə N.Nərimanov tərəfindən təsdiq edilən ən fəal və qatı üzv­
ləri həbs düşərgələrinə göndərmək.

7. Qalanların isə bir daha «İTTİHAD» partiyasında iştirak etməyəcək­
lər! barədə dillərindən iltizam alıb azad etmək.

8. Bəşirbəy Aşurbəyov azad edilsin: belə ki, yoldaş Nərimanov onun 
bizə sadiq olduğunu bildirir və zaminə götürür.

Düzdür: MK-nın işlər müdiri Rozen
Qeyd: XI Ordunun Xüsusi şöbəsinə

yol. Pankratova.
AKP MK Siyasi Bürosunun hazırkı qərarı yerinə yetirilmək üçün gön­

dərilir.

MK-ın işlər müdiri Rozen 
Düzdür: XI Ordunun Xüsusi Şöbəsinin 

Baş hərbi müstəntiqi A.Qubin.

ÜÇLÜYÜN QƏRARI
ı

1921-ci il yanvarın 25-də XI Ordunun Xüsusi Şöbəsi aşağıdakı tərkib­
də: XI Ordunun Xüsusi Şöbəsinin rəisi Pankratov, Fəal hissənin rəisi Aşu- 
kin və baş hərbi müstəntiq Qubin qərar qəbul etmişlər.

Silahlı üsyan yolu ilə Azərbaycanda Sovet hakimiyyətinin devrilməsi 
və başda «İttihad» partiyası olmaqla dar milli burjua hakimiyyəti yaratmaq 
məqsədini qarşısına qoyan «VƏTƏN VƏ YAÖLÜMo əksinqilabı təşkila­
tının 155 üzvünün və əməkdaşının işi üzrə Qərara alınır:

1. Qarabəy İsmayıl oğlu Qarabəyovu;
2. Məmməd Həsən Həsənovu;
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3. Cəmil bəy Ləmbəranskini;
4. Əlibəy Teymurbəy oğlu Aşurbəyovu - HFK-nın Xüsusi Şöbəsinə 

göndərmək.
Həbib Ələskərov, Nəcəfqulu Rəsulov, Məmmədbağır Hüseynbala oğlu, 

Cavad Şahvcrdi oğlu Rəhimov. Ağaaslan Abdi oğlu Balayev, Əbdüləli 
Nurəli oğlu, Mirmurtuz Mİrmövsümzadə. Əlihcydər Şahverdi oğlu Rə­
himov, Aslan Məşədi Rüstəm oğlu Əsgərov, Babacan Yusifzadə. Ələskər 
Fərəculla oğlu Əliyev, Məmməd Camal oğlu süicymanov, Əjdər Ələkbər, 
Məmmədmchdi İsmayıl oğlu Rəsulov, Ziyad Rəhimzadə, Əlibaba Bağırov, 
Mirabdulla Əziz oğlu Seyidov, Ağabəy Əzimbəy oğlu Yusifbəyov, Ağasə- 
lim Şərifov və Balaxan bəy Müllük oğlu Bakıxanovu 5 il müddətinə sonra­
dan amnistiya hüququ verilmədən Xolmoqor şəhərindəki həbs düşərgəsinə 
göndərmək.

Xurşid Rəşidov, Dadaş Məşədi Nağı oğlunu. Mir Nağı oğlu Həsənovu, 
Süleyman İsmayıl oğlu Rəsulovu, Əsədulla İbrahim oğlu Əliyevi, Əlöv- 
sət Molla Məcidovu, Ağarza Cəlilovu, Məmmədsadıq Məşədi Nəcəfovu 
(Cəfərov, Nəcəfov - ?), Məmməd Mirzə oğlu Həsənovu. Mürsəl (Mürsə­
li?) İbrahimovu, Maqnos Tarasoviç Daqonadzeni 5 il müddətinə sonradan 
amnistiya hüququ verilmədən Ryazan şəhərindəki həbs düşərgəsinə gön­
dərmək.

Məşədi Yusif Salayevi, Süleyman Rəşidovu, Əliheydər Əbdülhəsəni, 
Əlisa İbadulla oğlu Kərimovu, Mehdi Qulam oğlu Qulamovu, Sədulla Mə­
likməmməd oğlu Əliyevi, Seyidəli Məmmədtağı oğlu Tağıycvi. Abdulla 
Zeynalovu, Məmməd Yusif oğlu Vəliməmmədovu, Əlibaxşı Xəlil oğlunu 
- 5 il müddətinə sonradan amnistiya hüququ verilmədən Nijni Novqorod 
şəhərindəki həbs düşərgəsinə göndərmək.

Məşədi İbrahim Həsənov. Kərim Süleyman oğlu Kələntərov. Məm- 
mədnağı Rəsulov, Mirzə İmaınqulu oğlu Nuriyev, Qəmbər Məmmədmirzə 
oğlu, Ağacan Qəmbər oğlu Şıxəliyev, Ağasaleh Qəmbər oğlu, Yusif Paşa 
Əmirhəmzə Mirqasım Mirabdulla oğlu. Səttar bəy Yusifbəyov. Qəzənfər 
Əbülfəz oğlu Cavadov, Cəfər Cəfərov, Nemət Atakişi oğlu, Mustafa Mus­
tafayev, Hacı Əbdülbaği, Salman İbrahim oğlu Səbzəliyev, Ağabala Mir­
zəli oğlu. Mirhcydər bəy, Ağakərim bəy, Ağahüseyn Abbasquliyev, Abbas 
Həsən oğlu, Məmmədqulu Ağamirzə oğlu. Səməd Ağabala oğlu Allahver­
diyev, Əli Ələkbər oğlu Tağıyev, Abbas Məşədinağı oğlu, Ağası Zülfüqar 
oğlu, Xasbulat Əzizzadə, Cəfər Qafarov, Harun Həsən (?), Ağahüseyn
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Məmmədov, Hüseyn Bağır oğlu Vəzirov, Əlinağı Hüseynov, Xəlil Muxtar 
oğlu, Dadaş Həsənbəyov, Teymur Mənsur oğlu, Ağababa Abdullayev, Mə­
cid Rəsulov, Əli Cəfərqulu, Əlihüseyn Qəniyev, Hüseyn bəy Abbasəlibəy 
oğlu Seyidbəyov, Abbasqulu Nemət oğlu Bayramov, Rza Məmmədəli oğlu 
Əliyev, Ələsgər Ələkbərov, Abdulla Hacınəsir oğlu Axundov, Rəcəbəli 
Cabbar bəy, Ağadadaş Mirzə oğlu Ağayev, Məşədi Məhərrəmverdi (o, həm 
də Mövlamverdi Fərzəli oğludur), Hacı Əli Yusup oğlu, Mirələskər Mirab- 
bas oğlu Həsənov, Saleh İbadullayev, Ələskər Əlimərdan oğlu Hüseynov, 
Mirməmməd Mirabbas oğlu Həsənov, Ağabala Məmməd Rəsul oğlu, Şü­
kür Fərman oğlu, İsrafil Bülhüseyn oğlu, Nurverdi Mustafa oğlu, Abdulla 
Qurban oğlu. Əflatun Hənifə oğlu, Dadaş Yunis oğlu, Əliabbas Seyid oğlu, 
Məmmədəli Mustafayev, Ələkbər Babayev, Məmmədhüseyn Fərzəliyev, 
Anna Əmirxasova, Məmməd Məhərrəm oğlu, Əliyev Ələkbər Fərəculla, 
Cabbar Süleyman Hacı İsgəndər Süleyman Xəlil oğlu Abdullayev, Məm­
məd İsmayıl oğlu İbrahimov, Bəşirbəy Aşurbəyov - dustaqlıqdan azad 
edilsinlər, güllələnmək qorxusu altında bir daha antisovet təşkilatlarında 
və qruplarında iştirak etməyəcəkləri barədə dillərindən iltizam alınsın.

Abuzər Qulamov, Nəcəfqulu Quliyev, Almazan (?) Rəhman oğlu, 
Məmməd Əsgərəli oğlu Tağıyev, Əjdər Mirzəli oğlu, Cəbrayıl Cəbrayılov, 
Məşədi Hacıağa, Əlibəy Cəfər oğlu Qulubəyov, Mikayıl Hüseynov, Mirzə- 
baba İskəndərov, Ramazan Mirzəməmməd oğlu, Əli Məşədi Mirzəli oğlu, 
Hüseynov Cəfər Hüseyn, Məmmədcabbar Mehdiyev, Muzalim Müslüm 
oğlu, Miraləm Mirəhməd oğlu, Nağı Tağıyev, Teymur Əmir oğlu, Məşə­
di Həsən Səttar oğlu, Kərbəlayi Qılman Hacıbaba oğlu, Əligün Ağabaxış 
oğlu, Əlikərəm Əhəd oğlu, Abbasqulu Səfqulu oğlu, Məlikağa Baxşı oğlu, 
Hacıbala Umud oğlu, Zülfuqar Mirzə oğlu, Xudadat bəy Məlikaslanov, 
Əliheydər Scyfulla oğlu Abbasov, Əli Bəhri oğlu, Kərbalayi Mirzəağa 
Cavad oğlu, Hüseyn Qasımov, Rəşid Fəxrəddin, Həsən Hacı Əlibəyov - 
dustaqlıqdan azad edilsinlər, belə ki, onların təşkilatda iştirakı müəyyən 
olunmamışdır.

1. Kərbəlayi Musa Mirzəmməd oğlu;
2. Mirmehdi Miriyev;
3. Fərzulla Zərbəli oğlu Məmmədov - öldüklərinə görə istintaq işi xətm 

olunsun.
Eşidildi: Müsavat partiyasının fəal təşkilatçısı, 1918-ci ildə Bakıda So­

vet hakimiyyətinin devrilməsində, habelə sonralar müsavat hökumətinin 
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dirçəlməsində fəal iştirak etmiş müttəhim Abbasqulu Məmməd İbrahim 
oğlu Kazımzadənin ifadəsi.

İrəli sürülən ittihamı müttəhimin öz ifadəsi İlə təsdiq etdiyini və onun 
əksinqilabi Müsavat partiyasının və hökumətinin ən görkəmli simaların­
dan biri kimi qara müsəlman kütləsi içərisində də nüfuzlu olduğunu nəzərə 
alaraq

Qərara alındı: Abbasqulu Məmməd İbrahim oğlu Kazımzadə HFK- 
nın Xüsusi Şöbəsinə göndərilsin.

Əslini imzaladı:
XI Ordunun Xüsusi Şöbəsinin rəisi
Pankratov,
Fəal hissənin rəisi -
Aşııkin

Baş hərbi müstəntiq - Qubin.
Düzdür: Qeydiyyat şöbəsinin rəisi - Nikolayev

30 yanvar 192 i -ci il 
Pankratov, Aşukin, Qubin!
Oxucular! Görün Sovet hökuməti 1920-ci ilin aprelində Azərbaycanı 

işğal etdiyi dəqiqədən öz işinə necə başlamışdır.
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1930-CU İLİN FACİƏSİ
(270 Jfs-li istintaq işi)

1930-cu ilin fevral ayında ÜİK(b)P-nin «Kənddə partiyanın sinfi xət­
tinin düzəldilməsi və qolçomaqların bir sinif kimi ləğv edilməsi şüarının 
həyata keçirilməsin haqqında olan qərarının yerinə yetirilməsi ilə əlaqədar 
olaraq bütün Azərbaycanın kəndlərində qolçomaq adı ilə minlərlə adam 
ailələrilə birlikdə vətənindən çox uzaqlara sürgün edilmişdir. «Antisovet 
ünsürlərinin aradan qaldırılmasın adı ilə hakim dairələr və xüsusən bun­
ların kənd mahallarında olan rəsmi nümayəndələri zəhmətkeş kəndlilərin 
başına elə oyun açdı lar və elə divan tutdular ki, buna vəhşilikdən başqa heç 
bir ad vermək olmaz.

«Torpaq - kəndlilərəln şüan altında Oktyabr çevrilişində kənd kütləsini 
öz tərəfinə çəkib qələbə çalan bolşeviklər çevrilişdən sonra, doğrudan da 
torpaqları kəndlilərə payladılar. Yaranan fərdi təsərrüfatlar bir-iki il ərzində 
ölkədə ərzaq bolluğuna yol açdı, çünki kəndlilər həm öz xeyirlərinə, həm 
də bazar üçün canla-başla çalışırdılar. Kənd təsərrüfatları maneələrsiz inki­
şaf etməkdə olardısa, bəlkə də indi xalqımız aclıq uçurumunun qabağında 
durmazdı.

Əfsus ki, belə olmadı. Çox çəkmədi ki, qadasını aldığımız partiyamız 
var gücü ilə kəndlilərə elə toy tutdu ki, gəl görəsən! Buna görə də kəndlilər 
arasında narazılıq əmələ gəldi, çünki külli miqdarda özbaşına təyin olunan 
müsadirə və vergilər yalnız və yalnız müqavimətə çağırırdı. Axı başqa cür 
ola da bilməzdi: səhər sübhdən axşama qədər öz ailə üzvləri ilə birlik­
də tarla və bağ-bostanlarda işləyib tər tökəsən, amma məhsulun bəhrəsini 
görməyib onu «könüllü» təhvil verib əvəzinə heç bir şey almayasan - buna 
kim dözə bilərdi?

Və kəndlilər müqavimətə keçdilər. 1930-cu ilin əvvəllərində Azərbay­
canın, demək olar ki, bütün mahallarında hökumətin törətdiyi özbaşınalı­
ğın əleyhinə üsyanlar qalxdı.

Üsyanlar Zaqatala-Şəki, Quba, Lənkəran, Qarabağ, Naxçıvan və başqa 
yerləri əhatə etdi. Rəsmi tariximizdə kəndlilərin bu üsyanlarına cürbəcür 
nalayiq adlar verdilər, amma həqiqətdə bunların əksəriyyəti kəndlilərin 
haqlı tələblərindən doğan narazılıq hərəkətləri idi.

Rəsmi dairələr üsyançıların hamısına «bandit», «silahlı qolçomaq 
dəstələrin və buna bənzər ad qoyaraq möhkəm silahlanmış müntəzəm ordu 
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hissələrinin gücü ilə bu narazılıq üsyanlarını qan içində boğur, sağ qalanla­
rı isə «hərbi əsir» adı ilə DSİ-nin (QPU), Fövqəladə Üçlüklərin sərəncamı­
na verirdi. Bu Üçlüklərin isə fəaliyyəti əksərən ölüm hökmləri çıxarmaq­
dan ibarət idi.

Bu yazıda oxucuları 1930-cu il sentyabrın 22-dən oktyabrın 12-dək fəa­
liyyətdə olan Naxçıvan MSSR üzrə Fövqəladə Üçlüyün protokolları ilə 
tanış etmək istəyirəm. Üçlüyün sədri İbrahim Tağıyev, üzvləri isə 41-ci 
Naxçıvan sərhəd dəstəsinin rəisi Nikişev və Az.DSİ-nin Naxçıvan Vilayət 
şöbəsinin rəisi Yaqubov idilər. Üçlüyün bütün iclaslarında Naxçıvan XKS 
sədri Vəlibəyov, Qəzənfər Musabəyov və Ağahüseyn Rəsulzadə iştirak 
edirdilər (deməli, bu artıq Fövqəladə Üçlük yox, Altılıq idi).

Üçlüyün (Altılığın) «eşidildi» hissəsindən: «1930-cu ilin fevral ayında 
antisovet ünsürlərinin aradan qaldırılmasından sonra Naxçıvan MSSR qol- 
çomaqları quduzcasına müqavimətə hazırlaşıb, Sovet hakimiyyəti əleyhinə 
üsyan qaldırılması üçün silahlı qolçomaq dəstələrinin təşkilinə keçdilər. 
Bunlardan ən fəalı Keçili və Nəhəcir dəstələri idi. Bu dəstələrin tərkibi 
qol-çomaqlann əlaltıları və şüursuz ortabab və yoxsulların hesabına artıb, 
1930-cu ilin mart ayında qalxmış üsyanın mərkəzinə çevrilmişlər. Nəhəcir 
dəstəsi Naxçıvan mahalında özünə əlverişli şəraitdən, yəni ordu hissələri­
nin olmamasından istifadə edərək, üsyana qonşu Əbrəkunis rayonu Surab, 
Ərazin, Əbrakunis kəndlərini də cəlb edir və bu vaxt başqa böyük Keçili 
Şahbuz üsyançı dəstəsi ilə birləşib Naxçıvana yürüş təşkil edirlər ki, şəhəri 
zəbt edib Naxçıvan vilayətində Sovet hakimiyyətini dcvirsinlər».

Bu ittihamda adı çəkilən altı nəfər Naxçıvan MSSR-də iyirmi gün ər­
zində aşağıdakı hökm-qərarlarını çıxarıblar:

Keçili kəndində, 22 sentyabr 1930-cu il:
1. Məmmədəli Cəfərəli oğlu, 35 yaşlı, varlı, evli, bitərəf;
2. Salman İsmayıl oğlu, 44 yaşlı, ortabab, evli, bitərəf;
1. Şahsuvar Kərim oğlu, 35 yaşlı, varlı, evli, bitərəf;
1. Eyvaz Kərim oğlu, 52 yaşlı, varlı, evli, bitərəf;
2. Məmmədəli Məmməd Hüseyn oğlu, 47 yaşlı, qolçomaq. bitərəf, evli;
2. Ələkbər Məmi oğlu. 29 yaşlı, varlı, evli, bitərəf;
3. Müslüm Gülməli oğlu. 35 yaşlı, varlı, evli, bitərəf.
Silahlı üsyanda iştirakları, antisovet təbliğatları və banditlərə yardımla­

rına görə - güllələnsinlər, əmlakları müsadirə edilsin.
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Şahbuz kəndindi, 22 sentyabr 1930-cu il:
1. Məmmədhüseyn Mazan oğlu, Kükü kənd sakini, 40 yaşlı, varlı;
2. Paşan Hüscynəli oğlu, Kükü kənd sakini, 45 yaşlı. 

Kərbəlayi Müseyibin, Keçili, Qardaşxan və Ağa Əli dəstələri ilə əlaqələ­
rinə, əhali arasında Sovet hakimiyyətinin devrilməsi haqda müxtəlif fitnə­
kar şayiələri yaymalarına görə - güllələnsinlər, əmlakları müsadirə edilsin.

Şahbuz kəndində, 22 sentyabr 1930-cu il:
I. Xəlil İbrahim oğlu, Beçənək kənd sakini, 42 yaşlı, varlı, evli, bitərəf;
2. Bayram Əli oğlu, Beçənək kənd əhli, 36 yaşlı, varlı, evli, bitərəf;
3. Məmmədhəsən Nəsir oğlu, Beçənək kənd sakini, 47 yaşlı, varlı, evli, 

bitərəf.
Mart üsyanında iştiraklarına, Qardaşxanın və Keçili dəstələrinə kömək­

lərinə və antisovet təbliğatlarına görə - güllələnsinlər, əmlakları müsadirə 
edilsin.

Şahbuz kəndində, 23 sentyabr 1930-cu il:
I. Səfi İsmayıl oğlu, Kükü kənd sakini, 45 yaşh, qolçomaq, evli
2. Novruz Əli Məmməd Qulu oğlu, Kükü kənd sakini, 35 yaşlı, qolço- 

maq -
Xanəli və Qardaşxanın dəstələri ilə əlaqələrinə və mart üsyanında işti­

raklarına görə - güllələnsinlər, əmlakları müsadirə edilsin.

Naxçıvan şəhəri, 23 sentyabr 1930-cu il:
1. Qurbanov Əli Qurban oğlu, Beçənək kənd əhli, 40 yaşlı, qolçomaq, 

evli, bitərəf;
2. Babayev Novruz Məmiş oğlu, Keçili kənd sakini, 45 yaşh, evli, 

bitərəf;
3. Əsgərov Zülfüqar Dünyamalı oğlu, Ərəfsə kənd sakini, 55 yaşlı, 

qolçomaq, evli, bitərəf;
4. Məmmədəliyev imamqulu Dünyamalı oğlu, Keçili kənd sakini, 60 

yaşlı, qolçomaq, evli, bitərəf - güllələnsinlər, əmlakları müsadirə olunsun.
5. Mehdiyev Kərim Əlməmməd oğlu, Keçili kənd sakini, 80 yaşlı, var­

lı, evli, bitərəf - yaşı nəzərə alınaraq üç il həbs düşərgəsində saxlanılsın.

Əbrəkunis kəndi, 26 sentyabr 1930-cu il:
I. Molla Haşum Əlməmməd, Ərəfsə kənd sakini, 50 yaşlı, molla, 

bitərəf, tanınmış və nüfuzlu şəxs - quldurluğa, Sovet hakimiyyəti əleyhinə 
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silahlı üsyana və antisovet təbliğata görə - güllələnsin, əmlakı müsadirə 
edilsin.

2. Şahvələd Əbdüihəsən oğlu, Ərəfsə kənd sakini, 45 yaşh, varlı, 
bitərəf, Kərbəlayi Yəhyanın dəstəsinin üzvü - güllələnsin, əmlakı müsa­
dirə edilsin.

3. Aslan Məmməd oğlu, Ərəfsə kənd sakini, 28 yaşh. yoxsul, evli, 
bitərəf - mart üsyanında iştirakına görə - güllələnsin, əmlakı müsadirə 
edilsin.

4. Kərbəlayi Rəhim Qafarəli oğlu, Ərəfsə kənd sakini, 36 yaşh - mart 
üsyanında iştirakına görə - güllələnsin, əmlakı müsadirə edilsin.

5. Kərbəlayi Nəcəfqulu Abbasqulu oğlu, Ərəfsə kənd sakini, 32 yaşlı, 
varlı, evli, bitərəf - mart üsyanında iştirakına görə - güllələnsin, əmlakı 
müsadirə edilsin.

6. Balakişi Ağa oğlu, Ləkətağ kənd sakini, 28 yaşlı, qolçomaq, bitərəf 
; mart üsyanında iştirakına görə - güllələnsin, əmlakı müsadirə edilsin.

Naxçıvan şahsri, 29 sentyabr 1930-cu il:
1. Babayev Kərbəlayi Baba Əbil oğlu, Nəhəcir kənd sakini, 40 yaşlı, or­

tabab, bisavad, bitərəf- Sovet hakimiyyəti əleyhinə üsyan təşkil etməsinə 
və antisovet təbliğata görə - güllələnsin, əmlakı müsadirə edilsin.

2. Xanməmmədov Molla İbrahim Nurməmməd oğlu, Nəhəcir kənd sa­
kini, 32 yaşh, az savadlı, bitərəf, evli, ortabab - antisovet təbliğata və So­
vet hakimiyyəti əleyhinə üsyan təşkil etməsinə görə - güllələnsin, əmlakı 
müsadirə edilsin.

3. Həsənov Paşa Şükür oğlu, Göynük kənd sakini, 35 yaşlı, bisavad, 
evli, bitərəf, ortabab - Sovet hakimiyyəti əleyhinə üsyan təşkil etməsinə və 
xaricdə olan əksinqilabçılarla əlaqə saxlamasına görə güllələnsin, əmlakı 
müsadirə edilsin.

4. Xanməmmədov Mazi Şıxmamed oğlu, Nəhəcir kənd sakini, 50 yaşh. 
evli, bisavad, ortabab - Sovet hakimiyyəti əleyhinə üsyanda fəal iştirakına 
görə - güllələnsin, əmlakı müsadirə edilsin.

5. Məmmədov Mütəllib Fətulla oğlu, Nəcəf Əlibəy Dizə kənd sakini, 
29 yaşlı, bisavad, bitərəf, ortabab, evli - Sovet hakimiyyəti əleyhinə üs­
yanda fəal iştirakına görə - güllələnsin, əmlakı müsadirə edilsin.

6. Yaqubov Kərbəlayi Muxtar Səfərəli oğlu, Nəhəcir kənd sakini. 55 
yaşlı, bitərəf, bisavad, qolçomaq - Sovet hakimiyyəti əleyhinə üsyanda 
fəal iştirakına görə - güllələnsin, əmlakı müsadirə edilsin.
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7. Həmzəyev Qafaq Kərbəlayi Əli oğlu, Nəhəcir kənd sakini, ortabab, 
bitərəf, az savadlı - Sovet hakimiyyəti əleyhinə üsyanda fəal iştirakına 
görə - güllələnsin, - əmlakı müsadirə edilsin.

8. Ramazanov Həsənxan Həsənqulu oğlu, Nəhəcir kənd sakini, 40 yaş­
lı. onabab, bitərəf, bisavad, evli - Sovet hakimiyyəti əleyhinə üsyanda fəal 
iştirakına görə - güllələnsin, əmlakı müsadirə edilsin.

9. Xanməmmədov Teymur Şirməmməd oğlu, Nəhəcir kənd sakini, 50 
yaşlı, ortabab, bisavad, evli - Sovet hakimiyyəti əleyhinə üsyanda fəal iş­
tirakına görə - güllələnsin, əmlakı müsadirə edilsin.

10. Ramazanov Mustafa İmaməli oğlu, Nəhəcir kənd sakini, 55 yaşlı, 
bisavad, evli - Sovet hakimiyyəti əleyhinə üsyanda fəal iştirakına görə - 
güllələnsin, əmlakı müsadirə edilsin.

11. Həsənov Ağa Əli Şükür oğlu, Göynük kənd sakini, 30 yaşlı, bitərəf, 
ortabab - Sovet hakimiyyəti əleyhinə üsyanda fəal iştirakına görə - gül­
lələnsin, əmlakı müsadirə edilsin.

12. Həsənov Zöhrəli Şükür oğlu, Göynük kənd sakini, 26 yaşlı, ortabab, 
bitərəf, bisavad, evli - Sovet hakimiyyəti əleyhinə üsyanda fəal iştirakına 
görə - güllələnsin, əmlakı müsadirə edilsin.

13. Seyidov Ələsgər Mir Əsəd oğlu, Teyvaz kənd sakini, 55 yaşlı, bi­
savad, ortabab, bitərəf- Sovet hakimiyyəti əleyhinə üsyanda fəal iştirakına 
görə - güllələnsin, əmlakı müsadirə edilsin.

14. Hüseynov Allahqulu Həsənxan oğlu, Ləkətağ kənd sakini, Azərb. 
K(b)P üzvü, az savadlı, fəhlə, 31 yaşlı, evli, Ərəfsə kənd sovetinin keçmiş 
sədri - Sovet hakimiyyəti əleyhinə üsyanda fəal iştirakına görə - güllələn­
sin, əmlakı müsadirə edilsin.

15. Ramazanov Balaca Həsənqulu oğlu, Nəhəcir kənd sakini, 37 yaşlı, 
bitərəf, bisavad, ortabab, evli - üsyanda passiv iştirakını nəzərə alaraq on 
il həbs düşərgəsində saxlanılsın.

16. Həsənov Nurəli Şükür oğlu, Göynük kənd sakini, 22 yaşlı, bitərəf, 
bisavad, ortabab, evli - üsyanda iştirakına görə, lakin böyük qardaşının 
təsiri altına düşməsini nəzərə alaraq - beş il həbs düşərgəsində saxlanılsın.

17. Rəcəbov Məmməd Həsən oğlu, Nəhəcir kənd sakini, 38 yaşlı, orta­
bab, bitərəf, bisavad - Sovet hakimiyyəti əleyhinə üsyanda iştirakına görə 
- beş il həbs düşərgəsində saxlanılsın.

18. Hüseyn Əli Cəfər oğlu, Nəhəcir kənd sakini, 32 yaşlı, ortabab, bi­
savad, bitərəf - qorxutma yolu ilə Sovet hakimiyyəti əleyhinə üsyanda iş­
tirakına görə - üç il həbs düşərgəsində saxlanılsın.
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19. Piriyev Vəli Gülməli oğlu, Nəhəcir kənd sakini, 35 yaşlı, ortabab, 
bitərəf, bisavad - Sovet hakimiyyəti əleyhinə üsyanda passiv iştirakına 
görə üç il həbs düşərgəsində saxlanılsın.

20. Hüseynov Heydər Abbas oğlu, Göynük kənd sakini, 47 yaşlı, qol- 
çomaq, evli, az savadlı, bitərəf - Sovet hakimiyyəti əleyhinə üsyanda pas­
siv iştirakına görə - on il həbs düşərgəsində saxlanılsın.

21. Abbasov Həbib Məhərrəm oğlu, Göynük kənd sakini, 35 yaşlı, 
bitərəf, bisavad, qolçomaq, evli - Sovet hakimiyyəti əleyhinə üsyanda işti­
rakına görə - səkkiz il həbs düşərgəsində saxlanılsın.

Naxçıvan şəhəri, 29 sentyabr 1930-cu il:
1. Kərbəlayi İbrahim Cəbrayıl oğlu, Ərəfsə kənd sakini, varlı, 45 yaş­

lı, bitərəf, bisavad, evli - Sovet hakimiyyəti əleyhinə üsyanda iştirakına 
görə - beş il həbs düşərgəsində saxlanılsın.

2. Kəngərlinski Xancan, Ərəfsə kənd sakini, 21 yaşlı, bəy, subay, Nax­
çıvan pedaqoji texnikumunun tələbəsi - qohumu Səlimbəy Kəngərlinski- 
nin dəstəsi ilə əlaqəsinə görə - işi istintaq üçün Naxçıvan Vilayət DSİ-nə 
göndərilsin.

3. Kəngərlinski Qaraş, Ərəfsə kənd sakini, 27 yaşlı, bəy. ortabab, evli, 
savadlı, bitərəf - dəstəbaşı Səlimbəy Kəngəriinskinin qardaşı - sərhəd 
boyu yaşamaqdan məhrum edilərək sürgün edilsin.

4. Kərbəlayi Nabat oğlu, Ləkətağ kənd sakini, 55 yaşlı, bisavad, 
bitərəf - banditlərlə əlaqəsinə görə beş il həbs düşərgəsində saxlanılsın, 
ailəsi sürgün edilsin.

Naxçıvan şəhəri, I oktyabr 1930-cu il:
1. Yusifov Baxşəli Ələkbər oğlu. Xanəgah kənd sakini, 35 yaşlı, xid­

mətçi, bitərəf, az savadh, evli - üsyançı dəstəsinin sabiq başçısı, 1930-cu 
il mart hərbi üsyanında fəal iştirakına, antisovet təbliğat aparmasına və 
antisovet ünsürlər arasında nüfuzlu olmasına görə - güllələnsin, əmlakı 
müsadirə edilsin.

2. Kəngərlinski Qaraxan Sultan oğlu, Saltax kənd sakini. 35 yaşlı, 
bitərəf, bisavad, bəy, evli - Naxçıvanda Sovet hakimiyyəti əleyhinə silah­
lı üsyanda iştirakına, bəy olmasına, Sovet hökuməti əleyhinə müntəzəm 
təbliğat aparmağına və kəndlilər arasında böyük nüfuzu və təsiri olmasına 
görə - güllələnsin, əmlakı müsadirə edilsin.

3. Məmmədov İbiş Məmmədəli oğlu, Noraşen kənd sakini, 50 yaşlı, 
bitərəf, evli, səsindən məhrum olmuş - üsyançı dəstəsinin rəhbəri olub.
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Sovet hakimiyyəti əleyhinə üsyanda iştirakına, Sovet hakimiyyəti əleyhinə 
müntəzəm təbliğat aparmağına və kəndlilər arasında böyük nüfuzuna görə 
- güllələnsin, əmlakı müsadirə edilsin.

4. İmaməli Tarverdi oğlu, Qarabağlar kənd sakini, 47 yaşh, bitərəf, bi­
savad, qolçomaq, evli - Kərbəlayi Müseyibin dəstəsini ərzaqla təmin et­
məsinə və onunla əlaqəsinə görə - güllələnsin, əmlakı müsadirə edilsin.

5. Musayev Kərbəlayi Cabbar Xəlil oğlu, Xanəgah kənd sakini, 32 yaş­
lı, varlı, bitərəf, az savadlı, evli - mart ayında silahlı üsyanda iştirakına və 
müntəzəm antisovet təbliğatına görə - beş il həbs düşərgəsində saxlanılsın.

6. Hüseynov Sayad Həsən oğlu, Xanəgah kənd sakini, 35 yaşh, ortabab, 
bitərəf, bisavad, evli - mart ayında üsyanda fəal iştirakına və müntəzəm 
antisovet təbliğatına görə - beş il həbs düşərgəsində saxlanılsın.

7. Hüseynov Adıgözəl Murad oğlu, Kırma kənd sakini, 27 yaşlı, az sa­
vadlı, bitərəf, evli - silahlı üsyanda iştirakına və müntəzəm antisovet təbli­
ğatı apardığına görə - beş il həbs düşərgəsində saxlanılsın.

8. Məmmədəliyev Talib Qəmbər oğlu, Saltax kənd sakini, 42 yaşh, qol­
çomaq, səsindən məhrum edilmiş, bisavad, evli - mart silahlı üsyanında 
iştirakına və müntəzəm antisovet təbliğatına görə - beş il həbs düşərgəsin­
də saxlanılsın.

9. Quliyev Kərbəlayi Qulu Kərbəlayi Zeynalabdin oğlu, Saltax kənd 
sakini, 35 yaşh, bitərəf, bisavad, varlı, evli - mart silahlı üsyanında işti­
rakına, müntəzəm antisovet təbliğatına görə - yeddi il həbs düşərgəsində 
saxlanılsın.

10. Əliyev Kərim Rəhim oğlu, Noraşen sakini, 50 yaşh, bitərəf, bisa­
vad, varlı, evli - silahlı üsyanda iştirakına və antisovet təbliğatına görə - 
yeddi il həbs düşərgəsində saxlanılsın.

11. Xəlil Qoca oğlu, Ərəfsə kənd sakini, 26 yaşh, bitərəf, bisavad, su­
bay, çoban - banditlərlə əlaqəsinə görə - beş il həbs düşərgəsində saxla­
nılsın.

12. Həsənəliyev Şahqulu Səməd oğlu, Keçili kənd sakini, 22 yaşlı, bisa­
vad, bitərəf, evli, çoban - banditlərə ərzaq və sursat daşımağına görə - beş 
il həbs düşərgəsində saxlanılsın.

Baş Noraşen, 3 oktyabr 1930-cu il:
I. Əliyev Ağamalı Əli oğlu, Yaycı kənd sakini, 40 yaşh, bitərəf, varlı, 

evli - silahlı üsyanlarda fəal iştirakına, vaxtaşırı bandalarda olmağına, sa­
biq banda dəstəsinin rəhbəri kimi banditlərlə daimi əlaqəsinə görə - gül­
lələnsin, əmlakı müsadirə edilsin.
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2. Sadıqov Rəhim Ələkbər oğlu. Cağazur kənd sakini, 40 yaşlı, bi­
savad, bitərəf, varlı, evli - silahlı üsyanda iştirakına görə - güllələnsin, 
əmlakı müsadirə edilsin.

3. Rzayev Qoçəli Əhməd oğlu, Yaycı kənd sakini, 28 yaşlı, bisavad, 
bitərəf, subay, ortabab - silahlı üsyanda fəal iştirakına görə - güllələnsin, 
əmlakı müsadirə edilsin.

4. Cəfərxan Baba oğlu, Qaraquş Bilav kənd sakini, 50 yaşlı, bitərəf, 
bisavad, qolçomaq - banditləri ərzaqla təmin elməyinə, onlarla daim əlaqə 
saxlamağına və antisovet təbliğatı aparmağına görə - güllələnsin, əmlakı 
müsadirə edilsin.

Naxçıvan şshari, 4 oktyabr 1930-cıı il:
1. Mehdiyev Kərbəlayi Şahvəli Məmməd oğlu, Ərəfsə kənd sakini, 35 

yaşlı, bitərəf, bisavad, qolçomaq, evli - silahlı üsyanda iştirakına, bandit­
lərlə daimi əlaqəsinə və antisovet təbliğatına görə - güllələnsin, əmlakı 
müsadirə edilsin.

2. Quliyev Məmi Mikayıl oğlu. Kükü kənd sakini, 29 yaşlı, bitərəf, 
savadlı, varlı - silahlı üsyanda iştirakına və hökumət orqanlarına yalan mə­
lumat verməsinə görə - güllələnsin, əmlakı müsad'rə edilsin.

3. Abbasov Mustafa Məmməd oğlu, Keçili kənd sakini, 35 yaşlı, az 
savadlı, bitərəf, varlı, evli - silahlı üsyanda iştirakına görə - beş il həbs 
düşərgəsində saxlanılsın.

4. Əliyev Qoçəli Məmməd oğlu, Keçili kənd sakini, 30 yaşlı, bitərəf, 
bisavad, varlı, evli - mart üsyanında iştirakına və banditlərlə əlaqədə olma­
ğına görə - səkkiz il həbs düşərgəsində saxlanılsın.

5. Nəcəfəliyev Ağa Məmməd Fətulla oğlu, Keçili kənd sakini, 50 yaşh. 
bitərəf, bisavad, varlı, evli - mart üsyanında iştirakına və banditləri ərzaqla 
təmin etməsinə görə - beş il həbs düşərgəsində saxlanılsın.

6. Məmmədov Mahş hacı Kərim oğlu, Keçili kənd sakini. 55 yaşlı, 
bitərəf, bisavad, varlı, evli - mart üsyanında iştirakına, banditlərlə əlaqə­
sinə və onları ərzaqla təmin etməsinə görə - beş il həbs düşərgəsində sax­
lanılsın.

7. Məmmədov Kərbəlayi Qurban Məhərrəm oğlu. Keçili kənd sakini. 
45 yaşlı, bitərəf, az savadlı, varlı, evli - Keçili bundasının keçmiş rəhbəri 
- on il həbs düşərgəsində saxlanılsın.

8. Ağayev Vəli Qulu Ağa oğlu, Keçili kənd sakini, 33 yaşlı, bitərəf, 
bisavad, qolçomaq, evli - mart üsyanlarında iştirakına və antisovet təbli­
ğatına görə - altı il həbs düşərgəsində saxlanılsın.
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9. Həsənov Hüseyn Məhərrəm oğlu, KeçiIi kənd sakini, 40 yaşlı, bitərəf, 
bisavad, qolçomaq, evli - mart üsyanlarında iştirakına, banditlərlə əlaqə­
sinə və antisovet təbliğatına görə - altı il həbs düşərgəsində saxlanılsın.

10. Əli Məmmədov Pirvəli Pirəli oğlu, Keçili kənd sakini, 45 yaşlı, 
bitərəf, az savadlı, qolçomaq - mart üsyanında iştirakına və antisovet təb­
liğatına görə - səkkiz il həbs düşərgəsində saxlanılsın.

11. Həsəııquliyev Teymur Nəcəf oğlu. Xanəgah kənd sakini, 37 yaşh, 
bitərəf, bisavad, varlı, evli - mart üsyanında iştirakına və antisovet təbliğa­
tına görə - beş il həbs düşərgəsində saxlanılsın.

12. Kərbəlayi Fatma Məşədi Mehdiqulu qızı, Keçili kənd sakini, 50 
yaşlı, bisavad, bitərəf, ərli - fəal antisovet təbliğatı apardığına, banditləri 
Sovet hakimiyyətinin əleyhinə fəal təhrik etməsinə və kəndlilər arasında 
böyük hörmət və nüfuza malik olmasına görə - beş il həbs düşərgəsində 
saxlanılsın.

13. Züleyxa Xudakərim qızı, Keçili kənd sakini, 50 yaşlı, bitərəf, bi­
savad, qolçomaq, ərli - antisovet təbliğatı aparmasına, banditləri ərzaq və 
sursatla təmin etməsinə, Sovet hakimiyyətinin devrilməsinə çağırışlarına 
və kəndlilər arasında böyük nüfuz və hörmələ malik olmasına görə - beş il 
həbs düşərgəsində saxlanılsın.

14. Keçili bandit ailələri haqda - həmin ailələr sürgün edilsin.

Naxçıvan şəhəri, 12 oktyabr 1930-cu il:
I. Əliqulu Hacı Cabbar oğlu, Ərəfsə kənd sakini, 40 yaşlı, az savad­

lı, bitərəf, qolçomaq, evli - silahlı üsyanlarda fəal iştirakına, üsyançılar 
dəstəsinə rəhbərliyinə və antisovet təbliğatına görə - güllələnsin, əmlakı 
müsadirə edilsin.

2. Mürşüd Mirzə Məmməd oğlu, Kulis kənd sakini, 50 yaşlı, bitərəf, 
bisavad, ortabab, evli - banditizmə görə - güllələnsin, əmlakı müsadirə 
edilsin.

3. Məhərrəmov Eyniş Əlixan oğlu, Kulis kənd sakini, 25 yaşh, bisa­
vad, bitərəf, varlı, evli - banditizmə və antisovet ünsürləri arasında böyük 
nüfuza və hörmətə malik olmağına görə - güllələnsin, əmlakı müsadirə 
edilsin.

4. Məhərrəmov Novruz Kərbəlayi Həsən oğlu, Kulis kənd sakini, 45 
yaşlı, bitərəf, bisavad, qolçomaq, evli - banditlərlə əlaqəsinə və antisovet 
ünsürü olduğuna görə - güllələnsin, əmlakı müsadirə edilsin.

5. İmamov Ağa Zeynalabdin oğlu, Ərəzinı kənd sakini, 45 yaşlı, 
bitərəf, az savadlı, qolçomaq, evli - silahlı üsyanda iştirakına və antisovet 
təbliğatına görə - beş il həbs düşərgəsində saxlanılsın.

6. Həsənov Hümbətəli Ələmqulu oğlu, Ərəzim kənd sakini, 34 yaşh, 
bitərəf, az savadlı, qolçomaq, evli - silahlı üsyanda iştirakına və antisovet 
təbliğatına görə - altı il həbs düşərgəsində saxlanılsın.

7. Əliməmməd Məşədi Mustafa oğlu, Kulis kənd sakini, 43 yaşlı, 
bitərəf, bisavad, varlı, evli - banditlərlə əlaqəsinə və hökumət tədbirlərinin 
əleyhinə çıxış etməsinə görə - üç il həbs düşərgəsində saxlanılsın.

8. Qəmbər Həzrətqulu oğlu, Ərəfsə kənd sakini. 35 yaşlı, bitərəf, bi­
savad, evli, ortabab, dəyirmançı - banditlərlə əlaqəsinə və hərbi hissələrin 
yerləşməsi haqda məlumat verməsinə görə - üç il həbs düşərgəsində sax­
lanılsın.

9. Rəhim Dünyamalı oğlu, Ləkətağ kənd sakini, 50 yaşlı, bitərəf, bisa­
vad, varh, evli - banditlərlə daim əlaqədə olmağına və antisovet təbliğatına 
görə - beş il həbs düşərgəsində saxlanılsın.

Adı çəkilən vətəndaşlarımızın neçəsi güllələnib, neçəsi də həbs düşər­
gəsinə atılıb - bunu oxucu özü hesablaya bilər.

Qəribədir: Azərbaycan Respublikasının parlamentindən 1920-ci il aprel 
ayının 28-nə keçən gecə hakimiyyəti səssiz-səmirsiz, demək olar ki, müftə 
əllərinə keçirən bolşeviklər siyasi rəqiblərilə demirəm, adi Azərbaycan fəh­
lə və kəndlilərinə insancasına münasibət göstərsəydilər, əlbəttə xalqımızın 
hörmətini də qazanardılar. Lakin hakimiyyəti əllərinə alan kimi bolşevik­
lər bandit Dzerjinskinin qırmızı terror bayrağını qaldıraraq soyğunçuluq, 
qarət və xalqı qəsdən məhv etməklə məşğul oldular. Neft mədənlərində 
işləyən minlərlə azərbaycanlı fəhlələri casusluq adı ilə kimi sürgün edilir, 
kimi də İrana qovulub əvəzinə Serebrovski kimilər Bakıya Krımdan qo­
vulmuş Vrangelin ordusunda xidmət edən zabit və soldatlarını gətirirdilər.

Yazıq kəndlilərimiz isə son illərə qədər pasportsuz muzdurlar olub 
səhər sübhdən gecənin zülmətinə qədər qan-tər tökərək əvəzinə, demək 
olar ki, heç bir şey qazanmırdı. Əksinə, hələ də borc içindəydilər. Hər hansı 
bir etiraz da əlüstü damğalanırdı: əksinqilabi, antisovet, antikolxoz, an- 
tipartiya və min cür başqa «anti»lər adı ilə yüzlərcə və minlərcə kəndli 
zəhmətkeş güllələnir və ya sürgün edilirdi, nə hayına cavab verən var idi. 
nə də harayına.

Allah qərəzlə məhv olunan kəndlilərimizə rəhmət etsin, yaşayıb 
oğul-nəvələri üçün yaxşı həyat gözləyənlərə də Allah ürək-dirək versin!
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ƏSGƏR QƏMBƏR OĞLU HACIYEV

Sovet hakimiyyəti Azərbaycanda bərqərar olunan gündən bu yana Azər­
baycan xalqının oğullarından neçə mininin məhv edildiyini heç kəs bilmir 
və bilə də bilməz. Dillərdə və bəzi şairlərimizin «dastanlarından təmtə­
raqlı sözlərlə tərənnümü səmalara qədər ucaldılmış XI Ordunun Xüsusi 
şöbəsinin məmurları və ələlxüsus onun rəhbəri olan, Azərbaycan xalqının 
«qırmızı» cəlladı Pankratovun qanlı fəaliyyəti hələ xalqımız üçün bağlı 
qalır. Bakı proletariatının yalançı «üsyanı» nəticəsində, əslində isə 1920-ci 
il aprel ayının 27-dən 28-nə keçən gecə Azərbaycan milli parlamentinin 
qərarına əsasən hakimiyyəti əllərinə alan bolşeviklər iş başına keçən kimi 
Azərbaycan ziyalılarını məhv etmək məramnamələrini həyata keçirməyə 
başladılar.

Pankratovun rəhbər olduğu XI Ordunun Xüsusi şöbəsi (Osobıy otdel) 
Bakıda və Azərbaycanın başqa şəhərlərində olan bölmələrində sayı bilin­
məyən uzun-uzadı «Sovet hakimiyyətinin düşmənləriwnin siyahıları tərtib 
olunurdu. Bu siyahılara əsasən Xüsusi şöbənin özündə və bütün rayonlarda 
(xüsusilə sərhəd rayonlarında) Fövqəladə Üçlüklər təşkil edilir və bütün 
«düşmənlər» bu üçlüklərin qərarlarına əsasən həbs düşərgələrinə sürgün 
olunurdular.

Tezliklə XI Ordunun Xüsusi şöbəsini əvvəl Fövqəladə Komissiya (ÇK 
- Çrezvıçaynaya komissiya), sonra da Baş Siyasi İdarə (QPİ - Qlavnoe 
Politiçeskoye Upravleniye) əvəz etdi, amma Fövqəladə Üçlüklər öz işlə­
rini əvvəlki kimi davam etdirdi. Lakin BSİ-nin üçlükləri sürgün etməkdən 
başqa çox asanlıqla güllələnmə qərarlarına (hökmlərə yox!) əl atırdılar. 
İndi vətəndaşları tək-tək yox, siyahılarla məhkum edirdilər. Bu qara siya­
hıların adlan müxtəlifidi: «Cəmiyyətdən kənar ediləsi şəxslərin siyahısın, 
«ləğv olunmalı fəal antisovet ünsürlərin siyahısın, «qəddar antisovet şəxs­
lərin siyahısın və s. Siyahılar özləri də müxtəlifidi: birinci kateqoriya siya­
hı, ikinci kateqoriya siyahı... Bu siyahıları xüsusən kənd rayonlarında kim 
tərtib edirdi, indi müəyyən etmək o qədər də yüngül iş deyil. Bu - DSt-nin 
firma sirridir və güman etmirəm ki, tezliklə açılsın.

Ziyalılar haqda bu məqalədə söhbət açmayacağam. Sözüm kənd rayon- 
lannda Fövqəladə Üçlüklərin fəaliyyətindən gedəcək.

Kənd rayonlarında Fövqəladə Üçlüklərə, hətta sərhədboyu rayonlarda 
sərhəd boyu hərbi hissələrin komandirlərinə ixtiyar verilmişdi ki. xoşlarına 
gəlməyən adamların adlarını bu siyahılara salsınlar.

Kimlər salınırdı bu siyahılara? Bir neçə məsələni oxucunun yadına 
salmaq istəyirəm. Bildiyimiz kimi. Oktyabr çevrilişinə fəhlə və kəndlilə­
ri cəlb etmək üçün bolşeviklər «zavod, fabriklər - fəhlələcən, «torpaq - 
kəndlilərə» şüarlarını irəli sürmüşdülər və camaat da bunların eşqinə və 
işıqlı gələcək naminə hücum edib köhnə dünyanı dağıtdı (anıma heç bir 
şey qazanmadı).

Siftə-siftə torpaq kəndlilərə paylandı da. kəndlilər də yavaş-yavaş dir­
çəlib insan kimi dolanıb-yaşadılar. Lakin çox keçmədən Şura hökumə­
ti ortaya kolxoz məsələsini saldı və tezliklə «elliklə könüllü - məcburi 
kolxoza girmək» məsələsi çıxdı. «Avam və gələcəyin bəxtəvərliyini başa 
düşməyənə kəndlilər isə özləri işlədiyi torpağı qaytarmağa və kolxozlara 
girməyə heç də tələsmirdilər. Kolxozlara yalnız lüt və işləmək istəməyən 
kəndlilər həvəslə girirdi. Öz təsərrüfatında özü və ailə üzvləri işləyən və ha­
lal zəhməti ilə dolanan kəndlilərin kolxozlara girmək meylləri heç yox idi.

İşləmək həvəsində olmayan və tənbəl kəndlilərin əksəriyyəti tezliklə 
firqəyə daxil olub kəndlərdə məsul vəzifələr tutub bellərinə tapança bağla­
dılar və zəhmətkeş kəndlilərin başına elə oyun açdılar ki, gəl görəsən... Elə 
həmin vaxt kolxoza girmək istəməyənlərin siyahıları tutulur və BSİ-nin 
sərəncamına göndərilirdi.

Azərbaycanın bütün rayonlarında BSİ-nin şöbələri var idi və bu şöbələ­
rin səlahiyyəti qeyri-məhdud idi. Necə deyərlər: ləki adam olsun, maddə 
düzələr.

Dağlıq Qarabağ Muxtar Vilayətində də BSİ-nin ermənilərdən ibarət üç­
lükləri fəaliyyət göstərirdi. Onlar Qarabağa və ətraf rayonlara (Xüsusən 
Ermənistanla həmsərhəd olan rayonlara) daxil olan azərbaycanlı kəndlə­
rinə də nəzarət edirdilər.

1920-ci illərin axırlarından başlayaraq Xankəndində (indiki Stepana- 
kertdə) fəaliyyətdə oları Xüsusi üçlüyə Qalstyan, Sarkisyan və Petrosyan 
daxil idilər. Bu üç nəfərin özbaşına hərəkəti və təqibləri nəticəsində Qara­
bağın azərbaycanlı kəndlərinin sayı getdikcə azalırdı: hər kənddən dediyi­
miz siyahılarla on-on beş kişi güllələnir, əmlakları müsadirə edilir, ailələri 
də sürgün edilirdi. Elə o vaxtlardan Qarabağın azərbaycanlı kənd və obala­
rının sakinlərinin sayı getdikcə azalıb yerlərini ermənilər tuturdu.
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Oxucuları 1930-cu ilin iyun ayında Baş Siyasi İdarənin Qarabağ vi­
layət şöbəsi məmurları tərəfindən uydurulmuş 165 Ns-li istintaq işi ilə tanış 
etmək istəyirəm. Bu iş həcmcə çox kiçik iş olub, cəmi 12 (!) vərəqdən 
ibarətdir.

Vərəqa /. «1930-cu il iyunun 13-də Stepanakert şəhərində. Mən, Azər­
baycan BSİ Qarabağ vilayət şöbəsinin müvəkkili Qalstyan, vətəndaş Ha­
cıyev Əsgər Qəmbər oğlunun qərəzli antisovet təbliğat aparmaqda və Sul­
tanov Sultanbəy ilə əlaqədə olmaqda əldə edilmiş ittiham materiallarını 
nəzərdən keçirib qərara aldım: həmin işi öz icraatıma götürürəmn.

Vəraqa 2. «Müqəssir sifəti ilə cəlb edilmə haqqında qərar: 1930-cu il 
iyunun 13-də Stepanakert şəhərində. Mən, Azərb. BSt Qarabağ vilayət şö­
bəsinin müvəkkili Qalstyan vətəndaş Hacıyev Əsgər Qəmbər oğlunun işi 
ilə tanış olub qeyd olunan Hacıyevin müntəzəm surətdə qərəzli antisovet 
təbliğatı aparmağını və Sultanov Sultanbəylə əlaqədə olmağını müəyyən 
edib, qərara gəldim:

Hacıyev Əsgər Qəmbər oğlu həmin iş üzrə müttəhim sifətiylə məsuliy­
yətə cəlb edilib Azərb. SSR CM-nin 72 və 79-cu maddələri ilə müqəssir 
bilinsinn.

Varaqa 3. Hacıyev Əsgər Qəmbər oğlunun həbs edilməsi haqda 1930- 
cu il 13 iyun tarixli qərar.

Varaqa 4. 1930-cu il iyunun 14-də müstəntiq Familiant tərəfindən apa­
rılmış Malıbəyli kənd müəllimi Qasımov Fazilin dindirilməsi. Qasımov: 
«Əsgər Qəmbər oğlu Hacıyev qolçomaqdır. Səsi alınıb. Onun doğma qar­
daşı tanınmış müsavatçı idi, buna görə də 1925-ci ildə məhkum olunub. 
Solovki konslagerinə sürgün edildi və orada da öldü.

Əsgər Qəmbər oğlu Sovet hakimiyyətindən narazı olub, varlı kəndlilər 
və antisovet ruhlu şəxslər arasında Sovet hakimiyyəti əleyhinə təbliğat 
aparırdı. Onun şəxsi dəyirmanı və iki muzduru var. O deyir ki, hökumət 
böyük vergilər təyin edib düzgün iş görmür. O kəndliləri inandırmaq istə­
yir ki, hökumətin siyasəti düz deyil. O deyir: «Axı Sovet hökuməti bütün 
kəndliləri niyə boğur?». Kommunistlər arasmda o, özünü çox ehtiyatlı apa­
rırdı, onlara yaltaqlanırdı, qoyun kəsirdi və onları düz sinfi yoldan sapdır­
mağa çalışırdı. Kənd əhli arasmda nüfuzu var və buna görə də zərərlidir, 
çünki kəndlilər ona qulaq asır. O isə bütün məsələlərdə hökumət əleyhinə 
təbliğat aparır. Onun çoxlu - on min manata qədər nağd pulu var (Görəsən, 
Qasımov Fazil bunu haradan bilirdi? - Z. B.)».
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Varaqa 5. 1930-cu il iyunun 13-də Azərb. BSİ-nin vilayət müvəkkili 
Sarkisyan tərəfindən Malıbəyli kənd soveti sədri olan Mədətov Bəhmənin 
dindirilməsi. Mədətov: «Əsgər Qəmbər oğlu Hacıyev çox mötəbər vs var­
lı kəndlidir. Bundan başqa, alver edir. Onun qardaşı Yusif Hacıyev 1927-ci 
ildə əksinqilabi fəaliyyətinə görə Solovki konslagerinə sürgün edilib. Mə­
lumatlara görə onun Sultanov Sultanbəylə əlaqəsi var. İndi və xüsusən son 
günlərdə fəal antisovet təbliğatı ilə məşğuldur. Zərərli tipdir və ictimaiyyət 
üçün təhlükəlidir. Mədətov».

Hacıyev Əsgər Qəmbər oğlunun özü isə həbs edilməsindən yalnız on 
gündən sonra, 1930-cu il iyunun 23-də dindirilib, lakin buna heç dindiril­
mə də demək olmaz, çünki erməni müstəntiqləri Hacıyevin taleyini özləri 
müəyyən etmişdilər.

Varaqa 6. «Hacıyev Əsgər Qəmbər oğlunun, qolçomağın, səsdən məh­
rum edilib bir ay bundan qabaq səsi qaytarılmışın. Malıbəyli kənd sakini­
nin, bir ev, iki inək, iki öküz, bir at, bir camış, bir eşşək və Sovet hökuməti 
tərəfindən müsadirə edilən bir dəyirman sahibinin Dindirilməsi. Dindirən 
müvəkkil Sarkisyandır.

Hacıyev: «Mənə verilən sualların mahiyyəti üzrə cavab verirəm ki, 
mən kənddə heç bir antisovet təbliğat aparmamışam və quldurlarla mə­
nim heç bir əlaqəm olmayıb. Ətraf kəndlərin camaatı, hətta ermənilər belə, 
məni yalnız müsbət tərəfdən tanıyırlar və heç kəs deməz ki, mən antisovet 
fəaliyyəti ilə məşğulam. Bütün partiya üzvləri mənim yalnız yaxşılığımdan 
danışarlar, çünki mən heç vaxt Sovet hakimiyyətinin tədbirlərinin əleyhinə 
olmamışam. Mənə isnad edilən cinayətdə özümü təqsirkar bilmirəm və 
buna da heç bir əlavəm yoxdum.

Varaqa 7. «1930-cu il iyunun 23-də mən, Azərb. BSİ-nin Qarabağ vi­
layət şöbəsinin müvəkkili Sarkisyan Hacıyev Əsgər Qəmbər oğluna itti- 
hamnaməni təqdim edərkən Hacıyev özünü müqəssir bilmədin.

Varaqa 8. «Qərar. 1930-cu il 13 iyun (oxucu görür ki, qərar ermənilər 
tərəfindən qabaqcadan hazırlanıb. - Z.B.) Stepanakert şəhəri.

Mən, Azərb. BSİ-nin Qarabağ vilayət müvəkkili K.Qalstyan həmin gün 
Hacıyev Əsgər Qəmbər oğlunun 165 -Ns-li istintaq işini nəzərdən keçirərək 
müəyyən etdim ki: vətəndaş Hacıyev Əsgər Qəmbər oğlu kəndlilər arasın­
da qərəzli antisovet təbliğatı ilə məşğul olaraq deyirdi: «Bütün kəndliləri 
boğan Sovet hakimiyyəti bizim nəyimizə gərəkdir? » Hacıyev Sultanov 
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Sullanbəylə keçmişdə və indi əlaqə saxlayıb, son zamanlarda isə, xüsusən 
fövqəladə fəaliyyət göstərməkdədir.

Bütün bunları nəzərə alaraq və Azərb. KP MK-nın Siyasi Beşliyin 
(beləsi də varmış! - Z.B.) 1930-cu il 10 iyun tarixli və 3 nömrəli qərarını 
əldə rəhbər lutaraq qərara gəldim:

Hacıyev Əsgər Qəmbər oğlu Azərb. SSR CM-nin 72 və 79-cu maddələ­
ri üzrə təqsirləndirilsin, 165 7&-Iİ istintaq işi baxılmaq üçün Siyasi Beşliyin 
müşavirəsinə göndərilsin. «Razıyam» - Q.Petrosyann.

I ərər/ə 9. «1930-cu il iyunun 24-də Ağdam şəhərində Zaqafqaziya BSİ- 
nin Fövqəladə Üçlüyünün iclasının protokolundan çıxarış:

Eşidildi: (məruzəçi - Familiant): Əsgər Qəmbər oğlu Hacıyevin 165 
.Ns-Iİ cinayət işi. Antisovet təbliğatda təqsirləndirilir, yəni Azərb. SSR CM- 
nin 72-ci maddəsi ilə.

Qət edildi: 45 yaşh Əsgər Qəmbər oğlu Hacıyev güllələnsin. Sofro- 
nov».

fəıər/ə 10. Məhkum olunmuş Hacıyev Əsgər Qəmbər oğlunun həyat 
yoldaşı Gülsüm Cəfər qızının şikayəti.

Yaraqa II. Həmin şikayət üzrə 1958-ci il fevralın 11-də Azərb. SSR 
Prokuror müavini İsmayılov İlyasın Hacıyev Əsgər Qəmbər oğlunun 165 
Ns-li cinayət işi ilə əlaqədar Azərb. SSR Ali Məhkəməsinə göndərdiyi etirazı.

«Hacıyevin işi yoxlanılarkən müəyyən olundu ki, onun məhkum olun­
ması qanunsuz qisasalma idi, çünki onun işi üzrə heç bir ittihamedici ma­
terial əldə edilməmişdi.

Cəmi on gün davam edən istintaq vaxtında yalnız iki şahid dindirildi: 
Qasımov və Mədəlov.

Şahid müəllim Qasımovun ifadələri iş üzrə dəlil ola bilməz: əvvəla, 
qeyri-konkrel olduğuna görə, sonra isə obyektiv olmadığına görə. Çünki 
Qasımov, Hacıyevin kəndlilər arasında Sovet hakimiyyəti əleyhinə təbliğat 
apardığını deyəndə bunu təsdiq edən heç bir adamın adını çəkməmişdi.

İkinci şahid - kənd soveti sədri Mədəlovun ifadəsi yalnız onca sətirdə 
yazılıb və bu on sətirlik mətn ümumi, səthi ifadələrdən ibarətdir: ((Hacıyev 
çox mötəbər və varlı kəndlidir və fəal antisovet təbliğatı ilə məşğuldum. 
Amma şahid demir ki, təbliğat nədən ibarətdir və DSİ bununla maraqlan­
mır, çünki Hacıyevin taleyi qabaqcadan, həbs olunduğu gündən həll edil­
mişdi. Bu da 1930-cu il iyunun 13-də DTİ-nin Qarabağ vilayət müvək­
killəri Qalstyanın və Petrosyanın tərtib etdikləri arayışdan görünür. Onlar 
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Hacıyevi dindirmədən (onu on gündən sonra dindiriblər). Hacıyevin işini 
«Siyasi Beşliyimi sərəncamına göndərdilər.

Hacıyevin işi üzrə ittihamnamə tərtib olunmayıb.
Bunlara görə xahiş edirəm ki, Hacıyev Əsgər Qəmbər oğlu haqqında 

olan Zaqafqaziya DSİ Fövqəladə Üçlüyünyn 24 iyun 1930-cu il tarixli qə­
rarları sübuta yetmədiyindən ləğv edilsinn.

Vərəqə 12. 1958-ci il fevralın 28-də Azərb. SSR Ali Məhkəməsinin Ci­
nayət işləri üzrə məhkəmə kollegiyası Azərb. SSR Prokurorunun müavini­
nin etirazına əsasən Hacıyev Əsgər Qəmbər oğlu haqqında olan Fövqəladə 
Üçlüyün 24 iyun 1930-cu il tarixli qərarını ləğv edib, işinə isə sübuta yet­
mədiyinə görə xətm verdi.

1958-ci il martın 17-də Əsgər Qəmbər oğlu Hacıyevin oğlu Qəmbər 
atasının bəraəti haqqında arayış alır.

İşdə Hacıyevin fotoşəkli yoxdur.
Allah Əsgər Qəmbər oğluna və minlərcə onun kimi günahsız məhv 

olunmuş həmvətənlərimizə rəhmət etsin!

SOVET HƏBS DÜŞƏRGƏLƏRİNİN İLK MƏHBUSLARI

Tarixən dəyirman daşını həmişə bizim başımızda fırladıblar. Əvvəl-əv­
vəl bizi çək-çevirə salıblar, siyasət ipini bizim boğazımıza keçiriblər. Sovet 
dövləti qurulmamışdan əvvəl Azərbaycanın qurğusunu qurmuşdular, bö­
lüb-bölüşdürmək nəqşəsini cızıb hazırlamışdılar.

Azərbaycan mərdləri ilə bolşevik kələkbazlarının, gizli qəsbkarlıq si­
yasəti yürüdənlərin fikri, amalı başqa-başqa idi. Müsavatçı ziyalılar mey­
dana mərdanə girmişdilər, mədəni səviyyələri, siyasi əqidələri, dünyagö­
rüşləri, imanları, məsləkləri uca idi. saf idi. insanlıq naminə idi. «Ayır-bu- 
yur» siyasəti ilə, «necə olur-olsun» hökmü ilə. aldatmaqla, oyunbazlıqla, 
yalanla, böhtanla, sıxma-boğma ilə, hədə-qorxu gəlməklə, qan-qada ilə 
Azərbaycanı ayaqlayanlar isə buqələmun kimi min dona girirdilər və indi 
də donlarını tez-tez dəyişirlər.

Biz, doğrudan da, böyük xalqıq. Bu qədər qırıb-töküblər, kəsib-biçiblər, 
əsir-yesir eləyiblər, çürüdüblər, çərlədiblər, yenə də məhv olmamışıq.

İlk sovet həbs düşərgələrinin də qurbanları bizim xalqın qeyrətli oğul­
ları, azadlıq cəfakeşləri olublar. Bu yazı da ilk qurbanlarımız, ilk müsibət- 
keşlərimiz barədədir...

39



Rusiyada Sovcı hakimiyyəti qurulduqdan sonra Leninin və Trotskinin 
sərəncamına əsasən, Solovetsk adalarında (Ağ dəniz), Suzdal, Yaroslavl 
və başqa yerlərdə Sovet dövlətinin həbs düşərgələri yaradıldı. Minlərlə 
«inqilab düşmənin bu düşərgələrin ilk «sakini» oldu. Kim idi düşmən ad- 
landırıianlar? Rusiya zadəganları, başqa millətlərdən olan görkəmli şəx­
siyyətlər, Avropanın müxtəlif ölkələrində təhsil almış ziyalılar, Sovet ha­
kimiyyətinin qurulması uğrunda mübarizə aparan, ona kor-koranə inanan 
bütün adamlar, digər partiyaların, hətta yeni hakimiyyətə loyal münasibət 
bəsləyən partiyaların üzvləri, üstəlik yaxşı yaşadığına görə günahlandırı­
lan minlərlə günahsız kəndli.

Məhbuslar arasında Azərbaycan xalqının da ən yaxşı oğulları vardı. 
Təkcə «Müsavat» partiyasının yüzlərlə üzvü bir və ya iki dəfə bu düşər­
gələrə sürgün edilmişdi.

Azərbaycanda Sovet hakimiyyəti qurulan kimi, XI Qızıl Ordunun xüsu­
si şöbəsi ziyalılara, bütün mövcud partiyaların üzvlərinə, hətta liberal əh- 
vali-ruhiyyəii adamlara belə amansız divan tutmağa başladı. On nəfərdən 
çox azərbaycanlı general məhkəməsiz və istintaqsız güllələndi. Halbuki 
Azərbaycan ordusu Qızıl Orduya qarşı vuruşmamışdı və mövcud razılaş­
maya əsasən generallar təqib olunmamalı idilər. Təkcə iki general - Səməd 
Mchmandarov və Əliağa Şıxlinski N. Nərimanovun səyi nəticəsində sağ 
qaldılar.

1920-ci il aprelin əvvəlində XI Qızı! Ordu Azərbaycana doğru irəlilə­
yirdi. Bununla əlaqədar ordunun inqilab şurası ilə danışıqlar aparmaq üçün 
Pcpinov, Rəhim Vəkilov və başqalarından ibarət Azərbaycan parlament 
nümayəndə heyəti Pyatiqorska gəldi. Burada onlar həbs olundular, yalnız 
bir aydan sonra azad edildilər. Məlumdur ki, Azərbaycan parlamenti 1920- 
cı il aprelin 27-dən 28-nə keçən gecə hakimiyyəti könüllü olaraq, müqa­
vimət göstərmədən bolşeviklərə vermək barədə qərar çıxarmışdı. Azərbay­
can parlamentinin təkcə bu alicənab və humanist hərəkəti Azərbaycanın 
gələcək yiyələri tərəfindən ləyaqət və hörmətlə qiymətləndirilməli idi: heç 
olmazsa, adi ədalət baxımından. Lakin hər şey tamam tərsinə oldu. Çünki 
məqsəd Azərbaycanı, birinci növbədə Bakını nefti ilə birlikdə zorla ələ 
keçirmək idi.

Bolşeviklərin əsas siyasi opponentləri (təbiidir ki, Fövqəladə Komissi­
yanın da) müsavatçılar idi. Onlarla «haqq-hesabı çürütməkw vaxtı çatmış­
dı. Lakin buna mübahisə, diskussiya və s. vasitəsilə nail olmaq mümkün 
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deyildi. Çünki müsavatçıların intellekti, yəni zehni inkişaf səviyyəsi düşü­
nüb hazırlaşmadan, necə gəldi «dünya inqilabınaa doğru gedənlərinkindən 
xeyli yüksək idi. Bununla belə, gəlmələr respublikanı və onun sərvətlərini 
idarə etmək üçün müsavatçılarla diskussiya keçirmək barədə heç fikirləş­
mirdilər də. Bəli, bu, respublikanın yeni ağalarının vəzifəsinə daxil de­
yildi. Məqsəd bir idi: mane olanları aradan götürmək, düşünənləri, fikir 
söyləyənləri təkləyib məhv elmək. Həbs düşərgələri də bunun üçün yara- 
dılmırdımı?!

MK orqanları bir müddət nə hakimiyyəti könüllü surətdə Sovetlərə 
verən müsavatçılara, nə ittihadçılara, nə də digər partiyaların üzvlərinə də­
yib toxunmadılar. Bundan əlavə, 1920-ci il aprelin sonunda indiki Bakı So­
vetinin binasında Azərbaycan SSR Xalq Komissarları Şurası ilə bağlanan 
müqaviləyə əsasən «Müsavat» açıq surətdə fəaliyyət göstərirdi. Partiyadan 
çıxaraq öz Mərkəzi Komitəsini seçən sol qanad xüsusilə fəallaşdı. Lakin 
Fövqəladə Komissiya Azərbaycanda, xüsusən Bakıda fəaliyyət göstərən 
partiyaların üzvləri haqqında dəqiq məlumata malik olmadığından 1920- 
ci ilin may aymdan təxmini həbslərə başladı. Həbs olunanları üç-dörd ay 
ara verməyən sorğu-suala tutdular. Nəticədə Fövqəladə Komissiya həmin 
dövrdə, demək olar ki, fəaliyyət göstərən bütün partiyaların üzvləri barədə 
özünə lazım olan dolğun məlumat yığa bildi. Toplanmış material Fövqə­
ladə Komissiyaya partiyaların, xüsusən «Müsavat»ın fəaliyyətindəki zəif 
və güclü cəhətləri müəyyənləşdirmək, öncülləri, potensial fəalları aşkara 
çıxarmaq, yaxın gələcəkdə partiyaları ləğv etmək, üzvlərini sıxışdırmaq 
üçün qətiyyətli addımlar atmaq imkanı verirdi.

Birdən-birə təqiblərə başlamaq sanki yaxşı deyildi. Buna görə də Stalin 
partiyanın rəhbəri Məmməd Əmin Rəsulzadəni Moskvaya, Milli İşlər üzrə 
Xalq Komissarlığına işə götürtdü. Müsavatçıların bir qismi ittifaq və res­
publika səviyyəli vəzifələrə təyin olundu.

1920-ci ilin axırlarından 1923-cü ilin ortalarınadək Fövqəladə Komis­
siya «Müsavat» partiyası üzvləri arasında seçmə həbslər apardı. Bir ay-ay 
yarım çəkən istintaqdan sonra məhbuslar buraxılırdılar. Həbsə almanlar 
içərisində Kərbəlayi Vəli Mikayıl oğlu Mikayılov, Rəhim Alı ağa oğlu. 
Vəkilov, Qurban İsabala oğlu Musayev, Əsədulla hacı Ağamirzə oğlu 
Məmmədov, Salman Məmməd oğlu Rəhimov, Məşədi Haşım oğlu isla- 
mov, Novruz Ağa oğlu Ağayev, Baba Hüseyn oğlu Cəbiycv, ümumiyyətlə, 
30-dan çox müsavatçı vardı.
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Müsavatçıların Azərbaycanda Sovet hakimiyyətinin fəalları arasın­
da az-çox təmiz, vicdanlı adam kimi tanıdıqları Mirzə Davud Hüseynov 
1923-cü ilin iyul-avqust aylarında partiyanın öncülləri ilə partiyanı leqal­
laşdırmaq, fəaliyyətini dayandırmaq, nəhayət, özünü buraxmaq barədə da­
nışıqlara başladı. Mirzə Davuda kömək məqsədilə Tiflisdən Xarici İşlər 
üzrə Zaqafqaziya kollegiyasının nümayəndəsi də gəlmişdi. Müsavatçılarla 
danışıqlar zamanı ortaya belə bir şüar atıldı: «Tovarişi, yoldaşi! Sovetski 
vlast çox yaxşı! Svoloç bil Nikolay, yaşasın Perviy May! ».

Mirzə Davud müsavatçıları inandıra bildi ki, onlar ((inqilabın dəmir 
katorqası»na - bolşeviklərə qarşı ideya mübarizəsini dayandırmalı, təslim 
olmalıdırlar. 1923-cü il avqustun 14-də «Bakinski raboçiö qəzetində B.B. 
imzası ilə «Müsavat buraxıldın sərlövhəli məqalədə bu partiya - ((məz­
lumlara və kölələrə məhəbbət və sədaqət kimi böyük sözlərlə pərdələnmiş 
bəy və xanların satqın milli partiyasın adlandırılırdı. Həmin qəzetdə (Mü­
savatçıların Bəyannaməsin də dərc olunmuşdu. Bəyannamədə deyilirdi ki, 
Antanta ölkələri imperializmi Şərq xalqlarını öz mənafeyi naminə istismar 
edərək, onların milli azadlıq hərəkatını boğur, milli istiqlaliyyətə can atan 
türk xalqlarının dirçəlişinə, müstəqil siyasi varlığı uğrunda mübarizəsinə 
mane olur. Müsavat partiyası Şərqin imperializm zülmündən qurtulması 
tərəfdarıdır və türk xalqları ziyalılarının qabaqcıl dəstəsi kimi tam məsu­
liyyəti ilə bildirir ki, xalqların köləlikdən azad olunmasında Azərbaycanın 
inkişafının böyük əhəmiyyəti vardır. Etiraf edilir ki. RKP-nin XII qurultayı­
nın və Zaqafqaziya Mərkəzi İcraiyyə Komitəsinin qərarında SSRİ daxilində 
millətlərin hüquq bərabərliyi daha real şəkildə təsbit olunur, digər tərəfdən 
Şərqin azad edilməsi məsələsi daha həyati və əməli təmələ əsaslanır.

Bəyannamənin sonunda deyilirdi: «Sovet hakimiyyəti zəhmətkeşlərin 
müdafiəçisidir, geniş kütlələri siyasi həyata cəlb edir. O, Qafqaz xalqları 
arasında möhkəm sülh yaratmışdır. «Müsavat» partiyası da həmişə buna 
tərəfdar olmuşdur. İmperialist, daha sonra vətəndaş müharibəsi nəticəsin­
də fiziki, iqtisadi və mədəni cəhətdən zəifləmiş Azərbaycanın geniş küt­
lələrinə uzun müddət dinclik lazımdır. Bütün bunları nəzərə alaraq, biz, 
aşağıda imza edənlər bu məsul dövrdə Azərbaycanda Sovet hakimiyyətinə 
qarşı mübarizə cəbhəsi açanları pisləyir və harada yerləşməsindən asılı 
olmayaraq, Azərbaycanda Sovet hakimiyyətinə qarşı mübarizəyə çağıran 
bütün təşkilatları, siyasi qrupları və ayrı-ayn adamları, burada, yaxud xa­
ricdə yerləşməsindən asılı olmayaraq, türk xalqlarının düşməni elan edirik.
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Bununla yanaşı, biz sovet platformasında işləməyə, bütün qüvvəmi­
zi Sovet hakimiyyətinə sərf etməyə hazırıq. Şübhələri dağıtmaq və heç 
bir söz-söhbətə yol verməmək üçün elan edirik ki, qeyri-leqal fəaliyyət 
göstərən «Müsavat» təşkilatı buraxılmış hesab olunur.

«Müsavat» partiyası MK-nın üzvləri: Əbdülvahab Məmmədzadə, Sa­
dıq Quluzadə.

Partiya üzvləri: Ələkbər Salınanzadə, Həmid Qarayev, Novruz Ağayev, 
Seyid Hüseyn Sadıqov, Nəriman bəy Nərimanbəyli, Kərbəlayi Vəli Mika- 
yilov, Cəfər Cabbarzadə, Rəhim Vəkilov, Əliağa Əlizadə, Əliövsər Nəcə­
fov, Məmməd Seyid Axundzadə».

Müsavatçılar, xüsusən də partiyanın sol qanadı (onlara «Sollar» da de­
yirdilər) necə də sadəlövh, necə də vicdanlı, düz adamlar idilər! Azərbay­
can xalqının və respublikanın xoş güzəranı naminə fəaliyyət göstərən mü­
savatçılar Bəyannaməni dərc edərək, elə gümanda idilər ki, həqiqətən də 
başqaları kimi onlar da hamı ilə birlikdə sosializm cəmiyyətinin qurulma­
sında fəal iştirak edəcəklər. Onlar bilirdilər ki, «Müsavat»ın bütün üzvləri­
ni, həmçinin digər partiyaları təqib edir, pusurlar. Lakin güman edirdilər ki, 
gizli fəaliyyətdən çıxdıqdan sonra təqib olunmayacaq, respublikanın qalan 
bütün vətəndaşları kimi azad surətdə yaşayıb-işləyəcəklər.

Lakin müsavatçıların təqibi dayandırılmadı, əksinə, sürətləndi. Bəyan­
namə dərc olunan günün ertəsi leqal «Müsavat» partiyasının bütün üzvlə­
rini bu və ya başqa bəhanə altında tutmağa, istintaq edib Birləşmiş Dövlət 
Siyasi İdarəsi (BDSİ) kollegiyası Xüsusi Müşavirəsinin qərarına əsasən, 
həbs düşərgələrinə göndərməyə başladılar.

Mən Fövqəladə Komissiya tərəfindən həbsə alınmış müsavatçılardan 
bəzilərinin işi ilə tanış olmuşam. Onlardan bir neçəsini oxucuya təqdim 
etmək istəyirəm. Qoy uzaq keçmişin həmin hadisələrindən o da hali olsun. 
Müsavatçılar üçün tərtib olunmuş cinayət materiallarında tədqiqatçılar 
üçün əvəzsiz olan çox nadir sənədlər var.
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VƏKİLOV RƏHİM ALI AĞA OĞLUNUN 
işindən (N? 25692)

1922-ci ilin avqustunda sol müsavatçıların Mərkəzi Komitəsinin üzvü 
Mirzəbala Məmmədzadənin təklifi ilə Mərkəzi Komitə Siyasi Komissi­
yasının rəhbəri təyin olunmuşdur. Komissiyaya Sadıqov Seyid Hüseyn, 
Əliövsər Nəcəfov və Kərbəlayi Vəli Mikayılov daxil idilər. Komissiya bu 
proqramı təsdiq etmişdi:

1. Nəzəriyyə və son məqsəd: a) Azadlıq və müstəqillik, b) Millət və 
millətçilik, c) İslam beynəlmiləlçiliyi, ç) Mərkəzsizləşdirmə, d) Türkizm 
və tııranizm, e) Xalqçılıq və respublikaçılıq.

II. Yaxın məqsəd və vəzifələr: a) İdarəetmə forması, b) İqtisadi məsələ, 
c) Aqrar məsələ, ç) Fəhlə məsələsi, d) Ədliyyə, e) Maarif.

111. Panıya quruculuğu:
Partiya nizamnaməsi, partiya intizamı, partiya təşkilatı, təşkilatın prin­

sipləri, partiya təbliğatı, partiya üçün natiqlik sənətinin əhəmiyyəti, işə sə­
daqət, yazmaq bacarığı və s.

Azərbaycan Dövlət Universiteti şərqşünaslıq fakültəsi tarix şöbəsinin 
tələbəsi Rəhim Vəkilov Azərbaycanın gələcəyi üçün konsepsiyasını belə 
şərh edirdi: «Mən Rusiya inqilabının «Xalqların öz müqəddəratını təyin 
etməsi, tamam ayrılmasının təmin olunması əsasında ilhaqsız, təzminatsız 
sülhs şüarının təsiri altında idim. Qızıl Ordunun gəlişindən sonra bu şüar 
müxtəlif dəyişikliklərə məruz qalsa da, mənim Antantaya olan antiimperi­
alist əhvali-ruhiyyəm dəyişilmədi. Çünki aydın İdi: nə qədər ki iki nəhəng 
qüvvə - Qərb imperializmi ilə Rusiya və Türkiyə arasında mübarizə ge­
dir, kiçik Azərbaycan öz qüvvəsi ilə müstəqil respublika ola bilməz. Heç 
şübhəsiz, mən bu iki qüvvədən birinə - Rusiya-Türkiyə ittifaqına rəğbət 
bəsləyirəm».

1924-cü il aprelin 24-də BDSİ-nin Xüsusi Müşavirəsi Rəhim Vəkilo- 
vu 3 il müddətinə cəzasını Yaroslavl həbs düşərgəsində çəkməklə sürgünə 
göndərdi.

Birinci və ikinci (51 günlük həbs nəzərdə tutulur) həbsarası müddət­
də müsavatçıların bir qismi Mirzəbala Məmmədzadə başda olmaqla 14 
avqust 1923-cü il Bəyannaməsinə qol çəkməyib qeyri-leqal fəaliyyəti da­
vam etdirirdi. Qurban Musayev, Ağasəlim Rəhimov, Məşədi tslamov və 
Salman Rəhimov gizli mətbəədə (Çadrovaya küçəsi, 62) «İstiqlal» qəzetini 
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(1923-cü ilin oktyabr-dekabr aylarında 19-cu nömrə mətbəədə yığılarkən 
onlar həbs olunmuşlar) buraxmaqda idilər

Əvvəllər müsavatçılarla söhbətlərdə ədəb və nəzakət qaydalarını göz­
ləyən, mədəni rəftar edən FK müstəntiqləri indi sözə belə başlayırdılar: 
«Xəbərdarlıq edirik ki, yalan, ikibaşlı, qeyri-müəyyən məlumatlar versə­
niz, siz ən yüksək cəzaya - güllələnməyə məhkum ediləcəksiniz)!. İndi 
hünərin var, gəl, demək olar ki, haqqında hər şeyi bilən müstəntiqə lazım 
olanı demə. Ona görə də onların hamısı öz əlləri ilə istintaq protokoluna 
yazırdılar: «Oxudum, nəzərə alıram və qol çəkirəm».

Xülasə, 1924-cü ilin aprel ayında yüzdən çox müsavatçı (Qurban Mu­
sayev - iş N» 25704, Əsədulla Məmmədov - iş Na 25700, Kərbəlayi Vəli 
Mikayılov - iş N° 25894, Novruz Ağayev - iş Na 25697, Salman Rəhimov 
- iş Ns 25706, Məşədi İslamov - iş Ns 25699 və b.) mühakimə olunaraq, 
2-3 il müddətinə Yaroslavl, Suzdal, Solovetski həbs düşərgələrinə göndə­
rildilər.

Müsavatçılar hələ də Sovet hakimiyyəti rəsmi nümayəndələrinin vic­
danına, düzlüyünə inanırdılar. Fikirlərincə hakimiyyətlə onlar arasındakı 
«kişi söhbətbınə - müqaviləyə əməl olunmalı idi. Ona görə də sürgünə 
göndərilənlər məsələni aydınlaşdırmaq üçün çaşqın vəziyyətdə BDSİ-nin 
rəhbərliyinə müraciət eldilər. Qurban Musayevin hifz olunmuş sənədləri 
bu baxımdan maraqlıdır.

Birinci sənəd

BDSİ kollegiyasının rəyasət heyətinə.
«Miisavat» partiyası sol qrupunun ifi üzrə 
siyasi məhbuslardan

ƏRİZƏ

«Müsavat» partiyası sol qrupunun işi üzrə on bir nəfər gənc zəhmətkeş 
- ziyalı və fəhlə Azərbaycan Fövqəladə Komissiyası tərəfindən Suzdal və 
Yaroslavl həbs düşərgələrinə sürgün edilib, BDSİ-nin sərəncamına gön­
dərilmişdir. Bu adamlar həmişə, hər yerdə özlərini Sovet hakimiyyəti ilə 
həmrəy və loyal münasibət tərəfdarı kimi göstərmişlər. Lakin daxili dövlət 
quruculuğu məsələləri barədə fikir ayrılığı olmuşdur. Bu ixtilaflar da KP 

45



və Zaqafqaziya Mərkəzi İcraiyyə Komitəsinin XII qurultayı qərarlarının 
həyata keçirilməsi nəticəsində, demək olar, aradan qaldırılmışdır.

«Müsavat»ın sol qrupu Azərbaycanın sovetləşməsi dövründə iki dəfə 
Sovet hakimiyyəti ilə həmrəyliyini ona loyal münasibətini bildirmişdir: bi­
rinci dəfə Azərbaycan sovetləşəndən sonra, keçmiş Bakı Şəhər İdarəsinin 
binasında keçirdiyi ümumi yığıncaqda; ikinci dəfə 1923-cü il avqustun 14- 
də «Bakinski raboçin qəzetində Bəyannamələri dərc olunmuş sol müsavat­
çıların həbsindən sonra.

Böyük Rusiya inqilabının yaratdığı və elan etdiyi prinsiplər əsasında 
tərbiyə almış bu gənc qüvvəyə Azərbaycan respublikasının bir sıra məsul 
işçilərinin daşürəkli münasibəti sol müsavatçıların bir qisminin gizli fəaliy­
yətə keçməsinə səbəb oldu. Özü də sol müsavatçıların gizli fəaliyyəti baş- 
dan-başa barışığa, anlaşılmazlıqların aradan qaldırılmasına xidmət edirdi. 
Bu cəhət 1923-cü il 14 avqust tarixli Bəyannamədə də öz əksini tapmış­
dır. Mirzəbala Məmmədzadə istisna olmaqla, so! müsavatçılar öz Bəyan­
namələrinə sadiq qalıb, gizli işə keçmədilər. Mirzəbala Məmmədzadə hələ 
1923-cü ilin əvvəllərində ideya və taktika məsələləri üstündə yoldaşları ilə 
əlaqəni kəsmiş. Bəyannamədən sonra gizli fəaliyyətə keçən də o olmuşdu. 
Bunu, Əbdülvahab Məmmədzadə və Kərbəlayi Vəli Mikayılovdan savayı, 
ikinci dəfə həbs olunmuş bütün sol müsavatçıların azad edilməsi faktı bir 
daha sübut etdi. Yeri gəlmişkən deyim ki, səkkiz aylıq istintaqdan sonra bu 
nəticəyə gəlmişdilər. 1 Icç bir dəlil-sübutu olmayan Azərbaycan Fövqəladə 
Komissiyası verilən < əzanı müsavatçıların şübhə doğurmaları bəhanəsilə 
pərdələyirdi. Doğrudur, sürgünə göndərilənlərdən iki nəfər-Qurban Mu- 
sazadə və Ağasəlim Rəhimov Bəyannamədən sonra düşünüb-daşınmadan 
gizli fəaliyyətə qoşulmuşdular. Buna səbəb beynəlxalq vəziyyət, mövcud 
şəraitdə Sovet hakimiyyətinin rolunu düzgün qiymətləndirə bilməmələri 
idi. 14 avqust Bəyannaməsinin tələblərini qəbul edən bu iki nəfər üç nəfər­
lə - Nəsrulla İsrafılov, Əlihəsən Babayev və Rəhman Əbdülovla həmfi-1 
kir idilər. Onların beşi də Bəyannamənin tələblərinə əməl edərək, gizli işə 
keçməmişdi. Sürgün olunanlardan dörd nəfəri - Məşədi İslamov, Hacıbaba 
Cəbiyev, Ağakərim Əliyev və Salman Rəhimov bitərəf idilər və Bəyan­
naməyə qədər dolayı yolla işdə iştirak etmişdilər. Beləliklə, Azərbaycan 
Fövqəladə Komissiyasının (AFK) «Bəyannamədən sonra iş apardıqlarına 
görə» həbsə aldığı 11 nəfərdən 9-u əslində heç bir işlə məşğul olmamışdı.
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Sürgünə göndərilən bu adamlar Azərbaycanın mədəni həyatında mühüm 
rol oynaya bilərdilər:

1. Qurban Musazadə - Bakı Dövlət Universitetinin şərqşünaslıq fa­
kültəsinin tələbəsi, jurnalist, pedaqoq, türk və rus dillərinin bilicisi.

2. Nəsrulla İsrafilov - iqtisad fakültəsinin tələbəsi, pedaqoq, siyasi və 
elmi kitabların mahir tərcüməçisi, türk ədəbi dilində, rus dilində mükəm­
məl danışan.

3. Kərbəlayi Vəli Mikayılov - pedaqoq. 1903-cü ildən jurnalist, türk və 
fars dillərinə yaxşı bələd idi.

4. Əbdülvahab Məmmədzadə - BDU nəzdində fəhlə fakültəsinin türk 
mədəniyyəti, tarixi və coğrafiya fənləri üzrə, N.Nərimanov adına Bakı tex­
nikumunda türk dili və mədəniyyəti tarixi üzrə müəllim, türk, fars, ərəb 
və rus dillərində çıxan siyasi, ədəbi, elmi kitabların tərcüməçisi, jurnalist.

5. Ağasəlim Rəhimov - ekspeditor, ixtisaslı korrektor. Türk və rus dil­
lərini yaxşı bilirdi.

6. Rəhman Əbdülov (Əbdürrəhman xan) - gənc şair, jurnalist, ixtisaslı 
fəhlə, türk və rus dilləri üzrə mürəttib, AKOİ MK-nın orqanı «Gənc işçin 
qəzetinin məsul katibi.

7. Əlihəsən Babayev - rus və türk dillərində ixtisaslı mürəttib. Son 6 
ildə birinci Azərbaycan Dövlət mətbəəsinin müdiri. Türk, fars və rus dil­
lərini əla bilirdi.

8, Ağakərim Əlizadə - Azərbaycan Politexnik İnstitutunun tələbəsi, 
texnoloq, müəllim, türk dilindən rus dilinə tərcüməçi.

Bu adları çəkilənlər həbs düşərgəsinə 3 il müddətinə sürgün edilmişdilər.
9. Məşədi İslaınov - türk və fars dilləri üzrə 20 il mürəttiblik təcrübəsi 

olan qocaman mətbəə işçisi.
10. Salman Rəhimov - türk və rus dilləri üzrə orta təhsilli, kitabxanaçı, 

ruscadan türkcəyə tərcüməçi.
11. Hacıbaba Cəbiyev - 52 yaşlı qocaman inqilabçı, 1907-ci il İran 

inqilabının fəal iştirakçısı.
Bu üç nəfərə ikiillik sürgün cəzası verilmişdi. Sənədlər arasında yuxarı­

da adları qeyd olunan 11 nəfərin imzaladığı bir ərizə də vardır. Onu yoldaş­
ları adından Əlihəsən Babayev yazmışdır: «Öz ixtisasımıza uygun olaraq 
Vətənimizə, həmçinin Sovet Sosialist Respublikaları İttifaqına xidmət el­
mək istəyirik. Ona görə də AFK-nın Azərbaycan gənc qüvvələri ilə əlaqə­
dar çıxardığı sərt qərara diqqətinizi cəlb etməyi lazım bilirik. Şübhəsiz 
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ki, yuxarıda deyilənləri nəzərə alaraq, siz öz nüfuzlu sözünüzlə bu qərarı 
yüngülləşdirəcək və bizə öz qüvvəmizi Vətənimizin, eyni zamanda bütün 
Şərq xalqlarının xeyrinə sərf etmək üçün Moskvada azad yaşamaq imkanı 
verəcəksiniz.

Mümkün olmazsa, düşərgə həyatımızı RSFSR quberniyalarından bi­
rində BDSİ-nin nəzarəti alımda sərbəst yaşamaqla əvəz edəcəyinizə dərin 
inam bəsləyirik.

Əlihasən Babayev, Əbdülvahab Məmmədzadə, 
Ağasəlim Rəhimov. Salman Rəhimov, Nəsrulla 

İsrafılov, Qurban Musayev, Maşadı İslamov.
Ağakərim Əlizadə. Hacıbaba Cəbiyev, Rəhman

Əbdülov, Kərbəlayi Vali Mikayılov.
Moskva, Butır həbsxanası, 25 iyun 1924-cü il.

İkinci sənəd

BDSİ kollegiyasının Rayasat heyətinə.
« Müsavata partiyası sol qrupunun işi üzrə

siyasi məhbuslardan:
ƏRİZƏ

Zaqafqaziya FK-nın təsdiq etdiyi Azərbaycan FK kollegiyasının qərarı 
ilə biz - 11 nəfər aşağıda imza edənlər «Müsavat» partiyası sol qrupunun 
işi üzrə ayrı-ayrılıqda 3 və ya 2 il müddətinə Yaroslavldakı həbs düşərgə­
sinə sürgün edilmişik. Sizdən artıq dərəcədə xahiş edirik ki, ümumi qay­
daya müvafiq surətdə sürgün müddətini əvvəlcədən FK şəraitində həbsdə 
yatdığımız vaxtdan hesablayasınız:

Moskva, 
Butır həbsxanası, 25. 07. 1924

(U imza).

Üçüncü sənəd

BDS/-yə:
« Müsavata partiyasının işi iizra 
siyasi məhkum
Baba Həsən oğlu Cəbiyev tərəfindən
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ƏRİZƏ

Bitərəf olsam da, həmişə proletar inqilabını müdafiə mövqeyində dur­
muşam. 52 yaşım var. Ömrümün son illərindən daha çox öz həyatımla 
məşğul olmağa, heç bir siyasi işə baş qoşmamağa çalışmışam. «Müsavat» 
partiyası işinə təsadüfən düşmüşəm və həbs düşərgəsinə 2 il müddətinə 
sürgün edilmişəm.

Qocalığımı nəzərə alaraq barəmdə çıxarılan hökmü yüngülləşdirməyi­
nizi xahiş edirəm ki, evin yeganə çörək gətirəni olduğumu nəzərə alaraq, 
6 nəfərdən ibarət ailəmə rəhm edib, haqqımda çıxarılan hökmü yüngülləş­
dirəsiniz.

Baba //asan oğlu Cəbiyev.

Ərizə 1924-cü il iyulun 8-də 3140/s nömrəsi altında DSİ-nin Şərq şöbə­
sində qeydə alınmışdır.

Butır həbsxanası kargüzarının imzaladığı arayışda deyilir;
Məhbus Dyasbayev B.O. (belə!).
57-ci maddə ilə ittiham olunur.
1.12. 1923-cü ildən BDSl-nin hesabındadır.
2 il müddətinə sürgünə məhkum olunmuşdur.
BDSİ-nin Şərq Şöbəsi hər üç ərizəni 1924-cü il iyulun 5-də BDSİ kolle­

giyasının Rəyasət heyətinə göndərmişdir. Mətn belədir: BDSİ hərbi Şöbəsi 
«Müsavat» partiyasının işi üzrə bu il aprelin 25-də BDSİ kollegiyasının 
nəzdindəki Xüsusi Müşavirə tərəfindən sürgünə və həbs düşərgəsinə məh­
kum olunmuş bir qrup Azərbaycan vətəndaşının ərizəsini öz rəyilə sizə 
göndərir.

BDSİ hərbi Şöbəsinin rəis müavini: Vollenberq.
1 şöbənin rəisi: Sokolovski.
katib müavini: Siqal.

RƏY

Mən, BDSİ hərbi Şöbəsinin müvəkkili Xalipov 1924-cü il iyulun 2-də 
«Müsavat» partiyasının işi üzrə siyasi dustaqların ərizəsinə baxıb aşağıda­
kıları bildirirəm:

1. tndi özlərini sol qrup adlandıran məhkumlar əslində «solçu» olmamış­
lar. Ümumiyyətlə, «Müsavat» partiyasında nə sol, nə də sağ qrup yoxdur.
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2. Ərizədə Sovet hakimiyyətinə tərəfdar olmaları bildirilir. Materiallar 
isə başqa şey deyir. Onlar Türkiyə konsulluğu ilə sıx əlaqə saxlamış, An­
karaya arxalanmışlar.

3. Müsavatçılar özlərinə haqq qazandıraraq, gizli fəaliyyətlərini guya 
Sovet hakimiyyəti ilə öz aralarındakı taktiki ziddiyyətləri azaltmaq cəhdi 
ilə əlaqələndirirlər. Halbuki, bu bəyanat həqiqətə uyğun deyil. Materiallar 
gürcü menşevikləri ilə silahlı çıxışlara hazırlıqdan, bu məqsədlə də onlar­
la ittifaqa girmələrindən xəbər verir. Müsavatçılar menşeviklərin maddi 
köməyindən faydalanmışlar.

Yuxarıda deyilənləri nəzərə alaraq əvvəlki cəzanın, yəni BDSİ kolle­
giyası nəzdində Xüsusi Müşavirənin 1924-cü il 28 iyun tarixli qərarının 
saxlanılmasında israr edirəm.

BDSİ hərbi şöbəsi bölməsinin müvəkkili: Xalipov.
«Razıyam» - BDSİ hərbi Şöbəsi
I bölmə rəisi: Sokolovski.
«Təsdiq edirəmw - BDSİ Şərq şöbəsinin
rəis müavini: Vbllenberq.

Gürcü menşevikləri ilə münasibətə gəlincə, belə bir əlaqə var idi. Rə­
him Vəkiiov ifadəsində deyirdi: «Mən «Müsavat»la gürcü menşevikləri 
arasında rabitə yaradırdım. «Müsavat»la əlaqə saxlamaq üçün 1922-ci ilin 
noyabrında Mamardaşvili, sonralar isə Putkaradze yanıma gəldi».

Bu əlaqə həm Bakıda, həm də Tiflisdə müəyyən adamlar vasitəsilə qey­
də alınırdı.

Uzun illər həbsxana və həbs düşərgələrində olmuş Oleq Volkov «Zül- 
mətdə» kitabında (Moskva, 1989, səh.46) müsavatçıların bu qrupu haq­
da belə yazır: «həmin dövrdə Butırda «Müsavat» partiyasının 300 nəfərə 
yaxın üzvü vardı. Türk, sonralar isə Azərbaycan ziyalılarının qaymağı olan 
bu adamlar Solovkiyə sürgün olunmuşdular, (səh.47-48). Mahmud Bakı 
zindanlarındakı qətllərdən, işgəncələrlə aparılan istintaqlardan xəsisliklə 
danışardın.

Beləliklə, onlarca yox, yüzlərlə müsavatçı həbs düşərgəsinə sürgün 
olunmuşdu və burada da onlan güdürdülər. Məsələn, Solnvetsk adasında 
xüsusi təyinatlı şimal düşərgələrindən birində - 1 nömrəli əlahiddə düşər­
gədə cəzasını çəkən Məşədi İslamov haqqında BDSİ-nin şərq şöbəsinə 
belə raport göndərilmişdi:
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«Solovetsk düşərgələri idarəsi Solovetsk düşərgələrinin izolyatorunda 
saxlanılan dustaq M. İslamovun adma olan məktubu sizə göndərim.

İdarə rəisi: Noqtev.
Katib: Vaskov.

Budur həmin məktub:
Ağ dəniz, Solovki adası.
23 sentyabr, 1924-cü il.

«Çox hörmətli Məşədi! Əvvəla bütün azərbaycanlılara, Sizə və Sizin 
yoldaşlara atəşin salam! Bizi yalnız Qafqaz dağlan ayırır. Lakin onlar tez­
liklə bizim andımız qarşısında dağılacaq. Onlar bu qədər hücuma davam 
gətirə bilməz. Qadınların göz yaşı onları yuyub aparar və gözəl günlərin 
birində Azərbaycan oğlu bir əlində istiqlal bayrağı, o biri əlində qılınc Kaz­
bekin zirvəsinə qalxaraq, xəritədə öz vətənini axtarar. Vətənə bax və fərəh­
lən: indi orada qan tökülür, gələcəkdə isə o azad olacaq.

Salmana (Rəhimova - Z.B.) salam söylə.
E.Mgşədb).

Xüsusi təyinatlı Şimal düşərgələri Mərkəzi Attestasiya Komissiyası 
(MAK) (protokol N" 22,29 sentyabr. 1925-ci il; sədr - R.İ.Vasko, üzvləri: 
D.Y.Koçanov, A.S.Zapolski, katib - M.X.Pilyevski). Məşədi İslamov haq­
da belə yazırlar: «Düşərgə qaydalarına açıq-aşkar məhəl qoymur, özünü 
siyasətçi kimi göstərir, ixtisası üzrə vicdanla işləyim.

1926-cı il martın 19-da Xüsusi təyinatlı Şimal düşərgələri Mərkəzi At­
testasiya Komissiyası qərara aldı: «İslamov Məşədinin əməyə münasibəti 
və intizamı qənaətbəxşdirn.

M.İslamov 1916-cı il oktyabrın 22-də cəza müddətini çəkib qurtarmaq 
haqda vəsiqə aldı. Həmin gün Salman Rəhimov. Baba Cəbiyev də düşər­
gəni tərk etdilər.

«Müsavat» partiyasının bütün üzvləri haqqında məlumat vermək imka­
nım olmadığı üçün onlardan yalnız biri - Kərbəlayi Vəli Mikayılov barədə 
söhbət açmaq istəyirəm. Kərbəlayi Vəli partiyanın öncüllərindən idi. bi­
rinci və ikinci qurultaylara nümayəndə seçilmişdi. 1914-cü il aprelin 25- 
də Kərbəlayi Vəli Mikayılovu 3 il müddətinə Yaroslavl həbs düşərgəsinə 
sürgün edirlər. Həmin il noyabrın 1-də Mikayılov BDSİ-yə belə bir ərizə
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Hacıyev Hacı Şükür oğlu Ruhimöv Əbdiilhosan Əfokbar oğlu

yazır: «1923-cü il iyulun 20-də Azərbaycan FK-nın həbsə aldığı müsavat­
çılar arasında mən də var idim. 51 gündən sonra Mirzə Davud Hüseynov, 
Tillısdən Zaqafqaziya kollegiyasının nümayəndəsi İndel yanımıza gəlib 
bizimlə danışıqlar apardılar. Nəticədə müsavatçılar Bəyannamə imzalama­
ğa razılıq verdilər. Bəyannamənin bir maddəsində deyilirdi ki, müsavatçı­
lar gizli təşkilatı buraxır və Sovet hakimiyyəti əleyhinə iş görməməyə söz 
verirlər. Mən bu maddəyə görə Bəyannaməyə qol çəkmədim. Çünki heç 
bir gizli təşkilatın işində iştirak etməmişdimw.

Mikayılov və Məmmədov üzərində nəzarəti artırdılar. 1925-ci İl no­
yabrın 7-də Azərbaycan FK rəisinin müavini Qorbenko Yaroslavl BD- 
Sİ-nin rəisi Vinokurovun adına belə bir məktub göndərdi: «Bildiririk ki, 
iyulun axırlarında Yaroslavldan Bakıya bir qadın gəlmiş, Kərbəlayi Vəli 
Mikayılovun oğlunu Özü ilə Yaroslavla aparmışdır. Mikayılovun qardaşı 
oğlu Agabala Mikayılov da Yaroslavla yola düşmüşdür. Məqsədi Kərbə­
layi Vəli Mikayılovu və Əbdülvahab Məmmədovu Xəzər dənizi vasitəsilə 
Daşkəndə, oradan da İrana qaçırmaqdır. Hər iki adam «Müsavat» partiyası 
MK-nın gör-kəmli üzvləri olduğu üçün onların qaçırılması tamamilə ar­
zuolunmazdır. Əks təqdirdə bu qaçış xaricdə yaşayan müsavatçıların da­
ğılmaqda olan sıralarına yeni ruh verərdi. Onları həbsdən buraxmamaq, 
möhkəm nəzarət altında saxlamaq lazımdır. Çünki qaçmaq məsələsi həll 
olunubu.

Lakin Kərbəlayi Vəli Mikayılov və Əbdülvahab Məmmədov axır ki, 
Aşqabaddan keçərək İrana qaça bildilər. Amma 1941-ci ildə sovet qoşunla­
rı İrana daxil olan zaman onların hər ikisini tutub digər siyasi mühacirlərlə 
birlikdə güllələdilər.
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Hacıyev Hacı Şükür oğlu RMmov ƏbättllıusOH Ələkbər oğlu

1926-27-ci illərdə həbslərin üçüncü dövrü başlandı. Yenidən çoxlu mü­
savatçı tutulub sürgünə göndərildi. Görən neçə idi onların sayı? Bunu bir 
Allah bilir!

1926-cı ildə «Müsaval» partiyasının təşkilatlan üzrə 138 nömrəli (?) 
cinayət işinə əsasən BDSİ-nin xüsusi kollegiyası xəstəxana işçisi. Müsa­
vat Partiyası Bakı Komitəsinin keçmiş sədri Mırəbdülqəni Ələkbər oğlu 
Mirqasımovu cəzasını həbs düşərgəsində çəkməklə 6 il azadlıqdan məh­
rum etdi.

1927-ci ildə «Müsavat» partiyasının təşkilatları üzrə (MK. BK, Balaxa­
nı-Sabunçu RK, Qarabağ Viday Komitəsi, Ağdam, Cavanşir, Kürdüstan. 
Qaryagin, Lənkəran, Qazax, Şamaxı. Gəncə, Göyçay qəza komitələri) 148, 
253,388,389, 409 və 827 nömrəli cinayət işlərinə əsasən:

Hacıyev Hacı Şükür oğlu - Ağdam MK-nın keçmiş sədri - 8 il müddə­
tinə;

Rəhimov Əbdülhəsən Ələkbər oğlu - «Müsavaı» partiyası MK-nın və 
BK-nın üzvü, feldşer - 1927-ci ildə 10 il müddətinə;

İsrafilov Süleyman Hüseyn oğlu - «Müsavat» partiyası Bakı Komitəsi­
nin keçmiş üzvü, 1937-ci ildə güllələnmiş həkim Məmməd Orxanbəyiiniıı 
bacısı oğlu - 1926-cı ildə 6 il müddətinə;

Əbdülzadə Əbdül Abbas oğlu - müəllim. MK-nın ikinci və üçüncü tər­
kibinin üzvü - 8 il müddətinə;

Məmmədzadə Əbdülbağı Nəsrulla oğlu - «Müsavat» partiyası MK-nın 
birinci, ikinci və üçüncü tərkibinin fəalı - 10 il müddətinə;

Bəydəmirov Mövsüm Məzahir oğlu «Müsavat» partiyasının fəalı, 
qulluqçu - 1926-cı ildə 10 il müddətinə;
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Mammadzada Əbdülbağt 
Nasrulla oğlu

Boy dam ir ov Mövsüm
Mazahir oğlu

Sultanov Qəzənfər Hacı Zeynal oğlu - BK-nın üzvü - 1926-cı ildə 6 il 
müddətinə:

Sultanov Mehdi bəy Eynalt oğlu - çar ordusunun keçmiş kapitanı, mü­
savat ordusunun podpolkovniki. Azərbaycan diviziyası üçüncü polkunun 
komandiri - 1926-ci ildə 10 i! müddətinə;

Nəsibov Əsəd Nəsib oğlu - Müsavat Partiyası Ağdam MK-nın keçmiş 
üzvü - 1926-cı ildə 10 il müddətinə sürgün edildilər.

Solovetsk həbs düşərgələrində cəzalarını çəkib qurtardıqdan sonra 
1934-36-cı illərdə Azərbaycana qayıdıb gələn bu 10 nəfəri dördüncü, so­
nuncu həbs gözləyirdi.

1936-cı il avqustun 9-da Dövlət Təhlükəsizlik İdarəsi 2-ci Xüsusi Siya­
si Şöbəsinin rəis müavini leytenant Nəzərli 1886-cı ildə doğulmuş Mirqa- 
sıınov Mirəbdülqəni Ələkbər oğlunun qeyri-leqal «Müsavat» təşkilatının 
fəal üzvü kimi gizli əksinqilabi işlə məşğul olması barədə məsələ qaldırdı. 
Mirəbdülqəni Mirqasımov 1936-cı il avqustun 25-də Azərbaycan Cinayət 
Məcəlləsinin 72/73-cü maddəsinə əsasən 1201 nömrəli orderlə həbs olun­
du Xatırladım ki. yuxanda adları çəkilən 10 nəfərin hamısı Azərbaycan 
Cinayət Məcəlləsinin 72/73-cü maddəsi üzrə mühakimə olunmuşdur.

Həmin gün 1207 nömrəli orderlə 1887-ci ildə doğulmuş Hacı Şükür 
oğlu Hacıyev də həbs olundu.

1936-cı il dekabrın 22-dən 30-dək Rəhimov Əbdülhəsən Ələkbər oğlu 
(1899). İsrafilov Süleyman Hüseyn oğlu (1884), Əbdülzadə Əbdül Abbas 
oğlu (1888), Məmmədzadə Əbdülbağı Nəsrulla oğlu (1891), Bəydəmi- 
rov Mövsüm Məzahir oğlu (1899), Sultanov Qəzənfər Hacı Zeynal oğlu 
(1897), Sultanov Mehdi bəy Eynalı oğlu (1880), Nəsibov Əsəd Nəsib oğlu
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Nəsibov Əsan Nəsib oğlu Nəsibov Əsəd Nəsib oğlu

(1901) həbsə alındılar. Onlar «qcyri-lcqal Müsavat Partiyası MK-nın üzvü, 
fəalı olduqlarıw, «Solovkidə Müsavat Partiyası IV Mərkəzi Komitəsinin 
üzvləri arasında əlaqə saxladıqları», «Müsavalın qatı tərəfdarları olduqla- 
rı» üçün ittiham edilirdilər.

Yelyan və Atakişiyev adları çəkilən müsavatçıları dəfələrlə istintaq et­
dilər. «Əksinqilabi Müsavat Partiyasının üzvü Mədinə xanım Qiyasbəylini 
isə Platonov və Oqanezov 13 dəfə sorğu-suala tutdular. Bütün bu istintaq­
lar əsasən üç dəfə mühakimə olunub, Solovetsk həbs düşərgələrinə sürgün 
edilmiş müsavatçıların təxmini siyahısını hazırlamağa imkan verir. Budur 
onlar:

İbrahim Atakişiyev, Cahangir Ağayev, Qulam Axundov, İdris Əliyev. 
Mirzəağa Axundzadə, Məmmədtağı Ağamalıycv, TeymurƏliyev, Miryusif 
Ağamirov, Hacı Əkbərov, Minnəcid Ağamirov, Böyükağa Axundov, Adı­
gözəlov, Novruz Ağayev, Əliqulu (Şuşa), Məcid Axundov, Məşədi Ələk­
bər Ələsgərov, Məmmədəli Ağamalıycv, Əbdülzadə Əbdül, İbrahim Azə­
ri, Fərhad Əliyev, Ağasəlim Əliyev, İbrahim Axundov, Ağakərim Əliyev. 
Nəriman Axundov, Cəbrayıl Ağacanov, Məryəm Bayraməlibəyova, Əbül­
fəz Babayev, Mirbaba Babayev, Məmmədhəsən Baxşəliyev, Yusif Bəhra­
mov, Həbib Babayev, Müseyib Bədəlbəyov, Abbasqulu Babayev, Bədəl 
bəy Bədəlbəyov, Zəkəriyyə Vəkilov, İsfəndiyar Vəkilov, Rəhim Vəkilov, 
Məmmədhəsən Vəkilov (Baharlı), Əhməd Hacınski, Süleyman Hacıyev. 
Əli Quliyev, Surxay Hüseynov, Əmir Hacıyev. Qara Hüseynov. Əhməd 
Güləhmədov, Əlihüscyn Dadaşov. Məmmədqulu Cəfərov, Cümşüd Zama- 
nov, Məmməd Zeynallı, Sadıq İınanov, Mövsüm İsmayilov, Dadaş İmanov, 
Nəsnılla İsrafilov, Süleyman israfilov, Rəşid İsmayılov. Lətif İsmayılov. 
Abbas İsmayılbəyov, Fuad İbrahimov. Həsən İbrahimov. İbrahim Quliyev. 
Nəsnılla Qtılubəyov, Əbdül Qəhrəmanov. Məmmədsadıq Quliyev, İsmayıl 
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bəy Lfitfəlibəyov. Muin Qazıyev, Niyazi Mirfətullayev, Əlabbas Müznib, 
Mahmud Mahmudzadə, Məmmədhəsən Məlikov, Mirheydər Mirmöv- 
sümov, Teymur Mustafayev, Məlikməmməd Məlikov, Qurban Musayev, 
Səməd Mirzəyev, Mirəliyev, Cəbrayıl Mikayılzadə, Əbdül Muin Mirfey- 
zullayev, Məmməd Ələsgər, Əbdülvabab Məmmədov, Müseyib Muxtarov, 
Kərbəlayi Vəli Mikayılov, Cavad bəy Məlik-Yeqanov, Atababa Musaxanlı, 
Mahmud Məmmədov (Oleq Volkovun haqqında səmimiyyətlə danışdığı 
Mahmud), Əliövsər Nəcəfov, Nəriman bəy Nərimanbəyli, Əsər Nəsibov, 
Nəsrulla Novruzov, Firidun Nağıyev, Tahir Nərimanov, Əbdüləli Orucov, 
Hüseyn Paşayev, Cəfər bəy Rüstəmbəyov, Nəsrulla Rzabəyli, Mehdi bəy 
Sultanov, Qəzənfər Sultanov, Məmməd Səlimov, Nadir Səidov, Əbdüləli 
Sadıqov, İlyas Tağıyev, Mirxahq Tağıyev, Həşim Feyzullayev, Saleh Fey- 
zullayev. Kazım Fətəliyev, Fərzəlibəyov, İsfəndiyar Həyatov, Əliş Xanbu- 
daqov. İsrafil Şıxlinski, Abdulla Şərifov, Məmmədağa Şimir, Əli Yusifzadə...

İstintaq zamanı müstəntiqlər bir məsələni aydınlaşdırmaq istəyirdilər: 
həbs düşərgəsində aclıq keçirən müsavatçılar hansı siyasi məqsədi güdür­
dülər? Cavab belə idi: «Cəza müddətini çəkib həbs düşərgəsindən çıxdıq­
dan sonra siyasi simalarını itirməmək, caniyə oxşamamaq məqsədiniw.

17 nəfərin keçirdiyi ilk siyasi aclıq 1928-ci il aprelin 13-də başlandı və 
13 gün çəkdi. Bundan bir-iki ay sonra - iyun-iyul aylarında bəlkə də Solo- 
vkidəki bütün müsəlmanların iştirak etdiyi ikinci aclıq başlandı. Maksim 
Qorki məhbusların vəziyyəti ilə tanış olmaq üçün Solovkiyə gəldi. Müsa­
vatçılardan bir nəfər Qorkiyə məhbusların məhrumiyyət dolu əzab-əziy­
yətli həyatı barədə məktub verdi. Düşərgə rəhbərliyi bu qoçağı cəzasız bu­
raxmadı. İstintaq zamanı Mədinə xanım Qiyasbəyli bu haqda elan edəndə 
müstəntiq ondan soruşdu: «Siz bu məlumatın əksinqilabi, böhtan xarakteri 
daşıdığını etiraf edirsinizmi?» Lakin bütün müsavatçıların şahidi olduğu 
hadisə heç də böhtan deyildi.

Müsavatçıların əksəriyyətinin qoşulduğu üçüncü böyük achq 1928-ci il 
noyabrın I-dən dekabrın 15-dək davam etdi. 56 gün çəkən dördüncü aclığı 
isə 6 nəfər keçirdi.

Oleq Volkovun yazdığı kimi onların hamısı rəhmətə getmiş, başçıları 
isə aclığın 53-cü günündə keçinmişdi.
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Məmmədzadə 1909-17-ci illərdə RSDFP-nin üzvü olduğundan müstən­
tiq ona belə demişdi: «Siz kommunist bolşeviklər partiyasının üzvü, həm 
də millətçi-təmayülçü olmusunuz. Millətçi-təmayülçülərin Azərbaycanda 
fəaliyyəti və onlara yaxın olanlar barədə istintaqa ətraflı məlumat verinu. 
Cavab belə idi: «Bə!i, həqiqətən mən Azərbaycan K(b)P üzvü ola-ola Azər­
baycanın sovetləşməsinin ilk aylarından millətçi-təmayülçülərə yaxınlaş­
dım. O vaxt bir çox məşhur adamlar, o cümlədən Nəriman Nərimanov, 
Mövsüm Qədirli, Ağababa Yusifzadə, Tağı Şahbazi, Əhməd Əhmədov, 
Əmən Qazızadə, Bağı Cəfərzadə (Bağı Dan), Yusif Məlikov miliətçi-tə- 
mayülçülər idi.

Azərbaycanda millətçi-təmayülçülük 1918-ct ildə Azərbaycan Kom­
munist bolşeviklər partiyasının üzvləri arasında apardığı gizli iş zəminində 
əmələ gəlmişdi. Belə ki, Nikitin, Yeqorov və başqa bu kimi rəhbərlərin 
hərəkətini biz böyük dövlət şovinizminin təzahürü kimi qiymətləndirirdik.

Millətçi-təmayülçülərin əsas prinsiplərinin həyata keçirilməsi yerli türk 
xalqlarının tərbiyəsi və irəli çəkilməsinə; müsadirənin dayandırılmasına: 
əhalini təmin etmək üçün xırda ticarətə yol verilməsinə gətirib çıxarırdı.

Biz millətçi-təmayülçülər hesab edirik ki, göstərilən tədbirlərin həyata 
keçİrilməməsi partiya xəttini pozmaq deməkdir. Öz fəaliyyətim nəticəsin­
də mən partiyadan çıxarıldım. Biz görüşlər zamanı bütün çatışmazlıqlar 
barədə danışır, belə hesab edirdik ki. partiya ilə açıq mübarizəyə girmə­
yin mənası yoxdur. Odur ki, respublika rəhbərliyinə yaxın olan Nəriman 
Nərimanov qarşıda duran vəzifələrin dinc yolla həyata keçirilməsinə nail 
olmalıdır».

1937-ci il martın 31-də Dövlət Təhlükəsizlik İdarəsi 4-cü şöbəsi 2-ci 
bölməsinin rəisi Atakişiyev 10 nəfərin işi üzrə aşağıdakı qərarı qəbul etdi: 
«Müttəhimlər Mirqasımov Mirqəni, Mirfeyzullayev Mirabdulla, Hacıyev 
Hacı, Rəhimov Əbülhəsən, İsrafilov Süleyman, Əbdülzadə Əbdül, Məm­
mədzadə Əbdulbağı, Mövsüm Bəydəmirov, Sultanov Qəzənfər, Sultanov 
Mehdi bəy, Nəsibov Əsəd və başqalarının 12288 nömrəli istintaq işi ilə ta­
nış oldum. Bu adamlar sürgün zamanı həbs düşərgəsində «Müsavat» Parti­
yası 4-cu qeyri-leqal MK-nın yaradıcısı və fəal üzvü olmuşlar. İstintaq nə­
ticəsində müttəhimlərin əksinqilab! müsavatçı fəaliyyəti tamamilə sübuta 
yetirildiyindən və onların istintaqı başa çatdığından iş baxılmaq üçün SSRİ 
Xalq Daxili İşlər Komissarlığının xüsusi müşavirəsinə göndərilə biləm.
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1937-ci il aprelin 20-də 10 nəfərin işi üzrə hamı üçün maddələri eyni 
olan qərar çıxarıldı:

1. Sürgün dövründə qeyri-leqal «Müsavat» Partiyasında fəaliyyət 
göstərərək yeni qeyri-leqal MK-nın fəalı olmuş, məhbus müsavatçılar ara­
sında təşkilat siyasi iş aparmışdır;

2. Sürgündən qayıdandan sonra da yeni qeyri-leqal MK üzvləri ilə 
əlaqəni bərpa etmiş, Aşqabad müsavat qrupunun üzvləri ilə yazılı əlaqə 
saxlamışdır.

On müttəhimdən yalnız iki nəfəri - Əbdülbağı Nəsrulla oğlu Məmməd­
zadə və Nəsib Əsəd oğlu Nəsibov verilən işgəncələrə baxmayaraq, özlərini 
müqəssir saymamış, qalanlar isə öz günahlarım «etiraf etmişlər».

1937-ci ildə Azərbaycan SSR Xalq Daxili İşlər Komissarlığının xü­
susi üçlüyü qərara aldı: Nəsibov Əsəd Nəsib oğlu, Sultanov Mehdi bəy 
Eynallı oğlu, Sultanov Qəzənfər hacı Zeynal oğlu, Bəydəmirov Mövsüm 
Məzahir oğlu. Məmmədzadə Əbdülbağı Nəsrulla oğlu, Əbdülzadə Əbdül 
Abbas oğlu, İsrafilov Süleyman Hüseyn oğlu. Rəhimov Əbdülhəsən Ələk­
bər oğlu. Hacıyev Şükür Hacı oğlu və Mirqasımov, Mirəbdülqəni Ələkbər 
oğhı güllələnsinlər.

Onlardan doqquzunun 1937-ci il iyulun 28-də gecə saat 00:50 dəqiqə­
də, N.Nəsibovun isə 1937-ci il avqustun 3-də həmin vaxtdaca güllələnməsi 
haqda aktın surəti işə daxil edilmişdir. Aktı DTİ 10-cu bölməsinin leyte­
nantı Suxanov və 8-ci bölmənin rəisi Koqan imzalamışlar.

Azərbaycan SSR Cinayət Məcəlləsinin 72/73-cü maddəsilə ittiham olu­
nan peşəkar müsavatçı Mədinə xanım Mehdi qızı Qiyasbəyli də xüsusi üç­
lüyün qərarı ilə 1937-ci il sentyabrın 26-da güllələnməyə məhkum edildi. 
1937-ci il sentyabrın 28-də gecə saat 01:25-də hökm yerinə yetirilmişdir. 
Bu mərd qızımızın da ölüm aktını Suxanov və Koqan imzalamışlar.

11 nəfər azərbaycanlının həyatı beləcə sona yetdi.
SSRİ Ali Soveti Rəyasət heyətinin 1989-cıı il 16 yanvar tarixli qərarı 

əsasında 1990-cı il aprelin 12-də bədnam Xüsusi Üçlüyün bütün qurbanla­
rına bəraət verildi.

Tariximizin daha bir qanlı səhifəsi ilə tanış olduq. Nə qədər ki yurdu­
muzun ən yaxşı övladlarını qıranların hamısı ədalət məhkəməsi qarşısın­
da cavab verməyib, yaralarımız qövr eləyəcək, qəlbimiz rahat olmayacaq. 
Azərbaycan xalqının cəlladlarına ölüm olsun!

Amin!
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O ADIN L ARI MIZ - OL RB A X L A RIMIZ

MƏDİNƏ XANIM MEHDİ QIZI
QİYASBƏYLİ

1. Gürcüstan SSR Xalq Maarif Komissarlığına
Sizin Tiflis şəhərində türk pedaqoji texnikumu müdiri vəzifəsinə bir 

nəfər təcrübəli müəllim ayırmaq haqda xahişinizi nəzərə alaraq. Azərbay­
can SSR Baş Tərbiyə İdarəsi bu vəzifəyə təcrübəli müəllim və inzibatçı. 
Bakı Qadın Pedaqoji Texnikumunun sabiq müdiri Mədinə xanım Qiyas- 
bəylini məsləhət görür.

Baş Tərbiyə İdarəsi müdiri
Ab.Sultanov.

Bakı, 20 iyul 1927-ci il.

Qiyasbəyli Mədinaxanım Mehdi qızı

2. Arayış. Mən, Azərbaycan Maarif Mərkəzi həmkarlar Şurasının sədri 
Pənah Qasımov təsdiq edirəm ki, yoldaş Mədinə xanım Qiyasbəyli Azər­
baycanda 1906-ci ildən indiyə kimi arası kəsilmədən müəllimə vəzifəsində 
çalışmışdır.

24 dekabr 1928-ci il.

3. Arayış. Həmin arayış verilir Mədinə xanım Qiyasbəyliyə ondan ötrü 
ki, o, 1930/31-ci tədris ilində Azərbaycan Kənd Təsərrüfatı İnstitutunun 

fəlilə fakültəsi hazırlıq kurslarının müəlliməsi vəzifəsində çalışırdı. AK-
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Tİ-də işlədiyi vaxt o, geridə qalan tələbələrə pulsuz dərs demiş və ən yaxşı 
müəllimə kimi mükafat almışdır.

AKTİ-nin müdir müavini:
Nağızadə.

Ne 108/13 b.
Gəncə, 28 iyul 1932-ci il.

4. Arayış. Verilir Qiyasbəyii Mədinə xanıma ondan ötrü ki, o, 1920-ci 
il dekabrın 20-dən XMK-nın 1921-ci il yanvarın 20-si tarixli 92 nömrəli 
əmrinə əsasən Bakı Qadınlar Pedaqoji Texnikumuna müdir və müəllimə 
vəzifələrinə təyin olunub. Həmin vəzifələrdə o, 1926-cı ilin sentyabr ayı- 
nadək işləyib ; kişilər və qadınlar pedaqoji texnikumlarının birləşmələrinə 
görə müdir vəzifəsindən azad olunub, müəllimə kimi işini davam edirdi.

XMK işlər müdiri: Mirzəzadə.
Bakı, 27 avqust 1932-ci il.

5. Azərbaycan Tibb institutunun 1935-ci il iyulun 8-də verdiyi K-730 
nömrəli arayış.

Verilir Mədinə xanım Qiyasbəyliyə ondan ötrü ki, o, Azərbaycan Dövlət 
Tibb İnstitutunda assistent vəzifəsində işləyib, ayda 212 manat maaş alır.

Katibə - imza.
Mühasib - imza.
Bu və başqa sənədlərdən görünür ki, Mədinə xanım Qiyasbəyii Azər­

baycanda Sovet hakimiyyəti qurulmasının ilk günündən bu hakimiyyət 
üçün canla-başla xidmət edirdi. İndi gəlin görək bu hakimiyyətin Təhlükə­
sizlik idarəsi Sovet hakimiyyətinin ən fəalının başına nə kimi oyunlar açdı 
və onun ömrünə necə xaincəsinə son qoydu.

1936-cı il dekabrın 7-də Azərb. SSR XDİK Dövlət Təhlükəsizliyi 
idarəsi məxfi siyasi şöbəsi dördüncü bölməsinin müvəkkili Platonov belə 
bir arayış tərtib edir:

«Dövlət Təhlükəsizliyi idarəsində olan materiallardan görünür ki, 
vətəndaş Qiyasbəyii Mədinə xanım Mehdi qızı 1897-ci ildə anadan olmuş, 
qeyri-leqal əksinqilabi müsavatçı təşkilatının üzvüdür.

Hesab edirəm ki, Qiyasbəyii M.M. həbsə alınıb, Azərb. SSR CM-nin 
72/73-cü maddələrinə əsasən məsuliyyətə cəlb ediIməlidirw.
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Dekabrın 8-də 1747 nömrəli orderə əsasən Qazax rayonunun Salahh 
kəndində doğulan, Azərbaycan Tibb İnstitutunun müəllimi olan Qiyasbəyii 
M. M. həbs edilir. Bu haqda qəran Mədinə xanıma dekabrın 10-da vermiş­
lər (Tutu-landan iki gün sonra).

Mədinə xanımın 1936-cı il dekabrın 10-da keçirilən birinci dindirmə­
dən (dindirməni leytenant Platonov və serjant Oqanczov aparırdılar):

Sual: İstintaq müəyyən edir ki, siz qeyri-leqal əksinqilabi müsavatçı 
təşkilatının üzvüsünüz. Bunu boynunuza alırsınız? Cavab: Yox, boynuma 
almıram. Sual: Siz şəxsən müsavatçılardan kimi tanıyırsınız? Cavab: Mü­
savatçılardan aşağıdakıları tanıyıram:

1. Vəkilov Rəhim-dayım oğlu. Müsavat parlamenti üzvü idi. Əksinqi­
labi müsavatçı fəaliyyətinə görə sürgündə idi. 1934-cü ildə Solovki 
konslagerindən qayıdandan sonra özünü öldürdü.

2. Vəkilov İsfəndiyar - atamın əmisi oğlu. Solovki konslagerində sür­
gündə idi. 1936-cı ilin noyabrında qayıdıb.

3. Vəkilov Zəkəriyyə - dayımdır. Konslagerdə idi. Sürgündən 1936-cı 
ildə qayıdıb.

4. Vəkilov (Baharlı) Məmməd Həsən. Sürgündə idi.
5. Rəhimov Əbdülhəsən - müəllimdir.
Sual: Həmin göstərdiyiniz şəxslərdən sürgündən gələndən sonra kimlə 

görüşmüsünüz? Cavab: İndi sürgündə olan Rəhimovdan başqa hamısı ilə. 
Sual: Baharlı sürgündən qayıdandan sonra siz onunla harada və nə zaman 
görüşmüsünüz? Cavab: Baharlını sürgündən sonra mən bircə dəfə gör­
müşəm və ondan Vəkilov Rəhimin sürgündə necə yaşadığını soruşmuşam. 
Sual: Baharh sizə sürgün haqda nə danışıb? Cavab: Deyib ki, Vəkilov Rə­
him Solovki konslagerindən çoxdan harasa aparılıb və ondan heç bir xəbər 
yoxdur. Sual: Siz haradan bilirsiniz ki, konslagerdə həbsdə olan müsavatçı­
lar siyasi aclıq elan etmişdilər. Cavab: Bu barədə birinci dəfə mən Məlikov 
Rəhimbəydən 1930-31-ci illərdə bilmişəm. Daha sonra bunu sürgündən 
qayıdan Vəkilov Zəkəriyyə təsdiq etdi. Sual: Vəkilov Zəkəriyyə bu aclıq­
lar və müsavatçıların konslagerdə vəziyyəti haqda sizə danışdı? Cavab: O 
mənə dedi ki, aclıqlar ona görə elan olunurdu ki, müsavatçıları canilərlə 
bir yerdə işlədirdilər. Zəkəriyyə dedi ki, aclıqlar vaxtı müsavatçılardan iki 
nəfər-Axundov İdrisin qardaşı İbrahim və Nəcəfov Əli Əfsər öldü. Aclıq­
lardan sonra lagerin idarəsi güzəştə gedib məhbus müsavatçılar üçün başqa 
iş üsulunu tətbiq etdi. Zəkəriyyə xəbər verdi ki, o özü. Baharlı, Vəkilov
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Rəhim və Vəkilov İsfəndiyar bu aclıqlarda fəal iştirak edirdilər. Sual: Bu 
aclıqlar haqda siz kimə danışmısınız? Cavab: heç kəsə. Sual: İstintaqa mə­
lumdur ki. siz bu barədə bir neçə adama danışmısınız. Məsələn, Şahsuva- 
rov Nurməmmədə. Bunu boynunuza alırsınız? Cavab: İnkar edirəm. Sual: 
Maksim Qorkinin konslagerə gəldiyi vaxt müsavatçıların hərəkətləri haq­
da sizə nə məlumdur? Cavab: Mən bu barədə heç bir şey bilmirəm. Sual: 
Siz istintaqa qeyri-səmimi ifadələr vermək yolu tutmuşunuz. İstintaq sizə 
xəbərdarlıq edir. İstintaq yəqin bilir ki. Maksim Qorkinin lagerə gəlmə­
sindən və müsavatçıların bu vaxt hərəkətindən söhbət açmısınız. İstintaq 
sizdən gerçək ifadə tələb edir. Cavab: Mənə danışıblar ki, Maksim Qorki 
konslagerə gəlib dustaqların halı ilə tanış olmaq istəyəndə, cəza tədbirlə­
rindən qorxan müsavatçılar ona heç bir şey demədilər. Lakin müsavatçılar­
dan biri Maksim Qorkiyə dustaqların konslagerdə çəkdikləri məhrumiyyət 
və işgəncələr haqda yazılı məktub verdi. Sonra bunu bilən lager rəhbərləri 
bu qoçağı məhv etdilər. Sual: Boynunuza alırsmızmı ki, bütün bu məlumat 
əksinqilabi böhtandır? Cavab: Bəli, boynuma ahram (böhtana bir bax! Özü 
də əksinqilabi! - Z.B.).

1936-cı il dekabrın 16-da keçirilən ikinci dindirmədən:
Müstanliq: Müsavatçı Qədimov Abbas bəyi tanıyırsınız? Cavab: Dok­

tor Abbas bəyi mən tanıyıram. Amma müsavatçı kimi yox. Sual: Müsavat­
çı Əsəd Nəsibovu tanıyırsınız? Cavab: Bilirəm ki, o, müsavatçı fəaliyyə­
tinə görə sürgün edilib. Sual: Müsavatçı yazıçı Hüseyn Sadıq sizə tanışdır? 
Cavab: Mən onu 1927-ci ildən müəllim kimi tanıyıram. Sual: Müsavatçı 
şair Əhməd Cavadı tanıyırsınız? Cavab: Bəli, mən bilirəm ki, şair Əhməd 
Cavad 1918-19-cu illərdə müsavat firqəsinin üzvü idi. Sual: Azərbaycan­
da Sovet hakimiyyəti bərqərar olandan sonra Əhməd Cavadın müsavatçı 
fəaliyyətindən nə bilirsiniz? Cavab: Bilirəm ki, o, 1926-27-ci illərdə «Ma- 
arif və mədəniyyəti) jurnalında müsavat ruhlu «Göy-göl» şerini dərc edib. 
Sual: Müsavatçı Vəkilov Mustafanı tanıyırsınız? Cavab: Bəli, tanıyıram. 
Dayım oğludur Sual: O indi haradadır? Cavab: Türkiyədə.

1936-cı il dekabrın 21-23-də keçirilən üçüncü dindirmədən:
Sual: Sizi əksinqilabi müsavatçı təşkilatına kiın cəlb edib? Cavab: heç 

kəs. Mən bu təşkilata daxil olmamışam. Sual: Məmmədzadə Abdulvahabı 
tanıyırdınız? Cavab: Onun müsavatçı olduğunu həbs olunmasından sonra 
bildim. Sual: Siz müsavatçıların ailələrinə maddi yardım etmək haqda mü­
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savatçı Məlik Yeqanov, Cavad bəylə söhbət etmişdinizmi? Cavab: Bəli, 
mən sürgün edilən müsavatçıların ailələrinə maddi yardım etməkdə iştirak 
etmişəm. Sual'. Məryəm xanım Bayraməlibəyli haqda nə deyə bilərsiniz? 
Cavab'. Mənim Məryəm xanımla əksinqilabi müsavatçı əlaqəm var idi. O. 
mənim əksinqilabi görüşlərim haqda bilirdi. O özü də həbs olunan müsa­
vatçılarla həmrəy idi, çünki belə hesab edirdi ki. bu adamlar millət uğrunda 
əziyyət çəkirlər. O, hesab edirdi ki. sürgün edilən müsavatçıların ailələrinə 
kömək etmək vacibdir. O bilirdi ki. əri Cavad bəy xaricdə yaşayan müsa­
vatçıların ailələrinə kömək edirdi.

1936-cı il dekabrın 25-26-da keçirilən dördüncü dindirmədən:
Sual: Rəhim Vəkilov sürgündən nə vaxt qayıtdı? Cavab: 1934-cü ildə. 

Sual: Tiflisdə Rəhim kimin evində qalırdı? Cavab: Qamsaxurdiyanın; 
1934-cü ilin yayında o, müvəqqəti Cəfərbəy Rüstəmbəyovun evində qa­
lırdı. Sual: Siz bilirdiniz ki, Cəfərbəy müsavatçı olub və müsavatçı da qa­
lıb? Cavab: Mən bilirəm ki, Cəfərbəy 1924-cü ilədək müsavatçı qalaraq 
Azərbaycanda Sovet quruluşunun ziddinə çıxırdı. Sual: Siz Cavad bəydən 
1928-ci ildə əksinqilabi müsavat jurnallarını almaqla əksinqilabi cinayət 
etməyinizi boynunuza alırsmız? Cavab: Bəli.

1937-ci il yanvarın 3-də keçirilən beşinci dindirmədə müstəntiq profes­
sor Bəkir Çobanzadə haqda sorğu-sual aparırdı.

Fevralın 7-də altıncı dindirmədən:
Sual: Osman Ağa Gülməmmədov sizə tanışdır? O, indi haradadır? Ca­

vab: Osman Ağa mənim həmkəndlimdir. Mən onu 1909 - 1920-ci illərdə 
görmüşəm. Azərbaycanın sovetləşməsindən sonra o, Azərbaycan alayı ilə 
Türkiyəyə getdi. Sual: Konslagcrdən qayıdan müsavatçılardan kimlərlə 
görüşmüsünüz? Cavab: Rəhim Vəkilovla, 1934-cü ildə, Bakıda; Zəkəriy­
yə Vəkilovla 1933- 1934-cü illərdə, Bakıda; İsfəndiyar Vəkilovla 1936-cı 
ilin noyabrında, Bakıda; Məmməd Həsən Baharlı ilə 1934-cü ildə; Əhməd 
Gülməmmədovla 1934-cü ildə; Əsəd Nəsibovla 1935-ci ildə; Atababa Mıı- 
saxanh ilə 1934-cü ildə; Mahmud Məmmədovla 1933, ya 1934-cü ildə; 
Həşim Feyzullayevlə 1936-cı ildə.

Fevralın 8-dəki yeddinci dindirmədən:
Sual: İstintaq müəyyən edib ki, siz həbs olunduğunuz günədək əksinqi­

labi millətçi mövqedə olaraq Sovet hakimiyyəti əleyhinə mübarizə edir­
diniz. Cavab: Bunu rədd edirəm. Sual: Sizi müsavatçılarla nə bağlayırdı?
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Cavab: Bizim bir millətçi nəzərimiz, qohumluğumuz və bu adamların mə­
dəniyyəti.

1937-ci il aprelin 22-dəolan səkkizinci dindirmədən:
Sual: Əksinqilabçı-millətçi Hənəfi Zeynallını tanıyırsınızmı? Cavab: 

Hənəfi Zeynallını mən kommunist kimi tanıyıram.
Doqquzuncu dindirmə iki aydan sonra, iyulun 22-də oldu.
Müstəntiq: Siz əbəs yerə istintaqdan qeyri-leqal əksinqilabi müsavatçı 

fəaliyyətinizi gizlədirsiniz. İstintaqın sizi ifşa etmək üçün kifayət qədər 
dəlilləri var. Biz bir daha sizə xəbərdarlıq edirik ki, siz həqiqəti deyəsiniz. 
Cavab: Mən həqiqətin tərəfdarıyam və deyirəm ki, mən heç vaxt Azərbay­
canda Sovet hakimiyyəti qurulandan sonra əksinqilabi, qeyri-leqal müsa­
vatçı olmamışam və Sovet hakimiyyətindən qabaq da müsavat fırqəsində 
olmamışam.

1937-ci il iyulun 27-də keçirilən onuncu dindirmədə müstəntiq Qi- 
yasbəyli Mədinə xanıma Çobanzadə, Qubaydullin, Əziz Şərifov, Abdulla 
Şaiq, İsmayıl Hikmət, Xəlil Fikrət və Zeynallı haqqında suallar verirdi.

İyunun 28-dəki on birinci dindirmədən:
Müstəntiq: Sizin istintaq qarşısında inadınızı istintaq möhkəm iradəli 

müsavatçının iradəsi kimi qiymətləndirir. Cavab: Mən heç vaxt müsa­
vatçı olmamışam.

1937-ci il sentyabrın 8-də sonuncu, on ikinci dindirmə zamanı müstən­
tiqin: «lzah edin görək, Azərbaycan əksinqilabi millətçi təşkilatla sizin 
əksinqilabi əlaqəniz konkret olaraq nədən ibarət idi?» - sualına Mədinə 
xanım yenə də rədd cavabını vermişdir.

Həmin gün İstintaqın bitməsi haqda protokol tərtib olunanda Qiyasbəy- 
li Mədinə xanım rəsmi elan etdi ki, onun istintaqa heç bir əlavəsi yoxdur, 
müsavat fırqəsində olmayıb və əksinqilabi millətçi təşkilatla əlaqəsi yox 
idi.

1937-ci il sentyabrın 23-də tərtib olunan ittihamnamədə aşağıdakılar 
yazılmışdır: ((Azərbaycanda Sovet hakimiyyəti hələ bərqərar olmamışdan 
qabaq Qiyasbəyli Mədinə xanım müsavat firqəsinin fəal üzvü olub, Məm­
məd Əmin Rəsulzadə və müsavatın başqa görkəmli başçıları ilə sıx əlaqə­
si var idi. Azərbaycanda Sovet hakimiyyəti qurulandan sonra Qiyasbəyli 
yenə də əksinqilabi müsavatçı mövqeyində qalıb, Bakıda olan qeyri-leqal 
əksinqilabi müsavat təşkilatına daxil idi və Baharlı Məmməd Həsən, Və- 
kilov Rəhim və başqaları tərəfindən rəhbərlik edilən qeyri-leqal müsavat 
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mərkəzi ilə əlaqə saxlayırdı. Həmin təşkilatın 1927-ci ildə ləğv olunmasın­
dan sonra azad gəzən Qiyasbəyli öz ətrafına əksinqilabi millətçi ruhunda 
olan gəncləri toplayırdı. 1930 və 1933-cü illərdə Qiyasbəyli İranda olan 
müsavatçılarla qeyri-leqal əlaqə saxlayırdı. Həbs olunan günə kimi Qiyas­
bəyli Mədinə xanım Sovet hökumətilə mübarizə mövqeyində qalıb, ək­
sinqilabi-millətçi təşkilatın üzvləri Ruhulla Axundov, Bəkir Çobanzadə və 
başqaları ilə əksinqilabi əlaqə saxlayırdı.

Göstərilənlərə əsasən 1889-cu ildə məşhur bəy ailəsində doğulmuş, dul, 
Tibb İnstitutunun müəlliməsi Qiyasbəyli Mədinə xanım Mehdi qızı Azər­
baycan SSR CM-nin 72 və 73-cü maddələri ilə təqsirləndirilir. Müttəhim 
Qiyasbəyli özünü qismən müqəssir hesab etdi. İzah olunanlara əsasən. 
13506 nömrəli iş üzrə istintaqı bitmiş hesab edərək Qiyasbəyli Mədinə 
xanımın işi Azərbaycan SSR XDİK nəzdində olan xüsusi üçlüyə verilsinw.

Azərbaycan SSR XDİK nəzdindəki üçlüyün 1937-ci il sentyabrın 26-da 
keçirilən iclasın protokolundan çıxarış:

«Eşidildi: Azərb. SSR CM 72 və 73-cü maddələri ilə müqəssir sayılan 
təcrübəli müsavatçı Qiyasbəyli Mədinə xanım Mehdi qızının 13506 nöm­
rəli cinayət işi.

Qərara alındı: Qiyasbəyli Mədinə xanım Mehdi qızı - güllələnsin, 
əmlakı müsadirə edilsin (görəsən, nəyi varmış? -Z.B.).

İşin 202-ci vərəqindəki aktdan çıxarış: «Azərb. SSR XDİK-in xüsusi 
üçlüyün 1937-ci il 26 sentyabr tarixli, 45 yaşında olan Qiyasbəyli Mədinə 
xanım Mehdi qızının güllələnməsi haqda qərarı 1937-ci il sentyabrın 28-də 
gecə saat 01:25 dəqiqədə yerinə yetirildi. Baş leytenant Suxanovn.

1956-cı il iyulun 15-də Azərb. SSR prokurorunun köməkçisi mayor 
İ.Kərimov, 1933-cü ildən DTK-nin Qiyasbəyli Mədinə xanım barəsində 
topladığı 16548 nömrəli sənədlər qovluğunu yoxladıqda, aşağıdakı nəti­
cələrə gəlmişdir:

«Sənədlərdən görünür ki, Qiyasbəyli Mədinə xanım Dövlət Siyasi 
İdarəsi və XDİK tərəfindən hələ 1925-cİ ildən ta 1936-cı il dekabrın 8-dək, 
yəni həbs olunduğu günə qədər daim göz altına alınmış və bu idarələrin 
agentləri tərəfindən izlənmiş və demək olar ki, onun hər addımı belə qeydə 
alınmışdı. İzləmə ondan ötrü aparılırdı ki, guya Qiyasbəyli Mədinə xanı­
mın müsavat partiyasının keçmiş üzvləri ilə əlaqəsi olmuş və s. müsavat­
çıların fəal həmkarı imiş.
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Həmin 16548 nömrəli qovluqda olan sənədləri təftiş edərkən belə nə­
ticəyə gəlmək olar ki, Azərb. SSR XDİK-in Qiyasbəyli Mədinə xanımın 
əksinqilabi müsavatçı fəaliyyəti haqda heç bir konkret məlumatı yox idi.

1956-cı il avqustun 10-da Azərbaycan SSR prokuroru A.Babayev Azər­
baycan SSR Ali Məhkəməsinin Cinayət işləri üzrə məhkəmə kollegiyası­
na, 1937-ci il 26 sentyabr tarixli Azərb. SSR XDİK Xüsusi Üçlüyün qərarı 
ilə güllələnən Qiyasbəyli Mədinə xanımın işi üzrə öz etirazını təqdim et­
mişdir. Etirazda deyilir:

«İşin materiallarından görünür ki, Qiyasbəyli Mədinə xanımın müha­
kiməsinin əsasına yalnız onun ziddiyyətli ifadələri qoyulmuşdur. Bunlar 
isə qeyri-obyektiv olduğu üçün başdan-ayağa uydurmalardan ibarətdir. 
Buna görə də həmin Xüsusi Üçlüyün Qiyasbəyli Mədinə xanımın işi üzrə 
qərarı ləğv və haqqındakı iş İsə xətm olunmalıdırw.

1956-cı il avqustun 24-də Azərbaycan SSR Ali Məhkəməsinin Cinayət 
işləri üzrə məhkəmə kollegiyası qərara gəlir: «Azərbaycan SSR XDİK 
Xüsusi Üçlüyün 1937-ci il 26 sentyabr tarixli Qiyasbəyli Mədinə xanım 
Mehdi qızının haqqında olan qərarı əsassız olduğundan ləğv olunub, onun 
işi isə sübutsuz olduğu üçün xətm edilməlidir».

1956-cı il sentyabrın 3-də Qiyasbəyli Mədinə xanımın oğlu Əziz anası­
nın tam bəraəti haqda arayış almışdır.

Budur, xalqımızın günahsız qızı Mədinə xanımın faciəli taleyi!

GÜLARƏ XANIM İBRAHİM 
XƏLİL QIZI QƏDİRBƏYOVA 

(Göylü qızı)

1938-ci il avqust ayının 8-də Dövlət Təhlükəsizlik İdarəsinin 4-cü şö­
bəsi 6-cı bölməsinin rəisi leytenant M.Mustafayev 4-cü şöbənin müdiri, 
baş leytenant Alakişiyevə belə bir arayış təqdim edir:

«Azərb. SSR XDİK DTİ-si əksinqilabi millətçi təşkilatının üzvləri Qa­
sımov Mirzə Məmməd (Sabirabad RİK-in keçmiş sədri) və Sultanov Hə­
mid (Az. SSR Kommunal Təsərrüfatı Komissarlığının keçmiş rəhbəri) öz 
ifadələrində göstəriblər ki, Qədirbəyova Gülarə əksinqilabi millətçi təşki­
latının üzvüdür.
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Qadirbayova Giilara 
İbrahimxalil qtzt

«Bundan qabaq saydığım şəxslərdən 
başqa, təşkilatın aşağıdakı üzvləri də 
mənim yadıma düşdülər və bunlar haqda 
da ifadə vermək istəyirəm.

I) Qədirbəyova Gülarə. Mən onun­
la 1936-cı ilin iyul ayında Azərb. KP 
Mərkəzi Komitəsinin yanında görüş­
düm. Birlikdə Nazirlər Şurasının ya­
nındakı bağçaya endik və orada söhbət 
etdik. Söhbətimiz uzun oldu və lap əv­
vəlindən millətçilik ruhunda keçdi. Qədirboyova şikayət edirdi ki, onu 
hər dəfə bir iş yerindən o birisinə köçürürlər və onunla hesablaşmırlar. O, 
qəzəblə deyirdi ki, ərini - Asəf Rəhmanovu - əbəs yerə həbs etdilər (o, 
1938-ci il yanvarın 3-də güllələnib - Z.B.) və bu işdə MK rəhbərliyini 
təqsirləndirirdi. O, qəzəblə deyirdi ki, MK milli kadrlardan istifadə etmir, 
əksinə, bu kadrlara heç bir əhəmiyyət verilmir və i.a. Nümunə üçün Ru­
hulla Axundovun adını çəkdi. Onun fikrincə. Ruhulla Azərbaycanda daha 
da görkəmli vəzifə tuta bilərdi. Sonra söhbət əksinqilabi millətçi təşkilat 
haqda oldu və Qədirbəyova dedi ki, mənim əksinqilabi təşkilatında olma­
ğımdan xəbərdardır. Özündən danışanda dedi ki, o da əksinqilabi təşkilatın 
üzvüdür və təşkilata İbrahim Tağıyev (1937-ci İl oktyabrın 13-də güllələ­
nib - Z.B.) tərəfindən cəlb olunub. Gülarə dedi ki o. əksinqilabi işi məsul 
vəzifələrdə olan azərbaycanlı qadınlar arasında aparır və bu işi əksinqilabi 
təşkilatın göstərişləri ilə edir.

Qədirbəyova Gülarə haqda mən bunları bilirəm: O. Nuxa qəzasının 
keçmiş kətxuda ailəsindəndir. Onun qız familiyası Əfəndiyevadır və bu 
ailə çox varlı, həm də Nuxada məşhur idi. Dəstəbazlıq dövründə AzK(b) 
P MK rəhbərliyinin əleyhinə mübarizədə fəal iştirak edirdi (1930-3 i-ci il­
lərdə). Məbud Zeynalov və onu partiyaya götürən İbrahim Tağıyevlə sıx 
əlaqədə idi».

(Qasımov Mirzə Məmmədin 1937-ci il 14 sentyabr tarixli ifadəsindən).
«Bizim əksinqilabi təşkilatın üzvlərindən əlavə bunları tanıyıram... Qə­

dirbəyova Gülarə - Azərb. XKS nəzdində olan İdman Komitəsinin keç­
miş sədri və «Şərq qadının jurnalının baş redaktoru, onu təşkilata Qasımov 
Mirzə Məmməd cəlb etmişdin

(Sultanov Həmidin 1937-ci il 31 iyul tarixli ifadəsindən).
I .
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Azərbaycan SSR Prokurorluğu kadrlar şöbəsinin keçmiş rəisi Həşimza- 
də Bilqeyisin 25 fevral və 17 iyun 1937-ci il tarixli M.C.Bağırovun adına 
yazdığı ərizələrdən görünür ki, Qədirbəyova Gülarənin artıq həbs edilmiş 
və məhkum olunmuş müsavatçı yazıçılar Qurbanovla, Əhməd Cavadla, 
Hüseyn Cavidlə (güllələniblər) və Tamara Salikova, Sənubər Əyyubova və 
Xavər Qarayeva ilə (məhkum olunublar) və həmçinin Azəmeft mühəndisi 
Xədicə Hüseynova və başqaları ilə əlaqəsi var idi.

Deyilənlərə əsasən, Qədirboyova Gülarə İbrahim Xəlil qızının həbs 
olunub Azərb. SSR CM-nm 72 və 73-cü maddələri ilə məsuliyyətə cəlb 
edilməsini lazım görürəm».

Lakin bu qərardan qabaq:
1938-ci il iyulun 23-də Qədirbəyova Gülarənin həbs olunması uçün 

L-956 nömrəli order verilmişdir. İyulun 26-da İsmayıllı rayonunun Basqal 
kəndində anasının dəfninə gəlmiş Qədirbəyova Gülarə həbs olundu. İyulun 
27-də M.Mustafayev Qədirbəyova Gülarə artıq həbsdə ola-ola onun həbs 
olunması haqda qərar çıxarır (çox əla işləyirdilər: əvvəlcə adamı həbs edir­
dilər, sonra isə haqqında qərar çıxarırdılar - Z.B.).

1938-ci il noyabrın 17-də XDİK DTK-nin müvəkkili Komeşov Qədir­
bəyova Gülarənin işi üzrə şahid sifətilə Həşimzadə Bilqeyis Əhməd qızını 
dindirir:

Sual: Öz ərizələrinizdə göstərirsiniz ki, Qədirbəyova Gülarə qardaşı­
nın əksinqilabi fəaliyyətə görə sürgün olunmasına baxmayaraq, onun qo­
humları ilə əlaqə saxlayır. Siz bunu təsdiq edirsinizmi? Cavab: Bəli, təsdiq 
edirəm. Qədirbəyovanın ögey qardaşı Qazıyev Kərim Müsavat partiyası­
nın fəal üzvü kimi əksinqilabi fəaliyyətinə görə məhkum olunub sürgün 
edilmişdir. Buna baxmayaraq, Qədirbəyova öz ögey atasına 1935-36-cı 
illərə qədər maddi yardım göstərirdi. Bundan başqa o, Kərimin qardaşı 
Yusiflə əlaqə saxlayırdı. Qədirbəyovanın atalığının kənd mollası olmağı­
nı da deməyi vacib bilirəm. Sual: Siz haradan bilirsiniz ki, Qədirbəyova 
atalığına maddi yardım göstərir və Kərimin qardaşı Yusiflə əlaqə saxla­
yırdı? Cavab: Mən şəxsən bilirəm ki, Qədirbəyova Yusiflə əlaqə saxla­
yırdı. Onlar bir-birinin evinə gedib-gəlirdilər. Atalığına yardım məsələsinə 
gəldikdə deməliyəm ki, atalığı onun evində yaşayırdı. Bir neçə dəfə mən 
özüm şəxsən görürdüm ki, atalığı ərzaq və sənaye malları alırdı. Sual: Qə- 
dirbəyovanın müsavatçı yazıçılar və başqa ifşa olunmuş xalq düşmənləri 
ilə əlaqəsi haqda özünüzün verdiyiniz məlumatları dəqiqləşdirin. Cavab:
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Onun, yəni Qədirbəyovanın müsavatçı yazıçılarla əlaqəsi haqda mənə aşa­
ğıdakı faktlar məlumdur: Əli Bayramov adına mədəniyyət sarayının 15 
illiyinə hazırlanan «Bir sarayın tarixin adlı kitabın hazırlanmasını o, müsa­
vatçı yazıçıya, Musayev Qurbana tapşırmışdı. Musayev isə kitabı ideoloji 
cəhətdən mənfi tərtib edir. Qədirbəyova isə bundan nəticə çıxarmayaraq, 
kitabın tərtibini başqa müsavatçı yazıçıya - Əhməd Cavada tapşırır. Bu 
da kitabı ideoloji cəhətdən daha da korladı və kitab yararsız oldu. Qeyd 
etməliyəm ki, Qədirbəyova «Bir sarayın tarixin kitabını şəxsən özü redaktə 
edirdi. Buna görə də heç təsadüfi deyil ki, bu kitab müsavat ruhunda yazıl­
mışdı. Qədirbəyova dəfələrlə şəxsən mənə deyirdi ki, o artıq ifşa olunmuş 
xalq düşməni, müsavatçı, yazıçı Hüseyn Cavidlə yaxınlıq edir. Qədirbəyo­
va deyirdi ki, Hüseyn Cavid evinə tez-tez gəlir, saatlarla otururdu Bir də 
demək lazımdır ki, Qədirbəyovanın artıq xalq düşməni kimi ifşa olunmuş 
mühəndis Xədicə Hüseynova ilə yaxınlığı var idi. Onlar ikisi də Əli Bay­
ramov adına sarayda işləyir, birlikdə vaxtlarını keçirir, dostluq edirdiləm.

Çox sağ olun, Bilqeyis Həşimzadə! Əhsən! Amma hələ bu harasıdır! 
tşin içində Qədirbəyovanın birinci əri Qədirbəyov Əhmədin Azərbaycan 
Dövlət Siyasi İdarəsinin məxfi şöbəsinin rəisi Moroza və həmin idarənin 
Şərq şöbəsi (beləsi də var imiş! - Z.B.) müdiri Jukova hələ 1928-ci ilin 
noyabrında yazdığı böhtan dolu danos da var idi. Elə həmin il Naxçıvanın 
fəhlə təftişi şöbəsinin müdiri Nuriyeva Az. K(b)P katibinə bir danos yazır 
və göstərir ki, Qədirbəyovanın keçmişi «bizə yabançıdırw və onu əbəs yerə 
Zaqafqaziya ölkə komitəsinin fəhlə təftişi şöbəsinə müdir müavini təyin 
ediblər. Yazıq Gülarə xanım!

Qədirbəyovanın birinci dindirilməsi 1938-ci il avqustun 15-də keçirildi.
((Müstəntiq: Siz əksinqilabi millətçi təşkilatın üzvü kimi təqsirləndiri­

lirsiniz. Bunu etiraf edirsiniz? Cavab: Rədd edirəm. Mən heç bir təşkilatda 
olmamışam. Müstəntiq: Sizin adı çəkilən təşkilata daxil olmağınız istin­
taq tərəfindən müəyyən olunub. Təklif edirik ki, müqavimət göstərməyib, 
işin mahiyyəti üzrə səmimi ifadə verəsiniz. Cavab: Bir daha qətiyyətlə ərz 
edirəm ki, mən heç bir zaman heç bir təşkilata daxil olmamışam.

1938-ci il oktyabrın 31-də keçirilən ikinci dindirmədən:
Sual: Öz işinizlə əlaqədar sizin kiminlə yaxınlığınız var idi? Cavab: 

Mən 1930-cu ildə Tiflisdə Zaqafqaziya Vilayət Komitəsinin Qadınlar böl­
məsinin m (id iri işləyirdim. 0 İK(b)P-nin Qadınlar şöbəsinin keçmiş müdiri 
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Şikova Klavdiya ilə əlaqəm varidi, Sultanova Ayna və Rəhmiyeva Məmu­
ra ilə də. «Şərq qadının jurnalında İşləyəndə Səməd Vurğunla, Şamilovla, 
Qantəmirlə, Süleyman Rüstəmlə».

1938-ci il noyabrın 15-də keçirilən üçüncü dindirmədən:
« Müstəntiq: İstintaq bir daha sizdən sizə verilən ittihamın mahiyyəti 

üzrə səmimi ifadələr tələb edir.
Cavab: Mən səmimiyyətlə deyirəm ki, heç bir əksinqilabı təşkilatda 

olmamışam. Azərbaycanda olan millətçi təşkilatla heç bir əlaqəm olmayıb 
və bu təşkilat haqda mən qəzetlərdən bilmişəm. Müstəntiq: Nəzərə alınız 
ki. sizin əleyhinizə əksinqilabi millətçi təşkilatın üzvləri tərəfindən verilən 
konkret ifadələr var. İstintaqı məcbur etməyin ki, sizi həmin ifadələrlə ifşa 
etsin. Cavab: Bir daha bütün məsuliyyətimlə bəyan edirəm ki, mən ək­
sinqilabi təşkilatda olmamışam. Müstəntiq: Sizə müttəhim Həmid Sulta­
novun ifadəsi oxunur. Cavab: Bu ifadəni mən qəti surətdə rədd edirəm. 
Həmid Sultanovu mən yalnız məsul işçi kimi tanıyırdım. O, mənə böhtan 
atır. Müstəntiq: Sizə müttəhim Mirzə Məmməd Qasımovun ifadəsi oxunur. 
Cavab: Qasımovun mənim əksinqilabi millətçi təşkilatın üzvü olmağım 
haqda ifadəsini mən rədd edirəm. Qasımov mənə qarşı kinli idi. Bəlkə 
buna görə də o, haqqımda belə böhtanlar yayını.

1938-ci ilin 21 noyabrında keçirilən dördüncü və axırıncı dindirmədə 
müstəntiq yuxarıda adı çəkilən yazıçıların antisovet fəaliyyətindən sor­
ğu-sual edirdi. Qədirbəyova bütün suallara rədd cavabı verir.

1939-cu il yanvarın 20-də Qədirbəyova Gülarə xanımın işi üzrə istin­
taqın bilməsi haqda protokol tərtib olunur. Protokolla tanış edilən Qədir­
bəyova ona bu sözləri əlavə edir: «Mən partiyanın namuslu və sadiq üzvü 
olaraq qahramn.

Həmin gün Qədirbəyovamn işi üzrə ittihamnamə tərtib olunur: «Qə- 
dirbəyova Gülarə xanım İbrahim Xəlil qızı müqəssirdir ona görə ki, o, ək­
sinqilabi millətçi təşkilatın fəal üzvü olaraq, həmin təşkilatın üzvləri ilə 
əlaqə saxlayırdı. O, Azərbaycan K(b)P MK rəhbərliyini hörmətdən sal­
maq üçün millətçi söhbətlərdə iştirak edir və əksinqilabi İş aparırdı; yəni, 
Azərb. SSR CM-nin 72 və 73-cü maddələrilə cinayət məsuliyyəti daşıyır, 
Qədirbəyova özünü müqəssir bilməyir.

Qədirbəyovaya təqdim olunan ittihamın sübut olunmasını nəzərə ala­
raq, həmin işin baxılması SSRİ Xalq Daxili İşlər Komissarı yanında olan 
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Xüsusi Müşavirəyə verilsin. İşə əşyayi-dəlil olan «Bir sarayın tarixi» adlı 
kitab əlavə edilir».

Bu qərara 1939-cu il fevralın I -də Azərbaycan SSR Prokurorunun müa­
vini Seliverstov və martın 28-də XDİK Yanında Xüsusi Müşavirə katib­
liyinin müvəkkili leytenant Xolodirov, Xüsusi Müşavirə katibliyinin l-ci 
şöbə müdiri leytenant Borovkov və Xüsusi Müşavirə katibliyinin rəisi ka­
pitan Markeyev razılıq verirlər.

Xüsusi Müşavirənin 1939-cu il 9 iyun tarixli qərarı (14 nömrəli proto­
kol): «Qədirbəyova Gülarə İbrahim Xəlil qızı antisovet təşkilatında iştirak 
etdiyinə görə beş il müddətinə həbs düşərgəsinə göndəri)ir» (həmin Xüsusi 
Müşavirənin gündəliyini Azərbaycan SSR XDİ komissarını əvəz edən baş 
leytenant Xoren Markaryan tərtib edib).

1950-ci il oktyabrın 4-də Azərbaycan SSR DTK-nin 5-ei şöbə, 3-cü 
bölməsinin rəisi podpolkovnik Ələkbərov nazir müavini polkovnik Kəri­
movun adma belə bir raport yazır: «!942-ci ilin may ayında məhbus Qə­
dirbəyova Gülarə İbrahim Xəlil qızı Sibir lagerlərindən (Marinskdən) yox 
olub və onun indi harada olduğu məlum deyil. Qədirbəyova Gülarə DTK 
və SSRİ Prokurorluğunun 1948-ci il 28 oktyabr tarixli 66/241 ss nömrəli 
qərarına görə yenidən həbs olunmalıdır.

Xahiş edirəm, Qədirbəyovanın axtarılmasına sərəncam verəsinizu (Kə­
rimovun dərkənarı: «Axtarış elan edilsin. Həbs müddəti qurtarandan sonra 
Qədirbəyova yox olub və olduğu yer müəyyən edilməyib, faktiki olaraq 
Qədirbəyova axtarılmalı, tapılmalıdır və yeri müəyyən olunandan sonra 
həbs edilməl idir»).

1957-ci il sentyabrın 13-də Azərbaycan SSR Prokurorunun müavini İs­
mayılov Qədirbəyova Gülarə xanımın işi üzrə etirazını bildirir və xahiş 
edir ki, Qədirbəyova haqqında xüsusi Müşavirənin qərarı ləğv edilib, işi 
isə hərəkətlərində cinayət tərkibi olmadığı üçün xəlm olunsun.

1957-ci il oktyabrın 3 0-da Azərbaycan SSR Ali Məhkəməsinin cinayət 
İşləri üzrə məhkəmə kollegiyas) qərara alır: «Azərbaycan SSR Prokurorlu­
ğunun etirazı təmin edilsin: SSRİ XDİK Xüsusi Müşavirəsinin Qədirbəyo­
va Gülarə xanım İbrahim Xəlil qızı haqqında olan 1939-cu il 9 iyun tarixli 
qərarı ləğv olunsun, onun işi isə hərəkətlərində cinayət tərkibi olmadığı 
üçün xətm olunsunn.

Bəs Gülarə xanım Göylü qızına nə oldu? İzinə düşən varmı?
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QAYIBOVA XƏDİCƏ XANIM 
OSMAN QIZI

30-cu illərin minlərlə qurbanları arasında adlı-sanlı qadınlarımız da az 
deyildi.

Bu yazımda onlardan birisinin haqqında - görkəmli pianoçu və Bakı­
da Şərq konservatoriyasının qurucusu Qayıbova Xədicə xanımın həyatının 
son ayları haqda oxuculara məlumat vermək niyyətindəyəm.

1938-ci il martın 16-da Azərbaycan Daxili İşlər Xalq Komissarlığının 
Dövlət Təhlükəsizlik İdarəsi birinci bölməsinin üçüncü şöbə rəisinin müa­
vini, leytenant Tevosyan belə bir arayış hazırlayır:

«Türk və ingilis qərargahlarının Bakıda olduqları zaman, 1893-cu ildə 
anadan olan, Azərbaycan Dövlət Konservatoriyasının keçmiş müəlliməsi 
Xədicə xanım Qayıbova onlarla yaxın əlaqədə idi, həmin qərargahların za­
bitlərini evinə qonaq çağırırdı.

Azərbaycanın sovetləşməsindən sonra Qayıbova öz evində müsavat 
fİrqəsinin liderlərindən olan Mustafa Vəkilovu gizlətmişdir. Vəkilovu həbs 
etmək üçün gələndə Qayıbova ona qaçmaq üçün imkan yaratdı. Vəkilov 
xaricə qaçıb və indi Türkiyədədir.

1924-cü ildə Qayıbovanm evində türk ordusunun zabiti azərbaycanlı 
Sultan Hüseynzadə gizlənirdi. Qayıbovanın evindən o, İrana qaçıb və ora­
da alman və yapon kəşfiyyatlarına xidmət edir.

Əksinqilabi millətçi təşkilatının rəhbərlərindən biri - Fərəczadənin 
1937-ci il iyulun 17-də verdiyi ifadədən görünür ki, Türkiyə kəşfiyyatının 
agenti Dadaş Bünyadzadə həmin kəşfiyyatla əlaqəsini Qayıbova Xədicə 
xanımın vasitəsilə saxlayırdı.

Qayıbovanın əri Rəşid Qayıbov Azərbaycan SSR DİXK tərəfindən ək­
sinqilabi millətçi təşkilatının üzvü kimi həbs edilmişdir.

1933-cü ildə Qayıbova casusluqda təqsirləndiriləcək Azərbaycan Döv­
lət Siyasi idarəsi tərəfindən həbs edilmiş, amma İttiham sübut olunmadığı 
üçün azad edilmişdir.

Yuxarıdakılara əsasən Qayıbova həbs edilib Azərbaycan SSR CM-nin 
68-ci maddəsinə görə istintaqa cəlb edilməlidir».

1938-ci il martın 16-da leytenant Tevosyan belə bir qərar çıxarır:
«Qayıbova Xədicə xanım casusluqda kifayət qədər ifşa olunduğu üçün 

qərara aldım: vətəndaş Qayıbova Xədicə xanım Azərbaycan SSR CM-nın 
68-ci maddəsinə əsasən müttəhim sifətilə işə cəlb edilsinw.
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1938-ci il martın 17-də Dövlət Təhlükəsizlik idarəsinin 4390 nömrəli 
orderinə əsasən Qayıbova Xədicə xanım Şah döngəsi 16 nömrəli evdə həb­
sə alınmışdı (Qayıbovanın o vaxt 23 yaşlı Abdulkərim adlı oğlu və 12 yaşlı 
Alanqu adlı qızı var idi).

1938-cİ il martın 20-də keçirilən birinci dindirmədən:
Müstəntiq: İstintaq müəyyən edib ki, siz əksinqilabı fəaliyyətlə məşğul 

idiniz. Özünüzü müqəssir bilirsinizmi? Cavab: Mən əksinqilabi fəaliyyətlə 
məşğul olmamışam və bu barədə özümü müqəssir bilmirəm. Müstəntiq: 
Siz yalan cavab verdiniz, təklif edirəm ki, doğru danışasınız. Cavab: Mən 
öz cavabımı təsdiq edirəm. Müstəntiq: Sizin tanışlarınızdan xaricdə kim 
yaşayır? Cavab: Qardaşım Məmməd Müflizadə. O, Türkiyəyə 1917-ci ildə 
gedib, onunla əlaqəm yoxdur. 1922-23-cü illərdə Bakıda İran konsulu olan 
Məmmədxan, indi o haradadır, bilmirəm və onunla əlaqəm yoxdur. Müsa­
vatın zabiti Sultan Hüseynzadə 1925-ci ildə gizli yolla İrana qaçıb. İndi na 
ilə məşğuldur, bilmirəm. Əlaqəm yoxdur. Müstəntiq: Son üç-dörd ildə si­
zin tanışlarınızdan Sovet hökuməti tərəfindən kim cəzalandırılıb? Cavab: 
1. Ərim Qayıbov Rəşid - DİXK tərəfindən 1937-ci ilin noyabrında həbs 
edilib.

2. Dadaş Bünyadzadə - Azərbaycan SSR XKŞ-nın sabiq sədri. Qəzet­
lərdən bildim ki, o, xalq düşməni kimi həbs edilib,-

3. Həmid Sultanov və onun arvadı - o, sabiq Xalq Ədliyyə Komissarıy- 
dı. 1937-ci ilin yayında xalq düşməni kimi həbs edilib.

4. Əliheydər Qarayev və onun arvadı. Nəyə görə həbs ediliblər, bil­
mirəm. Qəzetlərdən öyrəndim. Moskvada yaşayırdılar.

5. Opera teatrının müdiri Şahbazov, 1937-ci ildə həbs olunub.
6. Əliyev Baba - Azərbaycan SSR MİK-in sədr müavini. 1937-ci ildə 

həbs olunub.
Yuxarıda saydığım tanışlarında, ərimdən başqa, heç bir münasibətim 

olmayıb, yalnız işdə və incəsənət aləmində.
1938-ci il martın 23-də keçirilən ikinci dindirmədən:
Müstəntiq: 1917-1920-ci illərdə siz haradaydınız? Cavab: 1917-ci il­

dən 1919-cu ilin sonunadək mən Tbilisidə idim. 1919-cu ilin sonundan 
həbs olunan günə kimi mən Bakıda yaşayırdım. Müstəntiq: Bakıda olan 
türk və ingilis qoşunlarının zabitlərindən kimi tanıyırdınız? Cavab: Türk 
qoşunlarının rəhbərlərindən biri Xəlil paşa mənə tanış idi. Onun adyutan­
tı Cavad bəyi və təyyarəçi zabit Əşrəf Təmuçini də tanıyırdım. İngilislər 
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arasında tanışlarım yox idi. Müstəntiq: Yuxanda adlarını çəkdiyiniz türk 
zabitləri ilə tanışlığınız nə ilə ifadə olunurdu? Cavab: Xəlil paşa tanış kimi 
dəfələrlə bizim evə gəlibdi. Məni onunla qardaşım Məmməd Müftizadə 
Tbilisidə tanış etmişdi. Cavad bəylə məni Xəlil paşa tanış etmişdi. Aramız­
da heç bir şey olmayıb. Təyyarəçi zabit Əşrəf Təmuçinlə məni indi xalq 
düşməni kimi ifşa olunmuş Çingiz İldırım tanış etmişdi. Müstantiq: Mü­
savat ordusunun zabitlərindən sizə kim tanış idi? Cavab: General Əliağa 
Şıxlinski. Mənim keçmiş ərimin qohumudur. General Usubov İbrahim də 
ərimin qohumudur. Zabit Sultan Hüseynzadə bir zaman mənə bənd olmuş­
du və hərdənbir məni teatra dəvət edirdi. Başqa tanış zabitlərim yox idi. 
Müstantiq: Sovetləşmədən sonra sizin evinizdə sovet orqanlarından giz­
lənən olubmu? Cavab: Sovetləşmədən sonra yaşadığım evdə 10-15 gün 
ərzində müsavat firqəsinin və hökumətinin liderlərindən biri Mustafa Və- 
kilov gizlənirdi. Müstəntiq: Vəkilovun gizlənməsinə kim kömək edirdi? 
Cavab: Vəkilovun qaçmasına bilavasitə mən kömək etmişəm və özümü 
təqsirkar hesab edirəm ki, Vəkilovun qaçması haqda bilə-bilə bu barədə 
heç kəsə deməmişəm. Onun gizlənməsində Mirzə Davud Hüseynovun 
da təqsiri var. Müstəntiq: Mustafa Vəkilov haraya qaçdı? Cavab: Düzü­
nü deyə bilinərəm, guya Türkiyəyə. Müstəntiq: Qaçandan sonra Vəkilovla 
əlaqəniz olubmu? Cavab: Onunla əlaqəm yoxdur.

1938-ci il martın 25-də keçirilən üçüncü dindirmədən:
Sual: Müsavat firqəsinin və parlamentinin keçmiş lideri olan Mustafa 

Vəkilovun gizlənməsi və qaçmasında özünüzü təqsirkar bilirsinizmi? Ca­
vab: Mustafa Vəkilovun qaçmağını bilərək heç kəsə xəbər verməməyimdə 
özümü təqsirkar bilirəm. Lakin bundan mənim heç bir məqsədim olmayıb 
və bir də bu haqda Azərbaycan inqilabi komitəsinin sədri Mirzə Davud 
Hüseynov da bilirdi.

1938-ci il aprelin 2-də keçirilən dördüncü dindirmədən:
Sual: Vəkilovun sizin evinizdə gizlənməsi haqda siz bir yerə xəbər ver- 

dinizmi? Cavab: Xeyr, bu haqda mən heç kəsə deməmişdim. Sual: Vəki­
lov SSRİ-də leqal yaşamaq istəməsi haqda sizə deyibmi? Cavab: Bəli, o, 
SSRİ-də qalmaq istəyirdi. Sual: Vəkilovun bu fikrini siz bir adama çatdır- 
mısınızmı? Cavab: Maraqlanıb, mən bu barədə Mirzə Davud Hüseyno­
vun fikrini bilmək istədim. Mən ona dedim ki, Vəkilovun gizlənməsindən 
xəbərdaram, amma onun harada qalması haqda Mirzə Davuda demədim. 
Mirzə Davud mənə dedi: «Vəkilovu mən yaxşı tanıyıram və onun haqqın­

74



da mən yalnız müsbət fikirdəyəm. Buna görə də onun SSRI-də qalmasına 
etiraz etmirəm». Bu sözləri mən Vəkilova çatdırdım. Sual: Mustafa Vəki­
lovun xaricə qaçmağında kömək edən Sultan Hüseynzadə kimdir? Cavab: 
Keçmişdə o, müsavat ordusunun zabiti idi. Cç-dörd dəfə həbs olunandan 
sonra o, 1924-25-ci illərdə xaricə qaçmışdır. Sual: Sultan Hüseynzadənin 
həbsdən azad edilməsi üçün siz kimlərə müraciət etmişdiniz? Cavab: Sul­
tanın azad edilməsi haqda mən Azərbaycan hərbi komissarı Əliheydər Qa­
rayevə və Mirzə Davud Hüseynova müraciət etmişdim. Sual: Deyin görək, 
siz daha kimin həbsdən azad edilməsini xahiş etmisiniz? Cavab: 1925-ci 
ildə mənim yaxın tanışım, «Kommunist» qəzetinin əməkdaşı Yusifzadə 
həbs olundu, mən Mircəfər Bağırovdan onun azad olunmasını xahiş etdim, 
Bağırov söz verdi ki, məsələylə tanış olar və əgər onun təqsiri yoxdursa, 
həbsdən buraxdırar. Amma təxminən bir ildən sonra mən bildim ki. Yu­
sifzadə müsavatçı kimi 10 il həbsə məhkum edilib. Sual: Türkiyə və İran 
konsulxanalarının əməkdaşlarından kiminlə tanışlığınız var idi? Cavab: 
Türk konsulu Məmduh Şövkət bəyi tanıyırdım. O. Fərid bəyi əvəz etdi. 
İranlılardan Məmməd xanı, Ramazan xanı və ismayıl xanı tanıyırdım.

1938-ci il aprelin 5-də keçirilən beşinci dindirmədən:
Sual: İstintaq müəyyən edib ki, siz müəyyən bir xarici dövlət mənafe­

yinə casusluq edirsiniz. Cavab: Bu yalandır. Mən casusluqla heç vaxt məş­
ğul olmamışam. Sual: İstintaq müəyyən edib ki, xarici kəşfiyyat nümayən­
dələrindən birisi Dadaş Bünyadzadə sizin vasitənizlə bir xarici dövlətin kəş- 
fiyyatıyla rabitə saxlayırdı. Cavab: Bu yalandır. Mən heç vaxt Dadaş Bün- 
yadzadədən xarici kəşfiyyatla əlaqədar tapşırıqlar almamışam. Sual: Belə 
hal olubmu ki, müəyyən xarici dövlətin adamlarma ötürmək üçün Dadaş 
Bünyadzadə sizə ayrı-ayrı tapşırıqlar versin? Cavab: Yox, heç vaxt. Mənim 
1926-cı ildən xarici konsulxanaların əməkdaşları ilə heç bir əlaqəm yoxdur.

1938-ci il aprelin I l-də keçirilən altıncı dindirmədən:
- Mən 1893-cü ildə Tiflisdə anadan olmuşam. Atam Müftizadə Osman, 

anam Terequlova Züleyxadır. Mən müqəddəs Nina adına bağlı məktəbdə 
oxuyurdum. Musiqidən dərsləri mənə böyük ustadlar verirdilər - L.F.Kni- 
na və Truskovski. Azərbaycanda Sovet hakimiyyətinin qurulmasının birin­
ci günündən mən incəsənət və musiqi sahəsində işləyirdim. Xalq Maarif 
Komissarlığı nazdində olan “Şərq musiqisi" adlı şöbəyə müdir təyin olun­
dum. Mən Şərq Konservatoriyasını yaratdım və oraya bütün peşəkar mu­
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siqiçiləri dəvət etdim. Həmin musiqiçilər elə o zaman təşkil olunan Şərq 
orkestrinə daxil oldular. Sonra türk qadınları üçün musiqi-dramatik studiya 
açıldı ki, burada səhnə üçün türk qadınlarından kadrlar hazırlanmalıydı.

Studiyanın işi dəyişəndən sonra inən yaradıcı işlə məşğul olub konsert­
lər verdim və musiqinin əsaslarını da mükəmməl öyrənmək üçün 1927-ci 
ildə konservatoriyanın kompozisiya nəzəriyyəsi sinfinə daxil oldum. Eyni 
zamanda konsert verir və teatr texnikumunda dərs deyirdim. 1934-cü ildən 
konservatoriyada elmi tədqiqat işi aparırdım.

1938-ci i! aprelin 12-də keçirilən yeddinci dindirmədə müstəntiq Xə­
dicə xanımın birinci əri Rəşid Qayıbovun «praktiki əksinqilabi fəaliyyətin 
ilə maraqlanırdı.

Aprelin 23-də keçirilən səkkizinci dindirmədə Qayıbovanın qardaş və 
bacıları haqda danışıq gedirdi.

1938-ci il aprelin 28-də keçirilən doqquzuncu dindirmədən:
Sual: Sizə ikinci dəfə təklif edilir ki, müəyyən xarici dövlətin kəşfiy­

yat agenti kimi siz öz praktiki casusluq fəaliyyətiniz haqda müfəssəl da­
nışasınız. Cavab: Mən heç vaxt kəşfiyyat agenti olmamışam və casusluq 
da etməmişəm. Sual: Siz doğru danışmırsınız. İstintaq müəyyən edib ki, 
Türkiyə kəşfiyyatının agentlərindən biri olan Dadaş Bünyadzadə casusluq 
məqsədi ilə sizə ayrı-ayrı tapşırıqlar verir və sizin şəxsən vasitəçiliyinizlə 
Türkiyə kəşfiyyatı ilə əlaqə saxlayırdı. Cavab: Mən təsdiq edirəm ki, mə­
nim vasitəçiliyimlə Dadaş Bünyadzadə Türkiyə kəşfiyyatı ilə heç bir əlaqə 
saxlamırdı və o, mənə heç bir tapşırıq vermirdi. Sual: Deyin görək, siz 
Əsgər Məmməd oğlu Fərəczadə ilə tanışsınızmı? Cavab: 1933-cü ildə ərim 
Şamxorda birinci katib işləyəndə, Fərəczadə Əsgər o vaxt Azərbaycan KP 
tədarük müvəkkili idi.

Müttəhim Fərəczadənin 1937-ci il iyulun 17-də olan dindirilməsindən: 
«Dadaş Bünyadzadə Türkiyə kəşfiyyatçısı ilə əlaqəsini öz şəxsi katibi Mu- 
ravyov və Xədicə xanım Qayıbovanın vasitəsilə həyata keçirirdin (Fərəc­
zadənin özü də xalq düşməni kimi güllələnib).

1938-ci il mayın 7-də Qayıbova Xədicə xanımın :şi üzrə istintaqın 
qurtarması haqda protokol tərtib olunur.

Mayın 8-də müstəntiq Tcvosyan 23311 nömrəli istintaq işi üzrə ittiham- 
namə tərtib edir. Xədicə xanım Qayıbova Azərbaycan SSR. CM-nin 68-ci 
maddəsi ilə müqəssir hesab edilir.

Altı aydan sonra çıxarılan, 1938-ci il oktyabrın i 9-u tarixli Azərbaycan 
SSR XDİK-in xüsusi üçlüyünün qərarı:
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Eşidildi: 1893-cü ildə anadan olmuş Qayıbova Xədicə xanım Osman 
qızının 23311 nömrəli istintaq işi.

Qərara alındı: Qayıbova Xədicə xanım Osman qızı - Türkiyə kon- 
sulxanası ilə əlaqəsinə və casusluq fəaliyyətinə görə güllələnsin, şəxsi əm­
lakı müsadirə edilsin.

Qərara DTK Birinci Xüsusi şöbənin rəisi leytenant Sovçenko qol çəkib.
1954-cü il oktyabrın 24-də Qayıbova Xədicə xanımın qızı Sultanova 

Alanqu Azərbaycan SSR Daxili İşlər Nazirinin adma ərizə yazıb xahiş edir 
ki, ona «məktublaşmadan məhrum olaraq 10 İl həbs cəzası o)an» anasının 
taleyi haqda məlumat versin.

1955-ci il aprelin 28-də DTK Xüsusi şöbəsinin baş müstəntiqi mayor 
Menyayev Qayıbova Xədicə xanımın qızı Sultanova Alanqunun ərizəsinə 
aid qərar çıxarır:

«Qayıbova yalnız Fərəczadənin yoxlanmamış və səthi ifadələri ilə ifşa 
olunurdu. Lakin bu ifadələr Dadaş Bünyadzadənin işində olan sənədlərdə 
öz təsdiqini tapmadılar, istintaq isə Qayıbovanın casusluğunu təsdiq edən 
heç bir material əldə etməmişdir. Buna görə də Azərbaycan SSR XDİK 
Xüsusi üçlüyünün 1938-ci il oktyabrın 19-da Qayıbova Xədicə xanım 
Osman qızının güllələnməsi haqda qərarı əsassız hesab edilib ləğv olun­
malıdır. Qayıbovanın hərəkətlərində cinayət tərkibi olmadığı üçün iş xəlm 
olunmalıdır».

1956-cı il yanvarın 27-də Zaqafqaziya hərbi Dairəsinin hərbi prokuroru 
polkovnik Sumarev Qayıbova Xədicə xanımın işi üzrə etiraz vermişdir:

«Azərbaycan SSR XDİK Xüsusi üçlüyünün Qayıbova Xədicə xanımın 
Osman qızı haqda 1938-ci il oktyabrın 19-u tarixli qərarı ləğv olunmalı və 
onun hərəkətlərində cinayət tərkibi olmadığı üçün iş xətm cdilməlidirs.

1956-cı il fevralın 14-də Zaqafqaziya hərbi Dairəsinin hərbi tribunalı 
belə qərara gəldi:

((Zaqafqaziya hərbi prokurorunun etirazı təmin olunsun, Azərbaycan 
SSR XDİK Xüsusi üçlüyünün Qayıbova Xədicə xanım Osman qızının gül­
lələnməsi haqda 1938-ci il oktyabrın 19-u tarixli qərarı ləğv olunsun və 
Qayıbovanın hərəkətlərində cinayət tərkibi olmadığı üçün onun işi xətm 
olunsunw.

1956-cı il fevralın 29-da Qayıbova Xədicə xanımın qızı Alanqu anası­
nın işinin xətmi və onun təmiz bəraəti haqda arayış almışdır.



ELM QIRIMI. FACİƏ

HƏNƏFİ BABA OĞLU ZEYNALLI 
(İstintaq işi M 12493/81)

1988-ci il avqustun 13-də «Elm» qəzetində Azərbaycan SSR Elmlər 
Akademiyasının (SSRİ Elmlər Akademiyasının Azərbaycan filialı - o vaxt 
belə adlanırdı) iki əməkdaşının - ədəbiyyat və dilçilik institutunun elmi 
işçisi Əsgərov Salman Mümtazın (istintaq işi Ns 12493/278, 2043 Ms-li 
məhbus) və tarix, arxeologiya, etnoqrafiya institutunun direktor müavini 
Xuluflu Vəli Məmmədhiiscyn oğlunun (istintaq işi 12493/80, 703 Ns-li 
məhbus) məhkəmə prosesi haqqında materiallar dərc edilmişdir.

Azərbaycan SSR EA-nın repressiyaya 
məruz qalan əməkdaşlarının uzun siyahı­
sında Zeynallı Hənəfi Baba oğlunun da adı 
vardır. O, 1937-ci il yanvarın 28-dək, yəni 
həbs olunanadək ədəbiyyat və dilçilik 
institutunda elmi katib vəzifəsində işlə­
miş və eyni zamanda həmin institutun dil 
və ədəbiyyat şöbəsinə rəhbərlik etmişdir.

Zeynallı Hənəfi Baba oğlu 1896-cı Honıfi Zeynallı Baba oğlu 

ildə Bakıda dəmirçi-nalbənd ailəsində
anadan olmuşdur. 6 yaşında ikən yetim qalmışdır. H.B.Zeynallı 1916-cı 
ildə Bakıdakı Orta Politexnik məktəbini bitirmiş və elə həmin il müsabiqə 
imtahanım müvəffəqiyyətlə verərək İmperator Texniki Peşə məktəbinə 
(hazırda Moskva ali Texniki İnstitutu adlanır) daxil olmuşdur. 1917-ci ildə 
fevral inqilabından sonra təhsilini dayandırmış və 1922-ci ilədək partiya, 
sovet, ictımai-təşkilali işlərdə çalışmış, müəllimlik etmişdir. 1919-cu ildə 
bolşeviklər partiyasına daxil olmuşdur.

H.B.Zeynallı 1922-ci ildə ADU-ya daxil olmuş, oranı 1927-ci ildə bi­
tirmiş və təyinatını Şərq fakültəsinin Azərbaycan türk ədəbiyyatı tarixi ka­
fedrasına, sonra isə APİ-yə almışdır.

1,930-cu ildən dosent olmuşdur. 1923-cü ildən Azərbaycan Dövlət 
Nəşriyyatının əsas yaradıcılarından biri kimi fəaliyyət göstərmiş və ora­
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nın baş redaktoru vəzifəsində çalışmışdır. 1923-3l-ci illərdə Azərnəşrdə 
işləyərkən o, «Kommunist» qəzeti, «Maarif və mədəniyyəti), «İnqilab və 
mədəniyyət», «Maarif işçisin jurnallarında əməkdaşlıq etmiş, geniş ədəbi- 
publisistik yazılarla çıxış etmişdir.

H.B.Zeynallı 1930-cu ildən Azərbaycan DETİ-nin ədəbiyyat bölmə­
sində işləyir, folklor qrupuna rəhbərlik edir. 1935-ci ilədək o, V.İ.Leninin 
əsərlərinin tərcüməçilərindən biri olur. 1934-cü ildə isə SSRİ Elmlər Aka­
demiyası Azərbaycan filialında işə başlayır, folklor bölməsinə rəhbərlik 
edir və həm də Azərnəşrdə redaktor kimi çalışır

H.B.Zeynallının əsərləri içərisində 1926-cı ildə yazdığı «Azərbaycan 
atalar sözləri və məsəllərn (burada 4 minədək atalar sözü və məsəllər top­
lanmışdır), 1928-ci ildə yazdığı «Türk ədəbiyyatı üzrə iş kitabın, folklor, 
terminologiya və s.-lə bağlı məqalələrin adlarını çəkmək olar.

1937-ci il yanvarın 28-də Zeynallı Hənəfi Baba oğlu Ruhulla Axun­
dovun əksinqilabi qrupunun üzvü kimi həbs olundu. O. Azərbaycan SSR 
CM-nin 72 və 73-cü maddələri üzrə məsuliyyətə cəlb edildi və günahlan­
dırıldı, ondan ötrü ki:

I. 1917-ci ildə eserlər partiyasının üzvü olmuşdur.
2. 1928-ci ildə Bakıda Türkiyə konsulu Fərid bəylə əlaqə saxlamış və 

onun vasitəsilə tanınmış türk millətçi xadimi İsmayıl Hikmətlə məktublaş­
mışdır.

3. 1929-cu ildə və sonrakı illərdə müsavatçılardan Baharlı, Feyzulla- 
yev, Mövsümov və başqaları, habelə Çobanzadə ilə sıx əlaqədə olmuşdur.

4. Özünün praktik elmi işlərində əksinqilabi millətçi ideologiyanı yaz­
mışdır.

1937-ci il yanvarın 28-dəcə H.B.Zeynallı SSRİ Elmlər Akademiyası 
Azərbaycan filialında «bütün vəzifələrdən kənar edildin.

H.B.Zeynallı ilə aparılan birinci istintaq 3 gün- 1937-ci il yanvarın 29- 
dan 31-dək davam etmişdir. Onu əksinqilabçı və millətçi Haşım Əfəndi. 
İsmayıl Hikmət, Xəlil Fikrət. Bəkir Çobanzadə. Əhməd Cavad. Cəfər Cab­
barlı, Atababa Musaxanlı, Cabbar Əfəndiyev, Əhməd Hacınskı, Məmmə- 
dsadıq Quliyev, Əliabbas Mütəllibov', Böyükağa Talıblı, Əli Nazim, Vəli 
Xuluflu, Mikayıl Rəfili, Həsən İmanov. Salman Mümtaz, Əhməd Triniç. 
Cavad Bağırov, Xəlil İbrahimov, Rəşad Yusifzadə, Cavad Mövsümzadə ilə 
əlaqədə olduğuna görə ittiham etmişdilər.

Lakin müttəhim bu ittihamı rədd etmişdir.
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Fevralın 3-də H.B.Zcynallı özünün hansısa antisovet təşkilata məxsus­
luğunu boynuna almır. Bu zaman müstəntiq təkidlə deyir: «Düzgün ifadə 
verin, bəsdirin, müqavimət göstərməyinə. H.B.Zcynallı yenidən hər şeyi 
rədd edir. Lakin sonrakı istintaqda (fevralın 4-də) müttəhim deyir: «Bəli, 
mən əksinqilabı' kitablar alırdım, bəli, mən əksinqilabi təşkilatın üzvü 
idim. Cavad Bağırzadəni, Həbib Səmədzadəni, İmran Babayevi də həmin 
təşkilata cəlb etmişdim, bəli, mən əksinqilabi millətçi kadrlar tərbiyə edib 
yetişdirmişəm, bəli, mən Türkiyəyə meyl etmək baxımından Azərbaycanın 
SSRİ-dən ayrılmasına tərəfdar idim».

Fevralın 9, 10 və 11 -də H.B.Zeynalh etiraf etmişdir ki, o, əksinqilabi 
təşkilata R.Axundov tərəfindən cəlb olunmuşdur. «1936-cı ilin sonunda 
onun kabinetində Bakıda və respublikanın rayonlarında gəncləri təşkila­
ta cəlb etmək kimi göstərişlər almış, türk ziyalıları arasında işi genişlən­
dirərək. onları terrora, təxribatçılığa, ziyankarlığa, casusluğa və müharibə 
vaxtı təslimçiliyə istiqamətləndirmişdin.

H.B.Zcynallı fevralın 13 və 14-də «etiraf etmişdim ki, əksinqilabi təş­
kilata: Gəncədə - RXMŞ müdiri Namazovu, RXMŞ inspektoru Əhməd 
Əhmədovu və müəllim Məmməd Quliyevi, Tovuzda - RİK sədri Salma- 
novu və texnikumun müəllimi Biləndərlini, Şamxorda - RXMŞ müdiri 
Qurbanovu və klub müdiri Xəlilovu, Bakıda Ticarət İnstitutunun müəllimi 
Hacıkərim Sanılım, Mikayıl Müşfiqi və Dəmirçizadəni, yazıçı Cahanbaxı- 
şı, riyaziyyat müəllimi Məcid Abdullayevi, tarix müəllimi Qafur Əfəndi­
yevi və aspirant Həmid Araslını cəlb etmişdir. Adı çəkilən axırıncı şəxs 
müttəhimi məlumatlandıraraq deyirdi ki, APİ tələbələri arasında əksinqila­
bi əhval-ruhiyyəli şəxslər toplasın və özü də təxribatçılıq və ziyankarlıqla 
məşğul olsun. Sonradan o, «xatırlamışdı» ki. Gədəbəydə RXMŞ inspekto­
ru Şahmuru, müəllim Axundovu, habelə Dəstəfurda müəllim Əliyevi də 
bu işə cəlb etmişdir.

1937-ci il fevralın 16-da H.B.Zcynallı terrorda, casusluqda və təxribat- 
çılıqda əli olduğunu «boynuna almışdım: fevralın 20-də ZSFSR-in ləğv 
edilməsi, SSRİ-dən tam ayrılmaq şərti ilə Azərbaycan SSR-in yaradılması 
məsələləri üzərində ciddi işləmişdir.

H.B.Zeynallının istintaq işindən məlum olur ki, «Türkiyənin mövqe­
yindən çıxış edərək Azərbaycan SSR-ni SSRİ-dən ayırmaq və İran Azər­
baycanı ilə birləşmək məsələsini irəli sürən nərimanovçular qrupu da 
varmışa. Bu qrupa Dadaş Bünyadzadə, Baba Əliyev, Yusif Məlikov, Bağı 
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Cavari, Teymur Əliyev, Mustafa Quliyev, Novruz Rzayev, Böyükağa Ta- 
lıblı. Mövsüm Qədirli, Ağahüseyn Kazımov. Muxtar Hacıyev, Soltan Mə­
cid Əfəndiyev, Tağı Şahbazi, Həmid Sultanov. Məmməd Səid Ordubadı, 
Yusif Qasımov, Mirzağa Əliyev, İsmayıl Zeynalov, Əyyub Xanbudaqov, 
Hacıağa Abbasov, Əzim Əzimzadə, Əzim Dadaşov. Vəli Xuluflu. Məm­
məd Biləndərli daxil idilər.

Fevralın 26-da H.B.Zeynallı yenidən «ctiraf cdir» ki. o, SSRİ EA-nın 
Azərbaycan filialında Ruhulla Axundov tərəfindən yaradılan əksinqilabi 
təşkilatın üzvü olmuşdur.

1937-ci il mayın 5-10-da H.B.Zcynallı Azərbaycanda dövlət çevrilişi 
ilə əlaqədar istintaq edilir. O, «etiraf edir ki», bu çevriliş SSRİ-nin kapita­
list dövlətləri ilə müharibəyə başladığı bir vaxtda olmalı idi.

1937-ci il mayın 10-15-də H.B.Zcynallı əksinqilabi təşkilatın üzvləri­
nin siyahtsmı «dəqiqləşdirir».

Maym 25-29-da müttəhim bu istintaq işindən keçən professor B.V.Ço- 
banzadə ilə olan əlaqəsini də «açıb söyləyim.

İyunun 22-də H.B.Zeynallı neft sənayesinə vurulan ziyankarlıq və təx- 
ribatçılıqda əli olduğunu «bildirir».

Avqustun 26-da H.B.Zeynallı, L.P.Beriya və M.C.Bağırovun öldürül­
məsinə görülən hazırlıq barədə, həm də axırıncının MK binasının yanında, 
tində yaxud MX ilə Xalq Komissarları şurası binaları arasında, ya onun 
neft rayonlarının birinə gedərkən, yaxud MK binasının önündəcə «aradan 
götürməyin nəzərdə tutduqlarını danışır.

Sentyabrın 2-də müstəntiq H.B.Zeynallını ittiham edir: ondan Ötrü ki, 
müttəhim «əksinqi labi təşkilatın üzvü kimi əksinqilabçı iş aparmış, ziyan­
karlıq törətmiş, terror mövqeyində dayanaraq L.P.Beriya və M.C.Bağırov 
yoldaşlara qarşı hazırlanan terrorçu aktlardan xəbərdar olmuşdum.

Sentyabrın 20-də müstəntiq H.Zcynallını yenidən ittiham edir: ondan 
ötrü ki, o, Ruhulla Axundovun rəhbərliyi ahında elm cəbhəsində də zi­
yanlı işlər aparmışdır. Orta təhsil müəssisələri üçün dil və ədəbiyyat üzrə 
dərsliklərin müntəzəm buraxılışına mane olmuşdur; Azərbaycan ədəbiy­
yatı klassiklərindən M.F.Axundovun əsərlərinin və «Molla Nəsrəddinnin 
nəşrini bilərəkdən saxlatdırmışdır; inqilabi folklor tərəfdarlarının əsərləri­
nin toplanmasını dayandırmış, əvəzinə Koroğlu materiallarını toplamışdır, 
çünki məhz burada o, təşkilatın Azərbaycanın müstəqilliyi haqqında «idc- 
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yasını» əks etdirməli idi; başdan-başa ziyanlı terminologiya və orfoqrafıya 
tərtib etmiş və onu ziyalılar arasında yaymışdır».

H.B.Zeynallı: «Azərbaycan SSR CM-nın 73,64,69, 17-70-ci maddələ­
ri üzrə özümü tam günahkar hesab edirəm».

İşdə Zeynallının Sovet hökumətinə qarşı düşmən fəaliyyətini «ifşa 
edən» digər müttəhimlərin ifadələri də var idi. Hüseynov Mikayıl Namaz 
oğlunun ifadəsindən aydın olur ki, 1933-cü ildə «Azərbaycan millətçi par­
tiyasın yaradılmışdır. Onun tərkibinə aşağıdakı şəxslər daxil idilər:

Əhməd Triniç - Azəməşrin direktoru.
Əli Kərimov - Azərbaycan Dövlət Dram Teatrının direktoru.
Hənəfi Zeynallı - SSRİ EA Azərbaycan filialının əməkdaşı.
Vəli Xulufiu - ASE-nin direktor müavini.
Balabəy Həsənbəyov - ADU-nun rektoru.
Baba Əsgərov - partiya tarixi institutunun əməkdaşı.
Rahim Həsənov - partiya tarixi institutunun direktor müavini.
Məmməd Cuvarlinski - Nuxa Şəhər Partiya Komitəsinin katibi.
Qənbər Sadıqov - Torpaqşünaslıq elmi-tədqiqat institutunun direktoru.
Hüseyn Məmmədov - Marksizm-Leninizm institutunun partiya təşkilat 

katibi.
Daşdəmir Bünyadzadə - Marksizm-Leninizm institutunun müavini.
İsmayıl Cəmilov - Az. K(b)PNuxa Şəhər Komitəsinin işçisi.
Kazım Ələsgərov - Siyasi ədəbiyyat nəşriyyatının direktoru.
Həmid Sultanov - Xalq kommunal təsərrüfatı komissarı.
Əsgər Fərəczadə - Dövlət plan komitəsinin sədri.
Əyyub Xanbudaqov - Zaqafqaziya daxili ticarət komissarlığının məsul 

işçisi.
Dadaş Bünyadzadə - Zaqafqaziya xalq torpaq komissarı.
Mirzə Davud Hüseynov - Zaqafqaziya xalq maarif komissarı.
Həsən Səfərov - Az. KP MK-nın kənd təsərrüfatı şöbəsinin müdiri.
Əhməd Kazımov - partiya tarixi institutunun əməkdaşı.
Əsgər Eyvazov - Azəbaycan SSR xalq komissarları şurası sədrinin 

müavini.
Saleh Güllücanski - Azərbaycan AKTMİ-nin direktoru.
İbrahim Eminbəyli - qlavlitin rəisi.
Soltan Məcid Əfəndiyev -Az. MİK-in sədri.
Adil Həsənov - Xalq maarif komissarının müavini.
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Bəşir Səfərov - K.İsmayılov RİK-in sədri.
Bala Əfəndiyev - Azərbaycan K(b)P Zaqatala Rayon Komitəsinin ka­

tibi.
Həmid Yaqubov - Respublika prokuroru.
Yusif Cəfərov - Azərbaycan K(b)P Qonaqkənd Rayon Komitəsinin ka­

tibi.
Heydər Vəzirov - Azərbaycan SSR xalq torpaq komissarı.
Rzayev - Azərbaycan K(b)P Samux Rayon Komitəsinin katibi.
1937-ci il sentyabrın 2O-də istintaqın başa çalınası haqqında protokol 

tərtib olundu. Buraya H.B.Zeynallı «heç bir əlavə etmədin.
1937-ci il oktyabrın 5-də Azərbaycan SSR-in xalq daxili işlər komis­

sarı Sumbatov - Topuridze H.B.Zeynallının Azərbaycan SSR CM-nin 
73, 64, 69 və 70-ci maddələrində nəzərdə tutulan cinayətlərdə təqsirlən­
dirildiyi üçün 12.493/81 nömrəli işə verilmiş ittihamnaməni təsdiq edir. 
Burada deyilirdi: «1936-cı ilin sonunda Azərbaycanda əksinqilabı trotski- 
çi-zinovyevçi təşkilat aşkar edilmiş və tamamilə dağıdılmışdır. Təşkilatın 
əsas vəzifəsi ziyanvericilik, casusluq, partiya və dövlət rəhbərlərinə qarşı 
terrordan istifadə etmək, silahlı üsyan hazırlamaq yolu ilə Azərbaycanı SS- 
Rt-dən ayırmaq idi.

H.B.Zeynallı ittiham edilirdi ondan ötrü ki:
1. 1934-cü il dekabrın 1 -də Kirovun xaincəsinə öldürülməsini həya­

ta keçirən və sonrakı illərdə (1934-1937) partiya və hökumət rəhbərlərinə 
qarşı terrorçu aktlar hazırlayan əksinqilabi trotskiçi-zinovyevçi terrorçu 
təşkilatın üzvü idi.

2. 1925-ci ildən əksinqilabi pantürkist təşkilatın tərkibinə daxil idi. 
bu təşkilatın üzvü Çobanzadə ilə əlaqə saxlamış və həbs olunan günədək 
partiyaya və Sovet Hakimiyyətinə qarşı barışmaz mübarizə mövqeyində 
durmuşdur.

3. 1934-cü ildə əksinqilabi millətçi təşkilatın tərkibinə daxil idi, hansı 
ki, onun rəhbərlərindən biri olan R.Axundov tərəfindən bu təşkilata cəlb 
edilmişdir və rəhbərlik ilə təşkilati əlaqə saxlamışdır.

4. Azərbaycanın ayrı-ayrı rayonlarında əksinqilabi əhval-ruhiyyəli 
adamları millətçi təşkilata cəlb edərək silahlı üsyanın hazırlanması sahə­
sində fəal iş aparmış, əhali arasında üsyançı əhval-ruhiyyəsi yaymışdır.

5. Terrorçu mövqeyində dayanmış, ÜİK(b)P ZAQ katibi Bcriya və 
AK(b)P MK katibi M.C.Bağırova qarşı hazırlanan terror aktlarının işlə­
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nib hazırlanmasında və ayrı-ayrı variantların müzakirəsində fəal iştirak 
etmişdir.

6. SSRİ EA Azərbaycan filialının ədəbiyyat və dilçilik institutunda iş­
ləyərkən elm cəbhəsində də ziyanlı fəaliyyət göstərmişdir.

Yəni Azərbaycan SSR CM-nin 73,64, 69 və 70-ci maddələrində nəzər­
də tutulan cinayətlərdə günahlandırılır.

H.B.Zeynalh özünün günahkar olduğunu tamamilə etiraf edim.
1937-ci il oktyabrın 11-də Ali Məhkəmənin Kollegiyası qərara alır;
I. H.B.Zeynallının işi məhkəməyə verilsin.
1. İşə bağlı məhkəmə iclasında, müdafiəçisiz, ittihamçısız və şahidlər- 

siz baxılsın.
1937-ci il oktyabrın 12-də SSRİ Ali Məhkəməsi hərbi Kollegiyası Səy­

yar sessiyasının (Matııleviç, Zaryanov, Jiqur) bağlı məhkəmə iclası oldu.
İclas saat 16:25 dəqiqədə başlandı.
H.B.Zeynalh: «Özümü tam günahkar hesab edirəm, tam təslim olur və 

mərhəmət diləyirəmıı.
İclas saat 16:40 dəqiqədə qurtardı.
Hərbi kollegiya Hənəfi Baba oğlu Zeynallını ən agır cəzaya - güllələn­

məyə məhkum etdi.
SSRİ MİK-in 11.12.1934-cü ildən qüvvədə olan qərarına görə heç bir 

şikayət qəbul edilmir və hökm dərhal yerinə yetiril məl id i m.
Zeynallı Hənəfi Baba oğlunun güllələnməsi haqqında hökm 1937-ci 

il oktyabrın 13-də Bakıda icra edildi. İstintaq işinin 392-ci səhifəsinə bu 
barədə arayış tikilmişdir.

1955-ci il aprelin 6-da Dövlət Təhlükəsizlik Komitəsinin sədri H.B. 
Zeynallının həyat yoldaşı Şərifova Səyyarə Səttar qızının ərinin işinə ye­
nidən baxılması xahişi ilə əlaqədar ərizəsini almışdır. S.Şərifova özä də 
xalq düşməninin həyal yoldaşı olduğuna görə 8 il müddətinə həbsdə sax­
lanılırdı.

1957-ci il martın 30-da SSRİ Ali Məhkəməsi hərbi Kollegiyasının qə­
rarına görə 1937-ci il sentyabrın 12-də SSRİ Ali Məhkəməsi hərbi Kolle­
giyasının Hənəfi Baba oğlu Zeynallının istintaq işi üzrə çıxartdığı hökm 
dəyişdirildi yə cinayət tərkibi olmadığı üçün iş xətm edildi.
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BƏKİR VAHAB OĞLU ÇOBANZADƏ 
İstintaq işi Ms 12493

Çobanzadə Bakir Vahab oğlu

Milli kadrları tamamilə məhv etmək, ilk növbədə dünyaca məşhur, 
daim düşünən, mülahizə edən, yeni fikirli alimləri, mütəfəkkir və intellek­
tualları aradan götürmək - 30-cu illərdə ölkəni idarə edən rəhbər klanın, 
qabaqcıl olan hər şeyi caynaqlayan qara əllərin niyyəti belə idi.

1937-1938-ci illərdə SSRİ EA-nın Azərbaycan filialının, demək olar 
ki, bütün alimlərinin istintaqı 12493 nömrəli iş üzrə keçirdi. Hər şeyi 
məhv edən insan qəssabxanasının, daha doğrusu, ölüm maşınının bu dəfə- 
ki növbəti qurbanı isə SSRİ EA Azərbaycan filialının baş elmi işçisi, APİ 
və ADU-nun dil və ədəbiyyat kafedrasının müdiri, professor Bəkir Vahab 
oğlu Çobanzadə (59 nömrəli məhbus) idi.

Bəkir Vahab oğlu Çobanzadə 1893-cü 
il mayın 15-də Knm şəhəri, Qarasubazar- 
da anadan olmuşdur. 1908-ci ildə o, ib­
tidai gimnaziyanı bitirmiş və müsəlman 
xeyriyyə cəmiyyəti tərəfindən təhsilini 
davam endirmək məqsədilə İstanbula 
göndərilmişdir. 1914-cü ildə İstanbul li­
seyinin ədəbiyyat şöbəsinin və İstanbul 
universiteti nəzdində ərəb və fransız dilləri üzrə ali kursları bitirərək mək­
təb və liseylərdə bu dilləri tədris etmək hüququ almışdır. Elə həmin ildəcə 
Budapeşt universitetinin tarix-fılologiya fakültəsinə daxil olmuş və oranı 
1918-ci ildə bitirmişdir. 1920-ci ildə B.Çobanzadə «Komanikus» məcəl­
ləsində zahiri sinharmonik uyğunsuzluq və türk dillərində artikulyasiya 
bazası problemin mövzusunda doktorluq dissertasiyası müdafiə etmiş və 
türkologiya üzrə filologiya elmləri doktoru alimlik dərəcəsi almışdır. Ço- 
banzadənin elmi rəhbəri məşhur akademik İqnals Qoldsiyer olmuşdur. O. 
Tavriya universitetinin dəvəti ilə Krıma qayıtmış və dilçilik kafedrasının 
dosenti təyin edilmişdir. 1922-ci il martın 15-də professor, 1924-cü ildə isə 
Krım universitetinin rektoru seçilmişdir.

1924-cü ildə Çobanzadə ADU-nun və Yeni Türk Əlifbası Komitəsinin 
dəvəti ilə Bakıya gəlmiş və burada türk dili və ədəbiyyatı kafedrasının 
professoru seçilmiş, 1925-ci ildə isə Şərq fakültəsinin dekanı olmuşdur.
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1927-ci ildə Çobanzadə Ümumittifaq Yeni Əlifba Mərkəzi Komitəsi elmi 
şurasının sədri təyin edilmişdir. 1928-ci ildə o, Moskvada Şərq Xalqları 
İnstitutunun həqiqi üzvü seçilmişdir. Burada Çobanzadə türkoloq aspirant­
lara rəhbərlik etmişdir.

1925-1933-cü illərdə Azərbaycan Terminologiya Komitəsinin humani­
tar bölməsinin sədr müavini, sədri və rəhbəri olmuşdur. 1930-cu və 1934- 
cii illərdə Fərqanə Ali Pedaqoji İnstitutunda özbək dili və ədəbiyyatı ka­
fedrasının professoru işləmişdir. 1932-ci ildən SSRİ EA-nın Azərbaycan 
filialında dil bölməsinin baş elmi mütəxəssisi, Azərbaycan Elmi-Tədqiqat 
Pedaqogika və Psixologiya İnstitutunun həqiqi üzvü olmuşdur. 1935-ci 
ildə Paris Dilçilik Cəmiyyətinin üzvü seçilmişdir.

Çobanzadə alman, macar, fransız, ərəb, fars, türk, rus və demək olar ki, 
bütün türk dillərini mükəmməl bilirdi. Həbs olunanadək professor B.V.Ço- 
banzadə müxtəlif dillərdə və müxtəlif aspektlərdə türk dili və ədəbiyyatı 
problemləri ilə bağlı 350-dən çox kitab və məqalələrin müəllifi idi,

1937-ci il yanvarın 26-da B.V.Çobanzadənin həbs olunması haqqında 
qərar çıxarıldı. O ittiham edilirdi ondan ötrü ki, 1924-cu ildən Bakıda ya­
şadığı dövrdə əksinqilabi millətçi fəaliyyətdə olmuşdur. Məsələn:

a) 1926-cı ildə Krım «MİI1İ fırqəusi Mərkəzi Komitəsi adından müsavat 
partiyası Mərkəzi Komitəsi ilə birgə iş barədə danışıqlar aparmışdır.

b) Ruhulla Axundov Çobanzadə ilə partiya və Sovet hökumətinə qarşı 
blokda əksinqilabi trotskiçi təşkilatla birgə iş haqqında danışıqlar aparmış­
dır,

c) Özünün ədəbi əsərlərində və mühazirələrində əksinqilabçı millətçi 
ideologiyam geniş yaymışdır; yəni Azərbaycan CM-nin 72 və 73-cü mad­
dələrində nəzərdə tutulan cinayətlərdə təqsirləndirilirdi.

B.V.Çobanzadə 1937-ci il yanvarın 28-də Kislovodskda «Qomyak» 
(«Mədən fəhləsia) sanatoriyasında həbs edildi və mühafizəçi əsgərin 
köməyi ilə Bakıya gətirildi.

1937-ci il fevralın 7-9-da Çobanzadə ilə ilk istintaq keçirildi. Burada 
aydın oldu ki, 1919-cu ildə o, Macarıstanın Qızıl Ordusunda xidmət etmiş, 
1920-1924-cü illərdə Krım «Milli firqəwsinin üzvü və katibi olmuşdur. 
Elə bu istintaqdaca B.V.Çobanzadə əksinqilabi millətçi fəaliyyət apardı­
ğını etiraf etmişdir. «ƏksinqiIabi mövqedə duran, əksinqilabi əlaqədə ol­
duğunuz şəxslərin familiyalarını deyimi sualına müttəhim 1929-cu İldən 
tanıdığı, SSRİ EA Azərbaycan filialının tarix institutunun direktor müavini
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Həsən İmanovun, 1929-cu ildən tanıdığı «əksinqilabi mahnılar oxuyan» 
Vəli Xuluflunun, 1924-cü ildən tanıdığı, ASE-nin əməkdaşı Yusif Əliye­
vin, 1929-cu ildən tanıdığı SSRİ EA Azərbaycan filialının əməkdaşı, ək­
sinqilabi millətçi istiqamətlərin, ədəbi əsərlərin müəllifi, qrupun üzvlərinin 
və onların ətrafındakı şəxslərin əksinqilabi mövqedən tərbiyə edilinəsi və 
möhkəmlənməsi sahəsində fəal iş aparan, partiya və sovet hökumətinin 
siyasətinə qarşı böhtanlar yayan Əli Nazimin adlarını çəkmişdir. Sonra 
isə müttəhim 1933-cü ildən tanıdığı SSRİ EA Azərbaycan filialının tarix 
institutunun əməkdaşı Ağamir Məmmədovun, 1925-ci ildən tanıdığı APİ- 
nin dosenti və SSRİ EA Azərbaycan filialının dil və ədəbiyyat institutunun 
əməkdaşı Abdulla Tağızadənin adlarını söyləmişdir.

1937-ci il fevralın 14-də B.V.Çobanzadənin verdiyi əksinqilabi və pan­
türkist siyahıya Əziz Qubaydullinin, A.S.Bukşpanm, Vəli Xuluflunun, 
Agatnir Məmmədovun, Ə.Salamzadənin, Həsən İmanovun, Mövsüm Səli­
movun və Əbdülovun adları əlavə edilmişdi.

Fevralın 16-dakı istintaq mədəniyyət cəbhəsi işçiləri arasında aparılan 
əksinqilabi millətçi fəaliyyətə həsr olunmuşdur. «Sizin əksinqilabi millətçi 
fəaliyyətiniz nədən ibarət idi?» sualına Çobanzadə belə cavab vermişdir: 
«Əksinqilabi milli təbliğat aparmaq, pantürkizmi geniş yaymaq, əksinqi­
labi millətçi azərbaycanlı ziyalılarının əksinqilabi millətçi və pantürkist 
mövqelərini möhkəmləndirmək və öz elmi əsərində əksinqilabi milli ide­
yaları irəli sürməkdən ibarət idi».

«Siz daha kimlərlə əlaqədə idiniz?® sualının cavabında Çobanzadə 
aşağıdakı şəxslərin adlarını çəkmişdir: (Bakı üzrə) 1925-ci ildən ATİ-nin 
dosenti Yaqub Zəki, 1925-ci ildən Salman Mümtaz, 1930-cu ildən Semaş- 
ko adma xəstəxananın həkimi Ələkbər Adıgözəlov, 1925-ci ildən xalq sə­
hiyyə komissarlığının işçisi Rcved Şirinski, 1933-cü ildən Ruhulla Axun­
dov, 1930-cu ildən APİ-nin professoru A.S.Bııkşpan, APİ-nin dosenti İdris 
Həsənov, 1925-ci ildən 30-cu ilədək Hənəfi Zeynallı (milli təmayülçü), 
1925-ci ildən A.R.Zifeld, 1929-cu ildən A.V.Baqri (əksinqilabçı-millətçi), 
1925-ci ildən Mədinə Qiyasbəyli (müsavatçı), 1928-ci ildən APİ-nin do­
senti Qasım Feyzullayev, 1928-ci ildən aspirant İsmayıl Abbasov, 1928-ci 
ildən ADU-nun tarixçisi Baba Əsgərov, 1929-cu İldən bəstəkar A. Rcfctov, 
1925-ci ildən müəllim Asiya Akimova, 1929-cu ildən professor A.Axun­
dov, 1930-cu ildən mühəndis Rüstəmbəy Sultanovla əlaqədə olduğunu 
söyləmişdir.
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Sonra Şimali Qafqaz. Özbəkistan, Ermənistan, Türkmənistan və Le­
ninqraddan olan şəxslərin adlarını çəkmişdi.

Fevralın 17-19-da Çobanzadə «türklərlə əlaqə saxladığını, onların mə- 
lumatçısı və Bakıda Türkiyə konsulu ilə əlaqədə olduğunu etiraf etmişdim.

1937-ci il martın 3-5-t «həbs olunan günədək mən əksinqilabi millətçi 
mövqeyində durmuşam və SSR İ-dən ayrılmaq şərti ilə türk-tatar xalqları­
nın vahid müstəqil dövlət halında birləşməsi (Vahid Turan dövləti) məqsə­
dini qarşıya qoymuşam».

Sonra Çobanzadə göstərmişdir: «Biz 1930-cu ildə əksinqilabi millətçi 
qrup yaratmışdıq. Birinci qrup azərbaycanlı ziyalılardan ibarət idi (rəhbəri 
mən idim). Onun tərkibinə aşağıdakılar daxil idi: Cabbar Məmmədzadə, 
Qarabağlı, Fərhad Ağazadə, Qulam Ələkbərli, Əhməd Seyidov, Əlisəbri 
Qasımov, Əbdülkərim Əfəndizadə, Abdullayev, Salman Mümtaz, Baba 
Əsgərov. ismayıl Abbasov. Əmirxanov, İsmayıl Əlizadə, Əli Sultanh, Fey- 
zulla Qasımzadə, Kitinayev.

İkinci qrupa Krım-tatar tələbələri daxil idi və bu qrupa da mən rəhbərlik 
edirdim. Üçüncü qrup Azərbaycan ziyalılarından ibarət idi (rəhbəri İsma­
yıl Hikmət idi), Atababa Musaxanh, Hənəfi Zeynallı, Cabbar Əfəndizadə, 
Abdulla Tağızadə, Xalid Seyid Xocayev, Mikayıl Müşfiq, Əli Hüseynza­
də, Mikayıl Rzaquliyev, Hüseyn Cavid, Əhməd Cavad, Surxay Yusupov 
və Abdulla Şaiq (İsmayıl Hikmət gedəndən sonra 1927-ci ildə bu qrupa 
da mən rəhbərlik edirdim). Dördüncü qrupu (azərbaycanlı ziyalılar) Əziz 
Qubaydullin apanrdı. Onun tərkibinə Ə.Salamzadə, Ağamir Məmmədov, 
A.Bukşpan. M, Bayramov, V.Xuluflu, Qara İsmayılov, Ələsgər Ələkbərov, 
Mövsüm Salamov və H.Biləndərli daxil idilər. Beşinci qrup Qazan tatarla­
rından ibarət idi və onu da Əziz Qubaydullin aparırdı.

1937-ci ilin martında 6 istintaq Çobanzadənin Krımdakı fəaliyyətinə 
həsr edilmişdi. 1937-ci i! aprelin 17-20-də Çobanzadə Azərbaycandakı ək­
sinqilab! fəaliyyətini «açıb söyləmişw və Ruhulla Axundovun rəhbərliyi İlə 
Azərbaycanda əksinqilabi Azərbaycan millətçi təşkilatın olduğunu təsdiq 
etmişdir.

Sonra Azərbaycanın rayonlarında, Gəncədən Qazaxadək olan yerlərdə 
təşkilata cəlb olunan şəxslər haqqında danışıldı. 1937-ci il aprelin 23-25- 
də aparılan istintaqda Bəkir Çobanzadəyə belə bir sual verildi: «Azərbay- 
canm rayonlarında silahlı üsyana hazırlıqla bağlı təşkilat tərəfindən prak­
tiki olaraq nə kimi iş görülmüşdür?». Müttəhim cavabında bildirmişdi ki, 
Sovet hökumətinə qarşı üsyan üç variantda olmalı idi:
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1. Üsyanı dağ rayonlarından (Dəsıəfurda, Gədəbəydə, Kəlbəcərdə və 
b.) başlamaq;

2. Üsyana İran və Türkiyə ilə sərhədyanı rayonlarda başlamaq. Çün­
ki oradan həm silah alınmalı, həm də quldur dəstələri şəklində adamlar 
köməyə gəlməli idilər;

3. Üsyana Bakının özündəcə başlamaq. Çünki təşkilat belə hesab edirdi 
ki, Bakını ələ keçirmək elə bütün Azərbaycam ələ keçirmək deməkdir.

İyunun 13-dən müstəntiq Azərbaycanda baş verəcək dövlət çevrilişi­
nin təfərrüatını aydınlaşdırmışdır. Çobanzadə demişdir ki, bu zaman M.C. 
Bağırovun aradan götürülməsi nəzərdə tutulmuşdur. Onun yerinə Hüseyn 
Rəhmanov keçməli idi.

1937-ci il iyunun 25-də SSRİ-də əksinqilabi millətçi pantürkist gizli 
təşkilatın fəaliyyəti haqqında suala cavab verən müttəhim təşkilatın aşağı­
dakı üzvlərinin adlarını çəkmişdir:

1. Rtskulov - RSFSR XKŞ sədrinin müavini.
2. İsfəndiyarov Səncər- RSFSR MİK-in keçmiş katibi.
3. Şuqu Əmirəsən - Krım MSSR XKŞ sədri.
4. Raximbayov - Özbəkistan K(b)P MK katibi.
5. Yumanqulov - RSFSR xalq maarif komissarı.
6. Taxo Qodi - Dağıstan xalq maarif komissarı.
7. Ömər Əliyev - Qaraçay-Çərkəz İcraiyyə Komitəsinin sədri.
8. Soltanməcid Əfəndiyev - Azərbaycan SSR MİK sədri.
9. Dadaş Bünyadzadə - ZSFSR xalq torpaq komissarı.
10. Mustafa Quliyev - Azərbaycan SSR xalq maarif komissarı.
Burada, habelə Moskvada, Leninqradda, Samarada, Həştərxanda, Sara- 

tovda, Ulyanovskda, Orenburqda, Donbasda və Sibirdə də pantürkist təş­
kilatların olduğu göstərilmişdir.

1937-ci il iyulun 5-9-da müstəntiq Sovet hökumətinə qarşı fəal müba­
rizə aparmaq məqsədilə pantürkist təşkilatlar arasında əlaqələrin olması 
barədə suallar verir. Burada «Əksinqilabçı ittihamçı təşkilatlımın adı çə­
kilmiş və aşağıdakı şəxslərin təşkilatın tərkibinə daxil olduğu göstərilmiş­
dir: Rüstəmbəy Sultanov, Əlisəbri Qasımov, Atababa Musaxanlı, Səməd 
Şahsuvarov, Soltan Qənizadə, Nurməmməd Şahsuvarov, Pənah Qasımov, 
Hamid Şaxtaxtinski, Yusif Əliyev, Oruc Əliyev, Əşrəf Hacıyev, Rəşid 
Məmmədov, Mikayıl Rəhimli, Abbas Sultanov, tlyasov. Qulu Hüseynov,
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Abdulla Şaiq, Şamil Mahmudov, Azadbəy Əmirov, Qafur Rəşad (Qantə- 
mir), Fətullabəy Rüstəmbəyov, Cabbar Məmmədzadə.

İyulun 13-14-də müstəntiq leninqradlı alimlərdən Samoyloviç və Və­
linin əksinqilabi fəaliyyəti ilə bağlı sorğu-sual aparır; iyulun 16-17-də 
«Vahid türk-tatar dövlətianin tərkibinə daxil olacaq Dağıstanda əksinqi­
labi-millətçi təşkilat haqqında istintaq aparır; iyulun 20-2l-də müstəntiq 
«Azərbaycanda praktik olaraq əksinqilabi fəaliyyət göstərən müsavatçılar, 
ittihadçılar və milli-təmayülçülər bloku haqqında ifadələr alım.

1937-ci il iyulun 27-də Çobanzadə Azərbaycanda əksinqilabi təşkilatlar 
və elm cəbhəsində əksinqilabi iş barədə istintaq olunur. Burada A.V.Baq- 
riyin, P.K.Juzenin, S.V.Yelpatyevskinin, Baybakovun, Uvar-Uvann, Pisa- 
revskinin, Belyayevin, Ryuminin, Lapuxinin, Kovankonun, Kamarovski- 
nin, Makovelskinin, Yevlaxovun, Fidolinin, Şirokoqorovun, Paxomovun 
adlan çəkilir. İyulun 28-29-da B.V.Çobanzadə Rıskulov, iyulun 29-da Zi- 
feld, avqustun 2-də Y.Vəzirov, avqustun 25-də Azərbaycan milli partiyası 
və Əsgər Fərəczadə haqqında ifadə verir.

1937-ci il sentyabrın l-də Çobanzadə sonuncu istintaqda ona verilən 
ittihamlarla bağlı günahkar olduğunu etiraf edir. Sentyabrın 2-də Çoban- 
zadəyə verilən əlavə ittihamlar üzrə qərar çıxarılır. ((Çobanzadə praktiki 
olaraq özünün əksinqilabi fəaliyyətində SSRİ-yə qarşı silahlı üsyana hazır­
lıqla bağlı fəal iş aparmış, xarici dövlətlərin kəşfiyyat orqanları ilə əlaqədə 
olmuş və onlara SSRİ barədə vaxtaşırı məlumatlar vermiş, SSRİ-yə qarşı 
üsyan qaldırılacağı halda terror mövqeyində dayanacağı yəqin edilmişdir, 
yəni Azərbaycan SSR CM-nin 21-64, 68, 70-ci maddələrində nəzərdə tu­
tulmuş cinayətlərdə təqsirləndirilir.

Həmin gün 1937-ci il sentyabrın 2-dəcə Azərbaycan SSR CM-nin 64, 
69-1, 70 və 73-cü maddələrində nəzərdə tutulan cinayətlərdə B.V.Çoban- 
zadənİn təqsirləndirilməsi ilə bağlı sonuncu ittihamnamə tərtib olunur:

1. Milli respublikaların SSRİ-dən silahlı yolla ayrılmasına hazırlaşan və 
«Vahid türk-tatar dövlətinnin yaradılmasına çalışan Ümumittifaq əksinqi­
labi pantürkist təşkilat mərkəzinin üzvü kimi ÜİK(b)P və Sovet hökumə­
tinə qarşı barışmaz mübarizə mövqeyində dayanmışdır.

2. Krımda, Azərbaycanda, Özbəkistanda və Dağıstanda silahlı üsyanın, 
təxribatın və terrorun hazırlanması sahəsində bilavasitə fəal iş aparmışdır.

3. Türkiyə və Polşa təşkilatlarının casusu kimi iş aparmışdır.
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1937-ci il sentyabrın 21-də B.V.Çobanzadə Azərbaycan SSR xalq daxi­
li işlər komissarı D.D.Sumbatov-Topuridzenin adma aşağıdakı məzmunda 
ərizə ilə müraciət etmişdir:

«Özümün əksinqilabi millətçi fəaliyyətimi etiraf edirəm və xahiş 
edirəm nəzərə alasınız ki:

1. Mən öz ixtisasım üzrə sovet Şərqinin ilk professoruyam, bu ada So­
vet hökuməti tərəfindən layiq görülmüşəm və bu ölkələrdə ilk dəfə ana 
dilində mühazirə oxumuşam.

2. Bütün elmi fəaliyyətim dövründə təxminən 150 elmi əsər yazmışam. 
Onların 100-ü Azərbaycan dili və Azərbaycan dilində ədəbiyyat problem­
lərinin ilk elmi əsaslarına həsr edilmişdir.

3. Yüzlərlə dilçi və ədəbiyyatşünas mütəxəssislər hazırlamışam.
Şanlı Kommunist Partiyası və Sovet hökumətindən xahiş edirəm ki, 

mənə öz ixtisasım üzrə işləməyim və Sovet ittifaqının qüdrətinin daha da 
artırılmasında, habelə hər cür əksinqilabi millətçilərin ifşa olunmasında iş­
tirak etmək üçün imkan yaradasımzıı.

1937-ci il oktyabrın 12-də SSRİ Ali Məhkəməsi hərbi Kollegiyası Səy­
yar sessiyasının (Maluleviç, Zaryanov, Jiqıır) bağlı məhkəmə iclası oldu. 
İclas saat 11:20 dəqiqədə başlandı, saat 11:40 dəqiqədə qurtardı.

Müttəhim son sözündə bildirmişdi ki, istintaqdan heç bir şey gizlət­
mədiyi, hər şeyi açıb söylədiyi, birgə işlədiyi bütün yoldaşlarının adlarını 
verdiyinə görə ona güzəşt edilsin.

1937-ci il oktyabrın 12-də B.V.Çobanzadə ən ağır cəzaya - güllələn­
məyə məhkum edildi. Hökm dərhal yerinə yetirildi- (işə B.V.Çobanzadənin 
1937-ci il oktyabrın 13-də güllələnməsi haqqında arayış tikilmişdir.)

1954-cü il fevralın 14-də və 1955-ci il fevralın 21-də professor B.V.Ço­
banzadənin həyat yoldaşı Ruqiyyə Kireycvna ərinin işinə yenidən baxıl­
masını xahiş edir.

1957-ci il iyunun 6-da SSRİ Ali Məhkəməsi hərb: Kollegiyasının çıxar­
dığı qərara görə B.V.Çobanzadənin işində cinayət tərkibi olmadığına görə 
iş xətm edildi.
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BALABƏY CABBAR OĞLU
HƏSƏNBƏYOV

İstintaq işi A'S 12493-6

Həsənbəyov Balabəy 
Cabbar oğlu

1937-ci il yanvarın 28-də Azərbaycan SSR XDİK Dövlət Təhlükəsiz­
lik İdarəsinə 1899-cu ildə anadan olmuş, iqtisadçı, professor, Azərbaycan 
Dövlət Universitetinin rektoru, 1919-çu ildən Azərbaycan K(b)P-nin üzvü 
Balabəy Cabbar oğlu Həsənbəyov haqqında arayış daxil oldu.

Arayışda deyilirdi: «Tixomirov və Çiçikalovun ifadələrindən müəy­
yənləşdirilmişdir ki, onlar Həsənbəyovla əksinqilabi trotskiçi əlaqədə ol­
muşlar. Həsənbəyov müxtəlif məsələlər üzrə partiyanın yeritdiyi xəttə ək­
sinqilabi trotskiçi böhtanlar atmışdır.

Tixomirov göstərmişdir ki, 1936-cı 
ildə Həsənboyov marksizm-leninizm ins­
titutunun işçilərinin və tələbələrinin par­
tiya iclasında əksinqilabi trotskiçi kimi 
çıxış etmişdir.

Həmçinin aydın olmuşdur ki, Həsən­
bəyov universitetdə millətçi əhval-ruhiy­
yəli şəxslərdən - Ağamir Məmmədov, 
Heydər Verdiyev, Abdullayev və başqa­
larından ibarət bir dəstə yaratmışdır.

Göstərilənlərə əsasən B.C. Həsənboyov həbs edilməli və Azərbaycan 
SSR CM-nin 72-73-cü maddələri üzrə cinayət məsuliyyətinə cəlb olun­
malıdı™.

Elə həmin gün B.C.Həsənbəyov həbs edilmişdir (aşağıdakı səbəblərə 
görə onun dustaqda saxlanma müddəti iki dəfə uzadılmışdır: «B.C.Həsən- 
bəyov əksinqilabi trotskiçi təşkilatın üzvü olub ÜİK(b)P-yə və Sovet hö­
kumətinə qarşı mübarizə vasitəsi kimi hökumət əleyhinə silahlı üsyan ha­
zırlanmasında iştirak etmiş, mədəni cəbhədə ziyankarlıq işi aparmış, terro­
run tərəfində durmuşdum).

1937-ci il aprelin 16-da Azərbaycan K(b)P Voroşilov Rayon Komitəsi­
nin bürosu B.C.Həsənbəyovu «XDİK orqanları tərəfindən tutulmuş partiya 
düşməni və əksinqilabi trotskiçi» kimi partiya sıralarından çıxarmışdır.
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1937-ci il yanvarın 29-da birinci istintaqda Həsənbəyova “ənənəvin 
sual verilmişdi: «İstintaqa aydın olmuşdur kı. siz əksinqilabi millətçi təşki­
latın üzvüsünüz. Bunu etiraf edirsinizmi?». Cavab: «Mən heç vaxt heç bir 
əksinqilabi millətçi təşkilatın üzvü olmamışam. Həmişə əksinqilabi millət­
çiliyə qarşı mübarizə aparmışamn. Müstəntiq: «Əksınqilabçı trotskiçilər- 
dən kimləri tanıyırsınız?)). Cavab: “Rəsmi mənbələrdən mənə aşağıdakı 
əksinqilabçı trotskiçilər məlumdur: professor Sofronovİç - 1936-cı ildə 
həbs edilmişdir, professor Nikolayev - 1936-cı ildə həbs edilmişdir, pro­
fessor Drabkin - Moskvaya getmişdir, professor Tixomirov və Çiçikaiov. 
Professor Vasilycv və Qarbcr haqqında da məlumatım rəsmi mənbələrdən- 
din). Müstəntiq: «Əksinqilabçı millətçilərdən kimləri tanıyırsınız?)). Ca­
vab: «Rəsmi mənbələrdən mənə məlum idi ki. keçmişdə milli-təmayül- 
çülüyə Xuluflu, Xanbudaqov, Cəbiyev. Qədirli. S.M.Əfəndiycv, Talıblı 
qoşulmuşdular. Mən isə heç bir qeyri-leqal əksinqilabi iş aparmamışam və 
bunu mənə on milyonlarla adamlar desələr də. inanın ki, yalandın).

10-11 fevral 1937-ci il, ikinci istintaq. Müstəntiq: «SSRİ-dəclmi cəbhə­
nin vəziyyətilə bağlı əksinqilabi trotskiçi görüşlər barədə sizə kim danış­
mışdır?)). Cavab: «Xatırlamıram... Belə ki. bu cür görüşlər haqqında mənə 
heç kim bir söz deməyibw. Müstəntiq: “Sizə Çiçikalovun 31.1-1.02.1937- 
ci ildə verdiyi ifadəsini təqdim edirikw. Cavab: «Etirafedirəm ki. SSRİ-də 
elm cəbhəsinin vəziyyəti haqqında Çiçikalovla söhbətlərim olub, hətta bu 
barədə digər elmi işçilərlə də danışıqlarım ola bilərdin. Müstəntiq: “İnad­
karlıq etməyin! Sizə Tixomirovun 19.12.1936-cı ildə verdiyi ifadə təqdim 
olunmuşdum. Cavab: «Mən əksinqilabi trotskiçi baxımdan heç nə danış­
mamışam)). Müstəntiq: «Siz, Qarberə əksinqilabi trotskiçi görüşləriniz 
barədə danışmısınız. Bunu da inkar edəcəksiniz?)). Cavab: «Bəli, inkar 
edirəmln.

Üçüncü istintaq təxminən iki aydan sonra. 1937-ci il aprelin 5-də ke­
çirilmişdir. Müstəntiq: “Axtarış zamanı sizdən əksinqilabçı Trotskinin 
əsərlərindən götürülmüş sitatlar tapılmışdır. Bunlar kim tərəfindən yazıl­
mışdır?)). Cavab: «Özüın yazmışam». Müstəntiq: «Nə üçün?». Cavab: 
«Bunlar mənə 1931-ci ildə yazdığım “Azərbaycanda işçi qüvvəsinin tək­
rar istehsalı problemi)) adlı elini işim üçün lazım olmuşdun). Müstəntiq: 
«Bəs bu sitatları sonra nə üçün saxlamışdınız?)). Cavab: “Sadəcə olaraq 
onlara fikir verməmişdim». Müstəntiq: “Cavabınız bizi qane etmir. İstintaq 
sizin əksinqilabi sənədlər saxladığınızı miləy yən etmişdir. Bizə məlumdur 
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ki, siz 1936-cı ilin əvvəllərində marksizm-leninizm institutunda keçirilən 
partiya yığıncağında xalqımızın rəhbəri Leninə və Stalinə qarşı əksinqi- 
labi çıxışlar etmişsiniz. Bunu boynunuza alırsınızmı?». Cavab'. «Rədd 
cdirəmn. Müstəntiq: «Sizə müttəhim Tixomirovun ifadəsini oxuyuruq». 
Cavab: «Partiya iclasında mənə irad tutdular ki, mühazirələrimdə Lenin və 
Stalinin əsərlərindən az sitatlar gətirirəm. Mən isə onlara cavabımda dedim 
ki. məsələ sitatlarda deyil, onun ınahiyyətindədir, əsaslandırılmasındadır. 
Axı hamı çalınan bir havanın altında oynaya bilməz. Bu cavabımla mən 
xalqımızın rəhbəri Lenin və Stalinə qarşı heç bir əksinqilabı mövqedə ol­
duğumu etiraf edə bilmərəmn.

28 may 1937-ci il. dördüncü istintaq: (Bu istintaq təxminən iki aydan 
sonra olmuşdur). Müstəntiq: «Ağamir Məmmədovu tanıyırsmızmı? Onun 
əksinqilabi millətçi mövqelərindən sizə nə məlumdur?». Cavab: «Ağamir 
Məmmədovun əksinqilabi millətçi mövqeyi haqqında mən heç nə bil- 
mirəma. Müstəntiq: «Çiçikalov isə ifadəsində demişdir ki, Həsənbəyov ək­
sinqilabi millətçi Ağamir Məmmədovla müntəzəm əlaqə saxlayır, onun ək­
sinqilabi millətçi görüşlərini siyasi cəhətdən tamamilə düzgün hesab edir. 
Bu ifadə ilə siz düz danışmamaqda ifşa olunuısunuza. Cavab: «Yalandır!».

Oxucu görür ki, iqtisadi siyasət sahəsində ilk azərbaycanlı professor, 
hələ 1931-ci ildə ciddi monoqrafiyaların (indi onlar haradadır? - Z.B.) 
müəllifi olan Həsənbəyova müstəntiq bata bilmir və elə bu vaxtdan istintaq 
3 nömrəli metodun tətbiqinə, yəni işgəncələrə keçir.

Beşinci istintaq iki aydan sonra, 1937-ci il avqustun 4-də oldu. Müstən­
tiq: «Altı aydan çoxdur ki, siz istintaqa müqavimət göstərir və düzgün ifa­
dələr vermirsiniz. İstintaq qəti cavab gözləyir. Siz ÜİK(b)P, Sovet dövləti 
və bütün xalq qarşısında hər şeyi açıb söyləmək fikrindəsiniz, yaxud sizi 
gərək digər müttəhimlərin ifadələri, üzləşmələr vasitəsilə ifşa edək?». Ca­
vab: «6 aydan çoxdur ki, özümün əksinqilabi trotskiçi və əksinqilabi mil­
lətçi təşkilatlarda iştirakımı boynuma almayaraq istintaqa qəti müqavimət 
göstərdiyimi etiraf edirəm. Lakin indi ÜİK(b)P, Sovet hökuməti və sovet 
xalqı qarşısında əksinqilabi mübarizədən əl çəkərək hər şeyi açıb söyləmə­
yi qərara aldım və istintaqa əksinqilabi trotskiçi və əksinqilabi millətçi təş­
kilatlarda özümün və onların digər üzvlərinin fəaliyyəti haqqında ətraflı, 
dəqiq ifadələr vermək fikrindəyəm. Boynuma alıram ki, mən əksinqilabi 
trotskiçi və əksinqilabi millətçi təşkilatların üzvü olmuşam». Müstəntiq: 
«Baxaq görək, siz nə qədər səmimisiniz! Əksinqilabi trotskiçi və əksinqi- 
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labi millətçi təşkilatlara nə vaxt və kim tərəfindən cəlb cdilmisiniz?». Ca­
vab: «Əksinqilabi trotskiçi təşkilata mən 1936-cı ilin əvvəllərində trotskiçi 
Çiçikalov tərəfindən cəlb olunmuşam». Müstəntiq: «Əksinqilabi trotskiçi 
təşkilat Bakıda kimə qarşı və necə terrorçu aktlar hazırlayırdı?)). Cavab: 
«1936-cı ilin baharında Çiçikalov inənə dedi ki. əksinqilabi trotskiçi təşki­
lat Kalininə, Voroşilova və Bağırova qarşı terror hazırlayır. Etiraf edirəm 
ki, mən Çiçikalovun terrorist görüşlərdə şərik idim və terroru Üİ Kl b)l’ və 
Sovet hökumətinə qarşı mübarizə vasitələrindən biri hesab edirdimn.

Altıncı istintaq 1937-ci il avqustun 26-da olmuşdur. Müstəntiq: «Ək- 
sinqilabi millətçi təşkilata nə vaxt və kim tərəfindən cəlb edilmisiniz?». 
Cavab: «1936-cı ilin baharında Mirzə Məmmədov tərəfindən)). Müstəntiq 
«İstintaq müəyyən etmişdir ki, üzvü olduğunuz əksinqilabi millətçi təşkilat 
öz qarşısına Azərbaycanın SSRİ-dən ayrılınası vəzifəsini qoymuşdur. Bu 
barədə niyə susursunuz?)). Cavab: «Mənə bu barədə Mirzə Məmmədov 
danışmışdım. Müstəntiq: «Əksinqilabi millətçi təşkilata siz kimləri cəlb 
etmisiniz?». Cavab: «Mən heç kəsi cəlb etməyə macal tapmamışdım. La­
kin ADU-nun hazırlıq şöbəsinin müdiri Baba Babayevi, müəllimləri İsrafil 
Axundovu, Abbas Nəbiyevt və kitabxana müdiri Ağamir Məmmədovu ha­
zırlamaq istəyirdim. 1936-cı ilin baharından mən onlarla müntəzəm olaraq 
aşağıdakı mövzularda əksinqilabi millətçi söhbətlər aparmağa başlamış­
dım:

a) Azərbaycanın milli kadrları irəli çəkilmir, aradan götürülür. Bu işdə 
mən və həmin şəxslər ÜİK(b)P-yə böhtan alaraq onu təqsirləndirirdik.

b) Azərbaycan mədəniyyəti, dil və ədəbiyyatı inkişaf elmir. Həmin 
şəxslər manim bu sahədəki əksinqilabi millətçi görüşlərində şərik idilər. 
Lakin sonradan mən bu işin dalınca getmədim və əksinqilabi millətçi təş­
kilatın olduğu haqqında bu şəxslərə heç bir məlumat vennədimn. Müstəntiq: 
«Nə üçün?» Cavab: «1936-cı ilin payızında əksinqilabi təşkilatdan uzaqlaş­
mağa başladım; nə isə məndə şübhə oyanmışdı, sonra isə birdən-birə həbs 
olundum».

1937-ci il sentyabrın 2-də yeddinci istintaqda müttəhimdən soruşurlar: 
«lstintaq müəyyən etmişdir ki, siz Kirovabad rayonunda Sovet hökumətinə 
qarşı silahlı üsyan hazırlamaq məqsədi ilə əksinqilabı üsyançı fəaliyyət 
göstərmisiniz. Etiraf edirsinizmi?». Cavab: «Bunu mən qəti rədd cdirəm!». 
Müstəntiq: «Sizə Həsən Səfərovun 07.07.1937-ci il tarixdə verdiyi ifadəni 
oxuyuruqn. Cavab: «Səfərovun da ifadəsini qəti rədd edirəm!').
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1937-ci il sentyabrın 3-də Balabəy Həsənbəyov özünün günahkar ol­
duğunu «etiraf etmişdim, ondan ötrü ki:

a) 1932-ci ildə fəal əksinqilabçı trotskiçi Çiçikalovla əlaqə saxlamış, 
1936-cı ilin əvvəllərində Bakı əksinqilabi trotskiçi təşkilatın tərkibinə cəlb 
edilmişdir;

b) 1936-cı ildə Mirzə Məmmədov tərəfindən gizli əksinqilabi millətçi 
təşkilata cəlb olunmuş və onun işində iştirak etmişdir;

c) Məmmədovun tapşınğı ilə Ağamir Məmmədovla, Abbas Nəbiyevlə, 
Baba Babayevlə, İsrafil Axundovla əksinqilabi əlaqə yaratmış və onları 
hazırlayıb əksinqilabi millətçi təşkilata cəlb etməyə cəhd göstərmişdir;

ç) Əksinqilabi trotskiçi terrorist Çiçikalovun təsiri altında ÜİK(b)P və 
Sovet dövlətinə qarşı olan mübarizə vasitəsi kimi terrorun tərəfində dur­
muşdur;

d) Çiçikalovdan öyrənmişdi ki, əksinqilabi trotskiçi təşkilat Kalininə, 
Boroşilova və Bağırova qarşı terror aktları hazırlamışdır, lakin onları hə­
yata keçirə bilməmişdir.

Yəni B.C.Həsənbəyov Azərbaycan SSR CM-nin 64, 69, 70 və 73-cü 
maddələrində nəzərdə tutulan cinayətlər üzrə günahlandırılmışdır.

1937-ci il oktyabrın 10-da SSRİ Ali Soveti hərbi Kollegiyası Səyyar 
sessiyasının (Matuleviç, Zaryanov, Jiqur) hazırlıq iclası oldu: «B.C.Həsən- 
bəyovun işinə bağlı məhkəmə iclasında, müdafiəçisiz, ittihamçısız və şa- 
hidlərsiz baxılsın».

1937-ci il oktyabrın 11-də, saat 17:45 dəqiqədə SSRİ Ali Məhkəmə­
si hərbi Kollegiyasının bağlı məhkəmə iclası keçirildi. B.C.Həsənbəyov 
özünü günahkar bildi. Son sözdə müttəhim günahının yüngülləşdirilməsini 
xahiş etdi. Məhkəmənin iclası saat 18-də sona yetdi.

Həmin gün universitetin rektoru, professor Balabəy Cabbar oğlu 
Həsənbəyov ən ağır cəzaya - güllələnməyə məhkum edildi. İstintaqın işin­
də B.C.Həsənbəyovun ölüm hökmünün 1937-ci il sentyabrın 12-də Bakı 
şəhərində yerinə yetirildiyi haqqında arayış var.

1956-cı il aprelin 7-də B.C.Həsənbəyovun işi ilə əlaqədar çıxarılan 
hökmün ləğv edilməsi haqqında qərar SSRİ Ali Məhkəməsi hərbi Kollegi­
yasına təqdim edilir.

B.C.Həsənbəyovun işinə yenidən baxılmış, SSRİ Ali Məhkəməsi hərbi 
Kollegiyasının 1937-ci il oktyabrın ll-də çıxardığı hökm 1956-cı il sent­
yabrın 15-də SSRİ Ali Məhkəməsinin hərbi Kollegiyasının qərarına görə 
ləğv edilmiş və cinayət tərkibi olmadığına görə iş xətm olunmuşdur.
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BÖYÜKAĞA MİRQASIM OĞLU TALIBLI

İstintaq işi As 12493-78

1936-cı il dekabrın 25-də Azərbaycan K(b)P Voroşilov Rayon Komitə­
si imzasız məktub əsasında 1918-ci ildən partiyanın üzvü olan Böyükağa 
Mirqasım oğlu Talibimi «aşkar edilməmiş milli-təmayülçü kimi» partiya 
sıralarından çıxarmışdır.

1937-ci il yanvann 8-də baş leyte­
nant Atakişiyev (gələcək xalq komissarı) 
Azərbaycan XDİK DTİ-nin rəisi Gerasi- 
mova aşağıdakı məzmunda arayış təqdim 
etmişdir: «l897-ci ildə Salyanda anadan 
olmuş, Azərbaycan SSR Xalq Torpaq 
Komissarlığının keçmiş əməkdaşı, Ya­
zıçılar İttifaqının, Azərbaycan MİK-in. 
Bakı Sovetinin üzvü Böyükağa Talıblı ək- 

Talıblı Böyükağa 
Mirqasım oğlu

sinqilabi millətçi meyllərinə görə partiya
sıralarından xaric edilmişdir. DTİ-dəki materiallardan görünür ki. Böyüka­
ğa Talıblı partiya sıralarında ikən ikiüzlü rol oynamış, partiya və Sovet hö­
kumətinin ünvanına, onun yeritdiyi milli siyasətə qarşı əksinqilabi millətçi 
əhval-ruhiyyəli çıxışlar etmişdir.

Göstərilənlərə əsasən Böyükağa Talıbhnın həbs olunub Azərbaycan SSR 
CM-nin 72-ci maddəsi üzrə məsuliyyətə cəlb edilməsini zəruri sayıram».

Elə həmin gün Azərbaycan SSR XDİK İdarəsi rəisi Sumbatov Tahb- 
lının həbsi haqqında çıxarılan qərarı təsdiq etdi. 1937-ci il yanvann 9-da 
onun həbs edilməsi üçün order verildi.

10 yanvar 1937-ci il. birinci istintaq: ((İstintaqa məlumdur ki, siz gizli 
müsavatçı təşkilatın üzvüsünüz. Bunu boynunuza ahrsınızmı?». Cavab: 
«Qəti rədd edirəm. Mən həmişə müsavatçılara qarşı mübarizə aparmışam 
və aparıramn. Müstəntiq: ((Müsavatçılardan şəxsən kimləri tanıyırsınız?)). 
Cavab: ((Dramaturq Cəfər Cabbarlını, Qlavlitin rəisi İbrahim Emiııbəyli- 
ni, BXMŞ müdiri Hüseynovu, şair Mikayıl Müşfiqi, kürəkənim Əbüsalam 
Səmədovu və Rəhim Vəkilovu. Onlar həmiş, deyirdilər ki, Azərbaycan çar 
dövründə olduğu kimi, 1920-ci ildən sonra də asılı müstəmləkə vəziyyə­
tində qalmışdır».
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23 yanvar 1937-ci il, ikinci istintaq. Müstəntiq: “İstintaq sizdən tələb 
edir ki, tanıdığınız bütün müsavatçıların adlarını söyləyəsinizla. Cavab: 
öAdlannı çəkdiklərimdən başqa daha heç kəsi tanımırama. Müstəntiq: 
«Düz danışmırsınız. Məmməd Həsən Baharlını tamyırsınızmı?». Cavab: 
«Bəli, onunla 1925-1926-cı illərdən tanışam. Lakin müsavatçı olduğunu 
bilmirəm». Sual: «Müsavatçılardan daha kimləri tamyırsınız?». Cavab: 
«Heç kimi tanımıram». Sual: «İstintaq sizə inanmır və tanıdığınız bütün 
müsavatçıların adlarını söyləməyi tələb edir». Cavab: «Yenə də bildirirəm 
ki, şəxsən müsavatçılardan daha heç kəsi tanımıram və heç kəsin də adım 
çəkə bilmərəm». Müstəntiq: «İstintaq bir daha əmin olur ki, siz səmimi 
deyilsiniz və tanıdığınız müsavatçıların adlarını söyləmək istəmirsiniz. 
Sizə təklif edirik ki. bilə-bilə yalan ifadələr verməkdən qaçın və ancaq 
düz danışınla. Cavab: «Mən əvvəl verdiyim cavabların üstündə dururam. 
Müsavatçılardan daha heç kəs mənə məlum deyila. Müstəntiq: «Bir halda 
ki, siz inad edirsiniz və düz danışmaq istəmirsiniz, istintaq sizi ifşa et­
məyi qərara alır! Seyid Hüseyn Sadıxovu tanıyırsınızmı?a. Cavab: «Sa- 
dıxov Yazıçılar İttifaqının üzvüdür. Onu 1936-cı ildən tanıyıram. Lakin 
onun müsavatçı olduğu mənə məlum deyila. Müstəntiq: «Məmmədəmin 
Rəsulzadənin kürəkəni kimi də tanımırdınız?^. Cavab: «Tanımırdım. Bu 
barədə ancaq Süleyman Rüstəmdən eşitmişdima. Müstəntiq: «Müsavatçı 
Musaxanlı ilə tanışsınızmı?a. Cavab: «Xeyra. Müstəntiq: «Əhməd Cava­
dı müsavatçı kimi tanıyırdınızmı?a. Cavab: «Əksinqilabi müsavatçı ideo­
logiyanın tərəfdarı olan şair kimi ayrı-ayrı əsərlərindən mənə məlum idia. 
Müstəntiq: «Əksinqilabi əhval-ruhiyyəli elementlərdən kimləri tanıyırsı- 
nız?a, Cavab: «Hüseyn Cavidi. Başqalarını tanımırama. Müstəntiq: «Düz 
danışmırsınız! Pepinov sizə tanışdırmı?». Cavab: «Onun haqqında heç 
nə bilmirəmla. Müstəntiq: «Soltan Məcid Qənizadəni tanıyırsınızmı?a. 
Cavab: «Bu familiyam birinci dəfə cşidirəmla. Müstəntiq: «Əksinqilabi 
əhval-ruhiyyəli şəxslərdən sizə daha kimlər məlumdur?». Cavab: «Üaha 
heç kəsi tanımırama. Müstəntiq: «lstintaq müddətində müntəzəm olaraq 
siz tanıdığınız əksinqilabi elementlərin adlarını söyləməkdən çəkinirsiniz. 
Mübarizəni dayandırmağı və doğru-düzgün ifadələr verməyi təklif edirik. 
İstintaqa məlumdur ki, siz digər şəxsləri də tanıyırsınız. Onlar haqqında 
istintaqa ifadə verməyinizi tələb edirik!». Cavab: «Əksinqilabi əhval-ru­
hiyyəli şəxslərdən daha heç kəsi tanımırama. Müstəntiq: «Makinskilərdən 
kimləri tanıyırsınız?)). Cavab: «Ancaq bir nəfəri - Əlibəyia. Müstəntiq: 
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«0, sizə əksinqilabi əhval-ruhiyyəli şəxs kimi tanışdırmı'.’». Cavab: «Xcyr. 
bu barədə mənə heç nə məlum deyildin. Müstəntiq: ((Müsavatçılardan daha 
kimləri tanıyırsınız?». Cavab: «Daha heç kəsı». Müstəntiq: «Siz milli tə- 
mayülçüsünüz. Bunu etiraf cdirsinizmi'.’n. Cavab «Məıı heç vaxt milli tə- 
mayülçü olmamışamn.

1937-ci il fevralın 23-də, üçüncü istintaqda Tahblı müstəntiqin ona at­
dığı bütün iftiraları yenə rədd edir.

28 fevral 1937-ci il, dördüncü istintaq. Müstəntiq: <■ Axtarış zamanı si­
zin evinizdən qadağan olunmuş «Təsnif: Mən türkəınn qrammofon valı və 
ÜİK(b)P və Sovet hökumətinə böhtan məzmunlu «Qınmzı terrorn əksinqi­
labi kitab tapılmışdım. Cavab: «Qrammofon vah haradasa evdə idi. lakin 
kitabın isə evdə saxlanmasını mən qəbahət hesab etınirdimn. Müstəntiq: 
«Siz əvvəllər Ədliyyə Komissarı və Azərbaycan SSR prokuroru işləmisi- 
niz?». Cavab: «Bəli, 1925-26-cı illərdə bu vəzifələrdə olmuşam». Müstən­
tiq; «Yəqin ki, cinayət məcəlləsini bilirdiniz?)). Cavab: «Bəli». Müstəntiq: 
«Onda necə deyə bilərsiniz ki. bu kitabın evdə saxlanması qəbahət dcyiln. 
Cavab: «Kitabı mənə MK-nın katibi vermişdi və ona görə də belə hesab 
etdim ki, onu evdə saxlaya bilərəmn. Müstəntiq: «istintaq əmin olur ki. siz 
kitabı evdə saxlamaqla əksinqilabi cinayət törətdiyinizi boynunuza almaq 
istəmirsiniz)).

Oxucu görür ki, istintaq müttəhim Talibimin qarşısında nə qədər gü­
csüzdür. Bu o dövrün mətbuat orqanlarının yazdıqları materiallardan da 
məlum idi. Onlar Talıbhdan yeni bir fakt ala bilməmişdilər. Onun ayrı-ayrı 
sözlərini əsas tutaraq müstəntiq Xorcn Qriqoryan elə həmin gün fevralın 
28-də müttəhimin işi ilə əlaqədar iki akt tərtib etmişdir. Birinci «Tahblı 
AzK(b)P və Azərbaycan SSR hökumət rəhbərlərinə böhtan ataraq deyir 
ki, guya rəhbərlik müsavatçıları ifşa etdiyinə görə onu göziimçıxdıya sa­
lıb. Bundan sonra Tahblı bildirmişdir ki, onun işi üzrə istintaq Moskvada 
aparılsın. Belə ki, buradakı müstəntiqlər müttəhimi Azərbaycanın partiya 
təşkilatına böhtançılıqda ittiham edirlər. Tahblı aktı imzalamaqdan imtina 
etmişdim. İkinci - 28.02.1937-ci ildə aparılan istintaq zamanı Talıblıya 
digər müttəhimlərin ifadələri təqdim olunduqdan sonra bildirilmişdir ki. 
ümumiyyətlə Azərbaycanda onu millətçi kimi hazırlayandan sonra bir kəs 
belə deyə bilməz ki, Tahblı millətçi deyil. Çünki hamı başqa cür söyləmək­
dən qorxurdun.

99



Bununla da günlərlə, saatlarla davam edən işgəncələr başlandı. Onu 
amansızcasına, əlləri, ayaqlan ilə və rezin şlanqlarla döyməyə başladılar... 
Nəhayət, Talıblı sındı. (Buna kim dözərdi? - Z.B.).

1937-ci il iyulun 13-də istintaqın müddəti iki dəfə uzadıldıqdan son­
ra Talıblı müstəntiqlərin diktəsi ilə Sumbatova aşağıdakı məzmunda ərizə 
yazmışdı: «6 ay ərzində mən istintaqa səmimi ifadələr verməmişəm. İndi 
isə partiya və Sovet hökuməti qarşısında tamamilə təslim olub müqaviməti 
dayandınram. Mən əksinqilabi millətçi təşkilatın üzvüyəm və bu məsələ 
ilə əlaqədar ətraflı ifadələr vermək istəyirəm. Mənim işim üzrə istintaqın 
sürətini artınnaq üçün sizin əmrinizi gözləyirəm».

Beləliklə də Qriqoryan, Markaryan, Avetisyan, Qalstyan və bu tipli di­
gər müstəntiqlərin uydurduqları dünyanın min bir mənasız günahlarında 
Talıblı özünün təqsirkar olduğunu etiraf etməli idi. 1937-ci il iyulun 13-də, 
beşinci istintaqda Talıbh boynuna almışdır ki, (başqaları kimi - Z.B.) o, 
1934-cü ildə Rəhim Hüseynov və Əsgər Fərəczadənin vasitəsilə, Ruhulla 
Axundov tərəfindən əksinqilabi təşkilata cəlb edilmişdir. Onun qarşısına 
aşağıdakı vəzifələr qoyulmuşdur:

1. Rəhbərlik etdiyi aparatın yüz faiz türkləşdirilməsi;
2. Yeni üzvlər cəlb etmək üçün təşkilatlara kadrların toplanması;
3. Planlaşdırmada əksinqilabi millətçi göstərişlərin yayılması; daha 

doğrusu, planlaşdırma işinə zərər vurulması.
1937-ci il iyulun 14-də - altıncı istintaqda Talıblı etiraf etmişdir ki, 

onun daxil olduğu təşkilatın əsas vəzifəsi Azərbaycanda Sovet hakimiyyə­
tini devirmək və müstəqil Azərbaycan dövləti yaratmaq, İran Azərbaycanı, 
Dağıstan və Gürcüstanın bəzi hissələri ilə birləşərək xarici müdaxilə zama­
nı silahlı üsyan yolu ilə Sovet hökumətini yıxmaq idi.

1937-ci il iyulun 15-də yeddinci istintaqda Talibimin Bakı Plan Ko­
mitəsində və Dövlət Plan Komitəsində işlədiyi vaxtlarda apardığı ziyan­
karlıq işləri ilə əlaqədar sorğu-sual başlanmışdır.

1937-ci il iyulun 16-da səkkizinci istintaqda Talıblı əksinqilabi millətçi 
təşkilatın üzvləri - Yerli sənaye komissarı Hüseynbala Ağaverdiyev, xalq 
kommunal təsərrüfatı komissarı Həmid Sultanov, xalq maliyyə komissarı 
Nadir İbrahimov, respublika dövlət plan komitəsinin sədri Əsgər Eyvazov, 
Azərbaycän K(b)P MK-nın məktəblər şöbəsinin müdiri İzmail İzmailov, 
respublika prokuroru Bahadur Vəlibəyov və Maştağa Rayon Partiya Ko­
mitəsinin katibi Əhməd Əhmədov haqqında ifadələr vermişdir.
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1937-ci il iyulun 20-də, doqquzuncu istintaqda Talıblı əksinqilabi təş­
kilatın üzvlərinin dövlət vəsaitini mənimsədikləri və bu vəsaiti əksinqilabi 
təşkilatın ehtiyaclarına sərf etdikləri barədə danışır, Azərbaycanın rayonla­
rında əksinqilabi təşkilatın fəaliyyəti haqqında ifadə verir, habelə yazıçılar­
dan Hacı Nəzərlinin, Səməd Vurğunun və Ələkbərlinin, AHİŞ-in keçmiş 
sədri İsrafil Rəhimovun, Az. DSİ-n in keçmiş rəisi Novruz Rzayevin və Xa­
rici Ticarət Komissarlığının keçmiş müvəkkili İbad Əliyevin adlarını çəkir.

1937-ci il iyulun 21-də, onuncu istintaqda Talıblı SSRİ-nin digər şəhər­
lərində işləyən əksinqilabi təşkilatın üzvləri - azərbaycanlılar, habelə 
Azəməşrin direktoru Əsəd Axundov və MK yanında kənd təsərrüfatı mək­
təbinin rektoru Güllücanski haqqında ifadələr verir.

1937-ci il avqustun 1 !-də, on birinci istintaqda Talıblı Salyan rayonun­
da aparılan «əksinqilabi millətçi iş» haqqında ifadələr verir.

17 avqust 1937-ci il, on ikinci istintaq. Müstəntiq: «İstintaqın ədəbiyyat 
cəbhəsində aparılan əksinqilabi millətçi iş haqqında bəzi məlumatlar var 
və sizdən tələb olunur ki, bu məsələ ilə bağlı ifadələr verəsinizx. Talib­
in «1925-ci ildə mənim təşəbbüsümlə Azərbaycan Yazıçılar Cəmiyyətinin 
təşkil olunması məsələsi qaldırılmışdır. Elə ilk günlərdən bura millətçi, 
antisovet və digər əksinqilabi əhval-ruhiyyəli şəxslərin, bir növ Salman 
Mümtaz, müsavatçılardan Hüseyn Cavid. Əhməd Cavad, Səməd Mənsur. 
Yusif Vəzirov, ittihadçılardan S.M.Qənizadə. pantürkist Çobanzadə. türk 
professorlarından Hikmət və Fikrət, qatı millətçilərdən Səməd Vurğun və 
Mikayıl Müşfiq kimi şəxslərin yuvasına çevrilmişdir. 1927-ci ildə Yazıçı­
lar cəmiyyəti «Qızıl qələmnlə birləşdi və Azərbaycan Proletar Yazıçıları 
Cəmiyyəti yaradıldı. Burada qatı millətçilərdən Mustafa Quliyev və Hacı 
Nəzərli öz mövqelərini möhkəmləndirdilər*).

Müstəntiq: «Yazıçılar İttifaqının ayrı-ayrı üzvlərinin əksinqilabi fəaliy­
yətləri haqqında sizə nə məlumdur.’». Talıblı: «Mənə Azərbaycan Yazıçılar 
İttifaqının əksinqilabi əhval-ruhiyyədə olan üzvlərinin apardıqları əksinqi- 
iabi işlər məlum idi:

l. Səməd Vurğun - əqidəli əksinqilabı millətçi. Abdulla Şaiqlə bacanaq 
idi, onun millətçi mövqeyini açıqcasına müdafiə edirdi.

2. Kazım Ələkbərli - Yİ-də özünün millətçi xəttini yeridir. Sabirin yu­
bileyini millətçi ruhda aparmış. H.Cavidin, Ə.Cavadın. A.Şaiqin, M.Müş­
fiqin və başqalarının əksinqilabi millətçi çıxışlarını müdafiə edir.
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3. Tağı Şahbazı - köhnə milli-təmay ölçüdür. Nəriman Nərimanovla sıx 
əlaqə saxlayırdı.

4. Hacı Nəzərli - Yİ-ııin daxilində S.Vurğundan, M.Hüseyndən, R.R- 
zadan və (.Hafizdən ibarət möhkəm əksinqilabi millətçi qrup yaratmışdı.

5. Mikayıl Müşfiq - qatı millətçi, Ə.Cavadm şagirdi idi.
6. Mehdi Hüseyn - H.Nəzərlinin əksinqilabi qrupunun üzvüdür və 

Azərbaycanda averbaxçılıq işinin aparılmasında onun sədaqətli köməkçisi 
idi.

7. Əli Nazim - əksinqilabi müsavatçı;
8. Yusif Vəzirov - məşhur müsavatçı;
9. Hüseyn Cavid - irticaçı və millətçi. Onun bütün əsərləri mürtəce və 

millətçi baxımdan yazılmış, bədii cəhətdən aşağı səviyyədədir;
10. Əhməd Cavad - müsavatçı;
11. Süleyman Rüstəm - millətçi, Averbaxla şəxsən əlaqəsi var idi.
12. Abdulla Şaiq -- millətçi və pantürkist idi.
1937-ci il avqustun 20-də, on üçüncü istintaqda Tahbh məxsusi ola­

raq «l926-cı ildən Bakıda fəaliyyət göstərən əksinqilabi koalisiya bloku; 
Dadaş Bünyadzadənin rəhbərlik etdiyi qrupun əksinqilabi millətçi fəaliy­
yəti; Heydər Vəzirovun başçılıq etdiyi əksinqilabi millətçi təşkilatın hərbi 
mərkəzi; «sağların əksinqilabi təşkilatın barəsində danışdı.

1937-ci il avqustun 22-də, on dördüncü istintaqda Tahbh ((əksinqilabi 
millətçi təşkilat tərəfindən Azərbaycan SSR-İn xalq təsərrüfatının planlaş- 
dırılmasına vurulan ziyankarlıq metodların haqqında ifadələr verir.

1937-ci il avqustun 29-da, on beşinci istintaqda Tahbh Nadir İbrahimo­
vun əksinqilabi millətçi fəaliyyəti haqqında ifadələr verir.

1937-ci il sentyabrın 7-də, on altıncı istintaqda Tahbh özünü əlavə ola­
raq Azərbaycan SSR CM-nin 64, 69 və 73-cü maddələri üzrə günahkar 
bilmişdir.

1937-ci il sentyabrın 14-də, on yeddinci, axırıncı istintaqda Talibimi 
«terrorist fəaliyyətdən əlaqədar sorğu-sual etmişlər. O bildirmişdir: «Ək- 
sinqilabi mərkəz və Ruhulla Axundov M.C.Bağırovu 1935-ci ilin yayın­
da öldürmək barədə mənə tapşırıq vermişdi. Onu Zuğulbaya gedən yolda 
öldürməliydim. Bu işdə mənə Maştağa Rayon Partiya Komitəsinin katibi 
Əhməd Əhmədov kömək edirdi.

1937-ci il sentyabrın 14-də Böyükağa Talibimin işi üzrə istintaqın başa 
çatması haqqında protokol tərtib edilmişdi. 1937-ci il sentyabrın 20-də isə 
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ittiham qərarı yazıldı. Qərarda deyilirdi: «1936-cı ilin axırlarında silahlı 
üsyan yolu ilə Azərbaycanın SSRİ-dən ayrılması məqsədini qarşısına qo­
yan, partiya və hökumət rəhbərlərinə qarşı terror tətbiq edən, ziyankarlıq 
və casusluq işi aparan əksinqilabi trotskiçi millətçi təşkilat aşkar edilmiş 
və dağıdılmışdır.

Azərbaycan əksinqilabi trotskiçi millətçi təşkilat Özünün əksinqilabi 
fəaliyyətində trotskiçi-zinovyevçi terrorist mərkəz və sağların əksinqilabı 
mərkəzi ilə əlaqədə olmuşdur.

istintaq tərəfindən müəyyən edilmişdir ki. 1918-ci ildən partiyanın 
üzvü olan müttəhim Böyükağa Tahbh neçə illər ərzində mədəniyyət cə­
bhəsində əksinqilabi millətçi ideyaların təbliğatçısı olmuş, öz fəaliyyəti ilə 
Sovet hökumətinin bu sahədəki tədbirlərini pozmuşdur.

Böyükağa Tahbh ittiham edilir ondan ötrü ki:
1) Silahlı üsyan yolu ilə Azərbaycanın SSRİ-dən ayrılmasım qarşısına 

məqsəd qoyan, Üİ K(b)P və Sovet hökuməti rəhbərlərinə qarşı terror aktları 
tətbiq edən, ziyankarlıq, kapitalist ölkələrinin xeyrinə casusluq işi aparan, 
trotskiçi təşkilatla ittifaqda fəaliyyət göstərən Azərbaycan əksinqilabi mil­
lətçi təşkilatın MK-sının üzvü idi;

2) Millətçi təşkilatın ziyankarlıq üzrə, əksinqilabi üsyançı qrupların ya­
ranması, partiya və hökumət rəhbərlərinə qarşı terror aktlarının hazırlan­
ması üzrə apardığı əksinqilabi işlərdən xəbərdar olmuş və ən nəhayət özü 
praktik olaraq əksinqilabi işlərin həyata keçirilməsində iştirak etmişdir:

a) əksinqilabi təşkilata üzvlər cəlb edilməsində;
b) Azərbaycan SSR-in rayonlarında üsyançı qruplar təşkil edilməsində;
c) Azərbaycan SSR xalq təsərrüfatının planlaşdırılmasına ziyankarlıq 

işində;
ç) neft sənayesində təxribatçılıq aktlarının hazırlanmasında;
d) partiya və hökumət rəhbərlərinə qarşı terror aktlarının hazırlanma­

sında.
Yəni Azərbaycan SSR CM-nin 64,69,70 və 73-cii maddələrində nəzər­

də tutulan cinayətlərdə təqsirləndirilmişdir. Tahbh günahkar olduğunu eti­
raf etmişdirw.

1937-ci il oktyabrın li-də SSRİ Alı Soveti hərbi Kollegiyası səyyar 
sessiyasının (Matuleviç, Zaryanov, Jiqur) hazırlıq iclasının protokolu tərtib 
edildi: Talibimin işi Azərbaycan SSR CM-nin 64, 69. 70 və 73-cu mad­
dələri üzrə məhkəməyə verilməli. İşə bağlı məhkəmə iclasında müdafiəçi- 
siz, ittihamçısız və şahidlərsiz baxılmalı.
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1937-ci il oktyabrın 12-də SSRİ Ali Məhkəməsi hərbi Kollegiyasının 
bağlı məhkəmə iclası oldu. İclas saat 15:05 dəqiqədə başlandı. Müttəhim 
Talıblı özünün günahkar olduğunu etiraf etdi. İclas saat 15:25 dəqiqədə 
bağlandı.

1937-ci il oktyabrın 12-də hərbi Kollegiya Böyükağa Tahblını ən ağır 
cəzaya - güllələnməyə məhkum etdi.

1937-ci il oktyabrın 13-də B.M.Talıblı Bakı şəhərində güllələndi.
1956-cı il mayın 29-da Talibimin qızı Sona xanım hərbi prokurora ata­

sının işinə yenidən baxılması və bəraət alması xahişi ilə müraciət edir.
1957-ci il iyunun 25-də SSRİ Ali Məhkəməsi hərbi Kollegiyasının qə­

rarına görə Talibimin işi ilə əlaqədar 1937-ci il oktyabrın 12-də SSRİ Ali 
Məhkəməsi HK-nın çıxardığı hökm ləğv edilmiş və cinayət tərkibi olma­
dığına görə iş xətm olunmuşdur.

İBRAHİM ABDULLA OĞLU EMİNBƏYLİ
İstintaq işi Ne 12493-83

12493 nömrəli istintaq işi üzrə ittiham olunan müttəhim A.X.Çiçikalov 
1937-ci il yanvarın 23-26-sı arasında verdiyi ifadələrdə belə bir cümlə iş­
lətmişdi: «Eminbəyli əksinqilab! millətçi təşkilata daxil idi. Mən onunla 
1934-cü ilin sonlarından əksinqilabi əlaqədə olmuşamw. Bu cümlə əsa­
sında 1937-ci il yanvarın 28-də Xalq Daxili İşlər komissarının müavini 
Gerasimovun adına aşağıdakı məzmunda arayış daxil olmuşdur: «12493 
nömrəli istintaq işinin materiallarından görünür ki, Azərbaycan K(b)P-nin 
üzvü, mətbuatda dövlət sirlərini mühafizə edən baş idarənin rəisi İbrahim 
Eminbəyli əksinqilabi millətçi təşkilatın üzvüdür və gizli müsavatçıdır)), 
Fikrin bu şəkildə ifadəsi Eminbəylinin elə həmin keçə - 1937-ci il yanva­
rın 28-dəcə həbs olunması üçün əsas olmuşdur.

Həmin gün Azərbaycan K(b)P MK-nın bürosu Bağırovun imzası ilə 
Azərbaycan SSR Xalq Maarif Komissarlığının ilk partiya təşkilatının 
1894-cü ildə anadan olmuş İbrahim Abdulla oğlu Eminbəylinin əksinqi­
labçı, trotskiçi və millətçi kimi partiya sıralarından çıxarılması haqqındakı 
qərarını təsdiq etmiş və o, Olavlitin rəisi vəzifəsindən götürülmüşdün).

1937-ci il yanvarın 29-da birinci istintaqda Eminbəyliyə də standart su­
alla müraciət edilmişdir: «İstintaqa məlumdur ki, siz əksinqilabi millətçi 
təşkilatın üzvüsünüz. Bunu etiraf cdirsinizmi?». Cavab: «Rədd edirəmw.
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2 fevral 1937-ci il. Müstəntiq. «Siz tanıdığınız və əlaqədə olduğunuz 
əksinqilabi trotskiçilərin hamısının adlarını çəkinədiniz. İstintaq sizdən 
düzgün ifadələr verməyi tələb edim. Cavab: «Mənə həbs edilmiş aşağıda­
kı əksinqilabçı trotskiçilər məlumdur: professorlardan Vasilyev, Çiçikalov 
Qarber, Nikolayev, Sofronoviç, Drabkina, Tixomirov, Kuzovcnko, Miqa- 
voryan, Raxmetov, dosent Manvelovw. Müstəntiq: «İstinıaqa məlumdur ki, 
siz əksinqilabi millətçi təşkilatın üzvüsünüz. Düzgün ifadələr verinin. Ca­
vab: «Mən heç bir millətçi təşkilatın üzvü olmamışam və dcyiləmn.

1937-ci il fevralın 7-də üçüncü istintaqda Eminbəyli özünün «milli-tə- 
mayülçülünyü ilə əlaqədar sorğu-sual edilmişdir. Bu məsələ 1937-ci il fev­
ralın 9-da dördüncü istintaqda aydınlaşdırılmışdır,

1937-ci il fevralın 13-də İbrahim Eminbəyli M.C.Bağırova məktubla 
müraciət edir. Burada o, özünün əksinqilabi-millətçi təşkilata məxsusluğu­
nu qəti rədd edirdi. «Bu məsələ ilə əlaqədar mənimlə neçə gün fasiləsiz 
14-15 saat sorğu-sual aparmışlar. Mənə verilən ittihamları qəti rədd edirəm 
və kömək göstərməyinizi gözləyirəmw. Müttəhim məktubuna cavab alma­
mışdı.

1937-ci il fevralın 14-15-də beşinci istintaqda Eminbəyli yenidən özü­
nün əksinqilabi millətçi təşkilata məxsusluğunu rədd elmişdir. Müstəntiq: 
«Qlavlitin rəisi kimi siz nə üçün özünüzdə istifadəsi qadağan edilmiş ək­
sinqilabi kitablar saxlayırdınız: 1. «Zinovyevin «İnqilab ili» kitabına əlavə: 
2. «Oktyabrın dərslərindənw; 3. «Lenin və Trotskinin köhnə «İskra»sı»; 4. 
M.Hüscynovun «Müsavat partiyası keçmişdə və hazırdan; 5. Ə.Qaraycvin 
«Yaxın keçmişdənir. Cavab: «Qlavlitin rəisi kimi mən belə kitabları saxla­
ya bilərdimw.

Onuncu istintaq dindirməsinə qədər Eminbəyli hər hansı bir əksinqilabi 
iş apardığını inkar edir.

Bundan sonra müttəhimə istintaqın 3 nömrəli metodu tətbiq edildi və 
nəticədə İbrahim Eminbəylinin islintaqdakı davranışı bir andaca dəyişdi. 
Müstəntiq: «Millətçi əhval-ruhiyyəli şəxslərin əksinqilabi-millətçi və böh­
tan xarakterli söhbətlərinə necə münasibət bəsi əyirdiniz?». Cavab: «Mən 
həmişə onların böhtan xarakterli söhbətləri və fikirləri ilə həmrəy idim». 
Müstəntiq: «Siz nə səbəbə görə başqalarının əksinqilabi millətçi dünyagö­
rüşləri ilə razılaşıb, özünüz də millətçi əhval-ruhiyyəli çıxışlar edirdiniz?». 
Cavab: «Ona görə ki, mən - İbrahim Eminbəyli həbs olunan günədək ək­
sinqilabi millətçi mövqedə dururdum.
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1937-ci il martın 5-də onuncu istintaqda Eminbəyli Tağı Şahbazinin 
((əksinqilabi millətçi görüşlərin haqqında ifadələr verir.

1937-ci il martın 29-da İ.Eminbəyli M.C.Bağırova and məktubu yazır.
İ.Eminbəyli nə qədər sadəlövh insan və təmiz ürəkli bolşevik idi. Axı 

bu andiçmələr və göz yaşları Bağırova heç bir təsir göstərmirdi, çünki o, 
pozğun Stalin terroru qurbanlarının işgəncə «qaydalanna» özü ciddi nə­
zarət edirdi. Məqsəd də bu idi ki, İ.Eminbəyli kimi inqilab romantikləri 
fiziki cəhətdən aradan götürülsün.

1937-ci il aprelin 10-1 l-də on birinci istintaqda müstəntiq Eminbəyliyə 
((Azərbaycanın rayonlarında səfərdə olarkən apardığı əksinqilabi söhbət- 
lər» barədə suallar verir. Müttəhim bu dəfə də ona verilən ittihamları qəti 
rədd edir Həmin gündən istintaq sanki 705 nömrəli müttəhimin olduğunu 
unudur.

Eminbəyli 4 ay istintaqa çağırılmır və buna görə də o, 1937-ci il iyu­
lun 21 -də Azərbaycan SSR XKŞ sədri H.Rəhmanovun (həmin vaxtda o da 
həbs edilmişdi, lakin Eminbəylinin bundan xəbəri yox idi) adına ərizə ya­
zır. Eminbəyli Rəhmanova bildirirdi ki, Bağırova 3 dəfə ərizə ilə müraciət 
elsə də. ondan cavab almamışdır. «6 aydır ki, həbsdəyəm. Lakin 5 aydan 
çoxdur mənimlə heç bir istintaq aparılmır. Ayda bir dəfə məni çağırıb 3 
dəqiqəlik istintaq aparırlar və soruşurlar: nədir, boynuna alırsanmı?». Mən 
isə cavab verirəm: Xeyr! Boynuma almalı heç bir şey yoxdur». «Onda, 
əzizim, gel otur və istirahət elə. Elədiklərini boynuna almasan, çox otura­
caqsan və başqalarından daha ağır cəza alacaqsan».

İ.Eminbəyliyə yenidən 3 nömrəli metod tətbiq edilir və 1937-ci il 
avqustun 20-də o, müstəntiqin diktəsilə Sumbatov-Topuridzeyə «tövbə» 
ərizəsi yazır: «7 aydır ki, mən susuram. Nəhayət, təslim olmağı qərara al­
dım. Partiya və hökumət qarşısında törətdiyim cinayət işləri, təşkilatdakı 
fəaliyyətim barəsində ətraflı danışmaq istəyirəm. Bildirirəm ki, təşkilata 
mən Ruhulla Axundov tərəfindən cəlb edilmişəmo.

1937-ci il avqustun 31-də on ikinci istintaq oldu. Müstəntiq: «Siz xalq 
komissarı Sumbatovun adına ərizə ilə müraciət etmisiniz. Orada göstərirsi­
niz ki, müqaviməti dayandırıb özünüzün əksinqilabi fəaliyyətiniz haqqın­
da düzgün ifadələr vermək qərarına gəlmisinizw. Cavab: «Mən özümün 
əksinqilabi fəaliyyətim haqqında istintaqa düzgün ifadələr vermək qərarı­
na gəlmişəm». Müstəntiq: ((Əksinqilabçı millətçi təşkilata nə vaxt və kim 
tərəfindən cəlb olunmusuntız?». Cavab: «1935-ci ilin aprel-may aylarında
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Ruhulla Axundov tərəfindən əksinqilabi millətçi təşkilata cəlb edilmişəm. 
Bir dəfə o mənə dedi.” Sən - Eminbəyli dəfələrlə deyirdin ki. Bağırovun 
şəxsində partiya rəhbərliyi Azərbaycanda düzgün siyasət yerilmir. Azər­
baycan faktiki olaraq müstəqil respublika kimi fəaliyyət göstərə bilmir. 
Mən sənə əvvəllər deyirdim ki, biz bu vəziyyətdən çıxış yolu tapmalıyıq 
və mübarizə aparmalıyıq”. Bundan sonra bildirdi ki. Azərbaycanda gizli 
millətçi təşkilat fəaliyyət göstərir və təşkilata özü rəhbərlik edir. Mən - 
Eminbəyli əksinqilabi millətçi təşkilata daxil olmaq üçün razılıq verdimx. 
Müstəntiq: «Millətçi təşkilatın sizə məlum olan tərkibi haqqında danışınx. 
Cavab: «Ruhulla Axundov, Mikayıl Hüseynov, Həsən Səfərov. Qənbər Sa­
dıqov, Rəhim Həsənov, Baba Əsgərov, Məmməd Məmmədov, Əzim Həsə­
nov, Vəli Xuluflu. Əli Kərimov, Hənəfi Zeynallı. Kazım Ələkbərli. Davud 
Rəsulzadə, Əhməd Triniç, Mirzə Məmmədov. Böyükağa Talıblı. İsmayıl 
İsmayılov, Əsəd Axundov. Məmmədsadıq Əfəndiyev, Seyfulla Kərimov. 
Balabəy Həsənbəyovx. Müstəntiq: «Təşkilalın göstərişləri haqqında mə­
lumat verinx. Cavab: «Göstərİşlər aşağıdakılardan ibarət idi. I. Sovet hö­
kumətini devirmək üçün silahlı üsyan hazırlamaq: 2. 0İK(b)P və Sovet hö­
kuməti rəhbərlərinə qarşı mübarizə metodu kimi terrordan istifadə etmək; 
3. Mədəniyyət cəbhəsində, kənd təsərrüfatında və sənayedə ziyankarlıq işi 
aparmaq. Mən terrorçular qrupunda iştirak etmək üçün razılıq vermişdim. 
Bağırova qarşı terrorçu akt ya Bağırovun kabinetində, yaxud da yaşadığı evin 
pilləkənlərindən düşərkən həyata keçirilməli idi. 1936-cı ilin fevralında ta­
mam təsadüfən Bağırova qarşı terrorçu akıı yerinə yetirmək üçün çox gözəl 
fürsət düşmüşdü. Lakin mən qorxdum. Beriyaya qarşı terrorçu aktı isə başqa­
ları yerinə yetirməli idilərx. (Eminbəylinin Bağırova və Beriyaya sui-qəsd 
edilməsi haqqındakı ifadəsi istintaq işinin 109-13 l-ci səhifələrini əhatə edir.)

1937-ci il sentyabrın 22-də İbrahim Eminbəyliyə Azərbaycan SSR Ci­
nayət Məcəlləsinin 73, 17-64 və 21-70-ci maddələri üzrə əlavə ittihamlar 
təqdim edildi. İşdə Eminbəylinin əleyhinə digər müttəhimlərin Çiçika- 
lovun, Əli Kərimovun. Rəhim Həsənovun. Mikayıl Hüseynovun. Həmid 
Sultanovun, Tixoınirovıın və Baba Əsgərovun verdikləri ifadələr də var idi.

1937-ci il sentyabrın 22-də İbrahim Eminbəylinin işi üzrə istintaqın 
başa çatması haqqında protokol tərtib olunmuşdu

1937-ci il oktyabrın 4-də ittiham qərarı tərtib edildi. Eminbəyli Azər­
baycan SSR CM-nin 73.64 və 70-ci maddələri üzrə ittiham olundu, ondan 
ötrü ki:
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1. 1 dekabr 1934-cu ildə S.M.Kirovun amansızcasına öldürülməsini hə­
yata keçirən, sonrakı illərdə (1934-1937) partiya və hökumət rəhbərlərinə 
qarşı terrorçu aktlar hazırlayan əksinqilabi trotskiçi-zinovyevçi terrorist 
təşkilatın üzvü idi;

2. 1935-ci ildə gizli əksinqilabi millətçi təşkilatın üzvü idi və onun rəh­
bər tərkibi ilə ləşkilaıi əlaqə saxlayırdı;

3. Az.K(b)P MK katibi M.C.Bağırova qarşı terror aktları hazırlayan ter­
rorist qrupun üzvü idi;

4. Terrorçu idi. Bağırova qarşı terrorçu aktı fiziki cəhətdən yerinə ye­
tirmək üçün razılıq vermiş və onun hazırlanmasında praktiki iş aparmışdır. 
(İşdə 1954-cü il aprelin 9-da M.C.Bağırovla aparılan istintaq zamanı onun 
verdiyi ifadədən çıxarış vardır. Burada müttəhim Bağırov ona qarşı hansısa 
terror aktının olmasını qəti rədd edir).

1937-ci il oktyabrın 5-də Sumbatov-Topuridze tərəfindən ittiham qərarı 
təsdiq olunmuşdur.

1937-ci il oktyabrın 11-də SSRİ Ali Məhkəməsi Hərbi Kollegiyasının 
(Matuleviç, Zaryanov, Jiqur) hazırlıq iclasının protokolu yazılmışdır. İşə 
bağlı məhkəmə iclasında, müdafıəçisiz, ittihamçısız və şahidsiz baxılması 
qərara alınmışdır.

1937-ci il oktyabrın 12-də saat 17:45 dəqiqədə bağlı məhkəmə iclası 
keçirilmişdir. İbrahim Eminbəyli günahkar olduğunu boynuna almışdır. 
Son sözdə bağışlanmasını və cəzasının yüngülləşdirilməsini xahiş etmişdi. 
İclas saat 18-də başa çatmışdır. Elə həmin gün Eminbəyli ən ağır cəzaya 
-güllələnməyə məhkum edilmişdir. İşdə onun 1937-ci il oktyabrın 13-də 
Bakı şəhərində güllələnməsi haqqında arayış vardır. Hökmün yerinə yeti­
rilməsi haqqında akt XDİK-in birinci Xüsusi şöbəsinin Xüsusi arxivində 
(VIII cild, səh.33) saxlanılır.

İ.Eminbəylinin həyat yoldaşı Firuzə Məmmədtağı qızı Eminbəyli isə 
1937-ci ildə həbs edilmiş və xalq düşməninin ailə üzvü kimi sürgün olun­
muşdur. Sürgündən 1946-cı ildə qayıtmışdır.

1954-cü il iyulun 2-də İ.Eminbəylinin oğlu Yavuz Eminbəyli atasının 
işinə yenidən baxılması xahişi ilə SSRİ Nazirlər Sovetinin sədri Malenko- 
vun adına ərizə ilə müraciət etmişdir.

1955-ci il dekabrın 10-da SSRİ Ali Məhkəməsi hərbi Kollegiyasının 
qərarına görə İ.Eminbəylinin işi ilə əlaqədar 1937-ci il oktyabrın 12-də 
SSRİ Ali Məhkəməsi hərbi kollegiyasının çıxardığı hökm ləğv edilmiş və 
cinayət tərkibi olmadığına görə iş xətin olunmuşdur.
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HÜSEYNƏLİ SÜLEYMAN OĞLU BİLƏNDƏRLİ 
İstintaq işi Xs 12493

1937-ci il yanvarın 26-da 12493 nömrəli iş üzrə ittiham olunan müttə­
himlərdən B.N.Tixomirovun («ADU-nun müəllimi Hüseynəli Biləndərlıni 
əksinqilabi trotskiçİ təşkilata mən cəlb ctmişəmn), Rzaqulu Məmmədovun 
(«Hüseynəli Biləndərli hələ 1927-ci ildən əksinqilabi trotskiçİ mövqedə 
dururdu. O, gizli əksinqilabçı trotskiçidira) və şahid Mirzə Cabbar Məm­
mədovun («1929-1932-ci illər ərzində Hüseynəli Biləndərli məni əksinqi­
labi millətçi istiqamətində hazırlamışdır. Bu zaman o deyirdi ki, Bakıda 
Sovet hökumətini devirmək vəzifəsini qarşısına qoyan əksinqilabi təşkilat 
fəaliyyət göstərini) verdikləri ifadələr əsasında 1905-ci ildə -- Qazax ra­
yonunun Qıraq-Kəsəmənli kəndində anadan olmuş tarixçi, Partiya Tarixi 
İnstitutunun baş elmi işçisi, ADU-nun tarix müəllimi Hüseynəli Süleyman 
oğlu Biləndərli həbs edilmiş və Azərbaycan SSR CM-nin 72/73-cü mad­
dələri üzrə cinayət məsuliyyətinə cəlb edilmişdir. 1937-ci il yanvarın 31- 
də Hüseynəli Biləndərli «əksinqilabi trotskiçİ, müsavatçı və xalq düşməni 
kimi ÜİK(b)P sıralarından xaric edilmişdir.

H.Biləndərli barəsində həbs tədbirinin müddəti iki dəfə uzadılmış və 
12493 nömrəli iş üzrə ittiham olunan digər müttəhimlərdən daha çox din­
dirilmişdir (22 dəfə). Onun işi üzrə aparılan istintaqda o qədər çox ad və 
familiya çəkilmiş, yeni «faktlar» və hadisələr baxımından müstəntiq üçün 
o qədər «uğurlu» olmuşdur ki, müstəntiq Şer (sonradan özü də xalq düş­
məni kimi həbs olunmuşdur) 01.07.1937-ci il tarixdə qərar çıxarmışdır: 
«H.Biləndərlinin ittihamı üzrə bütün istintaq materiallarını 12493 nömrəli 
qruplaşdırılmış xüsusi işdən 13829 nömrəli müstəqil iş kimi ayırmaq olam.

28 yanvar 1937-ci il, birinci istintaq. Müstəntiq: uİstintaqa məlumdur 
ki, siz əksinqilabi trotskiçİ təşkilatın üzüsünüz. Əksinqilabi işdə iştirakınız 
haqqında danışmağınızı tövsiyə edirikn. Cavab: «Mən heç bir əksinqilabi 
işdə iştirak etməmişəm və əksinqilabçı trotskiçilərlə həmrəy olmamışamn. 
Müstəntiq: «Siz istintaqa müqavimət xəttində durursunuz, bir daha xatır­
ladırıq ki, istintaqın sizin əksinqilabi fəaliyyətiniz haqqında kifayət qədər 
məlumatı vardır. Səmimi və ətraflı ifadə verməyinizi təklif edirikn. Cavab: 
«Təkrar edirəm ki, mən heç vaxt əksinqilabi fəaliyyətdə iştirak etməmişəm 
və əksinqilabçılarla həmrəy olmamışamn. Müstəntiq: «Əksinqilabçı tro- 
tskiçilərdən şəxsən daha kimləri tanıyırsınız?». Cavab: «Mənim əmim 
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Məmmədəli Biləndərzadə həbs olunmuşdur, lakin nə üçün həbs olunduğu 
mənə məlum deyib). Müstəntiq: «Trotskiçilərdən kimlərlə siz əksinqila­
bi trotskist xarakterli söhbətlər aparmısınız?». Cavab: «Mənim heç kəslə 
əksinqilabi trotskist xarakterli söhbətlərim olmayıbw. Müstəntiq: «Bu düz 
deyil. İstintaqa məlumdur ki, trotskiçilərlə sizin əksinqilabi trotskist xa­
rakterli söhbətləriniz olub. İstintaqa onlar haqqında danışmağı təklif edi- 
rik». Cavab: «Deyilənləri rədd edirəm və öz ifadəmin üstündə dururamu. 
Müstəntiq: «Siz istintaqa səmimi cavablar vermirsiniz və əksinqilabi işini­
zi. sizə məlum olan trotskiçilərin əksinqilabi fəaliyyətini gizlətmək məqsə­
dilə istintaqa müqavimət göstərirsiniz. İstintaq bir daha xatırladır ki, sizin 
əksinqilabi fəaliyyətdə iştirakınız haqqında onun məlumatı vardır. Buna 
görə də hər şeyi açıqca boynunuza almağı təkid edir».

Oxucu əmin ola bilər ki, 12493 nömrəli istintaq işini aparan müstən­
tiqlərin ilk dindirmədən başlayaraq müttəhimləri çaşdıran standart suallar 
yığmı var idi. Sonra onlar müttəhimi tək otaqda saxlayır, bir neçə gün onu 
narahat etməyərək öz fikirləri ilə yalqız qoyurdular.

4 fevral 1937-ci il, ikinci istintaq. Müstəntiq: «Sizə məlum olan əksinqi­
labi trotskiçilərdən kimləri xatırlayırsınız?)!. Cavab: «Qəzetdə oxuduğum 
professor Tixomirovdan başqa əksinqilabi trotskiçilərdən daha heç kəsi ta- 
nımıramw. Müstəntiq: «Trotskizmə ilk dəfə nə vaxt qoşulmusunuz?». Ca­
vab: «Mən heç vaxt əksinqilabi trolskiçi görüşlərə qoşulmamışam və qo­
şulmuram)). Müstəntiq: «Bəs əksinqilabi millətçi mövqelərdə də heç vaxt 
durmamısmız?». Cavab: «Mən heç vaxt əksinqilabi millətçi mövqelərdə 
durmamışam». Müstəntiq: «Məmmədov Mirzə Cabbarı tamyırsınızmı? 
Siz onun 22.11.1936-cı il tarixdə verdiyi ifadələrlə ifşa olunursunuz)). 
Cavab: «Rədd edirəm. Məmmədov mənim haqqımda yalan ifadələr ver­
mişdin). Müstəntiq: «Siz tamamilə dolaşmısınız və boş-boş danışırsınız. 
Bu, necə olur - sizi əksinqilabçı kimi ifşa edirlər? Deyirsiniz ki, o, sizi 
bununla əksinqilabi millətçi təşkilata cəlb edir?» Cavab: «0, yalan ifadələ­
rilə məni əksinqilabçı kimi təsvir etmək istəyin). Müstəntiq: «İstintaq si­
zin əksinqilabi təşkilata məxsusluğunuz haqqında kifayət qədər məlumata 
malikdir, buna görə də müqaviməti dayandırmağı və düz danışmağı təklif 
edirn. Cavab: «Mən öz ifadələrimi təsdiq edirəm». Müstəntiq: «Rzaqulu 
Mövsümovu tamyırsınızmı?)). Cavab: «1927-ci ildən tanıyıram)). Müstən­
tiq: «İstintaqa məlumdur ki, siz 1927-ci ildən fəal, ikiüzlü trotskiçisinizn. 
Cavab: «Xcyr, mən bunu boynuma almıram*. Müstəntiq: (Mövsümovun
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26.10.1936-cı il tarixdə verdiyi ifadəsini oxuyur.) «Siz trotskiçisiniz, bu 
zaman ÜİK(b)P-nin siyasətinə böhtan alaraq «sübul etmişsinizn ki, trot- 
skiçilər fəhlə sinfinin mənafeyini müdafiə edirlər. Siz indi də əksinqilabi 
trotskizmə məxsusluğunuzu rədd edəcəksiniz?)). Cavab: «Bəli. mən bunu 
rədd edirəm. Heç vaxt əksinqilabi trolskiçi olmamışam və Mövsümovun 
ifadələri yalandır. Heç vaxt əksinqilabçı olmamışam və heç bir əksinqilabı 
təşkilata qoşulmamışam».

14 fevral 1937-ci il, üçüncü istintaq. Müstəntiq: «Əksinqilabi trolskiçi 
təşkilatın üzvü olduğunuzu etiraf edirsinizmi?» Cavab: «Xeyr, mən bunu 
rədd edirəm. Heç vaxt əksinqilabi trotskiçi təşkilatın üzvü olmamışam və 
əksinqilabi trotskiçi görüşlərlə şərik deyiləm. (Biləndərli Rzaqulu Məmmə­
dovla üzləşdirilərkən onun ünvanına deyilən bütün sözləri rədd etmişdir).

1937-ci il fevralın 19-da dördüncü istintaqda H.Biləndərli əksinqilabi 
təşkilata məxsusluğunu yenidən inkar edir. Mirzə Məmmədovla üzləşərkən 
o, Məmmədovun bütün ifadələrini tamamilə rədd edir. Sonra müstəntiq 
soruşur: «Bəs əksinqilabi trotskiçi İmaməli Axundovu tamyırsınızmı?)). 
Cavab: «İmaməli Axundovu xatırlamıram. O. mənə tanış deyil». Müstən­
tiq: «Axundovun 16.09.1936-cı il tarixdə yazdığı ifadəsindən görünür ki. 
siz 1927-ci ildə əksinqilabi trotskist platformanın oxunuşunda və əminiz 
Biləndərzadənin evində platformanın əksinqilabi mövqeyinin müzakirə­
sində fəal iştirak etmisinizn. Cavab: «Hər şeyi inkar edirəm. Xeyrin.

20-21 fevral 1937-ci il, beşinci istintaq. Müstəntiq: «Siz əksinqilabi fəa­
liyyətiniz haqqında səmimi ifadə vennək (ikıindəsinizmi?». Cavab: «Mə- 
nim ifadələrim səmimidir - əvvəl verdiyim ifadələri də ləsdiq cdirəmn. 
Müstəntiq: «1927-ci ildən həbs olunan günədək fəal əksinqilabi trolskiçi 
olduğunuzu etiraf edirsinizmi?». Cavab: «lnkar edirəm!)) Müstəntiq: «SİZƏ 
Tixomirovun 19.12.1936-ci il tarixli ifadəsini oxuyuruqn. Cavab: «Tixo- 
mirov mənim üçün şəksiz-şübhəsiz nüfuzlu bir adam idi, lakin onun ifadə­
sini mən inkar edirəm».

1937-ci il fevralın 22-dən, altıncı istintaqdan başlayaraq H.Biləndərli 
daha «ürəyiaçıq və səmimin oldu və istintaq müstəntiqlərin qurduğu xət­
lə getdi. Biləndərli göstərirdi: «Tixoınirovla mənim əksinqilabi söhbətlə­
rim olmayıb, lakin etiraf edirəm ki, Tixomirov kimi mən də elmi cəbhədə 
ÜİK(b)P xəttinə qiymət verilməsində əksinqilabi trotskiçi mövqelərdə du­
rurdum. Rusiyada təhkimçilik hüququ barədə məsələ üzrə marksizm-leni­
nizm müddəalarını təftiş etməyə təşəbbüs göstərirdinin.
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25-26 fevral 1937-ci il, yeddinci istintaq. Müstəntiq: «Sizə əksinqilabi 
trotskiçi fəaliyyətdə iştirakınız barədə ətraflı və düzgün ifadə vermək təklif 
edilim. Cavab: «Mənim əksinqilabi fəaliyyətdə heç bir iştirakım olmayıb». 
Müstəntiq: «Pantürkist əhvali-ruhiyyəli şəxslərdən kimləri tanıyırsınız?». 
Cavab: «Xuluflunu. Çobanzadəni, Qubaydullini». Müstəntiq: «Siz adlan 
çəkilən şəxslər tərəfindən əksinqilabi ruhda hazırlanmısınızrm?» Cavab: 
«Bəli, mən etiraf edirəm ki, Xuluflu və Tixomirov tərəfindən əksinqilabi 
istiqamətdə hazırlanmışam».

27 fevral 1937-ci il, səkkizinci istintaq: Müstəntiq: «Siz son dəqiqəyə­
dək düşmənçi əksinqilabi mövqedə durursunuz və tərksilah edilmək istə­
mirsiniz. İstintaq xəbərdarlıq edir ki, sizin fəal əksinqilabi fəaliyyətinizi 
ifşa edən kifayət qədər məlumata malikdir. Buna görə də istintaq düzgün 
ifadələr verməyinizi təkid edim. Cavab: «Etiraf edirəm ki, bu günə qədər 
mən yalan ifadələrlə istintaqı yanlış yola aparmağa çalışırdım. Boynuma 
alıram ki, 1927-ci ildən əksinqilabi trotskiçiyəm, əmim Məmmədəli Bilən- 
dərzadə və İmaməli Axundov tərəfindən əksinqilabi ruhda hazırlanmışam, 
onlarla əksinqilabi trotskist söhbətlərdə iştirak etmişəm. 1928-ci ildə mən 
pedaqoq Mirzə Cabbar Məmmədov tərəfindən əksinqilabi millətçi-müsa­
vatçı istiqamətdə hazırlanmışam. 1931-ci ildə partiya sıralarına daxil ol­
muşam, bununla belə əksinqilabi millətçi mövqeyimi saxlamaqda davam 
etmişəm».

28 fevral 1937-ci il, doqquzuncu istintaq. H.Biləndərli M.C.Məmmo- 
dovla birlikdə özünü tamam «ifşa edirw. 1937-ci il martın 2-də onuncu 
istintaqda İmaməli Axundovu, 1937-ci il martın 3-də on birinci istintaqda 
Baba Əsgərovu, Tixomirovu, Eminbəylini «ifşa edim.

Sağlam düşüncə nöqteyi-nəzərindən H.Biləndərlinin «ifşası» tamam 
primitiv xarakter daşıyır, lakin əvvəlcədən hazırlanmış qurğunun yerinə 
yetirilməsi baxımından istintaq üçün belə ifadələr düzü, göydəndüşmə idi. 
Lakin görün, o vaxt müttəhimin düşmən fəaliyyətinə ciddi sübut əvəzinə 
necə mənasız fikirlər əsas götürülürdü. 1937-ci il martın 4-də on ikinci 
istintaqda H.Biləndərli professor Tixomirov haqqında ifadə verərək demiş­
dir: «Tixomirov tələbələr arasında Stalinin, Kirovun və Jdanovun mətbu­
atda dərc olunan yeni tarix və SSRİ xalqlarının tarixi üzrə konspektlərin- 
dən qeydlərin əhəmiyyəti və Pokrovskinin tarix üzrə dərsliyinin tənqidi 
haqqında izahat işi aparmamışdır. Tixomirov «xalqçılar- marksizmin qəd­
dar düşməqiəridim müddəası əleyhinə etiraz etmişdir. 1937-ci il martın 
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5-də on üçüncü istintaqda müttəhim bildirmişdir: «Fərdi terrorun tərəfində 
olduğumu etiraf edirəms. Doğrudan da. istintaq aparatının böyük nailiyyə­
ti bax budur!

16 mart 1937-ci il, on dördüncü istintaq. H.Biləndərli Tixomirov, Ço­
banzadə, Zeynallı, Ağamir Məmmədov və Xulufiu haqqında «ifşaedici« 
ifadələr vermişdir. 1937-ci il martın 20-də on beşinci istintaqda müstən­
tiqin: «Terrorist ruhda kim tərəfindən hazırlanmısınız?» sualına H.Bilən­
dərli belə cavab vermişdir: ((Tixomirov tərəfindəmi. Bu lap sayıqlamadır! 
1937-ci il martın 31-də on altıncı istintaqda müttəhim bildirmişdir ki, o. 
((tələbələrin trotskist xarakterli səhvlərini ört-basdır etmişdim. 1937-ci il 
aprelin 21-də on yeddinci istintaqda müttəhim özünün ((praktiki əksinqila­
bi fəaliyyəti haqqından ifadə verməyi davam etdirmişdir. 1937-ci il mayın 
17-də on səkkizinci istintaqda müstəntiq H.Biləndərlidən əksinqilabçı tro- 
tskiçilərin adlarını çəkməyi (!) tələb etmişdir. Dörd gün çəkən (20-23 may 
1937-ci il) on doqquzuncu istintaqda müstəntiq soruşmuşdur: ((İstintaqa 
əksinqilabi fəaliyyətdə iştirakınız və əksinqilabçı elementlərlə əlaqəniz 
barədə danışımı. Cavab: «Xuluflu, Əzim Dadaşov, Çobanzadə. Əli Nazim. 
Zeynallı, Məmməd Bayramov, Rəhim Həsənov. Qulam Bağırov. Söhbət 
Sumbatzadə, Qubaydullin. Həsən İmanov qatı əksinqilabçı millətçi pan- 
türkistdirlərw. Müstəntiq: «Siz Azərbaycanda əksinqilabi millətçi təşkilatın 
üzvü olduğunuzu etiraf edirsinizmi?». Cavab: «Bəli, etiraf edirəm ki. mən 
Azərbaycanda əksinqilabi millətçi təşkilatın üzvüyəm. Təşkilatın məqsədi 
Azərbaycanda Lenin-Stalin siyasətinə qarşı mübarizə aparmaq və Sovet 
hökumətinin milli siyasətinə əksinqilabi böhtanlar yaymaq yolu ilə azər­
baycanlı gənclər arasında bu mübarizə üçün kadrlar tərbiyə etmək idi. Təş­
kilatın son məqsədi isə Azərbaycanın Sovet İttifaqından ayrılması və onun 
Türkiyəyə birləşməsi idin. Müstəntiq: «Bu əksinqilabi təşkilatın rəhbəri 
kim idi?». Cavab: «0zvü olduğum bu təşkilatın rəhbəri Ruhulla Axundov, 
Xulufiu, Zeynallı, Çobanzadə idi». Müstəntiq: «Bu əksinqilabi təşkilata 
kim tərəfindən cəlb edilmişdiniz'?». Cavab: «Milli məsələdə mənim tərəd­
düd etdiyimi bilən Vəli Xulufiu 1930-cu ildə məni əksinqilabi millətçi təş­
kilata cəlb etmişdir. Vəli Xulufiunun vasitəsilə mən əksinqilabı təşkilatın 
digər üzvləri ilə əlaqəyə girdim».

İyirminci istintaq üç gün (25-27 may 1937-cİ il) çəkmişdir. Biləndərli 
yenidən təkrar etmişdir ki, müsavatçılar və trotskiçilərlə bir blokda əlaqədə 
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olan əksinqilabi millətçi təşkilatın üzvüdür. İyirmi birinci istintaqda (10 
iyun 1937-ci il) müstəntiq onun əksinqilabi millətçi təşkilata cəlb edilməsi, 
üzvü olması haqqında ifadəsini təsdiq etməyi yenidən tələb edir.

Nəhayət, 1937-ci il iyunun 16-da iyirmi ikinci istintaqda əksinqilabi 
təşkilata cəlb edilmək metodları haqqında yenidən sorğu-sual aparılmışdır.

Biləndərlinin işinə onu ifşa edən digər müttəhimlərin də ifadələri ti­
kilmişdir. Üç dəfə üzləşmə olmuşdur. 1937-ci il iyulun 4-də H.Biləndərlı 
Azərbaycan SSR CM-nin 17/70-ci maddəsi üzrə (ÜİK(b)P-yə qarşı müba­
rizdə terror tətbiq etmək mövqeyində durmuşdur) əlavə ittiham olunmuş­
dur.

1937-ci il avqustun 7-də H.Biləndərlinin istintaq işinin başa çatması 
haqqında protokol tərtib edilmişdir. 1937-ci il avqustun 25-də ittiham qə­
rarı quraşdırılıb yazıldı.

1937-ci il oktyabrın 10-da SSRİ Ali Məhkəməsi hərbi Kollegiyası Səy­
yar sessiyasının (Matuleviç, Zaryanov, Jiqur) hazırlıq iclasının protokolu 
tərtib edildi: Hüseynəli Süleyman oğlu Biləndərlinin işi Azərbaycan SSR 
CM-nin 70 və 73-cü maddələri üzrə məhkəməyə verilməli. İşə bağlı məh­
kəmə iclasında, müdafıəçisiz, ittihamçısız və şahidlərsiz baxılmalı.

1937-ci il oktyabrın 11-də SSRİ Ali Məhkəməsi hərbi Kollegiyasının 
bağh məhkəmə iclası keçirildi. İclas saat 13:40 dəqiqədə başlandı. Müt­
təhim H.Biləndərli özünün günahkar olduğunu boynuna aldı. Son sözdə 
günahının yüngülləşdirilməsinin xahiş etdi. İclas saat 13:55 dəqiqədə başa 
çatdı. (Buna bax: 10 ay istintaq getmişdir, neçə yüz kağız vərəqi müxtəlif 
yazılarla doldurulmuşdur, uzun sürən 22 dindirmə prosesi keçirilmişdir, 
çoxlu adamların ittiham olunması üçün xeyli material toplanmışdır, belə 
«güclü xalq düşmənininn məhkəməsi isə cəmi 15 dəqiqə çəkmişdir!)

1937-ci il oktyabrın 11-də Hüseynəli Süleyman oğlu Biləndərli ən ağır 
cəzaya - güllələnməyə məhkum olunmuşdur. Hökm həmin dəqiqə, dərhal 
yerinə yetirilmişdir.

SSRİ Ali Məhkəməsi hərbi Kollegiyasının 20 oktyabr 1956-cı il tarixli 
qərarına görə H.Biləndərlinin işinə yenidən baxılmış və SSRİ Ali Məh­
kəməsi hərbi Kollegiyasının 1937-ci il oktyabrın 11-də çıxardığı hökm 
ləğv olunmuş, cinayət tərkibi olmadığına görə iş xətm edilmişdir.
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MİKAYIL NAMAZ OĞLU HÜSEYNOV
İstintaq işi Ni' 12493-99

1937-ci il yanvarın 29-da M.C.Bağırovun sədrliyi ilə Azərbaycan K(b) 
P MK bürosunun iclası keçirilmişdir. İclasın protokolundan çıxarışda (Nlı 
180) deyilirdi: «Azərbaycan K(b)P MK-nın partiya təbliğatı, təşviqatı və 
mətbuatı şöbəsinin müdiri Mikayıl Namaz oğlu Hüseynovun 1923-1924- 
cü illərdə trotskiçi meylləri haqqında Azərbaycan K(b)P MK-ya daxıl olan 
materiallarla əlaqədar o, tutduğu vəzifədən və partiya sıralarından xaric 
edilsin, Azərbaycan K(b)P MK plenumu üzvlərinin tərkibindən çıxarılsın 
O, habelə respublika təbliğatçıları kursunun müdiri, marksizm-leninizm 
institutunda və təbliğatçılar məktəbində müəllimlik vəzifələrindən götü- 
rülsünw.

Arayış elə həmin gün Azərbaycan SSR XDİK DTİ-nin müstəntiqi Şer 
tərəfindən tərtib edilmişdir: «l900-cü ildə Gəncə şəhərində anadan olmuş, 
Azərbaycan K(b)P MK-nın məsul işçisi Mikayıl Namaz oğlu Hüseynov 
Çiçikalovun verdiyi İfadələrə əsasən ifşa olunmuşdur. («Mikayıl Hüsey­
nov Həsənbəyovun evində əksinqilabi millətçi məsələləri müzakirə edirdi. 
Bunu mənə Tixomirovun dəstəsindən olan əksinqilabi təşkilatın üzvü Baba 
Əsgərov danışmışdın*). Deyilənlərə əsasən M.N.Hüscynov həbs olunma­
lı və Azərbaycan SSR CM-nin 72/73-cü maddələri üzrə cinayət məsuliy­
yətinə cəlb edilməlidirn. Beləliklə, 12493 nömrəli istintaq işi üzrə 99-cıı 
müttəhim - Mikayıl Namaz oğlu Hüseynov da cəmiyyətdən bu cür təcrid 
olundu. 1923-1924-cü illərdə M.Hüseynovun trotskiçi görüşləri haqqında 
bir «xeyirxah» şəxs məlumat vermişdi. sonra Tixomirovun dəstəsinə daxil 
olan Baba Əsgərovdan Çiçikalov öyrənmişdi ki, o, Həsənbəyovun evinə 
«gedirmiş». Bir sözlə, kimsə, haradasa, nəyisə demişdi. Bununla da repres­
siya dövrünün növbəti qurbanı belə aradan götürülmüşdür.

Elə həmin gün 1937-ci il yanvarın 29-da Mikayıl Hüseynov ııəksinqi- 
labi millətçi təşkilatın üzvü olub, mövcud quruluşun əleyhinə mübarizə 
vasitəsi kimi silahlı üsyan və ÜIK(b)P və Sovet hökuməti rəhbərlərinə qar­
şı terrorçu aktların tətbiqi mövqelərində durmuşdum ittihamı üzrə həbs 
edilmişdir.

Necə deyərlər, təki canh insan olsun, onun ittihamı və aradan götürül­
məsi üçün maddələr tapmaq asandır. Oxucu Mikayıl Hüseynovun nə qədər 
boş, mənasız, cəfəng ittihamlarla yükləndiyinin bir daha şahidi olur.
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5 fevral 1937-ci il, birinci istintaq... Həmişə olduğu kimi, müstəntiq 
yenə də standart suallarla M.Hüseynovu dindirməyə başlayır: «İstintaqa 
məlumdur ki, siz əksinqilabi millətçi təşkilatın üzvüsünüz. Bunu etiraf 
edirsinizmi?». Cavab: «Mən heç bir əksinqilabi millətçi təşkilatın üzvü 
deyiləm». Müstəntiq: «İstintaq sizdən düz danışmağı tələb edir». Cavab: 
«Mən qəti deyirəm ki, əksinqilabi millətçi təşkilatın üzvü olmamışam. 
1921-ci ildən ÜİK(b)P-nin üzvüyəm». Müstəntiq: «Əksinqilabi əhval-ru­
hiyyəli şəxslərin konkret olaraq adlarını söyləyin». Hüseynov ədliyyə 
orqanının işçisi Qəmbər Sadıxovun adını çəkir.

1937-ci il fevralın 19-20-də, ikinci istintaqda Hüseynov Qəmbər Sa- 
dıxovla bağlı dindirilir. Onun cavablarından biri belə olmuşdur: «1932-ci 
ilin sonları, yaxud 1933-cü ildə Sadıxovla sosializm quruculuğunun bəzi 
məsələləri ilə bağlı söhbətlərimizdə bir sıra suallar meydana çıxırdı: si­
niflər, dövlətlərlə bağlı, fiziki və əqli əmək arasında ziddiyyətin aradan 
qaldırılması, şəhərlə kənd arasındakı fərqlərlə bağlı və s. Sadıxov SSRİ-də 
sosializm quruculuğuna şübhə ilə yanaşırdın. Bu zaman müstəntiq Şer Hü­
seynova demişdir: «Bir halda ki siz Qəmbər Sadıxovu vaxtında ifşa etmə­
misiniz, deməli, özünüz də onun fıkriylə həmrəy olmusunuz və əksinqilabi 
millətçi mövqedə durmusunuzln (Daha nə deyəsən: daşdan keçən məntiq­
dir! -Z.B.).

Bundan sonra Mikayıl Hüseynov dörd ay dindirilməmiş və təkadamlıq 
kamerada saxlanmışdır. Lakin buna səbəb başqa idi. Bir dəqiqə də olsun 
dayanmayan ölüm konveyerini işlətmək üçün müstəntiqlər çatışmırdı.

1937-ci il iyunun 25-də üçüncü istintaqda müstəntiq yenə də müttə­
himə Qəmbər Sadıxovla bağh suallar verməyə başlayır. Hüseynovun 
sözləri: ((Əksinqilabi göstərişlərə istinadən o, Gürcüstan və Ermənistanla 
bağlı zərərli və yanlış müqayisələr edir, Azərbaycanda mədəniyyət və in­
cəsənətin inkişafına lazımi qiymət vermirdi. Kommunist Partiyasmın milli 
siyasətinə əksinqilabi böhtanlar atırdın. (Baxın, Sadıxov necə adam imiş: 
Azərbaycanın yazıq vəziyyətini hələ 50 il əvvəldən görürdü! - Z.B.).

28 iyun 1937-ci il, dördüncü istintaq. Müstəntiq: ((Əksinqilabçı millət­
çilərdən daha kimləri tanıyırsmız?» Cavab: «Şair Müşfiqi, ADU-nun rek­
toru Həsənbəyovu, Azərbaycan dram teatrının direktoru Triniçi, SSRİ EA 
Azərbaycan filialının sədr müavini Ruhulla Axundovu, Azəməşrin direk­
toru Əsəd Axundovu, Masalhdakı MTS-in siyasi şöbəsinin rəisi Salman 
Əsgərovu». Sonra Müşfiqin «əksinqilabi millətçiliyinin əsaslandıran boş, 
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mənasız, uydurma ifadələr verilir: «Qranat» Moskva ensiklopediyasında 
Füzulinin kürd şairi kimi verilməsi onu çox hiddətləndirmişdi. S.M.Əfən- 
diyev də buna öz qəti etirazını bildirmişdi və Yazıçılar İttifaqının sədri S. 
Şamilova aşağıdakı məzmunda məktub yazmışdı: «Yoldaş Şamilov! «Qra- 
nat» ensiklopediyası redaksiyası Füzulinin kürd yazıçısı olduğunu düzgün 
yazmamışdır. Siz buna qarşı mütləq etirazınızı bildirməlisiniz!)) Məktub 
Sultan Məcid Əfəndiyev tərəfindən Azərbaycan dilində yazılmışdır və ha­
zırda Azərbaycan K(b)P MK-dadır».

Yazıq Sultan Məcid! O, artıq təkadamlıq kamerada idi və özünə nə vaxt 
divan tutulacağım gözləyirdi. Çünki sonradan həbs edilmiş müstəntiqlərin 
ifadələrindən aydın olmuşdur ki, ona başqalarına nisbətən daha çox, xüsu­
silə amansızcasına işgəncələr verilmişdir!

Müstəntiq Mikayıl Hüseynovun sözlərini dərhal tutmuş və soruşmuş­
du: «S.M.Əfəndiyevin əksinqilabi millətçi görüşləri haqqında sizə daha nə 
məlumdur?». Cavab: «Sultan Məcid Əfəndiyev Azərbaycan K(b>P MK- 
nın sədri olarkən Ə.Qarayevin «Azərbaycan K(b)P tarixi haqqından və 
Mirzədavud Hüseynovun «Müsavat partiyası keçmişdə və indi» kitabla­
rına rəy verilməsi və Ə.Qarayevin, M.D.Hüseynovun trotskiçi və əksinqi­
labi millətçi səhvlərilə bağlı məsələlər geniş müzakirə edilmişdi. Lakin o, 
Azərbaycan K(b)P MK-nın bu mühüm tapşırığına formal yanaşmış, mü­
zakirələrdə və komissiyanın çıxardığı nəticələrdə fəallıq göstərməmişdim. 
(Oxucu! Nəticəni özün çıxart! - Z.B.).

1937-ci il iyulun l-də beşinci istintaqda M.Hüseynov Azərbaycan di­
lində əksinqilabi millətçi mühazirələr oxuyan «əksinqilabçı millətçin Ba- 
labəy Həsonbəyov haqqında ifadə vermişdir.

Sonra müstəntiqə «xalq düşmənin M.Hüseynovun ifşa olunmasında 
lənglik etdiyini xatırlatmışlar. 1937-ci I iyulun 15-də altıncı istintaqda 
müstəntiq müttəhimdən soruşur: «Azərbaycanda əksinqilabi millətçi təşki­
latın üzvü olduğunuzu etiraf edirsinizmi?» Cavab: «Qəti şəkildə bildirirəm 
ki, Azərbaycanda əksinqilabi millətçi təşkilatın üzvü deyiləm və heç vaxt 
olmamışamn.

Müstəntiq bu istintaq işi üzrə həbs edilmiş müttəhimlərdən Əli Kərimo­
vun və Həsən Səfərovun ifadələrini M.Hüseynova oxuyur. Lakin o, yenə 
də əksinqilabi millətçi təşkilata məxsusluğunu qəli rədd edir.

1937-ci il iyulun 17-də yeddinci istintaqda M.Hüseynov müstəntiqin 
zorla onun boynuna qoyduğu bütün faktları qəti şəkildə inkar edir. Onun 
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((əksinqilabi inadkarlığtnın görən müstəntiq deyir: «Siz istintaqa müqa­
vimət göstərirsiniz. Düz danışmağı və günahınızı etiraf etmənizi məsləhət 
görürük. Əks təqdirdə istintaq ifşa olunmağınız üçün digər metodlardan 
istifadə edəcəkdim.

Bununla da ifşaedici metodun, yəni istintaqın üç nömrəli metodunun 
tətbiqinə başlandı.

Mikayıl Hüseynovu amansızcasına döyür, ağır işgəncələr verirdilər. O 
bu cür rəftarı təsəvvürünə belə gətirmirdi, yatsaydı yuxusuna da girməzdi!

(İfşaedici amansız metodun tətbiqi nəticəsində isə M.Hüseynov 1937- 
ci il iyulun 22-də Sumbatov-Topuridzeyə aşağıdakı məzmunda ərizə ilə 
müraciət etməyə məcbur olur: ((İstintaqa müqaviməti dayandırmağı qə­
rara aldım. Mən həqiqətən əksinqilabi millətçi təşkilatın üzvüyəm, onun 
tərkibi, praktiki əksinqilabi fəaliyyəti, təşkilata cəlb edilənlər, Azərbayca­
nın rayonlarında, xüsusilə Nuxada, Gəncədə və Qubada aparılan əksinqi­
labi işlər, digər respublikalardakı və xaricdəki təşkilatlarla olan əlaqələr 
haqqında məlumatım vardır. İlk dəfə mən 1935-ci ildə Ruhulla Axundov 
tərəfindən hazırlanmışam və onun rəhbərlik etdiyi təşkilata cəlb olunmu­
şam. O, mənə tərcümə və redaktə sahəsində xüsusi tapşırıqlar verirdi)).

Əlbəttə ki, M.Hüseynov bu ərizəni kütbeyin müstəntiqin diktəsilə yaz­
mışdır. Əks təqdirdə «tərcümə və redaktə sahəsində nə kimi xüsusi tapşı- 
rıq» ola bilər? Doğrudan da, lap uydurmadır!

Beləliklə, başlandı! Səkkizinci istintaq üç gün - 1937-ci il iyulun 28- 
dən 30-dək fasiləsiz davam etdi. Müstəntiqlər Hüseynovdan özləri üçün 
«qiymətli» ifadələr almağa başladılar. Bu «qiymətli» ifadələr istintaq işi­
nin 35-36-cı vərəqlərində öz əksini tapmışdır. M.Hüseynov 12493 nömrəli 
iş üzrə istintaq olunan 88 şəxsin familiyalarını söyləmişdir.

M.Hüseynov hər şeyi «etiraf etmişdir»: «Mənə nə qədər ağır olsa da 
deməliyəm ki, bizim əksinqilabi təşkilatımız quldur dəstəsini xatırladırdı. 
Sovet Azərbaycanını imperialist dövlətlərinin müstəmləkəsinə çevirmək 
üçün əlindən gələni edirdin. Müstəntiq: «Siz hansı təşkilat haqqında da­
nışırsınız və o vaxt təşkilata kim tərəfindən cəlb olunmuşunuz?)). Cavab: 
«Mən əksinqilabi ((Azərbaycan milli partiyasın (Azərbaycan milli fırqəsi) 
haqqında danışıram. Ora məni 1929-cu ildə Azərbaycan K(b)P MK-nın 
keçmiş üzvü Ruhulla Axundov cəlb etmişdim. Azərbaycan Milli Partiya­
sı (AMP) 1929-cu ildə yaradılmışdır. Ruhulla Axundov AMP-nin rəhbər 
mərkəzinin tərkibindəki şəxslərin adlarını mənə söyləmişdi: Mirzədavud 
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Hüseynov, Teymur Əliyev, Əliheydər Qarayev, Soltan Məcid Əfəndiyev, 
Dadaş Bünyadzadə, Qəzənfər Musabəyov. Həmid Sultanov. Həbib Cəbi- 
yev və R.Axundov.

Ruhulla Axundovun sözlərinə görə Azərbaycan Milli Partiyasının və­
zifələri aşağıdakılardan ibarət idi:

1. Kapitalist ölkələri tərəfindən SSRİ-yə qarşı müdaxilə zamanı Sovet 
hökuməti əleyhinə silahlı üsyan hazırlamaq yolu ilə Sovet Azərbaycanının 
SSRİ-dən ayrılması və müstəqil milli respublika yaradılması;

2. Mövcud quruluşa qarşı mübarizə vasitəsi kimi terrorun, təxribatçılı- 
ğtn tətbiqi, ziyankarlıq və casusluq işinin aparılması;

3. Sovet hökumətinə və partiyaya qarşı birgə mübarizə məqsədilə tro- 
tskiçilər, müsavatçılar və digər əksinqilabi təşkilatlarla birləşmək yolu ilə 
bütün əksinqilabi qüvvələrin toplanması.

Mən Ruhulla Axundovun yeni göstərişləri ilə tamamilə razı idim və 
AMP-də öz işimi davam etdirmək üçün hazır olduğumu bildirmişdimn.

1937-ci il avqustun 1 -də doqquzuncu istintaqda M.Hüseynov AMP- 
nin hərbi mərkəzi haqqında ifadə verir. Bu mərkəz öz qarşısına aşağıdakı 
məqsədləri qoymuşdur. 1. Azərbaycan diviziyası ilə rabitə yaradıb əlaqə 
saxlamaq; 2. Bakıda və Azərbaycanın rayonlarında silahlı üsyanlar zamanı 
hərbi əməliyyatlara rəhbərlik etmək üçün müvafiq kadrlar hazırlamaq; 3. 
Millətçi əhval-ruhiyyəli komandirlərdən ibarət əsas özək yaratmaq və on­
ları AMP-yə sədaqət ruhunda tərbiyə etmək; 4. Üsyan zamanı istifadə və 
əksinqilabi partiyanı silahla təchiz elmək üçün silah ehtiyatı yaratmaq; 5. 
Azərbaycan diviziyasının hissələrində ziyankarlıq işi apannaq; 6. Silahlı 
üsyan zamanı praktiki kömək məqsədilə ordu hissələrini buraya cəlb et­
mək.

Onuncu istintaq dörd gün - 1937-ci il avqustun 9-dan 13-dək davam 
etmişdir. M.Hüseynov Bakıda və respublikanın rayonlarında AMP-nin fəa­
liyyəti haqqında ifadələr vermişdir.

1937-ci il avqustun 23-24-də on birinci istintaqda M.Hüseynov AMP 
ilə Bakı əksinqilabi trotskiçi təşkilatın «mərkəzi» arasında yaranan «itti- 
faq» haqqında ifadələr vermişdir. İttifaq aşağıdakıları nəzərdə tuturdu:

a) zorakılıq yolu ilə stalinçi rəhbərliyi, silahlı üsyanla isə mövcud quru­
luşu devirmək üçün birgə mübarizənin aparılması.

b) mərkəzi hökuməti tutmaq uğrunda mübarizə işində ırotskiçilərə 
AMP tərəfindən zəruri köməyin göstərilməsi:

lio



c) AMP tərəfindən mərkəzi trotskiçi hakimiyyətə Azərbaycan neft sə­
nayesində güzəştlər verilinəsi;

ç) Azərbaycanın SSRİ-dən ayrılması və müstəqil respublika yaradılma­
sı işində trotskiçi «mərkəz» tərəfindən təminatın verilməsi;

d) silahlı üsyanın, partiya və Sovet hökuməti rəhbərlərinə qarşı terrorçu 
aktların tətbiqinin təmin edilməsi sahəsində trotskiçi «mərkəz» tərəfindən 
AMP-yə kömək göstərilməsi.

1937-ci il avqustun 27-də on ikinci istintaqda aydın olmuşdur ki, 
AMP-nin rəhbər orqanları AMP-nin Mərkəzi Komitəsindən, MK-nın bü­
rosundan, hərbi mərkəz və Ehtiyat mərkəzindən ibarət idi. Hərbi mərkəzə 
- Qambay Vəzirov və Mürsəl İbrahimov, Ehtiyat mərkəzinə - Davud Rə­
sulzadə. Qulam Sultanov, Hüseyn Rəhmanov, Cahangir A xundzadə, İsma­
yıl İsmayılov, Məmməd sadıq Əfəndiyev, Qəzənfər Musabəyov və Əsəd 
Axundov daxil idilər.

1937-ci il sentyabrın l-2-də, on üçüncü istintaqda AMP-nin Ehtiyat 
mərkəzinin yaradılmasının təfərrüatı aydınlaşdı və Hüseyn Rəhmanovun, 
Davud Rəsulzadənin, M əm məd sadıq Əfəndiyevin, Cahangir A xundzadə- 
nin və Müseyib Şahbazovun «əksinqilabi fəaliyyəti dəqiqləşdirildin...

...1937-ci il oktyabrın l-də on altıncı, axırıncı istintaqda Mikayıl Hü­
seynova istintaqın başa çatması haqqında protokol təqdim olunmuşdur. İşin 
133-179-cu səhifələrində) 12493 nömrəli iş üzrə ittiham olunanların böyük 
əksəriyyətinin M.Hüseynovu ifşa edən ifadələri və onlarla üzləşərkən ya­
zılan protokollar var idi.

1937-ci il oktyabrın 3-də M. N. Hüseynovun işi üzrə ittiham qərarı tərtib 
olunmuşdu. O, ittiham edilirdi ondan ötrü ki:

I. I dekabr 1934-cü ildə S.M.Kirovun qəddarcasına öldürülməsini hə­
yata keçirən və son illərdə (1934-1937-ci illərdə) ÜİK(b)P və Sovet hö­
kuməti rəhbərlərinə qarşı terror aktları hazırlayan trotskiçi-zinovyevçi ter­
rorist təşkilatın üzvü idi;

2. Eyni zamanda əkstnqilabi AMP-nin sıralarında olmuşdur. Ora 1929- 
cu ildə cəlb edilmiş və 1933-cü ildən sonra onun qeyri-leqal Mərkəzi Ko­
mitəsinə daxil olmuşdur;

3. AMP xətti üzrə onun bir sıra fəal üzvləri ilə təşkilati əlaqələri olmuş, 
onlara təşkilatın direktivlərini vermiş və əksinqilabi işlərə istiqamətləndir­
mişdir. Əksinqilab! təşkilata üç nəfəri şəxsən özü cəlb etmişdir;

4. Silahlı üsyan yolu ilə Azərbaycanın SSRİ-dən ayrılması mövqeyində 
durmuşdur, Azərbaycan SSR-İn 15 rayonunda üsyançı təşkilatların hazır­
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lanması üzrə AMP-nm apardığı işdən xəbərdar olmuş və şəxsən Özü Nuxa 
rayonunda əksinqilabi üsyançı təşkilata rəhbərlik etmişdir;

5. AMP-nin Bakı əksinqilabi trotskiçi-zinovyevçi terrorist təşkilatının 
«mərkəzi», habelə digər əksinqilabi təşkilatlarla ittifaqının mövcudluğun­
dan xəbərdar idi;

6. Partiya və hökumətə qarşı mübarizə vasitəsi kimi ÜİK(b)P və Sovet 
hökuməti rəhbərlərinə qarşı terrorun tətbiq edilməsi mövqelərində dayan­
mışdır. L.P.Beriya və M.C.Bağırova qarşı terror aktının hazırlanmasından 
xəbərdar idi.

1937-ci il oktyabrın 12-də SSRİ Ali Məhkəməsi hərbi Kollegiyasının 
bağlı məhkəmə İclası keçirilmişdir. İclas saat 15:25 dəqiqədə açılmışdır. 
M.N.Hüseynov özünü günahkar bilmiş, son sözdə cavanlığının nəzərə alı­
nıb cəzasının yüngülləşdirilməstni xahiş etmişdir. İclas saat 15:45 dəqiqdə 
bağlanmışdır. Hərbi Kollegiya Mikayıl Namaz oğlu Hüseynovu ən ağır cə­
zaya - güllələnməyə məhkum etmişdir. Hökm dərhal yerinə yetirilmişdir.

1955-ci il avqustun 30-da M.N, Hüseynovun bacısı qızı Kazımova 
Səltənət Kərim qızı dayısının bəraət alması xahişilə müraciət etmişdir.

1956-cı il mayın 9-da SSRİ Ali Məhkəməsi Hərbi Kollegiyasına M.H. 
Hüseynovun işi üzrə qərar daxil olmuşdur. Vəziyyətlə əlaqədar Mikayıl 
Namaz oğlu Hüseynovun işinə yenidən baxılmış və Hərbi Kollegiyanın l 
sentyabr 1956-cı il tarixli qərarına görə SSRİ Ali Məhkəməsi Hərbi Kol­
legiyasının 1937-ci il oktyabrın 12-də çıxardığı hökm ləğv edilmiş və ci­
nayət tərkibi olmadığına görə iş xətm olunmuşdur.

BORİS N İ KOLAYEVİÇ Tİ XOM İ ROV
İstintaq işi 12493-29

Azərbaycanda 30-cu illər repressiyası dövründə təkcə milli elmi kadr­
lar, şair və yazıçılar, incəsənət xadimləri, hərbçilər və xalq təsərrüfatının 
müxtəlif sahələri üzrə ixtisaslı mütəxəssislər aradar. götürülmürdü. Azər­
baycanlı oğul və qızlarımızia yanaşı, Bakıda doğulub yaşayan və Sovet 
İttifaqının müxtəlif yerlərindən işləməyə dəvət olunan istedadlı, yüksək 
ixtisaslı rus, yəhudi, tatar və eləcə də digər millətlərin nümayəndələri də 
repressiyaya məruz qalırdılar.
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Onların içərisində 1898-ci ildə anadan olmuş, ÜİK(b)P-nin üzvü, azər­
baycanlı milli kadrların yctişdirilməsində böyük rol oynamış, qırmızı pro­
fessor Boris Nikolayeviç Tixomirov da var idi. O, Partiya Tarixi İnstitutu­
nun direktoru və ADU-nun tarix fakültəsinin dekanı vəzifələrində çalış­
mışdır.

1936-cı il dekabrın 1-də leytenant Şer tərəfindən Azərbaycan SSR 
XDİK DTİ-nin istintaq şöbəsinin rəisi mayor Gerasimovun adma aşağıda­
kı məzmunda arayış tərtib edilmişdir: «Leninqrad şəhərində məsuliyyətə 
cəlb olunmuş əksinqilabçı trotskiçilərdən Qarbcr, Zeydel və başqalarının 
verdikləri ifadələrə görə XDİK tərəfindən müəyyən edilmişdir ki, B.N. 
Tixomirov trotskiçi-zinovyevçi təşkilatın üzvüdür.

DTİ-nin istintaq şöbəsi yuxarıda göstərilənləri əsas tutaraq B.N.Tixo- 
mirovıın həbs olunmasını və Azərbaycan SSR CM-nin 72/73-cü maddə 
üzrə məsuliyyətə cəlb edilməsini zəruri sayır...»

1936-cı il dekabrın 2-də B.N.Tixomirov həbs edildi. 1936-cı il dekabrın 
4-də keçirilən birinci istintaqda müstəntiq B.N.Tİxomirova «ənənəvi» sual 
verir: «İstintaqa məlumdur ki, siz əksinqilabi trotskiçi-zinovyevçi təşkila­
tın üzvüsünüz. Bunu boynunuza alırsınızmı?» Cavab: «Xeyr, boynuma al­
mıram. Mən özümü ancaq onda günahkar bilirəm ki, ayrı-ayn əksinqilabçı 
ikiüzlülərlə barışdırıcı mövqedə olmuşam, onları partiya və sovet orqanları 
qarşısında ifşa etməmişəm. Məsələn, Nikolayevi, Milmanı, Tomsinskini. 
Boynuma alıram ki, mən partiyada əksinqilabi ikiüzlü rol oynamışam. Bu. 
xüsusilə Y.S.Nikolayevə qarşı münasibətdə daha çox büruzə verilmişdir».

5 dekabr 1936-cı il. İkinci istintaq. Sual: «Siz əksinqilabçı trotskİçi 
Nikolayevi tanıyırsınızmı?». Cavab: «Tanıyıram. 1930-cu ildə ikimizdə 
Qırmızı Professorlar İnstitutunu bitirib Bakıya işləməyə gələrkən tanış ol- 
muşuq». Bu istintaq bütövlüklə Y.S.Nİkolayevin əksinqilabi trotskiçi fəa­
liyyətinin aşkar edilməsinə həsr olunmuşdur.

8 dekabr 1936-cı il. Üçüncü istintaq. Tixomirov ((əksinqilabçı trotskiçia 
Drabkinin fəaliyyəti ilə bağlı dindirilmişdir.

10 dekabr 1936-cı il. Dördüncü istintaq. Müstəntiq: ((Tanıdığınız gizli 
əksinqilabçı trotskiçilərin hamısının adlarını söyləyin». Cavab: «İlya Du- 
binski - Azərfilmin direktoru; Anncn Manvclov - Azərbaycan K(b)P MK- 
nın birinci katibi M.C.Bağırovun köməkçisi. Manvelovda millətçi meyllər 
daha çox üzə çıxırdı. O. partiya institutunda bütün erməni millətindən olan 
əməkdaşları savadından asılı olmayaraq, irəli çəkir və daim öz himayəsin­
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də saxlayırdı. Daşnak partiyasının üzvü hansısa ıManqasarovu isə xüsusilə 
müdafiə edirdin. 1936-cı il dekabrın 13-də beşinci isliniaqda Tixomirov 
göstərmişdir: «Etiraf edirəm ki, mən liİK(b)P-nin nəzdində gizli əksinqila­
bi trotskiçi kimi fəaliyyət göstərirdim. Əksinqilabi trolskızmə 1931-ci ilin 
ikinci yarısından qoşulmuşdum. Məni bu ruhda professorlardan X.M.Qar- 
ber və Y.S.Nİkolayev hazırlamışdılar. Professor Qarbcr. Nikolaycv, Sofro- 
noviç və müəllim Stepanyan çoxdan trotskiçi idilər...

Əksinqilabi trotskiçi-zinovyevçi təşkilatın aşağıdakı üzvlərini tanıyır­
dım: Leninqrad üzrə - professor Tomsinski, Malışev, Zeydel, Pexerski; 
Moskva üzrə - professor Milman; Saratov üzrə - profsssor Mcycrson: 
Arxangelsk üzrə - professor Simmonov. Təşkilat ÜİK(b)P əleyhinə müba­
rizədə əksinqilabi trotskiçi-zinovyevçilərin sağlarla birləşməsinin zərurili­
yi və ÜİK(b)P rəhbərlərinə qarşı mübarizənin daha fəal metodlarına fərdi 
terrora keçidin vacibliyilə bağlı məsələləri müzakirə edirdi. Təşkilat Stali­
ni, Hitleri və Mussolinini bərabər tuturdun.

Müstəntiqin sualı: «Əksinqilabi qrupunuzun əksinqilabi qəsdləri haq­
qında danışınw. Cavab: «Onlar əsasən aşağıdakılardan ibarətdir:

1. Ölkədə və partiyada demokratiya yox dərəcəsindədir. Ölkədə faktiki 
olaraq başda Stalin olmaqla bir qrup şəxsin diktaturası mövcuddur. Parti­
yaya dəmir yüyən geydirilmişdir.

2. Texnikadan başqa, SSRİ-də elm irəli getmir. Sosial-iqtisadi fənlər 
sahəsində tam durğunluq və uçurum özünü geniş büruzə verir. Tarixçilər, 
filosof və iqtisadçılar üçün yaradıcı işlə məşğul olmağa heç bir şərait yox­
dur; belə ki, partiyanın başında duran bir qrup rəhbərin göstərişləri əley­
hinə olan bütün canlı, əsl həqiqi təfəkkürlər boğulub keyləşdirilir.

3. Riyakarlıq partiyaya qarşı mübarizədə əsas metoddur. Bu məsələ 
üzrə qrupun mövqeyi aşağıdakı şəkildə əsaslandırılmışdır:

a) sosial-iqtisadi fənlər sahəsində elmi cəbhədə işləmək üçün partiyaya 
mənsubiyyət məcburidir;

b) partiyadaxili rejim hazırkı dəqiqədə bu və ya digər «kəskin» mə­
sələlərə əsaslanan elmi-tədqiqat xarakterli mülahizələri tamamilə məhdud, 
dar çərçivədə verir;

c) bütün bu çərçivələrdən çıxmaq üçün göstərdən cəhdlər partiyalılığı 
itirmək təhlükəsinə, belə ki. elm cəbhəsində imkanlı işdən məhrum olmağa 
gətirib çıxara bilər;



ç) buradan partiya rejimi sisteminin özü tərəfindən iflasa uğramış zəruri 
mübarizə metodu - ikiüzlülük meydana çıxır.

4. Ölkə və partiyada rejimin dəyişdirilməsinə ancaq başda Stalin ol­
maqla OİK(b)P rəhbərlərinin aradan götürülməsi ilə nail olmaq olar.

5. Partiyaya qarşı mübarizənin genişləndirilməsi prosesində müxtəlif 
əksinqilabı və antipartiya qruplarından, hətta əksinqilabı millətçi təşkilat­
lardan da istifadə etmək olar və bu həm də lazımdır.

6. ÜİK(b)P rəhbərlərinin aradan götürülməsi məqsədilə terrorçu müba­
rizə metodları tətbiq edilməlidir.

1936-cı il dekabrın 19-da altıncı istintaqda Tixomirov professor Tom- 
sinski ilə (Leninqrad) bağlı elmdə partiyanın göstərişlərini pisləyən bir 
qrup Bakı müəllimlərinin (Ağamir Məmmodov, A.Bukşpan, Vəli Xuluflu, 
Mirzə Məmmədov, Balabəy Həsənbəyov, Biləndərli, Musaelyan, Belenki, 
Qrinyov, Gülnəzərov) əksinqilabi əlaqələri barədə ifadələr vermişdir.

1936-cı il dekabrın 29-da yeddinci istintaqda Tixomirov Ruhulla Axun­
dovun və Çiçikalovun əksinqilabi fəaliyyətilə bağlı dindirilmişdir.

1937-ci il yanvarın 15-16-da keçirilən səkkizinci istintaq 1936-cı ildə 
Leninqradda olan müşavirəyə həsr edilmişdir. Müşavirədə sağlarla bir­
ləşən əksinqilabi trotskiçi-zinovyevçi bloku, partiya və Sovet hökumətinə 
qarşı mübarizənin genişləndirilməsi haqqında söhbətlər getmişdir.

Müstəntiq: «Əksinqilabi trotskiçi təşkilatınızın rəhbərləri tərəfindən 
hansı əksinqilabi trotskiçi qruplar yaradılmışdır?)) Cavab: «Nikolayevin. 
Qarberin, Sofronoviçin və mənim belə qruplarımız var idi. Professor Ni- 
kolaycvin qrupuna - Maltsev, Kuzovenko, Melyux, Abbas Yusupov, Əşrəf 
Quliyev, Həmzə Qasımzadə, Əbülfəz Axundov, Sokolovskaya, Vısotskaya 
daxil idilər.

Professor Qarberin qrupuna - Dubinski, Manvelov, Daşevski, Gelzen 
daxil idilər.

Professor Tixomirovun qrupuna - Salamzadə, Belenki, Biləndərli, 
Qripyov, Həsənboyov, Bukşpan, Mirzə Məmmədov və Sofronoviçin qru­
pu daxil idi».

Üç gün - i 937-ci il yanvarın 23-dən 25-dək davam edən doqquzuncu 
istintaqda Tixomirov Sovet hökumətinə qarşı birgə mübarizə məqsədilə 
əksinqilabi trotsjciçi təşkilatın yerli Azərbaycan əksinqilabi təşkilatı ara­
sında olan saziş haqqında ifadələr vermişdir. Qarberlə Axundov arasında 
müqavilə bağlanmışdır. Sonra Gürcüstan əksinqilabi trotskiçi mərkəzlə 
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(Budu Mdivani, Sergey Kavtaradze. Mixail Okudjava. Ral'ık Ağamalyan) 
habelə milli təmayülçülər və müsavatçılarla müqavilələr imzalanmışdır.

28-29 yanvar 1937-ci il. Onuncu istintaq. Müstəntiq: «Əksinqilabi tro­
tskiçi təşkilatın Bakıda apardığı praktiki iş haqqında danışına. Cavab: «Bu 
iş aşağıda göstərəcəyim əsas istiqamətlər üzrə aparılırdı:

1. Əksinqilabi trotskizmin təbliği.
2. Əksinqilabi trotskiçi əlaqələrin genişləndirilməsi, təşkilata yeni üzv­

lərin cəlb edilməsi və əksinqilabi qrupların yaradılması.
3. İdeoloji cəbhədə rəhbər vəzifələrin zəbt edilməsi.
4. Xalq təsərrüfatının əsas sahələrində (neft, nəqliyyat, pambıq) ziyan­

karlıq işi aparmaq.
5. Partiya rəhbərlərinə, ilk növbədə Bağırova qarşı terrorun praktiki 

olaraq hazırlanması.
6. Azərbaycanın əksinqilabi millətçi təşkilatı ilə müqavilənin bağlan­

ması. Azərbaycanın kəndlərində üsyançı dəstələrinin yaradılması, partiya 
və Sovet hökuməti rəhbərliyinə terrorçu zərbə rolunu oynayan üsyançı 
hərəkatın hazırlanması. Azərbaycan kəndlərində üsyançı hərəkatın hazır­
lanması əksinqilabi millətçi təşkilatın əsas vəzifəsi idin.

2 fevral 1937-ci il. On birinci istintaq Tixomirov ttpartiya və Sovet hö­
kumətinə qarşı mübarizədən əsas metod olan fərdi terror haqqında ifadələr 
vermişdir.

28 fevral 1937-ci il. On ikinci istintaq. Tixomirov Biləndərlinin ək­
sinqilabi fəaliyyəti, habelə özünün əksinqilabi riyakarlığı haqqında «da- 
nışmışdırn.

1937-ci il martın 27-si. On üçüncü istintaq, Tixomirovun Sofronoviçlə 
əksinqilabi əlaqəsinə həsr olunmuşdur.

1937-ci il aprelin 3-də on dördüncü istintaqda müttəhim «gizli trotski- 
çi», «solçu» Quryeviç (Moskva) haqqında ifadə vermişdir

1937-ci il aprelin ll-də. on beşinci istintaqda Tixomirov əksinqilabçı 
trotskiçi Melyux (Moskva) və onun əlaqələri barədə dindirilmişdir.

1937-ci il aprelin 27-də, on altıncı istintaqda o. əksinqilabçı millətçi 
Mikayıl Hüseynov haqqında danışmışdır.

1937-ci il mayın 10-da on yeddinci istintaqda müttəhim UİK(b)Pdaxi­
lində ikiüzlü rol oynayan əksinqilabçı millətçilər - Maqsud Məmmədov. 
Balabəy Həsənbəyov, Sıırxay Hacıyev. Cabbar Məmmədzadə. Qıtbaydul- 
lin və Çobanzadə; əksinqilabçı millətçi təşkilatın üzvləri -- Ruhulla Axıın- 
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dov, Vəli Xuluflu, Həsən Səfərov, H.Sadıxov, A.Triniç, Hənəfi Zeynallı 
haqqında ifadələr vermişdir.

1937-ci il mayın II-də, on səkkizinci istintaqda əksinqilabçı trotskiçi. 
Xəzər Dəniz Gəmiçiliyi İdarəsinin rəis müavini V.F.Kuzovenko barəsində 
danışmışdır.

14 may 1937-ci il. On doqquzuncu istintaq. Müstəntiq: «Bakı əksinqi­
labi trotskiçi təşkilatın tərkibinə daxil olan hansı əksinqilabi trotskiçi qrup­
lar Sizə məlumdur?». Cavab: «Rəhmətov və Peçorskinin, Gevorkyanın, 
Nikolaycvin qrupların.

1937-ci il mayın 17-də keçirilən iyirminci istintaq əksinqilabi trotskiçi 
təşkilatın praktiki işinin «xronoloji inkişafınımı aydınlaşdırılmasına həsr 
olunmuşdur.

1937-ci il iyulun 29-30-da iyirmi birinci istintaqda Tixomirov Partiya 
Tarixi, Neft. Ali Partiya institutlarında, universitetdə, Marksizm-Leninizm 
İnstitutunda, İqtisadiyyat İnstitutunda, Bakı qarnizonunda və Xəzər Dəniz 
Gəmiçiliyi İdarəsində aparılan «praktiki əksinqilabi iş haqqından ifadələr 
vermişdir.

Ancaq 1937-ci il iyulun 7-də birdən yada düşmüşdür ki, 1924-cü il­
dən ÜİK(b)P-nin üzvü, 1429333 nömrəli partiya bileti olan B.H.Tİxomi- 
rov hələ partiya sıralarında qalmışdır. Buna görə də o, təcili surətdə XDİK 
orqanları tərəfindən aşkar edilib tutulmuş, əksinqilabçı trotskist, xalq düş­
məni kimi partiyadan çıxarılmışdır.

1937-ci il avqustun 1 -də iyirmi ikinci istintaqda Tixomirov əksinqilabi 
trotskiçi təşkilatın hərbi hissələrdə əksinqilabi millətçi təşkilatla birlikdə 
apardığı təşkilati işlərlə bağlı dindirilmişdir. Əksinqilabi təşkilata aşağıda­
kı şəxslər cəlb edilmişdir: Qanbay Vəzirov - Az. diviziyanın rəisi, Cabir 
Əliyev - Az. diviziyanın siyasi şöbəsinin rəisi, Məmmədov - Bakı şəhər 
hərbi komissarı, Vasilnin - Bakı şəhərinin komendantı, Abdullayev - siya­
si işçi. Quliyev - kafedra müdiri. Əksinqilabi millətçi təşkilata qızıl ordu 
əsgərlərinin cəlb edilməsi işi ilə Məmməd Bayramov məşğul olmuşdur.

Nikolayev mənə deyirdi: «Əksinqilabi trotskiçi və əksinqilabi millət­
çi təşkilatlar Bakıda silahlı üsyanı ya müharibə vaxtı, yaxud iri dövlətlər 
arasında beynəlxalq hərc-mərclik getdiyi vaxt, yaxud da Stalinə, Voroşilo- 
va, Molotova, Kaqanoviçə və partiyanın digər rəhbərlərinə qarşı terrorçu 
aktların həyata keçirildiyi bir vaxta salmağı nəzərdə tutmuşlar. Silahlı üs­
yanın planı artıq tərtib edilmişdi. Burada aşağıdakılar nəzərdə tutulurdu 
a) poçt, teleqraf, dəmir yolunun eyni vaxtda ələ keçirilməsj; b) Azərbay­
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canın rayonlarında üsyançı təşkilatlarla əlaqələrin yaradılınası və onların 
silahla təchiz edilməsi; c) Bakı qarnizonunun hissələrində üsyan; ç) neft 
mədənlərində partlayış və yanğınların təşkili; d) mətbəənin ələ keçirilməsi 
və trotskiçi və millətçi şüarlarla əhaliyə müraciətlərin çap edilməsi; e) həb­
sxanaların zəbt edilməsi və məhbusların oradan buraxılınası; ə) hökumət 
başçılarının, məsul işçilərin öldürülməsi və həbs edilməsi; f) əksinqilabı 
hökumətin təşkili.

Mən bu zaman qəzet buraxmalı idim». 1937-ci il avqustun 1-2-də 23-cü 
istintaqda Tixomirov əksinqilabi trotskiçi təşkilatın rəhbərlərini əksinqila­
bi əlaqələri haqqında ifadələr vermişdir. Beriya və Bağırova qarşı terror 
aktları haqqıpda məsələlər Ruhulla Axundovla müzakirə edilmişdir. «Mən 
verilən tapşırığa görə aşağıdakı şəxslərdən ibarət terrorçu qrup yaratmış­
dım: Rəhim Həsənov, Baba Əsgərov, İbrahim Eminbəyli. Bclenki. Qorski. 
Cəmil Əsgərov, Manvelyan, Gindm. Danielyan, Musaclyan. Burada, ha­
belə Nikolayevin, Tokinin, Çiçikalovun və Drabkinin qrupları da fəaliyyət 
göstərirdin.

1937-ci il avqustun 10-da keçirilən iyirmi dördüncü istintaq Tokinin 
əksinqilabi əlaqələrinə həsr olunmuşdur.

1937-ci il avqustun 20-də, iyirmi beşinci istintaqda Tixomirov 1935-ci 
ildə Bakıda siyasi büronun üzvlərindən Kalinin və Voroşilova qarşı hazır­
lanan terrorçu aktlar barədə dindirilmişdir.

1937-ci il avqustun 29-da B. N. Tixomirov demişdir: «Azərbaycan SSR 
CM-nin 73, 21/64, 69, 21/70-ci maddələri üzrə mənə verilən ittihamlarda 
özümü günahkar hesab edirəmn.

1939-cu il sentyabrın 2-də iyirmi səkkizinci istintaqda «Tcrrorçu qru­
pun iştirakçıları və mənim, yəni Tixomirovun lərəfindon hazırlanıb terror­
çu qrupa cəlb edilən Gindin» haqqında ifadələr verilmişdir.

1937-ci il avqustun 29-da B.N.Tixomirova istintaq işinin başa çatması 
ilə əlaqədar protokol təqdim edilmişdir. 1937-ci il avqustun 31-də 12493 
M-li istintaq işi üzrə müttəhim B.N Tixomirovun ittiham qərarı tərtib edil­
mişdir. Burada deyilirdi: «1936-cı ilin sonlarında Bakı paralel əksinqilabi 
trotskiçi terrorçu təşkilatm üzvü B.N.Tixonıirov Azərbaycan SSR XDİK 
DTİ-si tərəfindən aşkar edilib həbs olunmuşdur.

Təşkilat ÜİK(b)P və Sovet hökuməti rəhbərlərinə qarşı terror tətbiq 
etmək, ziyankarlıq, təxribatçılıq, casusluq işi aparmaq və Bakı şəhərində 
silahlı üsyan hazırlamaq vəzifəsini qarşısına məqsəd qoymuşdur.
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B.N.Tixomirov ittiham edilir, ondan ötrü ki:
I. 1934-cü il dekabrın 1-də S.M.Kirovun qəddarcasına öldürülməsini 

həyata keçirən və sonrakı illərdə (1934-1937-ci illər) ÜtK(b)P və Sovet 
hökuməti rəhbərlərinə qarşı terror aktları hazırlayan əksinqilabi trotski- 
çi-zinovyevçi təşkilatın üzvü idi;

2. 1931-ci ildə professor Qarber tərəfindən əksinqilabi trotskiçi təşkila­
tın tərkibinə cəlb edilmişdir;

3. 1933-cü ildə professor Tomsinski vasitəsilə Leninqrad əksinqila­
bi trotskiçi təşkilatla paralel əlaqə yaratmışdır. Elə o vaxt bu təşkilatdan 
ÜİK(b)P rəhbərlərinə qarşı mübarizə vasitəsi kimi terror və əksinqilabi işlə 
əlaqədar göstərişlər alırdı;

4. 1934-1935-ci illərdə əksinqilabi trotskiçi mərkəzin üzvü Sofrono- 
viç və bu təşkilatın fəal üzvü Nikolayevlə birlikdə xalq təsərrüfatında zi­
yankarlığın genişləndirilməsi haqqında əksinqilabi mərkəzin direktivlərini 
müzakirə etmişlər; Sofronoviçdən öyrənmişdir ki, ziyankarlıq işini Bakı 
şəhərinin neft rayonlarında praktiki olaraq genişləndirmək olar;

5. 1936-cı ildə Şaumyan adına institutun direktoru olarkən ziyankarlıq 
işi aparmışdır;

6. 1935-1936-cı illərdə əksinqilabi trotskiçi mərkəzin üzvü Sofrono- 
viç və fəal terrorçu Nikolayevlə birlikdə silahlı üsyana hazırlıqla bağlı 
məsələləri müzakirə etmişdir. Üsyan vaxtı qəzet buraxmaq üçün şəxsən 
razılıq vermişdir;

7. 1935-1936-cı illərdə 10 nəfərdən ibarət terrorçu qrup yaratmışdır;
8. 1936-cı ilin əvvəllərində əksinqilabi trotskiçi mərkəzin üzvü kimi 

əksinqilabi trotskiçi və əksinqilabi millətçi təşkilatların əsas rəhbəri - Ru­
hulla Axundovla təşkilaıi əlaqə yaratmışdır;

9. Nikolaycv, Çiçikalov və R.Axundovla birlikdə Kalininə, Voroşiiova. 
Bcriyaya və Bağırova qarşı terror aktlarının həyata keçirilməsilə bağlı bir 
neçə üsul işləyib hazırlamışdır;

10. Voroşiiova və Bcriyaya qarşı terrorçu aktların həyata keçirilməsində 
fiziki cəhətdən iştirakçı olmağa şəxsən razılıq vermişdir, yəni Azərbaycan 
SSR CM-nin 69, 70, 73-cü maddələrində nəzərdə tutulmuş cinayətlərdə 
günahlandırılmışdır. Müttəhim özünü tam təqsirkar bilmişdir.

1937-ci İl sentyabrın 5-də ittiham qərarı Azərbaycan SSR xalq daxili 
işlər komissarı Sumbatov tərəfindən təsdiq edilmişdir. 1937-ci il oktyabrın 
12-də SSRİ Ali Məhkəməsi Hərbi Kollegiyasının (Matuleviç, Zaryanov.

128



Jiqur) hazırlıq iclasının protokolu tərtib edilmişdir: «B.N.Tİxomirovun işi 
Azərbaycan SSR CM-nın 69, 70 və 73-cü maddələri üzrə məhkəməyə ve­
rilməli. tşə bağlı məhkəmə iclasında müdafiəçisiz. ittıhamçısız və şahıd- 
lərsİz baxılmalı».

1937-ci il oktyabrın 13-də hərbi Kollegiyanın bağlı məhkəmə iclası ol­
muşdur. İclas saat 22:20 dəqiqədə açılmışdır.

Müttəhim B.N.Tİxomirov özünü günahkar bilmişdir. Son sözdə bildir­
mişdir ki, o ən ağır cəzaya məhkumdur. Lakin eyni zamanda günahının 
yüngülləşdirilməsini xahiş etmişdi. İclas saat 22:40 dəqiqədə bağlanmışdır.

1937-ci il oktyabrın 13-də SSRİ Ali Məhkəməsi Hərbi Kollegiyası Bo- 
ris Nikolayeviç Tixomirovu ən ağır cəzaya - güllələnməyə məhkum et­
mişdir. hökm dərhal yerinə yetirilmişdir, işdə hökmün 13.10.37-ci il Bakı 
şəhərində icra edilməsi haqqında arayış vardır.

1956-cı il avqustun 13-də SSRİ Ali Məhkəməsi Hərbi Kollegiyasının 
qərarına görə 1937-ci il oktyabrın 13-də B.N.Tixomirovun işi ilə əlaqədar 
çıxarılan hökm ləğv edilmiş, cinayət tərkibi olmadığı üçün iş xətm olun­
muşdur.

ALEKSANDR SEMYONOVİÇ BUKŞPAN
İstintaq işi jV« 12493-76

12493 Ns-li istintaq işi üzrə həbs edilmiş Tixomirov və Çiçikalovun 
ifadələrinə əsasən 1898-ci ildə anadan olmuş. SSRİ EA-nın Azərbaycan fi­
lialının Tarix, Arxeologiya, Etnoqrafıya İnstitutunun əməkdaşı və Bakı ali 
məktəblərinin tarixçi professoru Bukşpan Aleksandr Semyonoviç 1937-ci 
il yanvarın 26-da Azərbaycan SSR CM-nın 72/73-cii maddələri üzrə ci­
nayət məsuliyyətinə cəlb edilmiş və həbs olunmuşdur

1937-ci il yanvarın 31-də SSRİ EA-nın Azərbaycan filialının rəyasət 
heyətinin qəran və Tarix, Arxeologiya. Etnoqrafiya İnstitutunun əmri ilə 
A.S.Bukşpan xalq düşməni kimi işdən çıxarılmışdır.

1937-ci il yanvarın 29-da birinci istintaqda müstəntiq Xoren Qriqoryan 
A.S.Bukşpana belə bir sualla müraciət edir: «Siz əksinqilabı trotskiçi təşki­
latın üzvüsünüz. Bunu etiraf edirsinizmi'.’a. Cavab: «Mən əksinqilabi tro­
tskiçi təşkilatın üzvü olmamışamn. Müstəntiq: «Sizə düz danışmağı təklif 
edirik. İstintaq tərəfindən müəyyən olunmuşdur ki. siz əksinqilabi trotskiçi 
təşkilatın üzvüsünüz». Cavab: «Mən yenə də deyirəm ki, əksinqilabi trotski- 
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çi təşkilatın üzvü olmamışama. Müstəntiq: «Əksinqilabi trotskiçilərdən kim­
ləri tanıyırsınız?». Bukşpan artıq həbs olunmuş şəxslərin familiyalarını (Çi- 
çikalov, Tixomirov, Nikolayev, Safronoviç, Drabkin və başqaları) söyləyir.

İkinci istintaq dörd gün (1-4 fevral 1937-ci il) çəkmişdir. «Əksinqilabçı 
millətçilərdən kimləri tanıyırsınız?)) sualına Bukşpan həbs olunmuş İbra­
him Eminbəylinin, Vəli Xuluflunun, Həsən İmanovun, Ağamir Məmmə­
dovun, Balabəy Həsənbəyovun, Dadaş Bunyadzadənin, Tağı Şahbazinin 
və Ruhulla Axundovun adlarını söyləyir. Dörd gün ərzində Bukşpan ayaq 
üstə, hətta oturmağa, yaxud divara söykənməyə icazə olmadan, fasiləsiz 
bir-birini əvəz edən müstəntiqlərin sorğu-sualları altında istintaq edilmişdir

Üçüncü istintaq (7-9 fevral 1937-ci il) üç gün çəkmişdir. Bukşlan Vəli 
Xuluflu, Tixomirov, Safronoviçlə bağlı dindirilmişdir. Lakin o, əksinqi­
labi trotskiçilərlə hansısa əlaqəsinin olmasını qəti rədd etmişdir. Müstən­
tiq: «Siz 1923-cü ildən həbs olunan günədək partiya sıralarında ikiüzlü rol 
oynamışsınız. Bu, istintaqa dəqiq məlumdur. Müqaviməti dayandırmağı 
və düz danışmağı təklif edirik». Cavab: «Mən heç vaxt ikiüzlülük etmə- 
mişəm». Müstəntiq: «Siz əksinqilabçı, terrorçu Trotskini təbliğetmisiniz». 
Cavab: «Mən əksinqilabçı Trotskini təbliğ etməmişəm)).

1937-ci il fevralın 10-da dördüncü istintaqda A.S.Bukşpan «etiraf et­
mişdir)): «Mən gizli əksinqilabi trotskiçilərin ifşa olunmasına kömək el­
məmişəm. Mən özüm gizli əksinqilabi trotskiçiyəm, partiya sıralarında 
ikiüzlü rol oynamışam».

Beşinci istintaq dörd gün (13-16 fevral 1937-ci il) çəkmişdir. Bukşpan 
yenidən Çiçikalovun və Sofronoviçin əksinqilabi fəaliyyəti ilə bağlı din­
dirilmişdir. Professor Qubaydullinin əksinqilabi fəaliyyəti haqqında ifadə 
verərkən Bukşpan demişdir ki, Qubaydullin əksinqilabi müsavatçılardan 
Hüseyn Cavid, Ələskər Ələkbərov, Bayramov (Dövlət arxivinin direkto­
ru), Gülnəzərov (Dövlət arxivinin işçisi), Çobanzadə, Tixomirovla əlaqə­
də olmuşdur. «Özümə gəldikdə isə, mən (yəni Bukşpan) pantürkist Qu- 
bayduilinlə əlaqə saxlayırdım. Yaxın Şərq tarixinin öyrənilməsi sahəsində 
onun şagirdi idim».

Uzun çəkən təhqir və işgəncələr əlbəttə ki, professor A.S.Bukşpana 
psixi təsir göstərməyə bilməzdi. O, iki dəfə intihar etməyə cəhd göstər­
mişdir. İşdə 1937-ci il martın 26-da yazılmış aktda deyilirdi: «36 nömrəli 
təkadamlıq kamerada saxlanan Bukşpan iki dəfə mələfədən ip kimi istifadə 
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edib özünü öldürməyə cəhd göstərmişdir. Lakin nəzarətçilər tərəfindən bu 
səylərin qarşısı vaxtında alınmışdın*.

1937-ci il iyunun 14-də altıncı istintaqda (Bukşpanın həbsxanada sax­
lanılma müddəti iki dəfə uzadılmışdır) Bukşpan əksinqilabi təşkilatın üzvü 
olması, onun fəaliyyətində iştirak edən fəal trotskiçi kimi istintaqa «ma- 
lıım» növbəti faktlar barədə demişdir: «Qəti surətdə bildirirəm ki, mən ək­
sinqilabi trotskiçi təşkilatın üzvü olmamışam və onun fəaliyyəti haqqında 
heç nə bilmirəm». Qriqoryanın bütün sübut və «dəlilləri» müttəhimin qəti 
«yox» cavabları ilə rədd edilirdi. Müstəntiq: «Siz pantürkist yə panisla­
mist ideyaların fəal təbliğatçısısınızn. (Afərin, Qriqoryan! Hətta yəhudi­
ni də pantürkist və panislamist adlandırmışdır! - Z.B.) Bukşpan Qriqor- 
yanın həyasızcasına deyilmiş bu «dəlil-sübutunu» da qəti rədd etmişdir. 
Müstəntiq: «Siz «Türklərin mənşəyi haqqından məqalənizdə türk xalqları­
nın birliyi ideyasını sübut etməyə çalışmışsınız**. Bukşpan: «Mənim belə 
bir məqaləm olmayıb. «Qədim türk dövlətlərinin birləşməsinin mənşəyi 
haqqında** hesabatım olub və burada da mən türk xalqlarının birliyi ideya­
sının sübutuna çalışmamışam**.

1937-ci il iyunun 19-da yeddinci istintaqda Bukşpan həbs edilmiş əmisi 
oğlu Yakov Bukşpan haqqında, onun professor Qurko-Kryajin. əksinqi­
labçı, pantürkist Xocayev və Qubaydullin, Xuluflu ilə olan əksinqilabi 
əlaqələri barədə dindirilmişdir. Bukşpan Qriqoryanın bütün «dəlil-sübut- 
lannıw rədd etmişdir.

1937-ci il sentyabrın 20-də axırıncı səkkizinci istintaqda Bukşpan 
«qeyri-leqal yığıncaqda terror haqqında məsələnin müzakirəsində** iştira­
kını boynuna almır. Bukşpan 12493 nömrəli iş üzrə ittiham olunan müttə­
himlərin ona qarşı verdikləri bütün ifadələri rədd edir.

1937-ci il sentyabrın 26-da istintaqın başa çatması ilə əlaqədar protokol 
tərtib edilərkən A.S.Bukşpan bildirmişdir ki, ona verilən ittihamlarda özü­
nü günahkar hesab etmir.

A.S.Bukşpanın işi üzrə ittiham qərarında deyilir: «1936-cı ilin axırında 
Azərbəycan SSRXDİK. DTİ tərəfindən Ümumittifaq trotskiçi-zinovycvçi 
terrorist təşkilatı ilə əlaqədə olan Bakı paralel (!) əksinqilabi trotskiçi ter­
rorist təşkilatı aşkar edilmiş və dağıdılmışdır. Təşkilat ÜİK(b)P və Sovet 
hökuməti rəhbərləri əleyhinə terror tətbiq etmək vəzifəsini qarşısına qoy­
muş, casusluq, ziyankarlıq - təxribatçılıq işi aparmış, Bakıda silahlı üsyan 
(bax belə! -Z.B.) hazırlanmışdır.
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i 898-ci il təvəllüdlü. Azərbaycanın bır çox ali məktəblərinin professoru 
Aleksandr Scmyonoviç Bukşpan ittiham edilir, ondan ötrü ki:

I. 1934-cü il dekabrın l-də S.M.Kirovun xaincəsinə öldürülməsini hə 
yala keçirən və sonrakı illərdə (1934-1937-ci illər) partiya və Sovet hu 
küməli rəhbərlərinə qarşı terrorçu aktlar hazırlayan əksinqilabi trotskiçi-zı 
novycvçi terrorist təşkilatın üzvüdür:

2. On il ərzində (1927-1937-ci illər) Ümumittifaq əksinqilabi pantürkist 
təşkilatın üzvlərindən professor Çobanzadə və Qubaydullinlə əksinqilab 
əlaqə saxlamış, onların əksinqilabi fəaliyyətindən xəbərdar olmuş və prak 
tik olaraq özü də əksinqilabi millətçi xarakterli iş aparmışdır, yəni Azər 
baycan SSR CM-nin 70 və 7.3-cü maddələrində nəzərdə tutulan cinayətlə! 
də təqsirləndirilmişdir.

Əvvəllər A.S Bukşpan əksinqilabı trotskiçi söhbətlər apardığı üçüı 
özünü günahkar bilmiş, sonra isə verdiyi ifadələrdən tamam imtina etmiş 
dır (Oxucu Qriqoryan tərəfindən sənədlərin nə qədər bacarıqsızcasına. ya 
rarsız halda tərtib olunduğuna özü qiymət versin! Z.B.).

1937-ci ıl oktyabrın 10-da SSRİ Ali Məhkəməsi Hərbi Kollegiyası Səy­
yar sessiyasının (Matulcviç, Zaryanov, Jiqur) hazırlıq iclasının protokolu 
tərtib olunmuşdur: «A.S.Bukşpapın işi Azərbaycan SSR CM-nin 70,73-cu 
maddələri üzrə məhkəməyə verilməli. İşə bağlı məhkəmə iclasında, müda 
fiəçisız. ittihamçısı/ və şahidlərsiz baxılmalın.

1937-cı ıl oktyabrın I l-də SSRİ Alı Məhkəməsi Hərbi Kollegiyası Səy 
yar sessiyasının bağlı məhkəmə iclası olmuşdu. İclas saat 16:30 dəqiqədə 
açılmış, müttəhim A.S.Bukşpan özünü günahkar hesab etməmişdi. Sədr 
Bukşpanın əksinqilabı təşkilatın üzvü olması haqqında Çiçikalovun, Ço 
banzadənin və Tixomirovun verdikləri ifadələri oxumuşdur. Bukşpan bil 
dirmişdir kı, bu şəxsləri (bax belə! Z.B.) yaxşı tanıyır. Lakin onların veı 
diklən ifadələr yalandır, ona böhtan alırlar. Müttəhim son sözdə dcmişdıı 
kı. heç vaxt trotskiçi olmamışdır və günahının gərgin əməklə bağışlanma 
sına imkan yaradılmasını xahiş elmişdir.

İclas saat 16:50 dəqiqədə bağlanmışdır.
1937-ci il oktyabrın 1 l-də Aleksandr Scmyonoviç Bukşpan ən ağır cə 

zaya güllələnməyə məhkum olunmuşdur. Hökm dərhal yerinə yetirilmiş 
dır. (İşdə A.S.Bukşpanm 1937-ci il oktyabrın 12-də Bakı şəhərində gül­
lələnməsi haqqında arayış vardır).
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17 aprel 1955-ci ildə A.S.Bukşpanm həv.ıt yoldaşı. uzun illər həbs cə­
zası çəkmiş Bukşpan-Sazonova Anna \ikolaycv na özünə və ərinə bəraət 
erilməsini xahiş etmişdir.

1956-cı il aprelin 16-da Zaqafqazıva Hərbi Dairəsi prokurorunun 
köməkçisi tərəfindən hökmün ləğv edilməs: barədə qərar çıxarılmışdır

1956-cı il iyunun 15-də Baş hərbi prokuror müavini də A.S.Bukşpanm 
ışı üzrə belə bir qərar çıxarmışdır

Vəziyyətlə əlaqədar A.S.Bukşpanm işinə yenidən baxılmış. SSRİ Alı 
Məhkəməsi Hərbi Kollegiyasının |956-cı ıl 2S noyabr tarixli qərarın ı görə 
SSRİ Ali Məhkəməsi Hərbi Kollcgıvasının II oktyabr l'B'-eı ıl tarixli 
hökmü ləğv olunmuş və cinayət tərkibi olmadığı üçün ış xətin edilmişdir

ABDULLA MƏMMƏD OĞLl 1 AĞI/ ADƏ
İstintaq işı .M I24ö3-2fllı

12493 Ns-li istintaq işi üzrə ittiham olunan bəzi müttəhimlərin verdik­
ləri ifadələrə əsasən 1937-ci ıl marım T-də. IS'i'-cı ildə Gəncə şəhərində 
inadan olmuş, SSRİ EA Azərbaycan filialının elmi işçisi və Al’İ-nııı dilçi­
lik kafedrasının müdiri Abdulla Məmməd oğlu Tağızadənin həbs edilməsi 
haqqında qərar çıxarıldı Qərarda deyilirdi kı. \ M lağızadənin -əksınqı- 
labi millətçi təşkilatın üzvü olması haqqında kıt.ıyəl qətlər əsas var o. zi­
yankarlıq işi aparmış, silahlı üsyan, partiya və hökumət rəhbərlərinə qarşı 
teiTorçu aktların tətbiq edilməsi mövqeyində durmuşdur. yəni Azərbaycan 
SSR CM-nin 72/73. 64. 69 və 70-ci maddələrində nəzərdə tutulan cinayət­
lərdə günahlandırılım.

1937-ci il martın 20-də birinci istintaqda müstəntiqin A M Tağızadəyə 
ilk sualı bu oldu: «Əksinqilabçı millətçilərdən kımı tanıyırsınız'- Cavab 
■Şəxsən mən əksinqilabçı millətçilərdən heç kəsi tanımıram Ancaq mət­
buatda ifşa olunan əksinqilabçı millətçiləri lamyıraın» Müstəntiq «Bız 
sizin tanıdığınız əksinqilabçı millətçiləri soruşuruq- < av ab -Şəxsən mən 
əksinqilabçı millətçilərdən heç kəsi tanımıram-

22 mart 1937-ci il. İkinci istintaq Müstəntiq •■Martın 20-də keçirilən 
istintaqda xəbərdarlıq edilməsinə baxınay araq, sizə məlum olan əksinqila­
bçı millətçilərdən heç birinin adım çəkmədiniz indi necə, tanıdığınız ək 
sınqilabçı millətçilərin adlarını çəkmək nıyyəlmdəsınızmıCavab -Mən 



şəxsən bir nəfər də əksinqilabçı millətçi tanımırarmı. Müstəntiq: «Siz bunu 
qəti şəkildə təsdiq edirsinizmi?» Cavab: «Mən bunu qəti şəkildə təsdiq 
edirəmu. Müstəntiq: «Əksinqilabçı millətçi kimi Vəli Xuluflunu tanıyır- 
sınızmı? Niyə inad göstərirsiniz və istintaqa nə üçün qeyri-səmimi cavab 
verirsiniz? Cavab: «Orfoqrafiya və terminologiyanın ayrt-ayn məsələlə­
ri üzrə Vəli Xuluflunu əksinqilabçı millətçi kimi tanıyıramu. Müstəntiq: 
«İstintaqa məlumdur ki. siz həbs olunan dəqiqəyədək əksinqilabi millətçi, 
Sovet hökumətinə qarşı mübarizə mövqelərində durmusunuz. Bunu etiraf 
edirsinizmi?» Cavab: «Mən Özümü günahkar hesab edirəm, ona görə ki, 
1921-1922-ci illətədək əksinqilabi millətçi mövqelərdə durmuşam. 1922- 
ci ildən 1936-cı ilədək ideoloji cəbhədə ayrı-ayrı millətçi səhvlərim olub. 
Bu sahədə özümü təqsirkar bilirəm».

28 mart 1937-ci il. Üçüncü istintaq. Müstəntiq: «Müqavimət göstərmə­
dən düz danışmağınızı təklif edirikıı. Cavab: «1922-ci ilədək əksinqilabi 
millətçi mövqedə durduğumu təsdiq edirəmw. Müstəntiq: «Hər şeyi boş 
sözlə inkar elməyi dayandırmaq fikrindəsiniz, yaxud gözləyirsiniz ki, si­
zin qcyri-səmimiliyinizi ifşa edən müttəhimlərin digər ifadələrini təqdim 
edək?» Cavab: «Həbs olunan günədək mən əksinqilabi millətçi mövqedə 
durmaımşamn. Müstəntiq: «Mültəhim Vəli Xuluflunun 1937-ci il fevralın 
25 və 28-də verdiyi ifadədə sizin həbs olunan günədək əksinqilabi millətçi 
mövqedə durduğunuz təsdiq edilir. Bununla da siz ifşa olunursunuz. İnad 
edib müqavimət göstərməyimi. Cavab: «Vəli Xuluflunun ifadəsini mən 
rədd cdirəmn. Müstəntiq: «Vəli Xuluflunun ifadəsini nahaq yerə rədd et­
məyə çalışırsınızıl. Cavab: «Xuluflunun məlumatı həqiqətə uyğun deyil».

1937-ci il martın 31 -də dördüncü istintaqda müstəntiq A.M.Tağızadəyə 
Çobanzadənin ifadəsini oxuyur. Lakin müttəhim onunla, habelə türk alimi 
İsmayıl hikmətlə olan əlaqəsini qəti rədd edir.

1937-ci il aprelin 4-də beşinci istintaqda A.M.Tağızadə Çobanzadə ilə 
olan əksinqilabi əlaqəsini rədd edir və onunla ancaq əlifba, orfoqraftya və 
terminologiya ilə bağlı pantürkist söhbətlər apardığını söyləyir.

5 aprel 1937-ci il. Müstəntiqlər Qriqoryan və Şer, Çobanzadənin müt­
təhim Abdulla Tağızadə ilə əksinqilabi millətçi söhbətlər apardığını qəti 
rədd etməsi barədə müttəhimin verdiyi ifadə ilə əlaqədar akt tərtib etdilər 
«Müttəhim Abdulla Tağızadə istintaqda özünü qeyri-səmimi aparır, istin­
taqla şiddətli mübarizə edir və istintaqın bütün suallarına dəlilsiz-sübutsuz 

134



cavablar verir. Müttəhim Abdulla Tağızadə aktı imzalamaqdan imtina et­
mişdin).

8 aprel 1937-ci il, altıncı istintaq. Müstəntiq: ttÇalışın, tanıdığınız, 
yaddan çıxmış əksinqilabçı millətçilərin adlarını istintaqa söyləyin. (Xu- 
luflu və Çobanzadədən başqa)». Cavab: «.Mən əksinqilabçı millətçilərdən 
daha heç kəsi tanımıram». Müstəntiq: '<Əksinqilabçı millətçi Əli Kərimo­
vu necə, tanıyırsınızmı? Siz bunu istintaqdan niyə gizlədirsiniz?)). Cavab: 
«Əli Kərimovu mən əksinqilabçı millətçi kimi tanımıram, lakin o, Azər­
baycanın unifikasiya edilmiş əlifbaya keçməsinə maneçilik törətmək üçlin 
Ruhulla Axundovdan əksinqilabçı göstərişlər alırdın.

21 aprel 1937-ci il. Yeddinci istintaqda A.M.Tağızadə müstəntiqin sual­
larına cavab verərək göstərmişdir: «Mən Sovet hökumətinə qarşı mübarizə 
mövqeyində durmamışam, əksinqilabi iş aparmamışam. Orfoqrafiyanm 
ayrı-ayrı məsələlərilə bağlı diskussiyalar aparılan konfrans və iclaslardan 
sonra mən dilçilik sahəsində əksinqilabi millətçi görüşlər barədə Çobanza- 
dəyə, Xulufluya, Əli Nazimə, Qulam Bağırova, İdris Həsənova və Xalid 
Seyid Xocayevə müxtəlif vaxtlarda öz fikrimi bildirmişəm. Onlar Azər­
baycan orfoqrafiyası sahəsində əksinqilabi millətçi mövqedə dururdulam.

1937-Cİ il sentyabrın 12-də səkkizinci istintaqda (müstəntiqlər istin­
taqın altı ay da uzadılmasına icazə almışdılar -Z.B.) müstəntiq deyir: «Siz 
ÜİK(b)P-nin milli siyasət xəttinə və Sovet hökumətinə iyrənc böhtan atdı­
ğınız barədə söhbəti istintaqdan gizlədirsiniz. Düzdanıştn!» Cavab: «Mən 
bunu rədd edirəm». Müstəntiq: «Mütləhim Çobanzadə sizin əksinqilabi 
millətçi təşkilata məxsusluğunuz haqqında ifadə vennişdirn. Cavab: «Ço- 
banzadə düzgün ifadə verməmişdir. Mən onun bu ifadəsini rədd cdirəmn. 
Müstəntiq: «İstintaq sizdən davranış xəttinizi dəyişməyi tələb edir. Siz 
Azərbaycandakı əksinqilabi millətçi pantürkist təşkilatın üzvüsünüz. Bunu 
etiraf edirsinizmi?» Cavab: «Xeyr, etiraf etmirəm! Mən əksinqilabi mil­
lətçi pantürkist təşkilatın üzvü deyiləm və heç vaxt olmamışam Belə bir 
təşkilatın olması barədə mənə heç nə məlum deyib). Müstəntiq: «lstintaq 
xəbərdarlıq edir ki, siz yenə də ifşa olunacaqsınız. Düz danıştn!» Cavab: 
«Mən düz danışıram!)) Müstəntiq: {Qubaydull ıııin ifadəsini oxuyur.) Ca­
vab; «Qubaydullinin də ifadəsini rədd edirəm, O düz danışmır. Mən onlar 
tərəfindən heç bir təşkilata cəlb edilməmişəm*).

Oxucu görür ki, müstəntiqin Abdulla Tağızadəm xalq düşməni, ək­
sinqilabçı, pantürkist və millətçi kimi «ıfşa etmək» təşəbbüsləri boşa çıxdı.
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Lakin A.M.Tağızadə məhkumdur. O məhv ediləcək. Axı, istintaq ondan 
əvvəlcədən nəzərdə tutulmuş lazımi ifadələri zorla almalıdır, yoxsa Azər­
baycan zıyalılığını, respublikanın bütün görkəmli alimlərini, onun bütün 
genefondunu aradan götürmək planı həyata keçməyəcək.

Və onda A.M.Tagızadəyə istintaqın 3 nömrəli metodu tətbiq edildi. 
Onu vəhşicəsinə döyməyə və bir adamın belə davam gətirə bilməyəcəyi 
təkmilləşdirilmiş cəza üsullarından istifadə etməyə başladılar. Nəhayət, 
Abdulla Tağızadə təslim oldu.

1937-ci il oktyabrın 10-da A.M.Tağızadə Çobanzadə ilə üzləşprkən is­
tintaqın ona verdiyi bütün ittihamları etiraf etmişdir.

1937-ci il oktyabrın I5-dən 17-dək fasiləsiz aparılan doqquzuncu istin­
taqın sonunda müstəntiq demişdir: «Çobanzadə ilə üzləşərkən siz etiraf et­
diniz ki, əksinqilabi millətçi pantürkist təşkilatın üzvüsünüz və bu məsələ 
ilə əlaqədar dəqiq və ətraflı ifadə verməyə söz vermisiniz. Vədinizi həyata 
keçirin!».

Abdulla Tağızadə əlbəttə ki, «hər şeyi etiraf etmişdir». O. müstəntiqin 
1937-ci il oktyabrın 18-də onuncu istintaqda, 1937-ci il oktyabrın 19-da on 
birinci istintaqda göstərdiyi bütün ittihamları «etiraf etmişdir». Razı qal­
mış müstəntiq elə həmin gün Abdulla Məmməd oğlu Tağızadənin işi üzrə 
istintaqın başa çatması haqqında protokol tərtib etmişdir.

1937-ci il oktyabrın 17-də A.M.Tağızadənin bütün kitabxanası yandırıl­
mışdır. Bu barədə işdə müvafiq akt vardır.

1937-cİ il oktyabrın 22-də Sumbatov-Topuridze A.M.Tağızadənin istin­
taq işi üzrə ittiham qərannı təsdiq etmişdir. A.M.Tağızadə özünü təqsirkar 
bilmişdir, ondan ötrü ki:

I. Azərbaycanda əksinqilabi millətçi, terrorist, pantürkist təşkilatın 
üzvü olmuşdur. Bura 1929-cu ildən hazırlanmış və cəlb olunmuşdu;

2. Bu təşkilatda əksinqilabi fəaliyyət göstərmiş və elmi-tədqiqat xətti 
üzrə dilçi mütəxəssis kimi ziyankarlıq işi aparmışdır;

3. Öz mühazirələrində əksinqilabi millətçi və pantürkist görüşlər təbliğ 
edərək pedaqoji sahədə də əksinqilabi iş aparmışdır;

4 Milli respublikaların SSRİ-dən ayrılmaq və silahlı üsyan hazırlamaq 
yolu ilə vahid pantürkist dövlət yaratmaq, partiya və hökumət rəhbərlə­
rinə qarşı terrorçu aktların tətbiq edilməsi mövqeyində durmuşdur, yəni 
Azərbaycan SSR CM-nin 64. 70 və 73-cü maddələrində nəzərdə tutulan 
cinayətlərdə ittiham edilmişdir, hərçənd ki, bu 12493 Jfe-li istintaq işi üzrə 
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keçən başqa azərbaycanlı alimlərin günahlarından nə az. nə də çox idi. 
Lakin yeri gəlmişkən deyək ki, işdə (elə o birilərində də) müttəhim Mir 
Cəfər Bağırovla 1954-cü il dekabrın 15-də aparılan istintaq protokolun­
dan çıxarış vardır. Müttəhim orada göstərmişdir: «XDİK işçilərinin 1936- 
1937-ci illərdə yarınmaq və yaltaqlıq məqsədilə mənə qarşı terrorist niy­
yətlər barədə şişirdilmiş işlər düzəltdikləri haqqında mən ifadə vermişəm. 
Yemelyanovun təqdimatlarından belə çıxır kı, Azərbaycanda mənə qarşı 
hər addımda terror hərəkətləri hazırlanırdı. Əslində isə bu ola bilməzdi və 
belə deyildi. Hesab edirəm ki. bunlar hamısı Sumbatov -Topııridzenin və 
onun dəstəsinin düşmən fəaliyyətinin nəticəsi idi. Bütün bunları o, şübhə­
siz ki, Seriyanın tapşırığı ilə edirdin.

1938-ci il yanvarın 1-də (konveyer hətta yeni il bayramında da işləyir­
di!) SSRİ Ali Məhkəməsi Hərbi Kollegiyası Səyyar sessiyasının (Nikiten- 
ko, İyevlev, Işenko) hazırlıq iclasının protokolu tərtib edilmişdir. Burada 
göstərilirdi: «1 dekabr 1934-cü il Qanununa uyğun olaraq Abdulla Məm­
məd oğlu Tağızadə Azərbaycan SSR CM-nin 64. 70 və 73-cü maddələri 
üzrə məhkəməyə verilsin. İşə bağlı məhkəmə iclasında, şahidlərsiz. itti- 
hamçısız və müdafıəçisiz baxılsınn

1938-ci il yanvarın 2-də SSRİ Ali Məhkəməsi Hərbi Kollegiyası Səy­
yar sessiyasının bağlı məhkəmə iclası oldu. İclas saat 20:20 dəqiqədə açıl­
dı. «A.M.Tağızadə özünü günahkar bilmişdir. Ona məlum olmuşdur ki. ək­
sinqilabi təşkilatın əsas məqsədi Sovet hökumətini devirməkdir Müttəhim 
son sözdə günahının yüngülləşdirilməsmi xahiş etmişdim.

Saat 20:40 dəqiqədə hökm oxunmuşdur Abdulla Məmməd oğlu Tağı­
zadə ən ağır cəzaya - güllələnməyə məhkum olunmuşdur I lökm qətidir və 
01.011934-cü il SSRİ MİK-in qərarına görə hökm dərhal yermə yetirilmə­
lidir. İşin 100-cü vərəqəsində belə bır arayış var: Abdulla Məmməd oğlu 
Tağızadəyə verilən ölüm hökmü 1938-ci ıl yam arın 2-də Bakı şəhərində 
yerinə yetirilmişdir. Lakin işin 102-ci vərəqəsində hökmün 1938-ci il yan­
varın 3-də icra edildiyi göstərilmişdir

Beləliklə, 12493 Ns-li istintaq işi üzrə ittiham olunan 200-cü müttəhim 
-Abdulla Məmməd oğlu Tağızadənin həyatı məhv edildi.

Onu əlavə etmək qalır ki. 1956-cı ıl noyabrın 10-da A M.Tağızadənin 
bacısı Yaqut Tağı qızı Cəfərzadə SSRİ DTK sədri Serova qardaşının bəraət 
alması xahişi ilə müraciət etmişdir.
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Vəziyyətlə əlaqədar Abdulla Məmməd oğlu Tağızadənin işinə yenidən 
baxılmış və SSRİ Ali Məhkəməsi Hərbi Kollegiyasının 1957-ci il 19 no­
yabr qərarına görə SSRİ Ali Məhkəməsi Hərbi Kollegiyasının 1938-ci il 2 
yanvar tarixli hökmü ləğv olunmuş və cinayət tərkibi olmadığına görə iş 
xətm edilmişdir.

ƏLİ NAZİM MAHMUD OĞLU MAHMUDZADƏ 
İstintaq işi Ns 12493-36

SSRİ EA-nın Azərbaycan filialının əvvəlcədən həbs olunmuş elmi 
əməkdaşlarından Tixomirovun, Əli Kərimovun, Xuluflunun və başqala­
rının verdikləri ifadələrə görə akademiyada Ruhulla Axundov tərəfindən 
yaradılmış əksinqilabi qrupa Əli Nazim Mahmud oğlu Mahmudzadə də 
daxil idi.

1937-ci il martın 17-də Azərbaycan SSR XDİK idarəsi rəisinə 1906-cı 
ildə Təbriz şəhərində anadan olmuş, dilçilik və ədəbiyyat institutunun elmi 
işçisi Əli Nazim Mahmud oğlu Mahmudzadə haqqında arayış təqdim edil­
mişdir. Arayışda deyilirdi:

«12493 Ne-li istintaq işi üzrə mühakimə olunan müttəhimlərin ifadələ­
rindən aydın olmuşdur ki, Əli Nazim Bakı şəhərindəki əksinqilabi millət­
çi təşkilatın üzvüdür. Göstərilənlərə əsasən Əli Nazim həbs olunmalı və 
Azərbaycan SSR CM-nin 72/73-cü maddələri üzrə cinayət məsuliyyətinə 
alınmalıdı r»,

1937-ci il martın 18-də Əli Nazim həbs olundu. Bu vaxtadək isə 1936- 
cı ilin avqustunda Əli Nazim partiya sıralarından xaric edilmişdir.

Əli Nazimlə birinci istintaq 1937-ci il martın 22-də oldu. Müstəntiq: 
«J 927-ci ildə siz İstanbulda pantürkist «Türk yurdu» jurnalında bir sıra an­
tisovet məzmunlu məqalə çap etdirmisiniz. Bunu etiraf edirsinizmi?» Əli 
Nazim: «Məqalə Azərbaycan ədəbiyyatının ümumi türk ədəbiyyatı qolla­
rından biri olmasının təsdiqi ilə başlayır. Mənim yazımda ədəbiyyat tarixi 
sinfi mübarizədən ayrı verilir. Ümumiyyətlə, bu, antimarksist məqalədir. 
1918-ci ilin mart hadisələri qara qüvvələr tərəfindən təşkil olunmuş er­
məni-türk qırğım kimi səciyyələndirilmişdir. Bu - Azərbaycanda birinci 
sosialist inqilabının ünvanına böhtandır. 1927-ci ilədək mənim pantürkist 
görüşlərim var idi».
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İkinci istintaq. 20 aprel 1937-ci il. Müstəntiq: «Rühulla Axundovla mü­
nasibətləriniz necə idi?» Cavab: «Nüfuzlu adam kimi Ruhulla Axundov­
la hesablaşırdım, lakin onun ayrı-ayrı tapşırıqlarını yerinə yclirmirdimıı. 
Sual: «Elmi və ədəbi fəaliyyətinizdə əksinqilabı millətçi mövqeyinizin 
konkret olaraq nədə ifadə olunduğunu istintaqa açıb söyləyimı Cavab: 
«Mənim elmi- ədəbi fəaliyyətimdə heç bir əksinqilabı millətçi xətt olma­
yıb. Lakin bir sıra metodoloji və siyasi xarakterli səhvlərim olub. Mexani­
ki olaraq səhvlərə yol vermişəm, yəni mən bazis və üstqurumun dialektik 
qarşılıqlı münasibətlərini izah etməmişəmn. Sual: «ÜİK(b)P sıralarından 
1936-cı ildə xaric edilmisiniz, deməli sizə qarşı millətçilik ittihamı 1936-cı 
ildən sayılmalıdır. İstintaqa düzgün ifadə verini) Cavab: «Mən bu ittiha­
mı qəti rədd edirəm. Ona görə ki, mənim millətçiliyimə dəlalət edən heç- 
bir fakt göstərilə bilməzi). Sual: «Siz həbs olunan dəqiqəyədək əksinqilabi 
millətçi mövqedə dururdunuz?)) Cavab: «Mən əksinqilabi millətçi mövqe­
də durmamışam»...

Müstəntiq: «İstintaq sizi aşağıdakı faktlarla ifşa edir: 1934-cü ildə siz 
həmfikirlərinizin evində olarkən əksinqilabi söhbətlərdə iştirak etmişsiniz 
və böhtan ataraq göstərmişsiniz ki, Zaqafqaziya hökuməti yanlış büdcə si­
yasəti apanr. Bunu etiraf edirsinizmi?». Cavab: «Xeyr, etiraf ctmirəın!»

Üçüncü istintaq. 21 aprel 1937-ci il. Müstəntiq: «İstintaqa əksinqilabi 
millətçi görüşləriniz barədə danışımı Cavab: «Mən bu suala aprelin 20- 
dəki ifadəmdə cavab vermişəm və yenə də deyirəm: 1928-ci ildən sonra 
mənim heç bir əksinqilabi görüşüm olmayıba.

1937-ci il aprelin 22-dən. dördüncü istintaqdan başlayaraq müttəhim 
Əli Nazim Mahmudzadə ifadə verməyin taktikasını dəyişdi və rədd cavab­
larından müstəntiqləri təmin edən cavablara keçdi. Çox güman ki. Əli Na­
zimə istintaqın üç nömrəli metodu tətbiq olunmuşdur. Müstəntiq; «SSR1 
EA Azərbaycan filialının elmi və ədəbi fəaliyyət xətli üzrə ziyankarlıq 
faktları haqqında istintaqa danışımı. Cavab: « Rəhbərlik Ruhulla Axundo­
vun əlinə keçdikdən sonra belə bir xətt götürülmüşdür. Bu xətt inqilabi-dc- 
mokratik yazıçıların - Sabir, «Mol!a Nəsrəddc *>. M.F.Axundov nüfuz­
dan salınmasına, mürtəce-burjua cərəyanı yazıçı larinin - Hüseyn Cavid. 
Cavad Axundov, Əli bəy Hüseynzadə və əksinqilabi «Füyuzat» jurnalının 
ənənələrinin genişləndirilməsinə və yayılmasına yönəldilmişdirn.

Sonra Əli Nazim Ruhulla Axundov, Hənəfi Zeynallı və Bəkir Çobanza- 
dənin əleyhinə ifadələr vermişdir.
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1937-ci il aprelin 25-26-da beşinci istintaqda Əli Nazim əksinqilabi, 
millətçi əhval-ruhiyyəli yazıçı və elmi işçilərin adlarını söyləmişdir. Bu, 
alhncı, yeddinci və səkkizinci istintaqlarda da (27.04/ 28-29.04/ 02.05- 
1937-ci il) təkrar olundu. 1937-ci il mayın 29-da doqquzuncu istintaqda 
müstəntiq soruşur: «Nə üçün siz evinizdə əksinqilabi millətçi və pantürkist 
ədəbiyyat və faşist Trotskinin şəklini saxlayırdınızn. Cavab: «Bəli, bu işdə 
mən öz günahımı etiraf edirəmw.

1937-ci il iyunun I -də onuncu istintaqda Əli Nazim bu iş üzrə ittiham 
olunan digər müttəhimlərlə saxladığı əksinqilabi əlaqələrini də boynuna 
almışdır. «Mən həbs olunan dəqiqəyədək əksinqilabi millətçi mövqelərdə 
durduğumu və praktiki əksinqilabi iş apardığımı etiraf etməyə məcburam. 
Boynuma alıram ki bu, Azərbaycan K(b)P-nin daxilində əksinqilabi ikiüz­
lülük idi».

Bu ifadələri Əli Nazim 1937-ci il iyunun 2-3-də on birinci istintaqda 
da təsdiq edir. 1937-ci İl iyunun 5-də on ikinci istintaqda Əli Nazim göstə­
rir: «SSRİ EA Azərbaycan filialında Ruhulla Axundovun rəhbərlik etdiyi 
əksinqilabi millətçi qrup - mən də oranın üzvü idim - sovet hökumətinə 
qarşı mübarizə, əksinqilabi pantürkist, əksinqilabi millətçi mövqelərində 
dururdu. (Bu qədər əksinqilabi iş çox deyilmi? - Z.B.) Bu qrupa Ruhulla 
Axundov, Vəli Xuluflu, Hənəfi Zeynallı A.R.Zİfeld, Həsən İmanov, Əliəj- 
dər Seyidzadə, Salman Mümtaz, Mikayıl Rəfıli və mən, Əli Nazim daxil 
idikw.

4 iyul 1937-ci il. On üçüncü istintaq. Müstəntiq Əli Nazimi əksinqilabi 
qrupun üzvləri Seyidzadə və Nəzərli ilə bağlı sorğu-sual etmişdir. 7 iyul 
1937-ci il, on dördüncü istintaq. Əli Nazim əksinqilabi Averbax qrupu və 
averbaxçılar haqqında ifadə vermişdir. Bu qrupa Süleyman Rüstəm, Meh­
di Hüseyn, Səməd Vurğun və Sabit Rəhman daxil idi. 8 iyul 1937-ci il. 
On beşinci istintaq. Əli Nazim xüsusilə Cabbar Məmmədovun işi ilə bağlı 
dindirilmişdir.

1937-ci il avqustun 30-da on altıncı istintaqda Əli Nazim göstərmiş­
dir: «İstintaq zamanı verdiyim bütün ifadələri tamamilə təsdiq edirəm. 
Boynuma alıram ki, 1926-cı ildən həbs olunan dəqiqəyədək əksinqilabi 
millətçi mövqedə durmuşam. Etiraf edirəm ki, sovet hökumətinə qarşı 
fəal mübarizə mövqeyində duran əksinqilabi millətçi qrupa 1934-cü ildə 
SSRİ EA Azərbaycan filialının rəyasət heyətinin keçmiş sədr müavini Ru­
hulla Axundov tərəfindən cəlb olunmuşam. Etiraf edirəm/ki, bizim qrup 
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əksinqilabi millətçi pantürkist mövqelərində duraraq Azərbaycanın SS- 
Rİ-dən aynlması məqsədini güdürdü. Etiraf edirəm ki, bizim qrup mədə­
niyyət cəbhəsində ziyankarlıq üzrə konkret olaraq əksinqilabi iş aparırdı. 
Bu, əsasən partiyanın milli siyasətinin təhrif edilməsində, əksinqilabi ədə­
biyyatın nəşrində, əksinqilabi millətçi və pantürkist görüşlərin təbliğində 
öz əksini tapırdı. Evimdə əksinqilabi ədəbiyyat saxladığımı etiraf edirəm. 
Boynuma alıram ki, 1927-ci ildə Türkiyədə olarkən jurnalda əksinqilabi 
böhtançı müsavatçı mövqeyindən yazılmış məqalə dərc etdirmişəm. Bütün 
əksinqilabi fəaliyyətimdə özümü tam günahkar hesab edirəm».

Adətən, 12493 Ns-li istintaq işi üzrə ittiham olunan müttəhimlər al­
tı-səkkiz, ən çox on dəfə dindirilirdilər. Lakin Əli Nazim Mahmudzadə isə 
on altı (!) dəfə dindirilmişdir. Görünür. Əli Nazim istintaqda «daha üzüyo­
lan olmuşdur, çünki 3 nömrəli metodun elə birinci dəfə tətbiqindən sonra 
o, davam gətirə bilməmişdir. Lakin biz həmin o amansız dövrün bu və ya 
digər ziyalısının davranışı barədə fikir yürüdə bilmərik.

Avqustun 28-də Əli Nazimin müsadirə edilmiş bütün kitabxanası yan­
dırılmışdır. Bu barədə işdə xüsusi akt var.

1937-ci il avqustun 30-da istintaqın tamamlanması haqqında protokol, 
1937-ci il sentyabrın 5-də isə Əli Nazim Mahmudzadənin Azərbaycan 
SSR CM-nin 69, 18-70 və 73-cü maddələri üzrə təqsirləndirilməsi barədə 
ittiham qərarı tərtib edilmişdir.

1937-ci il oktyabrın 12-də SSRİ Ali Soveti Hərbi Kollegiyası Səyyar 
sessiyasının (Matuleviç, Zaryanov, Jiqıır) hazırlıq iclasının protokolu tər­
tib edilmişdir: Əli Nazim Mahmudzadənin işini Azərbaycan SSR CM-nin 
18-70 və 73-cü maddələri üzrə məhkəməyə verməli. İşə bağlı məhkəmə 
iclasında, müdafiəçisiz, ittihamçısız və şahidlərsiz baxılmalı,

13 oktyabr 1937-ci il. Saat 13:25 dəqiqədə Hərbi Kollegiyanın məh­
kəmə iclası işə başladı: Əli Nazim Mahmudzadə Azərbaycan SSR CM-nin 
69, 13-70 və 73-cü maddələri üzrə nəzərdə tutulmuş cinayətlərdə ittiham 
olunmuşdur. Müttəhim özünün günahkar olduğunu etiraf etmişdir. Müt­
təhim son sözdə istintaqa hər şeyi söylədiyini və gəncliyinin nəzərə alın­
masını, günahının gərgin əməklə bağışlanmasına imkan verilməsini xahiş 
etmişdir, İclas saat 13:40 dəqiqədə bağlanmışdır.

Əli Nazim Mahmudzadə 10 il müddətinə həbs cəzasına məhkum edil­
mişdir.
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1956-cı il iyunun 19-da Əli Nazimin oğlu Ramin Mahmudzadə SSRİ 
DTK-ə ərizə verərək atasının işinə yenidən baxılmasını və onun bəraət al­
masının mümkünlüyünü xahiş etmişdir.

İşdə Əli Nazim üçün 21 may 1956-cı il tarixdə yazılmış, Mehdi Hü­
seyn, Süleyman Rəhimov, Süleyman Rüstəm, Məmməd Arif, Mir Cəlal 
Paşayev, Əli Vəliyev. İlyas Əfəndiyev və Bəxtiyar Vahabzadə tərəfindən 
imzalanmış xasiyyətnamə var.

İşə Əli Nazim Mahmudzadənin 1939-1940-cı illərdə Oryol həbsxana­
sına gəlirilməsi haqqında 1957-ci il 26 fevral tarixdə yazılmış arayış ti­
kilmişdir. Arayışda Əli Nazimə istintaq prosesində cəza tədbirləri tətbiq 
edilməsi ilə əlaqədar müttəhimin şikayəti barədə məlumat var idi. Bax indi 
bır çox oxuculara tamamilə aydın oldu ki, Əli Nazim Mahmudzadəyə 3 
nömrəli metod çox gözəl və uğurla tətbiq edilmişdir.

SSRİ Ali Məhkəməsi hərbi Kollegiyasının 19 sentyabr 1957-ci il tarix­
li qərarına görə SSRİ Ali Məhkəməsi Hərbi Kollegiyasının 13.10.1937-ci 
ildə çıxardığı hökm ləğv olunmuş və cinayət tərkibi olmadığı üçün iş xətm 
edilmişdir.

Əli Nazim Mahmud oğlu Mahmudzadə 1941-ci il avqustun 23-də həb­
sxanada vəfat etmişdir.

QULAM KƏRİM OĞLU BAĞIROV 
İstintaq işi Ks 25439

1937-ci ildə 12493 nömrəli istintaq işi üzrə, demək olar ki, Azərbay­
canın Elmlər Akademiyasında, universitetində və institutlarında çalışan 
bütün görkəmli alimlər mühakimə edilmiş və güllələnmişdilər. Onların 
içərisində elm, mədəniyyət və incəsənət xadimləri də var idi. Günahsız 
məhv edilmiş bu intellektuallara bilərəkdən dəhşətli işgəncələr verərək 
«azadlıqda gəzən bir çox vətən xainlərinimı həbs edilib tutulması üçün ifa­
dələr alırdılar. Xalqın əqli potensialının fiziki cəhətdən aradan götürülmə­
si məsələsini tamamilə yerinə yetirmək məqsədilə bu adamları da yaşayış 
mühitindən ayırmaq və təcrid etmək “zəruri idi”.

Lakin «bədbəxtliyə bax» ki, xalq düşmənlərinin yeni qrupunun aradan 
götürülməsi üçün 12493 nömrəli istintaq işi üzrə mühakimə edilmiş şəxs­
lərdən sağ qalanı yox idi. Ona görə də 1938-ci ildə tutulanlar üçün hökmü
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SSRİ Ali Məhkəməsi Hərbi Kollegiyasının səyyar sessiyası deyil. XDİK 
yanında Xüsusi Müşavirə, başqa sözlə desək. Stalin. Yejov və Beriya tərə­
findən təşkil olunmuş üçlük vermişdir

O dəhşətli repressiya illərində böhtan yolu ilə məcburi həbs edilənlər­
dən biri də 1904-cü ildə anadan olmuş, SSRİ EA-nın Azərbaycan filialının 
Ədəbiyyat və Dilçilik İnstitutunun direktor müavini və dilçilik şöbəsinin 
rəhbəri Qulam Kərim oğlu Bağırov idi.

Onun həbsinə hazırlıq hələ 1937-ci ildən başlanmışdır. 1937-ci il fev­
ralın 14-də SSRİ EA-nın Azərbaycan filialının partiya təşkilatının iclası 
keçirilmişdir. İclasda partiya təşkilat katibi Tevosov bildirmişdi: «Qulam 
Bağırov müntəzəm olaraq pantürkist Çobanzadə ilə sıx əlaqə saxlayıb 
əməkdaşlıq edirdi. O, institutda özünütənqidi boğur. Ruhulla Axundovla 
xüsusi yaxınlıq edirdin.

Bağırov: «Bu yalan və böhtandırlw
Büro üzvü Zakirov: «Qulam Bağırovla Çobanzadənin eyni vaxtda mə­

zuniyyətə getməsi, eyni sanatoriyada dincəlməsi, hətta bir otaqda qalması 
da təsadüfdürmü? Bu, onların sıx əlaqədə olmasına bır daha sübut deyilmi? 
(?! - Z.B.)». İclasda qərara alındı: Qulam Kərim oğlu Bağırov Sov.İKP 
sıralarından xaric edilsin, ondan ötrü ki:

1. Azərbaycan dilinin terminologiya və orfoqrafiyasının. «15 ildə Azər­
baycanda elm» ədəbiyyat məcmuəsinin işlənib hazırlanmasında əksinqila­
bçı pantürkist Çobanzadə ilə birlikdə pantürkist konsepsiyanı geniş yay­
mışdır;

2. Əksinqilabçı R.Axundovun ifşa olunmasına və Çobanzadənin ək­
sinqilabçı şəxs kimi fəaliyyət göstərməsi haqqında dəfələrlə xəbərdarlıq 
edilməsinə baxmayaraq, onlarla sıx əlaqə saxlamışdır:

3. Ədəbiyyat və Dilçilik institutunda direktor müavini işləyərkən özü­
nütənqidi boğmuşdur. Ümumi iclasda institutun əməkdaşlarının əksəriy­
yəti onu əksinqilabçı Axundovun «seviınlisi», «xəbərçisi» adlandırmışdır;

4. Azərbaycan dilində terminologiya lüğəti işlənib hazırlanarkən icti­
mai və elmi təşkilatlar bura cəlb edilməmişdir. Nəticədə isə lüğətdə pan­
türkist təhriflərə geniş yer verilmişdir.

1938-ci il martın əvvəllərində Q.Bağırov əksinqilabı millətçi təşkilatın 
üzvü kimi həbs edilmiş və Azərbaycan SSR CM-mn 72. 73-cü maddələri 
üzrə günahlandırılmışdır. Sonradan əməliyyat müvəkkili A Qaravəliycv 
«müttəhim Q.K.Bağırovun «15 ildə Azərbaycanda elm» məcmuəsində çıx­
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mış «Azərbaycanda dilçiliyin təşkili» məqaləsini oxumuş və belə qənaətə 
gəlmişdir ki, Q.Bağırov məqaləsində dilçiliyin təşkili məsələsi ilə bağlı 
pantürkist mövqedə durmuş və Azərbaycan yazıçılarma antimarksist kon­
sepsiyadan qiymət vermişdir. Buna görə də «15 ildə Azərbaycanda elm» 
kitabının Q.Bağırovun istintaq işinə əyani dəlil kimi əlavə olunması qərara 
alınmışdır».

1938-ci il, 10 aprel. Birinci istintaq, birinci sual: «Azərbaycanda ək­
sinqilabi millətçi təşkilatın üzvü olduğunuzu etiraf edirsinizmi?» Q.K.Ba­
ğırov: «Xeyr, etiraf etmirəm». Müstəntiq: «İstintaq xəbərdarlıq edir ki. 
kifayət qədər yoxlanılmış məlumatlara görə siz adı çəkilən təşkilatın üzvü 
olmusunuz. Ona görə də düzgün ifadələr verməyinizi təklif edirika. Q.K 
Bağırov: «Mən qəti etirazımı bildirirəma.

1938-ci il aprelin 19-da keçirilən ikinci istintaqda Q.Bağırov yenidən 
əksinqilabi millətçi təşkilatın üzvü olduğunu rədd edir. Buna görə də özü­
nün əksinqilabi işi haqqında ifadə vermək iqtidarında olmadığını söyləyir.

Boynuna qoyulan bütün günahları rədd edən Q.Bağırova istintaqın üç 
nömrəli metodu tətbiq edilir: onu amansızcasına döyür, işgəncə verir, iki 
dəfə üç gün ayaq üstə dayanmağa məcbur edirlər.

Nəhayət, 1938-ci il mayın 10-da üçüncü istintaqda Q.K.Bağırov bütün 
günahları boynuna alır: «Bəli, mən həqiqətən əksinqilabi millətçi təşkila­
tın tərkibinə daxil olduğum üçün özümü günahkar bilirəm. Məni təşkilata 
1936-cı ilin sentyabrında V.Xuluflu cəlb etmişdirə. Sual: «Praktiki ək­
sinqilabi işiniz haqqında istintaqa məlumat verinə. Cavab: «SSRİ EA-nın 
Azərbaycan filialının Dilçilik və Ədəbiyyat institutunun direktor müavini 
vəzifəsində çalışarkən mən tematik-istehsalat planının yerinə yetirilməmə- 
sinə çalışırdım. Nəticədə 1936-cı il üçün tematik-istehsalat planı pozul- 
muşdurə.

(Səbəbə bir bax: institutun bir illik istehsalat planının pozulması üçün 
o zaman adamı «praktiki əksinqilabi işdəə ittiham edirdilər. Ancaq İndi 
elmi əməkdaşların əksəriyyəti bütün il boyu bir iş görməsələr belə, onlara 
heç bir söz deyilmir, hələ üstəlik, dövlətdən maaş da alırlar. Yazıq Qulam 
Bağırov!)

1938-ci il iyunun əvvəllərində A.Qaravəliyev institutun direktor əvə­
zi A.L.Klirhovdan aşağıdakı məzmunda arayış alır: «1936-1937-cı il üzrə 
Ədəbiyyat və Dilçilik institutunun iş planı pozulmuşdur. Planlar çox zəif, 
zıyankarcasına tərtib olunmuşdur. Günün nəbzini tutan aktual mövzular 
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nəzərə alınmamış, qiymətli materiallar və sənədlər oğurlanmışdır. 1936- 
cı ildə M.F.Axundovun arxivindən 28 məktub yox olmuşdur. Əli Nazim. 
Ağamır Məmmədov, Çobanzadə, Qulam Bağırov tərəfindən işlənmiş möv­
zular aşağı səviyyədə olmuş, Azərbaycan xalqının dil və ədəbiyyatını təh­
rif edən ziyankar xarakteri daşımışdım. (Bax belə! - Z.B.ı.

1938-ci ilin iyununda müstəntiq Q.Bağırova əlavə ittihamlar verir: «Q. 
Bağırov partiya və hökumət rəhbərlərinə qarşı terror tətbiq etmək vəzifəsi­
ni qarşısına qoyan millətçi təşkilatın tərkibinə daxil olmuş və ziyankarlıq 
işi aparmışdım. Yəni bütün bu dəlillər Q.K.Bağırovun Azərbaycan SSR 
CM-nin 69, 21/70-ci maddələri üzrə təqsirləndirilməsinə əsas vermişdir.

1938-ci il iyulun 11-də Q.K.Bağırov dördüncü, sonuncu istintaqda de­
mişdir: «Mən qəti şəkildə bildirirəm ki. terrorçuluq və silahlı üsyana hazır­
lıq işində praktik olaraq mənim heç bir iştirakım olmayıbw.

1938-ci ilin iyulundan )939-cu ilin martına qədər Q.Bağırovun işi üzrə 
istintaq bir qədər dolaşığa düşür. Onun əleyhinə çıxan şəxslər güllələnir, 
müttəhimə verilən ittihamlar isə uydurma hesab olunurdu. 1939-cu il mar­
tın 20-də əvvəlki ittihamlar Azərbaycan SSR CM-nin 21/64 və 73-cü mad­
dələri ilə əvəz edildi. Bu maddələrə görə. Q.Bağırov «ancaq əksinqilabi 
millətçi pantürkist təşkilatda iştirak etdiyi üçün" təqsirləndirilirdi.

1939-cu il martın 29-da ittiham qərarı tərtib olundu. Qərarda deyilirdi: 
«Aparılan istintaqın nəticələrindən məlum olmuşdur ki. müttəhim Q.K.Ba­
ğırov silahlı üsyan hazırlamaq yolu ilə Azərbaycanın SSRİ-dən ayrılmasını 
qarşısına məqsəd qoyan əksinqilabi millətçi təşkilatın tərkibinə daxil ol­
muşdur.

Özünün elmi əsərlərində, xüsusilə «15 ildə Azərbaycanda clm» məc­
muəsində pantürkizmi təbliğ etmiş. Azərbaycan ədəbi dilinə osmanlı və 
ərəb sözləri gətirmişdir. (Belə! - Z.B.).

Q.Bağırov Azərbaycan ədəbiyyatının klassikləri M. F. Axundova, M.ə. 
Sabirə və başqalarına böhtan alaraq göstərmişdir ki. guya onlar əsərlərini 
ədəbi dildə yazmamışlar. Və bu klassiklərin ədəbi irsini hər vasitə ilə giz­
lətməyə çalışmışdır.

İnstitutun tematik-istehsalat planının yermə yetirilməsinə mane olmuş­
dur. Məhz bütün bunlara görə Q.K.Bağırovun Azərbaycan SSR CM-nin 
21/64 və 73-cü maddələrinə görə təqsirləndirilməsi zəruri sayılmışdır.

Müttəhim Özünü günahkar bilmişdir. Lakin istintaqın başa çaldığı elan 
olunarkən, o verdiyi ifadələrdən tamamilə imtina etmişdim.

145



1939-cu il iyulun 21-də SSRİ XDİK yanında Xüsusi Müşavirənin 25 
nömrəli protokolunda deyilirdi: «Antisovet millətçi təşkilatda iştirakına 
görə Q.K.Bağırov cəzasını çəkmək üçün səkkiz il müddətinə islah-əmək 
düşərgəsinə göndərilsins.

Qulam Kərim oğlu Bağırov ümumi hesabla 17 il həbsxanalarda, düşər­
gədə və sürgündə olmuşdur.

1955-ci il iyunun 16, 22, 23-də və 1956-cı il fevralın 29-da Q.K.Ba- 
ğırov müxtəlif prokurorların adlarına bəraət alması xahişi ilə dörd ərizə 
göndərir. 1956-cı il aprelin 18-də göndərilən ərizələrə əsasən, Azərbay­
can SSR Ali Məhkəməsinin məhkəmə kollegiyası qərara alır: «Azərbay- 
can SSR prokurorunun etirazı qəbul edilsin. SSRİ XDİK yanında Xüsusi 
Müşavirənin 1939-cu il iyunun 21-də Qulam Kərim oğlu Bağırovun istin­
taq işi ilə əlaqədar çıxardığı hökm ləğv edilsin və cinayət tərkibi olmadığı 
üçün iş xətm olunsun».

Axırda bircə faktı da əlavə etmək istərdim ki, Q.K.Bağırovun bəzi əsər­
ləri, o cümlədən «Quba və Zaqatala şivələrinin səciyyəvi xüsusiyyətlərin 
adlı kitabı başqa şəxsin familiyası ilə çapdan çıxmışdır.

MƏMMƏD İSMAYIL OĞLU CUVARLİNSKİ 
İstintaq işi - 12493-33

Bu məqalədə isə Azərbaycanın gözəl ziyalısı kimi tanınmış, o dəhşətli 
illərin növbəti qurbanı olmuş Məmməd İsmayıl oğlu Cuvarlinski haqqında 
söhbət açacağam.

1937-ci il aprelin 14-də Azərbaycan SSR XDİK DTİ-nin IV şöbəsi 
(Sonkin, Atakişiyev) tərəfindən aşağıdakı məzmunda arayış tərtib olun­
muşdur: «Azərbaycan K(b)P Nuxa Şəhər Komitəsinin keçmiş katibi Məm­
məd İsmayıl oğlu Cuvarlinski.

12493 nömrəli istintaq işi üzrə ittiham olunan əksinqilabi millətçi təşki­
latın üzvü Tixomirov öz ifadəsində göstərmişdir ki, Məmməd Cuvarlinski 
Azərbaycan əksinqilabi millətçi mərkəzlə əlaqə saxlamışdır.

Əksmnqilabi millətçi təşkilatın üzvlərindən Əli Kərimov və Eminbəylı 
Məmməd Cuvarlinski ilə sıx əlaqədə olduqlarını boyunlarına almış, Azər­
baycan SSR Maarif Komissarı və AzK(b)P MK aparatında işləyərkən onun 
əksinqilabi fəaliyyətini etiraf etmişlər.
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Yuxanda göstərilən faktlara əsasən. Məmməd Cuvarlinskinin həbs olu­
nub Azərbaycan SSR CM-nin 72, 73-cü maddələri üzrə məsuliyyətə alın­
masını zəruri hesab edirik».

M.Cuvarlinskinin həbsi haqqında akt DTİ-nin IV şöbəsinin rəisi Sin- 
man tərəfindən təsdiq olunmuşdur. 14.04.1937-ci ildə Azərbaycan XDİK 
rəisi Sumbatov ittihamın təqdim olunması haqqındakı qərarı imzalamışdır. 
(Qərar müttəhimə 1937-ci il iyulun 18-də verilmişdir.)

Lakin bu vaxt M.Cuvarlinski Bakıda yox idi. 1937-ci ilin mayında o. 
Moskvaya, ÜİK(b)P MK-ya M.C.Bağırovdan şikayətə getmişdi Cuvar­
linski şikayət ərizəsində yazırdı ki. «Bağırov bütün partiya kadrlarını sı­
radan çıxarır; Azərbaycan SSR K(b)P MK-nın plenumlarından birində 
tənqidi çıxışına görə onun özünü də təqib edir». Belə çıxışdan sonra Ba­
ğırov Cuvarlinskini MK-nın tərkibindən çıxarmış və ona millətçi damğası 
vurmuşdur.

1937-ci il iyulun 25-də SSRİ XDİK DTİ-nin VI şöbəsinin rəisi Volkov 
SSRİ daxili işlər komissarının müavini Frinovskinin ünvanına aşağıdakı 
məzmunda məktub göndərmişdir:

«Bu il, iyunun 24-də Azərbaycan K(b)P MK-nın katibi yoldaş Bağırov 
SSRİ XDİK-ya xəbər vermişdir ki, Bakıda dəmiryol nəqliyyatında ifşa 
olunmuş (dəmiryol nəqliyyatı nəyə lazımdır? - Z.B.) antisovet trotskiçi 
təşkilatın fəal üzvü Cuvarlinski istintaq orqanları tərəfindən axtarılır. Əldə 
olunan məlumata görə hazırda Cuvarlinski Moskvada bu ünvanda: Stolcş- 
nikov döngəsi, ev 9, mənzil 20-də yaşayır.

Cuvarlinskinin həbsinə icazə verilməsini xahiş cdirikn (Frinovskinin 
dərkənarı: «həbs cdilsinn 25.06.1937).

1937-ci il iyunun 27-də SSRİ XDİK DTİ tərəfindən Cuvarlinskinin 
həbsinə 2569 nömrəli order verildi. Orderi xalq daxili işlər komissarının 
müavini imzalamışdı.

Lakin Cuvarlinski iyunun 25-də həbs edilmişdir Axtarış zamanı ondan 
BDTİ-yə verilmək üçün aşağıdakılar: Malcnkovun adma göndərilmiş mək­
tubun, Andreyevə, Malenkova, Bağırova və «Pravda» qəzeti redaksiyasına 
göndərilmiş ərizələrin - 28 səhifəlik beş ərizənin qəbzi götürülmüşdür.

Müttəhim Cuvarlinskinin Moskvada doldurulmuş anketindən:
1902-ci ildə Azərbaycan SSR-in Qaryakin ■'ayonunun Cuvarlı kəndində 

anadan olmuşdur. Nuxa şəhərinin sakinidir. Lxtisasca müəllim və partiya 
işçisidir. AzK(b)P Nuxa Şəhər Komitəsinin birinci katibi vəzifəsində çalış­
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mışdır. İnqilabdan əvvəl kəndli olmuş, 3 il keşikçi, 1 il isə qara fəhlə işlə­
mişdir. İnqilabdan sonra - qulluqçu olmuş, 14 il partiya işində çalışmışdır 
İbtidai məktəbin 4 sinfini, II dərəcəli sovet partiya məktəbini, 0İK(b)P 
MK yanında partiya işçiləri üçün kursu və qiyabi olaraq pedaqoji texniku­
mu bitirmişdir. 1920-ci ildən ÜİK(b)P MK-nın üzvüdür. 12 yaşında Sveta 
adlı qızı var.

1937-ci il iyulun 26-da SSRİ XDİK BDTİ-nin VI şöbəsi III bölməsinin 
rəisi İ.Norko M.İ.Cuvarlinskini dindirmişdir. Aşağıda müttəhimin verdiyi 
ifadədən bəzi sitatlar:«1937-ci ilin mayında mən Moskvaya ÜİK(b)P MK- 
ya AzK(b)P MK rəhbərliyindən və birinci katib M.C.Bağırovdan şikayətə 
gəlmişdim. Moskvaya 1937-ci il mayın 4-də çatdım. Mən Nuxa Şəhər Par­
tiya Komitəsinin katibi və AzK(b)P MK-nın üzvü idim. MK-nın katibi Ba­
ğırova bəzi məsələlərdə öz etirazımı bildirmişdim, sonra MK-nın dekabr 
ayında keçirilən plenumunda MK rəhbərliyinin bəzi nöqsanlarını tənqid 
etmişdim. Bu tənqidi çıxış xalq düşmənlərinin respublikanın rəhbər orqan­
larına soxulması ilə əlaqədar idi. Buna görə də Bağırov məni təqib etməyə 
başladı və üstümə millətçi ləqəbi qoyub MK-nın tərkibindən çıxartdı, iş­
dən azad etdi. Vəziyyətin belə olduğunu görüb ÜİK(b)P MK-ya ərizə ilə 
müraciət etdim, Moskvaya indiki gəlişim də məhz bununla əlaqədardır. Si- 
nayskiyə Bağırovun məni təqib etdiyini və ondan Moskvaya şikayətə get­
diyimi bildirmişdim. Mən ÜİK(b)P MK-nın katibi Andreyevin və ÜİK(b)P 
MK-nın şöbə müdiri Malenkovun adlarına iki ərizə vermişdimə.

1937-ci il iyulun 8-də M.Cuvarlinski xüsusi mühafizəçi ilə Bakıya gə­
tirildi və təkadamhq kameraya salındı.

1937-ci il iyulun 15-də Azərbaycan SSR XDİK DTİ-nin IV şöbəsinin. 
IV bölmə rəisinin köməkçisi leytenant Şer (bu familiyam yadda saxlayın 
Z.B.) müttəhim M.İ.Cuvarlinskini dindirmişdir.

Şer: «Siz Azərbaycanda əksinqilabi millətçi təşkilatın üzvü kimi it­
tiham olunursunuz və əldə olan məlumata görə təşkilatın işində fəallıq 
göstərmisiniz. İstintaq tələb edir ki, bu barədə ətraflı məlumat verəsiniz» 
Cuvarlinski: «Əksinqilabi millətçi təşkilatda iştirakımı qəti surətdə rədd 
cdirəm».

İşin 17-ci səhifəsində aşağıdakı məzmunda yazılmış bir akt var idi 
«Hazırkı akt tərtib olunur ondan ötrü ki, müttəhim Məmməd Cuvarlinski 
1937-ci İl iyulun 16-da keçirilən istintaqda hökumət rəhbərlərinin ünva­
nına böhtan ataraq bildirmişdir ki, Azərbaycan K(b)P MK-nın katibi M 
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C.Bağırov Cuvarlinskinin əleyhinə uydurulmuş materiallar hazırlamışdır. 
Azərbaycan XDİK-in rəisi Sumbalov va DTİ-nin IV şöbəsinin rəisi Sın­
man bu işdə onun yaxın köməkçiləri olmuşdular.

Müttəhim Cuvarlinski hazırkı aktı imzalamaqdan imtina etmişdir.
DTİ-nin IV şöbəsinin rəisi Sinman. DTİ-nin IV bölməsi rəisinin kömək­

çisi Şer».
Oxucu görür ki, heç bir günahı olmayan Məmməd Cuvarlinski ona 

qarşı düşünülmüş şəkildə əvvəlcədən hazırlanmış uydurma faktlara inadla 
etirazım bildirir və ədalətin zəfər çalacağına ümid edirdi. Lakin... Azərbay­
can XDİK idarəsinin keçmiş əməkdaşı S.S.Zıkovdan 04.09.1954-cü ildə 
alınmış ifadədə deyilir:

«Xoren Qriqoryanın köməkçisi Şerin keçmiş maarif komissarı Cııvar- 
linskini necə döydüyünün mən özüm şahidi olmuşam. Bu barədə Qriqor- 
yana danışdım, lakin Cuvarlinskinin döyülməsi haqqında verdiyim xəbəri 
Qriqoryan gülümsəməklə qarşıladıw.

DTİ-nin keçmiş əməkdaşı İ.M.Krotkovdan 30.11.1954-cü ildə alınmış 
ifadədən:

«Mən VI bölmə rəisinin köməkçisi Şerə tabe idim. Bölmənin rəisi isə 
Qriqoryan idi. Siyasi şöbədə işə başladığım ilk gündən istintaq zamanı 
müttəhimlərə verilən amansız işgəncələrin şahidi olurdum. Bir qayda ola­
raq əvvəlcə müttəhimlərdən etiraf ifadəsi almaq üçün onları döyür, sonra 
isə əksinqilabi təşkilatın digər iştirakçılarının adlarını çəkmək məqsədilə 
əziyyət verirdilər. Ən axırda isə müttəhimin həqiqətən düşmən olduğu və 
bunu etiraf etdiyi üçün işgəncə verirdilər.

Azərbaycan SSR-in maarif komissarı olmuş, həbs edilməmişdən əvvəl 
Nuxa Şəhər Partiya Komitəsinin birinci katibi işləmiş Məmməd Cuvarlins­
ki ən ağır işgəncələrə məruz qalmışdır. Cuvarlinski Bağırovdan Moskvaya 
şikayətə getdiyi üçün onun göstərişi ilə elə Moskvada həbs olunmuşdur. 
Bakıya gətirilən kimi Sumbalov Bağırovun adından GSŞ-a əmr vermişdir 
ki, Cuvarlinski ilə hər cür rəftar elmək olar Cuvarlinski daxili həbsxana­
ya gətiriləndə bir çox işçilər sevindi. Onların sevincinə səbəb Bağırovdan 
ÜİK(b)P MK-ya şikayətə gedən «qatı» cinavətkarın axır ki. tutulub müha­
kiməyə verilməsi idi. Məhz buna görə də müttəhim istintaqa gətirilən kimi 
bütün müstəntiqlər, o cümlədən Şer də ona düşmən gözü ilə baxırdılar. 
Cuvarlinskiyə ilk dəfə işgəncə verilən gün mən orada olmamışam, Lakın 
onun bərk döyüldüyünü görmüşəm
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Bir dəfə Şerin göstərişi ilə Cuvarlinskini 5-6 müstəntiq əhatəyə alıb, 
rezin dəyənək və burulmuş nəm döşəkağı ilə döyüb işgəncə verirdilər. 
Cuvarlinski küt ağrılara dözməyib yıxılır, yenidən təpik və yumruqla onu 
ayağa qaldırıb vururdular. Bütün bunlar təhqir xarakteri daşıyırdı. Sonra 
isə bunu əyləncə məqsədilə edirdilər.

Verilən işgəncələrin nəticəsində Cuvarlinski tam taqətdən düşürdü, ya- 
rışüurlu vəziyyətdə öz-özünə heç bir hesabat vermədən istənilən ifadəyə, 
sənədə qol çəkirdi.

Onun hansı əsasla tutulduğunu xatırlamıram, ancaq yaxşı yadımdadır 
ki, bir dəfə Şer mənə qaralamada yazılmış qeydlərə əsasən protokol yaz­
mağı əmr etdi.

Şer. Kolya, Musatov, Mədət Həsənov, Mustafa Mustafayev və mən Cu- 
varlinskiyə olmazın işgəncələr vermişik. Başqalarını isə xatırlamıram.

1937- 1938-ci illərdə kütləvi həbslər zamanı partiya və sovet orqanla­
rının bütün rəhbər işçiləri, xalq komissarları və onların müavinləri tutu­
lurdular. Məsələn, Maarif Komissarlığında dörd xalq komissarı - Pənah 
Qasımov, Məmməd Cuvarlinski, Müseyib Şahbazov, Məmmədsadıq 
Əfəndiyev, habelə maarif komissarının iki müavini repressiyaya məruz 
qalmışdın.

DTİ-nin keçmiş əməkdaşı İvan Petroviç Klemençikin 18.04.1955-ci 
ildə verdiyi ifadədən: «Həbs olunanların kiltləvi surətdə döyülüb incidil­
məsi 1937-ci ilin ortalarından başlamışdır. IVşöbənin keçmiş rəisi Sınma­
nın dediyindən mənə məlum idi ki, müttəhimlərin döyülüb işgəncə verilmə­
si haqqında göstəriş Sumbatovdan alınmışdım.

1955-ci il aprelin 13-də Məmməd Cuvarlinskinin işi üzrə Baş hərbi pro­
kurorluğun nəzarət əməliyyat şöbəsinin arxivindən gətirilmiş işə baxılması 
barədə protokol tərtib edildi. Aydın oldu ki, 1945-ci ildə BHP-nin arxiv 
sənədləri saxlanılan yerdə yanğın baş vermiş və bir çox arxiv sənədləri, <> 
cümlədən Cuvarlinskinin işi üzrə sənədlərin bir hissəsi sıradan çıxmış, bir 
hissəsi isə xarab olmuşdur. İşin 3 və 4-cÜ səhifələrində Cuvarlinskinin göy 
mürəkkəblə I.V.Stalinin ünvanına yazılmış şikayət ərizəsi qorunub saxla­
nılırdı.

Cuvarlinskinin ərizəsindəki bir sitatla tanış olaq:
«1936-cı ilin dekabrında Azərbaycan K(b)P MK plenumunda Az. K(b) 

P MK rəhbərliyinin yarıtmaz işini, nöqsanlarını tənqid etmişdim. Bu çıxı­
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şım yenə də Bağırovun qəti narazılığına və etirazına səbəb olmuşdur. Elə 
həmin vaxtdan mən açıqca təqibə məniz qaldım.

1937-ci il martın 14-də mən Azərbaycan SSR Sovetlər qurultayının 
partiya qrupunda çıxış edərək Azərbaycan SSR Konstitusiyası layihəsinə 
bəzi düzəlişlər etdim. O zaman Bağırov əleyhimə çıxış edərək məni millət­
çilikdə günahlandırdı. 1937-ci il martın )7-də MK-nın bürosu, martın 19- 
da isə Azərbaycan K(b}P MK plenumu Bağırovun təklifi ilə məni MK-nın 
bürosundan, martın 20-də partiya işindən xaric eldilər.

Bütün bu çirkinliyə dözməyib Moskvaya gəldim və Malenkovun qəbu­
luna düşəcəyim günü gözlədim. Onun qəbulunda 1937-ci il iyunun 27-si 
və ya 28-i olmalı idim. Lakin iyunun 25-də gecə SSRİ XDİK nümayən­
dələri mənzilimə gəlib məni həbs çidilər. Artıq altıncı gündür ki, Butırski 
həbsxanasmdayam.

Əziz rəhbərimiz!
Budur, təmiz və namuslu bir bolşevik olduğum halda, həbsxanaya düş­

müşəm. Bu təsadüfi deyil. Az. K(b)P MK rəhbərliyində yuva salmış çirkin 
əməllərin nəticəsi idi və Bağırov isə bu yuvanın hörümçək toruna düşmüşdür.

Mən Az. K(b)P MK rəhbərliyindəki çirkinliklərin qurbanıyam.
Yoldaş Stalin! Az.K(b)P haqqında... ittiham edirlər... Xahiş edirəm Siz... 

əks təqdirdə Bağırov məni məhv edəcəkə.
Cuvarlinskinin Stalinə olan məktubunun bir hissəsi, müttəhimlərin və 

ittiham edilən Az. SSR XDİK DTİ müstəntiqlərinin ifadələri 1954-1955-ci 
illərdə tapılıb meydana çıxmışdı. Buna görədə 1937-ci ilin iyuluna qayı­
daq.

Oxucular artıq istintaqın üçüncü metodunun tətbiqi səhnəsilə tanışdır­
lar. Amansız işgəncələrə məruz qalan Cuvarlinski Bağırov və Sumbatova 
«təslim» məktubu yazır. İşgəncələrin nə qədər ağır olduğu ınəktubdakı cız­
ma-qara xətdən aydın görünürdü: Cuvarlinskinin gözə! və səlis xətli çız- 
ma-qaraya çevrilmişdi. Hiss olunurdu ki, ağrılardan onun əlləri belə qələm 
tutmurdu. 1937-ci il iyulun 21-də müstəntiqlərin diktəsi və köməyilə yazıl­
mış məktubdan bəzi sətirlər:

"Uzun sürən tərəddüddən sonra mən, Məmməd İsmayıl oğlu Cuvar­
linski partiya və Sovet hökuməti qarşısında tamamilə təslim olmağı (bu, 
müstəntiqlərin ən çox sevdikləri sözdür, işgəncələrdən sonra bütün müttə­
himlər öz məktublarını bu sözlərlə başlayırlar - Z.B.) və özümün əksinqi­
labi millətçi fəaliyyətim haqqında danışmağı qərara aldım ".
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(Ancaq 1937-ci il iyulun 23-də Azərbaycan üzrə KPK Partiya kollegi­
yası Cuvarlinskinin işilə bağlı qərara almışdı: «XDİK orqanları tərəfindən 
xalq düşməni kimi həbs edilmiş Məmməd Cuvarlinski partiya sıralarından 
xaric olunsun#).

Cuvarlinski etiraf etmişdi ki, burjua millətçiləri, Az. K(b)P sıralarında 
ikiüzlü rol oynayan Ə.Qarayev, Y.Qasımov, D.Bünyadzadə, Ə.Əmirasla- 
nov və başqalarının təsiri altına düşərək əksinqilabi millətçi təşkilata daxil 
olmuşdur.

«Əksinqilabi təşkilata mən 1936-cı ilin sentyabrında Az. K(b)PMK-nın 
mədəniyyət şöbəsinin keçmiş müdiri Mikayıl Hüseynov tərəfindən cəlb 
edilmişəm.

Mən Nuxadakı əksinqilabi təşkilatın rəhbəri idim#.
Lakin bu materiallar istintaq üçün azlıq edirdi və növbəti işgəncədən 

sonra Cuvarlinski aşağıdakı ifadələri də vermişdi: «1935-ci ilin sentyab­
rında məni əksinqilabi millətçi təşkilata Ruhulla Axundov cəlb etmişdir#.

1937-ci il 7 sentyabr. Şer M.Cuvarlinskinin işi üzrə istintaqın başa çat­
ması haqqında protokol tərtib etdi.

1937-ci i! 13 sentyabr. Sinman M.Cuvarlinskinin Azərbaycan SSRCM- 
nin 64, 69, 70 və 73-cü maddələrində nəzərdə tutulan cinayətlərdə təqsir­
ləndirilməsi lə əlaqədar ittiham qərarı tərtib etdi:

Azərbaycan SSR XDİK DTİ 1936-cı ilin sonlarında silahlı üsyan yolu 
ilə Azərbaycanın SSRİ-dən ayrılması vəzifəsini qarşısına qoyan, ziyankar­
lıq, casusluq işi aparan, partiya və hökumət rəhbərlərinə qarşı terror tətbiq 
edən əksinqilabi trotskiçi-millətçi təşkilatını aşkar etmiş və dağıtmışdır.

Özünün əksinqilabi fəaliyyətində Azərbaycanın əksinqilabi trotskiçi- 
millətçi təşkilatı trotskiçi-zinovyevçi terrorçu mərkəz və sağların əksinqi­
labi mərkəzilə əlaqədə olmuşdur.

Aparılan istintaqdan aydın olmuşdur ki, Məmməd Cuvarlinski hələ 
193 l-ci ildə əksinqilabi millətçiliyə meyl etmişdir. 1935-ci ildə Cuvarlinski 
Ruhulla Axundov tərəfindən əksinqilabi millətçi təşkilata cəlb edilmişdir.

M.Cuvarlinski əksinqilabi təşkilatda fəal praktiki iş aparmışdır: o, Nuxa 
Şəhər Partiya Komitəsinin katibi olarkən oradakı əksinqilabi millətçi təşki­
lata rəhbərlik etmişdir.

Məmməd Cuvarlinskinin rəhbərliyi altında bu təşkilat rayonun kəmi 
təsərrüfatı sahəsində və sənayesində ziyankarlıq işi aparmış, üsyançı kad­
rlar hazırlamışdır. Cuvarlinski şəxsən özü əksinqilabi təşkilata neçə-neçə 
şəxs cəlb etmişdir. /
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Yuxanda göstərilənlərə əsasən Məmməd İsmayıl oğlu Cuvarlinski itti­
ham olunur ondan ötrü ki:

1. Silahlı üsyan yolu ilə Azərbaycanın SSRİ-dən ayrılmasını qarşısına 
məqsəd qoyan, ziyankarlıq, casusluq işi aparan, partiya və hökumət rəh­
bərlərinə qarşı terror tətbiq edən əksinqilabi millətçi təşkilatın üzvü idi;

2. Praktiki əksinqilabi işdə fəallıq göstərərək rayondakı əksinqilabi üs­
yançı təşkilatın rəhbəri idi;

3. Kənd təsərrüfatında və sənayedə ziyankarlıq işi təşkil etmiş, üsyançı 
kadrlar hazırlamışdır.

Özünü günahkar bilmişdir. Müttəhim Ruhulla Axundovun. Rəhim 
Həsənovun, Mehdi Mehdiyevin və Mikayıl Hüseynovun ifadələrilə ifşa 
olunur.

1937-ci il 12 oktyabr. Həmin gün SSRİ Ali Məhkəməsi Hərbi Kollegi­
yası Səyyar sessiyasının (iclasa Azərbaycan xalqının cəlladlarından olan 
A.Vışinskinin müavini Maluleviç sədrlik edirdi. Digər cəlladlar Zaryanov 
və Jiqur isə məhkəmənin üzvü idilər) bağlı məhkəmə iclası keçirilmişdir.

İclas saat 21:30 dəqiqədə açıldı. Son sözdə M.Cuvarlinski islah olun­
ması üçün imkan verməyi xahiş etmişdir.

Saat 21:45 dəqiqədə iclas sona çalmışdı, 15 dəqiqədə M.Cuvaıiinski- 
nin taleyi həll olunmuşdur. Bir saat ərzində isa dörd belə «vələn xaininina 
məhkəməsi keçirilmişdir. Maluleviç və onun komandası isə il yarım ərzin­
də Bakıda oturaraq fasiləsiz nə qədər hökmlər vermişlər.

1937-ci il oktyabrın 12-də Məmməd ismayıl oğlu Cuvarlinski ən ağır 
cəzaya - güllələnməyə məhkum olunmuşdur. Hökm 1937-ci il oktyabrın 
13-də yerinə yetirilmişdir. Nədənsə güllələnmə haqqında akt işdə yoxdur.

1955-ci il iyunun 17-də SSRİ Ali Məhkəməsi Hərbi Kollegiyasına 
Məmməd İsmayıl oğlu Cuvarlinskinin işi üzrə verilən hökmün dəyişdi­
rilməsi barədə qərar təqdim edilmişdir. Qərarda deyilirdi kı. M.Cuvarlins­
kinin həbs edilməsi tamamilə əsassız olmuş, onun haqqında qaldırılar iş 
uydurma materiallardan düzəldilmişdir.

1955-ci il avqustun 3-də SSRİ Ali Məhkəməsi Hərbi Kollegiyasının 
qərarı ilə SSRİ Ali Məhkəməsi Hərbi Kollegiyasının 12.10.1937-ci ildə 
verdiyi hökm ləğv edildi, cinayət tərkibi olmadığı üçün iş xətm olundu.

Məmməd İsmayıl oğlu Cuvarlinski 12493 nömrəli istintaq işi üzrə gül­
lələnmiş yüzlərlə Azərbaycan ziyalıları içərisində 33-cü idi.
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XALİD SEYİD XOCAYEV
İstintaq işi Nb 12493-72

1937-1938-ci illərdə amansızcasına və məqsədyönlü şəkildə aradan gö­
türülən Azərbaycanın görkəmli mütəfəkkirlərinin, onun elmi qüvvələrinin 
siyahısında tanınmış türkoloq, SSRİ EA-nm Azərbaycan filialının elmi 
əməkdaşı Xocayev Xalid Seyidin də adını çəkmək lazımdır.

Xalid Seyid Xocayev 1888-ci ildə Daşkənd dairəsinin Kaşkorqan kən­
dində anadan olmuşdur. Mədrəsəni bitirdikdən sonra 1914-cü ildə İstan­
bula getmiş və müsabiqə yolu ilə universitetə daxil olmuşdur. 1918-ci ildə 
tarix-filologiya fakültəsini bitirmişdir. 1918-1920-ci illərdə Gəncədə gim­
naziyada müəllimlik etmişdir. 1920-1921 -ci illərdə Daşkənddə yaşamış, 
orada da müəllimlik fəaliyyəti ilə məşğul olmuşdur. Lakin tezliklə Bakıya 
qayıtmış, 1922-1926-cı illər ərzində Özbəkistanın daimi nümayəndəliyinin 
yataqxanasının müdiri, orta və ali təhsil ocaqlarında müəllim vəzifəsində 
işləmiş, sonra isə həbs olunana kimi SSRİ EA-nın Azərbaycan filialında 
çalışmışdır. Xalid Seyid Xocayev üslubiyyat, sintaksis, türk və fars dillə­
rinin qrammatikası ilə bağlı bir çox kitabların müəllifi olmuş, Orxon ya­
zılarını tərcümə etmişdir. Lakin onun ən böyük əsəri Mahmud Kaşğarinin 
məşhur lüğətinin tərcüməsi idi. Təəssüf ki, Xocayevin minnətdar şagirdləri 
öz müəllimlərinin əsərini elə adamlara aid edirlər ki, onlar 30-cu illərdə 
Mahmud Kaşğarinin varlığı barədə belə heç nə bilmirdilər. Bu zaman Xa­
lid Seyidi xoş bir sözlə xatırlamağı belə ona çox görürdülər.

Xocayev Xalid Seyid 1937-ci il iyunun 3-də həbs edilmiş və 32493 
nömrəli istintaq işi üzrə 72 nömrəli məhbus olmuşdur.

1937-ci il iyunun 5-də birinci istintaqda Xalid Seyidə bildirildi:
«Yataqxananın müdiri vəzifəsindən siz tələbələr arasında əksinqilabi. 

millətçi təbliğat apardığınız üçün qovulmusunuz». Xalid Seyid: «Mənə 
belə ittiham verilməmişdim. Sual: Siz əbəs yerə verilən suala cavab ver­
məkdən çəkinirsiniz. İstintaqa məlumdur ki, siz əksinqilabi pantürkist təş­
kilatın üzvüsünüz. Bunu etiraf edirsinizmi?» Cavab: «Qəti surətdə rədd 
cdirəmw.

(1937‘ci il, iyunun 5-də SSRİ EA-nın Azərbaycan filialının tarix, dil və 
ədəbiyyat institutu müdiriyyətinin əmrinə görə Xalid Seyid Xocayev iyu­
nun 4-də institutun elmi əməkdaşlarının siyahısından çıxarılmışdır).

İkinci istintaqda, 1937-ci il iyunun 21-də müttəhimə «üç nömrəli vari­
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ant» tətbiq edildikdən sonra X.S.Xocayev "peşəkar pantürkist® kimi cavab 
verir: «Bəli, mən etiraf edirəm ki, 1916-cı ildən həbs olunanadək pantür­
kist mövqeyində dayanmışdım®. Sual: «Əksinqilabi pantürkist təşkilatı­
na nə vaxt daxil olmusunuz?® (Üsluba toxunulmamışdır Z.B.). Cavab: 
«1925-ci ildə məşhur pantürkist Ə.S.Qubaydulliııin Bakıya gəlişindən son­
ra®. Sual: «Pantürkist təşkilatında sizin praktik: əksinqilabi fəaliyyətiniz 
nədən ibarət idi?» Cavab: «Mən tələbə-gənclər arasında pantürkist təbliğat 
apararaq Sovet hakimiyyətinə qarşı pantürkist kadrlar hazırlayırdım®

İyulun 7-9-da müstəntiq müttəhimdən soruşdu: ^Əksinqilabi millətçi 
təşkilatda praktiki işiniz haqda danışın®. Cavab: «Mənim əksinqilabi fəa­
liyyətim 1926- 1928-ci illərdə Bakıda təhsil alan özbək tələbələri arasında 
keçmişdir®. Sual: «l928-ci İldən sonra siz əksinqilabi təşkilati fəaliyyət 
aparmısmız?® Cavab: «Xeyr, aparmamışam. Mən pantürkist təbliğatı öz 
əsərlərimdə əks etdirmişəm, xüsusilə Mahmud Kaşğarinin «Türk sözləri 
lüğəti® kitabının tərcüməsində®. Sual: «Siz düz danışmırsınız. Bəsdirin. 
bizə müqavimət göstərməyin®. Cavab: «Bəli, etiraf edirəm ki. 1935-ci ildə 
APİ-nin tələbəsi, milliyyətcə özbək olan Səlimsakovu əksinqilabi millət­
çi istiqamətə yönəltmişəm. 1928-1936-ci illər ərzində daha heç kəsi bu 
işə cəlb etməmişəm®. Sual: «Siz yenə də düz danışmırsınız. Bakıda elim 
və pedaqoji işçilərlə əksinqilabi əlaqədə olmusunuzmu?®. Cavab: «Etiraf 
etməyə məcburam ki, Vəli Xuluflu. Qulam Bağırov Zifcld. Cabbar Məm­
mədzadə, Hənəfi Zeynallı və aspirantlardan Çobanzadə, Hüseynzadə və 
Dəmirçizadə ilə əksinqilabi əlaqədə olmuşam®. Sual: «Sizin onlarla ək­
sinqilabi əlaqəniz nədən ibarət idi?» Cavab: «Bu şəxslərlə mən pantür­
kist söhbətlər edirdim və onlar da əksinqilabi pantürkist mövqeyində!’ 
danışırdılar. Bundan başqa, Vəli Xuluflu və Zifcld Mahmud Kaşğarinin 
pantürkist kitabım tərcümə etdiyim üçün məni müdafiə edirdilər®. Sual: 
«Türkiyə kəşfıyyattndakı işiniz haqqında danışın® Cavab: «Mən Türkiyə 
kəşfiyyatında işləməmişəm®. Sual: «Siz düz demirsiniz! Bu sualla əlaqə­
dar sizin etirafınızı tələb edirik!®. Cavab: «Etiraf etməyə məcburam ki. 
1918-ci ildə mən İstanbul universitetinin bırorup tələbəsi ilə birlikdə Nu'tı 
Paşanın türk ordusunda Azərbaycana göndərilmişdim. Biz ordunun «Şubə 
və Məxsusi® xüsusi şöbəsinə təyin olunmuşduq®.

14-15 iyul. Müstəntiq: «Bəsdirin, müqavimət göstərməyin. Azərbay­
candan, türk ordusundan tərxis olunduqdan sonra sizin Türkiyə kəşfiyyatı 
ilə əlaqəniz barədə istintaqın kifayət qədər məlumatı var». Cavab: «Bəli. 
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etiraf etməliyəm ki, təxminən 1924-cü ildə mən yenidən Türkiyə kəşfiyya­
tı ilə əlaqə yaratdım və təxminən 1937-ci ilədək onunla əlaqə saxladım» 
Sual: «Türkiyə kəşfiyyatının verdiyi hansı tapşırıqları yerinə yetirirdiniz?». 
Cavab: «Türkiyə kəşfiyyatının tapşırığı üzrə mən təşkilatımızın özəyini İn­
giltərəyə meyldən uzaqlaşdırmaq üçün təşkilatın üzvləri arasında türkofil 
iş aparırdımw.

Axırıncı dəfə X.S.Xocayev 1937-ci il sentyabrın 4-də dindirilmişdir 
(yəni onun işi üzrə istintaq 3 ay davam etmişdir) və müstəntiq onun işi üzrə 
istintaqın başa çatması haqqında protokol tərtib etmişdir. Xalid Seyid «is- 
tintaqa heç bir əlavə etməmişdim. Düzdür, həmin gün o, Azərbaycan SSR 
CM-nin 68-ci maddəsi üzrə əlavə yenə də ittiham edilmişdir: «Əksinqilabi 
pantürkist təşkilatın üzvü kimi həm də Türkiyənin xeyrinə kəşfiyyat işi 
aparmışdım.

1937-ci il, sentyabrın 13-də 12493/72 nömrəli iş üzrə ittiham qərarı im­
zalandı.

O, Azərbaycan SSR CM-nin 73, 70,63-1 maddələrində nəzərdə tutulan 
cinayətlərdə təqsirləndirilirdi.

1937-ci il oktyabrın 11-də SSRİ Ali Məhkəməsi Hərbi Kollegiyanın 
Səyyar sessiyasının (Matuleviç, Zaryanov, Jiqur) hazırlıq müşavirəsinin 
protokolu tərtib edilir:

Elə həmin gün X.S.Xocayevə ittiham qərarının surəti təqdim edildi.
1937-ci il, oktyabrın 12-də SSRİ Ali Məhkəməsi Hərbi Kollegiyasının 

Səyyar sessiyasının məhkəmə iclasının protokolu tərtib olundu.
«Müttəhim Xocayev günahkar olduğunu tam etiraf etdi. İlkin istintaqda 

verdiyi ifadələri təsdiq etdi və məhkəmə istintaqına heç bir əlavəsi olma- 
yacağını bildirdin.

Müttəhim son sözdə günahının yüngülləşdirilməsini xahiş etdi. İclas 
saat 15:10 dəqiqədə açıldı, saat 15:25 dəqiqədə bağlandı.

Hökm: Müttəhim Xocayev 1925-ci ildən Ümumittifaq antisovet pan­
türkist, təxribatçı-terrorçu və casus təşkilatının üzvüdür. Onların məqsədi 
Sovet hakimiyyətini devirmək, milli respublikaları SSRİ-dən ayırmaq və 
vahid türk-tatar burjua dövlətini yaratmaqdır. Xocayev müntəzəm olaraq 
əksinqilabi-millətçi təbliğat aparmış, əksinqilabi pantürkist təşkilata ye­
ni-yeni üzvlər cəlb etmiş və 1924-cü ildən 1937-ci ilədək bir xarici dövlə­
tin casusu olmuşdur. /
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Yuxarıda deyilənlərə əsasən və Azərbaycan SSR CM-nin 316 və 317-ci 
maddələrinə müvafiq SSRİ Ali Məhkəməsi Hərbi Kollegiyası Xalid Seyid 
Xocayevi ən ağır cəzaya - güllələnməyə məhkum eldi. Hökm qəlidir, şi­
kayət qəbul edilmir və hökm 1 dekabr 1934-cü il SSRİ CM-nin qərarına 
görə dərhal yerinə yetirilməlidir.

İşə 13 oktyabr, 1937-ci il tarixli bir arayış tikilmişdir. Burada göstəri­
lirdi ki, Xalid Seyid Xocayevin güllələnmə hökmü Bakıda icra edilmişdir, 

1954-cü ilin dekabrında X.S.Xocayevin həyat yoldaşı Sara Rza qızı 
Xocayeva (13.10.1937-ci ildən 15.05.194 l-ci ilədək həbs düşərgəsində ol­
muşdur) ərizə verərək ərinin işi və onun taleyi haqqında məlumat almağı 
xahiş etmişdi.

1955-ci il aprelin 16-da S.R.Xocaycva həyat yoldaşı X.S.Xocaycvin 
işinə yenidən baxılmasını xahiş edir.

SSRİ Ali Məhkəməsi Hərbi Kollegiyasının 16 may 1957-ci il tanxli 
qərarına görə SSRİ Ali Məhkəməsi Hərbi Kollegiyasının 1937-ci il. okt­
yabrın 12-də çıxardığı hökm ləğv olunmuş və cinayət tərkibi olmadığına 
görə iş xətm edilmişdir.

ƏBDÜLƏZİZ HE3 DƏR OĞLU SALAMZADƏ 
istintaq işi Ne 12493-62

1937-ci i! mayın 15-də Azərbaycan SSR XDİK DTİ-də belə bir arayış 
tərtib edilmişdi: «12493 nömrəli iş üzrə istintaq materiallarından məlum 
olmuşdur ki, Ə.Salamzadə trotskiçi və pantürkist təşkilatların üzvləri ilə 
əksinqilabi əlaqə saxlamış və bu təşkilatların fəaliyyətində iştirak etmiş­
dir. Göstərilənlərə əsasən Ə.Salamzadə həbs olunmalı və Azərbaycan SSR 
CM-nin 72/73-cü maddələri üzrə məsuliyyətə alınmalıdır*).

Əbdüləziz Heydər oğlu Salamzadə 1907-ci ildə Şamaxı şəhərində ana­
dan olmuşdur. O, SSRİ EA Azərbaycan filialı Tarix institutunun doktorantı 
idi. 1937-ci il mayın 27-də Leninqradda həbs olunmuş və 1937-ci ıl iyunun 
2-də Bakıya göndərilmişdir.

1937-ci il iyunun 17-də birinci istintaqda Salamzadəyə belə bır sual 
verilmişdi: «Bakıdakı və Lcninqraddakı tanışlarınızın adlarını söyləyim- 
Burada Qubaydullinin, Tixomirovun. İınanovun. Qrinyovun. Bayranıo 
vun, Rəfilinin, Gülnəzərovun və Mirzə İbrahimovun adları çəkilmişdir 
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Sual: «Trotskiçilərdən və əksinqilabi millətçilərdən kimləri tanıyırsınız?)). 
Cavab: ((Pantürkistlərdən Qubaydullini və Çobanzadəni tanıytramn.

İkinci istintaq bir aydan sonra olmuş və üç gün (1937-ci il 16-18 iyul) 
davam etmişdir. Müstəntiq: ((İstintaqa məlum olmuşdur ki, siz əksinqila­
bi trotskiçi təşkilatın üzvüsünüz. Bunu etiraf edirsinizmi?» Cavab: «Mən 
əksinqilabi trotskiçi təşkilatın üzvü deyiləm və olmamışam)). Müstəntiq: 
«İstintaq xəbərdarlıq edir ki, əkər siz əksinqilabi trotskiçi təşkilata məxsus­
luğunuzu boynunuza almasanız ifşa olunacaqsınız. Sizi səmimi və düzgün 
ifadələr verməyə çağırırıq». Cavab: «Mən düz danışıram. Əksinqilabi iş 
aparan heç bir təşkilata məxsus deyiləm. Tixomirovun məni 1933-cü ildə 
əksinqilabi trotskiçi təşkilata cəlb etməsi haqqında verdiyi ifadəsini qəti 
surətdə rədd edirəm».

Əbdüləziz Salamzadə Azərbaycanda ilk tarix elmləri namizədi idi və 
Bakıda həbslər zamanı o, Leninqradda doktoranturada müdafiəyə hazırla­
şırdı. O. geniş mənada intellektual idi və dar dünyagörüşünə malik müstən­
tiq onunla danışarkən çox çətinlik çəkirdi. Buna görə də Ə.Salamzadəyə üç 
nömrəli metodun tətbiq edilməsi qərara alındı. Salamzadənin işində son­
radan mühakimə olunmuş müstəntiqlərin (Şer, Sinman, Qalstyan) ifadələri 
vardır. Bu ifadələrdə müttəhimə üç nömrəli metodun necə tətbiq olundu­
ğu ayrı-ayrı detallarla ətraflı təsvir olunmuşdur. Bununla da Ə.Salamzadə 
((sındırılmışdı!»

Üçüncü istintaq bir aydan sonra olmuş və üç gün (1937-ci il 17-19 
avqust) davam etmişdir. Müstəntiq: «Qeyri-leqal əksinqilabi trotskiçi 
təşkilatın üzvü olduğunuzu etiraf etmək fıkrindəsinizmi?» Cavab: «Mən 
əksinqilabi müqaviməti dayandırmaq (demə, belə də olurmuş! - Z.B.) və 
düzgün ifadə vermək qərarına gəldim. Boynuma alıram ki, mən həqiqətən 
əksinqilabi trotskiçi terrorist təşkilatın üzvüyəm». Müstəntiq: ((Əksinqilabi 
trotskiçi terrorist təşkilata nə vaxt və kim tərəfindən cəlb edilmişsiniz?)) 
Cavab: «Mən təşkilata 1933-cü ildə elmi rəhbərim professor Tixomirot 
tərəfindən cəlb edilmişəm. Tixomirovun əksinqilabi trotskiçi görüşləri ilə 
tamamilə həmrəy idim». Müstəntiq: ((Əksinqilabi trotskiçi terrorist təşki­
lat öz qarşısına hansı məqsəd və vəzifələri qoymuşdur?» Cavab: ((Tixo­
mirovun sözlərindən və əksinqilabi trotskiçi təşkilatın üzvü kimi mənə 
məlumdur ki, bu təşkilatın əsas vəzifəsi zorakılıq yolu ilə hazırkı quruluşu 
dəyişmək və kapitalist münasibətlərini bərqərar ctıhək idi. Bunu həyata 
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keçirmək üçün təşkilat: I, Üzvlərinin sayını artırmaq sahəsində - buraya 
yeni-yeni qüvvələr cəlb etmişdir;

2. Əksinqilabi trotskiçi görüşlərin yayılması sahəsində təşkilatın xey­
rinə təbliğat və təşviqat işi aparmışdır;

3. Müdaxilənin hazırlanması sahəsində kapitalist ölkələri ilə əlaqəyə 
girmişdir;

4. Ölkə daxilində əksinqilabi qüvvələrin möhkəmləndirilməsi sahəsin­
də - millətçi və digər əksinqilabi təşkilatlarla blok yaratmışdır

Əsas mübarizə metodu partiya və Sovet hökuməti rəhbərlərinə qarşı 
terrorist aktların, habelə təxribatçılıq, casusluq və ziyankarlığın tətbiq edil­
məsi idin.

1937-ci il avqustun 25-26-da dördüncü istintaqda Əbdüləziz Salamzadə 
«etiraf etmişdim ki, Leninqraddan başqa. Azərbaycanda fəaliyyət göstərən 
əksinqilabi millətçi təşkilata da məxsus idi. «Ora 1929-cu ildə Sovet Şərq 
Xalqlarının Tarixi kafedrası üzrə mənim əvvəlki rəhbərim professor Qu- 
baydullin tərəfindən cəlb edilmişəmn.

1937-ci il avqustun 29-da beşinci istintaqda Salamzadə göstərmişdir: 
«Bizim əksinqilabi trotskiçi terrorist təşkilatın əsas vəzifəsi Sovet hö­
kumətini zorakılıq yolu ilə devirmək idin.

1937-ci i! sentyabrın 3-də altıncı istintaqda Salamzadə Xulu Hu. Ağamir 
Məmmodov və Həsən İmanovla əksinqilabi əlaqələrinin olduğunu bildirir 
1937-ci il sentyabrın 5-də axırıncı, yeddinci istintaqda özünün bütün ifa­
dələrini tamamilə təsdiq edir. Elə həmin gün istintaqın başa çatdığı Ə.Sa­
lamzadəyə xəbər verilir.

1937-ci il sentyabrın 19-da standart şəkildə ittiham qərarı tərtib edil­
mişdi.

Ə.Salamzadə Özünü günahkar bilmişdi.
1937-ci il oktyabrın 10-da SSRİ Ali Məhkəməsi Hərbi Kollegiyasının 

Səyyar sessiyası (Matuleviç, Zaryanov. Jiqur) qərara almışdır: «Əbdüləziz 
Heydər oğlu Salamzadənin işi Azərbaycan SSR CM-nin 70. 73-cü mad­
dələri üzrə məhkəməyə verilsin. İşə bağlı məhkəmə iclasında, müdafiəçi- 
siz, ittihamçısız və şahidlərsiz baxılsın.

1937-ci il oktyabrın 11-də SSRİ Ali Məhkəməsi Hərbi Kollegiyasının 
bağlı məhkəmə iclası keçirildi. İclas saat 14 oə dəqiqədə açıldı. Müttəhim 
Ə.H.Salamzadə günahkar olduğunu boynuna aldı. Son sözdə cəzasının 
yüngülləşdirilməsini xahiş etdi. İclas saat 14:15 dəqiqədə bağlandı (cəmi 
I5dəq!-Z.B.).
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1937-ci il oktyabrın II-də Əbdüləziz Heydər oğlu Salamzadə ən ağır 
cəzaya - güllələnməyə məhkum edildi.

SSRİ MİK-in 1 dekabr 1934-cü il qərarına görə hökm qətidir, şikayət 
qəbul edilmir və dərhal yerinə yetirilməlidir, tşdə Əbdüləziz heydər oğlu 
Salamzadənin güllələnmə hökmünün Bakı şəhərində 1937-ci il oktyabrın 
12-də yerinə yetirilməsi haqqında arayış vardır.

Lakin 1957-ci il aprelin 18-də SSRİ Ali Məhkəməsi Hərbi Kollegiyası­
nın Azərbaycan SSR DİN-in milis idarəsinə göndərdiyi təqdimatda deyi­
lirdi ki, guya Ə.Salamzadə 1938-ci il noyabrın 19-da həbsdə olarkən vəfat 
etmişdir. Müttəhimin ölümü haqqında bu şəhadətnamə Ə.Salamzadənin 
həyat yoldaşının qardaşı Fuad Əbdürrəhmanova verilmək üçün göndəril­
mişdir.

1955-ci il aprelin 22-də Ə.H.Salamzadənin bibisi Lumu Soltan qızı 
Salamova qardaşı oğlunun taleyi haqqında məlumat almaq arzusunda ol­
duğunu bildirmişdir. 1955-ci il sentyabrın 22-də Ə.H.Salamzadənin qızı 
Avrora Salamova atasının bəraət almasını xahiş etmişdir.

Vəziyyətlə əlaqədar Ə.H.Salamzadənin işinə yenidən baxılmış. 
1956-cı il noyabrın 28-də SSRİ Ali Məhkəməsi Hərbi Kollegiyasının qə­
rarına görə 1937-ci il oktyabrın 1 l-də SSRİ Ali Məhkəməsi Hərbi Kolle­
giyasının çıxardığı hökm ləğv edilmiş və cinayət tərkibi olmadığına görə 
iş xətm olunmuşdur.

ABDULLA MƏHƏMMƏD OĞLU ŞƏRİFOV 
İstintaq işi Ne 10497

12493 nömrəli iş üzrə ittiham olunanlar mühakimə edildikdən və gül­
lələndikdən sonra qəssabxana maşınını idarə edən cəlladlar öz fəaliyyətlə­
rinin ikinci mərhələsinə, yəni artıq Öldürülən adamların ifadələrində adları 
çəkilən şəxslərin aradan götürülməsinə başladılar.

İkinci mərhələdə repressiyaya məruz qalanlar içərisində Azərbaycan 
SSR EA-nın Tarix, Ədəbiyyat və Dilçilik İnstitutunun elmi əməkdaşı, APİ- 
nin Azərjbaycan dili və ədəbiyyatı kafedrasının müdiri, 1893-cü ildə ana­
dan olmuş Abdulla Məhəmməd oğlu Şərifov da var idi.

1937-ci il iyulun 2l-də A.Şərifov xalq düşməninin köməkçisi və əlaltısı 
kimi işdən xaric edilmişdir. 1937-ci il dekabrın 20-də/O «Sovet hökumətinə 
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qarşı silahlı mübarizə mövqeyində dayandığına və elmi cəbhədə ziyankar­
lıq işi apardığına görən həbs olunmuşdur. Kapitan Avanesyan tərəfindən 
tərtib edilmiş arayışda deyilirdi: «Azərbaycan SSR XDİK DTİ orqanla­
rı tərəfindən həbs edilmiş əksinqilabi burjua-millətçi təşkilat mərkəzinin 
üzvü Ruhulla Axundov göstərmişdir ki, Abdulla Şərifov əksinqilabi bur­
jua-millətçi təşkilatın üzvüdür. Onun həbs olunub Azərbaycan SSR CM- 
nin 64, 69, 70, 73-cü maddələri üzrə məsuliyyətə cəlb edilməsini zəruri 
sayıramn.

Başqaları kimi Abdulla Şərifov da həbs olunmuş həmkarlarının tale­
yindən xəbərdar idi. Buna görə də hər şeyi «səmimi etiraf etməyiw qərara 
almışdı.

1938-ci il yanvarın 5-də birinci istintaqda müstəntiq ənənəvi sualla 
müttəhimə müraciət etmişdir: «Yaxtn tanışlarınızın adlarını söyləyinw. 
Şərifov Çobanzadənin, Qubaydullinin, Tağızadənin, Zeynallının, Qulam 
Bağırovun, İdris Həsənovun, Davud Quliyevin, Xocayevin, Zifeldin, Zinət 
Zakirovun adlarını çəkmişdir,

1938-ci il 13-14 yanvar, ikinci istintaq. Müstəntiq: «Siz nə vaxt, harada 
və kim tərəfindən əksinqilabi pantürkist təşkilata üzv kimi cəlb edilmisi- 
niz?» Cavab: «Məni əksinqilabi pantürkist təşkilata 1928-ci il sentyabrın 
axırlarında SSRİ EA-nın Azərbaycan filialının keçmiş əməkdaşı, professor 
Qubaydullin cəlb etmişdir. Mən əksinqilabi işi ancaq Qubaydullinin göstə­
rişi ilə aparırdım. Onun tapşırığı ilə Azərbaycan dilinin qrammatikasında 
kobud qüsurlara yol verir, dilimizə yad ərəb, fars terminləri gətirirdim. Bu 
ziyankarlıq işi əsasən 1934-1936-cı illərə aiddir. Şəxsən mənim iştirakım 
ilə bilərəkdən Azərbaycan dilində xarici sözlər lüğətinin nəşri saxlanmış­
dır. Halbuki o illərdə bu kitaba tələbat daha çox idi. Lüğəl isə 1935-ci ildən 
nəşrə hazır idi.

SSRİ EA-nın Azərbaycan filialının işçiləri M.Həsənov, Tağızadə və 
Babazadə tərəfindən hazırlanmış «Azərbaycan dilinin orfoqmfiya lüğətin 
əsasən ziyankar pantürkist mövqedən işlənmişdir.

Ruhulla Axundov həbs olunandan sonra elim cəbhədə ziyankarlıq işi 
Vəlibəyovun rəhbərliyi altında davam etdirilirdi. SSRİ EA-nın Azərbay­
can filialının direktor müavini vəzifəsində ça.işan Vəlibəyov bura elmi 
işə yad olan əməkdaşlar götürmüş, onların fikir və ideyalarını əksinqilabi 
məqsədlərə yönəltmişdir.
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1934-1936-cı İllərdə mən əksinqilabi pantürkist təşkilata yeni-yeni üzv­
lər cəlb etməklə məşğul olurdum. Bu dövrdə əksinqilabi millətçi təşkilata 
aşağıdakı şəxsləri cəlb etmişdim: 1933-cü ilin aprelində tarix, dilçilik və 
ədəbiyyat institutunun direktor vəzifəsini yerinə yetirən İdris Həsənov və 
1934-cü ildə SSRİ EA-nın Azərbaycan filialının aspirantı Ələkbər Babaza- 
də, Onların üzərinə aşağıdakı əksinqilabi vəzifələr düşürdü:

l. Özlərinin elmi-nəzəri və praktiki işlərində, əsərlərində və dərsliklər­
də pantürkist və millətçi ideyaları yaymaq;

2. Tələbə-gənclər arasında burjua millətçi ədəbiyyatı genişləndirərək 
onları pantürkist və Sovet hökumətinə qarşı düşmənçi ruhda tərbiyə et- 
mək».

1938-ci il yanvarın 18-də üçüncü istintaqda A.M.Şərifov əksinqilabi 
pantürkist təşkilata yeni üzvlərin cəlb edilməsi işi ilə bağlı ifadələr ver­
mişdir.

1938-ci il yanvarın 19-da dördüncü istintaqda A.M.Şərifov etiraf et­
mişdir ki:

1. 1918-ci ildən həbs olunan günədək (1938-ci ilədək) əksinqilabi mil­
lətçi pantürkist mövqedə durmuşdur;

2. 1920-ci ildən başlayaraq 1938-ci ilədək ÜİK(b)P sıralarında ikən ri­
yakarlıq edib, öz əksinqilabi görüşlərini partiyadan gizlətmişdir;

3. 1928-ci ilin sentyabrında pantürkist millətçi təşkilat mərkəzinin üzvü 
Qubaydullin ilə sıx əksinqilabi əlaqədə olmuşdur;

4. Sovet hökumətinə qarşı silahlı üsyan hazırlamaq və ziyankarlıq işi 
aparmaq yolu ilə vahid türk-tatar dövlətinin yaradılmasında əksinqilabi 
pantürkist təşkilatın ideyalarına tam şərik idi;

5. 1930-cu ildən başlayaraq Qubaydullinin göstərişi üzrə ali məktəb 
tələbələri və SSRİ EA-nın Azərbaycan filialının elmi əməkdaşları arasında 
əksinqilabi pantürkist təbliğatı genişləndirmiş və elmi cəbhədə ziyankarlıq 
işi aparmışdır;

6. 1933-34-cü illərdə əksinqilabi təşkilata yeni üzvlər cəlb etmişdir 
Onların arasında İdris Həsənov və Ələkbər Babazadə də var idi;

7. 1932-ci ildən həbs olunan günədək Azərbaycan XDİK-in müvəkki­
li kimi fəaliyyət göstərə-göstərə əksinqilabi pantürkist təşkilata da daxil 
olmuşdur. Bunu XDİK orqanlarından gizlətməklə riyakarlıq və satqınlıq 
etmişdir.
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Oxucu görür ki, A.M.Şərifovun etirafları nccə uydurma və yalanla do­
ludur. İstintaqın qalaq-qalaq yığılmış nailiyyətlərini şərh etmək artıqdır. 
Axı, müstəntiqlər bunlara Azərbaycanda milli elmi kadrları aradan gö­
türən, var qüvvə ilə işləyən qəssabxana maşınlarının sahibləri Beriya və 
Sumbatov-Topuridzenin istintaq aparatının xidməti sayəsində nail olmuş­
dular.

1938-ci il martın 8-də beşinci, axırıncı istintaqda, yəni təxminən 4-cü is­
tintaqdan 2 ay sonra, istintaq işin halə qurtarmadığını xatırladı və A.M.Şə­
rifovu yenidən ittiham edərək onu casusluqda təqsirləndirdi. Lakin Şərifov 
bu ittihamı tamamilə rədd etdi.

1938-ci il martın 9-da A.M.Şərifovun işi üzrə istintaqın başa çatması 
haqqında protokol tərtib olunmuşdur. Martın 15-də XDİK müavini Borşov 
A.M.Şərifovun Azərbaycan SSR CM-nin 64, 69, 70 və 73-cü maddələrin­
də nəzərdə tutulan cinayətlərdə ittiham olunması haqqında çıxarılan qərarı 
təsdiq etmişdir.

İttiham qərarının preambulası standart idi; «1937-ci ilin axırlarında 
Azərbaycan SSR XDİK orqanları tərəfindən əksinqilabi pantürkist təşkilat 
aşkar edilib dağıdılmışdır. Təşkilatın əsas vəzifəsi milli respublikaları SS- 
Rİ-dən ayırmaq, silahlı üsyan, ziyankarlıq, təxribatçılıq, casusluq. ÜİK(b) 
P və Sovet hökuməti rəhbərlərinə qarşı lerror tətbiq etmək yolu ilə vahid 
türk-tatar dövləti yaratmaqdır.

Azərbaycan əksinqilabi pantürkist təşkilatı özünün əksinqilabi fəaliy­
yətində Ümumittifaq pantürkist mərkəzlə əlaqəli idi. İlk növbədə SSRİ-nin 
digər respublikalarındakı sağların əksinqilabi və millətçi təşkilatları, ha­
belə kapitalist dövlətlərinin kəşfiyyat idarələrinin əməkdaşları ilə sıx əlaqə 
saxlayırdı.

1893-cü il təvəllüdlü, həbsdən əvvəl SSRİ EA-nın Azərbaycan filia­
lının əməkdaşı, APİ-nin dil və ədəbiyyat kafedrasının müdiri vəzifəsində 
çalışmış A.M.Şərifov ittiham edilir ondan ötrü ki:

1. Milli respublikaları SSRİ-dən ayırmaq və vahid türk-tatar dövləti ya­
ratmaq məqsədilə silahlı üsyan hazırlayan əksinqilabı pantürkist təşkilatın 
üzvü idi;

2. Elmi cəbhədə əksinqilabi pantürkist təbliğat aparır və ziyankarlıq işi 
ilə məşğul olurdu;

3. Əksinqilabi pantürkist təşkilata yeni üzvlər cəlb etməkdə fəallıq 
göstərmiş, 2 nəfəri şəxsən özü təşkilata üzv etmişdir:
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4. Sovet hökumətinə qarşı silahlı üsyan haqqında əksinqilabi təşkilatın 
göstərişinə tam şərik idi;

5. Azərbaycan SSR XDİK-in müvəkkili ola-ola əksinqilabi pantürkist 
təşkilatın üzvü idi. Yəni Azərbaycan SSR CM-nin 64, 69, 70 və 73-cü 
maddələrində nəzərdə tutulan cinayətlərlə təqsirləndirilir.

A.M.Şərifov özünü tam günahkar bilmişdim.
4 aydan sonra, 1938-ci il iyulun 2-də SSRİ Ali Soveti hərbi Kollegi­

yasının (Matuleviç, Kolpakov, Kulik) hazırlıq iclasının protokolu tərtib 
olundu: «Abdulla Məhəmməd oğlu Şərifovun işi Azərbaycan SSR CM-nin 
64,69, 70 və 73-cü maddələri üzrə məhkəməyə verilsin. İşə 01.12.34-cü il 
qanununa müvafiq bağlı məhkəmə iclasında müdafıəçisiz, ittihamçısız və 
şahidlərsiz baxılsın».

1938-ci il iyulun 3-də SSRİ Ali Məhkəməsi Hərbi Kollegiyasının bağlı 
məhkəmə iclası keçirilmişdir. İclas saat 18:15 dəqiqədə açılmışdır.

A.M.Şərifov özünü tam günahkar bilmişdir. Son sözdə 22 dərsliyin 
müəllifi olduğunu nəzərə alıb, günahının yüngülləşdirilməsini xahiş etmiş­
dir. İclas saat 18.25 dəqiqədə (10 dəqiqə ərzində alimin taleyi həll olun­
muşdu) bağlanmışdır.

1938-ci il iyulun 3-də Abdulla Şərifov ən ağır cəzaya - güllələnməyə 
məhkum olunmuşdur. Hökm dərhal yerinə yetirilmişdir. İşdə A.M.Şərifo- 
vun güllələnmə hökmünün Bakı şəhərində, 1938-ci il iyulun 3-də yerinə 
yetirilməsi haqqında arayış vardır.

1955-ci il oktyabrın 18-də A.M.Şərifovun həyat yoldaşı Fatma Zinnur 
qızı Şərifova SSRİ baş prokuroru Rudenkonun adına ərizə yazaraq işə ye­
nidən baxılması xahişi ilə müraciət etmişdir. F.Şərifova vətən xaininin ailə 
üzvü kimi neçə il həbs düşərgəsində olmuşdur. 1956-cı il iyulun 27-də və 
oktyabrın 31 -də A.M.Şərifovun işinə yenidən baxılması ilə əlaqədar qərar 
tərtib olunmuşdur.

1957-ci il mayın 30-da SSRİ Ali Məhkəməsi Hərbi Kollegiyasının qə­
rarına görə, 1938-ci il iyulun 3-də A.M.Şərifovun işi ilə bağlı çıxarılan 
hökm ləğv edilmiş, cinayət tərkibi olmadığı üçün iş xətm olunmuşdur.
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AĞAMİR SADIQ OĞLU MƏMMƏDOV 
İstintaq işi Ms 12493

30-cu illərin repressiya qurbanlarından biri də SSRİ Elmlər Akademi­
yası Azərbaycan filialının baş elmi əməkdaşı, ADU-nun Əsaslı kitabxana­
sının direktoru Ağamir Sadıq oğlu Məmmədov olmuşdur. O, 1900-cü ildə 
Gəncə şəhərində doğulmuşdur, ixtisasca tarixçi idi. A.Məmmədov da 221- 
ci nömrə ilə 12493 nömrəli istintaq işi üzrə mühakimə edilmişdir.

«Azərbaycan SSR-də qeyri-leqal əksinqilabi təşkilatların üzvləri Sa­
lamzadə, Həsənbəyov, Çobanzadə, Xuluflu, Bukşpan, Tixomirov və Bilən- 
dərlininx verdiyi ifadələr əsasında Ağamir Məmmədov 1937-ci il oktyab­
rın 7-də həbs edilmiş və «əksinqilabi təşkilatın fəal üzvüx kimi Azərbay­
can SSR CM-nin 73 və 72-ci maddələri üzrə cinayət məsuliyyətinə cəlb 
olunmuşdur.

1937-ci il oktyabrın 7-də birinci İstintaqda müstəntiq A.S.Məmmədova 
belə bir sualla müraciət edir: «Azərbaycan əksinqilabi millətçi ləşkilatın 
üzvü olduğunuzu etiraf cdirsinizmi?» Cavab: «Rədd edirəm. Mən əksinqi­
labi millətçi təşkilatın üzvü olmamışam və belə bir təşkilatın fəaliyyəti 
haqqında heç bir məlumatım yoxdurx.

İstintaqda fasilədən sonra 12493 nömrəli istintaq işi üzrə ittiham edil­
miş Q.S.Qubaydullinlə A.S.Məmmədov üzləşdirilmişdir. Q.S.Qubaydul- 
linə verilən sual: « A. S. Məmmədovun əksinqilabi fəaliyyəti haqqında sizə 
nə məlumdur?» Cavab: «Ağamir Məmmədovu bu işə mən. yəni Qubaydul- 
lin, 1927-ci ildən pantürkist ruhda hazırlamış və əksinqilabi millətçi təşki­
lata cəlb etmişəm. O, mənim göstərişimlə əksinqilabi iş aparırdın. 1937-ci 
il iyulun 19-da həmin iş üzrə ittiham olunan digər müttəhim V.Xuluflu da 
ifadəsində göstərmişdir: «Ağamir Məmmədovu əksinqilabi millətçi təşki­
lata mən cəlb etmişəmx. (Bax belə! - Z.B.)

A.S.Məmmədovun cavabı: «Q.S.Qubaydullinin ifadəsini qəti rədd 
edirəm, ona görə ki, dedikləri həqiqətə uyğun gəlmir. Mən heç vaxt pantür­
kist olmamışam və Sovet hökumətinin siyasəti əleyhinə heç bır əksinqilabi 
iş aparmamışam. Qubaydullin öz vəziyyətini yüngülləşdirmək məqsədilə 
mənim barəmdə yalan ifadələr verir. Qubaydulliniə heç bir düşmənçiliyim 
və şəxsi-qərəzliyim yoxdur.

B.Çobanzadə İlə üzləşdirilərkən Ağamir Məmmədov yenə də onun ün­
vanına deyilənləri rədd etmiş və bildirmişdir: u Mən heç vaxt pantürkist 
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olmamışamw. B.N.Tixomirovla üzləşdirilərkan A.Məmmədov demişdir: 
«Üzləşərkən mənim haqqımda verilən ifadələr yalandır. Mən heç vaxl ək­
sinqilabçı olmadığımı yenə də təsdiq edirəmıı.

İşin 10-cu səhifəsinə 1937-ci il oktyabrın 14-də yazılmış imzasız mək­
tub tikilmişdir. Burada ölkənin rəhbərlərinin ünvanına mədhiyyələr deyil­
dikdən sonra göstərilmişdir (imzasız məktub yazanın üslubu olduğu kimi 
saxlanılır - Z.B.): «Xalqların öz vətənlərinə ziyan vuran çoxlu ziyankarları 
və düşmənləri var. Mən əsl bir müsavatçı haqqında sizə məlumat verməyi 
özümün vətəndaşlıq borcum hesab edirəm: məsələn, SSRİ EA-nm Azər­
baycan filialının elmi işçisi, ADU vəAPİ-nin müəllimi, xalq düşməni, pro­
fessor Həsənbəyovun sağ əli, Kirovabad şəhərində anadan olmuş, Bakıda 
çoxdan yaşayan vətəndaş Ağamir Məmmədov, onun atası, əmisi, əmisi 
oğlanları... bir sözlə, bütün Məmmədovlar ailəsi müsavat partiyasının üz­
vüdürlər, Həsənbəyovun bütün sirlərini Ağamir Məmmədovdan öyrənmək 
olar. O, habelə ziyankarlardan professor Xuluflu və SSRİ EA-mn Azər­
baycan filialının elmi işçisi Həsən İmanovla əlaqə saxlayır. Bir sözlə, sizi 
əmin edirəm ki, ondan professor Həsənbəyov, professor Xuluflu və çoxhı 
müsavatçılar haqqında xeyli şey öyrənmək olara.

1937-ci il oktyabrın 19-da ikinci istintaqda A.S.Məmmədov belə cavab 
verir: «Mən əksinqilabi iş aparmamışam və heç vaxt əksinqilabi təşkilatın 
üzvü olmamışamw.

Üçüncü istintaq (22 noyabr 1937-ci il). Müstəntiq: «Əksinqilabi təşkila­
tın üzvü olduğunuzu etirafedirsinizmi?» A.S.Məmmədov: « Xeyr, etiraf el- 
mirəmlw Müstəntiq: «Əksinqilabi millətçilərdən və trotskiçilərdən şəxsən 
kimləri tanıyırsınız və sizin onlarla əlaqənizin xarakteri nədən ibarət idi?» 
Cavab: «Mən trotskiçilərdən və əksinqilabçı millətçilərdən heç kəsi tanı­
mıram və onlarla heç bir əlaqəm olmayıbu.

Dördüncü, beşinci və altıncı dindirmələrdə A.Məmmədov istintaqın 
bütün ittihamlarını rədd edir.

İstintaqlararası fasilələrdə Ağamir Məmmədovu bu iş üzrə ittiham 
olunmuş digər müttəhimlərin ifadələri ilə tanış edirlər.

Belə ki, 1936-cı il dekabrın 19-da B.N.Tixomirovun verdiyi ifadələrdən 
öyrənirik ki, A.S.Məmmodov «bəhai» idi, 1937-ci il martın 16-daH.Bilən- 
dərlinin ifadəsindən «aydm oluru ki, A.S.Məmmədovun yazdığı «Bəha- 
izm», «İslam, yaxud panislamizmu kitablarında onun «oksinqilabi millətçi 
görüşləri daha açıq göstərilim. 1937-ci il mayın 10-da V.Xuluflu demiş­
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dir: «Ağamir Məmmədov özünün «Azərbaycanda kəndli üsyanın broşü- 
rasında çarizmə qarşı mübarizə aparan kəndlilərlə yanaşı bəy və xanları 
da mübariz kimi ideallaşdırmışdın). 1937-ci il fevralın 7-də A.S.Bukşpan 
göstərmişdir: «Ağamir Məmmədov özünün «Çarizm dövründə Azərbay­
canda təhkimçilik münasibətlərinin qanuni ləşdirilınəsi» əsərində çarizmin 
Azərbaycanda yeritdiyi təhkimçilik qaydalarının təkrar olunduğunu iddia 
edən görüşlər təbliğ edirdin.

(Beləliklə, biz ancaq istintaq işindən öyrənə bilirik ki, Ağamir Məm­
mədov necə bir tədqiqatçı olmuş və nə cür ciddi əsərlər yaratmışdır. Lakin 
çox təəssüf ki, onun heç bir əsəri qorunub saxlanmamışdır Milli kadr-lan 
məhv edən qəssabxana maşını necə də xüsusi zəriflik və eyni zamanda son 
dərəcə dəqiqliklə işləmişdir. Ləyaqətli milli təfəkkür xadimlərinin məhv 
edilməsi bəs deyilmiş kimi, əlavə onların yaratdıqları, xalq üçün qoyub 
getdikləri incilər də yox edilmişdir. Bütün bunlar elmə gələn gələcək nəslin 
boş yerdən başlaması üçün görülürdü).

İşə 1937-ci il oktyabrın 10-da yazılmış bir akt tikilmişdir. Burada de­
yilirdi: «Qubaydullin və Tixomirovla üzləşdirilərkən Ağamir Məmmədov 
israr etmişdir ki, ona «böhtan atırlara. Gösıərilən səbəbə görə Məmmədov 
üzləşmə zamanı yazılan protokolu imzalamaqdan imtina etmişdim.

1937-ci il dekabrın 1-də Ağamir Məmmədov ittiham olunmuşdur ondan 
ötrü ki, «Azərbaycan əksinqilabi millətçi təşkilatın üzvü olmuş, ÜİK(b)P 
və Sovet hökumətinə qarşı mübarizə metodlarından biri kimi fərdi terro­
run tətbiq edilməsi mövqeyində dayanmış, habelə kapitalist dövlətlərinin 
nümayəndələri ilə əksinqilabi əlaqə saxlamış, onları Azərbaycan SSR-dəki 
vəziyyətlə bağlı xəbərlərlə məlumatlandırmışdım.

A.S.Məmmədova Azərbaycan SSR CM-nin 17'70-ci. 65-ci maddələ­
ri üzrə əlavə ittihamlar da verilmişdir. 1937-ci il dekabrın 4-də kapitan 
Avanesov tərəfindən sonuncu ittiham qərarı tərtib olunmuşdur. Qərarda 
yazılmışdır: «1) A.S.Məmmədov Azərbaycanın SSRİ-dən silahlı yolla ay­
rılmasını, partiya və hökumət rəhbərlərinə qarşı lenor aktları tətbiq etməyi 
qarşısına məqsəd qoyan, əksinqilabi trotskiçi terrorist mərkəz və sağların 
əksinqilabi təşkilatları ilə əlaqədə olan Azərbaycan əksinqilabi millətçi təş­
kilat blokunda fəaliyyət göstərən əksinqilabi terrorist-pantürkist təşkilatın 
üzvü idi;

2) Trotskiçi təşkilatla əksinqilabi əlaqə saxlamış, partiya və hökumət 
rəhbərlərinə qarşı fərdi terrorun tətbiq edilməsi mövqeyində durmuşdur;
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3) Praktiki əksinqilabi iş aparmışdır. Burada pantürkist təbliğat, elmi 
əsərlərində və mühazirələrdə əksinqilabi millətçi görüşlər geniş əksini tap­
mışdır, habelə Türkiyə konsulu ilə əksinqilabi əlaqədə olmuş, onun vasitə­
silə Azərbaycan SSR-də əksinqilabi işin vəziyyəti haqqında xaricə məlu­
matlar vermişdir.

Özünü günahkar hesab etməmişdim.
1938-ci ii yanvarın 4-də SSRl Ali Məhkəməsi hərbi Kollegiyasının 

(Nikiıenko, İyevlev, Işenko) hazırlıq iclasının protokolu tərtib olunmuş­
dur: Ağamır Sadıq oğlu Məmmədov 1 dekabr 1934-cü il Qanununa uyğun 
olaraq Azərbaycan SSR CM-nin 73, 70-ci maddələri üzrə məhkəməyə ve­
rilməli. İşə bağlı məhkəmə iclasında, şahidlərsiz, ittihamçısız və müdafiə- 
çisiz baxılmalla.

1938-ci il yanvarın 5-də SSRİ Ali Məhkəməsi hərbi Kollegiyasının 
bağlı məhkəmə iclasında müttəhim A.S.Məmmədov özünü günahkar 
bilməmişdir. Əksinqilabi təşkilatın üzvü olmamışdır; nə üçün ona böhtan 
atdıqlarını izah edə bilməmişdir, heç kəslə pis münasibətdə olmamışdır. 
Müttəhim son sözündə xahiş etmişdir ki, ona böhtan atıldığına inansınlarw.

İclas saat I ! -də açılmış, saat 11:20 dəqiqədə isə hökm verilmişdir.
1938-ci il yanvarın 5-də SSRİ Ali Məhkəməsi hərbi Kollegiyası Ağa- 

mir Sadıq oğlu Məmmədovu ən ağır cəzaya - güllələnməyə məhkum etdi. 
Hökm qəlidir və o, SSRİ MİK-in I dekabr 1934-cü il Qərarına əsasən dər­
hal yerinə yetirilməlidir.

İşin 59-cu səhifəsində hökmün 1938-ci il yanvarın 6-da yerinə yetiril­
məsi haqqında arayış vardır. Lakin işin 68-ci səhifəsindəki arayışda isə 
A.S.Məmmədovun güllələnməsi haqqında hökmün 1938-ci il yanvarın 
5-də Bakıda yerinə yetirildiyi bildirilir.

Hökmün yerinə yetirilməsi haqqında akt SSR! XDİK-in I Xüsusi şöbə­
sinin Xüsusi arxivində (V c,, səh.40) saxlanılır.

Beləliklə, tarixçi-alim Ağamir Sadıq oğlu Məmmədov üç aylıq (7.10.37- 
05.01.38) qərəzli istintaqda uydurulmuş və süni surətdə düzəldilmiş ci­
nayətlərdə günahlandırıldı və qəti şəkildə heç bir şeyi boynuna almadığı­
na baxmayaraq, cismən məhv edildi, milli kadrları - alimləri, yazıçıları, 
mədəniyyət və incəsənət xadimlərini qırmağa yönəldilən Stalin-Bağırm 
özbaşınalığı qurbanlarının uzun siyahısına onun da adı əlavə olundu.

1955-ci il aprelin 18-də Ağamir Məmmədovun qardaşı Kamal ailələri­
nin rüsvayçı ləkədən təmizlənməsi və qardaşının bəraət alması xahişi ilə 
müraciət elmişdir. /
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1956-cı il iyunun 15-də A.S.Məmmədovun işi ilə əlaqədar SSRİ Ali 
Məhkəməsi Hərbi Kollegiyasının 1938-ci il yanvarın 10-da çıxardığı hök­
mün ləğv və işin xətm edilməsi haqqında qərar tərtib olumu

A.S.Məmmadovun həyat yoldaşı Ncymə Rəşid qızı (yazıçı, maarif­
çi, pedaqoq Rəşid bəy Əfəndiyevin qızı idi - Z.B.) xalq düşməninin ailə 
üzvü kimi 1938-ci il aprelin 10-da həbs edilmiş və həmin ilin mayında 8 
il müddətinə azadlıqdan məhrum olunaraq həbs düşərgəsinə göndərilmiş­
dir. 1956-cı il noyabrın 17-də Neymə Rəşid qızı özünün və ərinin bəraət 
almasını xahiş etmişdir. Vəziyyətlə bağlı A.S.Məmmədovun işinə yenidən 
baxılmış və SSRİ Ali Məhkəməsi hərbi Kollegiyasının 21 noyabr 1956-cı 
il qərarına görə SSRİ Ali Məhkəməsi Hərbi Kollegiyasının 1938-ci il yan­
varın 5-də çıxardığı hökm ləğv edilmiş və cinayət tərkibi olmadığına görə 
işə xitam verilmişdir.

İDRİS MƏŞƏDİ ZAMAN OĞLU HƏSƏNOV 
İstintaq işi .N» 10497 (25440)

12493 nömrəli istintaq işi üzrə ittiham olunanlardan B.Çobanzadə. 
V.Xuluflu, A.Şərifov öz ifadələrində demişlər: B.Çobanzadə - 1930-cu 
ildə mən İdris Həsənovla əksinqilabi əlaqə yaratmışdım və əlaqəmiz həbs 
olunan müddətədək davam etmişdir; V.Xuluflu əksinqilabi millətçi təşki­
lata azərbaycanlılardan İdris Həsənov da daxil idi (19.07.1937); A.Şərifov 
- Tarix, Ədəbiyyat və Dilçilik İnstitutunun direktor əvəzi İdris Həsənovu 
əksinqilabi pantürkist təşkilata mən 1933-cü ilin aprelində cəlb etmişəm 
(14.01.1938).

1938-ci il martın 3-də, 1897-ci ildə Gəncə şəhərində anadan olmuş SSRİ 
EA-nın Azərbaycan filialının Tarix, Ədəbiyyat və Dilçilik İnstitutunun di­
rektor müavini İdris Həsənovun həbs olunması haqqında qərar çıxarıldı. O, 
Azərbaycan SSR CM-nin 72, 73-cü maddələri üzrə ittiham edilirdi Həbs 
haqqında qərar 1938-ci il aprelin 5-də İ.Həsənova elan olundu.

Elə həmin gün SSRİ EA-nın Azərbaycan filialının rəyasət heyəti İdris 
Həsənovu «ifşa olunmuş xalq düşməni kimin Tarix. Ədəbiyyat və Dilçilik 
İnstitutunun direktor müavinliyindən və rəyasət heyəti üzvlüyündən xaric 
edilməsi barədə qərar qəbul etdi. 16.04.1938-ci ildə verilən əmirlə isə de­
yilirdi: «ldris Həsənov direktor müavini vəzifəsindən azad edilsin və ifşa 
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olunmuş xalq düşməni kimi 1938-ci i! aprelin 4-dən institutun əməkdaşla­
rının siyahısından çıxarı lsın».

İdris Həsənovun istintaq işində institutun direktoru A.Klimov və dilçi­
lik şöbəsinin müdiri D.Quliyevin imzası ilə Elmlər Akademiyasının partiya 
təşkilatının ünvanına yazılan arayış da var idi. Burada deyilir: «İnstitutuıı 
keçmiş direktor müavini İdris Həsənov haqqında sorğunuza belə cavab ve­
ririk: İdris Həsənov Azərbaycan dilçiliyi sahəsində uzun müddət pantürkist 
təbliğat və ziyankarlıq işi aparmışdır. O, 1926-cı ildə çapdan çıxmış «Gən- 
cə əhalisinin dialektində mənsubiyyət şəkilçİsiz isimlərİn hallanmasla adlı 
ilk əsərində elə birinci sətirdən özünün pantürkist təbliğatını yaymağa baş­
layır. Onun bütün fikir və mülahizələri «vahid qədim türk dillərinin varisi 
olan türk dili haqqında pantürkist müsavatçı ideyaların davamıdır. Pan­
türkist ideyaya sadiq olan İ.Həsənov Azərbaycan dilinin qrammatikasına 
Osmanlı formalarını tətbiq etmək fikrində olduğunu söyləmişdir (məsələn, 
«almamış», «gə!məmiş» - «almadan», «gəlmədən» və s.). Bundan əlavə. 
Azərbaycan dilində o, rus və beynəlmiləl sözləri varvarizm və «yad» söz­
lər adlandırmışdır. «Azərbaycan zəhmətkeşlərinin İ.V.Stalinə məktubun 
mətnindən sitat gətirən İ.Həsənov qeyd edir ki, «Azərbaycan dili, Azər­
baycan məktəblərindən az qala qovulmuşdur. Bunu kobudcasına təhrif he­
sab etmək olmaz. Bu, əksinqilabi fitnəkarlıq və böhtandır. (Qrammatika 
I bölmə. Morfologiya. Bakı, 1937, səh.38). Azərbaycan dilinin orfbqrafi- 
yası işlənib hazırlanarkən İ.Həsənov digər vətən xainləri ilə (Çobanzadə. 
Tağızadə və b.) birlikdə Azərbaycan dilini ərəb, fars, Osmanlı sözləri ilə 
doldurmağa çalışmış və Qərb, kapitalist ölkələrinin mədəniyyətini təbliğ 
etmişdir. APİ üçün müəllim kadrlarının hazırlanması işində də ziyankarlıq 
mövqeyindən fəaliyyət göstərmişdir».

Arayışın mətnini ixtisar etsək də, nümunə kimi misal gətirilən parçadan 
oxucu çox gözəl başa düşür ki, həmkarları tərəfindən verilən belə «akade- 
mik» tərcümeyi-haldan sonra İ.Həsənovun taleyi necə nəticələnə bilərdi.

5 aprel 1938-ci il. Birinci istintaq. Müstəntiq: «Siz fəaliyyətdə olan 
əksinqilabi millətçi təşkilatın üzvüsünüz. Bunu etiraf edirsinizmi? Cavab 
«Xeyr, etiraf etmirəmn. Müstəntiq: «Admı çəkdiyimiz təşkilatın üzvü ol­
duğunuz bizə dəqiq məlumdur. Ona görə də müqavimətiniz ağılsızlıqdır 
Düz danışmağı sizə məsləhət görürüka. Cavab: «Mən əksinqilabi təşkilatın 
üzvü olmadığımı artıq öz ifadəmdə göstərmişəınn. ı
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İkinci istintaq təxminən 6 aydan sonra - sentyabrın 28-də keçirilmişdir. 
Qeyd etmək istəyirik ki, (.Həsənovun işində ancaq iki istintaqın materi­
alları var idi. Guya sonrakı istintaqın protokolu yoxdur. Lakin bizə işin 
gedişindən aydın olur ki (i.Həsənovun Beriyanın adına 09.04.1939-cu ildə 
yazdığı ərizəyə görə), üçüncü istintaq da olmuşdur Bu istintaqın gedişi 
ilə tanış olaq. Müstəntiq: «lstintaq müqaviməti dayandırmağı və əksinqi­
labi fəaliyyətiniz haqqında ətraflı danışmağı sizdən tələb edim. Cavab: 
«Mən əksinqilabi fəaliyyətlə məşğul olmamışam və olmuramu. Müstən­
tiq: «Bakıda siz kimlərlə əksinqilabi əlaqə saxlamısınız?» Cavab: «Heç 
kəsləw. Müstəntiq: «Tağızadəni tanıyırsınız?» Cavab: oBəli. tanıyıramn. 
Müstəntiq: «Siz onunla əksinqilabi əlaqədə oimamısınız?» Cavab: «Xeyr». 
Müstəntiq: «Yenə də düz danışmırsınız. Sizi ifşa etmək üçün B.Çobanza- 
dənin ifadəsindəki bir cümləni oxuyuruq: «0 (yəni Tağızadə), Bakıda İdris 
Həsənovla sıx əlaqə saxlayırdın. Bunu etiraf edirsiniznıi?». Cavab: «Xcyr, 
etiraf etmirəmn. Müstəntiq: «Bəkir Çobanzadə ilə əksinqilabi əlaqədə ol­
duğunuzu boynunuza alırsınızmı?» Cavab: «Xcyr. alnııram».

Sonra müstəntiq İdris Həsənova 1938-ci il yanvarın 13-14-də A.Şəri­
fovun, 393 7-ci il fevralın 16-da B.Çobanzadənin. 1937-ci il iyulun 19-da 
V.Xuluflunun verdikləri ifadələri oxuyur, idris 1 ləsənov göstərilən ifadələ­
ri də və özünün əksinqilabi millətçi təşkilata məxsusluğunu da qəti rədd 
edir.

1938-ci il iyunun 29-da A.Şərifovla keçirilən üzləşmədə İ.Həsənov Şə­
rifovun ifadələrini yenə də rədd edir və özünün hansısa bir təşkilatda fəa­
liyyət göstərdiyini boynuna almır.

İ.Həsənovun əleyhinə şahid sifəti ilə A.Klimov (Həsənov institutun 
maliyyə planını pozmuşdu və s.), SSRİ EA-nııı Azərbaycan filialının sədr 
əvəzi Y.Kozin (Həsənovun vaxtında inslilulda heç bır inkişaf olmamışdır) 
ifadələr vermişlər. Lakin Həsənov bu ifadələri də qəli rədd etmişdir

1938-ci il sentyabrın 30-da İdris Həsənovun işi üzrə istintaqın başa çal­
ması haqqında protokol tərtib olunur: «Mültəhinıir. daha heç bir əlavəsi 
yoxdum.

1938-ci il dekabrın 26-da istintaqın başa çatmas- haqqında ikinci dələ 
protokol tərtib olundu: «Mültəhim idris I ləsənov özünün millətçi təşkilata 
məxsusluğunu qəti rədd edir. SSRİ EA-nın Azərbaycan filiaiındakı ziyan­
karlıq işi ilə bağlı şahidlərin verdikləri ifadələri təsdiq etmim.
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1939-cu il inanın 15-də DTK-nın serjantı Drenişnikov leytenant Q. 
B Mustafayev və serjant Q B.Babayevin iştirakı ilə aşağıdakı məzmundu 
akt tərtib edir: «1939-cu il martın 15-də mənim tərəfimdən Bakı istintaq 
həbsxanasından istintaqın başa çatmasını elan etmək məqsədilə çağırılan 
müttəhim İdris Məşədi Zaman oğlu Həsənov ona təqdim olunan istintaq işi 
ilə tanışlıqdan imtina etmiş, protokolu imzalamamışdım,

1939-cu il martın 29-da İdris Həsənovun işi üzrə materiallar 10497 
nömrəli istintaq işindən ayrılmış və müstəqil iş kimi aynca nömrə ilə apa­
rılması qərara alınmışdır (25440).

1939-cu il martın 29-da İdris Həsənovun Azərbaycan SSR CM-nin 
72, 73-cü maddələrində nəzərdə tutulan cinayətlərdə ittiham olunması 
haqqında qərar tərtib olunmuşdur: «1936-cı ilin sonlarında Bakı şəhərin­
də Azərbaycan SSR XDİK tərəfindən silahlı üsyan yolu ilə Azərbaycanın 
SSRİ-dən ayrılması vəzifəsini qarşıya qoyan əksinqilabi millətçi təşkilat 
aşkar edilmiş və dağıdılmışdır.

İstintaq tərəfindən müəyyən olunmuşdur ki, İdris Məşədi Zaman oğhı 
Həsənov bu təşkilata onun fəal üzvü Abdulla Şərifov tərəfindən cəlb edil­
mişdir. 29.05.1938-ci ildə Həsənovla keçirilən üzləşmədə Şərifov bunu 
tam təsdiq elmişdir.

Əksinqilabi təşkilatın fəal üzvü kimi İdris Həsənov özünün elmi- nəzə­
ri, praktiki işlərində, əsərlərində və dərsliklərində pantürkist və millətçi­
lik ideyalarını təbliğ etmişdir. Gənclər arasında burjua-millətçi ədəbiy­
yatı yaymış, onları pantürkist və Sovet hökumətinə qarşı düşmən ruhda 
tərbiyələndirmişdir. 1935-ci ildə orfoqrafiyanın ziyanlı təşkilində fəallıq 
göstərmişdir. Yuxanda deyilənlərə əsasən, İdris Məşədi Zaman oğlu Həsə­
nov ittiham edilir, ondan ötrü ki:

1. Azərbaycanın SSRİ-dən ayrılması vəzifəsini qarşısına məqsəd qoyan 
əksinqilabi pantürkist millətçi təşkilatın üzvü olmuşdur, buraya 1933-cü 
ildə SSRİ EA-nın Azərbaycan filialının elmi əməkdaşı Abdulla Şərifin 
tərəfindən cəlb edilmişdir;

2. Əksinqilabi təşkilatın üzvü kimi bu sahədə fəaliyyət göstərən bir 
çox şəxslərlə əlaqə saxlamışdır. Aparılan bütün əksinqilabi işlərdə praktiki 
cəhətdən yaxından iştirak etmişdir.

Özünü günahkar bilməmişdim.
1939-cu il martın 30-da Azərbaycan SSR-in xüsusi işlər üzrə prokuror 

müavini Selİvcrstov İdris Həsənovun işini SSRİ XDİK yanında Xüsusi 
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Müşavirəyə baxılmağa vermək üçün qərar tərtib edir Xüsusi Müşavirə 
iclasının gündəliyi Azərbaycan SSR XDİK müavini Kərimov tərəfindən 
imzalanmışdır.

1939-cu il aprelin 9-da İdris Həsənov SSRİ XDİK komissarı Bcriyanın 
adına ərizə yazır. Burada o, əksinqilabi təşkilatın fəaliyyəti haqqında məlu­
matı və onun üzvü olmadığım göstərir. Birinci istintaqdan (05.04.1938-ci 
il) sonra 85 gün, daha sonra isa 4 ay i 6 gün istinıaqa çağırılmamışdır. İdris 
Həsənov əleyhinə verilən bütün ittihamları qəti rədd etmişdir, (Əlbəttə, Be- 
riya Həsənovun ərizəsini, çox güman ki. heç vaxt görməmişdir).

1939-cu il iyunun 2-də Moskva prokuroru Leontycv İdris Həsənovun 
işinə aşağıdakıları da əlavə edir: «İdris Həsənovun cinayətləri sübut olun­
muşdur. Əksinqilabi fəaliyyətinə görə müttəhim ən ağır cəzaya məhkum 
edilməlidir. (Güllələnməyə - Z.B.). İşə SSRİ XDİK yanında Xüsusi müşa­
virədə baxılmalıdır. Onu, cəzasını islah əmək düşərgəsində çəkməklə 8 il 
müddətinə azadlıqdan məhrum olunmasını təklif edirəma.

1939-cu il SSRİ XDİK yanında Xüsusi Müşavirənin 14 nömrəli proto­
kolunda qiyabi olaraq İdris Həsənovun da mühakimə edildiyi göstərilmiş­
dir; ((Dinləmişlər Na 20, istintaq işi Ns 25440. Qərara almışlar: İdris Məşədi 
Zaman oğlu Həsənov antisovet təşkilatında iştirakına görə 8 il müddətinə 
islah-əmək düşərgəsinə göndərilsinn. Protokolu Xüsusi Müşavirə katibli­
yinin rəisi Markeyev imzalamışdır.

SSRİ Daxili İşlər Nazirliyinin Şimal-Şərq düşərgəsində 8 illik həbs cə­
zasından sonra İdris Həsənov vətənə qayıtmışdır. Bakıda yaşamağa ona 
icazə verməmişlər. Ona görə də Gəncəyə getmiş, professor ola-ola 5 və 6 
nömrəli məktəblərdə sıravi müəllim işləmişdir.

1949-cu il sentyabrın 25-də o, Kirovabaddan SSRİ Nazirlər Sovetinin 
sədri Stalinin adına, SSRİ Ali Soveti Rəyasət heyətinə və Azərbaycan SSR 
DTN-ya ərizə ilə müraciət edib. Ərizəsində Bakıya qayıtmağı, əvvəlki 
elmi işinə bərpa olunmağı xahiş edirdi. Yuxarılara göndərilən ən ə i,Həsə­
nova nəinki kömək etmədi, əksinə, onun yenidən ittiham olunmasına gə­
lirib çıxartdı.

1949-cu il dekabrın i 1-də Azərbaycan SSR Kirovabad Rayon DT Şö­
bəsinin rəisi Məmmədov aşağıdakı göstərişi aldı; (Həsənovu tapın və onu 
nəzarət altına alın» (təhlükəli şəxs kimi Z.B.)

1949-cu il dekabrın 21-də İdris Həsənov yenidən həbs olundu və Bakı­
ya gətirildi.
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1950-ci il yanvarın 17-də 811 nömrəli istintaq işi üzrə ittiham qaran 
tərtib edildi. Burada müttəhim İdris Məşədi Zaman oğlu Həsənov Azər­
baycan SSR CM-nin 72/1 hissə və 73-cü maddələri üzrə cinayətlərdə təq­
sirləndirilirdi:

«Antisovet millətçi fəaliyyətinə görə mühakimə edilmiş İ.Həsənov is­
la h-əmək düşərgəsində həbs cəzasını başa çatdırdıqdan sonra Azərbaycana 
qayıtmış və Kirovabad şəhərində yaşamışdır. İdris Həsənovun azadlıqda 
qalması təhlükəli olduğu üçün o, 1949-cu il dekabrın 21-də həbs edilmiş­
dir. İslah-əmək düşərgəsindən qayıtdıqdan sonra işinə yenidən baxılması 
ilə əlaqədar 6 ərizə vermiş, amma ərizələrinə cavab almamışdır, hazırda 
özünün günahkar olduğunu boynuna almır.

Təklif edirik ki, təhlükəli element kimi mühakimə olunmuş İdris Həsə­
nov Sovet İttifaqının ən uzaq rayonlarından birinə sürgün edilsina,

işdə olan sənədlərə görə idris Həsənovun hara sürgün edildiyi məlum 
deyil. Onun sürgündən qayıtması, sağ qalması hələ də qaranlıqdır.

1957-ci il iyulun 29-da Azərbaycan SSR prokuroru Polyanski İdris 
Həsənovun işinə yenidən baxılması üçün protest vermişdir. Bu işdə t.Hə- 
sonovun qızı Ulduz Həsənovanın çox böyük zəhməti olmuşdur.

1957-ci il sentyabrın 27-də İdris Həsənovun işi ilə bağlı çıxarılan hökm 
ləğv edilmiş, cinayət tərkibi olmadığı üçün iş xətm olunmuşdur.

TAĞI ABBAS OĞLU ŞAHBAZİ 
İstintaq işi Na 12493-153

1937-ci il noyabrın 2-də Azərbaycan SSR XDİK İdarəsi rəisi Sum- 
batova aşağıdakı məzmunda arayış təqdim edilmişdi: «1892-ci ildə ana­
dan olmuş, fiziologiya institutunun assistenti Tağı Şahbazi 1922-ci ildə 
Zaqafqaziya federasiyasının yaradılması ilə əlaqədar antipartiya milli-tə- 
mayülçülər qrupuna qoşulmuş və Zaqafqaziya federasiyası məsələsi və 
onun yaradılması ilə bağlı partiyanın yeritdiyi siyasət əleyhinə fəal müba­
rizə aparmışdır.

1923-cü ildə Tağı Şahbazi keçmiş milli-təmayülçü, hazırda Müsavatın 
4-cü gizli Mərkəzi Komitəsinin İşi üzrə həbs edilmiş Əbdül Bağı Məmmə­
dzadə, ittihadçı M.Məlikov, K.Fətəliycv və müsavatçı Kərbəlayi Vəli Mi­
kayılovla Əbdül Bağının evində Türkiyə konsulu M.Şövkət bəyin şərəfinə 
təşkil olunmuş qonaqlıqda iştirak etmişdir.
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Göstərilən qonaqlıqda onlar ÜİK(b)P-nin milli siyasətini əksinqilabi 
böhtançı ruhda tənqid etmişlər.

Müsavatın Xarici bürosu Azərbaycan SSR-də milli-ləmayülçüiərin fəa­
liyyəti haqqında Bakıdan Müsavatın 2-ci gizli MK-sından məlumat aldıq­
dan sonra MK-ya aşağıdakı göstərişləri vermişdi: -<Sağ bolşeviklərlə əlaqə 
saxlayın, aşağıda adlan göstərilən «kommunisllər»lə əlaqəyə girin: İsrafil- 
bəyov. Muxtar Hacıyev, Xanbudaqov, Kazımov. Zeynallı, Əsəd Axundov. 
Tağı Şahbazi, Əhməd Əhmədov. Siz hətta doktor Nərimanova da yanaşa 
bilərsinizn.

Bizim tərəfimizdən aşkar edilən əksinqilabi burjua-millətçi təşkila­
tın işi üzrə aparılan istintaqdan məlum edilmişdir ki. Tağı Şahbazi hələ 
də əksinqilabi millətçi mövqedə durur və əksinqilabi millətçi mövqeli 
təşkilatın tərkibinə daxildir. (Ruhulla Axundovun 09.04.37-ci il: V.Xu- 
luflunun 29.01.37-ci il; Əli Kərimovun 2-4.03.37-ci il; A.Qubaydullinin 
19-20,04.37-ci il; Eminbəylinİn 27-28.02.37-ci ildə verdikləri ifadələrə 
əsasən).

Yuxarıda göstərilənlərə əsasən hesab edirəm ki. Tağı Şahbazınin Azər­
baycan SSR CM-nin 72/73-cü maddələri üzrə məsuliyyətə cəlb edilib həbs 
olunması zəruridir",

Arayışı müstəntiq L.A.Sinmaıı tərtib etmişdir. Sonradan o. trotskist 
kimi mühakimə edilib ən ağır cəzaya məhkum olunmuşdur. Lakin cəza 20 
illik həbslə əvəz edilmişdir).

1937-ci il iyulun 11-də Tağı Abbas oğlu Şahbazi həbs olundu. O vaxta 
qədər isə - 1937-ci il martın 4-dəTağı Şahbazi «gizli milii-təmayülçülər 
qrupuna məxsusluğuna, əksinqilabi millətçi çıxışlarına və ikiüzlülüyünə 
görən partiya sıralarından xaric edilmişdi.

Tağı Şahbazi ilə birinci istintaq 1937-ci il iyulun 13-də olmuşdur. 
Müstəntiq: «İstintaq tərəfindən aydın olmuşdur ki. siz əksinqilabi millətçi 
təşkilatın üzvüsünüz. Bunu etiraf edirsinizmi?" Cavab: «Rədd edirəm!" 
Müstəntiq: «Siz düz danışmırsınız. Əksinqilabi millətçilərdən sizə kim­
lər məlumdur?» Cavab: «Rəsmi mənbələrdən (yığıncaqdan, mətbuatdan) 
mənə aşağıdakı əksinqilabı millətçilər məlumdur: şairlərdən Hüseyn Ca­
vid, Əhməd Cavad, Müşfiq və yazıçı Samit. Şair Səməd V urğunda mən 
bəzi əksinqilabi təzahürlər müşahidə etmişdim Talıblı mənə mətbuatdan 
bəllidir. Ağababa Musaxanlı əksinqilabi fəaliyyətinə görə sürgün edilmiş­
dir. Keçmiş milli-təmayülçülərdən S.M,Əfəndiyevi. M.Qədirlini. M.Hacı­
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yevi, D.Bünyadzadəni və E.Xanbudaqovu tanıyıram. Onların millətçi kimi 
aşkar olunmasından isə xəbərim yoxdurw. Müstəntiq: «Siz yenə də tanıdı­
ğınız şəxslərin öz əksinqilabi görüşləri haqqında danışmamalannı təsdiq 
etməklə düzgün ifadə vermirsiniz. Bununla da özünüzün əksinqilabi mil­
lətçi mövqelərinizi gizlətməyə çalışırsınız. Siz həbs olunan dəqiqəyədək 
əksinqilabi millətçi mövqedə durduğunuzu da rədd etmək fikrindəsiniz?» 
Cavab: «Mən həbs olunan dəqiqəyədək əksinqilabi millətçi mövqedə dur­
mamışam. Boynuma alıram ki, 1921-1922-ci illərdə mənim milli-təmayül- 
çü «nərimanovçular» cərəyanına rəğbətim olub. Habelə əlavə edirəm ki, 
«nərimanovçulara» rəğbət bəsləməyim onunla əlaqədar idi ki, mən Zaq- 
federasiyanın yaradılması və Azərbaycanın ora daxil olması məsələsinə 
münasibətdə onlarla razılaşırdım».

1937-ci il noyabrın əvvəllərində Tağı Şahbazi dindirilməmişdir. ADU- 
nun keçmiş rektorunu necə dindirmək olardı, bir halda ki dindirən adamın 
özü ondan bir neçə dəfə aşağı idi? İstintaq Tağı Şahbazinin üzləşmələrim 
«gözləməyi» qərara almışdı.

1937-ci il oktyabrın 3-də Əli Kərimovla Tağı Şahbazi üzləşdirildi. Əli 
Kərimova verilən sual: «Tağı Şahbazinin Azərbaycan əksinqilabi millətçi 
üsyançı təşkilata məxsusluğu haqqında sizə nə məlumdur?». Cavab: «Tağı 
Şahbazi hələ 1921-ci ildə Nərimanovun millətçi qrupuna daxil olmuşdu. 
Şahbazi bu qrupdan formal olaraq uzaqlaşaraq aşkar edilməmiş milli-tə- 
mayülçü kimi qalmışdır. 1934-cü ildə əksinqilabi milli təşkilatın rəhbəri 
Ruhulla Axundov əksinqilabi millətçi təşkilata daxil olan bir sıra şəxslərin 
familiyalarını mənə deyərkən Tağı Şahbazinin də adım çəkmişdi və göstər­
mişdir ki, T.Şahbazi Yazıçılar İttifaqında əksinqilabi iş aparır və əksinqila­
bi qrupa rəhbərlik edir. Elə 1934-cü ildəcə mən onunla əksinqilabi təşkilati 
əlaqə yaratdım. O, Azərbaycanın SSRİ-dən ayrılması haqqında əksinqila­
bi söhbətlər aparırdı. Tağı Şahbazi dəfələrlə kəskin formada ÜİK(b)P-nin 
milli siyasətinə və Sovet hökumətinə böhtanlar atmışdın. Tağı Şahbaziyə 
verilən sual: «Ə.Kərimovun ifadələrini təsdiq edirsinizmi?» Cavab: «Rədd 
cdirəmln

1937-ci il oktyabrın 4-də T.Şahbazi A.Qubaydullinlə üzləşdirildi. Qu- 
baydullin: «T.Şahbazinin əksinqilabi işdə iştirakını mən ilk dəfə 1926-cı 
ildə Əhməd Pepinovdan eşitmişdim. O vaxt 1927-ci ildə Tağı Şahbazi ilə 
əksinqilabi əlaqəyə girdim. 1927-ci ildə o, Azərbaycan Dövlət Universi­
tetinin rektoru təyin edildi. Pantürkist təşkilatın iştirakçısı kimi məni Şərq 
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fakültəsinin dekanı vəzifəsinə irəli çəkdi və bir sıra əksinqilabi göstərişlər 
verdi. Xüsusilə 1927-1928-ci illərdə deyirdi ki. türk Nazim Hikmətə pro­
fessor adının verilməsi məsələsini irəli sürüm, halbuki Tağı Şahbazı bilirdi 
ki, Hikmət əksinqilabi iş aparır və buna görə də SSRİ-dən kənara çıxarı­
lır. 1930-cu ilədək Tağı Şahbazi ilə əksinqilabi əlaqə saxladım. Nəhayət, 
1936-cı ildə Azərbaycandakı əksinqilabi millətçi təşkilatın fəal üzvlərin­
dən biri (kim? - Z.B.) dedi ki, bu təşkilat əksinqilabı üsyançı iş aparır. O. 
əksinqilabi millətçi təşkilatın üzvləri içərisində Tağı Şahbazinin də adını 
söyləmişdin. T.Şahbaziyə verilən sual: «Qubaydulltnin ifadəsini təsdiq 
edirsinizmi?» Cavab: «Rədd edirəmn.

1937-ci il oktyabrın 5-də T.Şahbazi İ.Eminbəyli ilə üzləşdirildi. Emin- 
bəyli: «1917-ci ildə Şahbazi «hümmət» təşkilatında milli-ləmayülçü qru­
pa meyl edirdi. 1921-ci ildə o. Nərimanovun millətçi qrupuna yaxınlaş­
dı. 1926-cı ildə Tağı Şahbazi Yazıçılar Cəmiyyətinin sədri idi. Müavini 
millətçi Talıblı, katib isə tanınmış müsavatçı Əhməd Cavad idin. Şahbazi: 
«İ fadələri rədd edirəmn.

1937-ci il oktyabrın 6-da T.Şahbazi Bağı Cəfəri ilə üzləşdirildi. Cəfəriyə 
verilən sual: «Tağı Şahbazinin əksinqilabi millətçi təşkilata məxsusluğu ilə 
əlaqədar sizə nə məlumdur.’n Cavab: «T.Şahbazi Azərbaycan əksinqilabi 
millətçi təşkilatın üzvüdür. Onu 1920-ci ildən tanıyıram. 1935-ci ilin orta­
larında şəxsən mən onu əksinqilabi təşkilata cəlb etmişəm və əksinqilabi 
əlaqə saxlamışamn. T.Şahbaziyə verilən sual: «Cəfərinin ifadələrini təsdiq 
edirsinizmi?n Cavab: «Xeyr, rədd edirəm!»

Tağı Şahbazinin işində 12493 nömrəli istintaq işi üzrə ittiham olunmuş 
müttəhimlərdən Bağı Cəfərinin, Həmid Sultanovun. Qulam Səfərovun, 
Mirzədavud Hüseynovun, Dadaş Bünyadzadənin. Ə Qubaydullinin. Bəkir 
Çobanzadənin, Əhməd Cavad Axundovun. Hənəfi Zeynallının. Böyüka- 
ğa Talibimin və İbrahim Eminbəylinin onun əksinqilabı fəaliyyətim təsdiq 
edən ifadələri vardır.

Tağı Şahbazinin inadkarlığı və «dfizgün. səmimin ifadələrdən qaçması 
nəticəsində ona istintaqın üç nömrəli metodu tətbiq edildi.

Nəhayət, 1937-ci il noyabrın 2-də Tağı Şahbazı müstəntiqin diktəsilə 
Xalq Komissarı Sumbatov-Topuridzeyə ərizə yazır: «Bununla bildirirəm 
ki, bu günədək mən istintaqa ifadələr verməmişəm. Susmağın və istintaq­
dan öz cinayətlərimi gizlətməyimin mənasız olduğunu başa düşdüm. Hər 
şeyi səmimi şəkildə boynuma almaq qərarına gəldim. Mən burjua-millətçi 
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quruluş yaratmaq məqsədilə Azərbaycan SSR-də çevriliş hazırlayan avan­
türa xarakterli əksinqilabi təşkilata ürəkdən inanmışdım.

Əksinqilabi təşkilata 1935-ci ildə Həmid Sultanov və Bağı Cəfəri tərə­
findən cəlb edilmişdim. Onlarla da, Ruhulla Axundovla da əlaqə saxlayır­
dım.

Müəllim Ələsgər Əliyevi, şair Sanılım və tələbə - tibb işçisi Lətifi isə 
əksinqilabi təşkilata mən cəlb etmişdim.

Sovet hökuməti əleyhinə silahlı üsyana hazırlıq haqqmda və əksinqila­
bi təşkilatın AK(b)P-nin rəhbərlərinə qarşı terror tətbiq etmək haqqındakı 
niyyətlərindən xəbərdar idim».

1937-ci il noyabrın 9-da Tağı Şahbazi ilə ikinci və axırıncı istintaq ke­
çirildi. Müstəntiq: «Ozləşmələr sizi əksinqilabi millətçi terrorist təşkilatın 
fəal üzvü kimi də ifşa edir. Azərbaycan SSR Xalq Daxili İşlər Komissarının 
adına yazdığınız ərizədə əksinqilabi təşkilatda iştirakınızı və praktiki ola­
raq şəxsən özünüz apardığınız işləri boynunuza almısmızw. Cavab: «Bəli. 
mən 1937-ci il noyabrın 2-də yazdığım ərizədə olduğu kimi, özümün ək­
sinqilabi millətçi təşkilatda iştirakımı tamamilə etiraf edirəmu. Müstəntiq: 
«Sizi əksinqilabi millətçi təşkilata kim və nə vaxt cəlb edib? Cavab: «Mən 
təşkilata 1935-ci ilin payızında Həmid Sultanov və Bağı Cəfəri tərəfindən 
cəlb edilmişəmv. Sonra Tağı Şahbazi müstəntiqin bütün suallarına cavab­
larını aşağıdakı sözlərlə başlayırdı: «Həmid Sultanov və Bağı Cəfəri mən? 
deyirdilər.«Həmid Sultanovun sözlərindən mən bilirdim ki..,» və s. və 
i.a. Tağı Şahbazinin istintaq işini oxuyanlara aydın olur ki, ona qarşı çev­
rilən bütün ittihamlar uydurma və qondarmadır, o, heç bir cinayət etmə­
mişdir.

1937-ci il noyabrın 13-də istintaqın başa çatması haqqında protokol 
tərtib edildi. Tağı Şahbazi özünün günahkar olduğunu boynuna aldı və 
ifadələrinin səmimiliyini nəzərə almağı xahiş etdi. Elə həmin gün ittiham 
qərarı tərtib olundu. Tağı Abbas oğlu Şahbazi Azərbaycan SSR CM-nin 64. 
70, 73-cü maddələrində nəzərdə tutulan cinayətlərdə ittiham olundu.

1937-ci il dekabrın 31-də Qroznı şəhərində (Bakıdakı üçlük Matuleviç. 
Zaryanov, Jiqur ölüm hökmlərinə möhür vurmağı belə çatdıra bilmirdilər 
və ona görə də istintaq işlərinin bir hissəsi iş az olan yerlərə göndərilir­
di) SSRİ Ali Məhkəməsi Hərbi Kollegiyası (Nikitçenko, İyevlev, İşenkol 
Səyyar sessiyasının iclası keçirildi. Burada T.A.Şahbazinin işi üzrə ittiham 
qərarı təsdiq edildi.
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1938-ci il yanvarın 1-də Tağı Şahbazı ittiham qərarının bir surətini aldı.
1938-ci il yanvarın 2-də hərbi Kollegiyanın bağlı məhkəmə iclası keçi­

rildi. İclas saat 15:30 dəqiqədə açıldı. «Mültəhim T.Şahbazi özünü günah­
kar bilmişdir. Son sözdə demişdir ki. əksinqilabi millətçi təşkilatın avantü­
rist xarakter daşıdığına inanmış, peşman olmuş və öldürülməməsini xahiş 
ctmişdir». İclas saat 15:45 dəqiqədə bağlanmışdır.

1938-ci il yanvarın 2-də hərbi Kollegiya Tağı Abbas oğlu Şahbazini 
ən ağır cəzaya - güllələnməyə məhkum etdi. Hökm dərhal yerinə yetiril­
mişdir. İşdə Tağı Abbas oğlu Şahbazinin ölüm hökmünün Bakı şəhərində 
1938-ci il yanvarın 2-də yerinə yetirildiyi haqqında arayış vardır. Hökmün 
icra edilməsi haqqında akt SSRİ XDİK-in 1 Xüsusi şöbəsinin Xüsusi arxi­
vində saxlanılır.

1954-cü il iyulun 29-da T.Şahbazinın həyat yoldaşı M.K.Şahbazi-Pa- 
şina ərinin işinə yenidən baxılması xahişilə N.S.Xruşşovun adına ərizə ilə 
müraciət etmişdi (O, özü «vətən xaininin ailə üzvü kimi» səkkiz illik həbs 
cəzası çəkmişdi).

1955-ci il oktyabrın 16-da Mariya Kirillovna Şahbazi ərinin işinə yeni­
dən baxılıb bəraət verilməsi ilə əlaqədar ikinci məktub yazır.

1956-cı il sentyabrın 25-də M. K. Şahbazi-Paşina SSRİ Ali Məhkəməsi 
hərbi Kollegiyasından həyat yoldaşı Tağı Abbas oğlu Şahbaziyə bəraət ve­
rilməsi haqqında arayış aldı.

QUBAYDULLİN QAZİS SALİHOVİÇ 
(QUBAYDULLİN ƏZİZ)

İstintaq işi Ns 12493

1937-ci ildə repressiyaya məruz qalmış və həbs olunmuş Azərbaycan 
SSR EA-nın, demək olar ki, bütün alimləri 12493 nömrəli istintaq işi üzrə 
ittiham edilmişlər. Onlar 1937-ci il oktyabrın 12-də güllələnməyə məhkum 
olunmuş, oktyabrın 13-də isə güllələnmişlər

Sual olunur: Axı bu adamları haradasa dəfn ediblər? Bəs məhz hara­
da? Bulla adasındakı suları akvatoriya adlandırırlar. Adada bərk fırtınalı 
havalarda ləpələr sahilə çoxlu insan kəllələri və sümükləri çıxarır. Bəlkə 
də onlar repressiya qurbanlarının cəsədləridir? Bu. mütləq yoxlanmalı və 
müəyyən edilməlidir. Yalnız aparılan tədqiqatlardan sonra Stalin repressi­
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yası qurbanları üçün həmin yerdə abidə ucaltmaq haqqında fikir yürütmək 
olar.

1937-ci il oktyabrın 13-də edam olunan Azərbaycan SSR EA-nın növ­
bəti əməkdaşı tarixçi-professor Qubaydııllin Qazis (Əziz) Salihoviç idi. O. 
1887-ci ildə anadan olmuşdur.

1937-ci il martın 17-də professor Q.S.Qubaydullin EA-nın əvvəlcədən 
həbs olunmuş əməkdaşlarından Tixomirov, Xuluflu, Bukşpan və Çoban- 
zadənin verdikləri ifadələr əsasında Azərbaycan SSR CM-nin 72/73-cü 
maddələri üzrə cinayət məsuliyyətinə cəlb edilmiş və «Bakı şəhərində ək­
sinqilabi iş aparan görkəmli əksinqilabçı-millətçi xadim kimi# həbs olun­
muşdur.

Q.S.Qubaydullin 1915-cı ildə Kazan Universitetinin tarix-filologiya 
fakültəsini bitirmişdir. Onun çapdan çıxmış ən böyük əsəri «Marko Polo 
monqol tarixinin tarixçisi kimiw mövzusunda yazdığı diplom işi idi. Qu- 
baydullin qısa müddətdə görkəmli tarixçi kimi şöhrət qazanmışdır. O, nıs, 
tatar, Azərbaycan və özbək dillərində yazıb-yaratmış, 100-dən çox əsərin, 
kitab və məqalələrin müəllifi olmuşdur.

1925-ci ildə Q.S.Qubaydullin Azərbaycan Dövlət Universitetinin do­
senti seçilmişdir. 1928-ci ildə o, Şərq tarixi kafedrasının, 1930-cu ildə isə 
Moskva Universitetinin professoru təyin edilmişdir. Q.S.Qubaydullin bir 
çox Azərbaycan tarixçilərinin ilk müəllimi olmuşdur.

1937-ci il martın 22-də aparılan ilk istintaqda Q.S.Qubaydullin etiraf 
etmişdir ki, həbs olunan dəqiqəyədək «əksinqilabi pantürkist mövqedə 
durmuşdurw. «Siz kimlərlə əksinqilabi əlaqə saxlayırdınız?# sualına ca­
vab vermişdi: «Mən Çobanzadə və başqaları ilə əksinqilabi əlaqə saxlayır­
dım#. Sonra istintaq müttəhimin xahişi ilə dayandırılmışdır.

İkinci istintaq isə fasiləsiz on iki gün (1937-ci il 9-20 aprel) çəkmişdir. 
Q.S.Qubaydullin bu istintaqda 1925-ci ildən Bakıda özünün əksinqilabi 
əlaqələri barədə ifadə vermişdi: «Əksinqilabi millətçi təşkilat SSRİ-dən 
aynlmaq şərti ilə, İngiltərənin protektoratlığı altında# (əsarətdə saxlanırıq 
üsullarından biri - Z.B.) türk-tatar xalqlarından ibarət «müstəqil» dövlət 
yaratmaq vəzifəsini qarşısına qoymuşdur. Bu dövlətin tərkibinə Özbəkis­
tan, Qırğızıstan, Türkmənistan, Azərbaycan, Tatarıstan, Başqırdıstan və 
Dağıstan kumıkları daxil olmalı idilər. Məqsədimizi həyata keçirmək üçün 
biz «Azərbaycanı öyrənən cəmiyyət»in üzvlərindən geniş istifadə edirdik; 
X.S.Xocayev, A.R.Haqverdiyev, T.Şahbazi, A.Ələkbərov, M.Q.Baharlı və 
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b. Cəmiyyətdə əksinqilabi işi açıq şəkildə aparırdıq. Cəmiyyətin xətti ilə bir 
sıra əksinqilabi əsərlər çapdan çıxmışdı: 1) B.V.Çobanzadənin «Türk-tatar 
dialcktologiyasın; 2) X.S.Xocaycvin «Türk dillərinin müqayisəli qramma­
tikasın; 3) M.Baharlınm «Azərbaycanın tarixi-iqtisadi icmalın; 4) Q.S.Qu- 
baydullinin «Xəzərlərin mənşəyi məsələsinə daim və b. (gözəl əksinqilabi 
əsərlərdir! - Z.B.).

Təşkilatın üzvlərinin praktik əksinqilabi fəaliyyəti aşağıdakı göstəriş­
lərdən ibarət idi: l) leqal imkanlardan, yəni dil-ədəbiyyat və mədəniyyət 
tarixi üzrə məruzə, mühazirə və disputlardan istifadə yolu ilə pantürkizmin 
təbliği; 2) tələbələr arasında pantürkist ədəbiyyatın yayılması, pantürkizm 
və millətçilik baxımından tədris planlarının tərtib edilməsi; 3) əksinqila­
bi əhval-ruhiyyəli tələbələrdən və Bakı şəhəri ali məktəblərinin akademik 
tərkibindən əksinqilabi millətçi təşkilata yeni üzvlərin toplanması və cəlb 
edilməsi; 4) əksinqilabi millətçi təşkilatın təsiri altında ali məktəblərin par­
tiya-ictimai təşkilatlarının rəhbərlərinin ələ alınması, əksinqilabi millətçi 
təşkilatın üzvlərinin bu təşkilatların rəhbərliyinə salınması; 5) kənddə İş­
ləməyə gedən əksinqilabi millətçi təşkilatın (ƏİMT) üzvü olan tələbələrin 
gələcəkdə kənddə təşkilatın özəyini yaratmaq məqsədi ilə təlimatlandırıl­
ması.

Üçüncü istintaqda (1937-ci il aprelin 23-30-da) müttəhim demişdi ki, 
«SSR.İ-də pantürkist ƏİMT-ın rəhbər özəyi 1925-ci ildə Səmərqənddə təş­
kil olunmuşdum. «Bakıdakı əksinqilabi pantürkist fəaliyyətiniz haqqında 
ətraflı danışımı sualına Q.S.Qubaydullin cavab vermişdir ki. 1926-cı il­
dən 1933-cü ilədək, 1935-ci il-dən 1937-ci ilədək 24 nəfəri pantürkist is­
tiqamətə yönəltmişdir.

Dördüncü istintaqda (1937-ci il. mayın 19-23-də} müttəhim Türk iyə və 
Almaniya mühacirləri ilə olan əksinqilabi əlaqələri barədə ^xatırlamışdın. 
Beşinci istintaqda (1937-ci il. iyunun 1 -7-də) alman kəşfiyyatı ilə əlaqələri 
barədə ifadə vermişdir.

1937-ci il iyunun 6-da «pantürkizm idcoioqtın (belə! - Z.B.) Q.S.Qu­
baydullin cavab vermişdi: «Soltan Məcid Əfəndiyevi 1909-cu ildən ta­
nıyıram. Kazan Universitetində onunla bir vaxtda təhsil almışam. O, pa­
nislamist görüşlərin qızğın İfadəçisi olduğu üçün uMəcid Müsəlmanskın 
ləqəbini almışdın.

1937-ci il iyunun 16-da Q.S.Qubaydullin «inqilabdan əvvəlki dövrdə. 
1918-ci ildən 1925-ci ilədək Tatarıstanın görkəmli millətçi xadimi Sol­
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tan Qaliyevskinin əksinqilabi təşkilatının üzvü, həbsdən qabaq - SSRİ-də 
pantürkizmin ideoloqlarından biri kimin dindirilir.

«Pantürkizmin ideoloqlarından biri olann Q.S.Qubaydullin iyulun 4-də 
və 5-də Pepinov və millətçi kommunistlər (nərimanovçular) bloku, müsa­
vatçılar və neonasionalistlərlə olan əlaqələrini açıb söyləmişdi.

Millətçi kommunistlər blokuna aşağıdakı şəxslər daxil idi: S.M.Əfəndi- 
yev, D.Bünyadzadə, B.Talıblı, Qədirli,T.Şahbazi, P.Qasımov, C.Məmməd­
zadə, M.Quliyev, H.Cəbiyev.

Müsavatçılar: M.Baharlı, Ə.Əhmədov, Ə.Axundov, Sübhanverdibəyov, 
İ.Axundov, N.Şahsuvarov.

Neonasionalistlər: Ə.Pepinov, F.Ordubadski, S.Kazımov, Şabanov, Mə- 
likaslanov, Xudatov və b.

Sonra müttəhim göstərmişdir: «1936-ct ilin noyabrında ƏtMT-ın rəh­
bəri Ruhulla Axundov öz kabinetində mənə bildirdi ki, onun rəhbərlik etdi­
yi ƏİMT öz qarşısına Azərbaycan SSR-nin SSRİ-dən silahlı yolla ayrılma­
sı, İran Azərbaycanının ərazisinin işğal edilməsi və bu ərazidə (millətçilər 
başda olmaqla) İngiltərə və Türkiyə ilə ittifaqda burjua-demokratik dövləti 
yaradılması vəzifəsini qoymuşdurw.

İyulun 13-də müttəhim «pantürkist» akademik A.N.Samoyloviç, 1937- 
ci il avqustun 2-də ((Türkiyə kəşfiyyatının casusun, Leninqrad limanının 
əməkdaşı K.Satov, avqustun 5-də ((əksinqilabi daşnak mövqeyində duranx 
Qurken Apressov haqqında ifadə verir: «Apressov mənə bildirmişdi ki, Er­
mənistan millətçiləri Ermənistanın SSRİ-dən ayrılması istiqamətində artıq 
fəal iş aparırlar. Apressov bizim adam idi və məndən heç nə gizlətmirdin.

1937-ci il avqustun 7-də müttəhim ((ittihadçın Soltan Məcid Qəniza- 
də haqqında danışır. İttihadçılar qrupu - buraya Həmidbəy Şahtaxtinski. 
Cahanbaxş, Muğanlinski, Nurməmməd Şahsuvarov, Ağa Axundov, Səməd 
Acalov, Rəşidbəy Əfəndiyev və Qəniyev özü daxil İdilər - ((Azərbaycanda 
Sovet hökumətinə qarşı silahlı üsyan hazırlamaq, Azərbaycanı SSRİ-dən 
ayırmaq və Azərbaycanı xilafətə tabe etmək vəzifəsini irəli sürmüşləm.

1937-ci il avqustun 16-17-də müttəhim «SSRİ-də RSFSR XKŞ-ın 
sədr müavini Rıskulovun rəhbərlik etdiyi Ümumittifaq pantürkist mərkə/ 
haqqından istintaq edilir.

1937-ci il avqustun 27-28-də «Bakıda çalışan rus professor heyətinin 
və elmi işçilərinin əksinqilabi təşkilatlan barədə» dindirilir. Professor İ.i 
Şirokoqorovun rəhbərlik etdiyi qrup «Sovet hökumətini devirmək və kons- 
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litusiyalı monarxiya yaratmaq» tərəfdarı idi. Bu qrupun tərkibinə professor 
Şirokoqorov, Uar-Uar, Belyayev, Oşman, Lapuxin, İovlev, Juze, Aşmarin, 
Pisarevski, Yevlaxov, Paxomov və Boqaçov daxil idilər. Professor İşkov 
Baqriyin qrupu isə «kapitalizmi bərpa etmək və SSRİ-nin ərazisində bur- 
jua-demokratik dövləti yaratmaq məqsədinin irəli sürürdü. Bu qrupa isə 
İşkov, Baqriy, Baybakov, Zummer, Kovapko, Yelpaıyevski, Lukov, Xa- 
tuntsep, Komarovski, Yelyaşeviç, Makovelski, Qulyayev, Fridolin, Selixo- 
noviç, Lipin, Trivus, Berker daxil idilər.

Hər iki qrup «trotskçilər, pantürkistlər, ittihadçılar, müsavatçılar, gürcü 
menşevikləri və ukraynalı millətçilərlə sıx əlaqə saxlayırdın.

1937-ci il avqustun 29-da müstəntiq «Azərbaycan əksinqilabi millətçi 
təşkilatın üzvün, Azərbaycan SSR-in keçmiş xalq maarif komissarı Müse­
yib Şahbazovla bağlı istintaq aparmışdır.

1937-ci il sentyabrın 3-də «Ümumittifaq pantürkist təşkilatın üzvün 
Q.S.Qubaydullin Bibiheybət və Lenin rayonları üzrə əksinqilabi təxribatçı 
özəyin rəhbərləri, xüsusilə Alim Sakitovun əksinqilabi pantürkist təşkilatı­
nın təxribatçılıq qrupunun rəhbərləri ilə əlaqədar dindirilmişdir.

1937-ci il sentyabrın 4-də Q.S.Qubaydullin SSRİ-də silahlı üsyana ha­
zırlıq, hökumətə qarşı üsyançı fəaliyyət, təxribatçılıq və casusluq işi ilə 
əlaqədar, yəni Azərbaycan SSR CM-nin 21/64, 68, 69-cu maddələri üzrə 
ittiham olunur.

Sentyabrın 7-də Q.S.Qubaydullin pantürkist fəaliyyətə 1910-cu ildən 
başladığını, Türkiyə, Almaniya və Yaponiyanın xeyrinə kəşfiyyat işi apar­
dığını etiraf etmişdir. Q.S.Qubaydullinin işinə Bukşpanm, Çobanzadənin, 
A.Mahmudzadənin, Tixomirovun, Xuluflunun, Zeynallının, Biləndərlinin, 
Xalfınin, Xocayevin, Sakitovun, Novruzinin, Səfərovun və Altunbayovun 
«Qubaydullini ifşa edən» ifadələri tikilmişdir.

Sentyabrın 7-də Q.S.Qubaydullinin işi üzrə istintaq başa çatmışdı. 
1937-ci il sentyabrın 16-da Q.S.Qubaydullin Azərbaycan SSR CM-nin 73. 
64,63-1,69 və 70-ci maddələrində nəzərdə tutulan cinayətlərdə iştirakına, 
yəni:

I. Milli respublikaların SSRİ-dən silahlı yolla ayrılmasına hazırlaşan və 
vahid türk-tatar dövlətinin yaradılmasına çalışan Ümumittifaq əksinqilabi 
pantürkist təşkilat mərkəzinin üzvü olduğuna;

2. Pantürkist təşkilatda bilavasitə fəal iş apardığına və Tatarıstan, Öz­
bəkistan, Krım və Azərbaycanda təşkilata yeni-yeni üzvlər cəlb etdiyinə;
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3. Ziyanverici-təxribatçılıq qrupu yaratdığına və Azəmeftkombinatın 
mədənlərində bir sıra ziyanverici aktlar təşkil etdiyinə;

4. Türk, alman və yapon kəşfiyyatlarının casusu kimi fəal iş apardığına 
görə təqsirləndirilmiş və ittiham qərarı tərtib edilmişdir.

1937-ci il oktyabrın 11 -də SSRİ Ali Məhkəməsi Hərbi Kollegiyası Səy­
yar sessiyasının (Matuleviç, Zaryanov, Jiqur) hazırlıq iclasının protokolu 
tərtib edilmişdir. Burada müəyyən olunmuşdur:

I) ittiham qərarı razılaşdırılsın və işə 1 dekabr 1934-cü il qərarına mü­
vafiq qaydada SSRİ Ali Məhkəməsi hərbi Kollegiyasında baxılsın.

2) Qazis Salihoviç Qubaydullinin işi Azərbaycan SSR CM-nin 73, 64. 
63-1, 69 və 70-ci maddələri üzrə məhkəməyə verilsin.

3) İşə bağlı məhkəmə iclasında müdafıəçisiz, ittihamçısız və şahidlər- 
siz baxılsın.

1937-ci il oktyabrın 12-də SSRİ Ali Məhkəməsi hərbi Kollegiyası Səy­
yar sessiyasının bağlı məhkəmə iclası oldu. İclas saat 11:40 dəqiqədə açıl­
dı.

«Müttəhim Q.S.Qubaydullin özünün günahkar olduğunu etiraf etdi. İl­
kin istintaqda verdiyi ifadələri tam təsdiq etdi, məhkəmə istintaqına heç bir 
əlavəsi olmayacağını bildirdim

Sədr müttəhimə son söz verdi və məhkəmə iclasını bağlı elan etdi. Bu­
rada müttəhim bütün cinayətlərinin üstünün tam açıldığını göstərdi və gü­
nahının yüngülləşdirilməsini xahiş etdi.

Hökm oxundu: Qazis Salihoviç Qubaydullin şəxsi əşyaları müsadirə 
edilməklə yanaşı, ən ağır cəzaya - güllələnməyə məhkum olunsun. Hökm 
qətidir, şikayət qəbul edilmir və 1 dekabr 1934-cü il SSRİ MİK-in qərarına 
müvafiq hökm dərhal yerinə yetirilməlidim.

İclas saat 12:00 dəqiqədə qurtardı.
Güllələnmə hökmü 1937-ci il oktyabrın 13-də icra edilmişdir. Qazis 

Salihoviç Qubaydullinin işinə bu barədə arayış tikilmişdir.
1955-ci il iyulun 16-da Q.S.Qubaydullinin həyat yoldaşı Rəfiqə Şakiro- 

vna SSRİ Ali Soveti Rəyasət heyətinin sədri Voroşilovun ünvanına ərinin 
işinə yenidən baxılması və bəraət alması, tatar xalqının ilk tarixçisi olmuş 
Qubaydullinə sovet alimi adının qaytarılması ilə əlaqədar məktubla müra­
ciət edir.

SSRİ Ali Məhkəməsi Hərbi Kollegiyasının 16 mart 1957-ci il qərarına 
görə Q.S.Qubaydullinin işi ilə əlaqədar 1937-ci il oktyabrın 12-də SSRİ 
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Ali Məhkəməsi hərbi Kollegiyasının hökmünə yenidən baxılmış və ci­
nayət tərkibi olmadığı üçün iş xətm edilmişdir.

VƏZİROV YUSİF MİRBABA OĞLU 
(YUSİF VƏZİR ÇƏMƏNZƏMİNLİ)

İstintaq işi N" 169

1937-1938-ci illərdə repressiyaya məruz qalan Azərbaycanın bir qrup 
elm və mədəniyyət xadimlərinin verdikləri ifadələr əsasında 1940-cı il 
yanvarın 25-də Vəzirov Yusif Mirbaba oğlunun həbs olunması haqqında 
qərar çıxarılmışdır.

Qərarda deyilirdi: «1929-cu ildə Bakıda «müsavatçılarla milli-təma- 
yülçülərin antisovet blokun yaradılmışdır. Y.Vəzirov bu antisovet blokun 
rəhbər heyətinə məxsus idi. İstanbulda müsavat hökumətinin konsulu olan 
Y.Vəzirov ingilis-fransız və Türkiyə kəşfiyyatları ilə əlaqədə olmuşdur. 
Y.Vəzirov öz həmfikirləri arasında müntəzəm olaraq əksinqilabi görüşlər 
təbliğ etmişdir. 1931-ci ildə Y.Vəzirov Azərbaycanın əksinqilabi millətçi 
təşkilatına cəlb olunmuşdur.

Yusif Vəzirov 1940-cı il yanvarın 27-də Özbəkistan SSR-in Urgənc 
şəhərindəki pedaqoji institutda müəllim işlədiyi vaxt həbs olunmuş və Ba­
kıya gətirilmişdir.

1940-cı il fevralın 13-də Y.Vəzirov birinci dəfə istintaq edilmişdir. Bu­
rada müttəhimin 1937-ci ilədək olan tərcümeyi-halı dəqiq və ətraflı təhlil 
olunmuşdur. O vaxt Y.Vəzirov «Studentlər» romanına görə Azərbaycan 
Yazıçılar İttifaqından çıxarılmış, bütün vəzifələrdən götürülmüş və işsiz 
qaldığına görə Urgəncə getmişdi.

Fevralın 14 və 15-də aparılan istintaqda təsdiq etmişdir ki, 1917-ci 
ildə Kiyevdə oxuyarkən müsavat partiyasına daxil olmuş və müsavatın 
Kiyevdəki təşkilatının rəhbəri seçilmişdir. Həmin təşkilata tələbələrdən 
Cəlil Məmmədzadə - xalq maarif komissarının müavini, Rüstəm Əliyev 
- həkim, Şamil Mahmudbəyov - Azərkinonun direktoru, Məmmədhəsən 
Vəliyev - ADU-nun müəllimi və Qasımov daxil idilər. Fevralın 16-da 
Y.Vəzirov demişdir ki, cfttu İstanbulda səlahiyyətli nümayəndə vəzifəsinə 
1919-cu ilin yayında hökumət başçısı Usubbəyov təklif etmişdir. O, habelə
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daxili işlər nazirinin müavini Rüstəmbəyov, yol-nəqliyyat naziri Məlikas- 
lanov və xarici işlər naziri Cəfərovla şəxsən tanış idi.

Fevralın 24-də Vəzirov bildirmişdir ki, İstanbulda o, aşağıdakı əsərləri­
ni çap etdirmişdir: «Azərbaycan ədəbiyyatına bir nəzər» (1922) və «Azər- 
baycanın tarixi-coğrafi və iqtisadi icmalın (1922). Parisdə o, Azərbaycan 
səfirliyi tərəfindən buraxılan «Paris xəbərlərbmdə əməkdaşlıq etmişdir.

«Hansı əsərlərin müəllifısiniz?» sualına Y.Vəzirov belə cavab vermiş­
dir: «Məlikməmməd (nağıl) - 1911-ci il, «Ağ buxaqda qara xala (nağılı 
191 l-ci il, « Divanən (hekayələr məcmuəsi) - 1912-ci il, «Ağsaqqab> (he­
kayələr məcmuəsi) - 1912-ci il, «Ömür səhifələrin (hekayələr məcmuə­
si) - 1913-cü il, «Cənnətin qəbzia (hekayə) - 1913-cü il, ((Azərbaycan- 
lı müsəlman qadınların əsl vəziyyətin - 1913-cü il, «Qanlı göz yaşların 
(Azərbaycan qadınlarının həyatından) - 1913-cü il, «Azərbaycana mux­
tariyyəti) - 1917-ci il, «Biz kimik və nə istəyirik?» - 1919-cu il, ((Keç­
miş səhifələm (hekayələr məcmuəsi), «Yaramaz» (hekayələr məcmuəsi). 
«Qaynananın kələklərin (hekayələr məcmuəsi), «Qızlar bulağın (roman). 
«Studentlərn (roman) - 1917-ci İl».

Fevralın 25-də müttəhim verilən sualların cavabında demişdir ki, özü­
nün ((Bolşevik təhlükəsin və «Studentləm əsərlərini millətçi, daha doğru­
su, mütərəddid əsərlər hesab edir.

Y.Vəzirov əksinqilabi millətçi təşkilata məxsusluğunu və öz həmfikir­
ləri arasında əksinqilabi millətçi görüşləri təbliğ etdiyini boynuna alma­
mışdır. Fevralın 27-də Y.Vəzirov «Sizi müsavata kim cəlb etmişdir?» 
sualına cavab vermişdir ki, 1917-ci ildə Kiyevdə tələbələrin türk federalist 
«Müsavat» komitəsi yaradılmtş və o, komitənin sədri seçilmişdir.

1940-cı il fevralın 26-da Yusif Vəzirovun ittiham edilməsi barədə qərar 
çıxarılmışdır. Günahlandırılmışdır ondan ötrü ki:

I. 1919-cu ildə müsavat hökumətinin konsulu vəzifəsində işləyərkən 
ingilis-fransız və Türkiyə təşkilatlan ilə əlaqədə olmuşdur;

2. Fəal, peşəkar müsavatçı kimin qeyri-leqal müsavat təşkilatının rəh­
bər özəyinə məxsus olmuş və 1927-ci ildə müsavatçılarla milli təmayül- 
çülərin yaratdıqları antisovet blokuna keçmişdir;

3. Öz həmfikirləri arasında müntəzəm olaraq əksinqilabi görüşləri təb­
liğ etmiş və 1931-ci ildə Azərbaycanın əksinqilabi millətçi təşkilatının tər­
kibinə daxil olmuş, yəni Azərbaycan SSR-in CM-nin 72,73-cü maddələ­
rində nəzəndə tutulan cinayətlər üzrə ittiham olunur.
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Bu qərarla tanış olduqdan sonra Y.Vəzirov aşağıdan öz əli ilə yazmış­
dır: «Mənə verilən üç maddədən ibarət ittihamlar ağ yalandır. Mən özümü 
günahkar hesab etmirəmıı. Bu sözləri yazıb imzasını qoymuşdur.

Martın 7, 13, 17 və 19-da keçirilən istintaq zamanı da Y.Vəzirov ək­
sinqilabi fəaliyyət və təbliğat apardığını, habelə əksinqilabi təşkilatın üzvü 
olduğunu təkrar-təkrar qəti şəkildə rədd etmişdir.

İşdə Y.Vəzirovun əksinqilabi təşkilata məxsusluğu barədə professor 
B.Çobanzadənin İfadəsi (1937) vardır. Yusif Vəzirov bu ittihamı da qəti 
rədd edir. 1938-ci ildə neft institutunun dosenti N.M.ŞahsuvaroV öz ifadə­
sində göstərmişdir ki, Y.Vəzirov əksinqilabçı-millətçi təşkilatın (partiyalar 
bloku) rəhbər heyətinə daxil olmuşdur. Həmin heyətə aşağıdakı şəxslər də 
daxil idilər:

1. Şahsuvarov Nurməmməd - ittihadçı
2. Sultanov Rüstəmbəy - bitərəf, millətçi
3. Musaxanh Atababa - müsavatçı
4. Axundov Əhməd Cavad - müsavatçı
5. Vəkilov Rahim - müsavatçı
6. Baharlı Məmmədhəsən - müsavatçı
7. Axundzadə İdris - müsavatçı
8. Qasımov Pənah - milli-təmayülçü
9. Rzabəyli Fətullabəy - ittihadçı
10. Talıblı Böyükağa - milli-təmayülçü.
Buraya 1931-ci və ya 1932-ci illərdə cəlb olunmuş Y.Vəzirov da daxil 

idi.
Vəzirov bu ittihamı da rədd edir. 1937-ci ildə Hacıağa Nəzərli öz ifa­

dəsində göstərmişdir ki, Cəbiyev, Ruhulla Axundov və Ə.Qarayev burjua 
millətçi-müsavatçı Əhməd Cavadın, Hüseyn Cavidin və Yusif Vəzirovun 
güclü təsiri altında idilər.

Y.Vəzirov bu ittihamı da rədd edir.
1937-ci ildə Bəkir Çobanzadə müsavatçılar arasında Əhməd Pcpinov, 

Şamo Naxçıvanski, Əliağa Şıxlinski, Cavad Axundov. Atababa Musaxanh. 
Hüseyn Cavid, Ağa Axundov, Abdulla Şaiq, Yusif Vəzirov, Cabbar Məm­
mədzadə, Mikayıl Müşfiq, Zəki Pepinov və Hüseyn Rəhmanovun adlarını 
çəkmiş və Vəzirovun İngiltərə, Fransa, Türkiyə və Almaniya təşkilatları ilə 
olan əlaqələrindən danışmışdır.

Y.Vəzirov bu ittihamı da qiti şəkildə rədd etmişdir.
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1940-cı il aprelin 3-də Y.Vəzirov aşağıdakı ərizə ilə müstəntiqə müra­
ciət edir: «Xahiş edirəm mənim əmanət kitabçamın həyat yoldaşıma çatdı­
rılmasına icazə verəsiniz. Çünki ailəm iki aydan çoxdur ki, kənardan heç 
bir maddi kömək almım.

Əmanət kitabçasında 4 min manat pul var idi və bu vəsait müttəhimin 
ailəsinə verildi.

1940-cı il aprelin 16-da Y.Vəzirovun işi üzrə ittiham qərarı çıxarıldı. O, 
günahlandırılırdı ondan ötrü ki:

a) peşəkar müsavatçı kimi 1931 -ci ildə Azərbaycanda fəaliyyət göstərən 
əksinqilabi millətçi-müsavatçı təşkilatına daxil olmuşdur;

b) əksinqilabi millətçi-müsavatçı təşkilatın üzvü idi, öz ətrafındakılar 
arasında pantürkist, millətçi-trotskiçi müsavat təbliğatı aparmışdır.

Yəni Azərbaycan SSR-in Cinayət Məcəlləsinin 72 və 73-cü maddələ­
rində nəzərdə tutulan cinayətlər üzrə günahlandırılır.

1940-cı il aprelin 19-da ittihamnamə SSRİ Xalq Daxili İşlər Komissar­
lığı yanında Xüsusi müşavirədə baxılmaq üçün verildi.

1940-cı il iyunun I l-də Xüsusi müşavirə Vəzirov Yusif Mirbaba oğlu­
nu antisovet fəaliyyətinə görə 1940-cı i! yanvarın 27-dən 8 il müddətinə 
islah-əmək düşərgəsində həbs cəzasına məhkum etdi.

1956-cı il fevralın 7-də Azərbaycan SSR prokuroru Y.M.Vəzirovun işi 
üzrə protest təqdim etdi. 1956-cı il fevralın 28-də onun işi üzrə hökm ləğv 
edildi və ittiham sübuta yetmədiyi üçün işə xitam verildi.

Yusif Vəzirovun istintaq işinə aşağıdakı şəxslərə verilən hökmlər barə­
də arayışlar tikilmişdir:

1. Vəzirov Cəmil tsmay ıl oğlu - 28.! 2.1939-cu il. 10 il müddətinə məh­
kum edilmişdir.

2. Hüseyn Cavid - 9.06.39-cu il. 8 il müddətinə məhkum edilmiş və 
Vladivostoka sürgün olunmuşdur.

3. Pepinov Əhmədbəy Öm ərov İç - güllələnmiş, 3.07.38-ci il.
4. Axundov Əsəd Nəsir oğlu - güllələnmiş 19.04.39-cu il.
5. Axundov Ağa Əbdülxalıq oğlu - 16.04.39-cu il, 15 İl müddətinə 

məhkum edilmişdir.
6. İsmayılzadə Mikayıl Müşfiq - güllələnmiş 05.01. 38-ci il.
7. Şahsuvaıov Nurməmməd Adilxan oğlu - 09.02.40-cı il. 5 il müddə­

tinə məhkum edilmiş və Krasnodara sürgün olunmuşdur.
8. Axundov Ruhulla - güllələnmiş 21.04.38.
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9. Tağıyev Zeynal Sadıqoviç - güllələnmiş 28.12.39-cu il.
10. Talıblı Böyükağa Mirqasım oğlu - güllələnmiş 12.10.37-ci j|.
11. Sanıyev (Sanıb) Hacıkərim - vəfat etmiş 16.09.37-ci il.
12. Ələkbərli Məmmədkazım Ələkbəroviç - güllələnmiş 12.10.37-ci il.
13. Məmmədov Cabir Abbas oğlu - güllələnmiş 02.01.38-ci il.
P.S.: J.M.Vəzİrovun istintaq işində fotoşəkli yox idi. Burada onun an­

caq barmaq izləri vardır.

MƏMMƏD HACI MİRZƏ BABA OĞLU ORXANBƏYLİ 
İstintaq işi 14046

1937-ci il avqustun 17-də Azərbaycan XDİK DTİ-nin 3-cü şöbəsi l böl­
məsinin rəisi Qasımov tərəfindən aşağıdakı məzmunda arayış tərtib edil­
mişdir:

«1893-cü ildə anadan olmuş, terapevt-həkim Məmməd hacı Mirzəbaba 
oğlu Orxanbəyli (o həm də Əliyevdir) I imperialist müharibəsi nədək təh­
silini Türkiyədə almışdır. Bu ünvanda: Bakı 6-cı Kommunist döngəsi, ev 
4-də yaşayır.

DTf-nin 3-cü şöbəsində olan materiallara görə Orxanbəyli Bakı üzrə 
antisovet əhval-ruhiyyəli azərbaycanlı ziyalılarla geniş əlaqə saxlayır, par­
tiya siyasətinə və hökumətə qarşı çirkin böhtanlar alaraq müntəzəm surət­
də əksinqilabi faşist təbliğatı aparır.

Orxanbəylinin keçmişdə əksinqilabi müsavat partiyasının üzvü olan bir 
neçə qohumu İranda yaşayır. O, qohumları ilə İran konsulluğu vasitəsilə 
əlaqə saxlayır.

Keçmişdə, yəni 1916-cı ildən 1920-ci ilədək Orxanbəyli Türk ordusu 
sıralarında kapitan rütbəsində xidmət etmiş, Fələstin cəbhəsində ingilis­
lərə əsir düşmüş və 1920-ci ilədək orada qalmışdır. Göstərilənlərə əsasən 
Məmməd Orxanbəyli Azərbaycan SSR CM-nin 72 və 73-cü maddələrinə 
görə məsuliyyətə cəlb olunmalı və həbs edilməlidir.

Arayış DTİ-nin 3-cü şöbəsinin rəisi mayor Borşcv tərəfindən təsdiqlən­
mişdir. (1937-193 8-ci illərdə repressiyaya məruz qalan azərbaycanlı ziya­
lıların və intellektualların sayı o qədər çox idi ki. cəza orqanları rəhbərləri­
nin arayışlara dərkənar qonmağa belə vaxtları çatmırdı və bunu hətta şöbə 
rəislərinə də tapşırırdılar).
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1937-ci il avqustun 19-da Orxanbəylinin həbsi haqqında qərar tərtib 
edildi: O: «müntəzəm surətdə əksinqilabi faşist təbliğatı apardığı və xa­
ricdə əksinqilabi müsavat dairələrilə əlaqə saxladığı barədə kifayət qədər 
materiallarla ifşa olunum.

Elə həmin gün Orxanbəyli DTİ-nin i 23 nömrəli orderi üzrə həbs edildi, 
həbs olunanın anketi üzrə arvadı - Fərihə 38 yaşında, oğlu Orxan - 23 
yaşında və qızı Turfan - 8 yaşında idi.

Məmməd Orxanbəyli özü 1893-cü ildə Rəştdə tacir ailəsində anadan ol­
muşdur. 1908-ci ildə o, Bakıda keçmiş «İttihad» fars məktəbində oxumuş­
dur. Məktəbi bitirməmiş İstanbula, anasının qohumu Sərvər paşanın yanına 
getmişdir. 1908-ci ildə İstanbuldakı «Sultaniyyə» məktəbinə daxil olmuş 
və oram bitirdikdən sonra universitetin tibb fakültəsinə qəbul olunmuş­
dur. 1911-ci ildə universiteti qurtardıqdan sonra hərbi Tibb Akademiyasına 
daxil olmuş və 1914-cü ildə hərbi həkim rütbəsi almışdır. Sonra o, Sultan 
ordusuna səfərbər olunmuş və 7-ci diviziyanın 21-ci polkunun batalyon 
həkimi təyin edilmişdir. 1918-ci ildə Fələstin cəbhəsində ingilislərə əsir 
düşmüş və İskəndəriyyəyə (Misir) göndərilmişdir, orada 1920-ci ildəki ba­
rışığadək qalmışdır. Sonra İstanbula qayıtmış, Azərbaycana gəlmək üçün 
buraxılış vərəqi almış və 1920-ci il mayın 2-də Bakıya gəlmişdir. Bakıda 
o, XI Ordunun sanitar hissəsində xidmət etmişdir. 1921-ci ilin sonlarında 
tərxis olunmuş və 1928-ci ilədək köçürülmüş hərbi məktəbdə həkim, sonra 
Ağamalıoğlu adına texnikumda və digər tədris müəssisələrində işləmişdir. 
Həbs olunan günədək Bakıda Voroşilov rayon səhiyyə şöbəsində çalışmış­
dır.

1933-cü ilin martında Orxanbəyli cəza orqanı tərəfindən həbs edilmiş 
və 78 gün dustaqda qalmışdır. Həbs edilməsinə səbəb qardaşı Məmmədba- 
ğır Əliyevin müsavat partiyasına məxsusluğu olmuşdur. O, İranın gələcək 
şahı Rza xanla yaxın idi və 1923-cü ildə Orxanbəyli İranda olarkən qardaşı 
onu çox dilə tutdu ki, burada qalsın. Lakin o, bu təklifi rədd etdi və Bakıya 
qayıtdı. Elə həmin gün birinci dəfə həbs edildi.

1937-ci ildə Orxanbəylinin həbsinədək qohumlarından İsrafilovlar 
Əbdül Xalıq, Nəsrulla, Süleyman, Məmmədəli Salayev və bir neçə tanışı 
(hamısı müsavatçı idi) repressiyaya məruz qalmış və həbs düşərgələrinə 
göndərilmişdilər.

1937-ci il sentyabrın 10 və 13-də, oktyabrın 5-də keçirilən istintaqlarda 
Orxanbəyli SSRİ-də, Türkiyədə və İranda, habelə Bakıdakı tran konsulxa- 
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nasının əməkdaşları arasında olan qohum və tanışları barədə dindirilmiş­
dir. Ancaq beşinci istintaqda - 1937-ci il dekabrın 23-də mahiyyətcə ona 
verilən ittihamla əlaqədar dindirilmişdir. Müstəntiq:«1923-cü ildə İrandan 
SSRİ-yə gələrkən müsavatçılar tərəfindən sizə nə kimi tapşırıqlar verilmiş- 
dir?». Cavab: «İranda olarkən mən heç bir müsavatçı ilə görüşməmişəm, 
onlardan heç bir tapşırıq almamışam, ümumiyyətlə müsavatçılar Azərbay­
canda məndən istifadə etmək məqsədilə heç bir cəhd göstərməmişlərw. 
Müstəntiq: «Siz düz danışmırsınız. İrandan gələrkən siz müsavatçılardan 
əksinqilabi iş üzrə bir sıra tapşırıqlar alınısınız. Düzgün ifadə verin'» Ca­
vab: «İrandan heç bir tapşırıq almamışamn. Müstəntiq: «İstintaqa müqa­
vimət göstərməyin və düzgün ifadə verinn.

1937-ci il dekabrın 27-də keçirilən altıncı istintaqda müstəntiq Orxan- 
bəyliyə təzyiq göstərməkdə davam edir: «İstintaq müəyyənləşdirmişdir ki. 
siz xarici kəşfiyyatın casususuz. Casusluq fəaliyyətiniz haqqında ifadə ve­
rimi. Orxanbəyli: «Mən heç vaxt xarici kəşfiyyatın casusu olmamışamn. 
Müstəntiq: «Siz Türkiyə kəşfiyyatının casususunuz. İstintaqla mübarizə­
nizi dayandırın və casusluq fəaliyyətiniz haqqında düzgün ifadələr verin». 
Cavab: «Heç vaxt Türkiyə kəşfiyyatının casusu olmamışam. Casusluq işi 
aparmam ışamıı.

Həyasız, qarayaxa müstəntiqin əlindən təngə kələn Orxanbəyli 1937-ci 
il dekabrın 28-də «Siz əksinqilabi müsavat təşkilatının üzvüsünüz, prak­
tiki əksinqilabi iş aparmısız. Bunu etiraf edirsinizmi?» sualına belə cavab 
vermişdi:

«Mən rəsmi olaraq müsavat təşkilatının üzvü deyildim, lakin müsavat­
çılarla həmrəy idim. Boynuma alıram ki, həbs olunan gündən mən Sovet 
hökumətinə qarşı zidd əhval-ruhiyyədə idim. Yoldaşlarımın arasında açıq­
ca Sovet hökumətindən narazılığımı bildirir. Kommunist partiyası və So­
vet dövlətinin keçirdiyi ayrı-ayrı tədbirləri tənqid edirdim. Türkofıl oldu­
ğum üçün Sovet hökumətinə zidd əhval-ruhiyyədə idim, məni əhatə edən 
şəxslər arasında antisovet söhbətlər aparır, əksinqilabi lətifələr danışırdım 
və s. və i.a. Mən türk mədəniyyətini təbliğ edirdim, pantürkist Hüseyn Ca­
vidin pyeslərinin Azərbaycan Dram Teatrının repertuarından çıxarılması­
nın əleyhinə idim. Bu məsələ ilə əlaqədar dəfələrlə yoldaşlarımın yanında 
millətçi və əksinqilabi görüşlərim barədə danışmışdım. Yeni Azərbaycan 
əlifbasına keçməyin əleyninə idim, Azərbaycan dilinin osmanhlaşdırılma- 
sını təbliğ edirdim. Bəzi ərzaq məhsullarının çalışmaması ilə əlaqədar çə­
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tinliklərlə qarşılaşırdım. Buna görə də antisovet söhbətlərə yol verirdim 
Bütün bunları müsavatçılarla həmrəy olduğuma görə edirdim. Mən tiirko- 
fıl idim, Sovet hökumətinə qarşı zidd mövqedə dururdum.

Protokolda yazılanlar doğrudur, oxuyub imza edirəm:
Orxanbəylin
1937-ci il dekabrın 26-28-də müstəntiq Tevosyan tərəfindən keçirilən 

istintaqda şahid sifətilə Mahmud Bərbərzadə (23 nömrəli məktəbin müəlli­
mi}, Yusif Mirzəzadə (hərbi tərcüməçilər kursunun müəllimi) və Ağakərim 
Şərifov (teatr muzeyinin direktoru) öz ifadələrilə Orxanbəylinin dedikləri­
ni təsdiq etmişlər.

Orxanbəylinin açıq və kəskin şəkildə verdiyi ifadələr çox güman ki. 
müstəntiqləri sevindirmişdir, çünki onlar artıq üç nömrəli metoda müraciəı 
etməli olmayacaqdılar. Mən çoxlu istintaq işi oxumuşam, ancaq Orxan­
bəylinin verdiyi ifadələrə heç bir işdə rast gəlməmişəm, Bu adamda paxıl­
lıq ediləcək dərəcədə cəsarət var idi. Ancaq onun yaşamasına çox az vaxt 
qalırdı: cəmi bir gün!

1937-ci il dekabrın 29-da Tevosyan və Markaryan Məmməd Hacı Mir­
zə Baba oğlu Orxanbəylinin işi üzrə ittiham qərarı tərtib etdilər. Qərarda 
oxuyuruq: O, «əksinqilabi millətçi təşkilata məxsusluğuna, müntəzəm ola­
raq əksinqilabi təbliğat apardığına görə, yəni Azərbaycan SSR CM-nin 72 
və 73-cü maddələrində nəzərdə tutulan cinayətlərdə ittiham olunurdu.

Özünü təqsirkar bilmişdir, Şərifovun, Mirzəzadənin və Bərbərzadənin 
ifadələrilə ifşa edilirw.

Orxanbəylinin işi baxılmaq üçün Azərbaycan SSR XDİK yanında Xü­
susi Üçlüyə göndərildi. 1937-ci il dekabrın 29-da Xüsusi Üçlük qərara aldı: 
«1893-cü ildə anadan olmuş Məmməd hacı Mirzə Baba oğlu Orxanbəyli 
güllələnsin, əmlakı müsadirə edilsin. Üçlüyün katibi - Koqann.

İşdə 1937-ci il dekabrın 29-da Azərbaycan SSR XDİK-in Xüsusi Üç­
lüyünün Məmməd hacı Mirzə Baba oğlu Orxanbəyli haqqında çıxardığı 
güllələnmə hökmünün elə dekabrın 29-da gecə saat 01:50 dəqiqədə yerinə 
yetirilməsi barədə akt vardır.

Aktı DTİ-nin 10-cu şöbəsinin rəisi baş leytenant Suxanov və DTİ-nin 
bölmə rəisi leytenant Koqan imzalamışdılar.

1955-ci il avqustun 25-də Orxanbəylinin qızı - Turfan Məmməd qızı 
(Bakı, Ketsxovcli küçəsi, ev 21) Zaqafqaziya Hərbi Dairəsinin hərbi pro­
kurorunun adına ərizə ilə müraciət etmişdi: «Nəzərinizə çatdırıram ki, atam 

192



Məmməd Orxanbəyli 1937-ci il avqustun 19-da həbs olunmuş və əmlakı 
müsadirə edilmişdir. Hazırda mən bilmək istərdim: atam düşməndir, ya 
yox? Onu həbs edəndə mənim doqquz yaşım var idi. Atam ölüb, ya sağdır? 
Xahiş edirəm, bu barədə mənə məlumat verəsinizw.

1957-ci il fevralın 25-də Azərbaycan SSR-in prokuror müavini Mel- 
kumyan yenidən Yusif Mirzəzadəni dindirmiş və o, 1937-ci il dekabrın 
27-də verdiyi ifadələri təsdiq etmişdir. Digər şahid Mahmud Bərbərzadə 
isə 1940-cı il oktyabrın 5-də həbs olunmuş və 8 il müddətinə azadlıqdan 
məhrum edilmişdir. Təkrar istintaqda - 1956-cı il noyabrın 27-də o, yenə 
də 1937-cİ il dekabrın 26-da verdiyi ifadələri təsdiqləmişdi. Orxanbəylinin 
işi üzrə şahid sifətilə 1956-cı il iyulun 19-da və avqustun l-də dindirilmiş 
Əhmədağa Məmmədrza oğlu Bakıxanov və İbrahim Əbdül Kərim oğlu 
Əfəndizadə müttəhim haqqında demişlər ki, «onu yaxşı həkim kimi tanı­
yırıq, ondan heç bir pislik görməmişik, antisovet xarakterli meyllər hiss 
etməmişik, siyasətlə maraqlanan deyildi. Orxanbəyli yaxşı işçi, pedaqoq, 
həkimlik sənətinin gözəl bilicisi idi».

1956-cı il dekabrın 13-də müstəntiq Cənibəyov Məmməd Orxanbəyli- 
nin işi üzrə qərar tərtib etdi. Qərarın axırıncı cümləsi belə idi: «1937-ci il 
dekabrın 29-da Azərbaycan XDİK üçlüyünün Orxanbəylinin işi ilə əlaqə­
dar çıxardığı hökmü düzgün hesab edərdinin. Bu qərar 1956-cı il dekabrın 
21 -də DTK-nın sədr müavini Zamanov tərəfindən təsdiq olunmuşdur.

1960-cı il oktyabrın 18-də Azərbaycan SSR Prokuroru Əkbərov Məm­
məd Orxanbəylinin işi ilə əlaqədar Azərbaycan SSR Ali Sovetinin cinayət 
işləri üzrə Məhkəmə kollegiyasına nəzarət qaydasıyla protest vermiş və 
Azərbaycan SSR XDİK Üçlüyünün 1937-ci il dekabrın 29-da çıxardığı qə­
rarın ləğvini və faktlar sübuta yetmədiyi üçün işin xətm olunmasını xahiş 
etmişdir.

1961-ci il fevralın 23-də məhkəmə kollegiyası müəyyən etmişdir: 
«Azərbaycan SSR XDİK Üçlüyünün 1937-ci il dekabrın 29-da Orxanbəy­
linin işilə bağlı çıxartdığı qərar ləğv edilsin və Taktlar sübuta yetmədiyi 
üçün iş xətm olunsun, ölümündən sonra ona bəraət verilsinw.

1961-ci il fevralın 27-də Məmməd Orxanbəylinin qohumları ona bəraət 
verilməsi haqqında arayış almışdılar.
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TEYMUR HEYDƏR OĞLU SALAHOV
İstintaq işi JVa 12493-152 (10493)

1937-ci il yanvarın 10-da Bakı Şəhər Partiya Komitəsinin bürosunda 
1896-cı ildə anadan olmuş, 1919-cu ilin iyulundan ÜİK(b)P üzvü Teymur 
Heydər oğlu Salahovun işi geniş müzakirə olunmuşdur: «Partiya komitə­
sində olan istintaq materiallarına əsasən T.H.Salahov hazırda Azərbaycan 
XDİK orqanları tərəfindən tutulub mühakimə edilmiş, əksinqilabçı trotski- 
çilərdən Məmmədlinski və Abdullayevlə əlaqədə olmuş və bu əlaqələrim 
partiyadan gizlətmişdir. Qərara alınır: əksinqilabçı trotskiçilərdən Məm­
mədlinski və Abdullayevlə əlaqə saxladığına görə T.H.Salahov partiya sı­
ralarından xaric edilsinw.

Partiya sıralarından çıxarılmış AK(b)P Laçın RK-nın keçmiş katibi 
T.H.Salahov həbs olunan günə - 1937-ci ilin iyulunadək Azərbaycan Mey­
və-Tərəvəz Ticarəti Təşkilatının direktoru vəzifəsində çalışmışdır.

1937-ci il iyulun sonlarında Azərbaycan XDİK DTİ-nin IV şöbəsinin 
rəisi L.A.Sinman Salahovun işilə bağlı aşağıdakı məzmunda arayış tər­
tib etmişdir: «Azərbaycan SSR-də əksinqilabi burjua millətçi təşkilatının 
üzvlərindən Heydər Vəzirov (Azərbaycan SSR xalq torpaq komissarı) və 
Həsən Səfərov (AK(b)P MK-nın kənd təsərrüfatı şöbəsinin müdiri) öz ifa­
dələrində göstərmişlər ki, Teymur Salahov əksinqilabi təşkilat mərkəzinin 
üzvüdür. Deyilənlərə əsasən T.Salahovun Azərbaycan SSR CM-nin 72,73- 
cü maddələri üzrə məsuliyyətə cəlb edilib həbs olunmasını zəruri hesab 
edirəm».

1937-ci il iyulun 31-də T.H.Salahov «əksinqilabi burjua millətçi təşki­
latının üzvün kimi həbsə alınmışdır.

T.Salahov köhnə partiya işçisi idi. Buna görə də ölkədə və respublikada 
nə baş verdiyini çox gözəl başa düşürdü. «Xalq düşmənlərinnə qarşı mü­
barizə ilə əlaqədar ÜİK(b)P MK-nın direktivlərilə yaxından tanış idi. Həbs 
olunan intellektualların necə «etiraf ifadələrin verdiklərini təsəvvür edirdi. 
Buna görə də o, nə ifadə verməkdən boyun qaçırdı, nə də istintaqa müqa­
vimət göstərdi. Çünki belə hərəkət heç kəsin davam gətirmədiyi istintaqın 
digər metodunun tətbiqinə gətirib çıxaracaqdı.

Beləliklə də, müstəntiq iki gün çəkən - 1937-ci il oktyabrın 7 və 8-də 
keçirilən birinci istintaqda müttəhimə ənənəvi sualla müraciət edir: «Sizə 
verilən ittihamlarda özünüzü günahkar bilirsinizmi? Yəni Azərbaycan ək- 
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sinqilabi millətçi təşkilatın mərkəzinin üzvüsünüzmü?». Cavab: «Mənə 
verilən İttihamlarda özümü günahkar bilirəm. Mən T.Salahov həqiqətən 
Azərbaycan əksinqilabi millətçi təşkilatın üzvüyəmn. Müstəntiq: «Bu ək­
sinqilabi təşkilata nə vaxt və kim tərəfindən cəlb cdilmisiniz?» Cavab: 
<(Bu təşkilata 1935-ci il mayın sonlarında Dadaş Bünyadzadə tərəfindən 
cəlb olunmuşam». Müstəntiq: «1935-ci ildə harada və hansı vəzifədə iş- 
ləmisiniz?» Cavab: «1935-ci ildə Azərbaycan SSR-in Laçın rayon partiya 
komitəsinin katibi vəzifəsində işiəmişəmn. Müstəntiq: ((Azərbaycan ək­
sinqilabi millətçi təşkilatın məqsədi nə idi?» Cavab: «Bizim əksinqilabi 
millətçi təşkilatın məqsədi Azərbaycanda Sovet hakimiyyətini devirmək, 
onu SSRİ-dən ayırmaq və müstəqil Azərbaycan Burjua Demokratik Res­
publikası yaratmaq idin. Müstəntiq: «Bunlarsizə haradan məlumdur?» Ca­
vab: ((Əksinqilabi millətçi təşkilatın məqsədi haqqında mənə Dadaş Bün­
yadzadə danışmışdın. Müstəntiq: ((Azərbaycan əksinqilabi millətçi təşkilat 
bu məqsədə hansı yolla nail olmaq istəyİrdi?» Cavab: ((Təşkilat Sovet hö­
kumətinə qarşı aşağıdakı mübarizə metodlarım nəzərdə tuturdu: 1) Kapi­
talist dövlətləri tərəfindən SSRİ-yə qarşı müdaxilə zamanı silahlı üsyan. 
2) Azərbaycanın xalq təsərrüfatında ziyankarlıq işi aparmaqn. Müstəntiq: 
«Bu barədə sizə kim danışmışdır?» Cavab: «Sovet hökumətinə qarşı mü­
barizə metodları haqqında mənə Dadaş Bünyadzadə və Heydər Vəzirov 
məlumat vemıişlərn. Müstəntiq: ((Azərbaycan əksinqilabi millətçi təşki­
latın sizə məlum olan üzvlərinin adlarını söyləyim). Cavab: ((Əksinqilabi 
millətçi təşkilatın aşağıdakı üzvlərini tanıyıram: Ruhulla Axundov, Hüsey­
nbala Ağaverdiyev, Əsgər Eyvazov, Bahadur Vəlibəyov. Həmid Sultanov. 
Heydər Vəzirov, Qəzənfər Musabəyov, Dadaş Bünyadzadə, Soltanməcid 
Əfəndiyev, Həsən Səfərov, Qədirli, Mikayıl Hüseynov. Onlar haqqında 
mənə Dadaş Bünyadzadə və Heydər Vəzirov danışmışlar. Əksinqilabi təş­
kilata şəxsən mən Laçın rayonu üzrə aşağıdakı şəxsləri cəlb etmişəm: Sü­
leyman Rəhimov - Laçın RK-m keçmiş katib müavini, Həsənəli Baxışza- 
də- Laçın rayonu torpaq şöbəsinin keçmiş müdiri, Yusif Baharov - Laçın 
RİK-in sədri, Müseyib Axundov - Kürd Pedaqoji Texnikumunun direkto- 
nı, Hüseyn Hüseynov - «Kürdüstan» sovxozunun direktorun.

İkinci istintaq 4 gün - 1937-ci il oktyabrın 25-dən 28-dək davam et­
mişdir. Müstəntiq: «Praktiki olaraq əksinqilabi işiniz haqqında ətraflı danı- 
şın». Cavab: «Mən Laçın rayonu üzrə əksinqilabi millətçi təşkilatın rəhbəri 
kimi aşağıdakı istiqamətdə əksinqilabi iş aparırdım:

195



a) əksinqilabi təşkilatın tərkibinin artırılması məqsədilə ora yeni üzvlər 
cəlb edirdim;

b) kənd təsərrüfatı - heyvandarlıq və kolxoz quruculuğu sahəsində zi­
yankarlıq işini təşkil edirdim;

c) kolxozçu kütlələr arasında narazılıq üçün şərait yaradırdım;
ç) Sovet hökumətinə qarşı silahlı üsyanla bağlı hazırlıq işləri aparır- 

dım».
Müstəntiq: «Söylədiyiniz əksinqilabi işlərin aparılması üçün kimlərdən 

və nə vaxt göstərişlər alırdınız?» Cavab: «Göstərişi mən 1935-ci ildə Da­
daş Bünyadzadə və Heydər Vəzirovdan alırdımır. Müstəntiq: «Kənd təsər­
rüfatında, yəni heyvandarlıq və kolxoz quruculuğu sahəsində praktiki ola­
raq nə kimi ziyankarlıq işi aparırdınız?» Cavab: «Qaramahn tələf edilməsi 
və kolxozçular tərəfindən narazılığın artırılması, xüsusilə heyvandarların 
narazı salınması üçün:

1. 1935-ci ildən başlayaraq 1937-ci ilədək müntəzəm olaraq ildən-ilə 
tövlələrin tikintisi pozulurdu. Bilərəkdən layihələşdirilmiş 18 tövlə tikil­
məmişdir;

2. 1936-cı ildə sürü yemlə təmin olunmayan otlaqların dəyişməz hissə­
sinə buraxılırdı, nəticədə də Qoçaz kəndinin kolxozunda 60 başdan artıq, 
digər kənddə isə 300 baş qaramal ölmüşdür;

3. 1935-1936-cı illərdə qış dövrü üçün yem hazırlığı pozulmuşdur;
4. 1935-1936-cı illərdə sürünün mələzləşdirilməsi işi pozulmuşdur;
5.1935-1936-cı illər üçün nəzərdə tutulmuş heyvandarlığın inkişaf pla­

nı pozulmuşdun).
Müstəntiq: «Sovet İttifaqına qarşı silahlı üsyana hazırlıqla bağlı gördü­

yünüz işlər barədə ətraflı danışını). Cavab: «Sovet hökumətinə qarşı silah­
lı üsyana hazırlığın zəruriliyi haqqında göstərişi mən 1935-ci ildə Dadaş 
Bünyadzadə və Heydər Vəzirovdan almışam. Bununla əlaqədar aşağıdakı 
işləri aparmışam:

1) Silahlı üsyan üçün hər şeydən əvvəl təşkilata yeni üzvlər toplamaq 
və təşkilatın özəyini yaratmaq lazım idi. Belə bir özək yaradıldı və mənim 
rəhbərliyim altında bu istiqamətdə xeyli iş görüldü.

2) İlk növbədə Laçın rayonunda üsyançı dəstələr yaratmaq məqsədilə 
hazırlıq işləri aparılırdı.

3) Üsyançıların silahla təmin edilməsinə çalışırdıqw.
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1937-ci il oktyabrın 31-də Teymur Heydər oğlu Salahova Azərbaycan 
SSR CM-nin 64, 69 və 70-ci maddələri üzrə əlavə ittihamlar verildi.

1937-ci il noyabrın 6-da Teymur Salahovun işi üzrə istintaqın başa çat­
ması haqqında protokol tərtib edildi.

İttiham verilənə və məhkəmə başlayanadək T.H.Salahov həbsxanada 
88/5 nömrəli kamerada saxlanırdı. Kamerada onunla birlikdə müttəhimlər­
dən Kazım Əliyev, Nikolay Boqaçov və Lazar Vartanov da qalırdı. Sonra- 
lar bu müttəhimlər Salahovun kamerada apardığı söhbətlər barədə ifadələr 
vermişlər. Onlar göstərmişlər ki, Salahov istintaqın aparılmasından narazı 
qaldığını söyləmiş və s. və i.a. Lakin Salahov 1937-ci ilin noyabr-dekabr 
aylarında kamera yoldaşları ilə üzləşərkən onların ifadələrini tamamilə 
rədd etmişdir.

1938-ci il aprelin sonlarınadək T.H.Salahov 88/5 nömrəli kamerada 
qalmış və dindirilməyə çağırılmamışdır.

1938-ci il aprelin 25-də Salahov istintaqa çağırılmasını xahiş etmişdir. 
Orada demişdir:

«Bildirirəm ki, İbrahim Səmədovun, Süleyman Rəhimovun və ifadələ­
rimdə adları çəkilən digər şəxslərin əksinqilabi millətçi təşkilata məxsus­
luğu haqqında mənim əvvəllər verdiyim cavablar həqiqətə uyğun deyildir. 
Səmədov və Rəhimov millətçi təşkilatın üzvü olmamışlar. Qalan şəxslərin 
də əksinqilabi millətçi təşkilatla heç bir əlaqəsi olmamışdır. Verdiyim ifa­
dələr tamamilə uydurmadım.

1938-ci il mayın 3-dəT.Salahov axırıncı istintaqa çağırılmışdır. Müstən­
tiq: «1938-ci il aprelin 25-də verdiyiniz ifadələrdə bildirirsiniz ki, əvvəllər 
adlarını çəkdiyiniz şəxslərin əksinqilabi millətçi təşkilatda heç bir iştirak­
ları olmamışdır. Bu ifadəni bir daha təsdiq cdirsinizmi?». Salahov: «Bəli, 
təsdiq edirəm». Müstəntiq: «Şəxsən siz özünüz əksinqilabi millətçi təşki­
lata məxsusluğunuzu etiraf edirsinizmi?» Salahov: «Xeyr, təsdiq etmirəm! 
Mən əksinqilabi millətçi təşkilatın üzvü olmamışamw. Müstəntiq: «Necə 
üzvü olmamısınız ki, əvvəllər bu suala siz daha ətraflı cavab vermisiniz?)) 
Salahov: «Bu sualla əlaqədar əvvəllər verdiyim ifadələr həqiqətə uyğun 
deyildir. Mən özümə böhtan atmışaınw. Müstəntiq: «Nə üçün özünüzə böh­
tan atmısınız?» Salahov: ((İstintaq tərəfindən cəzaya məruz qalacağımdan 
qorxduğuma görə». Mühəntiq: «Deməli, siz millətçi təşkilata məxsusluğu­
nuzu qəti rədd edirsiniz?)). Salahov: «Bəli, rədd edirəm!»
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1938-ci ilin martında müttəhim Teymur Heydər oğlu Saiahovun işi üzrə 
ittiham qərarı tərtib edildi. T.H.Salahov Azərbaycan SSR CM-nin 64, 69, 
70 və 73-cü maddələrində nəzərdə tutulan cinayətlərdə ittiham olunurdu.

İttiham qərarı XDİ Komissarının müavini Borşov tərəfindən, 1938-ci il 
martın 15-də Baş hərbi prokuror köməkçisi Şults tərəfindən isə 1938-ci il 
iyulun 2-də təsdiq edilmişdir. İttihamnamədə deyilirdi:

«1936-cı ilin sonlarında Azərbaycan SSR XDİK Bakı şəhərində ək­
sinqilabi millətçi terrorist təşkilat aşkar etmiş və dağıtmışdır. Təşkilatın 
məqsədi silahlı üsyan yolu ilə Azərbaycanı SSRİ-dən ayırmaq, ziyankarlıq 
və casusluq işi aparmaq, partiya və hökumət rəhbərlərinə qarşı terror tətbiq 
etmək idi.

Təşkilat özünün əksinqilabi millətçilik fəaliyyətində trotskiçi-zinov- 
yevçi terrorist mərkəz və sağların əksinqilabi mərkəzilə əlaqəli idi.

Adı çəkilən əksinqilabi təşkilatın üzvü kimi Teymur Heydər oğlu Sa- 
lahovməsuliyyətəcəlbedilmişdir.

1935-ci ilin mayında T.Saiahov əksinqilabi təşkilat mərkəzinin üzvü 
Dadaş Bünyadzadə ilə əlaqəyə girmiş və həmin ildən əksinqilabi təşkilatın 
tərkibinə daxil olmuşdur.

Sonra əksinqilabi millətçi təşkilatın tərkibi, məqsəd və vəzifələrilə tanıs 
olmuş, təşkilatın Sovet hökumətinə qarşı mübarizə metodlarına tamamilə 
şərik olduğunu bildirmişdir. T.Saiahov yuxarıda adı çəkilən təşkilatın Azər­
baycan SSR Laçın rayonu üzrə rəhbəri kimi fəal əksinqilabi iş aparmışdır

Sovet hökumətinə qarşı silahlı üsyana hazırlıq məqsədilə Salahov ək­
sinqilabi millətçi təşkilatın tərkibinə yeni üzvlər cəlb edilməsi yolu ilə üs­
yançı dəstələrin yaradılmasına və onların silahla təchiz edilməsinə çalış­
mışdır.

Bundan başqa, T.Saiahov 1935-1936-cı illər ərzində kənd təsərrüfat: 
üzrə ziyankarlıq işini həyata keçirmişdim.

1938-ci il iyulun 2-də SSRİ Ali Məhkəməsi hərbi Kollegiyası (Matu- 
leviç, Kolpakov, Kulik) Səyyar sessiyasının hazırlıq iclası keçirilmişdir 
İclas qərara almışdır ki, T.H.Saiahovun işi Azərbaycan SSR CM-nin 64. 
69, 70 və 73-cü maddələri üzrə məhkəməyə verilsin. İşə bağlı məhkəmə 
iclasında ittihamçısız, müdafiəçisiz və şahidlərsiz baxılsın.

1938-ci il iyulun 3-də hərbi Kollegiyanın bağlı məhkəmə iclası keçi­
rildi, İclas saat 22:25 dəqiqədə açıldı. Məhkəmədə T.H.Salahov özünü 
günahkar bilməmişdir və ilkin istintaqda verdiyi ifadələri təsdiq etmə­
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mişdir. Son sözdə müttəhim bildirmişdir ki, o, kənd təsərrüfatı sahəsində 
və kollektivləşmə dövründə namus və vicdanla işləmişdir. Buna görə də 
məhkəmədən ona bəraət qazandırmasın, xahiş etmişdir. İclas saat 22:40 
dəqiqədə bağlanmışdır.

1938-ci il iyulun 3-də hərbi kollegiya Teymur Heydər oğlu Saiahovu 
ən ağır cəzaya - güllələnməyə məhkum etmişdir. Hökm dərhal yerinə ye­
tirilmişdir.

İşdə T.H.Saiahovun 1938-ci il İyulun 3-də Bakı şəhərində güllələnmə­
si haqqında arayış vardır. Hökmün yerinə yetirilməsi haqqında akt SSR.! 
XDİK-in birinci Xüsusi şöbəsinin Xüsusi arxivində (VIII cild, səh.44) sax­
lanılır.

1955-ci il marttn 2-də T.Salahovun həyat yoldaşı Sona Dərya qızı Sa- 
lahova DTK-nm sədri Quskovun adına ərizə yazıb həyat yoldaşının işinə 
yenidən baxılmasım və onun həqiqətən günahkar olub-olmamasının müəy- 
yənləşdirilməsini xahiş etmişdir.

Apanlan tədqiqat və araşdırmalardan sonra 1956-cı il iyulun I4-də 
SSRİ Ali Məhkəməsi hərbi Kollegiyasının qərarına görə 1938-ci il iyulun 
3-də SSRİ Ali Məhkəməsi Hərbi Kollegiyasının T.H.Saiahovun istintaq 
işi üzrə çıxardığı hökm dəyişdirildi, cinayət tərkibi olmadığı üçün iş xətm 
edildi.
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ACI TALELƏR

ABBAS MİRZƏ RƏSUL OĞLU ŞƏRİFZADƏ

30-cu illərin minlərlə qurbanları siyahısında incəsənət xadimlərimizin 
də adları var. Bu yazımda onlardan biri haqqında, xalqımızın sevimlisi, bö­
yük teatr ustadı Abbas Mirzənin həyatının son günlərindən bəhs edəcəyəm

1937-ci il iyulun 22-də Azərb. XDİK-nın müavini Gerasimov tərəfin­
dən şöbə müdiri Sinmamn ünvanına belə dərkənar yazılır:

« Yoldaş Sinman! Yadımdadır ki, Əli Kərimovun ifadələrində Şərifovun 
və Ülvinin adları çəkilir. Onlar təxirə salınmadan həbs edilməli və istin­
taqa cəlb olunmalıdırlar.

Gerasimovn.

1937-ci il dekabrın 3-də Azərb. SSR XDİK Dövlət Təhlükəsizliyi 
İdarəsi 3-cü bölməsinin rəis müavini baş leytenant Borisov bu məzmunda 
arayış tərtib edir:

«Şərifov Abbas Mirzə Rəsul oğlu, 1891-ci ildə anadan olub, azərbay­
canlıdır. Azərbaycan Dövlət Dram Teatrının artistidir. Əldə edilmiş məlu­
matlara görə Şərifov Abbas Mirzə Rəsul oğlu bir xarici dövlətin xeyrinə 
casusluqda ifşa olunur.

Qeyd olunanlara əsasən Şərifov Abbas Mirzə Rəsul oğlu həbsə salınıb 
Azərb. SSR CM-nin 68-ci maddəsi ilə məsuliyyətə cəlb cdilməlidirw.

Həmin «əldə edilmiş məlumatları) artıq güllələnmiş Ruhulla Axundo­
vun ifadələri idi. 1937-ci il iyulun 24-də, (əlbəttə, işgəncələrdən sonra), 
verdiyi ifadəsində o demişdir: «Şəxsən mən hesab edirdim ki, hər bir işi 
kadrların hazırlanmasından, yəni adamların cəlb edilməsindən başlamalı­
yıq. Təşkilata cəlb olunan şəxslər, öz növbələrində, bura digər şəxsləri cəlb 
etməlidirlər. Mənim tərəfimdən cəlb olunmuş Əli Kərimov (Azdramanııı 
müdiri), öz növbəsində, Abbas Mirzə Şərifovu və Mirzə Ağa Əliyevi təş­
kilata cəlb etmişdi)).

Lakin Abbas Mirzənin «cinayət işi»ndə Əli Kərimovun ifadələri yox­
dur. Əksinə, 1937-ci il fevralın 19-21-də (üç gün dalbadal) dindirilmiş Əli 
Kərimov göstərmişdi ki, o, əksinqilabi millətçi təşkilata Triniç tərəfindən 
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qoşulmuşdur. Görünür, dindirənlərin bir hissəsi digər müstəntiqlərin işlə­
rindən xəbərsiz olub. Onlar isə yalnız bir məqsəd üçün çalışırdılar: «sübul 
etmək» və güllələmək!

1937-ci il iyulun 23-26-da dindirilən Azdramanın müdiri Əli Kərimov 
müstəntiqin: «Artist Abbas Mirzə Şərifov əksinqilabi təşkilata daxil idi­
ni i ?» sualına belə cavab verdi: «Bunu rədd edirəm! Bir daha təkidlə de­
yirəm ki, Şərifov əksinqilabi millətçi təşkilata daxil olmayıba (Əli Kəri­
mov 1937-ci il oktyabrın 13-də güllələnib).

1937-ci il oktyabrın 11-də dindirilən Ruhulla Axundov göstərdi: «Bakı- 
dakt antisovet müsavat təşkilatının rəhbər üzvləri aşağıdakılar idi: Dövlət 
dumasının sabiq üzvü Məmməd Yusif Cəfərov, Yazıçılar ittifaqının üzvü 
Hüseyn Sadıq, şair Əhməd Cavad, yazıçı, müsavatın İstanbuldakı konsulu 
Yusif Vəzirov, məşhur pantürkist şair Hüseyn Cavid, 1926-cı ildə şəxsən 
mənim təşəbbüsümlə Mirzəyan və Qarayev onu xaricə müalicəyə gön­
dərmişdilər; bədii texnikumdan Rəfibəyov, Novruz Ağayev. Əbdürrəhim 
Əşrəfov, Oruc Orucov, İsabəy Aşurbəyov, yazıçılar ittifaqından Atababa 
Musaxanh; bəstəkar Üzeyir Hacıbəyov; xalq artistləri Mirzə Ağa Əliyev 
və Abbas Mirzə Şərifzadən.

Lakin Abbas Mirzənin işində yuxarıda adları çəkilən antisovet müsavat 
təşkilatının rəhbər üzvlərindən heç birinin ifadəsi yoxdur.

1937-ci il dekabrın 3-də Abbas Mirzə Şərifovun məsuliyyətə cəlb edil­
məsi haqda qərar çıxarılır:

«Mən, Azərb. SSR XDİK DTİ-nin 3-cü şöbəsinin müvəkkili leytenant 
Kovrijenko vətəndaş Şərifov Abbas Mirzənin bir xarici dövlətin xeyrinə 
casusluq işilə əlaqədar kifayət qədər ifşa olunduğunu nəzərə alaraq qərara 
gəldim: «Abbas Mirzə Rəsul oğlu Şərifov Azərb. SSR CM-nin 68-ci mad­
dəsi üzrə müttəhim sifətilə məsuliyyətə cəlb edilib həbsə ahnsınn. Qərar 
Az. SSR XDİ komissarı Sumbatov tərəfindən təsdiq edilmişdim.

1937-ci il dekabrın 4-də 3240 Ns-li orderə əsasən Abbas Mirzə öz evin­
də həbs olunmuşdur. (Çadrovaya, 115). Axtarış zamanı evində bir teatr qı­
lıncı və iki teatr tapançası müsadirə edilmişdir.

1937-ci il dekabrın 9-da XDİK DTİ-nin 3-cü şöbəsi. 2-ci bölməsinin 
rəisi V.A.May 1908-ci ildən səhnə ustası olan Abbas Mirzəni dindirməyə 
başladı: Sual: «Sizin qohumlarınızdan xaricdə kim var'?» Cavab: «Qarda- 
şıın Qulam Rza Şərifov Tehrandadır. 0.1921-ci ildə mühacirət cdib». Sual: 
«Son illərdə siz Azərb. SSR-də olan xarici konsulxaııalara getmisinizmi?»
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Cavab: «1932-ci ildə mən Gəncədə olan İran konsulluğuna iki, ya üç dələ 
getmişəm. O vaxt konsul Vafi idi. O, demək olar ki, hər axşam bizim teat­
ra gəlirdi, sonra isə artistləri qonaq çağırırdı. Bunların içində mən də var 
idim». Sual: «Vafi Bakıya köçəndən sonra siz onunla görüşmüsünüzmü',- 
Cavab: «Birdəfə mən ona küçədə rast gəldim. İkinci dəfə o, mənə telefonla 
dedi ki, onun yanına qonaqlar gələcək və xahiş etdi ki, mən də gəlim. Mən 
razılıq vermədim. Bundan sonra daha onu görmədim və konsulluq məmur­
larından heç kəsi tanımıram». Sual: «Bakıdakı türk konsulluğu məmurları 
ilə sizin münasibətiniz necə idi?» Cavab: «Onlardan heç kəsi tanımıram 
Nə indi, nə də keçmişdən. Sual: «İfşa olunmuş xalq düşmənlərindən sizin 
kim İlə yaxınlığınız var idi?». Cavab: «Heç birisi ilə yaxınlığım yox idi. 
amma bəzilərini tanıyırdımn. Sual: «Əliheydər Qarayevlə münasibətləri­
niz necə idi?» Cavab: «Qarayevi mən hələ müsavat dövründən tanıyıram 
çünki o, mənim qonşum idi. 1921, 1922 və 1923-cü illərdə onunla Quba. 
Tovuz və başqa rayonlarda gəzib tamaşalar təşkil edirdim. 1923-cü ildən 
sonra mənim onunla əlaqəm olmayıb və cəmiyyətdə də onu görməmişəm,-

1937-ci il dekabrın 17-də Abbas Mirzə ikinci dəfə dindirildi. Sual: «Sizə 
Azərb. SSR CM-nın 68-ci maddəsilə məsuliyyətə cəlb olunmanız haqda 
qərar elan edilib. Özünüzü bu işdə müqəssir bilirsinizmi?» Cavab: «Mətı 
özümü yalmz Gəncədə İran konsulu Vafinin yanına getməkdə müqəssir he­
sab edirəm. Daha heç bir şey deyə bilmərəmn. Sual; «Sizə ikinci dəfə sual 
verilir - ifşa olunmuş xalq düşmənlərindən kim ilə yaxınlığınız var idi'.’" 
Cavab: «heç biri ilə yaxınlığım olmayıbn. Sual: «Müsavatçılar Azərbay­
canda ağalıq edəndə siz onlara qoşulmuşdunuzmu?» Cavab: «Xeyr! Mən 
müsavat partiyasının üzvü deyildim, onların mövqelərilə şərik olmamı­
şam. Ümumiyyətlə, mən teatrdan başqa bir şey bilmİrdimn. Sual: «Azər- 
baycanda Sovet hakimiyyəti qurulandan sonra indiki dövrə qədər sizdə 
əksinqilabi millətçi xarakterli tərəddüdlər var idimi?» Cavab: «Xeyr, hey 
bir zaman!» Sual: «İstintaq sizə təklif edir ki, özünüzün siyasi görüşləriniz 
haqda bütün həqiqəti danışasınızw. Cavab: «Mən tamamilə Sovet hökuməti 
və kommunist partiyasının tərəfdarıyam. Onların tapşırıqları mənim üçün 
qanundum.

1937-ci il dekabrın 25-də Abbas Mirzənin üçüncü dəfə dindirilməsin­
dən: Sual: «Son illərdə sizin müsavatçı və pantürkistlərdən kim ilə yaxın­
lığınız yar idi?». Cavab: «Yaxmlığım heç biri ilə olmayıb, amma işimlə 
əlaqədar Hüseyn Cavidi, Cavad Axundzadəni, Müşfiqi, Seyid Hüseyni ta- 
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nıyıram». Sual: «işinizlə əlaqədar yox, şəxsi əlaqəniz var idimi?» Cavab: 
«Cavidin evində olmuşam. Başqalarının yoxa. Sual: «Sizə haradan mə­
lumdur ki, bu şəxslər öz siyasi əqidələrinə görə müsavatçıdırlar?)) Cavab: 
«Hüseyn Cavidin millətçi-osmançı əqidəli olmağını mən onun pyeslərin­
dən bilirəm. Cavad Axundzadənin bütün şerlərində millətçi ruha rası gəlir­
sən. Müşfiqin millətçi əqidəli olmağını mən onun yazıçılar ittifaqında ifşa 
olunmasından bilirəmn. Sual: «Bununla iş bitmir, aranızda nə kimi millətçi 
ruhda söhbətlər olurdu?» Cavab: «Bu ruhda aramızda heç vaxt və heç bir 
söhbət olmayıbs. Sual: «Nə üçün siz, bu şəxslərin pantürkist əhval-ruhiy­
yəli olduqlarını və əsərlərində spesifik meylləri bilə-bilə onların əsərlərini 
təbliğ edirdiniz?)) Cavab: «Mən teatrda işləyirdim və əgər mənə bir rol 
tapşırılırdısa, mən bu rolu oynamahydım». Sual: «İndiyə qədər verdiyiniz 
cavablarda olduğu kimi siz bu cavabınızda da səmimi deyilsiniz. Siz yaxşı 
artist olmağınızdan istifadə edərək Cavid, Cavad və Müşfiq kimi burjua 
antisovet yazıçılarını tərənnüm edib onların pantürkist xəttini həyata ke­
çirirdiniz. Nə üçün siz konsertlərdə və radioda repertuarınıza Müşfiqin. 
Hüseyn Cavidin və Əhməd Cavadın əsərlərini salırdınız?» Cavab: «Mə- 
nim bütün konsert proqramlarım İncəsənət komitəsi tərəfindən təsdiq edil­
mişdir və onun icazəsi olmadan mən heç bir şeylə çıxış etmirdim)). Sual: 
«Siz boynunuza alırsınızmı ki, Azərbaycan dilinin osmanlılaşdırıltnası ilə 
siz gənc artistləri də yoluxdurmuşunuz?» Cavab: «Bıınu boynuma alıram. 
Mən pantürkist yazıçıların əsərlərinin tərcümələrindən istifadə etmişəm və 
istər-istəməz onların gətirdiyi osmanlı terminologiyasını Azərbaycan di­
linə daxil edirdim». Sual: «İstintaq tələbedir ki, siz Azərbaycanda fəaliyyət 
göstərən gizli müsavat təşkilatına daxil olmağınız haqda ifadələr verəsiniz. 
Sizi bu təşkilata kim cəlb edib? Cavab: «Məni heç kəs heç bir təşkilata cəlb 
etməyib və belə təşkilatın olması haqda mənə heç bir şey bəlli deyiln.

1937-ci il dekabrın 31-də Abbas Mirzənin dördüncü dindirilməsindən. 
Sual: «Müsavatçı və burjua-millətçi Ülvi Rəcəb. Hacıağa Abbasov. Mirzə 
Ağa Əliyev, Əhməd Cavad, Hüseyn Cavid və başqa bu kimi şəxslər sizə 
necə siyasi təsir göstərirdilər?)) Cavab: «hcç bir təsir göstərmirdilər)). Sual: 
«İfşa olunmuş xalq düşməni Ruhulla Axundovla münasibətiniz necə idi?» 
Cavab: ((Aramızda heç bir münasibət yox idi». Sual: «Əli Kərimovla mü­
nasibətiniz necə idİ?» Cavab: «Mənim onunla bircə dəfə ciddi söhbətim 
olub, o da Mövsüm Sənaninin teatrdakı mövqeyi haqqında idi. Həm də bu 
söhbət partkom Abdullayevin iştirakı ilə ohıb». Sual: «Hacıağa Abbasovla 
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münasibətləriniz necə idi?» Cavab: «Onun teatr məktəbindəki hərəkətləri­
ni tənqid etdiyim üçün 1929-cu ildən aramız yox idi».

1938-ci il yanvarın 8-də Abbas Mirzənin beşinci dindirilməsindən 
Müstəntiq: «Bəsdir istintaqa müqavimət göstərdiniz! Müsavatçı fəaliyyəti­
niz haqda ifadə verin». Cavab: «Mən heç vaxt Sovet hakimiyyəti əleyhinə 
işləməmişəm və əgər bir şey etsəydim, bu barədə xəbər verərdim. Mən 
nəinki müsavatçı işlərlə məşğul olmamışam, hətta bu haqda belə düşünmə­
mişəm də». Müstəntiq: «Siz başqa şəxslərin ifadələri ilə ifşa olunana qədər 
istintaq səmimi ifadə verməyinizi tələb edim. Cavab: «Bundan artıq heç 
bir şey deyə bilmərəm; çünki konsulxanaya getməyimdən başqa mənini 
heç bir günahım yoxdum. Sual: «Məgər siz görmürsünüz ki, konsulxana­
ya getməyiniz sizin əsl siyasi əqidəniz üçün sübutdur?» Cavab: «Mən bu 
səhvimi boynuma alıram. Gərək konsulun yanına getməyəydim. Lakin bu. 
Gəncədə olub. Bakıda isə o, məni dəvət edəndə getmədims. Sual: «Siz İran 
konsulluğu ilə əlaqəniz barədə hər şeyi dediniz?» Cavab: «Bəli, hər şeyix 
Sual: «Bu doğru deyil. Siz ifadə verdiniz ki, konsulluğa iki dəfə artistlərlə 
birlikdə getmisiniz. Həqiqətdə isə siz konsulluqda öz həyat yoldaşınız Sanı 
xanımla birlikdə olmusunuz». Cavab: «0 da başqa artist və rejissorlarla 
birgə getmişdin. Sual: «Elə hallar olubmu ki, siz İran konsulundan hədiyyə 
alasınız?» Cavab: «Xeyr, belə hallar heç vaxt olmayıbw. Müstəntiq: «Sizə 
bir daha təklif edilir ki, özünüzün antisovet fəaliyyətiniz haqda hər şeyi 
danışasınızx. Cavab: «Mənim deməyə heç bir sözüm yoxdur. Mən heç bır 
antisovet iş görməmişəmn.

1938-ci il yanvarın 9-da Abbas Mirzənin altıncı dindirilməsindən. Sual 
«Şıxzamanovu tanıyırsınızmı?» Cavab: «Mən eşitmişəm ki, Gəncədə belə 
bir mülk sahibi var. Mən onu kinofilmə çəkmək istəyirdim. Lakin onu ta- 
nımırdım». Sual: «Müsavat dövründə əkskəşfıyyat idarəsinin başçısı kim 
idi?» (Suala bir bax! - Z.B.). Cavab: «Bilmirəm». Sual: «Sizin müsavatın 
əkskəşfıyyat idarəsilə nə münasibətiniz var idi?» Cavab: «Heç bir münasi­
bətim olmayıb». Sual: «Müsavat əkskəşfiyyat idarəsinin hansı məmuru ilə 
tanış idiniz?» Cavab: «Mən orada heç kimi tanımırdımx.

Bundan sonra 6453 JV"-li iş üzrə aşağıdakı qərar çıxarılır:
«J938-ci il yanvarın 9-da mən, Azərb. SSR XDİK DTİ-nin 3-cü şöbəsi 

nin 2-ci bölmə rəisi baş leytenant V.A.May 1937-ci il dekabrın 4-də Azərb 
SSR CM-nin 68-ci maddəsi ilə məsuliyyətə cəlb olunmuş Şərifov Abbas 
Mirzənin 6453 Ne-li istintaq işinə baxıb aşağıdakıları müəyyən etdim:
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Şərifovu Azərb. SSR CM-nin 68-ci maddəsi ilə məsuliyyətə cəlb etmək 
üçün istintaq tərəfindən material əldə edilməyib. Lakin istintaqın sərənca­
mına Azərb. SSR XDİK-nın 1937-ci ildə ifşa olunub dağıdılmış Azərbay­
can ərazisində gizli fəaliyyətdə olan müsavatçı təşkilatına Şərifovun daxil 
olması haqda şahidlərin ifadələri daxil olmuşdur. Bu təşkilatın başqa üzv­
ləri haqda olan istintaqı Azərb. SSR XDİK DTİ-nin 4-çü şöbəsi apardığı 
üçün həmin şöbədə Şərifovun da haqqında müəyyən ifadələr mövcuddur. 
Buna əsasən qərara aldım:

Şərifov Abbas Mirzə haqqında olan 6453 Xe-li istintaq işi axtarışın nəti­
cələri və şəxsi sənədlərlə birlikdə S-ci şöbə vasitəsilə gələcək istintaq üçün 
Azərb. SSR XDİK-nın 4-cü şöbəsinə göndərilsinw.

1938-ci il yanvarın 10-da bu qərar Azərb. SSR XDİK-nin komissar 
müavini Borşov tərəfindən təsdiq edilmişdir.

1938-ci il fevralın 8-də Şərifov Abbas Mirzənin işi haqqında daha bir 
qərar çıxarılır:

«Mən - Az. SSR XDİK DTİ-nin 4-cü şöbə 2-ci bölməsinin müvəkkili 
N.Petrunin Azərb. SSR CM-nin 68-ci maddəsi ilə məsuliyyətə cəlb olunan 
Şərifov Abbas Mirzə Rəsul oğlunun 6453 Xs-li cinayət işinə baxıb müəy­
yən etdim:

İstintaq materiallarından göründüyü kimi (heç bir şey görünmür! - 
Z.B.), müttəhim Şərifov Abbas Mirzə əksinqilabi burjua-millətçi təşkila­
tının üzvüdür və buna görə də qərara gəldim:

Müttəhim Şərifov Abbas Mirzə Rəsul oğlunun istintaq işi 10497 Ne-li 
ümumi işin tərkibinə daxil olunsun və bu barədə DTİ-nin 8-ci şöbəsinə 
xəbər verilsinw.

Bu qərar DTİ-nin 4-cü şöbəsi 6-cı bölməsinin rəisi kiçik leytenant M 
Mustafayev və 4-cü şöbə rəisinin müavini baş leytenant Atakişiycv tərəfin­
dən təsdiq edilmişdir.

(Buna baxmayaraq Şərifov Abbas Mirzə dəstə tərkibində deyil, təklik­
də ittiham olunur. - Z.B.).

1938-ci il fevralın 16-da Abbas Mirzəyə yeni ittiham təqdim edilir; bu 
dəfə o, əksinqilabi burjua-millətçi təşkilatın üzvü kimi məsuliyyətə cəlb 
edilir.

1938-ci il aprelin 28-də Şərifov Abbas Mirzə və Mahmudov Mahmud 
Balaəmi oğlu (Baş repertuar komissiyasının rəhbəri) arasında üzləşmə ke­
çirildi:
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Müttəhim Mahmudova sual: «Şərifov Abbas Mirzənin əksinqilabı 
fəaliyyəti haqda sizə nə məlumdur?» Cavab: «Şərifov Abbas Mirzə məni 
Sovet ittifaqı ərazisində İran kəşfiyyat orqanları xeyrinə casusluq etməyə 
cəlb etmişdim. Müttəhim Şərifova sual: «Siz Mahmudovun ifadəsini təs­
diq cdirsinizmi?» Cavab: «Bəli, təsdiq edirəm. Mən Mahmudov Mahmudu 
İran kəşfiyyatı xeyrinə casusluğa cəlb etmişəm».

Lakin bu üzləşmə protokolu başdan ayağa uydurmadır, çünki üzləşmə­
ni kimin apardığı məlum deyil. Bundan başqa, bu ifadəni Abbas Mirzə 
güllələnməyə məhkum olunandan sonra (!) verib.

1938-ci il iyunun 11 -də Şərifov Abbas Mirzə və Əli Həsən Abbas oğlu 
(qəzetsatan) arasında üzləşmə keçirildi.

Müttəhim Əli Həsən Abbas oğluna sual: «Siz Şərifov Abbas Mirzə 
haqqında nə bilirsiniz?» Cavab: «Keçmişdə artist olan Şərifov Abbas Mir­
zəni mən 1928-29-cu illərdən tanıyıram. Abbas Mirzə mənimlə söhbətlə­
rində açıq-aydın əksinqilabi görüşlərini ifadə edirdi. Söhbətlərimiz qəzet 
satıcısı işlədiyim qəzet köşkünün qabağında olurduw.

1936-cı ildə Şərifov Abbas Mirzə mənə xəbər verdi ki, Bakıdakı İran 
konsulu ondan, yəni Şərifovdan xahiş edib ki, onun üçün Ruhulla Axundo­
vun redaktəsi ilə nəşr olunan ikicildlik «Rus-Azərbaycan lüğəti»ni tapsın 
Şərifov məndən xahiş etdi ki, mən bu lüğəti bukinistlərdən tapıb şəxsən 
konsula verim. Mən Şərifovun xahişini yerinə yetirdim, kitabı tapıb şəxsən 
İran konsuluna verdim və buna görə konsuldan bir hədiyyə də aldım, Kon 
sulun yanına mən tez-tez gedirdim. Mən ondan dörd nüsxə «Setare İran» 
qəzetini və bağlı məktublar alırdım. Həmin qəzet və məktubları konsulun 
xahişi ilə artist Şərifova verirdim, çünki konsulun dediyi kimi Şərifov işin 
içindədir və İran qəzetləri və məktubları almaq üçün mənim köşkümə gələ­
cək. Bu qəzet və məktubları mən qəzet köşkündə Şərifova verirdim. 1936- 
1937-ci illər ərzində mən vaxtaşırı (təxminən 12-15 dəfə) İran konsulunun 
yanına gedib şəxsən ondan «Sctare İran» qəzetini və məktubları alır və 
bunları Şərifov Abbas Mirzəyə ötürürdümıı.

Müttəhim Abbas Mirzəyə sual: «Siz Əli Həsən Abbas oğlunun ifadəsim 
təsdiq edirsinizmi?» Cavab: «Xeyr, təsdiq etmirəm».

1938-ci İl iyunun 29-da kiçik leytenant B.İ.Perelman «həbsinə qədər 
Azərb. SSR xalq artisti, 1891-ci ildə anadan olan, Azdram teatrının artis­
ti, şamaxılı Abbas Mirzə Rəsul oğlu Şərifovun işi üzrə ittihamnamə tərtib 
edir.
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Şərifov Abbas Mirzə Rəsul oğlu İran kəşfiyyat orqanlarının xeyrinə 
Mahmudov Mahmud Balaəmi oğlunu casusluğa cəlb etməkdə özünü 
müqəssir bildi. İran casusu Mahmudov Mahmudun ifadəsinə və onunla 
keçirilən üzləşməsinə görə Şərifov Abbas Mirzə Mahmudovu İran kəşfiy­
yatının xeyrinə casusluğa cəlb etməsində ifşa olunur.

İran casusu, İran təbəəsi Əli Həsən Abbas oğlunun ifadələri və onunla 
keçirilən üzləşməsinə görə Şərifov Bakıdakı İran konsulu Piməzərlə ək­
sinqilabi rabitədə ifşa olunur. Şərifov Əli Həsən Abbas oğlunun vasitəçiliyi 
ilə Piməzərdən gizli olaraq İrandan gətirilən xarici qəzet və məktub alırdı.

İran kəşfiyyatçısı. Bakıdakı İran konsulluğunun keçmiş məsul işçisi 
Ərşadinin ifadələri ilə Şərifov Abbas Mirzə İstanbula mühacirət etmiş keç­
mişi müsavat lideri olan öz qardaşı Şərifzadə Qulam Mirzə ilə və Bakıdakı 
İran konsulluğunun keçmiş konsul müavini Mövsüm xan Vafi ilə antisovet 
əlaqələri saxlayan əksinqilabçı millətçi kimi ifşa olunur.

Azərb. SSR-də olan millətçi antisovet təşkilatının rəhbəri olan Ruhul­
la Axundovun ifadələri ilə Şərifov Bakıdakı müsavat təşkilatının rəhbəri 
kimi ifşa edilir.

Agentlərin verdiyi xəbərlərə görə Abbas Mirzənin qardaşı, xaricdə olan 
müsavatçıların rəhbərlərindən biri olan Qulam Mirzə Şərifzadə indi İran­
da, SSRİ-nin sərhədi yaxınlığında olub, müsavatçı üsyançı dəstələri təşkil 
edir.

Deyilənlərə əsasən Şərifov Abbas Mirzə Rəsul oğlunu İttiham edən is­
tintaq işi SSRİ XDİK-nin 00485 Ns-li əmrinə uyqun olaraq Üçlüyün baxıl­
masına təqdim olunsunn.

Dərkənarlar: «Raztyam» - Az.SSR XDİK DTİ İstintaq qrupunun rəisi 
leytenant V.A.Şneyder.

«Təsdiq edirəma -Az.SSR XDİK-nin komissarı baş mayor Rayev.
İşin 50-ci vərəqi:
«Az.SSR XDİK Xüsusi Üçlüyün 1938-ci il oktyabrın 19-da keçirilən 

iclasının protokolundan çıxarış:
Eşidildi: «1891-ci ildə anadan olmuş, bitərəf Şərifov Abbas Mirzə Rə­

sul oğlu haqqında olan 10497 Jf»-li istintaq işi.
Qərara alındı: «Şərifov Abbas Mirzə Rəsul oğlu - casusluq fəaliyyətinə 

görə güllələnsin, əmlakı müsadirə olunsunn (görəsən, əmlakın buraya nə 
dəxli var idi?-Z.B.).

Az. SSR XDİK DTİ I Xüsusi şöbəni rəisi leytenant Savçenkon.
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işin 51 -ci vərəqəsi: «Aktdan çıxarış. Azərb. SSR XDİK Xüsusi Üçlü­
yün Şərifov Abbas Mirzə Rəsul oğlunun güllələnməsi haqda 19 oktyabr 
1938-ci il tarixli qərarı 1938-ci il noyabrın 16-da yerinə yetirilib)). Yenə də 
leytenant Savçenko qol çəkib. Görəsən bu Savçenko indi harada ola bilər'1 
Bu məlun bizim günahsız adamlarımızın hamısının güllələnməsində fəal 
iştirak edib.

Beləliklə, 1938-ci il oktyabrın 19-da güllələnməyə məhkum edilən Ab­
bas M irzə noyabrın 16-da güllələnib. Görəsən bir aya qədər Üçlüyün qərarı 
nə üçün yerinə yetirilmirdi? Axı o zaınankı cəlladlar belə qərarları təxirə 
salmadan yerinə yetirirdilər.

Oxuculara demək istəyirəm ki, oktyabrın 19-dan noyabrın 16-dək artıq 
güllələnməyə məhkum olunmuş Abbas Mirzəyə, əgər lazımi ifadələr versə 
onu güllələməyəcəklər! vədini verib, bu yazıqdan istədiklərini alıb onun 
adından saxta ifadələr düzəltdilər.

1955-ci il avqustun 27-də Baş hərbi Prokurorluğun prokuroru B. Plexıı- 
nov Şərifov Abbas Mirzənin işi üzrə saxtakarlar haqda arayış tərtib edir.

1. Şneyder Vladimir Aleksandroviç - Azərb. XDİK DTİ-nin istintaq 
qrupunun keçmiş rəisi - istintaq işlərinin saxtalaşdınlmasına və həbs olu­
nan adamlara fiziki təsir göstərməyinə görə 1941 -ci ildə beş il müddətinə 
azadlıqdan məhrum olunub.

2. Pcrclman Boris İosifoviç - həmin istintaq qrupunun fəal müstəntiqi 
- həbs olunanlara fiziki təsir göstərməyinə görə (yəni döymək, işgəncə 
vermək və s.) - 1941 -ci ildə iki il müddətinə azadlıqdan məhrum olunub 
(İlahi! vəhşi cəlladlara beş il, iki il?! -Z.B.).

3. Qrekin Qriqori İsayeviç - həmin istintaq qrupunun müstəntiqi - həbs 
olunanlara fiziki təsir göstərməyinə görə 1939-cu ildə iki il müddətinə 
azadlıqdan məhrum edilib, özü də şərti!

4. Borisov-Pavlov Kalinik İosifoviç. Bu, o qədər günahsızları ölümcül 
hala salıb ki, o zamankı XDİK işçiləri də onun yanında bəzən «utanırdı- 
lar». Bundan başqa, bu adam çoxlu sirlər aça bilərdi. Ona görə də 1938-ci 
il aprelin 22-də «əksinqilabi təşkilatın üzvü kimin güllələndi.

Müttəhim B.İ.Pcrelmanın 1939-cu il iyunun 7-də verdiyi izahatdan: 
«Roqov və Larİonov (müstəntiqlər - Z.B.) kimi Abdullayev Yaqub da 
kameralarda dustaqlar arasında agent saxlamaq işini tərifləyir və bunun 
səmərəsindən qidalanırdılar. Məsələn, Abdullayevin sərəncamında məh­
bus artist Abbas Mirzə Şərifov var idi. Bir aydan çox o, Abbas Mirzəni ın- 
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çitdi, amma heç bir nəticə ala bilmədi. Həbsxanada müstəntiq Kuşmanyan 
həbs olunmuş qəzet köşkündə işləyən iranlı Əli Həsəndən Şərifovun İran 
kəşfiyyatçısı olmağı haqda ifadə aldı. Sonra Əli Həsən daxili həbsxanaya 
köçürülüb. Orada Abdullayev və Kuşmanyan özləri keçirdikləri üzləşmədə 
Əli Həsənə Şərifovun ifşa olunmasında kömək etdilər,,.

1955-ci il avqustun 19-da dindirilən V.A.Şneydcr göstərdi ki. Ərşadi 
XDİK-nin gizli əməkdaşı idi. O, imtiyazlı mövqe tutub XDİK binasına 
xüsusi buraxılışa malik İdi. XDİK rəhbərliyi Ərşadiyə qiymətli hədiyyələr 
də verirdi. O, müntəzəm olaraq pul vəsaiti də alırdı. Lakin Ərşadi XDİK ilə 
işlədiyi dövrdə XDİK-ə heç bir material verməyib. Mən belə bir fikir irəli 
sürdüm ki, Ərşadi riyakardır və təkid etdim ki, onu həbsə alıb məhkum 
etsinlər.

Şneyderə sual: «Sizə Mahmudov Mahmudun ittiham işini təqdim edi­
rik. Necə oldu ki, bu iş üzrə ittihaınnaməyə müstəntiq Qrckin qol çəkib, 
sizinlə razılaşdırılıb və Rzayev tərəfindən təsdiq olunub, anma Mahmudo­
vun özü isə heç həbsə də alınmamışdı?,,.

Şneyderin cavabı: «Bunun necə olduğunu mən izah edə bilmərəm,,.
1939-cu il oktyabrın 19-da Mahmudov Mahmud Xüsusi Üçlüyün qəra­

rı ilə güllələnməyə məhkum edilib. İlkin istintaqda Mahmudov bir-birinə 
zidd ifadələr vermişdi. Hələ birinci dindirmədən qabaq, həbs edilən günü 
(28.04.1938) Mahmudov ərizə yazdı ki, İran kəşfiyyatı xeyrinə casusluq 
işinə onu Abbas Mirzə Şərifov cəlb edib. 1938-ci il iyunun 20-də Mahmu­
dov öz ifadələrindən imtina etdi.

1955-ci il avqustun 25-də SSRİ Baş Prokurorunun müavini Y.Barskoy 
Şərifov Abbas Mirzənin işi üzrə SSRİ Ali Məhkəməsinin Hərbi Kollegiya­
sına etirazını təqdim etdi:

«Azərb. SSR XDİK Xüsusi Üçlüyün Şərifov Abbas Mirzə haqqında 
çıxardığı qərar aşağıdakı əsaslara görə ləğv edilməlidir:

Əli Həsən Abbas oğlu provokator olub, Az. SSR XDİK-nın sabiq əmək­
daşları Qrekin, Perelman və Şııcydcr tərəfindən Abbas Mirzə Şərifovun 
istintaq işini saxtalaşdırmaqda istifadə olunurdu. İşin sənədləri və əlavə 
istintaq sübut edir ki, Şərifov Abbas Mirzənin həbs olunması və güllələn­
məsi əsassız olub».

1955-ci il sentyabrın 17-dəSSRİ Ali Məhkəməsinin Hərbi Kollegiyası 
SSRİ Baş Prokurorunun etirazı üzrə, casusluq fəaliyyətinə görə güllələn­
məyə məhkum edilmiş 1891 -ci ildə anadan olan şamaxılı Şərifov Abbas
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Mirzə Rəsul oğlunun işi ilə tanış oldu. Baş Prokurorun etirazında göstə­
rilir ki. Şərifov İran kəşfiyyatı ilə əlaqəsinə və Bakıda olan əksinqilabçı 
müsavatçılar təşkilatının üzvü olmasına görə məhkum olunub. Etirazda 
göstərilir ki, Şərifovun ittihamı onun etiraflı ifadələri ilə şahidlər Ruhulla 
Axundov, Həsən Ərşadi, Mahmudov Mahmud və Əli Həsən Abbas oğlu­
nun ifadələrinə əsaslanır.

Etirazda göstərilir ki, ifadələr Şərifovdan fitnə yolu ilə alınıb və onun 
güllələnməsindən sonra işinə əlavə edilib. Şərifovun bu ifadələri həqiqəti 
uyğun deyil, çünki onun bu ifadələri işdə olan materiallarla təsdiq olunmur

Şahid Ruhulla Axundov Şərifov Abbas Mirzə əleyhinə ifadələrini dəh­
şətli döyülməsindən sonra verib. Əli Həsən Abbas oğlu provokator idi və 
istintaq tərəfindən cinayət işlərinin saxtalaşdırılması üçün istifadə olunur­
du. Şahid Həsən Ərşadi Şərifovun əleyhinə verdiyi ifadələrindən imtina 
etdi və göstərdi ki, o, çoxlu günahsız adamlara böhtan atmışdır. Mahmu­
dov Mahmudun işi tərkibində cinayət olmadığı üçün xətm olunub.

Bütün bunları nəzərdən keçirib və Baş Prokurorun etirazı ilə razılaşaraq 
Hərbi Kollegiya qərara alır:

1938-ci il oktyabrın 19-da Azərb. SSR XDİK Xüsusi Üçlüyün Şərifov 
Abbas Mirzə Rəsul oğlu haqda çıxardığı qərar ləğv edilib, onun işi xətin 
olunmalıdır».

1955-ci il oktyabrın 15-də Şərifov Abbas Mirzənin qızı Firəngiz Azərb 
SSR NS nəzdindəki DTK-nın ünvanına aşağıdakı ərizəni göndərir:

«Mənim atam, 1891-ci ildə anadan olmuş Azərb. SSR xalq artisti Şə­
rifov Abbas Mirzə həbsinə qədər Azərb. Dövlət Dram teatrında çalışırdı 
1937-ci ilin sentyabrında o, Azərb. SSR XDİK tərəfindən həbs edilib və o 
vaxtdan onun taleyi mənə bəlli deyil. Xahiş edirəm, aşağıdakı suallarıma 
cavab verəsiniz:

I. Atam sağdırmı?
2. O haradadır?
3. Onun təqsirinin olub-olmamasını müəyyən etmək üçün işi yoxlanı- 

lırmı?».
1955-ci il noyabnn 19-da Abbas Mirzənin qızına xəbər verilib ki, atası 

1941 -ci il noyabnn 1 -də infarktdan vəfat edib (Əhsən bu xəbəri verənə! - Z.B.).
1955-ci il oktyabrın 19-da Abbas Mirzənin oğlu Qarataya xəbər verilib 

ki, onun atası Şərifov Abbas Mirzənin 1955-ci il sentyabrın 17-də hüququ 
özünə qaytarılıb və işi də cinayət tərkibi olmadığı üçün xətm olunub.
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1957-ci il oktyabrın 9-da Bakı şəhər maliyyə şöbəsinin müdiri A.M. 
Zülfüqarov Azərb. SSR NS nəzdindəki DQİ-nin sədr müavini Zamanova 
xəbər verir ki, «hüququ özünə qaytarılmış Abbas Mirzə Şərifovun müsa­
dirə edilmiş mülkünün qiyməti 720 manat sıfır-sıfır qəpik büdcə hesabı­
na Şərifova Fatmaya 1957-ci il sentyabrın 31-də verilmişdim (Maşallah 
bizim hökumətimizə ki, 720 manat sıfır-sıfır qəpiyi Abbas Mirzənin uşaq­
larından əsirgəməyib! - Z.B.).

Bəlkə aidiyyəti olan təşkilatlar bu acı yazını oxuyandan sonra rəhmətlik 
Abbas Mirzənin anadan olmasının 100 illiyi haqda fikirləşərlər.

ÜLVİ RƏCƏB ŞAŞIQZADƏ 
İstintaq işi jNs 12493/169

1937-ci il iyulun 22-də Azərb. SSR XDİK-nın komissar müavini XDİK 
DTİ-nin 4-cü şöbəsinin müdiri Sinmana belə bir dərkənar göndərir:

«Yoldaş Sinman! Yadımdadır ki. Əli Kərimovun ifadələrində Şərifovun 
və Ülvinin adları çəkilir. Onlar təxirə salınmadan həbs edilməli və istintaqa 
cəlb olunmalıdırlar. Gcrasımovn.

Bu dərkənara əsasən Sinman belə bir arayış tərtib edir:
«Şaşıqzadə Ülvi Rəcəb Molla oğlu, 1901-ci ildə Batumda anadan ol­

muş, Azərbaycan SSR vətəndaşı, Azərbaycan Dram teatrının artisti.
İdarəmiz tərəfindən həbs olunmuş əksinqilabi burjua-millətçi təşkila­

tın üzvü Əli Kərimov göstərdi ki, Şaşıqzadə Ülvi Rəcəb əksinqilabi bur­
jua-millətçi təşkilatın üzvüdür.

İzah edilənə əsasən Şaşıqzadə Rəcəbin həbs olunub Azərb. SSR CM- 
ııin 72 və 73-cü maddələri İlə məsuliyyətə cəlb edilməsini zəruri hesab 
edirəm.

Sinmanın bu haqda qərarı 1937-ci il sentyabrın 15-də XDİK-nın komis­
sar əvəzi Borşov tərəfindən təsdiq edilir.

Həmin qərar Ülvi Rəcəbə 1937-ci il sentyabrın 21-də elan olunur amma 
özünü 1425 Ns-lı orderlə sentyabrın 15-də həbs edirlər. Həbs ediləndə Ül­
vidən 150 manat pul müsadirə edilir.

1937-ci il sentyabrın 20-də müstəntiq Petrunin Ülvi Rəcəbə aşağıdakı 
sualı verir: «Siz əksinqilabi burjua-millətçi təşkilatın üzvü olmağınızı boy­
nunuza ahrsınızmı?>j Ülvi Rəcəbin cavabı: «Xeyr, bunu təsdiq ctmirəm».
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1937-ci il oktyabrın 4-də müttəhim Əli Xasbulat oğlu Kərimovla Şa­
şıqzadə Ülvi Rəcəbin üzləşdirilməsi keçirildi. Əli Kərimovun ifadəsindən 
sonra müstəntiq Zenkov Ülvi Rəcəbə belə sual verdi: «Siz Əli Kərimovun 
göstərdiyi ifadəni, yəni 1935-ci ildən onun əksinqilabi burjua-millətçi qru­
puna daxil olmağınızı, Azərbaycanda əksinqilabi burjua-millətçi təşkila­
tın olmasını, bu təşkilatın məqsəd və hədəflərini, Azərbaycan K(b)P MK 
katibi yoldaş Bağırovun əleyhinə sui-qəsd hazırlanmasım və Azərbaycan 
Dövlət Dram teatrının əməkdaşları arasında əksinqilabi millətçi fəaliyyə­
tinizi təsdiq edirsinizmi?» Cavab: «Əli Kərimovun ifadələrini qətiyyətlə 
rədd edirəm. Bunlar yalandım.

1937-ci il noyabrın 1-i və 2-də (fasiləsiz iki gün) müstəntiqlər Zıkov. 
Pctnınin, Babayev və Oqanezov tərəfindən keçirilən dindirmədə Ülvi Rə­
cəb boynuna alır ki, onu təşkilata 1935-ci ildə Əli Kərimov cəlb edib.

Bundan sonra müstəntiqlər belə bir sual verdilər: «Ə1İ Kərimov sizin 
qarşınıza nə kimi vəzifələr qoydu?»

Ülvinin cavabı: «Məni əksinqilabi millətçi təşkilata cəlb edəndən sonra 
Əli Kərimov qarşımda aşağıdakı vəzifələri qoydu:

1. Azərbaycan Dövlət Dram teatrının əməkdaşları arasında əksinqilabı 
millətçi təbliğat aparmaq;

2, Əksinqilabi buıjua-millətçi təşkilata yeni üzvlər cəlb etmək;
3. Teatrın repertuarına ideoloji cəhətdən səbatsız və ziyanlı əsərləri ye­

ritməyə imkan yaratmaq;
4. Ruhulla Axundovu Azərbaycan xalqının rəhbəri kimi şöhrətləndir- 

mək».
Sual: ((Əksinqilabi burjua-millətçi təşkilatın terrorçu göstərişləri 

haqqında sizə Əli Kərimov nə demişdi?». Cavab: «1936-cı ilin qışında Əli 
Kərimov mənə xəbər verdi ki, əksinqilabi burjua-millətçi təşkilatı Az. K(bl 
P MK katibi M.C.Bağırovun əleyhinə sui-qəsd hazırlayıbw.

(M.C.Bağırov məhkəməsində ifadə verib ki, Azərbaycanda onun əley­
hinə heç vaxt sui-qəsd hazırlanmayıb və bu ola da bilməzdi. Bu haqda 
yalançı uydurmalar Beriya, Mikoyan və Sumbatov-Topuridze tərəfindən 
yayılırdı - Z.B).

1937-ci il noyabrın 3-də Şaşıqzadə Ülvi Rəcəbin işi üzrə yeni bir qərar 
tərtib olunur:

«Mən, XDİK DTİ-nin I bölmə rəisi S.Zıkov Azərb. SSR CM-nin 72 və 
73-cü mmaddələri ilə ittiham edilən Şaşıqzadə Ülvi Rəcəbin haqqında olan 
12493 N»-li istintaq işini nəzərdən keçirərək müəyyən etdim:
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Müqəssir Şaşıqzadə Ülvi Rəcəb əksinqilabi burjua-millətçi təşkilatın 
üzvü olaraq Sovet hakimiyyəti əleyhinə silahlı üsyan mövqeyində daya­
naraq, 1936-cı ildə Azərb. K(b;P MK katibi yoldaş Bağırovun əleyhinə 
hazırlanan sui-qəsd haqda xəbərdar idi; yəni o, Azərb. SSR CM-nin 73,21 
(64, 21) ,70-ci maddələri ilə təqsirləndirilən cinayətlər etmişdir.

Qərara aldım:
Müqəssir Şaşıqzadə Ülvi Rəcəbə Azərb. SSR CM-nin 72 və 73-cü mad­

dələri ilə isnad edilən məsuliyyəti dəyişdirilib CM-nin 73,21/64 və 21/70 
-ci maddələrilə əvəz edilsin.

«Razıyam» - Sinman
«Təsdiq edirəm» - Borşov».
1937-ci il noyabrın 15-də keçirilən dindirmədə müstəntiq Ülvi Rəcəbə 

dedi: «Öz ifadələrinizi yekunlaşdırın». Ülvi Rəcəbin cavabı: «Mən boynu­
ma alıram ki:

1. Mən əksinqilabi burjua-millətçi təşkilatın üzvü idim və bu təşkilata 
məni 1935-ci ildə onun fəal üzvü Əli Kərimov cəlb etmişdi.

2. Əksinqilabi burjua-millətçi təşkilatın Azərbaycanda burjua-millətçi 
dövlətin yaradılması üçün respublikada Sovet hakimiyyəti əleyhinə silahlı 
üsyan qaldırılması qərarı ilə tamamilə razı idim.

3. 1936-cı ildə Azərb. K(b)P MK katibi M.C.Bağırovun əleyhinə hazır­
lanan sui-qəsd haqda bilirdim.

4. Azərbaycan Dövlət Dram teatrında əksinqilabi burjua-millətçi təşki­
latın üzvlərindən dörd nəfərdən ibarət əksinqilabi millətçi dəstənin olma­
ğından xəbərdar idim.

5. Əli Kərimovun tapşırığı ilə 1935-1937-ci illərdə dram teatrının 
əməkdaşları arasında əksinqilabi millətçi təşviqat aparırdım.

6. 1935-ci ildə Bakıya qastrola gələn gürcü terrorçular Xorava və Va- 
sadze ilə əksinqilabi əlaqə yaratdım. Bunlar Tiflisdə partiya və hökumət 
rəhbərlərinin əleyhinə sui-qəsd hazırlamaları haqda mənə xəbər verib, mə­
nimlə Bakıdakı aktyorlar arasında terrorçuluq əhval-ruhiyyəsini yaymaq 
haqda sözləşdilər. Mən buna öz razılığımı verdimu.

1937-ci il noyabrın 15-də Sinman Ülvi Rəcəbin işi üzrə iltıhamnamə 
tərtib edir.

İttihamnamə XDİK komissarı Sumbatov tərəfindən təsdiq edilib.
1938-ci il yanvarın 2-də Bakıda SSRİ Ali Məhkəməsinin hərbi Kol­

legiyasının bağlı ic|ası keçirildi (sədr - Nikitçcnko, üzvlər - İyevlev və 
İşcnko). İclas saat 17:40 dəqiqədə açıldı.
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"Özünüzü müqəssir hesab edirsinizmİ” sualına Ülvi Rəcəb cavab verdi 
ki, o. Özünü müqəssir hesab etmir. İbtidai istintaqda o, özünü qəfildən həbs 
olunmasının təsiri altında müqəssir bilib. O, həbsxanada qalmağı özünə 
mənasız hesab edib, ona görə də özünü etmədiyi cinayətdə müqəssir bildi. 
Müttəhimə son söz verildi, lakin o, heç bir şey demədi.

Hökm saat 18-də çıxarıldı (deməli, «məhkəmə» iclası cəmi 20 dəqiqə 
çəkdi! -Z.B.).

Hərbi Kollegiya Şaşıqzadə Ülvi Rəcəbi cinayət cəzasının ən yüksək 
dərəcəsinə - güllələnməyə məhkum etdi.

İşin 54-cü vərəqində olan arayışda deyilir ki, Şaşıqzadə Ülvi Rəcəbə 
ləyin edilmiş hökm - güllələnmə Bakı şəhərində 1938-ci il yanvarın 2-də 
yerinə yetirilib. Hökmün yerinə yetirilməsi haqda akt SSRİ XDİKI Xüsusi 
şöbənin Xüsusi arxivində saxlanılır (8-ci cild, vərəqə 37).

1955-ci ildə Ülvi Rəcəbin bacıları - Altun və Nevrestan SSRİ Baş pro­
kuroru Rudenkontın adına ərizə yazıb qardaşlarının taleyi haqda xəbər ver­
məyi xahiş edirlər.

1955-ci ilin avqust ayında Azərbaycan Dövlət Dram teatrının direktoru 
Adil İsgəndərov Baş hərbi prokurorluğa Ülvi Rəcəb haqqında müsbət xa­
siyyətnamə göndərdi. Bundan başqa Ülvi Rəcəb haqqında həmin ünvana 
müsbət xasiyyətnamələrini xalq artistləri Mustafa Mərdanov, İsmayıl Da- 
ğıstanlı. Barat Şəkinskaya, Tağızadə və Mərziyə Davudova da göndərdilər

1955-ci il oktyabrın 29-da Baş hərbi prokurorun müavini D.Terc.xoı 
SSRİ Ali Məhkəməsinin Hərbi Kollegiyasına Ülvi Rəcəbin işi üzrə öz qə­
rarını göndərdi.

Qərarda deyilir ki, Şaşıqzadə Ülvi Rəcəb haqqında çıxanlan hökm ləğv 
edilib onun işi xitam olunmalıdır,

1955-ci il noyabrın 19-da SSRİ Ali Məhkəməsinin Hərbi Kollegiyası 
özünün ÇN-013674 Ms-li qərarı ilə Hərbi Kollegiyanın 1938-ci il 2 yanvar 
tarixli Şaşıqzadə Ülvi Rəcəbin haqqındakı hökmünü ləğv edib işi xitam 
etdi.

1956-cı il iyunun 7-də Davudova Mərziyyə xamın Yusif qızına xəbər 
verilib ki, SSRİ Ali Məhkəməsi Hərbi Kollegiyasının 1955-ci il noyabrın 
19-da çıxan qərarı ilə Şaşıqzadə Ülvi Rəcəbin hüququ özünə qaytarıl­
mışdır.
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Hökm: “Cəmiyyətdən çıxarılmalı şəxslər” 
REPRESSİYA QURBANLARINDAN BİRİ, 

YAXUD BALASADIQ HÖRMÜZ OĞLU ZEYNALOVUN
GÜNAHI NƏ İDİ?

1937-ci i! dekabrın 5-də başlanan və həmin ayın 10-da bitən 8882 nöm­
rəli cinayət işi üzrə istintaq sənədlərinin məzmunu belədir: «Üçüncü dərə­
cəli DT komissarı Sumbatov tərəfindən təsdiq olunmuş cəmiyyətdən kənar 
ediləsi şəxslərin siyahısından çıxarış:

Zeynalov Balasadıq Hürmüz oğlu: 50 yaşlı, keçmiş neft sənayesi sahi­
bi, SSRİ vətəndaşı, bitərəf, müəyyən peşəsi olmayan, Balaxanı kənd sa­
kini, 1927-ci ildə əksinqilabi müsavatçı fəaliyyətinə görə 8 il müddətinə 
konslagerdə qalmağa məhkum edilmişdir.

Müsavat Partiyasının üzvü olaraq Sovet hakimiyyəti əleyhinə fəal mü­
barizə aparıb və buna görə də 8 il müddətinə məhkum edilmişdir. Əhali ara­
sında antisovet təşviqatı ilə məşğul olur, SSRİ-də fəhlə və kəndlilərin mad­
di-məişət vəziyyətinə və Sovet hakimiyyətinə əksinqilabi böhtanlar alır.

Düzdür: DTİ-nin 3-cü şöbəsi 7-ci bölməsinin rəisi. DT baş leytenantı 
Markaryan».

1937-ci il dekabrın 5-də 3181 nömrəli orderə əsasən Balasadıq Hümrüz 
oğlu Zeynalov həbs edilmişdir. Onun himayəsində arxadı Səfagül Xəlifəli 
qızı - 40 yaşlı və üç oğlu - 12 yaşh Kərim, 4 yaşlı Fuad və 2 yaşh Xalıq var 
idi. Anketdən məlum olur ki. Balasadıq dəmirçi olub, atası isə daş karxa­
nasında işləyib.

İşin 5-ci vərəqi Balaxanı kəndinin müvəkkili adından verilən tarixsiz 
ırayışdır. Arayışda yazılmışdır: «Balaxanı qəsəbəsinin sakini Zeynalov 
Balasadıq neft quyularının sahibi idi. Bundan başqa, fəal müsavatçıdırw.

1937-ci il dekabrın 6-da şahid sifəti ilə dindirilmiş Balaxanı kənd sakini 
Novruzovun ifadələrindən:

Müstəntiq: «Balaxanı kənd sakini Zeynalov Balasadığın keçmişi haqda 
nə deyə bilərsiniz?». Cavab: «Zcynalov Balasadığı mən uşaqlıqdan tanı­
yıram. Keçmişdə o, neft sənayesi sahibi, istismarçı olub, səsi alınmışdı. 
Müsavat Partiyasının üzvü olaraq Sovet hakimiyyəti əleyhinə fəaliyyət 
göstərib və buna görə də 1927-ci ildə 8 il müddətinə məhkum olunub. 
Konslagerdən 1932-ci iidə qayıdıbw. Sual: «Zcynalov Balasadığın antiso­

vet fəaliyyəti haqda sizə nə məlumdur?». Cavab: «Konslagerdən qayıldıq- 
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dan sonra Zeynalov Balasadıq əhali arasında yenə də antisovet təşviqatı ilə 
məşğul idi. O, böhtan ataraq deyirdi ki, guya keçmişdə fəhlə və kəndlilər 
daha yaxşı yaşayırdılar. O, Stalin Konstitusiyasına böhtan atırdı, şayiələr 
yayırdı ki, guya Sovet hakimiyyəti tezliklə yıxılacaq. İndi də əhali arasında 
əksinqilabi millətçi təşviqat apararaq Türkiyə ilə İranı tərifləyim.

Yenə dekabrın 6-da Balaxanı kənd sakini Əliyev şahid kimi dindirilib 
ifadə vermişdir:

Sual: «Zeynalov Balasadıq Hürmüz oğlunu nə vaxtdan tanıyırsınız?». 
Cavab: «Mən onu 1919-cu ildən tanıyıram. Keçmişdə o, Müsavat Partiya­
sının üzvü olub. Sovet hakimiyyəti əleyhinə fəal işləyirdi və buna görə də 
1927-ci ildə 8 il konslagerdə həbsdə idi. Əhali arasında antisovet təşviqatı 
ilə məşğul olub deyir ki, guya fəhlə və kəndlilər müsavat dövründə indi­
kindən daha yaxşı yaşayırdılar. Kənddə o, antisovet ünsürləri ilə sıx təmas­
dadır, özü isə Sovet hakimiyyətinin qəddar düşmənidim.

Yenə dekabrın 6-da dindirilən Baiaxam kənd sakini Məmmədov göstər­
di: «Zeynalov Balasadıq Hürmüz oğlu keçmişdə müsavatçı olub, onun ncli 
quyuları var idi. O, parlamentin üzvü idi. Sovet hökuməti əleyhinə fəal 
mübarizə edirdi. O deyirdi ki, Sovet hökuməti tezliklə yıxılacaq faşistləri 
tərifləyirdi. Deyirdi ki, Stalin Konstitusiyası başdan-ayağa yalandır, boş- 
boş vədlərdir. O, partiya və dövlət rəhbərlərinə böhtan atırdın.

İnsanı məhv etmək üçün müstəntiqə bu üç «şahidin» ifadələrindən artıq 
daha nə lazım idi? Buna görə 1937-ci il dekabr ayının 8-də Zeynalovun 
birinci və sonuncu dindirilməsi belə keçdi:

Müstəntiq: «İstintaq müəyyən edib ki, siz keçmişdə neft sənayesi sa­
hibi, istismarçı olmusunuz. Bunu boynunuza ahrsınız?» Cavab: «Bu düz 
deyil. Mənim heç vaxt neft mədənim olmayıb və istismarçı da olmamışam. 
Mən həmişə dəmirçi o!muşam». Müstəntiq: ((İstintaq dəqiq müəyyən edib 
ki, siz Müsavat Partiyasının üzvü olub, Sovet Hakimiyyətinin əleyhinə 
fəal mübarizə aparırdınız. Bunu boynunuza alırsımz?» Cavab: «Bəli, mən 
1919-cu ildən 1927-ci ilədək Müsavat Partiyasının üzvü olub, Sovet ha­
kimiyyətinin əleyhinə fəal mübarizə apanrdımw. Sual: ((İstintaq müəyyən 
edib ki, siz daim antisovet təşviqatı ilə məşğul idiniz. Bunu boynunuza 
alırsınız?» Cavab: «Xeyr, bu düz deyil. Doğrudur, 1927-ci ilə qədər inən 
antisovet təşviqatı ilə məşğul idim, amma konslagerdən qayıtdıqdan sonra 
mən tamamilə düzəlmişəm və antisovet təşviqatı ilə məşğul olmamışam» 
Müstəntiq: ((İstintaq müəyyən edib ki, siz müsavatçı və istismarçı kimi səsi­
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nizdən məhrum olunmuşunuz. Bunu boynunuza ahrsınız?» Cavab: «Xcyr, 
bu düz deyil, mənim heç vaxt səsim alınmayıbn. Sual: «İstintaq müəyyən 
edib ki, konslagerdan Balaxanı kəndinə qayıtdıqdan sonra siz yenə də əhali 
arasında antisovet təşviqatı ilə məşğul idiniz. Bunu boynunuza alırsınız'?» 
Cavab: «Xeyr, mən bunu inkar edirəmw. Sual: «Siz yalan danışırsınız. Sizə 
şahidlər Məmmədovun və Novruzovun ifadələrini təqdim edirik, onlar isə 
təsdiq edirlər ki, siz daim əhali arasında antisovet təşviqatı ilə məşğul idi­
niz. Bu faktı təsdiq edirsiniz?» Cavab: «Mən bunları inkar edirəm. Bu iki 
nəfər mənə böhtan atırw. Sual: «İstintaq müəyyən edib ki, siz parlamentin 
üzvü idiniz və parlamentdə Kommunist Partiyasının və Sovet hakimiyyə­
tinin əleyhinə mübarizə aparırdınız. Bunu boynunuza alırsıtlız?» Cavab: 
«Bu düz deyil. Mən heç vaxt parlament üzvü olmamışam».

1937-ci il dekabrın 8-də və 9-da şahidlər Məmmədov və Novruzov ilə 
üzləşdiriləndə Balasadıq Zeynalov yenə də onun əleyhinə deyilənləri rədd 
etmişdir.

1937-ci il dekabrın 10-da Markaryan Zeynalovun istintaqını bitirib 
8882 nömrəli işini Azərbaycan SSR XDİK Xüsusi Üçlüyünə təqdim edir.

Balasadıq Zeynalov özünü heç bir şeydə müqəssir bilməsə də, dekab­
rın 12-də Azərbaycan SSR XDİK Xususi Üçlüyü onun işi üzrə aşağıdakı 
qərarı çıxarır:

«Zeynalov Balasadıq Hürmüz oğlu - güllələnsin. Üçlüyün katibi - 
Koqanw.

1937-ci il dekabrın 15-dən 16-na keçən gecə Balasadıq Zeynalov gül­
lələnir (bu barədə işin 19-cu vərəqini təşkil edən güllələnmə aktından çıxa­
rışda bəhs olunur).

1956-cı il iyul ayının 20-də Balasadıq Zeynalovun həyat yoldaşı Səfa- 
gül Məşədi Xəlifəli qızı ərizə yazıb xahiş edir ki, ərinin taleyi haqda xəbər 
versinlər.

Cavab verilir ki, onun əri Balasadıq Hürmüz oğlu Zeynalov 1937-ci 
ildə 10 il müddətinə həbsə məhkum olunub və 1939-cu il oktyabr ayının 
15-də yatalaq xəstəliyindən vəfat edib.

1957-ci il oktyabrın 15-də Azərbaycan SSR prokurorluğunda Balasadıq 
Hürmüz oğlu Zeynalovun cinayət işinə yenidən baxılır.

1989-cu il avqustun 31 -də Azərbaycan SSR Prokurorluğu SSRİ Ali So­
veti Rəyasət heyətinin 16 yanvar 1989-cu il tarixli fərmanının birinci mad­
dəsinə əsasən Balasadıq Hürmüz oğlu Zeynalova bəraət verilir və onun 
cinayət işi xətm olunur.
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XANIŞ RÜSTƏM OĞLU RÜSTƏMOV

1937-ci il sentyabrın 9-da başlanan və həmin ayın 20-də bitən 5959 
nömrəli cinayət işinin birinci vərəqinin məzmunu belədir:

«Üçüncü dərəcəli komissar Sumbatov tərəfindən təsdiq edilmiş və cə­
miyyətdən kənar ediləsi qolçomaqiar siyahısından

Çıxarış
Rüstəmov Xanış Rüstəm oğlu, 1892-ci ildə anadan olmuş, qolçomaq. 

Cəbrayıl rayonunun Böyük Mərcanlı kəndindən, 1930-cu ildə əksinqilabı 
fəaliyyətinə görə üç il müddətinə konslagerə sürgün edilmiş, 1934-cu ildə 
sürgündən qayıtmışdır. Onun haqqında

Xasiyyətnamə
1929-cu ilədək onun qolçomaq maldarlıq təsərrüfatı var idi və o, muz­

durları istismar edirdi. Əksinqilabi müsavat təşkilatının üzvü idi. Mil dü­
zündə üsyançı hərəkatın inkişafına kömək edirdi. Sürgündən qayıdıb Aşağı 
Maralyan kəndinin ittihadçıları Hacı Məhərrəm oğlu, Allahverdi və başqa 
lari ilə sıx əlaqə yaratmışdır. Antisovet meyli var. 1936-cı ildə kolxozun 
hesabdarı olduğu vaxt kolxozun tövləsini yandırmaqda ondan şübhələn­
mişlər. 1936-cı ildə Böyük Mərcanlı kəndində kolxoz yaradılan zaman 
kolxoz əleyhinə təbliğat ilə məşğul idi.

Baş müvəkkil Valuycvw.
1937-ci il sentyabrın 9-da həbs edilən Rüstəmov Xanışın həbs olunması 

haqda 36 nömrəli order sentyabrın I l-də verilmişdir. Ayın 15-də Rüstəmo­
vun evində axtarış aparılan zaman orada heç bir şey tapılmamışdır.

Rüstəmovun həbs anketindən çıxarış: 1930-cu il fevralın 5-də «kolxo/ 
əleyhinə təbliğata görən həbs edilmiş və 1932-ci il fevralın 20-də Azər­
baycan Dövlət Siyasi İdarəsinin (QPU) Kollegiyası tərəfindən Azərbaycan 
SSR CM-nin 72 və 73-cü maddələri ilə üç il azadlıqdan məhrum edilib 
konslagerə göndərilmişdir. 1932-ci il noyabrın 12-də həbsdən azad olunub 
100 yaşlı atası Rüstəm, 80 yaşlı anası Gülxanım, iki arvadı - Tutu Atakışı 
qızı və Bilqeyis Zalı qızı, yeddi oğlu və iki qızı var. İki inəyi, bir atı, bir 
öküzü və bir hektar torpağı var.

1937-ci il sentyabrın 16-da dindirilmiş, Böyük Mərcanlı kənd Sovetinin 
katibi Məmmədov Uğurlu Nəsir oğlunun ifadəsindən (anketə görə o, kasıb 
kəndli hesab olunur və himayəsində atası, anası, arvadı və bir qızı var 
Təsərrüfatında iki inək, bir atı, bir öküzü və on beş qoyunu var).
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Müstəntiq: «Vətəndaş Məmmədov, siz Xanış Rüstəm oğlunun əksinqi­
labi fəaliyyəti haqda nə deyə bilərsiniz? Bu barədə sizə məlum olan faktları 
deyin. Uğurlu: 1920-ci ildən 1936-cı ilədək Xanış Müsavat partiyasının 
üzvü idi. Bunu mən 1926-cı ildə bilmişəm. O vaxt irandan Məşədi Qasım 
Məınmədqulu oğlu adlı bir molla gəldi və Xanışın qohumuna bir siyahı 
verdi ki, orada Xanışın adı da var idi. Qız bisavad olduğu üçün həmin 
siyahını Mərcanlı kənd Sovetinin sədri Əmirova verdi, o da onu Karyagin 
rayonuna DSİ-nə apardı. 1927-ci ildən 1930-cu ilədək Xanış Rüstəm oğlu 
Mərcanlı quldur dəstəsinin fəal üzvü idi, qarət və qətllərdə iştirak edirdi. 
Məsələn, bu dəstə 1935-ci ildə Əhmədli kəndinə basqın edərək kooperativi 
qarət etdi. Elə orada da atışma oldu, ancaq kim öldü, kim yaralandı, deyə 
bilmərəm. Yadımdadır, bir at vuruldu, birini də apardılar. Yenə də 1930-cu 
il, təxminən sentyabr ayında bu quldur dəstəsi Xanışla birlikdə milislə alış­
dı. milis rəisi Əli Əliyev öldürüldü. Milis nəfəri Qardaşxan isə yaralandı. 
Sual: Deyin görək, Xanış Rüstəm oğlu Sovet hökumətinin və kolxozla­
rın əleyhinə konkret olaraq nə deyirdi? Cavab: 1937-ci ildə Xanış iclasda, 
traktorla torpağı şumlama məsələsinin müzakirəsində bunun əleyhinə çıxış 
etdi: «Mən deyirəm ki, bizə traktor lazım deyil. Onların istifadəsi üçün pul 
verməliyik, onlara yanacaq lazımdır və biz də taxıl vennəliyiku və təklif 
etdi ki, şumlama kəl və öküzlə aparılsın. Belə bir hadisə də olub: kolxozda 
yanğın baş verdi, tövlə yandı və dörd baş kolxoz malı tələf oldu. Bu malı 
həmin tövləyə Xanış saldırmışdı. 1937-ci ildə Xanış kolxozda süd ferması 
ləşkil olunanda bunun əleyhinə çıxdı və dedi ki, bu ferma bütün mal-qara­
mızı alacaq, bizi südsüz qoyacaqlar və indi heç bir alver yoxdur və heç bir 
şey ala bilmirsən. Sual: Deyin görək, Xanış Rüstəmovun ictimai vəziyyəti 
necədir və onun təsərrüfatında nəyi var idi? Cavab; O, həmişə qolçomaq 
olub, onun təsərrüfatında daim muzdurlar işləyib və o, çoxlu vergi verirdin.

1937-ci il sentyabrın 15-də və 17-də şahid sifətilə dindirilən Mərcanlı 
kənd Sovetinin sədri Əlikərəmov Mamcd Şahkərim oğlu və Böyük Mər- 
canlı kolxozunun briqadiri Əliyev Kəray (işdə Karay kimi gedir Z.B.l 
'fəhməz oğlunun ifadələri də Məmmədov Uğurlunun dediklərinə uyğundur

1937-ci il sentyabrın 17-də Xanış Rüstəm oğlunun dindirilməsi:
Sual: «Vətəndaş Rüstəmov, deyin görək, siz müsavat firqəsinə üzv ol- 

ınıısunuzmu? İrandan ğələn Molla Məşədi kim idi? Bu əhvalat 1926-cı 
ildə olub. O, bir siyahı da gəlirib sizin qız. qohumunuza vermişdi. Cavab: 
Mənim heç bir qız qohumum yoxdur, mən heç bir molla tanımıram və 
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Müsavat tirqəsində olmamışam. Sual: Deyin, vətəndaş Rüstəmov, 1930-cı. 
ildə siz Mərcanlı quldur dəstəsi ilə birlikdə kooperativin qarətində iştirak 
edib nə aparmısınız və sizinlə birlikdə bu qarətdə kim iştirak edib? Cavab: 
Mən quldur dəstəsində heç vaxt olmamışam və qarətdə iştirak etməmişəm 
Mərcanlıda isə mənim həbsimə qədər heç bir quldur dəstəsi olmayıb. Sual: 
Siz Xıdırı tanıyırsınızmı və onunla neçə vaxt bir yerdə olmusunuz? Cavab 
Mən .Xıdırı tanımıram və heç vaxt tanımamışam. Sual: Cəbrayıl rayonunun 
milis rəisi Əli Əliyevi kim və nə zaman öldürüb, milis nəfəri Qardaşxanı 
kim yaralayıb və sizin bu işdə nə kimi iştirakınız olub? Cavab: Mən hu 
adda milis rəisi tanımıram. Qardaşxanı tanımıram və onun öldürülməsi 
haqda heç bir şey deyə bilmərəm. Sual: Deyin görək, siz kolxoz iclasında 
traktorların əleyhinə çıxış edib onlar üçün çoxlu pul vermək haqda danış- 
mısızmı? Cavab: Belə bir iclas ki, orada traktorların cəlb edilməsi məsələsi 
müzakirə edilsin, bizim kolxozda olmayıb. Sual: Sizə verdiyim suallarda 
deyilənlərin hansında özünüzü müqəssir bilirsiniz? Yoxsa siz ümumiyyət 
lə, özünüzü müqəssir hesab etmirsiniz? Cavab: Mən heç bir şeydə özü­
mü müqəssir saymıram. Sual: Deyin görək, sizin təsərrüfatınız qolçomaq 
təsərrüfatıydımı və sizi muzdurları istismar edən qolçomaq kimi səsdən 
nə vaxt məhrum ediblər? Cavab: Mənim heç vaxt muzdurum olmayıb, 
təsərrüfatım qolçomaq təsərrüfatı deyildi və səsdən də məhrum olunma- 
mışdım».

Bütün bunlara baxmayaraq mən belə fikirdəyəm ki, Xanış Rüstəm oğlu 
ilə kimsə Böyük Mərcanlı kəndində haqq-hesab çürütmək istəyirdi. Çünki 
işin 6-cı vərəqində Mərcanlı kənd Sovetinin 18 sentyabr 1937-ci il tarixli. 
146-18 nömrəli arayışı var. Orada deyilir:

«Verilir ondan ötrü ki, Cəbrayıl rayonu Böyük Mərcanh kənd sakini 
Xanış Rüstəm oğlu ictimai vəziyyətinə görə qolçomaqdır və 1928-ci ildən 
1933-cü ilədək, yəni həbsdən azad olunınasınadək seçki hüququndan məh­
rum olunub. 1933-cü ildən öz fərdi təsərrüfatında çalışmış, 1936-cı ildə 
kolxoza daxil olmuşdur.

Mərcanh kənd Sovetinin sədri Əmirov Nəcəfqulu;
K/s katibi Məmmədov Uğurlun.
1937-ci il. sentyabrın 20-də:
«l930-cu ildə Azərbaycan SSR CM-nin 72 və 73-cü maddələri ilə fıç 

il müddətinə məhkum olunmuş Xanış Rüstəm oğlu Rüstəmovun işi üzrə 
ittihamnamə:
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Nəzərə alaraq ki, Xanış Rüstəm oğlu 1933-cü ildə konslagcrdən qayı­
daraq Sovet hakimiyyəti və kolxoz quruculuğuna qarşı düşmən mövqeyin­
də qalıb, əvvəlki kimi antisovet fəaliyyəti ilə məşğuldur, yəni:

a) 1937-ci ildə kolxozçular iclasında şumlamaya traktorları cəlbctmə 
məsələsi müzakirə ediləndə o dedi: «Bizə traktor lazım deyil, onlar üçün 
çoxlu pul vermək gərəkdir, onlara yanacaq lazımdır. Öküzlərlə şumlasaq, 
daha yaxşı olar». Bununla o, kolxozun məhsuldarlığını sarsıtmaq istəyirdi;

b) kolxozda süd fermasının təşkilinin əleyhinə idi və deyirdi: «Bülün 
mal-qaramızı alıb, kəndliləri malsız qoyacaqlar»;

c) 1927-ci ildən 1930-cu ildə həbsə alınana qədər quldur dəstəsinin fəal 
üzvü olub, dəfələrlə milislə atışmalarda və dinc əhalinin qarətində iştirak 
edib. Atışmaların birində milis rəisi Əli Əliyev öldürülmüşdür

Xanış Rüstəmovun cinayəti sübut olunur. Müttəhim özünü müqəssir 
bilmədi.

Xanış Rüstəmovun 5959 nömrəli cinayət işi Azərbaycan SSR DİK 
Fövqəladə Üçlüyün sərəncamına verilsin.

Müvəkkil - Zaxarov.
«Razıyam» - müvəkkillər qrupunun rəisi - Lisin».
İşin 24-cü vərəqində olan Azərbaycan SSR DİK Fövqəladə Üçlüyünün 

1937-ci il 22 sentyabr tarixli 16 nömrəli protokolundan çıxarış:
«Qərara gəldik: Rüstəmov Xanış Rüstəm oğlunu islah əmək düşərgə­

sinə on il müddətinə həbs və siyasi hüquqdan beş il müddətinə məhrum 
etmək.

Üçlüyün katibi - Koqanw.
1938-ci il yanvarın 24-də Scqeja düşərgəsində olan məhbus Rüstəmov 

Xanış SSRİ Xalq Daxili İşlər komissarı Yejova şikayət yazır və göstərir kı. 
■■na isnad olunan cinayətlərin heç birində onun təqsiri yoxdur. Martın 31- 
də Seqeja konslagerinin rəisi Yejovun adına Xanış Rüstəmov haqda təqdim 
etdiyi xasiyyətnamədə yazır ki, o yerqazandır, normasını yerinə yetirmir, 
özünü pis aparır, mədəni dərnəklərdə iştirak etmir

1940-cı il aprelin 13-də Xanış Rüstəmovun şikayətinə əsasən işinə ye­
nidən baxılması Azərbaycan xalqının cəlladlarından birinə, serjant A.A- 
vanesova tapşırılır. Kənddən tələb etdiyi arayışda aşağıdakılar yazılıb 
(vərəqə 31):

«Arayış Mərcanh kənd Soveti tərəfindən verildi. Böyük Mərcanlı kənd 
sakini Rüstəmov Xanış Rüstəm oğluna və ondan ötrü ki. səsi alınmış, bir
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neçə dəfə həbs olunmuş, hal-hazırda sürgündədir (1937-ci ildən). Ona görə 
arayış verilib təsdiq olundu.

Mərcanh kənd 3. d. s. sədri - Mamedov.
Katib - Süleymanov.
30 aprel 1940, Ns 50»,
Avanesov 1940-cı il iyunun 5-də şahid sifətilə Mamedov Uğurlu və 

Əliyev Karayt yenidən dindirir və hər ikisi özlərinin birinci ifadələrini 
təsdiq edirlər. İyunun 7-də Avanesov belə qərar çıxarır: «Rüstəmov Xanış 
Rüstəm oğlunun məhkum edilməsini düzgün hesab edirəm. Onun əksinqi­
labi və antisovet fəaliyyəti təsdiq olunur. Milis rəisinin öldürülməsində isə 
o iştirak etməyib. Onun bəraət şikayəti rədd edilsins.

1940-cı il iyunun 25-də Azərbaycan SSR Xalq Daxili İşlər Komissan 
Yemelyanov həmin qərarı təsdiq edir və iyulun 16-da Altay konslagerləri- 
nin rəisinə xəbər verilir ki, Xanış Rüstəmovun şikayəti rədd edilir.

1958-ci il oktyabrın 8-də Xanış Rüstəmovun oğlu İsmətin ərizəsi əsa­
sında Cəbrayıl rayonu DTK müvəkkili Ələkbərov Mamedov Uğurlu Nəsir 
oğlunu yenidən dindirir. Uğurlu Nəsir oğlu göstərdi: «Mən yalnız Xan; 
şin traktorlar haqda dediyi sözlərini təsdiq edirəm. Onun quldur dəstəsinin 
üzvü olması haqda mənə heç bir şey məlum deyil, eləcə də onun antisovet 
və antikolxoz təbliğatı haqda. Mən rus dilini bilmirəm və Avanesov məni 
aldadıb qol çəkdirib. Buna görə ifadələrimin çoxundan imtina edirəm».

Oktyabrın 24-də dindirilən Böyük Mərcanlı kənd sakini Quliyev Naib 
Əli Cəfərqulu oğlu göstərdi ki, həbsdə olan Xanış Rüstəm oğlu quldur 
dəstəsində ola bilməzdi. Rüstəmovun heç vaxt muzdurları olmayıb və öz 
təsərrüfatında o, özü işləyirdi. Rüstəmov Xanışdan o, heç vaxt antisovet və 
antikolxoz söhbətləri eşitməmişdir.,Həmin gün kəndin sakini Nurməmnıə- 
dov Pirməmməd Eyvaz oğlu da eyni cür ifadə verdi. Keçmiş milis nəfəri 
Mustafayev Qardaşxan Cəlal oğlu göstərdi ki, yara aldığım atışmada mən 
Xanış Rüstəmovu görməmişdim və onun bu atışmada iştirakı haqda eşit­
məmişəm.

1958-ci il dekabrın 20-də Azərbaycan SSR prokurorunun müavini Qa- 
sıtnbəyov Xanış Rüstəm oğlunun işinə yenidən baxıb Azərbaycan SSR Alı 
Məhkəməsinə aşağıdakı etirazını bildirir:

«Xahiş edirəm Rüstəmov Xanış Rüstəm oğlu haqda 1937-ci il sentyab­
rın 22-də Fövqəladə Üçlüyün qərarını ləğv edib, onun işinə xitam verəsi­
niz, çünki ittihamı sübut olunmayıbw.
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1959-cu il iyunun 26-da Azərbaycan SSR Ali Məhkəməsinin cinayət iş­
ləri üzrə məhkəmə kollegiyası qərara gəldi: Azərbaycan SSR DİK Fövqə­
ladə Üçlüyünün Rüstəmov Xanış Rüstəm oğlu haqda 1937-ci il sentyabrın 
22-də qəbul etdiyi qərarı ləğv edilib, onun cinayət işi isə xətm olunsunw.

Oxucular özləri nəticə çıxara bilərlər ki, Xanış Rüstəm oğlu Rüstə­
movun istintaq işi başdan-başa uydurmadır, qərəzlidir. Əbəs yerə Xanış 
Rüstəm oğlunun ömrü həbs düşərgələrində çürüyüb getdi. Allah ona rəh­
mət eləsin!

YOLÇU ŞÜKÜRƏLİ OĞLU FƏRZƏLİYEV

1937-ci il sentyabrın 9-da başlanan və həmin ayın 20-də bitən 5961 
nömrəli cinayət işinin birinci vərəqinin məzmunu belədir:

«Üçüncü dərəcəli komissar Suınbatovun tərəfindən təsdiq edilmiş və 
cəmiyyətdən kənar ediləsi qolçomaqlar siyahısından

Çıxarış
Yolçu Şükürəli oğlu: 46 yaşlı, keçmiş qolçomaq, bitərəf, tək təsərrüfatçı 

maldar, 1930-cu ildə üsyanda iştirakına görə beş il müddətinə mühakimə 
olunmuş, sürgündən 1934-cü ildə qayıtmış, haqqında

Xasiyyətnamə
Keçmişdə qolçomaq olub, 1929-cu ildə qolçomaqhqdan salınıb. Ək­

sinqilabi Müsavat təşkilatının üzvü olub. 1930-cu ilin üsyanında iştirak 
edib. Vuruşmada sol ayağından yaralanıb. 1936-cı ildə Böyük Mərcanh 
kəndində kolxoz təşkilinin əleyhinə çıxış edib. Kolxoza zidd fəaliyyətlə 
məşğuldurn.

Yolçu Fərzəliyev 1937-ci il avqustun 8-də XDİK-nın 38 Ns-li orderinə 
əsasən həbs olunub. Sentyabrın 2-də milis nəfəri Məmmədəli Əliyev və 
sentyabrın 6-da ikinci dəfə milis nəfəri Murtuza Yaqub oğlu tərəfindən 
Yolçunun evində axtarış aparılıb. Birinci dəfə «heç bir şey müsadirə olun­
madın, ikinci dəfə isə «axtarış zamanı bir cib bıçağı və bir toqqa lapıhon.

Yolçunun himayəsində 60 yaşlı Fərhi Qarahəsən qızı adlı arvadı. 12 
yaşlı oğlu Malçı, 7 yaşlı qızı Vəzilə, 5 yaşlı qızı Şəfiqə, l yaşlı qızı Gözəl, 
qardaşı Qara və əmisi oğlu Baba var idi.

işin 6-cı vərəqi 13.09.^7-ci il tarixli və 141/18 Ne-li Böyük Mərcan- 
lı kənd sovetinin arayışıdır: «Vcrilir həmin arayış Böyük Mərcanh kənd 
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soveti tərəfindən ondan ötrü ki, Böyük Mərcanh kənd sakini Yolçu Şükür 
oğlu həqiqətən qolçomaq olub, səsindən məhrum edilmişdir və siyasi məh­
bus olub. İndiki zamanda fərdi təsərrüfatçıdır.

Kənd sovetinin sədri - Məmmədov
K/s katibi - Məmmədova
İşin 7-ci vərəqi; «Zaqafqaziya Dövlət Siyasi İdarəsinin 1930-cu il 22 

iyul tarixli məhkəmə iclasının protokolundan
Çıxarış
Eşidildi: Yolçu Şükürəli oğlu, 57 yaşlı. Böyük Mərcanh kənd sakini, 

bisavad, bitərəf, kəndli, qolçomağın Azərb. SSR CM-nin 73 və 79-cu mad­
dələri ilə 9592 Ns-li cinayət işi. Azərb. DSİ Kollegiyasının qərarı ilə 5 ıl 
həbs düşərgəsində saxlanılmağa məhkum edilib. Həbs müddəti 1930-cu ıl 
fevralın 20-dən hesab olunsun. 1930-cu il 13 aprel tarixli Azərb. MİK-in 
əfvi tətbiq olunmasın. Əmlakı müsadirə edilsin.

Qərara alındı: Yolçu Şükürəli oğlu beş il müddətinə həbs düşərgəsinə 
göndərilsin. Əfv tətbiq olunmasımı

1937-ci il sentyabrın 10-da Yolçu Şükürəli oğlunun işi üzrə şahid sifə­
tilə Böyük Mərcanh kənd sakinləri - Uğurlu Nəsir oğlu Məmmədov (k's 
katibi). Soltan Hüseyn oğlu Niftəliyev (kolxoz sədri) və Məmməd Şahkə- 
rim Əlikərıınov (k/s sədri) dindirilmişlər. Hər üçü göstərdi ki, onlar Yolçu 
Şükürəli oğlu Fərzəliyevi yaxşı tanıyırlar. O, antisovet ruhlu olub, Sovet 
hakimiyyətindən narazı idi. Keçmişdə qolçomaq olub muzdur saxlayırdı 
və 1930-cu ilə qədər özgə əməyini istismar edirdi. O, sərhədçilərlə döyüş­
də iştirak edib, sol ayağından yaralanmışdı. Həbsini çəkəndən sonra evə 
qayıdır və yenidən kolxoz əleyhinə təşviqat apararaq deyirdi ki, kolxoz­
da heç bir fayda yoxdur və fərdi təsərrüfatçı kimi yaşamaq daha yaxşıdır 
Onun təşviqinə görə kəndlilər kolxoza girmirdilər. O deyirdi ki, istiqraz 
aldatmadır, çünki pulun yerinə camaata boş kağız verirlər.

1937-ci il sentyabrın 12-də Yolçu Şükürəli oğlu Fərzəliyev haqda 
müstəntiqin yazdığı anketdən: Yolçu Şükürəli oğlu, 60 yaşlı, Böyük Mar- 
canlı kənd sakini, bisavad, sol ayağı kəsilib, kəndli, bir evi, 7 qoyunu, bır 
atı və bir inəyi var idi. Quldur dəstələrində olmayıb.

Müstəntiq: «Vətəndaş Yolçu, söyləyin görək siz Azərbaycanın sovet­
ləşməsindən əvvəl və sonra nə kimi təsərrüfata malik idiniz?». Yolçu: 
((Azərbaycanın sovetləşməsindən əvvəl mənim təsərrüfatımda 60 qoyun, 
bir at, bir inək və bir eşşək var idi. Sovetləşmədən sonra yüz qoyunum, bır 
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dəvəm, bir inəyim, bir öküzüm, bir atım və bir eşşəyim var idi». Müstəntiq: 
«1930-cu ildə Az, DSİ kollegiyası sizi nəyə görə beş il müddətinə məh­
kum edib?» Yolçu: «1930-cu ildə mən Mil düzündə köçdə idim. Mənimlə 
birlikdə həmkəndlilərim Azad Fərəc oğlu (hazırda sürgündədir) və Xıdır 
Qolay oğlu (1934-cü ildə sürgündə vəfat edib) da var idilər. Bizim köçün 
yanından sərhədçilər keçirdi və Azadla Xıdır onlara atəş açdılar. Sərhəd­
çilər onların hər ikisini əllərində silah tutdular. Bundan sonra bir sərhədçi 
gəlib məni də tuldu ki, guya mən də atışmada iştirak etmişəm. Məni Bakı­
ya aparıb beş il müddətinə məhkum etdilər». Müstəntiq: «Yolçu. danışın 
görək, siz sürgündən qayıdarkən kolxoza daxil olubsunuzmu və əgər yox. 
deyin: nə üçün?» Yolçu: «Mən 1935-ci ildə sürgündən Mərcanlıya qayıt­
dım. Kolxoza ona görə girmədim ki, mən əlil kimi işləyə bilmirdim. İndi 
mənim təsərrüfatımda 30 qoyun, bir dəvə, bir inək, bir at və bir eşşək var. 
Daha heç bir şeyim yoxdurrr. Müstəntiq: «Dcyin görək, siz 1935-ci ildə 
Böyük Mərcanh kənd sakinləri arasında kolxoz quruculuğu haqda nə kimi 
söhbətlər aparırdınız?» Yolçu: «1935-ci ildə mən Böyük Mərcanh kəndi­
nin kolxozçuları ilə heç bir danışıq aparmamışam)). Müstəntiq: «Siz Böyük 
Mərcanh kənd sakinləri arasında demişsiniz ki, kolxozda heç bir şey yox­
dur və fərdi təsərrüfatçı kimi yaşamaq daha yaxşıdır. Bunun nəticəsində 
1935-36-cı illərdə kolxozdan 8 təsərrüfat çıxmışdım. Cavab: «Mən heç 
kəsə bir söz deməmişəm və bu təsərrüfatlar haqda da bir şey bilmirənw. 
Müstəntiq: «Deyiniz görək, siz 1937-ci ildə «Vətən müdafiəsini möhkəm­
lətmər) istiqrazına neçə manatlığa yazılınısınız? Cavab: «Mən 240 mana­
ta yazılmışam». Müstəntiq: «Bu istiqraza yazılış kampaniyası zamanı siz 
Bazarçay ətrafındakı yaylaqda demisİııiz ki, biz hər il istiqraza yazılırıq. 
Sovet hökuməti kəndlilərdən pul yığır, əvəzinə də heç bir qiyməti olma­
yan boş kağız verim. Cavab: «Mən bunu deməmişəm)). Müstəntiq: «Söy- 
ləyiniz, sizin əvvəllər neçə muzdurunuz olub?» Cavab: «Mənitn heç vaxt 
muzdurum olmayıbır.

Bununla da Yolçu Şükürəli oğlunun dindirilməsi bildi. Üç rəsmi şəxsin 
Yolçu haqda verdikləri ifadələr əsasında 1937-ci il sentyabrın 24-də leyte­
nant Səfərov aşağıdakı qərarı çıxarır:

«Fərzəliycv Yolçu Şükürəli oğlu: 60 yaşh, sabiq qolçomaq quldur, 
hal-hazırda fərdi təsərrüfatçı, əlil, bisavad, 1930-cu ildə quldurluq fəaliy­
yətinə görə mühakimə olunub.
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Yolçu Şükürəli oğlu Fərzəliyev 1935-ci ildə sürgündən qayıdıb Sovet 
hökumətinə və kolxoz quruculuğuna qarşı düşmən ünsürü olub, əvvəlki 
kimi kolxozlara zidd təşviqat aparır və bu da aşağıdakılardan müəyyən 
edilir:

a) 1937-ci ildə «Vətən müdafiəsini möhkəmlətməli istiqrazına yazılış 
kampaniyası vaxtında kəndlilər arasında yaylaqda deyib: «Dövlət kənd­
lilərdən pul alır, kəndlilərə isə qiyməti olmayan kağız verir və bunlarla 
kəndlilər heç vaxt bir şey udmayım ki, bununla da siyasi kampaniyanın 
gedişatına mane olurdu;

b) 1936-cı ildə bir qrup kəndlilər arasında deyib: «Fərdi təsərrüfatçı 
kimi yaşamaq daha yaxşıdır, nəinki kolxozda, çünki tək olanda azadsan 
hara istəyirsən, oraya da gedirsənw. Onun bu təşviqinə görə kolxozdan S 
təsərrüfat çıxmışdır.

Yazılanlara və üç şahidin ifadələrinə əsasən Yolçu Şükürəli oğlu Fərzə­
liyev özünü müqəssir bilmədi».

Vəssalam! Fərzəliyevin bircə dəfə (!) dindirilməsi və Böyük Mərcanlı 
kəndinin vəzifəli şəxslərinin ifadələri Yolçunun müqəddəratını həll etmək 
üçün kifayət imiş!

İşin 23-cü vərəqi: Azərbaycan XDİK Xüsusi Üçlüyünün 1937-ci il 23 
sentyabr tarixli protokolundan çıxarış:

Eşidildi: 5961 nömrəli istintaq işi. Yolçu Şükürəli oğlu Fərzəliyev, 
keçmişdə qolçomaq, təqsirləndirilir ondan ötrü ki, o, SSRİ Müdafiə istiq­
razının əleyhinə əksinqilabi təşviqat aparıb, kəndlilərin kolxozlara daxil 
olmasının və onların kolxozlardan çıxması üçün təşviqat aparıb ki, bunun 
nəticəsində kəndlilər kolxozlardan çıxırdılar.

Qərara alındı: Yolçu Şükürəli oğlu Fərzəliyev, 60 yaşlı - güllələnsin, 
mülkü müsadirə olunsun. Üçlüyün katibi - Koqan».

1956-cı il fevralın 29-da Fərzəliyev Yolçunun oğlu Malçı Yolçu oğlu 
Həsənov Azərb. SSR prokuroru Babayevə ərizə yazır və xahiş edir ki, atası 
haqqında geniş tədqiqat aparılsın, çünki atası nahaq tutulub və bu, sübut 
olunacaq.

1957-ci il mayın 16-da Karyagin r-n prokurorunun əvəzi N.Əhmədov 
Böyük Mərcanlı kənd sakinlərinin bir neçəsini dindirdi və onlar Yolçu haq­
da belə göstərdilər:

1) Rəhimov Qara Həsən oğlu: «Yolçu heç zaman kolxozu pisləməmiş 
və onun nökərləri olmayıbw.
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2) Yaqubov Şahhüseyn Yusif oğlu: «Yolçu Sovet quruluşuna qarşı təb­
liğat apara bilməzdi. O, pis adam olmamışdı, öz əlinin əməyi ilə məşğul 
olmuşdum.

3) Xəlilov Osman Məhəmməd oğlu: «Sovet hakimiyyəti əleyhinə təb­
liğat aparmasını görməmişəm. Başqalarının kolxoza daxil olmasına mane 
olmasını görməmişəmw.

4) Məmmədov Uğurlu Nəsir oğlu: «10 sentyabr 1937-ci ildə verdiyim 
ifadəmi təsdiq elmirəm. Oradakı sözləri mən deməmişəm, imza da mənim 
deyildir. Yolçunun üç qardaşı var idi, onları da o saxlayırdı. Sovet quruluşu 
və kolxoz əleyhinə danışmağını eşitməmişəm. Həsrət və Baba Yolçunun 
əmisi oğlanları olub, nökərləri yox. Yolçunun səsi alınmamışdır, kulak ol­
mamışdım...

Yalnız Niftəliyev Soltan Hüseyn oğlu öz ifadələrini təsdiq etdi: «1937- 
ci il sentyabrın 10-da verdiyim ifadəmi və üzləşməmi təsdiq edirəm. Həs­
rət Yolçunun qoyunotaranı olub. Yolçunun səsi alınmışdı: Həsrəti muzdur 
tutduğuna görə; həm də Yolçu kulak idi».

1957-ci il mayın 20-də prokuror İ.Əhmədovun rəyindən çıxarış: «Din- 
dirilmiş şahidlərdən yalnız Niftəliyev Soltan 10.09.1937-ci il tarixli ifadə­
sini təsdiq etmişdir və yalnız onun ifadəsinə inanmaq olmaz. Fərzəliyev 
Yolçu Şükürəli oğlu əsassız həbs edilərək, qanunsuz olaraq güllələnməyə 
məhkum edilmişdim.

1957-ci il sentyabrın 28-də Az. SSR Ali məhkəməsinin Cinayət üzrə 
məhkəmə kollegiyası qərara alır:

«Azərb. SSRXDİK-nın nəzdindəki Üçlüyün 22 sentyabr 1937-ci il ta­
rixli Fərzəliyev Yolçu Şükürəli oğlu haqqında olan qərarı ləğv edilib, işin 
icrasına sübuta yetmədiyinə görə xitam verilsinn.

Beləliklə, kiminsə fitvasına və ölkədə (xüsusən Azərbaycanda) uzun 
illər qanunsuz fəaliyyətdə olan uç nəfərin (Üçlüyün) özbaşınalığına görə 
minlərlə heç bir təqsiri olmayan vətəndaşların arasında Yolçu Şükürəli 
oğlu Fərzəliyev də güllələnib məhv edilmişdir. Yolçunun yaxın adamları 
40 il gözləməli oldular və nəhayət həqiqət üzə çıxdı. Əfsus ki. Yolçunun 
işində onun heç şəkli də tapılmadı ki. oxucular onun üzünü görəydi. Allah 
ona da rəhmət eləsin!

I
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BABA CAVAD OĞLU İBRAHİMOV

Babanın «cinayət» işinin birinci vərəqinin məzmunu: «(Sərhəd) dəstə­
sinə aid olan sərhədboyu sahədən çıxarılması vacib olan əksinqilabi qolço­
maq ünsürlərin siyahısından çıxarış:

İbrahimov Baba Cavad oğlu, 43 yaşlı, səsdən məhrum olunmuş keçmıs 
qolçomaq, kolxozçu, Cəbrayıl rayonunun Böyük Mərcanlı kənd sakini. 
1933-cü ildə bir il müddətinə həbs olunub.

Quldurların fəal köməkçisi, 1928-ci ildən 1934-cü ilədək Əhmədovlar 
quldur dəstəsi üzvlərinin gizlədilməsi ilə məşğul olmuş və onlara (İrandan) 
Sovet tərəfinə keçib quldurluqla məşğul olduqları zaman kömək etmişdi; 
Onun doğma qardaşı Davud Cavad oğlu silahlı üsyan qaldırdığına görə 
1921-ci ildə güllələnib. İkinci qardaşı Heydər Cavad oğlu əksinqilabi fəa­
liyyətinə görə 1932-ci ildə Azərbaycan DSİ (QPU) tərəfindən cəmiyyətdən 
kənar edilib məhkum olunmuşdur.

İbrahimov Baba Cavad oğlu hazırda kolxozun dağılması və keçirilən 
tədbirlərin pozulması üçün kolxozda antisovet təşviqatı ilə məşğuldur.

Dəstənin rəisi-katibi - Qrednev
Qərargah rəisi-katibi - Madera
Siyahı Azərb. SSR XDİK tərəfindən təsdiq olunubn (görəsən, Sumba- 

tovun təsdiq etdiyi və cəmiyyətdən kənar ediləsi «qolçomaqlar siyahısının 
kim hazırlayıb və bu siyahıda nə qədər vətəndaşlarımızın adı var? - Z.B j

1938-ci il martın birində 32 Ns-li order əsasında İbrahimov Baba həbs 
olundu. Bundan qabaq, fevralın 28-də Niftəliyev Abbasqulunun iştirakıyla 
aparılan axtarışda «İbrahimov Babanın evində heç bir şey tapılmadın.

İbrahimov Babanın anketindən çıxarış: 1893-cü ildə Böyük Mərcanlı 
kəndində anadan olub, kəndli, qolçomaq. Həyat yoldaşı Allahyetər Bay­
ram qızıdır, 15 yaşlı oğlu İsmayıl, 9 yaşlı oğlu İbrahim və 6 yaşlı oğlu 
Musa vardır.

İşin 7-ci vərəqi: 17/18 nömrəli 2 mart 1938-ci i) tarixli Böyük Mərcanlı 
kənd sovetinin arayışından:

«Cəbrayıl rayonunun Böyük Mərcanlı kənd sakini İbrahimov Baba Ca­
vad oğlu kəndli qolçomaq ailəsindəndir. Özü keçmişdə qolçomaq olub. 
1929-cu ildən 1934-cü ilədək səsindən məhrum edilmişdir. Üzərinə I? 
mindən 15 minədək vergi qoyulmuşdu. 1921-ci ildə onun qardaşı Davud 
Cavad oğlu Sovet hökumətinin əleyhinə müsavat dəstəsinin təşkilinə görə 
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güllələnmişdir. İkinci qardaşı Heydər Cavad oğlu müsavatçı kimi 1932-ci 
ildə həbs edilib və indiyə qədər qayıtmamışdır. Üçüncü qardaşı İbad Cavad 
oğlu 1930-cu ildən 1934-cü ilədək bandanın üzvü idi, sonra aşkara çıxdı 
və 1934-cü ildə vəfat etdi. Baba Cavad oğlunun özü 1918-ci ildən 1932-ci 
ilədək muzdur əməyindən istifadə edirdi. 1932-ci ildən onun təsərrüfatında 
130 baş qoyunu, 12 dəvəsi, 8 atı, 8 eşşəyi və 15 baş inəyi var idi. 1934-cü 
ildə qoiçomaqlıqdan salınıb.

B.Mərcanlı k/s sədri - Məmmədov
K/s katibi - Məmmədov R.».
(Maşallah, Cavad oğlu Baba! Allah sənə rəhmət eləsin! İndi kinostudi­

yada bir qatarın (15 baş) düzələ bilməsi üçün dəvə nəinki Cəbrayılda, hət­
ta bu boyda respublikada da tapılmır. Heç eşşək qalıb ki, atlardan söhbət 
açaq? İndiki bolluğumuz da elə o zamankı «qolçomaqlıqdan sahnmışala- 
nn yer üzündən yox edilməsindən gəlir! Bəs bu barədə onlarca «İşıqhdır 
ləmpələri kolxozunu, «Yaraşıqlı, gur işıqlı kəndimiz» və s. ünvanlı disser­
tasiyalar yazan, məqalə və kitablar nəşr etdirənlər nə deyə bilərlər? Yazıq 
bizim kəndlilərimiz!)

Yenə də martın 2-də Böyük Mərcanlı kolxozunun verdiyi ikinci arayış:
«Cəbrayıl r.-nun Böyük Mərcanlı kənd sakini Baba Cavad oğlu İbra­

himov kəndli qolçomaq ailəsindəndir. 1929-cu ildən 1934-cü ilədək sə­
sindən məhrum edilmişdir. Hazırda qolçomaqdır. Kolxozda passiv işləyir, 
kolxoz quruculuğunun əleyhinə təşviqat aparır, kolxoz işini həmişə pozur, 
ona tapşırılan işi keyfiyyətsiz icra edir. 1937-ci ilin oktyabr ayında kolxoz 
taxılının daşınması zamanı yüz kiloqram buğda gizlətmiş, sonra da qaytar­
mışdı. Həmin ilin may ayından sentyabr ayınadək kolxozun icazəsi olma­
dan yaylağa gedib, 4-5 ay kolxozda işləməmişdir.

1937-ci ilin fevral ayında dövlətə təhvil vermək üçün ona 450 kq biyan 
kökünün yığılması tapşırılmışdır, amma o qulaq asmadı, boyun qaçıraraq 
tapşırığı yerinə yetirmədi (haradadır indi o biyan kökü? - Z.B.).

Həmin ilin mart ayının 12-də ona Bağırov arxının 15 metrlik sahəsinin 
təmizlənməsi tapşırılmışdı. O, yenə də işdən boyun qaçırıb, ona verilən 
tapşırığı yerinə yetirmədi.

1938-ci ilin yanvar ayında onu kəndə kəhriz çəkilməsi işinə göndər­
dilər. O isə bunun əleyhinə təşviqat aparıb işin gcdişatını pozmuşdur və 
buna görə də beş nəfər işləmək istəməmişdir.
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1938-ci ilin fevral ayında onu Horadiz stansiyasından mineral gübrə 
gətirməyə göndərmişdilər. O, gübrəni alıb gətirdi, ancaq onun yüz kiloqra­
mını palçığa töküb zay etmişdi.

Bundan başqa, 1921-ci ildə onun Davud adlı qardaşı müsavat təşkila­
tının təşkilatçısı kimi güllələnmişdir. O, Sovet hökumətinin əleyhinə bir 
dəstə hazırlamışdı. İkinci qardaşı Heydər 1932-ci ildə müsavatçı kimi həbs 
edilmişdi. Üçüncü qardaşı tbad 1930-cu ildən 1934-cü ilədək bandanın 
üzvü idi, sonra özü təslim oldu və vəfat etdi.

1932-ci ilədək Baba Cavad oğlu muzdur əməyindən istifadə edirdi. Bö­
yük Mərcanh kənd sakinləri Məstan oğlu Hümbət, Fərhad oğlu Bəhlul. 
Əmrah oğlu Eyvaz və İbad oğlu Sədir onun muzdurları idilər. 1937-ci İldə 
onun 109 əməkgünü var idi.

Kolxoz sədri - Soltan Niftəliyev Möhürü.
Mənə elə gəlir ki, bu iki arayışın və sərhəd dəstəsi rəisinin verdiyi üçün­

cü sənədin məzmunları Baba Cavad oğlunun yox olması üçün o zaman- 
kı ədliyyəni idarə edən quldurlara artıqlaması ilə kifayət idi. Və bundan 
başqa nəyə görə o zaman Böyük Mərcanlıda təşkil olunan (və ya olunmuş) 
kolxozun sədri Soltan Niftəliyev öz həmkəndlilərilə belə yaramaz işlərə 
əl alıb camaatı güllə altına atırdı - mənə aydın deyil. Elə çıxır ki, Böyük 
Mərcanh camaatının əksəriyyəti qolçomaq olub, o isə tək-tənha onların 
əleyhinə mübariz olub. Nə isə...

1938-ci il martın 3-də «inqilabdan (hansı inqilabdan?-Z.B.) qabaq» və 
inqilabdan sonra 1935-ci ilədək kəndli-qolçomaq, 1937-ci ildən kolxozçu 
Baba Cavad oğlu İbrahimovun dindirilməsi. Müstəntiq: «İstintaq müəyyən 
edib ki, siz 1934-cü ilədək Xanəlinin başçılıq etdiyi Əhmədovlar bandası 
ilə əlaqə saxlayırdınız və sizin qardaşınız İbad da bu dəstənin üzvü idin. 
Babanın cavabı: «Mənim doğma qardaşım İbad heç vaxt hər hansı bir ban- 
dada olmayıb və mənim də banditlərlə heç bir əlaqəm olmayıb. Qardaşını 
İbad 1935-ci ildə Böyük Mərcanh kəndində vəfat edib». Müstəntiq: «is- 
tintaq müəyyən edib ki, sizin qardaşınız Davud 1921-ci ildə Sovet haki­
miyyəti əleyhinə bir silahlı dəstə qurub və buna görə də o, 1921-ci ildə 
güllələnib». Cavab: «Qardaşım Davud 1921-ci ildə silah gizlətməyə görə 
güllələnib. Başqa qardaşım Bayram 1932-ci ildə DSİ tərəfindən müsavatçı 
kimi həbs edilib və indiyə qədər qayıtmayıb)). Müstəntiq: «İstintaq müəy­
yən edib ki, siz kolxozda çox passiv çalışmısımz, kolxoz quruculuğunun 
əleyhihə təşviqat aparmış və demisiniz ki, bizə kolxoz lazım deyil, bizə 
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fərdi maldarlıq təsərrüfatı lazımdıra. Cavab: «heç bir antisovet və kolxoza 
zidd təşviqat aparmamışam. Mən kolxozda fəal işləyib briqadir və kolxoz 
sədrinin mənə tapşırdıqları işləri yerinə yetirmişəmw. Müstəntiq: «İstin- 
taq müəyyən edib ki, siz buğdanı əkin üçün daşıyanda yüz bir kq buğda 
oğurlamısınızw. Cavab: «Mən kolxoz buğdasını heç vaxt daşımamışam 
və buğda da oğurlamamışam». Müstəntiq: «İstintaq müəyyən edib ki, siz 
1937-ci ildə biyan kökünün yığımından vaz keçmişiniz və sizə tapşırılan 
Bağırov arxmın təmizlənməsindən boyun qaçırmısınızw. Cavab: «1937- 
ci ildə mənə tapşırılmış on metr kanalı təmizləyib tapşırığı yerinə yetir­
mişəm. Biyan kökünü mən yığa bilmədim, çünki o ayda mən atdan yıxılıb 
əzilmişdim və işləyə bilmirdim». Müstəntiq: «Siz kolxoz sədrinin icazəsi 
olmadan yaylağa gedib, 1937-ci ilin mayından sentyabrına qədər kolxozda 
işləməmisinizs. Cavab: «Kolxoz sədri Soltan Niftəliyev mənə icazə ver­
di və mən də yaylağa getdimn. Müstəntiq: «İstintaq müəyyən edib ki, siz 
1938-ci ilin fevralında Horadiz stansiyasından mineral gübrə gətirərkən 
onu palçığa boşaldıb zay etmisiniz». Cavab: «1938-ci ilin fevralında mən 
gübrə üçün Horadiz stansiyasına getməmişdim və buna görə də gübrəni 
palçığa tökə bilməzdim». Müstəntiq: «İstintaq müəyyən edib ki, siz 1938- 
ci ilin yanvarında kəhriz qazılmasına təyin olunmuşsunuz. Lakin özünüz 
işləməyib təşviqat aparmısınız ki, başqaları da işləməsin və demisiniz ki, 
bu kəhriz bizə lazım deyil». Cavab: «Mən kəhrizdə bir gün işləmişəm, son­
ra işləyə bilməmişəm, çünki qolum ağrıyırdı. Kəhriz çəkilməsi əleyhinə 
mən heç bir təşviqat aparmamışam». Müstəntiq: «İstintaq müəyyən edib 
ki, siz qolçomaq kimi 1929-cu ildən 1935-ci ilədək səsdən məhrum edil- 
misinizw. Cavab: «Düzdür. Mən 1931-ci ildən 1934-cü ilədək səsdən məh­
rum edilmişəm. 1932-ci ildə mən qolçomaqlıqdan sahnmışam». Müstən­
tiq: «101 kiloqram kolxoz buğdasının oğurlanmasında və 100 kiloqram 
gübrənin zay edilməsində özünüzü müqəssir bilirsinizmi?» Cavab: «Mən 
nə buğda oğurlamışam, nə də gübrə daşımışam. Nə üçün kolxoz sədrinin 
inəndən akt bağladığını bilmirəmn.

1938-ci il martın 5-də keçirilən dindirmədə İbrahimov Baba yenə də, 
demək olar ki, eyni suallara mənfi cavablar verib.

Martın 2-də şahid sifətilə dindirilən kolxoz sədri Niftəliyev Soltanın 
ifadəsi. Müstəntiq: «Sizə Böyük Mərcanh kənd sakini İbrahimov Babanın 
bandit fəaliyyəti ınəlumdurmu?» Cavab: «Mənə məlumdur ki, İbrahimov 
Babanın Böyük Mərcanh kənd sakini olan bandit Rüstəm oğlu Xanışla 
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əlaqəsi var idi. 1928-ci ildə Baba bir ay ərzində Xantşı öz evində «Cul 
üzü» yaylağında gizlədirdi. Babanın qardaşı Davud 1931-ci ildə Sovet ha­
kimiyyətinin əleyhinə müsavat dəstəsi təşkil etmişdi. Elə o ildə də gül­
lələnmişdi. İkinci qardaşı Heydər müsavatçı kimi 1932-ci ildə həbs edilib 
və indiyə qədər qayıtmayıb. Üçüncü qardaşı İbad 1930-cu ildən 1934-cü 
ilədək banda üzvü idi». Sonrakı ifadələri özünün verdiyi arayışında olan­
ların təkrarıdır.

İş üzrə dindirilən Böyük Mərcanlı kənd sakinləri Əzizov Qürbət Ağa 
Mamed oğlu, Əliyev Mehdiqulu Behbud oğlu və Niftəliyev Abbasqulu Şə- 
mil oğlu 1938-ci il martın 3-də şahid sifətilə dindirilən zaman kolxoz sədri 
Niftəliyev Soltanın dediyi sözləri təkrar etdilər.

1938-ci il martın 6-da XDİK-nm Cəbrayıl Sərhəd dəstəsi qərargahının 
rəis müavini leytenant Ağayev Baba Cavad oğlu İbrahimovun işi üzrə aşa­
ğıdakı ittihamnaməni tərtib edir: «İbrahimov Baba Cavad oğlu Sovet hö­
kuməti əleyhinə düşmən olaraq antisovet və əksinqilabi fəaliyyətlə məşğul 
olub, bu da aşağıdakılardan ibarətdir:

a) 1928-ci ildən 1934-cü ilədək o, bandalara kömək etməklə məşğul 
olub. Öz evində Əhmədovlar banda dəstəsinin üzvlərini Sovet hakimiyyəti 
tərəfinə keçən vaxt gizlədib, onların bandit fəaliyyətlərinə yardım göstərir­
di. Həmin bandanın tərkibində iki qardaş var idi və onlardan biri güllələnib

b) 1934-cü ildən 1937-ci ilədək kolxozun dağılması üçün antisovet təş­
viqatı aparırdı, kəndlilərə sübut etməyə çalışırdı ki, «kolxoz quruculuğu 
sərfəli deyil və fərdi təsərrüfatçılıq daha əlverişlidir».

c) 1934-cü ildə kolxoz əmlakını mənimsəyib mineral gübrəni zay el­
mişdir.

İttiham şahidlərin ifadələri ilə təsdiq olunur.
Göstərilənlərə əsasən Baba Cavad oğlu İbrahimova isnad edilən itti­

ham sübut olunur. İbrahimov Babanın 6034 Ns-li cinayət işi aidiyyatı üzrə 
Azərb. SSR XDİK Fövqəladə Üçlüyün sərəncamına göndərilsin?).

1938-ci il martın U-də Azərb. SSR XDİK-nm Üçlüyü belə qərar 
çıxarır:

«Baba Cavad oğlu İbrahimov, 43 yaşlı: xarici banditlərlə əlaqəsinə və 
antisovet təşviqatına görə güllələnsin, mülkü müsadirə edilsin.

Üçlüyün katibi Savçenko».
İşin 36-cı vərəqində deyilir ki, Baba Cavad oğlu İbrahimov 1938-ci il 

mart ayının 25-dən 26-na keçən gecə güllələnib.
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1957-ci ildə Baba Cavad oğlu İbrahimovun oğlu İsmayıl Baba oğlu Ca­
vadovun şikayəti əsasında atasının cinayət işi Azərb. SSR prokurorluğu 
tərəfindən yenidən yoxlanılıb.

1958-ci il martın 25-də və aprelin 4-də Böyük Mərcanlı kənd sakinləri 
Əzizov Qürbət Ağa Məmməd oğlu, Əliyev Mehdiqulu Behbud oğlu, Niftə­
liyev Soltan Hüseyn oğlu, Niftəliyev Abbasqulu Şəmi oğlu, Abbasov Misir 
Mehdi oğlu və Ağamirzəyev Kosa Mənsum oğlu yenidən din-dirilmişlər.

Əzizov Qürbət: «1938-ci ildə mən keçmiş Böyük Mərcanlı kənd sakini 
Baba Cavad oğlu İbrahimovun işi üzrə dindirilmişəm. İşdə olan ifadələr 
mənim adımdan yazılıb. İbrahimov Babanın antisovet və kolxoza zidd 
fəaliyyəti haqda mənə heç bir şey məlum deyil. Onun banditlik fəaliyyəti 
haqda mənə heç bir şey məlum deyil və xaricdən gələn banditlərlə əlaqəsi 
haqda heç bir şey bilmirəmu.

Əliyev Mehdiqulu: «İbrahimov Baba heç zaman bandit fəaliyyəti ilə 
məşğul olmayıb. Əgər mənim 3 mart 1938-ci ildəki ifadəmdə onun ban­
ditlərlə əlaqəsi haqda bir şey yazılıbsa, bunu mənim adımdan yazıblar. Ba­
banın antisovet və kolxoz əleyhinə olan fəaliyyəti haqda mənə heç bir şey 
bəlli deyildir. O, belə işlərlə məşğul olmayıb».

Niftəliyev Soltan: «tbrahimov Babanın heç vaxt muzduru olmayıb. 
Onun antisovet fəaliyyəti haqda mən heç bir şey bilmirəm; banditlərlə əla­
qəsi haqda mən heç bir şey bilmirəm. Kolxozçuları kolxozdan çıxmağa 
təhrik etməyib».

Niftəliyev Abbasqulu: «İbrahimovun özü banditlik etməyib və bandit­
lərlə əlaqə saxlamırdı. Onun antisovet və kolxoz əleyhinə fəaliyyəti haqda 
mənə heç bir şey məlum deyil».

Abbasov Misir: «Keçmişdə İbrahimov Babanın varlı təsərrüfatı var idi, 
lakın onun muzdurları olmayıb və təsərrüfatında özü və qardaşları işləyir­
dilər. İbrahimov özü bandit olmayıb və onun xaricdən gələn banditlərlə 
əlaqəsindən mənə heç bir şey məlum deyil. Antisovet və kolxoz əleyhinə 
fəaliyyəti haqda mənə heç bir şey məlum deyil».

Ağamirzəyev Kosa: «İbrahimov Babanın antisovet və kolxoz əleyhinə 
fəaliyyəti haqda mənə heç bir şey məlum deyil.

1958-ci il aprelin 22-də Azərb. SSR Prokurorunun müavini Azərbaycan 
SSR Ali Məhkəməsinə İbrajıimov Baba Cavad oğlunun işi üzrə etiraz ya­
zaraq xahiş etdi ki, onun haqqında 1938-ci il martın 11 -də XDİK Üçlüyün 

qərarı ləğv edilsin.
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I958-ci il mayın 5-də Azərb. SSR Ali Məhkəməsinin Cinayət üzrə 
məhkəmə kollegiyası qərara aldı: «Azərb. SSR XDİK Üçlüyünün 11 marı 
1938-ci il tarixli Baba Cavad oğlu İbrahimovun işi sübuta yetmədiyindən 
ləğv olunsun. İbrahimov Baba Cavad oğluna ölümündən sonra bəraət vc- 
rilsina.

1958-ci ilin may ayında Baba Cavad oğlu İbrahimovun oğlu İsmayıl 
Baba oğlu Cavadov atasının bəraəti haqda arayış almışdır.

Oxucuları təkcə Böyük Marcanlı kəndinin üç sakininin - Rüstəmov 
Xanış Rüstəm oğlunun. Fərzəliyev Yolçu Şükürəli oğlunun və İbrahimov 
Baba Cavad oğlunun faciələri ilə tanış etdik. Amma belə günahsız qurban 
larin sayını kim deyə bilər?

EYVAZOV KƏRİM MƏHƏMMƏD OĞLU, 
ALXANOV MƏŞƏDİ ƏHMƏD MƏHƏRRƏM OĞLU, 

MİRZADƏ SEYİD MÜSEYİB SEYİD HÜSEYN OĞLU, 
HÜMBƏTOV ƏBDÜLƏLİ SÜLEYMAN OĞLU, 

ABBASOV SADIQ ABBAS OĞLU

1937-ci il avqustun 4-də I Ns-li siyahıya və 1 Ns-li kateqoriyaya əsasən 
XDİK-nin 39 nömrəli orderi ilə Zorkeşiş kənd sakini, «35 yaşlı, keçmişdə 
qolçomaq, quldur dəstəsi və əksinqilabi təşkilatı ilə əlaqədə olan, 1936-cı 
ildə sürgündən qayıtmış və 1937-ci İldə Eyvazovun əksinqilabi dəstəsinə 
daxil olmuşa Hümbətov Əbdüləli Süleyman oğlu həbs olunur.

40 Ns-li orderə əsasən Zorkeşiş kənd sakini «50 yaşlı, keçmişdə iri qol­
çomaq, kəndin mötəbər adamı, 1933-cü ildə sürgün edilmiş, 1935-ci ildə 
Laçına qayıtmış və Eyvazovun əksinqilabi dəstəsinə daxil olmuş» Abba­
sov Sadıq Abbas oğlu həbs edilir.

1937-ci il avqustun 5-də I Ns-li siyahıya, 1 Ns-li kateqoriyaya və 29 
nömrəli orderə əsasən Zorkeşiş kənd sakini «55 yaşh, keçmiş qolçomaq. 
1927-ci ildə əksinqilabçı ittihadçı fəaliyyətinə görə sürgün edilmiş və 
1931-ci ildə qayıtmış, keçmişdə «İttihad» partiyasının fəalı olmuş və indi 
ki dövrdə əksinqilabi partiyanın üzvləri olan keçmiş qolçomaqlardan dəstə 
düzəldib kənddə antisovet əksinqilabi təbliğat aparann Eyvazov Kərtin 
Məhəmməd oğlu həbsə alınır.

Həmin siyahıya, kateqoriyaya və 30 Ns-li orderə əsasən Zorkeşiş kənd 
sakini, «50 yaşlı keçmiş qolçomaq, 1930-cu ildə quldur dəstəsinə kömək 
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etdiyinə görə sürgün edilmiş və 1934-cü ildə qayıtmış, sürgündən qayıdıb 
Eyvazovun əksinqilabi dəstəsinə daxil olub antisovet əksinqilabı təbliğat 
aparanw Alxanov Məşədi Əhməd Məhərrəm oghı həbs edilir.

4 Ns-li siyahıya, 2 Na-li kateqoriyaya və 33 Ns-li orderə əsasən Seyidlər 
kənd sakini «1885-ci ildə anadan olan, varlı, 1931-ci ildə ittihadçı oldu­
ğuna görə sürgün edilən və 1934-cü ildə qayıdan, keçmişdə əksinqilabi 
<>İtlihad» partiyasının təşkilatçılarından olan, ifşa olunmuş siyasi quldur 
Seyid Həmidin qardaşı olan, 1937-ci ildə Laçın rayonuna gəlib Eyvazovun 
dəstəsinə daxil olub əksinqilabi təbliğat aparanw Mirzadə Seyid Müseyib 
Seyid Hüseyn oğlu həbs olunur.

Hər beşinin evində axtarış aparılıb və «heç bir şey tapthnayıbw
1937-ci il avqustun 16-da 6-cı Stepanakert əməliyyat dəstəsinin əmə­

liyyat müvəkkili serjant M.Popov həbs olunan beş «kcçmiş qolçomagwı 
dindirdi.

I. Eyvazova sual: ((İstintaqın sərəncamında olan şahidlərin ifadələrin­
də göstərilir ki, siz ətrafınıza sürgündən qayıtmış keçmiş qolçomaqlardan 
dəstə toplayıb, müntəzəm olaraq kəndlilər arasında antisovet təbliğatı ilə 
məşğul olaraq Sovet hökumətinə qarşı narazılıq edir, müharibə haqda və 
Sovet hakimiyyətinin tezliklə yıxılması barəsində böhtançı şayiələr ya­
yırsınız. Bunlarda özünüzü müqəssir bilirsinizmi?» Cavab: uMətıə isnad 
olunan ittihamda özümü təqsirkar bilmirəmw, Popov: «Sizə antisovet fəa­
liyyətiniz haqda şahid Zülfi Əhmədovun ifadələri oxunum. Cavab: ((Şa­
hid Zülfi Əhmədov yalan deyirw. Popov: ((Antisovet fəaliyyətiniz haqda 
sizə ikinci şahid Həsən Hümbətovun ifadələri oxunur. Nə üçün siz düz­
gün ifadələrdən boyun qaçırırsınız? Doğru danışınlw Cavab: uŞahid Həsən 
Hümbətov yalan deyini. Popov: «Siz Məşədi Əhmədlə birlikdə kəndlilər 
arasında müharibə barəsində və Sovet hakimiyyətinin tezliklə yıxılacağı 
haqqında şayiələr yayırsınız. Bunu boynunuza ahrsınız.’w Cavab: «Mən 
bunu rədd edirəm. Mən heç vaxt müharibə və Sovet hakimiyyətinin yıxıl­
ınası haqda şayiələr yaymamışamw.

2. Alxanova sual: ((İstintaqın sərəncamında olan şahidlərin ifadələrində 
göstərilir ki, siz sistematik olaraq kəndlilər arasında antisovet təbliğatı ilə 
məşğul olur. Sovet hökumətinin əleyhinə düşmənçilik edir, kolxoz əley­
hinə təxribatçılıqla məşğul olur, kolxozçuları işə çıxmamağa çağırırsınız. 
Bunlarda özünüzü müqəssir bilirsinizmi'.’w Cavab: «Mənə isnad olunan 
ittihamlarda özümü müqəssir bilmirəmw. Sual: «tyun ayında siz kolxozçu­
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lar arasında antisovet söhbətləri ilə məşğul idiniz; deyirdiniz ki, kolxozda 
işləmək ac qalmaq deməkdir. Bunu boynunuza alırsınızmı?» Cavab: «Mən 
belə danışıqları heç yerdə, heç vaxt aparmamışamw. Sual: "Siz kəndlilər 
arasında müharibə haqda və Sovet hakimiyyətinin tezliklə devrilməsi haq­
da fitnəkar şayiələr yayırdınız. Bunları boynunuza ahrsınızmı?» Cavab: 
«Özümü müqəssir bilmirəm və fitnəkar şayiələr yaymamışam». Sual: «!s- 
tinıaqın sərəncamında olan şahidlərin ifadələrində göstərilir ki, siz təbli­
ğat yolu ilə kolxoz işlərini dağıtmaq və kəndlilər arasında müharibə və 
Sovet hakimiyyətinin tezliklə devrilməsi haqda şayiələr yayan Eyvazovun 
əksinqilabi dəstəsinin fəal üzvüsünüz». Cavab: «Mən bunu inkar edirəm 
Eyvazovun dəstəsinə daxil deyiləm və onun dəstəsində kimlərin olduğu 
mənə məlum deyi 1». Sual: «Sizə antisovet fəaliyyətiniz haqda Həsən Hüm- 
bətovun ifadələri oxunurw. Cavab: «Şahid Hümbətov yalan deyim. Sual: 
«Antisovet fəaliyyətiniz haqda sizə ikinci şahid Didan Hüseynovun ifa­
dələri oxunum. Cavab: «Şahid Hüseynov yalan deyim. Sual: «Antisovet 
fəaliyyətiniz haqda sizə üçüncü şahid Əbdüləli Hümbətovun ifadələri oxu­
num. Cavab: «Şahid Hümbətovun ifadələri yalandım.

3. Mirzadəyə sual: ((İstintaqın sərəncamında olan şahidlərin İfadələrin­
də göstərilir ki, siz qarşısına kolxozları dağıtmaq məqsədini qoyan və əhali 
arasında sistematik olaraq antisovet təbliğatı aparan Eyvazovun əksinqila­
bi dəstəsinə daxilsiniz. İstintaq sizə xəbərdarlıq edib, sizdən doğru ifadələr 
tələb edim. Cavab: «Mən Eyvazovun dəstəsinə daxil deyiləm və antisovet 
təbliğatı ilə məşğul olmamışamn. Popov bu sualı təkrar edir və Mirzadə 
göstərir ki, ona isnad olunan ittihamda özünü müqəssir bilmir.

4. Hümbətov Əbdüləliyə sual: ((İstintaqın sərəncamında olan şahidlərin 
ifadələrində göstərilir ki, siz Laçına qayıtdıqdan sonra Eyvazovun dəstə­
sinə daxil olmusunuz. Eyvazovun əksinqilabi dəstəsi isə kəndlilər arasında 
mütəmadi antisovet təbliğatı aparıb müharibə və Sovet hakimiyyətinin tez­
liklə devrilməsi haqda şayiələr yayırdı. İstintaq sizdən doğru ifadələr tələb 
edir. Açıq deyiniz - Eyvazovun dəstəsinə kimlər daxildir?». Cavab: «Məıı 
Eyvazovun dəstəsinə daxil deyiləm və kəndi ilər arasında antisovet təbliğatı 
ilə məşğul olmuram. Eyvazovun dəstəsinə kimlərin daxil olduğu mənə mə­
lum deyil». Sual: «Haşım Allahverdiyevlə söhbətdə siz demisinizki, Sovet 
hakimiyyəti möhkəm deyil və tezliklə devriləcək. Bunu boynunuza alır­
sın ızmı?» Cavab: ((Allahverdiyevlə heç vaxt belə söhbət aparmamışam" 
Sual: «İsiintaqın sərəncamında olan şahidlərin ifadələrində göstərilir kı. 
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siz Eyvazovun əksinqilabi dəstəsinin yığıncağında iştirak etmisiniz. Bunu 
boynunuza alırsınız?» Cavab: «Mən heç vaxt Eyvazovun dəstəsinin yığın­
cağında olmamışam». Sual: ((Şahidlərin ifadələri ilə siz kifayət qədər ifşa 
olunursunuz. Siz Eyvazovla, Məşədi Əhmədlə və Mirzadə Seyid Müse­
yiblə sıx əlaqədə olub, onlarla birlikdə Sovet hakimiyyətinə qarşı narazılıq 
edirsiniz. Bunlarda özünüzü müqəssir bilirsinizmİ?» Cavab: «Mən heç bir 
şeydə özümü müqəssir bilmirəm və göstərilən şəxslərlə əlaqəm yoxdura.

5. Abbasova sual: ((İstintaqın sərəncamında olan şahidlərin ifadələrində 
göstərilir ki, siz kolxozun işlərini pozmaq üçün kolxozçular arasında təb­
liğat aparırdınız ki, onlar işə çıxmasınlar. Bunu boynunuza ahrsınızmı?» 
Cavab: «Xeyr, mən özümü deyilənlərdə müqəssir bilmirəm, çünki mən 
kolxozçuları işdən ayırmaq üçün onların arasında təbliğat apanmrdınw. 
Sual: ((İstintaq sərəncamında olan şahidlərin ifadələrində göstərilir ki. siz 
kəndlilər arasında mütəmadi antisovet təbliğatı aparıb Sovet hakimiyyə­
tinin tezliklə yıxılacağı və müharibə haqqında şayiələr yayan Eyvazovun 
dəstəsinə daxil idiniz. Buna nə deyə bil ərsin İz?» Cavab: «Mən Eyvazo­
vun dəstəsinə daxil deyiləm və onun dəstəsinə kimlərin daxil olduğunu 
bilmirəm». Sual: «İstintaqın sərəncamında olan şahidlərin ifadələrində 
göstərilir ki, siz kənddə sistematik olaraq antisovet təbliğatı aparıb Sovet 
hökuməti əleyhinə narazılıq göstərirdiniz. Bundu özünüzü müqəssir bi- 
lirsinizmi?» Cavab: «Məııə isnad olunan ittihamda özümü müqəssir bil- 
tnirəmw. Sual: «Antisovet fəaliyyətiniz haqda sizə şahid Dilan Hüseyno­
vun ifadəsi oxunum. Cavab: «Şahid Hüseynov yalan danışını.

Adları çəkilən şahidlərlə üzləşmələrdə beş nəfərin heç biri özünü 
müqəssir bilmədi.

1937-ci il avqustun 24-də serjant M.Popov aşağıdakı iıtihamnaməni 
tərtib edir:

«Eyvazov Kərim Məhəmməd oğlu, Alxanov Məşədi Əhməd Məhərrəm 
oğlu, Mirzadə Seyid Müseyib Seyid Hüseyn oğlu. Hümbətov Əbdüləli Sü­
leyman oğlu və Abbasov Sadıq Abbas oğlunun müxtəlif vaxtlarda həbs 
düşərgəsindən qayıdıb bir əksinqilabi təşkilatda toplaşıb Sovet hakimiyyə­
ti əleyhinə düşmənçilik ruhunda əksinqilabi fəaliyyətdə olmalarını nəzərə 
alaraq aşağıdakıları müəyyən etdim:

Adları çəkilənlər sistematik olaraq Sovet hakimiyyətinin tezliklə yıxıla­
cağı haqda əksinqilabi təbliğat aparır, kolxozlara zidd mövqe tutaraq Sovet 
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hökumətinin ünvanına şayiələr yayır və mövcud olan quruluşun ünvanına 
böhtanlar atırdılar.

Müqəssirlərin təqsiri şahid ifadələri ilə sübut olunur.
Müqəssirlər cinayətlərini boyunlarına almadılar.
İzah olunanlara əsasən Eyvazov Kərim Məhəmməd oğluna, Aixanov 

Məşədi Əhməd Məhərrəm oğluna, Mirzadə Seyid Müseyib Seyid Hüseyn 
oğluna, Hümbətov Əbdüləli Süleyman oğluna və Abbasov Sadıq Abbas 
oğluna isnad edilən cinayətlər sübut olunduğuna görə Azərb. SSR CM ... 
maddəsi ilə (göstərilməyib - Z.B.) təqsirləndirilib 4277 Ne-li cinayət işləri 
Azərb. SSR XDİK Fövqəladə Üçlüyün baxılmasına göndərilsin».

İttihamnaməni Stepanakert əməliyyat dəstəsinin rəisi Sayadyan təsdiq 
edib.

1937-ci il 26 sentyabr tarixli 18 hfs-li Azərb. SSR XDİK Fövqəladə Üç­
lüyün iclasının protokolundan çıxarışlar:

1. Eşidildi: «Eyvazov Kərim Məhəmməd oğlu, 37 yaşlı, Laçın rayo­
nu Zorkeşiş kəndində anadan olmuş, keçmişdə qolçomaq, indiki dövrdə 
kolxozçu (əcəb! - Z.B.).

1930-cu ildə əksinqilabi fəaliyyətinə və «İttihad» partiyasının üzvü 
olduğuna görə məhkum olunmuşdur. Müqəssir hesab olunur ondan ötrü 
ki, o, qolçomaqlar Aixanov, Hümbətov və başqaları ilə əlbir olub, Sovet 
hakimiyyəti ilə düşmənçilik edib əhali arasında mütəmadi surətdə Sovet 
hakimiyyətinin tezliklə yıxılacağı haqqında, kolxozlar əleyhinə əksinqilabı 
təbliğat aparmış, Sovet hökuməti və mövcud olan quruluşun ünvanlarına 
çirkin böhtanlar atmışdır.

Qərara alındı: Eyvazov Kərim Məhəmməd oğlu on il müddətinə is- 
lah-əmək düşərgəsində cəzasını çəkmək üçün həbs edilsin.

2. Eşidildi; Abbasov Sadıq Abbas oğlu, 50 yaşlı, Laçın rayonu Zorkeşiş 
kəndində anadan olmuş, keçmişdə qolçomaq, indiki dövrdə - kolxozçu: 
1932-ci ildə məhsul tədarükünü pozduğuna görə iki il müddətinə azadlıq­
dan məhrum edilmiş. Müqəssir hesab edilir ondan ötrü ki, o, Hümbətov. 
Aixanov və başqa qolçomaqlar dəstəsində olub, mütəmadi surətdə mövcud 
quruluşun əleyhinə təbliğat aparmış, Sovet hökuməti və kolxozlar haqqın­
da, hökumətin tezliklə yıxılacağı haqda şayiələr yaymış və Sovet hakimi) - 
yətinə böhtanlar atmışdır.

Qərara alındı: Abbasov Sadıq Abbas oğlu səkkiz il müddətinə is- 
lah-əmək düşərgəsində cəzasını çəkmək üçün həbs edilsin.
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3. Eşidildi: Hümbətov Əbdüləli Süleyman oğlu. 35 yaşında; Laçın ra­
yonu Zorkeşiş kəndində anadan olmuş, keçmişdə qolçomaq, indiki dövrdə 
kolxozçu. 1930-cu ildə əksinqilabi «İttihad» partiyasının üzvü olduğuna 
görə 8 ay həbsdə olub, 1933-cü ildə dövlət planlarının yerinə yetirilmə­
diyinə görə 2 il azadlıqdan məhrum edilmiş. Müqəssir hesab edilir ondan 
ötrü ki, Zorkeşiş kəndinin qolçomaq dəstəsinin üzvü olmaqla qolçomaq- 
iar Aixanov, Eyvazov və başqaları ilə əlbir olub, mövcud olan quruluşun 
əleyhinə təbliğat aparmış. Sovet hakimiyyətinin ünvanına böhtan atmış, 
müharibə və Sovet hakimiyyətinin yıxılacağı, kolxozların dağılacağı haq­
da şayiələr yaymışdır.

Qərara alındı: Hümbətov Əbdüləli Süleyman oğlu on il müddətinə is- 
lah-əmək düşərgəsində cəzasını çəkmək üçün həbs edilsin.

4. Eşidildi: Mirzadə Seyid Müseyib Seyid Hüseyn oğlu. 50 yaşlı. La­
çın rayonu Seyidlər kəndində anadan olmuş, keçmişdə - ruhani. 1930-cu 
ildə əksinqilabi «İtlihad» partiyasının üzvü olduğuna görə məhkum olu­
nub. Müqəssir olunur ondan ötrü ki, 1934-cü ildə ifşa olunmuş quldur Se­
yid Hüseyn qardaşı kimi quldurlar köməkçisi olmuş, Zorkeşiş kəndinin 
qolçomaqlar: Hümbətov, Aixanov, Eyvazov və başqaları ilə sıx əlaqədə 
olub mütəmadi surətdə mövcud olan quruluşun əleyhinə antisovet təbli­
ğatı aparmış, Sovet hökuməti ilə yaxınlarda başlanacaq müharibə haqda 
şayiələr yaymış, hökumət və kolxozlara böhtanlar atmışdır.

Qərara alındı; «Mirzadə Seyid Müseyib Seyid Hüseyn oğlu səkkiz il 
müddətinə islah-əmək düşərgəsində cəzasını çəkmək üçün həbs edilsin.

5. Eşidildi: Aixanov Məşədi Əhməd Məhərrəm oğlu, 80 yaşlı (1). La­
çın rayonu Zorkeşiş kəndində anadan olmuş, keçmişdə iri qolçomaq. indi­
ki dövrdə kolxozçu, 1932-ci ildə planları yerinə yetirmədiyinə görə iki il 
azadlıqdan məhrum edilmiş. Ondan ötrü müqəssir hesab edilir ki. o. qol­
çomaqlar Eyvazov, Hümbətov, Abbasov və başqaları ilə sıx əlaqədə olub, 
onlarla əlbir olaraq əhali arasında mövcud olan hakimiyyətin əleyhinə 
murdar şayiələr yaymış, antisovet və kolxozlara zidd təbliğat aparr.tış və 
Sovet hökumətinə və kolxozlara böhtan atmışdır.

Qərara alındı: Alxanpv Məşədi Əhməd Məhərrəm oğlu güllələnsin.
Üçlüyün katibi - Koqan
1937-ci il oktyabrın 5-də saat 2:40 dəqiqədə Aixanov Məşədi Əhməd 

güllələndi.
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Oxucu özü azərbaycanlı kəndliləri haqqında bu Fövqəladə Üçlüyün 
çıxardığı ədalətsiz qərara qiymət verməlidir.

1939-cu il oktyabrın 19-da güllələnmiş, heç bir günahı olmayan Alxa­
nov Məşədi Əhməd Məhərrəm oğlunun qızı Məhərrəmova Səkinə Azər­
baycan SSR prokuroruna aşağıdakı ərizəni yazır:

«Yazıb sizə məlum edirəm ki, mənim atam Alxanov Əhməd Məhərrəm 
oğlu Laçın rayonunun Zorkeşiş kəndində anadan olmuşdur. İnqilabdan 
əvvəl və sonra çox çalışqan, öz əlinin zəhməti ilə dolanan bir adam idi 
Buna baxmayaraq, 1937-ci ilin avqust ayında böhtançılar tərəfindən haq­
sız olaraq siyasi adla məhbus edilmişdir. Qalan ailəsi çöllərə dağılıb başqa 
rayonlarda ağır vəziyyətdə dolanırlar. Atamın sağ olub-olmamasından heç 
bir xəbərim yoxdur. Odur ki, sizdən xahiş edirəm atamın haqsız məhbus 
olması haqda və sağ olub-olmaması barədə mənə məlumat verəsiniz. Dəxi 
göz yaşlarım ilə sizdən xahiş edib səbirsizliklə cavab gözləyirəmw.

Səkinə xanımın ərizəsi əsasında Azərb. SSR prokurorunu əvəz edən 
A.Ələkbərov 1960-cı il martın 18-də Azərb. SSR Ali Məhkəməsinə Alxa­
nov Məşədi Əhməd Məhərrəm oğlu və başqalarının cinayət işi üzrə aşağı­
dakı etirazını göndərir.

«Azərb. SSR XDİK Üçlüyünün 1937-ci il 26 sentyabr tarixli qərarına 
əsasən 1857-ci ildə Laçın rayonu Zorkeşiş kəndində anadan olmuş Alxa­
nov Məşədi Əhməd Məhərrəm oğlu güllələnmişdir.

Həmin qərarla:
Eyvazov Kərim Məhəmməd oğlu - 10 il müddətinə, Mirzadə Seyid 

Müseyib Seyid Hüseyn oğlu - 8 il müddətinə, Hümbətov Əbdüiəli Süley­
man oğlu - 10 il müddətinə, Abbasov Sadıq Abbas oğlu - 8 il müddətinə 
islah-əmək düşərgəsinə göndərilmişlər.

Məhkum olunanların taleyi məlum deyil.
Alxanovun qızı Məhərrəmova Səkinə Əhməd qızı atasının işinə yeni­

dən baxılmasını xahiş edir.
Azərb. SSR XDİK Fəvqəladə Üçlüyün qərarı aşağıdakı əsaslara görə 

ləğv olunmalıdır:
!. Yuxarıda adları çəkilən şəxslər prokurorun sanksiyası olmadan XDİK 

tərəfindən ləsdiq edilmiş antisovet ünsürlərinin siyahısından çıxarışlara 
əsasən həbs edilmişdir. Bu siyahıya onlar əvvəllər ittihadçı və müsavatçı 
fəaliyyətlərinə görə, qolçomaqlıqdan salınmışlar və antisovet təbliğatı ilə 
məşğul olanlar məhkum olunmuşlar kimi daxil edilmişlər.
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Şahidlər göstərdilər ki, onlardan bəziləri varlı olub, lakin nə muzdur 
saxlayıb, nə də özgə əməyindən istifadə ediblər. Onlar heç bir partiyaya 
daxil deyildirlər. Həbs olunanların hamısı antisovet fəaliyyəti inkar edib, 
şahidlərlə üzləşmələrdə onların ifadələrini təsdiq etməmişdirlər;

2. Müttəhimlərin dördü Zorkeşiş kəndindəndir, amma bu kənddən şahid 
sifətilə yalnız bir nəfər - Mehdiyev Həmzəli imamqulu oğlu dindirilib. 
Öldüyünə görə onu ikinci dəfə dindirmək mümkün olmadı. Qalan doqquz 
şahid Laçın rayonunun başqa kəndlərindəndir və bunların çoxu kolxoz 
sədrləri vs ya kənd sovetləri əməkdaşlarıdır. Onların hamısı da ittiham 
olunanların antisovet fəaliyyətləri haqda konkret olmayan ifadələr verib, 
dediklərinə heç bir fakt əlavə etməyiblər. Bəziləri başqalarına isnad etdilər, 
lakin həmin başqaları isə heç dindirilməmişlər.

1937-ci ildə dindirilənlərin ifadələri həqiqətdən uzaqdır və şübhə oya­
dır, çünki ifadə verənlərin hamısı birdən Zorkeşiş kəndində ola bilməzdilər 
və ittiham olunanların gah birinin, gah da o birisinin evində yığışıb antiso­
vet söhbətlərinə şahid ola bilməzdilər. Bundan başqa, dindirmə protokolla­
rının hamısı eyni tiplidir, rus dilini bilməyən azsavadlı adamları lərcüməsiz 
dindiriblər. Şahidlərin dindirmə protokollarının əvvəlcədən tərtib olunması 
aşkardır;

3. İşin istintaqı vaxtı sovet qanunlarının kobudcasına pozulmasına yol 
verilib: həbslər prokurorun sanksiyası olmadan keçirilib, işdəki ittiham- 
namədə qətilik yoxdur və müttəhimlərə ittihamnamə təqdim olunmayıb.

Müttəhimlərin heç birinin ayrı-ayrılıqda təqsirləri müəyyən edilməyib.
Onlardan kimin nə kimi cinayət törətdikləri və ayrı-ayrılıqda onların 

cinayətlərinin nə ilə sübut olunduğu nə ittihamnamədən, nə də Üçlüyün 
qərarından görünür.

1937-ci il 26 sentyabr tarixli Azərb. SSR XDİK Üçlüyünün Alxanov, 
Eyvazov, Mirzadə, Hümbətov və Abbasov haqqında qərarını ləğv edib on­
ların cinayətləri sübuta yetmədiyinə görə işlərinin xətm olunmasını xahiş 
edirəmn.

1960-cı il iyunun 14-də Azərb. SSR Ali Məhkəməsi qərara aldı
«Azərb. SSR XDİK Üçlüyünün Alxanov Məşədi Əhməd Məhərrəm 

oğlu, Eyvazov Kərim l)4əhəmməd oğlu, Mirzadə Seyid Müseyib Seyid Hü­
seyn oğlu, Hümbətov Əbdüləli Süleyman oğlu və Abbasov Sadıq Abbas 
oğlu haqqında 1937-ci il sentyabrın 2 6-sı tarixli qərarı ləğv edilib, işləri isə 
sübuta yetmədiyinə görə xətm olunsumx
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Təqsirləndirilib: “Hərbi-faşist qəsdində”
KAPİTAN SANİYEV KƏBİ MURAD OĞLU
İstintaq işi Ns 13896
1937-ci ilin çoxsaylı qurbanları arasında Azərbaycan milli 77-ci Atı­

cı diviziyasının zabitləri də var idi. Başda diviziya komandiri Qambay 
Vəzirov olmaqla diviziyanın, demək olar ki, bütün zabitləri Azərbaycanı 
SSRİ-dən ayırmaq üçün «hərbi-faşist qəsdindən təqsirləndirilib güllələn­
mişlər.

Diviziyanın 230-cu alayının zabitlərindən biri, rota komandiri kapitan 
Saniycv Kəbi Murad oğlunun «cinayət işin ilə oxucuları tanış etməklə 
DTK-da fəaliyyətdə olan erməni məmurları tərəfindən düzəldilmiş azər­
baycanlı zabitlərin qəddarcasına məhvedilmə proqramlarının bir qaranlıq 
səhifəsini açmaq istəyirəm.

1937-ci ilin avqust ayında Azərb. SSR XDİK Dövlət Təhlükəsizlik 
İdarəsi 5-ci şöbəsinin rəisi Avanesyan aşağıdakı məzmunda arayış tərtib 
edir:

«Saniyev Kəbi Murad oğlu, 1902-ci ildə anadan olmuş, keçmiş mülkə­
darın oğlu, 77-ci diviziyanın 230-cu alayının rota komandiri, kapitan, 
bitərəf.

Azərb. SSR XDİK orqanları tərəfindən aşkara çıxarılmış «Azərbaycan 
Milli partiyasın deyilən partiyaya daxil olan hərbi-qəsdçi əksinqilabi mil­
lətçi təşkilatın üzvüdür.

Sanİyevin hərbi əksinqilabi millətçi təşkilatına cəlb edilməsi haqqında 
bu təşkilat mərkəzinin üzvləri belə ifadə verirlər:

«1936-c> il ərzində 230-cu alayda mən aşağıdakıları cəlb etmişəm... 
rota komandiri kapitan Saniyev Kəbin (Müttəhim İbrahimov Mürsəlin 8 
avqust 1937-ci il tarixli ifadəsindən).

«Ruhulla Axundovun göstərişi əsasında mən əksinqilabi millətçi təşki­
latına 77-ci Azərbaycan diviziyasının 230-cu alayının aşağıdakı komandir­
lərini cəlb etmişəm:...

Saniyev Kəbi - baş leytenant, alay qərargahı rəisinin müavinin.
(Müttəhim Məlikov Abdullanın 22 avqust 1937-ci il tarixli ifadəsin­

dən).
Yuxarıdakılara əsasən lazım bilirəm ki, Saniyev həbs olunsun və Azərb. 

SSR CM-nin 72 və 73-cü maddələri ilə müttəhim sifətilə istintaqa cəlb 
edilsinn,
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Arayışda XDİK-nın komissarı Sumbatovun «həbs edilməsilə razıyam» 
dərkənarı var.

1937-ci il avqustun 13-də 1069 Ns-li orderə əsasən Saniyev Kəbi həbs 
edildi.

1937-ci il avqustun 14-də Saniycvin birinci dindirilməsində müstəntiq 
ona bircə sual verdi: «İstintaqa məlumdur ki, siz əksinqilabi millətçi təş­
kilatın tərkibinə daxil idiniz. Deyin görək, sizi bu təşkilata nə vaxt və kim 
cəlb edib?» Saniyev: «Mən əksinqilabi millətçi təşkilatda olmamışam)).

Başqa repressiya qurbanları haqqında yazarkən oxucuların diqqətini 
cəlb etmişdim ki, günahsız müttəhimlər birinci dindirmədə, elə birinci ve­
rilən suala «xeyr, olmamışam» cavabı verəndə onlara dindirmənin üçüncü 
üsulunu, yəni işgəncə və döyməyi tətbiq edirdilər. Saniyevə də bu üsulu 
tətbiq ediblər, çünki ikinci və üçüncü dindirmələrində o, hər şeyi «boynuna 
ahr».

İkinci dindirmə 1937-ci il avqustun 26-da keçirilib. Müstəntiq: «İstin- 
taq sizə təklif edir ki, müqaviməti kənara atıb öz əksinqilabi millətçi fəa­
liyyətiniz haqda hərtərəfli ifadə verəsiniz». Saniyev: «Mən qərara gəldim 
ki, bundan sonra müqavimət göstərməyim və öz əksinqilabi millətçi fəaliy­
yətim haqda səmimi ifadələr verim. Məni əksinqilabi ruhda dilə tutan indi 
XDİK tərəfindən həbs edilən Azərbaycan diviziyası 230-cu alayın hərbi 
komissarı Məlikov Abdulla olmuşdur. Uzun illər boyu mən orduda vzvod 
komandiri vəzifəsində idim. On ildən yuxarı məni bir vəzifədə saxlayır, 
irəli çəkilməyimə mane olurdular, bu da məndə böyük narazılıq yaradırdı. 
Məlikovla söhbətlərimdə ona deyirdim ki, mənim irəliləməməyimin səbəbi 
rus dilini bilməməyimdir və ondan kömək istədim. Kömək etmək əvəzinə 
Məlikov məni inandırırdı ki, iş rus dilində deyil, iş ondadır ki, Azərbay­
can Rusiyanın hakimiyyəti altındadır və buna görə də azərbaycanlılar ağır 
həyat sürürlər. Sonrakı söhbətlərimizdə Məlikov deyirdi ki, Azərbaycanın 
sərvətləri Rusiyaya gedir, Azərbaycanın özündə isə heç adi lampa nefti 
də çatışmır. Öz əksinqilabi böhtançı fikirlərini davam etdirərək Məlikov 
deyirdi ki, Azərbaycanın hesabına başqa yerlər çiçəklənir, azərbaycanlılar 
isə ehtiyac içindədirlər. Məlikovun bu söhbətləri nəticəsində mənim şəxsi 
vəziyyətimə görə narazılığım ınövcud olan sosialist quruluşunun əleyhinə 
düşmənçiliyə çevrildi. Axırda mən Məlikovla razılaşdım və öz növbəmdə 
ona əksinqilabi ruhda çatdırdım ki, guya kolxozçular əziyyət içindədir və 
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onlar ac qarına işə cəlb olunur; keçmişdə onlar indikindən daha yaxşı do 
tanırdılar və s.

1936-cı ildə bir söhbət vaxtında Məlikov dedi ki, Azərbaycan xalqı 
nın vəziyyəti yalnız o vaxt yaxşılaşa bilər ki, Azərbaycan SSRİ-dən çıxıb 
müstəqil dövlət olsun. Sonra başqa bir söhbətdə Məlikov mənə dedi ki. 
Azərbaycan o vaxt müstəqil dövlət ola bilər ki, onun mövcud sovet haki 
miyyəti əleyhinə mübarizə edən təşkilatı olsun. Məlikovun bu dedikləri 
ilə mən tamamilə razı olurdunw. Sual: «Sovct hakimiyyəti əleyhinə nıü 
barizə aparan əksinqilabi təşkilat haqda Məlikov sizə nə dedi?» Cavab 
«Bu barədə mənə heç bir şey demədi. Bunu, məni əksinqilabi təşkilata 
cəlb edərkən, indi XDİK tərəfindən həbs edilən 230-cu alayın keçmiş ko 
mundiri İbrahimov Mürsəl mənə dedin. Sual: «Mnlikov sizə nə kimi ək 
sinqilabi tapşırıqlar vcrirdi?» Cavab: «Məlikov mənə dedi ki, əksinqilabı 
millətçi kadrlar hazırlamaq lazımdır ki, bunlar Sovet hakimiyyəti əleyhinə 
və Azərbaycanın SSRİ-dən çıxması uğrunda mübarizəyə girişə bilsinlər 
Bununla əlaqədar Məlikov mənə göstəriş verdi ki. mən əksinqilabi millətçi 
ruhunda olan komandirlərdən baş leytenant Rzayev Poladla, kapitan Ağa­
yev Mikayılla və baş leytenant Əhmədov Yaqubla əlaqə saxlayımn. Sual 
«Siz Məlikovun bu göstərişlərini yerinə yctirirdinizmiVn Cavab: «Bəli. 
mən Ağayev, Rzayev və Əhmədovla görüşüb onlarla əksinqilabi ınilləı 
çi danışıqlar aparırdım, onlarda nifrət oyadırdım və onların narazılığını 
mövcud olan quruluşun əleyhinə döndərdim. Məlikovdtın başqa tapşırıq 
lar ahnamışamn. Sual: «lndi göstərin sizi İbrahimov əksinqilabi təşkilata 
necə cəlb ctdi?» Cavab: «1935-ci ildə İbrahimov mənimlə söhbətlərində 
Azərbaycanda siyasi vəziyyətin öz. əksinqilabi baxışlarını mənə izah edib 
deyirdi ki, Azərbaycanı SSRİ-dən qoparıb müstəqil, sovet yox, burjua-de 
mokratik dövlətini yaratmaq və Sovet hakimiyyətinin əleyhinə mübarizə 
etmək üçün mütəşəkkil olmaq lazımdır. Söhbətlərin birində İbrahimov 
mənə xəbər verdi ki, Azərbaycan diviziyasında artıq hərbçilər təşkilatı var­
dır; hərbçilər mübarizədədir və təklif etdi ki, mən də bu təşkilata daxıl 
olum. Mən bu təşkilata daxil olmağım haqda İbrahimova öz razılığımı hil 
dirdimn. Sual: «Bu təşkilatın üzvlərindən İbrahimov kimin adını çəkdi’” 
Cavab: «hcç kəsin adım çəkmədin. Sual: «Əksinqilabi təşkilatda siz nə iş 
görürdünüz?» Cavab: «İbrahimov mənə heç bir konkret tapşırıq verməyib 
və əksinqilabi hərbçilər təşkilatının üzvü kimi mən heç bir işlə məşğul ol 
madımn. Müstəntiq: «Siz doğru danışmırsınız. Siz iki il ərzində əksinqilabi 
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millətçi təşkilata daxil idiniz. İstintaqa məlumdur ki, siz əksinqilabi təşki­
latın tapşırığı ilə əksinqilabi işlə məşğul idiniz. İstintaq bu məsələyə bir 
də qayıdacaq. İndi isə sizə xəbərdarlıq edirəm ki. siz ifşa olunmuşunuz və 
öz əksinqilabi fəaliyyətinizi gizlətməkdənsə, sizin üçün tamamilə tərksilah 
olmaq vacibdiro.

Üçüncü və axırıncı dəfə Saniyev bir aydan sonra 1937-ci il sentyab­
rın 27-də dindirildi. Müstəntiq: ((İstintaq bir daha sizin əksinqilabi millətçi 
hərbi təşkilatda olan əməli fəaliyyətinizə qayıdır. Deyiniz görək, siz İbrahi­
mov Mürsəldən nə kimi konkret əksinqilabi tapşırıqlar alırdımz’.’n Cavab: 
«Ovvəlcə dediyim kimi mən İbrahimovdan heç bir konkret əksinqilabi 
tapşırıqlar almamışam**. Sual: ((Avqustun 26-da keçirilən dindirmədə siz 
göstərdiniz ki. Məlikov və İbrahimov sizi əksinqilabi millətçi ruhunda dilə 
tutanda sizə Azərbaycanı SSRİ-dən qoparıb müstəqil Azərbaycan dövləti­
nin yaranması haqda danışırdılar. Onlar Azərbaycanın SSRİ-dən hansı yol­
la qoparılması haqda sizə deyiblərmi?** Cavab: ((Azərbaycanın SSRİ-dən 
hansı yolla qoparılması haqıla onlar mənə heç bir şey deməyiblər**. Sual: 
((Məlikov və İbrahimovla sıx əlaqədə olan 230-cu alayda olan əksinqilabi 
millətçi ruhlu komandirlərin adlarını deyim*. Cavab: «Mən bir neçə ko­
mandirlər tanıyıram ki. onların Məlikov və İbrahimovla sıx əlaqələri var. 
lakin onların əksinqilabi millətçi olmaları mənə qətiyyən məlum deyib*.

Bununla kapitan Saniyev Kəbinin dindirilməsi bitir. Oxucu özü görür 
ki. Snniycvin müqəddəratı 77-ci Azərbaycan atıcı diviziyasının başqa azər­
baycanlı komandirlərinin müqəddəratı kimi erməni Avancsyan və milləti 
naməlum, zalı isə qırıq Sumbalov tərəfindən qabaqcadan hazırlanmış qəsd 
idi və azərbaycanlı zabitlərinin planlaşdırılmış məhvelmə məramnaməsin­
dən başqa bir şey deyildi.

1934-cü il oktyabrın 4-də Avancsyan 13896 Ms-li istintaq işi üzrə itti- 
hamnamə tərtib edir.

«Azərb. SSR XDİK DT İdarəsi tərəfindən qarşısına silahlı üsyan hazır­
layıb, ziyankarlıq və casusluqla məşğul olub, partiya və hökumət rəhbər­
ləri əleyhinə terror tətbiq elməyi və burjua-demokratik cümhuriyyətinin 
təşkilini məqsəd qoyan əksinqilabi trotskiçi-millətçi Azərbaycan təşkilatı 
(((Azərbaycan milli partiyasın) ifşa olunub ləğv edilmişdir.

Öz əksinqilabi fəaliyyətində bu təşkilat trotskist-zinovyevçi terrorçu 
mərkəzlə və sağların əksinqilabi mərkəzi təşkilatı ilə bağlı idi.
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Yuxanda qeyd olunan əksinqilabi millətçi təşkilatın bir qolunu Azər­
baycan Diviziyasında olan əksinqilabi millətçi hərbçi qəsdçilər təşkil edir­
di. Buraya əsasən Azərbaycan diviziyasının komandirləri və Bakı qarnizo­
nunun başqa hərbi hissələrinin bir sıra komandirləri daxil idi.

Hərbi qəsdin məqsədi silahlı üsyan qaldınb Sovet hakimiyyətinin dev­
rilməsinin labüdlüyü naminə fəal əksinqilabi millətçi təbliğatla, Azər­
baycan Diviziyasında, rayon hərbi komissarlıqlarında və Osoaviaximdə 
müntəzəm olaraq kadrların cəlb edilməsi, Azərbaycan diviziyasının ək­
sinqilabi millətçi kadrlar ilə doldurulması və başqa tədbirlər vasitəsilə elə 
şərait yaradıla bilsin ki, silahlı üsyan başlanan kimi Azərbaycan Diviziyası 
da Sovet hakimiyyəti əleyhinə qalxmış ümumi üsyanda hərbi hissə kinti 
istifadə oluna bilinsin.

İstintaq müəyyən edib ki, Saniyev Kəbi 1935-ci ildə yuxarıda göstə­
rilən təşkilata hərbi qəsdin üzvü olan, 77-ci Azərbaycan Diviziyasının keç­
miş qərargah rəisi İbrahimov Mürsəl tərəfindən (hal-hazırda həbs edilibi 
cəlb edilmişdir.

«...Saniyev millətçi əhval-ruhiyyəli şəxs olduğu üçün - buna da mən 
onunla söhbətlərdən sonra inandım - mənim Azərbaycanı SSRİ-dən ayır­
ma fikrimlə tamamilə razı idi. Beləliklə, Saniyevin cəlb olunmasına inana­
raq, mən ona xəbər verdim ki, bu məqsədin yerinə yetirilməsi üçün Divi­
ziya komandiri Qambay Vəzirovun tərəfindən lazımi işlər artıq aparılır və 
lazım olan vaxtda Diviziya da cəlb olunacaq. Bundan sonra mən Saniyevin 
qarşısında onun bu işdə iştirakı haqda məsələ qoydum. Saniyev öz razılı­
ğını verdi» (Müttəhim İbrahimov Mürsəlin 22-26 avqust 1937-ci il tarixli 
ifadələrindən).

İbrahimovdan başqa Saniyev hərbi qəsdin başqa üzvü Məlikov Abdulla 
tərəfindən (hal-hazırda həbs edilib) də əksinqilabi millətçi ruhunda dilə tu­
tulurdu. Məlikovun tapşırığı ilə Saniyev başqa əksinqilabi millətçi meylli 
komandirlərlə - Əhmədov, Ağayev və başqaları ilə əlaqə saxlayır, onlarla 
söhbətlərdə əksinqilabi millətçi mövqedən ÜİK(b) Partiyasına və Sovet 
hökumətinə böhtan atırdı.

«Mülkədar oğlu Saniyev Kəbi öz siyasi əhval-ruhiyyəsinə görə əksinqi­
labi millətçi təşkilata cəlb olunmaq üçün yararlı namizəd idi. Mənimlə 
söhbətlərdə o, kolxozların əleyhinə danışıb deyirdi: «Kəndliləri vergilərlə 
və tapşırıqlarla boğurlara və s. Saniyev qatı millətçi idi və hesab edirdi 
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ki. milli kadrlar hazırlanmır və s." (müttəhim Məlikov Abdullanın 22 iyul 
1937-ci il tarixli ifadəsindən).

Yuxarıdakılara əsasən ittiham olunur: Saniyev Kəbi Murad oğlu, 1902- 
ci ildə anadan olan, azərbaycanlı, Azərbaycan Diviziyası 230-cu alayın 
keçmiş rota komandiri, bəy mənşəli, bitərəf, keçmişdə məhkum olunmış 
- ondan ötrü ki, o:

1. Qarşısına Azərbaycanı terror, casusluq, ziyankarlıq və silahlı üsyan 
vasitəsilə SSRİ-dən zorla ayırmaq məqsədini qoyan trotskiçi-zinovyevçi 
terrorist mərkəzi və sağların əksinqilabi mərkəzi ilə bağlı və Azərbaycan­
dakı əksinqilabi millətçi təşkilata daxil olan hərbi qəsdin iştirakçısı idi;

2. Komandirlər arasında əksinqilabi millətçi təbliğat aparırdı, yəni 
Azərb. SSR CM-nin 64, 70 və 73-cü maddələri ilə nəzərdə tutulmuş ci­
nayətlərdə təqsirləndirilir. Müttəhim Saniyev özünü müqəssir bildi.

Müqəssirlər İbrahimov Mürsəlin və Məlikov Abdullanın ifadələri ilə 
ifşa olunur.

Həmin iş baxılmaq üçün i dekabr 1934-cÜ il tarixli Qanuna əsasən 
SSRİ Ali Məhkəməsinin Hərbi Kollegiyasına göndərilsin.

Bu ittihamnamə Bakı şəhərində 1937-ci il oktyabrın 4-də tərtib olunub.
Azərb. XDİK DTİ -nin 5-ci şöbəsinin rəisi Avanesyan».
1937-ci il oktyabrın 5-də ittihamnamə Sumbatov tərəfindən təsdiq edilib.
1937-ci il oktyabrın 13-də SSRİ Ali Məhkəməsinin Hərbi Kollegiya­

sının (Matulevıç, Zaryanov, Jiqur) bağlı iclası keçirildi, tclas saat 22:05 
dəqiqədə açıldı. Saat 22:20 dəqiqədə iclas bağlandı.

Matuleviçin çıxardığı hökmdə Avanesyanın ittihamnaməsində deyilən 
cəfəng, uydurma söz və cümlələrə aşağıdakı cümlə əlavə edilmişdir: «Müt- 
təhim Saniyev Azərbaycanda fəaliyyətdə olan hərbi-faşist qəsdinin iştirak­
çılarından biri idin. Məlun Matuleviç özü və rəhbərləri qırmızı faşist ola-o­
la xalqımıza görün necə böhtan atırlar! Azərbaycan xalqının cəlladlarından 
biri - Vışinskinin birinci müavini Matuleviç hər bir «xalq düşməninin» 
işinin baxılmasına 15 dəqiqə ayırırdı. Deməli, saatda dörd nəfər. Tənəffüs- 
süz işlədikləri üçün sutkada 96 nəfərin müqəddəratını həll edirdilər. İndi 
oxucu özü saysın: təkcə 1937-1938-ci illərdə nə qədər ziyalılarımızı məhv 
edib Matuleviç kimilər. 70 mindən çox! Bu hələ hərbi tribunalın çıxardığı 
hökmlərdir. Bəs məşhur «Fövqəladə üçlüklərinə fəaliyyəti?

1937-ci il oktyabrın 23-də kapitan Saniyev Kəbi Murad oğlu güllələn­
məyə məhkum olunur və işin 45-ci vərəqini təşkil edən arayışda deyilir: 
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«Saniyev Kəbi Murad oğlunun güllələnməsi haqda hökm Bakıda, 1937- 
ci il oktyabrın 13-də yerinə yetirilib. Güllələnmə haqda tərtib edilmiş akt 
SSRİ XDİK-in 1-ci Xüsusi şöbəsinin Xüsusi arxivində saxlanılır (8-ci cild. 
34-cü vərəq)».

Aktı SSRİ XDİK-i 1-ci Xüsusi şöbəsinin 12-ci bölməsinin rəisi leyte­
nant Şevelev imzalayıb.

Oxucuların nəzərinə çatdırmaq istəyirəm ki, bu 8-ci cilddə (bəlkə 
başqalarında da, hələlik rast gəlməmişəm) minlərcə güllələnmiş Azər­
baycan xalqının günahsız oğullarının adları var. Bu cilddə olan aktlarda 
güllələyənlərin adları (imzaları) var. Nə olaydı, heç olmasa, bu 8-ci cild 
əlimizə düşəydi (əgər məhv olunmayıbsal); heç olmasa, 12493 və 13896 
Xs-li işlərlə güllələnənlərin adlarını bilərdik.

Həmin 1937-ci il oktyabrın 13-də iyulun 15-də həbs edilmiş İbrahimov 
Mürsəl Məmməd oğlu, Məlikov Abdulla Hüseyn oğlu və 77-ci Azərbaycan 
Diviziyasının komandiri Vəzirov Qambay Məmməd oğlu da güllələnmişlər.

1955-ci il martın 28-də Saniyev Kəbinin oğlu Eldar Azərb. SSR Pro­
kurorluğuna ərizə ilə müraciət edib:

«Ərizə ilə sizdən xahiş edirəm ki, mənim atam Saniyev Kəbi Hacı Mu­
rad oğlu 1937-ci il avqust ayında Kirovabad şəhərində həbs edilmişdir 
1937-ci ildən hal-hazıra kimi atamdan heç bir məktub almamışam. Xahı^ 
edirəm, indi onun nə səbəbə tutulması və sağ olub-olmaması barədə mənə 
məlumat verəsinizw.

Bu ərizəni icazəsiz nəşr etdiyim üçün Eldar məni bağışlasın. Əlavə et­
məliyəm ki, Saniyev Kəbinin həyat yoldaşı Hənifə xanım 8 il Vorkutada 
«Vətən xainlərinin ailə üzvləri» üçün həbs düşərgəsində dustaq olmuşdur.

1955-ci il sentyabrın 2-də SSRİ Baş Prokurorluğunun prokuroru 
B.Plexanov Azərb. SSR XDİK DTİ-nin 5-ci şöbəsinin rəisi olan Medvcd- 
yev Vladimir Petroviçi dindirdi.

Sual: «Söyləyin görək, sizin Azərb. SSR XDİK-də işlədiyiniz dövrdə 
məhbuslara qarşı cəza tədbirləri tətbiq olunurdumu?» Cavab: «Məhbuslara 
cəza tədbirləri (repressiya) mənim rəhbər olduğum şöbədə tətbiq olunurdu, 
amma konkret olaraq kimə - indi deməyə çətinlik çəkirəm. Amma yadım­
dadır ki, Azərbaycan Diviziyasının Siyasi şöbə rəisi Əliyev Cabiri döyür­
dülər. Başqa familiyalar yadımda deyil. Əliyevi ondan ötrü döyüb əzişdi­
rirdilər ki, o, istintaqa lazım olan ifadələri versin; yəni Vəzirov, Axundov 
və başqaları tərəfindən idarə edilən «əksinqilabi mərkəz» haqqında ifa­
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dələr olsunn. Sual: «Siz şəxsən məhbuslara işgəncə verirdinizmi?» Cavab: 
«Bəli, verirdim, amma konkret olaraq kimə - yadımda deyil. İşgəncələr 
məhbuslara Sumbatovun və Borşovun sərəncamı ilə tətbiq olunurdu kı, 
məhbuslar lazımi ifadələr versinlər. Bir daha deyirəm ki, şəxsən mən kim­
lərə işgəncə tətbiq etmişəm - yadımda deyil.

İşgəncələr darısqal kameralara (karser) salmaqdan, şöbədə olan qayış 
şallaqla məhbusları döyməkdən ibarət idi. Mən də döyürdüm. Ola bilsin 
mən məhbusları əlimlə də döyürdüm. Məndən başqa məhbusları XDİK- 
nin bütün məmurları döyürdü. Azərbaycan XDİK-də döymə işgəncə xa­
rakteri daşıyırdın.

Sual: «Qambay Vəzirovu tanıyırsmızmı?» Cavab: «Tamyıraın. O. 
Azərbaycan Diviziyasının komandiri idi. O, bizim şöbə tərəfindən həbs 
edilmişdi. Onun işini şəxsən 5-ci şöbənin keçmiş rəisi Avanesyan aparırdı. 
Qambay Vəzirovu dindirmələr zamanı bərk döyürdülər. Onu Avanesyan 
şəxsən mənim və şöbənin başqa əməkdaşlarının yanında döyürdü. Avanes­
yan Qambayı şallaqla döyüb tələb edirdi ki, o, özünün əksinqilabi millətçi 
mərkəzində iştirakı haqqında ifadə versin. Qambay əvvəlcə özünü müqəs­
sir bilmədi, döyüləndən sonra isə hər şeyi boynuna alıb lazımi ifadələr 
verdi. Mən Vəzirov Qambayı döyməmişəm, amma bir daha deyirəm ki, 
Avanesyanın onu döyməsinin şahidiyəm». Sual: «Vəzirov Qambayın həbs 
edilməsi və məhkum olunması əsaslı idimi?» Cavab: «0 zamankı, mən 
bildiyim işlərin arasında heç bir diqqətəlayiq iş yox idi. 0 işlərin hamısı 
məhbuslara zor və işgəncələrin tətbiq olunması ilə quraşdırılıb və o işlərin 
hamısı qeyri-obyektiv idi. 0 cümlədən Vəzirov Qambayın işi də ondan və 
başqa həbs edilmiş adamlardan zorla və işgəncələrlə alınmış yalan ifadələr 
üzərində quraşdırılıb. İstintaq zamanı məhbuslar dəfələrlə bu ifadələri rədd 
edirdilər, amma onların bu ifadələri işlərinə tikilmir, məhv olunurdu. İşlərə 
yalnız o ifadələr tikilirdi ki, onlar istintaq üçün faydalı idilər. Həbs edilən­
lərin başqa ərizələri və rədd cavabları heç vaxt işlərinə tikilmirdin.

Dəhşət! Allah sənə - Medvedyev və sənin kimilərə lənət etsin!
1956-cı h sentyabrın 7-də prokuror B.Plexanov Saniyev Kəbi Murad 

oğlunun işi üzrə aşağıdakı nəticəyə gəlir:
«Saniyev Azərbaycan Diviziyasında guya mövcud olan hərbi-faşısı 

qəsdinin iştirakçısı kimi məhkum olunub. Saniyevin ittihamı onun təqsiri 
boynuna almasına və ondan qabaq həbs edilmiş Məlikovun və İbrahimo­
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vun ifadələrinə əsaslanır. Aşağıdakı əsaslara görə Saniyev haqda çıxarılan 
hökm ləğv olunub işinə isə xətm verilməlidir.

Saniyevin həmçinin Məlikovun və İbrahimovun onların guya 77-ci 
Azərbaycan Diviziyasının hissələrində mövcud olan hərbi-faşist qəsdi ad­
lanan təşkilata daxil olmaları haqda ifadələri həqiqətə uyğun deyil.

Həqiqət belədir ki, Qambay Vəzirovun komandir olduğu 77-ci Azər­
baycan Diviziyasında əksinqilabi təşkilat olmayıb. Diviziya komandiri Və­
zirovun ölümündən sonra SSRİ Ali Məhkəməsinin Hərbi Kollegiyasının 
28 iyul 1956-cı il tarixli qəran ilə onun hüquqları özünə qaytarılmışdır. 
Məlikovun və İbrahimovun (Saniyevi «cəlb edənlərimi) və 77-ci Azərbay­
can Diviziyasının həmin iş üzrə məhkum edilmiş başqa hərbi qulluqçula­
rının (20-dən yuxarı olan) işləri yenidən baxılıb ləğv edilmək üçün Baş 
hərbi Prokurorluğuna göndərilmişdir (Artıq bu işdə məhkum olunanların 
hamısına bəraət verilmişdir).

Müəyyən olunmuşdur ki, Diviziyanın keçmiş hərbi qulluqçularına is­
tintaq zamanı istintaqa lazım olan yalan ifadələr almaq üçün döymə və 
işgəncələr tətbiq olunurdun.

Saniyevin işi SSRİ Ali Məhkəməsinin Hərbi Kollegiyasına göndərilib. 
1937-ci il 13 oktyabr tarixli Hərbi Kollegiyanın hökmü ləğv olunsun və işə 
xitam verilsin.

1957-ci il iyunun 25-də SSRİ Ali Məhkəməsi hərbi Kollegiyası qərar 
çıxardı ki, SSRİ Ali Məhkəməsi Hərbi Kollegiyasının Saniyev Kəbi Murad 
oğlu barəsində 1937-ci il 13 oktyabr tarixli hökmü ləğv olunsun, işinə isə 
tərkibində cinayət əlamətləri olmadığına görə xitam verilsin.

Əlavə: 13896 Ne-li istintaq işi ilə bağlı məhkum olunanların siyahısı:
1. Paşayev Sultan Həmid oğlu - hərbi nazir,
2. Məmmədov Nəsir - baş leytenant,
3. Tağıyev Bayram Əli oğlu - siyasi rəhbər,
4. İsmayılov Ağa Həmid oğlu - batalyon komissarı,
5. Hüseynov Mustafa Əliqulu oğlu - kapitan,
6. Sultanov Əli Sultan oğlu - mayor,
7. Vəzirov Qambay Məmməd Əli oğlu - diviziya komandiri,
8. Əliyev CabirƏmirulla oğlu - briqada komissarı,
9. Quliyev Tahir Naib oğlu - alay komissarı,
10. Veysov Məmməd Kərim Əli oğlu - polkovnik,
11. Fətəliyev Həmid Əhməd oğlu - baş leytenant,
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12. Əliyev Əli Məşədi Əli oğlu - batalyon komissarı,
13. Zülfüqarov Məmməd İsazadə - hərbi komissar,
14. Zülqədərov İsgəndər Əli oğlu - 2-cİ dərəcəli intendant,
15, Babayev Fərhad Məmməd Əli oğlu - alay komissarı,
16. Məhərrəmov Manaf Murad oğlu - polkovnik,
17. Mehdiyev Seyfulla Rüstəm oğlu - polkovnik,
18. Cəfərov Əliyusif Əbutalib oğlu - alay komissarı,
19. Şəfiyev Əhməd Səfərəli oğlu - 2-ci dərəcəli intendant,
20. Abdullayev Abdulla Teymur oğlu - 2-ci dərəcəli intendant,
21. Mustafayev Əli Həsən oğlu - kapitan,
22. Sofiyev Bəhmən Əli oğlu - kapitan,
23. İbrahimov Mürsəl Məmməd oğlu - mayor,
24. Mollayev Abdul Əzim oğlu - 2-ci dərəcəli intendant,
25. Tağıyev İsmayıl Əhməd oğlu - hərbi tribunalın sədri.
26. Məlikov Abdulla Hüseyn oğlu - 77-ci Diviziyanın komissarı,
27. Saniyev Kəbi Murad oğlu - kapitan,
28. Məmmədov Cəlil Mustafa oğlu - 2-ci dərəcəli intendant,
29. Qoşqarov Ağamirzə Məmməd İbrahim oğlu - kapitan,
30. Süleymanov Nəriman Həsən oğlu - baş siyasi rəhbər,
31. Kərimov İbrahim Abduləli oğlu - kapitan (?),
32. Kərimov Rəşid Tağı oğlu - kapitan,
33. Qasımov Ağarza Fərman oğlu - siyasi rəhbər.
Qoy oxucular adları çəkilən azərbaycanlı zabitlərimizi yaddan çıxar­

masınlar.

Din xadimi-alim 
QAZI MİR MƏMMƏDKƏRİM AĞA

15030 nömrəli «cinayət işiwnin birinci vərəqinin məzmunu:
Tarixi olmayan «Qala - Maştağa rayonu üzrə fəal antisovet ünsürlərin 

cəmiyyətdən/kənar edilib ləğv olunası şəxslərin siyahısından** çıxarış:
"... 18-ci. Mir Məmmədkərim Mir Cəfər oğlu, 83 yaşlı, keçmişdə qazı, 

səsindən məhrum olunmuş, bitərəf, müəyyən peşəsi olmayan Mərdəkan 
kənd sakini, keçmiş Zaqafqaziya qazısı. Dinin gizli yayılması ilə məşğul 
olııb, çadraların götürülməsi əleyhinə təbliğat aparın*.
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Siyahıya Azərbaycan SSR XDİK-nın komissar müavini Borşov qol çəkib 
1938-ci il fevralın 13-də XDİK 203 nömrəli orderi ilə qazı Mir Məm- 

mədkərim Mərdəkandakı evində (indi Dənizçilərin istirahət evidir - Z.B.ı 
həbs olunur. Axtarış zamanı evindən «39 ədəd müxtəlif antisovet Qu ran» 
kitabı müsadirə edilib.

İşin 6-cı vərəqində o zamankı Mərdəkan kənd Sovetinin qazı haqqında 
verdiyi xasiyyətnamə var. Bu «sənəd»i mən olduğu kimi oxuculara təqdim 
edirəm:

"Xarakterizə
Mərdəkan kənd sakini qazı Mir Məmmədkərim Mir Cəfər oğlu 1920- 

ci ildən Mərdəkan kəndində yaşayaraq həmin vaxtdan indiyə qədər daim 
kənd təsərrüfatı ilə məşğul olmuşdur. 1929-cu ildə qazının səsi kənddə din 
mövhumatım canlandıran bir şəxs kimi alınıb. Ondan sonra qazı kənddə 
din mövhumatı ilə məşğul olaraq daima camaatı dini mövhumata çəkmək­
dən başqa sənəti olmamışdır. Digər tərəfdən qazının sənəti həmişə möv­
humata xidmət ətrafında dolanmaqdır. Qazının həmişə oturub-durduğu 
adamlar Şəkərəli Abbasov, Qasım Nağıyev, Rəhman Əliyev və Qədim As­
lanov olublar.

Mərdəkan kənd soveti (imza)
Kənd profkomu (imza)».
1938-ci il fevralın 13-də Azərbaycan XDİK Maştağa rayon şöbəsinin 

əməliyyat müvəkkili köməkçisi Yaroşkeviç Qazı Mir Məmmədkərim ağa­
nı dindirdi.

Sual: «Ən yüksək dini rütbə olan qazı rütbəsini siz hansı ildən hansı 
ilədək daşıyırdınız?» Cavab: «1904-cü ildən 1918-ci ilədək. Eyni zaman 
da, mən Bakı quberniya məclisinin sədri idim». Sual: «Müsavat hökumət 
nəzdində sizin nə kimi vəzifəniz var idi?». Cavab: «0 zaman mənim heç 
bir vəzifəm yox idi, çünki Müsavat hökuməti işə gələndən mən istefa ve­
rib qazdığımdan da kənara çəkildimw. Sual: «Siz əksinqilabi Müsavat təş­
kilatının üzvü olmusunuzmu?» Cavab: «Əksinqilabi Müsavat təşkilatına 
mən heç vaxt daxil olmamışamn. Sual: «Siz hansı ildə seçki hüququndan 
məhrum edilib qolçomaqlıqdan salınmısınız?» Cavab: Seçki hüququndan 
mən Azərbaycanın sovetləşmə günündən məhrum olmuşam. Bu hüququ 
məndən din xadimi olduğum üçün alıblaro. Sual: «Sizin qohumlarınızdan 
xaricdə kim vardır?» Cavab: «Heç kəs yoxdurw. Sual: «Sizin qohumları­
nızdan əksinqilabi fəaliyyətinə görə kim tutu!ub?» Cavab: «Mənim ögey 
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qardaşımın oğlu Mir Əbülhəsən tutulub, amma nəyə görə tutulduğunu 
deyə bilmərəm». Sual: «Öz kəndinizin sakinlərindən kiminlə əlaqəniz 
var?». Cavab: «Heç kəslə əlaqə saxlamıram, amma əhali arasında hörmə­
tim vanı. Sual: «Sizin həmyerlilərinizdən hansısa biri ilə şəxsi-qərəzliyiniz, 
və ya düşmənçiliyiniz var?». Cavab: «Mənimlə heç kəsin nə şəxsi-qərəz­
liyi, nə də düşmənçiliyi vam. Sual: «Siz ondan ötrü təqsirləndirilirsiniz ki. 
kolxozçular və fərdi əməkçiləm arasında mövcud olan quruluşun əleyhinə 
əksinqilabi təbliğat aparırsınız. Bunu boynunuza alırsınız?» Cavab: «Xeyr, 
boynuma almıramn.

Elə həmin gün, fevralın 13-də Yaroşkcviç Mərdəkan kənd sakini. Bakı 
süd zavodunda süd qəbul edən Aşur Cavadəli oğlu Əlizadəni şahid sifətilə 
dindirdi:

Yaroşkeviç: «Mərdəkan kənd sakini Mir Məmmədkərim Mir Cəfər oğ­
lunun əksinqilabi söhbətləri haqda sizə nə məlumdur?» Cavab: «Məmmə- 
dkərim Mir Cəfər oğlu tanınmış din xadimi, qazıdır. O, mövcud olan qu­
ruluşun əleyhinə düşmənçilik əhval-ruhiyyəsində olaraq kənd əhalisi ara­
sında daim dini təbliğat apanr. Məsələn, 3-4 ay bundan qabaq Mir Məm­
mədkərim dəfndə iştirak edib Əlabbas Əliyevin, Cəlal Əlibala oğlunun və 
başqalarının yanında deyirdi ki, qadın heç vaxt kişi ilə bərabər ola bilməz. 
Bu düz deyil, çünki qadında kişi əlamətləri yoxdur, qadının nə gücü var. nə 
də hünəri. Bundan əlavə, iki ay bundan qabaq başqa bir dəfndə iştirak edən 
Mir Məmmədkərim dəfn mərasiminin yeni qaydayla - mollanın iştirakı 
olmadan keçirildiyi üçün dedi: «Gör Şura hökuməti Azərbaycan xalqını nə 
günə salıb ki, o öz ölülərini şəriətdə göstərildiyi kimi dəfn edə bilmir. Şura 
hökuməti bizim bütün dinimizi, imanımızı məhv edib».

Yenə fevralın 13-də Yaroşkeviç İkinci şahidi: mərdəkanh, neft bazası­
nın müdiri Nəcəf Əlican oğlu Quliyevi dindirdi.

Yaroşkeviç: «Sizə Mir Məmmədkərim Mir Cəfər oğlunun əksinqilabi 
fəaliyyəti haqda nə məluındur?» Cavab: «Məmmədkərim Mir Cəfər oğlu 
tanınmış din xadimi, qazıdır. O, daim əhali arasında dini təbliğat və bu­
nunla bərabər mövcud olan quruluşun əleyhinə əksinqilabi təşviqat aparır. 
1937-ci ilin sentyabr-oktyabr aylarında Məmmədkərim dəfn vaxtı mənim 
dəfndə iştirak edəli Həci Dadaşın və başqalarının yanında dedi: «Allahı 

unutmaq olmaz, çünki sizin bütün bəlalarınız Allah-taalanın cəzasıdır. 
Cürbəcür təbliğata uymaq olmaz, gələcək haqda fikirləşmək lazımdır. Bu­
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dur, sizi seçkilərdə iştirak etməyə çağırırlar, lakin bu seçki yox, xalqı alda­
dıb incitməkdir.

Onsuz da aydındır ki, xalq heç kəsi seçmir və onu hökumət tərəfindən 
təyin olunmuş adamların adlan altından qol çəkməyə məcbur edirlər. Buna 
görə Allahı unutmayım). Bu barədə mən kəndin partkomu Əliyevə xəbər 
verdim».

Həmin gün. fevrahn 13-də Yaroşkeviç qazının əleyhinə üçüncü şahidi 
dindirdi. Bu da çörəkxana müdiri Balaxanov Əli idi.

Yaroşkeviç: «Siz Mir Məmmədkərim Mir Cəfər oğlunun əksinqilabı 
fəaliyyəti haqda nə deyə bilərsiniz?» Cavab: «Məmmədkərim Sovet hö­
kuməti ilə düşmənçilik edən bir şəxsdir. O, əhali arasında daim dinin təbli­
ği ilə məşğuldur. Bununla bərabər, o, mövcud quruluşun əleyhinə əksinqı- 
labi təbliğat aparır. Məsələn, 1936-cı ildə mən Mərdəkan kənd Sovetinin 
sədri olduğum vaxt Məmmədkərimi çağırıb ona dedim ki, o kənddə dinin 
təbliğindən əl çəksin. Mənim bu sözlərimə Məmmədkərim belə cavab ver­
di: «Mən sənə məsləhət görürəm ki, camaatı qorxutma. Bu sizə baha otu­
racaq. Gələcək haqda fıkirləşin». Bundan başqa, 1937-ci il dekabrın 12-də 
Məmmədkərim seçki məntəqəsinə gedərkən mənə dedi: «Heç bilmirəm nə 
üçün camaatı incidib bülletenlərə qol çəkdirirlər. Axı deputat artıq sizin 
tərəfdən təyin edilib və xalq da onu seçməyib)). Bütün bunlar haqda mən 
kəndin partiya təşkilatı katibinə xəbər verdim)).

1938-ci il fevralın 17-də qazı Məmmədkərim ikinci və axırıncı dəfə 
dindirildi.

Yaroşkeviç: «1938-ci il fevrahn 13-də keçirilən dindirmədə siz kənd­
də əksinqilabi təhrikedici şayiələrin yayılmasında özünüzü müqəssir bil­
mədiniz. İstintaq sizdən tələb edir ki, siz mənasız müqavimətə son qoyub 
səmimi ifadələr vcrəsiniz» Cavab: «Xeyr, mən əksinqilabi şayiələr yayma­
mışam və bunu qətiyyətlə inkar edirəm». Sual: «Sizə şahid Quliyev Nəcəf 
Əlican oğlunun sizin antisovet fəaliyyətiniz haqqında 13 fevral 1938-ci 
il tarixli ifadəsi oxunur. Bunu boynunuza alırsınız?)) Cavab: «Xeyr, mən 
bunu rədd edirəm». Sual: «İstintaq sizə ikinci şahid Balaxanov Əlinin 13 
fevral 1938-ci il tarixli ifadəsini təqdim edir. Buna siz nə deyə bilərsiniz?" 
Cavab: «Mən bunların heç birini deməmişəm. Şahid mənə böhtan atır və 
yalan deyini. Sual: «lzah edin görək, nə üçün sizin antisovet fəaliyyətini­
zi ifşa edən şahidlər sizə böhtan atırlar?* Cavab: «Mən bunu bilmirəm" 
Sual: «Demək, siz əksinqilabi fəaliyyətinizi qətiyyətlə inkar edirsiniz’"
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Cavab: «Bəli, mən bunu qətiyyətlə inkar edirəm». Sual: «Siz istintaqa nə 
əlavə edə bilərsiniz? Cavab: «Mənim heç bir əlavəm yoxdum.

1938-ci il fevrahn 23-də Yaroşkeviç belə bir iltihamnamə tərtib etdi:
«Vətəndaş Mir Cəfərov Mir Məmmədkərim Mir Cəfər oğlu - 83 yaşlı, 

ali ərəb dini təhsilli, qazı, məhkum olunmamış, səsindən məhrum olunmuş, 
kənd təsərrüfatı ilə məşğul olanın 15030 Ns-li cinayət işinə baxıb müəyyən 
etdim:

Mir Cəfərov Mir Məmmədkərim Mir Cəfər oğlu keçmişdə Bakı quber­
niyasının qazısı olub, son vaxtlarda artıq ifşa olunub məhkum edilən xalq 
düşmənləri - Qasım Nağıyev, Rəhman Əliyev, Qədim Aslanov və başqa­
ları ilə əlaqəyə girib, mövcud quruluşa düşmənçilik edərək öz dini ayinlə­
rindən antisovet təbliğatı üçün istifadə edirdi. O, Sovet hökumətinə böhtan 
atır, kəndliləri seçkilərdə iştirak etməməyə çağırır, qadınların ictimai-si­
yasi həyatda iştirak etmələrinin əleyhinə idi. Əhali arasında «qadınların 
kişilərlə bərabər olmaları mümkün deyiln deyə təbliğat aparıb buna sübut 
kimi şəriətin ehkamlarım nümunə gətirirdi.

Müttəhim özünü müqəssir bilmədi, lakin şahid Əlizadə Aşurun. Quli­
yev Nəcəfin və Balaxanov Əlinin ifadələri ilə ifşa olunur.

İzah olunanlara əsasən Mir Cəfərov Mir Məmmədkərim Mir Cəfər 
oğluna isnad olunanların sübuta yetməsini nəzərə alaraq Mir Cəfərovun 
15030 nömrəli cinayət işi baxılmaq üçün Azərbaycan SSR Fövqəladə Üç­
lüyünün sərəncamına göndərilsin»,

İttihamnaməni XDİK-ııın Qala - Maştağa rayon şöbəsinin rəisi Avanc- 
sov təsdiq etmişdir.

AZ. SSR XDİK Fövqəladə Üçlüyünün 1938-ci il mayın 2-də keçirilən 
iclasının işin 18-ci vərəqində olan protokolundan çıxarışda deyilir:

«Eşidildi: Mir Cəfərov Mir Məmmədkərim Mir Cəfər oğlunun 15030 
nömrəli istintaq işi.

Qərara alındı: 83 yaşlı Mir Cəfərov Mir Məmmədkərim Mir Cəfər oğlu 
əksinqilabi fəaliyyətinə görə güllələnsin.

Üçlüyün katibi Savçenkon.
Heç bir təqsiri olmayan xeyirxah qazı Mir Məmmədkərim ağa - yüksək 

mədəniyyətə malik olan vətəndaşımız, Qurani-Kərimin, Curci Zeydanın 
«Ərmənusa əlmisriyyəıı, «Kərbəla yanğıma, «On yeddi ramazana, «Əz- 
rai-Qureyş» adh tarixi əsərlərinin Azərbaycan dilinə tərcüməçisi. «Səlib 
müharibələrin adh kitabın (1 cild) müəllifi xaincəsinə güllələndi.
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1956-cı il avqustun 31-da rəhmətliyin oğlu Mir Cəfər SSRİ Baş pro­
kuroru Rudenkonun adına ərizə yazıb «atamın tapılması üçün mənə kömək 
edib, onun təqsirinin dərəcəsinin müəyyən edilməsinə sərəncam verməyin 
xahiş etmişdir.

1956-cı il oktyabrın 20-də Mir Məmmədkərimin oğlu Mir Cəfərə xəbər 
verdilər ki, atası 1940-cı il oktyabrın !4-də beyninə qan sızmasından vəfat 
etmişdir.

Bundan sonra istintaq orqanlarına göstəriş verildi ki, qazı Mir Məm­
mədkərimin işini yenidən yoxlamaqla müəyyən edilsin ki, onun təqsiri və 
cinayəti nədən ibarət idi.

1958-ci il fevralın i 3-də şahid sifətilə dindirilmiş Quliyev Nəcəf Əlican 
oğlu 1959-cu il oktyabrın 23-də yenidən dindirildi. Bu səfər o, belə ifadə 
verdi: «Mən qəti surətdə və bütün məsuliyyətimlə, kommunist kimi göstə­
rirəm ki. qazı Mir Məmmədkərim antisovet fəaliyyətdə olmayıb. Əksinə 
deyən ona böhtan atır. Mən belə ifadə verməmişəm və müstəntiq o vaxt nə 
yazıb, mən bilmirdimw.

1960-cı il martın 7-də Əliyev Cəlal Əlibala oğlu göstərdi: «Üç il bun­
dan əvvəl vəfat etmiş Əlizadə Aşurun ifadələrini mən təsdiq etmirəm, çün­
ki bunlar həqiqətə uyğun deyildir. Qazı Mir Məmmədkərim mənim yanım­
da heç bir antisovet söhbət aparmayıba.

1960-cı il martın 7-də dindirilən Ağayev Ələkbər Əyyub oğlu göstərdi 
ki. Qazı Mir Məmmədkərimin antisovet fəaliyyəti haqda ona heç bir şey 
məlum deyil.

İşin 33-cü vərəqi. Azərbaycan SSR Daxili İşlər Nazirliyi Mərkəzi Döv­
lət Tarixi Arxivinin 1959-cu il 27 iyun tarixli arayışı:

«Zaqafqaziya şiə din idarəsinin sənəd fondunda 1907-1916-cı illərə aid 
Bakı Məclisinin sədri Axund Mir Məmmədkərim Hacı Mir Cəfərzadənin 
imzaladığı sənədlər var.

1910-cu ilin noyabrında Qafqaz Canişini Bakı qazısı Axund Mir Məm- 
mədkərim Mir Cəfərzadənin Zaqafqaziya şiə dini idarəsinin üzvlüyünə qə­
bul edilməsinə zəmanət verim.

1960-cı il martın 21-də DTİ-nin istintaq şöbəsi Azərbaycan SSR XDİK 
Fövqəladə Üçlüyünün qazı Mir Məmmədkərim haqqında çıxardığı 1938-cı 
il 2 mart tarixli qərarın ləğv olunması və onun işinə xitam verilməsi haqıla 
təqdimat verir.

1960-cı il mayın 4-də Azərbaycan SSR Prokurorluğu Azərbaycan SSR 
Ali Məhkəməsinə qazı Mir Məmmədkərimin işi üzrə etirazını göndərir
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((Azərbaycan SSR XDİK Fövqəladə Üçlüyünün Mir Cəfərov Mir 
Məmmədkorim Mir Cəfər oğlu haqqında 1938-ci il 2 mart tarixli qərarı 
aşağıdakı əsaslara görə ləğv edilməlidir:

İşdən görünür ki, Mir Məmmədkərim Mir Cəfərov şahidlərin dindiril­
məsindən qabaq Az. SSR XDİK-nın komissarının keçmiş müavini Borşo- 
vun təsdiq etdiyi siyahıya əsasən həbs edilmişdir. Mir Cəfərovun əleyhinə 
material yalnız bundan sonra toplanmağa başlandı.

1959-cu ildə aparılan əlavə yoxlama zamanı şahid Quliyev Nəcəf Əli­
can oğlu yenidən dindirilərkən göstərdi ki, o, 1938-ci ildə dindirilərkən 
Mir Cəfərovun antisovet fəaliyyəti haqqında ifadə verməmişdir. Buna görə 
də ona isnad olunan ifadəni o təsdiq etmir. Dindirilən başqa şahidlər də 
göstərirlər ki, onlar Mir Cəfərovun antisovet fəaliyyəti ilə məşğul olmas: 
haqda heç bir şey eşitməyiblər».

1960-cı il iyulun 15-də Azərbaycan SSR Ali Məhkəməsi qərar çıxarır 
ki, Azərbaycan SSR XDİK Fövqəladə Üçlüyünün Mir Cəfərov Mir Məm- 
mədkərim Mir Cəfər oğlu haqqında 2 mart 1938-ci il tarixli qərarı ləğv 
edilsin, onun işi sübuta yetmədiyindən xətm olunsun, özünə isə ölümündən 
sonra bəraət verilsin.

Allah qazı Mİr Məmmədkərimə rəhmət eləsin!

İTTİHAM
Nəsibə xanıma

50 İL ƏVVƏL 4438 NÖMRƏLİ İŞ ÜZRƏ 
CƏZA ALANLAR VƏ CƏZA VERƏNLƏR

Dirçəl, daha dirçəl, uyumaq artıq əbəsdir!
Ya öl bu vuruşda, ya da zənciri kəsdir. 
Azada sevir qollarım doğduğun övlad. 
Bəsdir sinən üstə yaşadı hər cürə cəllad. 
Qaldır başını, bağrına bax qan göyə vurmuş. 
Əfsus ki, o cəllad şişərək hey ki, oturmuş, 
O şişir gözləri qan çaylağı insan cəsədindən. 
Azmış, bağırır, əmri budur: «Hey! Kəs ətindən! 
Ver, ver ki, yeyim zülmümə qüvvət gələ bəlkə, 

I
257



Sən, ey nökərim, əmrimə müti olan ölkə!» 
Söylə, yaraşırmı adına böylə həqarət? 
Qeyrət yeridir, sevgili yurdum, yenə qeyrət! 
Söylə ,nə üçün müti nökər gənc adın olsun, 
Coşqun qara neftin, taxdın həm yadm olsun, 
Taxıl becərən qəhrəman əllər, dilə dan. 
Körpə çocuğun süd diləyir ah ilə zarı, 
Ana ürəyin parçalanmazmı, ana yurdum? 
Ah, ah, nə üçün döndü ürəyin qana, yurdum? 
Söylə, köməyin yox ki, sənin haqqını alsın, 
Yadlar quşunun şəhpərini torpağa salsın?! 
Göylərdə uçan, nəğmə deyən oğluna fəryad, 
Ki, onun pəncəsinə dözməyə hər cür dəli cəllad. 
Babək daha dursun, yerisin düşmənin üstə, 
Babəkləri sən, sevgili yurdum, özün istə! 
Yalçm qayalardan, təpələrdən və dənizdən 
Çiynində əsarət çanağı aç gələ bizdən.

Bu şeri Rzayev Məmmədhüseyn kiçik leytenant Aruşanov tərəfindən 
həbs edilməsindən on üç ay və güllələnməsindən il yarım qabaq - 1941-cı 
il iyun ayının 2-də yazıb.

«İldınm» adlı məqaləmdə yazmışdım ki, 1948-ci ildə məhkum edilən 
səkkiz gəncin istintaqında iki ad çəkilmişdi: Süleyman və Şükür. Bunların 
kimliyi məlum deyildi. Bir gün Nəsibə xanım Əlizadə yanıma gəldi və 
mənə 1940-cı ildə onunla birlikdə Bakının 1 nömrəli beynəlmiləl məl, 
təbini bilirmiş bir gəncin fotoşəklini göstərərək dedi: «Adını çəkdiyiniz 
Süleyman budur. O, məktəbi mənimlə birlikdə qurtarıb. Əlaçı idi. Onların 
təşkilatında mən də var idim və çox fəal işləyirdim. Amma mənim yoldaş­
larım nə istintaqda, nə də məhkəmədə adımı belə çəkmədilər, yoxsa məni 
də onlarla birlikdə məhkum edəcəkdilər;).

Haqqında söz açacağımız təşkilata «İldırım»da olan kimi, səkkiz nəfər 

daxil idi:
I. İsgəndəri i (İsgəndərov) Süleyman Əli Abbas oğlu: 1922-ci ildə Ba­

kıda anadan olmuş, Azərbaycan Sənaye İnstitutunun (ASİ-nin) II kurs tələ­
bəsi idi; 1942-ci il avqust ayının 22-də həbs edilmişdir.
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2. Tağıyev Ələsgər Səttar oğlu, 1921-ci ildə Bakıda anadan olmuş, 
elektrik montyoru idi; 1942-ci il fevral ayının 28-də həbs edilmişdir.

3. Mustafayev Çingiz Seyfulla oğlu, 1923-cü ildə Bakıda anadan ol­
muş, Bakı dəmiryolu texnikumunun tələbəsi idi, 1942-ci il iyul ayının 7-də 
həbs edilmişdir.

4. Rzayev Məmmədhüseyn Həbib oğlu - 1921-ci ildə Göyçayda ana­
dan olmuş, ADU-nun 111 kurs tələbəsi idi; 1942-ci il iyul ayının 8-də həbs 
edilmişdir.

5. Ağayev Hüseynağa Mirhaşım oğlu - 1921-ci ildə Bakıda anadan ol­
muş, ASİ-nin tələbəsi idi; 1942-ci il iyul ayının 7-də həbs edilmişdir.

6. Məmmədov Ağa Ələsgər Rza oğlu, 1921-ci ildə Bakıda anadan ol­
muş, ADU-kun IV kurs tələbəsi idi, 1942-ci il avqust ayının 3)-də həbs 
edilmişdir.

7. Rzayev Saleh Əbdülhüseyn oğlu, 1921-ci ildə Bakıda anadan olmuş. 
ADU-nun IV kurs tələbəsi idi, 1942-ci il sentyabr ayının 5-də həbs edil­
mişdir.

8. Mehdiyev Zaman Zeynal oğlu, 1923-cü ildə Bakıda anadan olmuş, 
ASİ-nin II kurs tələbəsi idi, 1942-ci il sentyabr ayının 18-də həbs edilmişdir.

(Oxucudan xahiş olunur ki, nəticələri bu yazmı axıra qədər oxuduqdan 
sonra çıxarsın).

1942-ci il iyunun 29-da kiçik leytenant K..B. Aruşanov un Rzayev 
Məmmədhüseynin həbs olunması haqqında çıxarılan qərarında deyilirdi: 
<<Rzayev - Türkiyəyə meyli olan və Azərbaycanın SSRİ-dən zorla ayrıl­
masını nəzərdə tutan antisovet millətçi gənclər təşkilatının fəal üzvüdür. 
O, yeni şəxsləri öz təsiri altına alıb onları təşkilatlarına cəlb edir, əksinqi­
labi vərəqələrin çapına və yayılmasına hazırlaşırdı. M. Rzayev Azərbaycan 
SSR Cinayət məcəlləsinin 72-ci maddəsinin 11 -ci hissəsi və 73-cü maddə­
si ilə məsuliyyət daşıyır.

Aruşanov Rzayevi 1942-ci il iyulun 7-də 745 nömrəli orderlə ASİ-nin 
yataqxanasında həbs edir.

İyulun 8-də keçirilən birinci dindirmə: Aruşanov Rzayevi qohum-qar­
daşları, yaxınları və dostları haqqında sorğu-sual edir.

iyulun 10-da ikinci dindirmə: Aruşanov: «Siz antisovet cinayətlərinizə 
görə həbs edilmisiniz. Siz öz antisovet cinayətləriniz haqqında müfəssəl 
ifadələr vemıəlisinizn. Rzayev: «1942-ci ilin mart-aprel aylarında uzun 
sürən təsirli söhbətlərdən sonra məni ASİ-nin II kurs tələbəsi İsgəndərov
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Süleyman və dəmiryolu texnikumunun tələbəsi Mustafayev Çingiz anti­
sovet millətçi təşkilata cəlb etdilər. Həmin təşkilatın üzvləri qarşılarına 
əksinqilabi vərəqələrin yayılması yolu ilə Azərbaycanda Sovet hakimiy­
yətini yıxmaq və Türkiyə ilə birləşmək məqsədini qoymuşdular. Bunun 
üçün təşkilat öz sıralarını artırmağı, vərəqələrin nəşri üçün şrift tapmağı, 
radioqəbuledici almağı və xarici verilişlərə qulaq asmaqdan ötrü xüsusi 
otaq tapmağı nəzərdə tuturdu. Qrupumuzun bütün üzvləri sistematik ola­
raq antisovet və millətçi təbliğat aparırdın.

1942-ci il iyulun 15-də keçirilən üçüncü dindirmə: Aruşanov: «Qrupu- 
nuzun bütün iştirakçılarının adlarını deyinn. Cavab: «Qrupumuza İsgən­
dərov Süleyman, Mustafayev Çingiz, Tağıyev Ələsgər və mən - Rzayev 
Məmmədhüseyn daxil idik. Şəxsən mən bizim antisovet millətçi gənclər 
qrupuna Tibb institutunun II kurs tələbəsi Nuriyev Camalı və ADU-nun fi­
lologiya fakültəsinin II kurs tələbələri -Nəsibov Məstini və Həbibzadə Şü­
kürü cəlb edirdimn. Sual: «Sizi antisovet millətçi qrupuna kim, nə zaman 
və hansı şəraitdə cəlb etmişdi?» Cavab: «1942-ci ilin aprelində mən «Pa- 
rapet» bağında təsadüfən Süleymana rast gəldim. Süleyman müharibədən 
danışaraq belə dedi: «Müharibə uzanır. Cəbhələrdə camaat əbəs yerə qırı­
lır. Müharibədə olan əsgərlərin ailələri və başqaları da acından qırılır. Qızıl 
Ordu alman qoşunlarının hücumu nəticəsində gündən-günə geriyə çəkilir. 
Bu dözülməz faktlara biz təlaşsız yanaşa bilmərik. Biz də bu məsələyə 
qarışmalı, öz millətimizin azad olmasına və bu üsul-idarənin yıxılmasımı 
kömək etməliyik. Gəl bir qrup yaradaq və vaxt itirmədən işə başlayaq" 
Biz qarşımıza belə məsələlər qoyduq: qrupumuzun sayım on nəfərə, son- 
ralar isə yüz nəfərə çatdırmaq. Qrupumuza daxil olanlardan üzvlük haqqı 
yığıb, hər birimizin təşəbbüsü ilə şrift, kağız və s. material alaraq əksinqı- 
labi vərəqələr nəşr edib əhali arasında yaymalı idik. Biz hesab edirdik kı, 
azərbaycanlılar öz milli dövlətini öz əllərinə almalıdırlar və bunun üçün də 
sovet quruluşunu devirməlidirlər. Biz Azərbaycanda müstəqil dövlət yara­
dılmasını zəruri hesab edirdik. Türkiyədəki kimin. Sual: «Sizin antisovet 
millətçi qrupunuzun praktiki fəaliyyəti nədən ibarət idi?» Cavab: «Bizim 
qrup antisovet yığıncaqlar təşkil edir və bu yığıncaqlarda ÜİK(b)P-nin və 
Sovet hökumətinin milli siyasəti tənqid edilir, cürbəcür təşkilati məsələlər 
həll olunurdun.

1942-ci il iyulun 20-də Aruşanov və Qriqoryan Rzayev Məmmədhü- 
seynə onun Azərbaycan SSR CM-nin 72-ci maddəsinin 11 -ci hissəsi və 7,3- 
cü maddəsi ilə məsuliyyətə cəlb olunması haqqında qərarı təqdim edirlər.
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Avqust ayının 14-cfo keçirilən əlavə dindirmədə Rzayev Məmməd- 
hüseyn göstərdi: «Bizim qrupun təşkilatçısı İsgəndərov Süleyman idi və 
praktiki əməliyyat üçün bütün göstərişləri biz ondan alırdıq. Sonralar mən 
ondan ayrılıb müstəqil işləyirdimn. Aruşanov: «Siz İsgəndərov, Mustafa­
yev və Tağıyevdən nə vaxt və nə səbəbə görə aynldınız?» Rzayev: «Mən 
onlardan 1942-ci ilin mayında ayrıldım. Mən dəstəmizin iştirakçılarının 
sayının artırılması haqqında məsələ qoydum, lakin onlar mənimlə razı ol­
madılar. Buna görə mən özüm Sovet hakimiyyəti əleyhinə İşləmək üçün 
yeni qrup təşkilinə girişdim. Bu yeni təşkil olunan qrupa mən ADU-nun 
tələbələri Nəsibov Məstini, Həbibzadə Şükürü və ASİ-nin tələbəsi Ağayev 
Hüseynağanı cəlb etdim. Mən onlara belə bir nağıl söylədim ki, guya mən 
antisovet təşkilatında yeddi yaşımdan fəaliyyət göstərirəm; guya mənim 
həmin təşkilata daxil olan tanış prokurorum var və mən onun vasitəsilə 
onların üçünü də təşkilata qəbul etdirərəm. Lakin bunların üçü də mənimlə 
işləmək istəmədilər)).

1942-ci il iyunun 29-da həmin Aruşanovun Bakıda yaşayan Ağayev 
Hüseynağanın həbs edilməsi haqqında qərarında deyilirdi: «Ağayev Hü­
seynağa Türkiyəyə meyli olan və Azərbaycanın SSRİ-dən zorla ayrıl­
masım nəzərdə tutan antisovet millətçi gənclər təşkilatının fəal üzvüdür. 
Təşkilatın yığıncaqlarında iştirak edib, oraya yeni şəxslərin cəlb olunması 
haqda məsələnin müzakirəsində fəallıq göstərir. Buna görə o, Azərbaycan 
SSR CM-nin 72-ci maddəsinin II hissəsi və 73-cü maddəsi ilə məsuliyyət 
daşıyıoı.

Aruşanov Ağayevi iyulun 7-də 747 nömrəli orderlə Ostrovski adına 
küçənin 1 nömrəli evində həbs edir.

1942-ci il İyulun 8-9-da keçirilən birinci dindirmə: Aruşanov: «Siz 
antisovet cinayətlərinizə görə həbs edilmisiniz. İstintaq təklif edir ki, siz 
müfəssəl və doğru ifadə verəsiniz». Ağayev: «Niyə həbs olunmuşam, bunu 
özüm də hiss edirəm. Buna görə də elə birinci dindirmədə mən öz antisovet 
cinayətlərim haqqında danışacağam. 194 l-ci ildə mən öz məktəb yoldaşım 
İsgəndərov Süleymanla tez-tez görüşürdüm. Hər dəfə Süleyman ÜİK(b) 
P-nin və Sovet hökumətinin ayrı-ayrı tədbirlərini tənqid edirdi. 194l-ci ilin 
axırından İsgəndərov öz antisovet əhval-ruhiyyəsini daha da gücləndirmiş­
di və məni gənclər arasında antisovet millətçi təşkilatın yaranmasının vacib 
olduğuna inandırmağa çalışırdı. 1942-ci ilin yanvar və ya fevralında İsgən­
dərov, Mqstafayev və Tağıyev evimizə gəldilər və biz dördümüz razılığa

261



gəldik ki, Sovet hökuməti əleyhinə fəal mütəşəkkil iş üçün Azərbaycan 
gəncləri arasında antisovet millətçi təşkilat yaratmaq lazımdır. Əvvəllər 
bu qrupa biz dördümüz daxil idik. Rzayev Məmmədhüseyn bizim qrupa 
sonradan daxil edildin.

1942-ci il iyulun 22-dəki ikinci dindirmə: Müstəntiq: «Sizin antisovet 
millətçi qrupunuza kimlər daxil idi?» Cavab: «Mən, İsgəndərov, Mustafa­
yev, Tağıyev və Rzayev Məmmədhüseyn)). Sual: «Sizin antisovet millətçi 
qrupunuz necə və nə vaxt təsis olunub formalaşdı?)) Cavab: «Bizim anti­
sovet millətçi qrupumuz 1941-ci ilin dekabrında təsis olunub formalaşdın

1942-ci il iyulun 20-də Aruşanov və Qriqoryan Ağayev Hüseynağaya 
onun Azərbaycan SSR CM-nin 72-ci maddəsinin 11-ci hissəsi və 73-cü 
maddəsi ilə məsuliyyətə cəlb olunması haqda qərarı təqdim etdilər.

1942-ci il avqustun 11-dəki üçüncü dindirmə: Aruşanov: «1942-ci ilin 
mart ayından başlayaraq antisovet millətçi qrupunuza daxil olanların ək­
sinqilabi fəaliyyətindən danışımı. Ağayev: «1942-ci ilin martından bizini 
qrup öz praktiki antisovet fəaliyyətini fəallaşdırdı. Qrupumuza Rzayev 
Məmmədhüseyn qəbul edildi. Onu qrupumuza İsgəndərov cəlb etdi. Biz 
müzakirəyə bəzi təşkilat məsələlərini qoyduq. Təşkilatımızın üzvlərinin sa­
yının artırılması, əksinqilabi vərəqələrin çapı və yayılması haqda məsələlə­
ri müzakirə və ÜİK(b)P-nin milli siyasətini tənqid edirdik. İsgəndərov bi­
zim hamımızı mövcud quruluşun əleyhinə aktiv fəaliyyətə keçməyə çağı­
rırdı. O deyirdi ki, biz hamımız Azərbaycan xalqının vətənpərvərləri kimi 
yorulmadan çalışmalıyıq ki, Azərbaycan xalqı diktatorluq və zalımlıqdan 
azad olunsun. Azərbaycan SSRİ-dən ayrılsın və burada Türkiyədəki kimi 
milli respublika təşkil edilsin. Biz hamımız İsgəndərovla razılaşdıq, qərara 
gəldik ki, hər birimiz yazılı and içək və İsgəndərov bu andı elə orada tərtih 
etdi. Həmin yığıncaqda İsgəndərov və Mustafayev qrupumuzun proqram 
və nizamnaməsini tərtib etdilər və biz də razı olduq. Lakin sonra təşkilat 
məsələlərində ixtilaflar üzündən bizim dəstə parçalandı. İsgəndərovla iş­
ləmək istəmədiyinə görə Rzayev Məmmədhüseyn ayrıldı və yeni antisovet 
qrupunun təşkili ilə məşğul oldu».

İsgəndərov Süleymanın tərtib etdiyi andın mətni:
«Mən... məsləyimə and içirəm: vətənimin azadlığı uğrunda öz həyatı­

mı, əmlakımı əsirgəməyəcəyəm. Mən ana vətənə and içirəm: yüksək idea­
lın - millətimin şərəfi uğrunda, onun xoşbəxtliyi uğrunda, onun şərəfinə və 
namusuna toxunmağa cəhd edən düşmənlərə qarşı son damla qanunadək
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vətən qəhrəmanlarının sırasında olacaq və lazım gələrsə öz həyatımı bu 
yüksək milli idealın həyata keçməsi işinə həsr edəcəyəm.

Mənim idealım millətimi əsirlik zülmündən xilas etməkdir. Mənim 
məsləyim milli-sosialist, milli xoşbəxtlik cəmiyyətinin yaradılması üçün 
yeganə vasitə olan kəmalizmdir. Yaşasın kəmalizm!

Mən and içirəm ki, fırqə tapşırıqlarını sözsüz yerinə yetirərək , bu işdə 
ən dəhşətli ölüm olsa belə, əlim titrəməyəcək, könlüm əsməyəcəkdir. Mən 
millətimin xoşbəxtliyinə zərər verəsi hərəkət etməyə cəhd edərəmsə, qoy 
tarix və onu yaradan parlaq qüvvələr məni lənətləsin, “xain” deyə damğa­
lasın, ən şiddətli cəzaya məhkum etsin. Mən xain çıxaramsa, qoy məzarım 
qanqallıqlarla örtülü olsunlw

1942-ci il avqustun 17-də keçirilən dördüncü dindirmədə Ağayev Hü­
seynağa Məmmədov Ağa Ələsgər və Rzayev Saleh haqqında ifadə verirdi.

Avqustun 23-də keçirilən beşinci dindirmə: Aruşanov: «Sİzİn antisovet 
millətçi bölmənizin adı nə İdi - qrup, yoxsa təşkilat?» Cavab: «Qrup və ya 
dəstən. (Andda «fırqə» adlanır. - Z.B.). Sual: «Sizitı əksinqilabi dəstənin 
üzvləri necə şrift tapmalı və əksinqilabi vərəqələri necə çap etməli idi?» 
Cavab: «Dəstəmiz məni mətbəəyə işə düzəldəcəkdi və mən oradan şrift 
götürməliydimw. Sual: «Sizin əksinqilabi dəstəniz haradan və şəxsən kim­
dən praktiki rəhbərlik və göstərişlər alırdı?» Cavab: «Bizim əksinqilabi 
dəstəmizin təşkilinin əsas təşəbbüskarı İsgəndərov Süleyman idi və ay- 
rı-ayn məsələlər üzrə göstərişlər ondan gəlirdin. Sual: « O, sizin əksinqi­
labi dəstəniz qarşısında nə kimi məsələlər qoyurdu?» Cavab: «Dəstəmiz 
qarşısında o, təşkilata yeni üzvlərin qəbul olunması məsələsini qoyurdu və 
biz hesab edirdik ki, Azərbaycanda Türkiyədəki kimi milli müstəqil hö­
kumət təşkil olunmalıdıro.

1942-ci il sentyabrın 4-dəki altıncı dindirmədə Aruşanov yenə də təş­
kilatın tərkibi haqqında sorğu-sual edir. Ağayev Hüseynağa göstərir ki, 
dəstələrinə Mehdiyev Zaman, Rüstəmov Ramiz, Bağırov Şüca və Bağırov 
Həsən də daxil idilər.

1942-ci i! iyunun 29-da Aruşanov Bakıda yaşayan və dəmiryolu texni­
kumunda oxuyan Mustafayev Çingizin həbs edilməsi və Azərbaycan SSR 
CM-nin 72-ci maddəsinin 11-ci hissəsi və 73-cü maddəsi ilə məsuliyyətə 
cəlb olunması haqqında qərar çıxarır.

263



İyulun 7-də 748 nömrəli orderlə Aruşanov Mustafayevi Poluxin küçə­
sindəki 23 nömrəli evdə həbs edir. (Bu səkkiz nəfərdən ən çox - 15 dəfə 
dindirilən təkcə Mustafayev olub. Onun mərdliyinə və iki müstəntiqin 
Aruşanovla Arustamovun basqılarına dözməsinə heyran qalırsan. - Z.B.),

1942-ci il iyulun 8-də keçirilən birinci dindirmə: Müstəntiqlər: «Siz ək­
sinqilabi fəaliyyətinizə görə həbs edilmisiniz. İstintaq əvvəldən sizə təklif 
edir ki, hər şeyi doğruluqla boynunuza alıb, öz əksinqilabi işiniz haqqında 
danışasınız». Mustafayev: «Mən doğruluqla və səmimiyyətlə istintaqa de­
yirəm ki, əksinqilabi fəaliyyətlə məşğul olmamışam».

İkinci dindirmə iyulun 10-da saat 22:30 dəqiqədən iyulun 11-də gecə 
saat 02:45 dəqiqəyədək, yəni 4 saat 15 dəqiqə davam etmişdir. Müstən­
tiqlər bircə sual verdilər. «İyulun 8-də istintaq ona görə dayandırılmışdır 
ki, siz Sovet hökumətinin əleyhinə törətdiyiniz cinayətlər haqqında fikirlə­
şib, bu cinayətləri gələcəkdə əbəs yerə inkar etməyinizi dərk edərək səmi­
mi olaraq bunları boynunuza alasınızə. Mustafayev: «Mən Sovet hökumə­
tinin əleyhinə heç bir cinayət etməmişəm və mənə isnad olunan ittihamı 
düzgün hesab etmirəm».

1942-ci il iyulun 11-də keçirilən üçüncü dindirmə: Müstəntiq: «Siz öz 
əksinqilabi fəaliyyətiniz haqqında ifadə vermək barəsində fikirləşirsiniz, 
ya yox? İstintaq bir daha sizə xəbərdarlıq edir ki, inadınız əbəsdir və təklif 
edirik ki, hər şeyi boynunuza alasınız». Cavab: «Mənim heç bir əksinqilabi 
fəaliyyətim olmayıb və ola da bilməzdin. Sual: «Bəs onda sizin müttəhim­
lər skamyasına düşməyinizi nə ilə izah etmək olar?» Cavab: «Deyə bil- 
mərəmn. Sual: «İstintaq sizi bir daha xəbərdar edir ki, Sovet hakimiyyəti 
qarşısında siyasi cinayət törətdiyinizə görə həbs edilmisiniz və buna görə 
də özünüzü sadəlövh adam kimi göstərməyib danışasmızn. Cavab: «Mən 
Sovet hakimiyyəti qarşısında heç bir siyasi cinayət etməmişəm və buna 
görə də heç bir sözüm yoxdum. Sual: «Beləliklə, siz inad göstərmək fık- 
rindəsiniz?» Cavab: «Yox, mən inad göstərmirəm, ancaq həqiqəti deyirəm. 
Sovet hakimiyyəti qarşısında mənim heç bir cinayətim olmayıbn. 1942-ci 
il iyulun 13-də keçirilən dördüncü dindirmə: (üç saat 40 dəqiqə). Müstən­
tiqlər: «İstintaq sizə bir daha xəbərdarlıq edir ki, öz inadınızla öz cəzanızı 
yüngülləşdirə bilməyəcəksiniz. Bununla siz yalnız Sovet hakimiyyətinə 
düşmən simanızı daha parlaq tanıtdırarsınız. Mənasız hərəkətinizi kəna­
ra atıb, antisovet fəaliyyətiniz haqqında ifadə verməyə başlayınw. Cavab: 
«Mən Mustafayev, heç bir antisovet iş görməmişəm və ifadə verməyim 
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üçün heç bir şey yoxdum. Müstəntiqlər; «Biz yenə bildiririk ki, siz Mus­
tafayev azadlıqda olanda antisovet işlərlə məşğul idiniz. Buna görə də işin 
mahiyyəti üzrə ifadə verməyinizi təklif edirikn. Cavab: «Azadhqda olanda 
mən heç bir antisovet iş apannamışamn. Müstəntiqlər: «Siz hələ də istin­
taqda özünüzü qeyri-səmimi aparırsınız. Öz antisovet fəaliyyətiniz haqqın­
da ifadə vermək fikrindəsiniz, ya yox?» Cavab: «Mən istintaqda özümü 
səmimi aparıram. Antisovet işlərlə məşğul o!mannşam».

1942-ci il iyulun 2!-də keçirilən altıncı dindirmədə müstəntiqlər Mus­
tafayev Çingizə onun Azərbaycan SSR CM-nin 72-ci maddəsinin, II hissə­
si və 73-cü maddəsi ilə məsuliyyətə cəlb olunması haqqında qərarı təqdim 
edirlər. Bundan sonrakı sual: «Siz ifadə vermək fikrindəsiniz, yoxsa məna­
sız və lüzumsuz tərslik göstərməkdə davam edəcəksiniz?» Cavab: «Mənə 
təqdim olunan ittihamla tanış olduqdan sonra bildirirəm ki. mən antisovet 
millətçi gənclər dəstəsinin üzvü olmamışam. Mənə təqdim edilən ittihamı 
düzgün hesab etmirəm». Müstəntiqlər: «Sizin etirazınız heç bir şeylə əsas­
lanmır. Sizə ittihamı təqdim etdikdə, istintaq tamamilə inandırıcı materi­
allara əsaslanırdı. Buna görə də düzgün ifadə verməyin vaxtı gəlib çatıb». 
Cavab: «Mən doğru danışıram. Mən antisovet dəstənin üzvü deyilənin. 
Müstəntiqlər: «Hələ azad gəzərkən və düşmən ruhlu olarkən siz. Mustafa­
yev, antisovet dəstəsinə daxil idiniz və buna görə də təklif edirik ki. siz öz 
antisovet günahlarınız haqda doğru ifadə verəsinizn. Cavab: «Bildirirəm 
ki, mən Sovet hökumətinə düşmənçilik bəsləmirdim və heç bir antisovet 
dəstəsinə daxil olmamışaınw.

1942-ci il iyulun 22-də keçirilən yeddinci dindirmə: (beş saat!). Müstən­
tiqlər: «Sizə təqdim olunan ittihamdan sonra istintaq təklif edir ki, siz öz 
antisovet işiniz və gənclər dəstəsinə daxil olan məsləkdaşlarınızın fəaliy­
yəti haqqında izahlı ifadə verəsinizn. Cavab: «Bildirirəm ki, mən gənc­
lər dəstəsinin üzvü olmamışam və buna görə də mən heç bir şeydən ifadə 
verən deyiləm. Öz yaxın yoldaşlarım haqqında mən heç bir mənfi söz deyə 
bilmərəm, çünki onların hamısının haqqında mən yalnız müsbət söz deyə 
bilərəm. Mən onların tərəfindən heç bir antisovet hərəkət gömıəmişənı» 
Müstəntiqlər: «Xəbərdarhq edirik ki. bu cür hərəkətinizə görə istintaq sizi 
ifşa etməyə məcburdur. Buna görə də təklif edirik ki, özünüz öz antisovet 
fəaliyyətiniz haqqında ifadə verməyə başlayasınızn. Cavab: «Mənim anti­
sovet fəaliyyətim olmayıbn.
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Bundan sonra Arustamov və Aruşanov Mustafayevə əlavə 10 sual ve­
rib. o biri müttəhimlərin də ifadələrini oxudular. Lakin Mustafayev antiso­
vet gənclər təşkilatına mənsub olmasını qətiyyətlə inkar etdi.

1942-ci il iyulun 28-dəki səkkizinci dindirmə altı saat çəkdi. Bu dindir­
mədə Mustafayev hər şeyi boynuna alıb etiraf etdi ki, onu antisovet gənclər 
dəstəsinə İsgəndərov Süleyman cəlb etmişdir.

1942-ci il iyulun 29-da keçirilən doqquzuncu dindirmədə Mustafayev 
təşkilatın yığıncaqları barədə ifadə verirdi.

29-30 iyulda keçirilən onuncu dindirmədə Mustafayev təşkilatın fəaliy­
yətindən və vəzifələrindən bəhs edirdi.

İyulun 30-da keçirilən on birinci dindirmədə söhbət təşkilatın nizam­
naməsindən, şriftin axtarılmasından və ayda 10-15 manatdan yığılan üzv­
lük haqqından gedirdi.

1942-ci il avqustun 19-da keçən on ikinci dindirmədə Mustafayev təş­
kilatın üzvlərindən danışırdı.

Avqustun 20-dəki on üçüncü dindirmə. Müstəntiqlər: «Sizin yığıncaqlar 
harada keçirilirdi?)) Cavab: «Ağayevin evindən başqa bizim təşkilatın üzv­
ləri mənim evimdə və İsgəndərovun qohumunun evində də yığışırdılam. 
Sual: «Sizin yığıncaqlar necə keçirdi?)) Cavab: «Təşkilati məsələlər mü­
zakirə olunurdu; şriftin axtarılması, kağızın alınması, vəsaitin toplanması 
və yeni üzvlərin cəlb olunması məsələlərinə baxılırdı. Sonuncu məsələ ilə 
İsgəndərovla Rzayev Məmmədhüseyn məşğul idilər».

1942-ci il sentyabrın 3-də keçirilən on dördüncü dindirmə. Müstən­
tiqlər: «İstiııtaqın əlində məlumat var ki, Almaniya ilə müharibə başlanan­
dan sonra siz və antisovet dəstənizin başqa üzvləri birlikdə, 1941 -ci ilin 
iyul-avqust aylarında millətçi təşkilat yaratmaq fikrindəydiniz. Bunu təs­
diq cdirsinizmi?» Cavab: «Bəli. Mən və dəstənin başqa üzvləri 1941-ci ilin 
axırında millətçi təşkilat yaratmaq fikrində idik».

Sentyabrın 7-də keçirilən on beşinci dindirmədə Mustafayev öz şəxsi 
fəaliyyəti haqqında ifadə verirdi.

1942-ci il iyulun 14-də Aruşanov Bakıda yaşayan Tağıyev Əli Səttarın 
həbsi və Azərbaycan SSR CM-nin 72-ci maddəsinin, 11 -ci hissəsi və 73-cii 
maddəsi ilə məsuliyyət daşıması haqda qərar çıxarır.

İyulun 7-də 828 Ne-li orderlə Aruşanov Tağıyevi Zamkovski döngəsiıı- 
dəki 60 nömrəli evdə həbs edir.

1942-ci il iyulun 29-da keçirilən birinci dindirmə: Müstəntiq: «Siz 
əksinqilabi fəaliyyətinizə görə həbs olunmuşunuz. İstintaq tələb edir ki. 
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doğru ifadə verəsiniz#. Cavab: «Mənim antisovet cinayətlərim aşağıdakı­
lardan ibarətdir: 1941 -ci ilin sonunda məni əksinqilabi fəaliyyətə məktəb 
yoldaşım İsgəndərov Süleyman cəlb etmişdir. O, məni antisovet millətçi 
təşkilatına qəbul etdirib və bu təşkilata yeni şəxsləri cəlb edərək öz sıra­
larını artırır və Sovet hökumətinin əleyhinə fəal işə keçmək fikrində idi. 
Bu təşkilata İsgəndərov Süleyman, Mustafayev Çingiz, Məmmədov Ağa 
Ələsgər, Rzayev Saleh, Ağayev Hüseynağa, mən və Rzayev Məmmədhü- 
seyn daxil idik. Biz əksinqilabi vərəqələrin çapma və yayılmasına hazırla­
şır, antisovet yığıncaqlar təşkil edir, təşkilatın ehtiyacları üçün pul yığır və 
sistematik olaraq antisovet millətçi söhbətlər keçirirdikw.

1942-ci il avqust ayının 1 və 2-də keçirilən ikinci dindirmədə Tağıycv 
Ələsgər göstərirdi ki, o, 1940-cı ilin dekabrından etibarən Azərbaycan 
gənclərindən ibarət olan antisovet millətçi təşkilatın üzvüdür. Müstəntiqin 
sualı: «Sizin antisovet birliyiniz necə adlanırdı - dəstə, yoxsa təşkilat?» 
Cavab: «Bizim antisovet birliyi təşkilat adlanırdın.

1942-ci il avqust ayının 5-də və 6-da keçirilən üçüncü dindirmə: Tağı- 
yev Ələsgər təşkilatın fəaliyyətindən ifadə verib deyirdi ki, təşkilatın rəh­
bəri olan Süleyman İsgəndərov göstərişləri «yuxarıda» olan vəzifəli şəxs­
lərdən aldığını söyləyirdi, ancaq onların haqqında bizə heç bir şey demirdi.

Avqust ayının 7-də keçirilən dördüncü dindirmə. Müstəntiq: «Sizin an­
tisovet əksinqilabi millətçi təşkilatınız qarşısına nə kimi məqsədlər qoyur- 
du?» Cavab: «1. Antisovet ruhlu gənc azərbaycanlıları antisovet millətçi 
təşkilatına cəlb edərək təşkilat üzvlərinin sayını artırmaq; 2. Şrift, kağız 
və sairə materialları əldə edib antisovet vərəqə və proklamasiyaları çap 
edərək əhali arasında yaymaq; 3. Kamalist Türkiyəsini nümunə götürərək 
Azərbaycanda müstəqil dövlət yaratmaq; 4. Xaricdə cərəyan edən hadisələ­
ri bilmək üçün radioqəbuledici alıb, ayrıca otaq taparaq orada verilişləri 
dinləmək; 5.Bizim bütün işimiz Sovet hakimiyyətini yıxıb Azərbaycanda 
müstəqil dövlət qurmağa istiqamətlənirdin. Sual: «Sizin antisovet təşki­
latınızın praktiki fəaliyyəti nədən ibarət idi?» Cavab: «1940-cı il dekabr 
ayından 1942-ci ilin mayınadək biz təxminən 10 yığıncaq keçirdik. Yığın­
caqlarda biz təşkilatı məsələləri, təşkilatımıza cəlb olunan yeni şəxslərin 
namizədliyini, təşkilatımızın üzvləri üçün andın hazırlanmasını, nizam­
namənin yazılmasını və şriftin əldə edilməsini müzakirə edirdik Üzvlük 
haqqını toplamaq üçün Mustafayev Çingizi seçdik. Ayda 20 manat yığır­
dıq. Şəxsən mən iki dəfə pul vermişəmw.
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1942-ci il avqustun 18-də keçirilən beşinci dindirmədə müstəntiq Tağı- 
yevə digər məhbusları tanımaq üçün onların fotoşəkillərini göstərdi.

Sentyabrın 4-də keçirilən altıncı dindirmə: Müstəntiq: «Siz antisovet 
millətçi təşkilatınızın başqa üzvlərinin adlarını çəkmədiniz». Cavab: «B • 
zim təşkilata Rüstəmov Ramiz, Bağırov Həsən, Bağırov Şüca və Mehdi­
yev Zaman da daxil idilər».

1942-ci il sentyabrın 8-də keçirilən yeddinci dindirmədə müstəntiq 
Aruşanov Tağıyev Ələsgəri Azərbaycan SSR CM-nin 72-ci maddəsinin 
11-ci hissəsi və 73-cü maddəsi ilə məsuliyyətə cəlb olunması haqda qərar­
la tanış edir.

1942-ci il avqust ayının 21-də Aruşanov Bakıda yaşayan ADU-nun fi­
lologiya fakültəsinin III kurs tələbəsi Məmmədov Ağa Ələsgər Rza oğlu­
nun həbs olunması haqda qərar çıxarır.

1942-ci il avqustun 23-də 961 N°-li orderlə Məmmədov Ağa Ələsgər 
Ostrovski adına küçənin 5-ci dalanındakı 4 nömrəli evində həbs edildi.

1942-ci i! sentyabr ayının 12-də beş saat sürən birinci dindirmə. Aru­
şanov: «Siz Azərbaycan gənclərinin əksinqilabçı millətçi təşkilatının üzvü 
kimi həbs olunmuşunuz. Bu işdə özünüzü müqəssir bilirsinizmi?» Cavab: 
«Bəli. bu işdə mən özümü müqəssir bilirəm, həmin təşkilata məni 1941-ci 
il iyul ayında İsgəndərov Süleyman cəlb etdi. Bu belə olmuşdur: Məktəbi 
bitirdikdən sonra mən dostum Rzayev Salehlə birlikdə «Ölülər xəyanətin 
adlı bir pyes yazdıq. 1940-cı ilin sonunda pyesimizi apardıq ədəbiyyat üzrə 
müəllimimiz olan Qarabağlı Əliyarın yanına. Evində İsgəndərov Süley­
mana rast gəldik və o, Sovet hökumətinin əleyhinə mübarizə və müstəqil 
Azərbaycan dövlətinin yaranması haqqında ortaya məsələ qoydun.

1942-ci il sentyabrın 11 -də keçirilən ikinci dindirmə. Aruşanov: «Siz, 
Azərbaycan SSR CM-nin 72-ci maddəsinin 11-ci hissəsi və 73-cü maddəsi 
ilə təqsirləndirilirsiniz və bu haqda sizə qərar təqdim olunur. İşin mahiyyəti 
üzrə nə deyə bilərsiniz?» Cavab: «Bu qərarı mən tamamilə təsdiq edirəm. 
Həqiqətən mən 1942-ci ilin iyul ayında İsgəndərov Süleyman tərəfindən 
əksinqilabi antisovet millətçi təşkilatına cəlb edilmişəm. Yığıncaqların 
birində iştirak etmişəm və orada Sovet hökumətinin əleyhinə mütəşəkkil 
mübarizə aparılması, bunun üçün əksinqilabi millətçi təşviqatın genişlən­
məsi, əksinqilabi vərəqələrin çapı və yayılması kimi məsələlər müzakirə 
olunurdu. Həmin yığıncaqda mənimlə birlikdə təşkilata Rzayev Saleh də 
qəbul olunmuşdun.
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1942-ci il sentyabr ayının 4-də müstəntiq Aruşanov Bakı milis məktəbi­
nin kursantı Rzayev Saleh Əbdülhüscyn oğlunun həbs olunması haqqında 
qərar çıxarır.

1942-ci il sentyabrın 4-də 1014 nömrəli orderlə Rzayev Saleh Şors 
küçəsindəki 49 nömrəli evdə həbs olunur. 1942-ci il sentyabrın 6-da keçi­
rilən birinci dindirmə. Müstəntiq: «Siz əksinqilabi fəaliyyətinizə görə həbs 
olunmuşunuz. Özünüzü bu işdə müqəssir bilirsinizmi?» Cavab: «Mən heç 
vaxt əksinqilabi fəaliyyətlə məşğul olmamışam və mənə isnad edilən ci­
nayətdə özümü müqəssir hesab etmirəms.

Sentyabrın 8-də keçirilən ikinci dindirmədə Rzayev Saleh göstərir: 
«Bəli, mən Rzayev Saleh, 1941-ci ilin iyulunda tərkibinə daxil olduğum 
Azərbaycan gənclərindən ibarət əksinqilabi millətçi təşkilatın üzvü idim». 
Sual: «Sizdən başqa bu təşkilata kimlər daxil idi?» Cavab: «Məndən başqa 
təşkilata İsgəndərov, Məmmədov, Tağıyev, Ağayev və Mustafayev daxil 
idilər. Təşkilat Azərbaycan xalqının azadlığı və vahid, müstəqil milli döv­
lət yaratmaq uğrunda çalışırdın.

Sentyabrın 10-da keçirilən üçüncü dindirmədə Rzayev Saleh təşkilatın 
gördüyü işlər haqqında ifadə verirdi.

Sentyabrın 15-də müstəntiq Rzayev Salehi Azərbaycan SSR CM-nin 
72-ci maddəsinin 11 -ci hissəsi və 73-cü maddəsi ilə məsuliyyətə cəlb olun­
ması haqda qərarla tanış edir.

Sentyabrın 16-da keçirilən dördüncü dindirmədə Rzayev Saleh ifadə­
sində göstərdi ki, o və Məmmədov Ağa Ələsgər təşkilatın iclaslarında işti­
rak etməmək qərarına gəlib həmin təşkilatdan çıxdılar.

Sentyabrın 30-da keçirilən beşinci dindirmə. Aruşanov: «Əksinqilabi 
millətçi gənclər təşkilatının üzvlərinin adlarını deyin». Cavab: «İsgən- 
dərov Süleyman, Mustafayev Çingiz. Tağıyev Ələsgər, Məmmədov Ağa 
Ələsgər, Ağayev Hüseynağa, Bağırov Şüca. mən və Rzayev Salehn. Sual: 
«Evlərində antisovet söhbətləri aparan adamların yığıncaqları haqqında İs­
gəndərovun valideynlərinin xəbərləri var idimi?» Cavab: «Məncə yox». 
Sual: «Şəxsən siz yaşlı adamlara bu millətçi təşkilat haqqında danışmısı- 
nızmı?» Cavab: «Bu barədə mən heç kəsə bir söz deməmişəm».

1942-ci il iyunun 29-da Aruşanov Bakıda gizli yaşayan İsgəndərov Sü­
leyman Əli Abbas oğlunun həbs olunması haqqında qərar çıxarır.

1942-ci il iyulun 3-də 746 nömrəli orderlə İsgəndərov Süleyman həbs 
edildi. 1942-ci il avqustun 30-da keçirilən birinci dindirmə. Aruşanov: «İs­
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tintaqın əlində məlumat var ki, siz gənclər arasmda əksinqilabi millətçi 
təşkilatın yaranmasının təşəbbüsçüsü idiniz. Mahiyyəti üzrə müfəssəl mə­
lumat verinw. Cavab: «Bəli, etiraf edirəm ki, mən, İsgəndərov Süleyman, 
gənclər arasında fəaliyyət göstərən əksinqilabi millətçi təşkilatın rəhbər 
üzvü idimw Sual: «Sizin əksinqilabi millətçi təşkilatınızın tərkibini göstə­
rini). Cavab: «Mustafayev, Tağıyev, Ağayev, Rzayev Saleh, Məmmədov, 
Rüstəmov, Mehdiyev, Bağırov Həsən və Rzayev Məmmədhüseyn».

1942-ci il sentyabrın 3-də keçirilən ikinci dindirmə. Aruşanov: «Sizin 
əksinqilabi təşkilatınız nə zaman və necə meydana gəlib?» Cavab: «Biziın 
əksinqilabi antisovet təşkilatımız 1941-ci ilin iyul ayında ardıcıl əksinqila­
bi millətçi söhbətlərindən sonra təsis olundu. Biz antisovet mövqeyindən 
ÜİK(b)P və Sovet hökumətinin tədbirlərini pisləyir, partiyanın milli siyasə­
tini ciddi tənqid edib israr edirdik ki, Azərbaycan suveren milli dövlət kimi 
formal həyat sürür və xəyalımızda həqiqi müstəqil Azərbaycanı görürdük 
Biz Sovet hökumətinin əleyhinə mütəşəkkil mübarizəni özümüzə yeganə 
vasitə və silah seçmişdik. Biz, yəni mən, Tağıyev və Mustafayev razılığa 
gəldik ki, Azərbaycan gəncləri arasında əksinqilabi təşkilat yaradaq. Belə­
liklə, bizim rəhbər üçlüyümüz təşkil olundu və biz öz təşkilatımıza gənclə­
ri cəlb etməyə başladıq. Qısa bir vaxt ərzində təşkilatımızın üzvlərinin say, 
on nəfərə çatdı. Biz Ağayev Hüseyni, Tağıyev Şücanı, Bağırov Həsəni. 
Rüstəmov Ramizi, Mehdiyev Zamanı, Rzayev Salehi və Məmmədov Ağa 
Ələsgəri təşkilatımıza cəlb etdik.

Biz sistematik olaraq evlərimizdə antisovet yığıncaqları təşkil edərək. 
ÜİK(b)P və Sovet hökumətinin bütün tədbirlərini əksinqilabi yöndən tənqid 
edirdik. (Kommunist Partiyasının milli məsələlər üzrə siyasətini xüsusilə 
pisləyirdik. Biz azərbaycanlıların özlərinin milli dövlətlərini yaratmaları­
nın zəruriliyi haqqında söhbət edirdik. Biz ÜİK(b)P-nin bütün tədbirlərim 
deyil, yalnız milli siyasətini tənqid edirdik. Biz vərəqələr vasitəsilə Azər­
baycan xalqını elə hazırlamaq istəyirdik ki, alman qoşunları Azərbaycanın 
sərhədinə yaxınlaşanda onları öz silahlı qüwələrimizlə dəf edək və sonra 
da burada müstəqil milli dövlət elan edək. Çünki başqa cür Azərbaycanı 
SSRİ-dən ayırmaq mümkün olmazdın.

1942-ci il sentyabrın 6-da keçirilən üçüncü dindirmə. Aruşanov: «Siz 
əksinqilabi təşkilata daxil olanların hamısının adını çəkmədiniz. İstintaq 
tələb edir ki, əksinqilabi təşkilatın tam tərkibini göstərəsinizn. Cavab: 
«Saydıqlarımdan başqa təşkilatda ayrı adam yox idi». Müstəntiq: «Bəs
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Qüdrət adlı tələbə?» Cavab: «Xeyr, Qüdrət bizim təşkilata daxil deyildi. 
Rzayev Sabir və Şükür haqda danışırdı, amma o, nədənsə onları cəlb el­
mədi. Rzayevin dediyinə görə Şükür təşkilatımıza daxil olmaqdan imtina 
edib».

Sentyabrın 7-də keçirilən dördüncü dindirmə. Sual: «Siz hamısının ad­
larını çəkmədiniz». Cavab: «Bir də ASİ-nin energetika fakültəsinin tələbə­
si Tofiq Mirzəcamalov var idi. Onu təşkilatımıza Mustafayev Çingiz cəlb 
etmişdin.

Sentyabrın 9-da keçirilən beşinci dindirmə, Aruşanov; «Şəxsən siz 
əksinqilabi təşkilata kimləri cəlb etmisinİz?» Cavab: «Bağırov Həsəni. 
Rzayev Salehi və Məmmədov Ağa Ələsgəri, 1941-ci ildə mən ADU-nun 
filologiya fakültəsinin tələbəsi Rzayev Məmmədhüseyni cəlb etməyə ça­
lışdım, lakin o zaman o, razılıq vermədi. Amma 1942-ci ildə bizim təşki­
latın işini Ağayev Hüseynağadan öyrənərək özü yanıma gəldi və təşkilata 
daxil olmağa razılıq verdin. Sual: «Siz əksinqilabi təşkilatın əsl rəhbərləri­
ni istintaqdan gizlədirsiniz. Tələb edirik ki. doğru ifadə verəsinizn. Cavab: 
«Qətiyyətlə deyirəm ki, əksinqilabi təşkilatın rəhbərləri biz idik: mən. İs­
gəndərov, Tağıyev və Mustafayev. Biz özümüzü kifayət qədər hərtərəfli in­
kişaf etmiş və düşüncəli adam hesab edirdik və buna görə də hesab edirdik 
ki, kənardan heç bir kömək olmadan qarşımıza qoyduğumuz məsələləri 
özümüz həll edərikn.

1942-ci il sentyabrın 10-da İsgəndərova onun Azərbaycan SSR CM-nin 
72-ci maddəsinin 11-ci hissəsi və 73-cü maddəsi ilə məsuliyyətə cəlb olun­
ması haqqında qərar təqdim olunur. Həmin gün keçirilən altıncı dindirmə. 
Müstəntiq: «Sizə cinayət etməyinizə görə CM-nin 72-ci maddəsinin 11-ci 
hissəsi və 73-cü maddəsi ilə məsuliyyətə cəlb olunmağınız haqqında qə­
rar təqdim olunub. Bu barədə necə ifadə verə bilərsiniz?». Cavab: «Mənə 
isnad edilən cinayəti boynuma alıram. Həqiqətən mən gənclər arasında 
əksinqilabi millətçi təşkilatın əsas təşəbbüskarı idim. Bu təşkilat antiso­
vet vərəqələrin çapı və yayılması, təşkilata yeni üzvlərin cəlb edilməsi va­
sitəsilə Sovet hökuməti əleyhinə fəal mübarizə aparılmasını öz qarşısına 
məqsəd qoymuşdu. Mən təsdiq edirəm ki, əksinqilabi təşkilatın üzvləri 
üçün andın mətnini tərtib etmişəm. Mən təsdiq edirəm ki. Mustafayev və 
Tağıyevlə birlikdə təşkilatımızın məramnaməsinin tərtibində fəal iştirak 
elmişəm. Bu proqramı biz üçümüz təşkilat üzvlərinin müzakirəsinə qoy ­
duq və proqram qəbul edildi. Proqram yazılı deyildi, biz onu şifahi mü­
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zakirə ctdik». Sual: «Siz gizli fəaliyyətə nə vaxt keçdiniz və harada gizlə­
nirdiniz?)) Cavab: «Mən bilirdim ki, məni həbs edəcəklər və buna görə də 
1942-ci ilin mayında gizlənməyə başladım. Qohumlarımın və tanışlarının 
evlərində gizlənirdim)).

1942-ci il sentyabrın 13-də keçirilən yeddinci dindirmədə İsgəndərov 
Süleyman gizli fəaliyyəti haqqında ifadə verirdi.

Sentyabrın 27-də keçirilən səkkizinci dindirmədə o, təşkilatın işindən 
danışırdı.

1942-ci il oktyabrın 1 -də keçirilən doqquzuncu dindirmədə İsgəndərin 
müstəntiqə silahları olub və ya olmadığı haqda ifadə verirdi.

1942-ci il sentyabrın 10-da Aruşanov Bakıda yaşayan Mehdiyev Za­
man Zeynal oğlunun həbs olunması haqqında qərar çıxarır.

1942-ci il sentyabrın 11-də 1042 nömrəli orderlə Mehdiyev Kamenisli 
küçəsindəki 138-ci evin 14-cü mənzilində həbs olundu.

1942-ci il sentyabrın 18-də keçirilən birinci dindirmə. Aruşanov: «Sız 
əksinqilabi millətçi təşkilatın üzvü olduğunuza görə həbs edilmisiniz. Ma­
hiyyəti üzrə hərtərəfli ifadə verinizw. Mehdiyev: «Mən əksinqilabi millətçi 
təşkilatda üzv olmağımı təsdiq edirəm».

Sentyabrın 19-dakı ikinci dindirmədə Mehdiyev göstərdi: «Mən, Meh­
diyev Zaman, özümü Azərbaycan gəncləri arasında təşkil olunmuş ək­
sinqilabi millətçi təşkilatın üzvlüyündə müqəssir bilirəm. Bizim təşkilat 
qarşısına belə məsələlər qoyurdu: şifahi və nəşr edilmiş vərəqələr vasitə­
silə geniş azərbaycanlı kütlələr arasında Sovet quruluşu əleyhinə aktiv mü­
barizə aparmaq və Azərbaycanda müstəqil milli dövlət yaratmaq». Aruşa­
nov: «Əksinqilabi millətçi təşkilatın tərkibindən damşıns. Cavab: ((Təş­
kilata İsgəndərov, Tağıycv, Mustafayev, Ağayev, Bağırov Həsən, Bağır ı 
Şüca, Rüstəmov Ramiz, Məmmədov, Rzayev Saleh, Mirzəcamalov Tofiq 
və mən Mehdiyev daxil idik». Sual: «Sizin əksinqilabi millətçi təşkilatınız 
nə zaman yarandı?» Cavab: «Hələ 1940-cı ildən.

Sentyabrın 22-də keçirilən üçüncü dindirmə. Aruşanov: «Sizi əksinqi­
labi millətçi təşkilata kim cəlb ctdi?» Cavab: «Təşkilatın rəhbərləri İsgən­
dərov, Tağıyev və Mustafayev. İsgəndərov sədr, Tağıyev Ələsgər və Mus­
tafayev Çingiz onun köməkçiləri seçilmişdilər. İsgəndərov əsas rəhbər idi».

Sentyabrın 29-dakı beşinci dindirmə. Aruşanov: «Sizə Azərbaycan SSR 
CM-nin 72-ci maddəsinin 11-ci hissəsi və 73-cü maddəsi ilə müqəssir sifə­
tilə işə cəlb olunmağınız haqqında qərar təqdim olunur. Bu barədə nə deyə 
bilərsiniz?)) Cavab: «Mənə isnad olunan ittihamı boynuma ahram».
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İş üzrə Aruşanov müqəssirlər arasında 10 dəfə üzləşmə aparıb, 
1942-ci il oktyabrın 5-də Aruşanov Bağırov Həsən, Bağırov Şüca, Mir- 

zəcamalov Tofiq, Rüstəmov Ramiz, Nəsibov Məsti. Nuriyev Cəlal və Hə- 
bibzadə Şükür haqqında istintaq materiallarını 4438 nömrəli işdən ayırıb, 
adı çəkilənlərin işlərinin ayrıca baxılınası haqqında qərar qəbul edir.

Oktyabrın 5-də Aruşanov, Arustamov və Qriqoryan istintaqın qurtar­
ması haqqında protokol tərtib edirlər. Həmin protokolla tanış olandan son­
ra müttəhimlərə aşağıdakı sözləri yazdırdılar:

Ağayev Hüseynağa - «Mənim bu işə heç bir əlavəm yoxdur. Xahiş 
edirəm, mənə cəza təyin edildikdə gəncliyimi nəzərə alıb məni cəbhəyə 
göndərəsiniz və orada öz cəzamı qanımla silməyə söz verirəm».

Tağıyev Ələsgər - «Boynuma ahram ki, mən çox ağır cinayət etmişəm 
və Sovet hökuməti qarşısında günahkaram. Buna görə hansı cəza olsa, 
çəkəcəyəm. Ancaq işimə baxanda mənim istintaqdakı səmimiyyətimi 
nəzərə almağı xahiş edirəmw.

Məmmədov Ağa Ələsgər - «Boynuma alıram ki, mən Sovet hökuməti 
qarşısında ağır cinayət etmişəm. Xahiş edirəm ki, mənə cəza ləyin etdikdə 
istintaqda səmimi olmağım və gəncliyim nəzərə alınsın. Əgər mümkünsə, 
xahiş edirəm, məni cəbhəyə göndərsinlər ki, orada cəzamı öz qanımla yu­
yumu.

Rzayev Məmməd Hüseyn - «Boynuma ahram ki, Sovet hökumətinin 
qarşısında ağır cinayət etmişəm. Mənə cəza veriləndə xahiş edirəm istintaq 
qarşısında səmimi olmağım və gəncliyim nəzərə alınsın. Əgər mümkünsə, 
xahiş edirəm, məni cəbhəyə göndərsinlər. Əmin edirəm ki, orada mən öz 
cəzamı qanımla yuyacağam».

Mehdiyev Zaman - «Boynuma alıram ki, Sovet hökumətinin qarşısında 
ağır cinayət etmişəm. Hökm çıxaranda xahiş edirəm mənim səmimi olma­
ğım və gəncliyim nəzərə alınsın. Əgər mümkünsə, məni cəbhəyə göndər­
sinlər. Söz verirəm ki, orada mən öz təqsirimi təmizləyəcəyəm».

Rzayev Saleh - «Mümkünsə, xahiş edirəm, məni cəbhəyə göndərsinlər. 
Söz verirəm ki, orada cinayətimi qanımla yuyacağamw.

Mustafayev Çingiz - «Mən boynuma alıram ki. Sovet hökumətinin qar­
şısında cinayətim ağırdır. Mənə cəza tətbiq olunarkən, xahiş edirəm, gənc­
liyim nəzərə alınıb məni cəbhəyə göndərsinlər ki, orada mən öz təqsirimi 
qanımla yuyum».
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İsgəndərov Süleyman - «Boynuma alıram ki, Sovet hökuməti qarşı­
sında ağır cinayət etmişəm və cəzamı çəkməyə hazıram. Əgər mümkünsə, 
mənə icazə verilsin ki, öz cəzamı cəbhədə qanımla yuyumn.

1942-cİ il oktyabrın 10-da istintaqın xətmi haqqında protokol tərtib olunur 
Oktyabrın 14-də 4438 nömrəli istintaq işi üzrə ittihamnamə tərtib olundu 
«1942-ci ilin may ayında Azərbaycan SSR XDİK-in məxfi-siyasi şö­

bəsinə Bakıda Türkiyəyə meyli olan və ali məktəb tələbələri arasında 
Sovet hökuməti əleyhinə fəal mübarizə aparmağı qarşısına məqsəd qo­
yan əksinqilabi millətçi təşkilat haqda məlumatlar daxil oldu. Bu iş üzrə 
istintaq apanlarkən müəyyən olundu ki, adı çəkilən əksinqilabi təşkilatın 
üzvləri, həmin iş üzrə təqsirləndirilən İsgəndərov, Tağıyev və Mustafayev 
hələ məktəbdə sıx dostluq şəraitində Sovet hökumətinə düşmən münasibəı 
bəsləmiş, hələ 1940-cı ildə öz evlərində yığışaraq sistematik surətdə ək­
sinqilabi millətçi söhbətlər etmiş, sovet həyat tərzinə böhtan atmış, ÜİK(bl 
P-nin milli siyasətini pisləmiş və Azərbaycanı SSRİ-dən ayıraraq, müstəqil 
milli dövlətə çevirmək haqqında fikirlər söyləmişlər.

İttiham edilirlər:
1. İsgəndərov (İsgəndərii) Süleyman
2. Tağıyev Ələsgər
3. Mustafayev Çingiz.
ondan ötrü ki,
a) müharibə başlanandan sonra, yəni 1941 -ci ildə onlar Sovet hakimiy­

yəti əleyhinə mütəşəkkil mübarizə aparmaq üçün gənclər arastnda əksinqi­
labı millətçi təşkilat yaratmışlar;

b) əksinqilabi təşkilata yeni üzvlər cəlb etmişlər;
c) öz evlərində əksinqilabi yığıncaqlar təşkil edib, orada əksinqilabi təş­

kilatın təcrübi fəaliyyətini müzakirə edirdilər;
ç) təşkilat üzvləri üçün nizamnamə, məramnamə və andın mətnini tərtib 

etdilər. Mətbəə şriftini tapmaq, radioqəbuledici almaq və əksinqilabi təşk, 
latları üçün otaq tapmaq imkanı axtarırdılar;

e) ÜİK(b)P-nin milli siyasətini əksinqilabi mövqedən tənqid edir, Sovet 
həyat tərzinə cürbəcür böhtanlar atır, millətçi ideyalarım təbliğ edir və məğ- 
lubiyyətçi lik şayiələri yayırdılar, yəni Azərbaycan SSR CM-nin 72-ci mad­
dəsinin 11 -ci hissəsi və 73-cü maddəsi, ilə nəzərdə tutulan cinayətlərdə;

4. Rzayev Məmmədhüseyn
5. Ağayev Hüseynağa
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6. Məmmədov Ağa Ələsgər
7. Rzayev Saleh
8. Mehdiyev Zaman
ondan ötrü ki:
a) müttəhim Rzayev Məmmədhüseyn 1941-ci, Hüseyn isə 1942-ci il­

dən Bakıda gənclər arasında əksinqilabi millətçi təşkilatın üzvləri idilər;
b) əksinqilabi təşkilatın yığıncaqlarında fəal iştirak edərək müxtəlif 

məsələləri müzakirə edirdilər;
c) antisovet millətçi və məğlubiyyətçilik təbliğatı aparırdılar, yəni Azər­

baycan SSR CM-nin 72-ci maddəsinin 11 -ci hissəsi və 73-cü maddəsi ilə 
nəzərdə tutulan cinayətlərdən.

1942-ci il oktyabrın 21-də 4438 nömrəli istintaq işi baxılmaq üçün 
Azərbaycan SSR XDİK qoşunlarının hərbi tribunalına göndərilmişdir.

Oktyabrın 23-də Mamayevin sədrliyi altında hərbi tribunalın hazırlıq 
iclasının protokolu tərtib olunur:

a) işin icrası məhkəmənin sərəncamına götürülsün;
b) ittihamnamə təsdiq edilsin;
c) İsgəndərov və başqa 7 nəfər Azərbaycan SSR CM-nin 72-ci maddə­

sinin 11-ci hissəsi və 73-cü maddəsi ilə məhkəməyə verilsin;
q) işə qapalı məhkəmə iclasında baxılsın, tərəflərin iştirakı olmasın və 

şahidlər çağırılmasımı.
Oktyabrın 30-da müttəhimlər ittiham na mənin surətini aldılar.
1942-ci il oktyabrın 31-də saat II-də Daxili işlər komissarlığı qoşun­

larının hərbi tribunalının iclası açılmışdır. Saat 12:55 dəqiqədə məhkəmə 
müşavirə otağına keçir, saat 13:40 dəqiqədə məhkəmə hökmünü çıxarır və 
saat 13:50 dəqiqədə məhkəmə iclasını bağlı elan edir,

«...Məhkəmə hökm çıxardı:
1. İsgəndərov Süleyman Əli Abbas oğlu,
2. Tağıyev Ələsgər Əli Səttar oğlu,
3. Rzayev Məmmədhüseyn həbib oğlu -
Azərbaycan SSR CM-nin 72-ci maddəsinin 11-ci hissəsi əsasında ən 

ağır cəzaya - güllələnməyə məhkum olunsunlar;
4. Mustafayev Çingiz Seyfulla oğlu,
5, Ağayev Hüseyn Ağa Mirhaştm oğlu,
6. Məmmədov Ağa Ələsgər Rza oğlu,
7. Rzayev Saleh Əbdülhüseyn oğlu,
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8. Mehdiyev Zaman Zeynal oğlu -
Azərbaycan SSR CM-nin 72-ci maddəsinin II-ci hissəsi əsasında 10 

(on) il azadlıqdan məhrum olunsunlar.
Hökm qətidira.
1942-ci il noyabrın 12-də Azərbaycan SSR Daxili işlər komissarlığı qo­

şunlarının hərbi tribunalının sədri Mamayev Zaqafqaziya cəbhəsinin hərbi 
tribunalının sədri Matuleviçə İsgəndərovun, Tağıyevin və Rzayev Məm- 
mədhüseynin güllələnməsi haqqında hökmünü göndərir. Bir neçə gündən 
sonra Matuleviç Bakıya Mamayevin adına 2640 nömrəli teleqram göndə­
rir: «Məhkum olunmuş İsgəndərov Süleyman, Tağıyev Ələsgər və Rzayev 
Məmmədhüseyn haqqında çıxarılmış hökmü icra edin. Hökmün icrasını 
bizə bildirin». (Bu həmin Matuleviçdir ki, 1937-1938-ci illərdə Azərbay­
can ziyalılarının qatili olub. - Z.B.).

1942-ci il dekabrın 16-da Mamayev Azərbaycan SSR Daxili işlər ko­
missarı Yaqubovun ünvanına aşağıdakı məktubu göndərir:

«Azərbaycan SSR Daxili işlər komissarlığı hərbi tribunalının İsgən­
dərov S, Tağıyev Ə. və Rzayev M.H. haqqında çıxardığı hökmün - gül­
lələnmənin yerinə yetirilməsi haqqında sərəncam verməyinizi xahiş 
edirəm. İsgəndərov S, Tağıyev Ə. və Rzayev M.H. Azərbaycan SSR CM- 
nin 72-ci maddəsinin 11-ci hissəsi ilə i942-ci il oktyabrın 31-də məhkum 
olunmuşlar.

Hökmün icrası haqqında tribunala xəbər verim,.
1942-ci il dekabrın 28-də Azərbaycan SSR Daxili işlər komissarı Yaqu­

bov Maınayevə xəbər verir ki, hərbi tribunalın İsgəndərov (İsgəndərli) Sü­
leyman Abbas oğlu, Tağıyev Ələsgər Əli Səttar oğlu və Rzayev Məmməd 
Hüseyn Həbib oğlu haqqında çıxardığı hökm - güllələnmə 1942-ci il de­
kabrın 24-də yerinə yetirilmişdir.

1943-cü il yanvarın 5-də Mamayev Matuleviçə xəbər verir ki, İsgən­
dərov Süleyman, Tağıyev Ələsgər və Rzayev Məmmədhüseyn 1942-ci il 
dekabrın 24-də güllələniblər.

1959-cu il oktyabrın I I-də Zaqafqaziya hərbi dairəsinin hərbi prokuro­
ru 4438 nömrəli iş üzrə qərar çıxarır: «Müstəntiq Aruşanov və Arustamov 
Qriqoryanla birlikdə 1942-ci ildə məhkum olunmuş İsgəndərov, Tağıyeı 
və başqaları haqqında istintaq aparanda murdar və fitnəkar üsullara əl atır­
dılar. İşin yoxlanılması nəticəsində yeni faktlar müəyyən olundu ki, bunlar 
İsgəndərov, Tağıyev və digərlərinin məhkum olunmalarının əsassız oldu­
ğunu sübut edir.
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Buna görə də Azərbaycan SSR Daxili işlər komissarlığı qoşunları hərbi 
tribunalının 1942-ci il oktyabr ayının 31 -də çıxarılan hökınü ləğv olunmalı 
və İsgəndərov və başqaları haqqında iş xəım cdilməlidir».

1959-cu il dekabrın 11 -də SSRİ Baş hərbi prokuroru Tağıyev və başqala­
rının işi haqqında etiraz yazmış və aşağıdakı səbəblərə görə hökmün ləğvini 
və işin tərkibində cinayət olmadığı üçün xəım edilməsini tələb etmişdir:

«İsgəndərov, Tağıyev və başqalarının ittihamı yalnız onların özlərinin 
istintaqda və məhkəmədə etdikləri etiraf üzərində qurulmuşdur. Başqa 
sübutlar yoxdur. Müttəhimlər müstəntiqlərin hədələmələri və onların gül­
lələnmə ilə qorxutmaları nəticəsində özlərinə və bir-birinə böhtan atırdılar. 
Buna görə həmin iş üzrə çıxarılmış hökm ləğv olunmalı və cinayət tərkibi 
sübut olunmadığına görə işin özü xətm edilməlidir.

1960-cı il yanvarın 5-də Zaqafqaziya hərbi dairəsinin hərbi tribunalı 
227 nömrəli qərar çıxarır. Hərbi tribunal müəyyən etdi: «İsgəndərov, Tağı- 
yev, Rzayev Məmmədhüseyn, Mustafayev, Ağayev, Məmmədov. Rzayev 
Saleh və Mehdiyev ondan ötrü təqsirləndiriliblər ki. onlar Bakıda mövcud 
olan və İsgəndərovun, Tağtyevin və Mustafayevin təşəbbüsü ilə yaranan 
əksinqilabi millətçi təşkilatın üzvləri idilər. İş üzrə materiallardan görünür 
ki, yuxarıda adları çəkilənlərin ittihamı yalnız onların özlərinin təqsiri bo­
yunlarına almaq etirafları üzərində qurulub. Onların antisovet təşkilatına 
üzvlüyünü təsdiq edən ayrı sübutlar işin içində yoxdur. Beləliklə, məhkum 
olunanların istintaqda və məhkəmədə verilən ifadələri heç bir obyektiv ma­
teriallarla təsdiq olunmayıb və bunların doğruluğu yoxlanılmayıb. Amma 
əlavə yoxlanılma müəyyən edib ki. məhkum olunanların ifadələri həqiqətə 
uyğun gəlmir və onların özlərinə və bir-birinə böhtan atmalarından ibarət­
dir. Bu da onlara istintaqda qeyri-qanuni üsulların tətbiqi nəticəsində olub.

Məsələn, məhkum Ağayev əlavə dindirilməsində göstərdi ki. birinci 
dəfə ona isnad olunan ittihamları rədd edib. Amma müstəntiq Anışanov 
ondan başqa həbs olunanların ifadələrinin təsdiqini tələb edəndə və əvəzin­
də onun özünün həbsdən azad edilməsini vəd verəndə o. ağciyərlik edib, 
müstəntiqin hazırladığı uydurma sənədlərin hamısına qol çəkib. Məhkəmə­
də Ağayev dindirilərkən yazılan ifadələrini təsdiq edib, çünki müstəntiq 
inandırıb ki, onu məhkəmədən sonra azad edəcəklər.

Mehdiyev də təsdiq edib ki, müstəntiq Aruşanov onu dilə tutub, gəncli­
yindən və təcrübəsizliyindən istifadə edib, özü tərtib eldiyi dindirmə pro­
tokolunu imzalatdırıb.

I
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Rzayev Saleh müstəntiq Aruşanovun onu güllələnmə ilə hədələməsi nə­
ticəsində öz-özünə və heç bir təqsiri olmayan başqa yoldaşlarına böhtan at­
mışdır. Anışanovun təzyiqi və həbslə hədələməyi nəticəsində Məmmədov 
da dindirmə protokollarını imzalayaraq öz-özünə və başqalarına böhtan 
alaraq etmədiyi dövləti cinayətləri boynuna almışdır. Məmmədovun ifa­
dələrindən görünür ki, o, bu haqda məhkəmədə demişdir, lakin məhkənin 
onun bu sözlərinə əhəmiyyət verməmişdir.

Müstəntiq Aruşanov haqqında Azərbaycan SSR Ali Məhkəməsinin xü­
susi qərarı çıxarılıb və orada Aruşanovun qanuna zidd üsulla apardığı istin­
taqa görə məhkəməyə cəlb olunması tələb olunur.

O ki qaldı «And»ın mətni məsələsi, göstərilməlidir ki, bu andın işin 
tərkibinə necə daxil olunduğu işin materiallarından bəlli deyildir və bu an 
dtn tərtibçisinin kimliyi də bilinmir. Aruşanov tərəfindən işə əlavə edilmiş 
«and»ın mətninin özü belə onun həqiqi olmasına şübhə doğurur.

SSRİ Ali Soveti Rəyasət heyətinin 14.08.1954-cü il tarixli fərmanını 
əsas tutaraq hərbi tribunal qərar çıxardı:

İsgəndərov Süleyman Əli Abbas oğlu, Tağıyev Ələsgər Əli Səttar oğlu. 
Mustafayev Çingiz Seyfulla oğlu, Rzayev Məmmədhüseyn Həbib oğlu. 
Ağayev Hüseyn Ağa Mirhaşım oğlu, Məmmədov Ağa Ələsgər Rza oğlu. 
Rzayev Saleh Əbdülhüseyn oğlu və Mehdiyev Zaman Zeynal oğlu haqqın­
da Azərbaycan SSR Daxili işlər qoşunları hərbi tribunalının 1942-ci il okt 
yabrtn 31 -də çıxarılan hökmü ləğv olunsun və onların haqqındakı iş ittiha­
mın sübut olunmadığına görə xətm olunsunw.

Azərbaycan Ali məhkəməsinin cinayət işləri üzrə məhkəmə kollegiyası 
1956-cı il noyabrın 10-da belə bir xüsusi qərar çıxarmışdır: «Azərbaycan 
SSR Daxili işlər komissarlığının sabiq işçisi olan K.B.Aruşanovun fəaliy­
yətində əxlaqsız və fitnəkar iş üsulunun müşahidə edildiyi və bu üsulla so­
sialist qanunçul uğun un kobudcasına pozulmasına yol verdiyi üçün cinayət 
işləri üzrə məhkəmə kollegiyası qərara aldı:

Aruşanov haqqında əldə edilən materiallar aidiyyatı üzrə müvafiq təş­
kilata çatdırılsın®.

Burada deməliyik ki, Aruşanovun qanunları kobudcasına pozması 
haqda məlumatlar onun rəisi, xalqımızın ən mötəbər oğullarının cəlladı 
Qriqoryana çoxdan bəlli idi və həmin Qriqoryan Aruşanovu aradan çıxarıb 
Kişinyov şəhərinə qaçırdır. 1959-cu il dekabrın 8-də Kişinyovda həmin 
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4438 nömrəli iş üzrə dindirilərkən murdar Aruşanov ifadəsində: «tş çox­
dan, 17 il bundan əvvəl olub, hadisələr daha yadıma gəlmim - demişdir.

Həmin işdə adı çəkilən Rüstəmov Ramiz 6617 nömrəli iş üzrə 1942-ci 
il dekabrın 13-də güllələnməyə məhkum olunmuş, sonradan, 1943-cü il 
fevralın 7-də həmin cəza onun üçün 10 il azadlıqdan məhrum edilməklə 
əvəz edilmişdir. Bu işin istintaqım Aruşanov və Qriqoryan aparmışlar.

Yenə bu işdə adı çəkilən Həbibzadə Şükür PS-1296 nömrəli iş üzrə 
1942-ci il noyabrın 1-də 8 il azadlıqdan məhrum edilmişdir. Bu işin icraçısı 
yenə Aruşanov olmuşdur.

Beləliklə, oxucularımız 38 il bundan əvvəl- Bakıda cərəyan edən qəribə 
və ibrətamiz hadisə ilə tanış oldular. Onların gözləri önündən səkkiz azər­
baycanlı gəncinin həyatlarının bir hissəsi keçdi. Onlardan sağ qalanlarının 
artıq 70-ə yaxm yaşı var.

Süleymana, Ələsgərə və Məmmədhüseynə Allah rəhmət eləsin!
Söhbətimi yenə Rzayev Məmmədhüseynin öiüm astanasında yazdığı 

şerlə bitirmək istəyirəm:

Gəl, gəl, daha tez gəl köməyim sevgili qardaş. 
Tez gəl ki, məşəqqətlər olur qəlbimə sirdaş. 
Düşmən sinəmə yarə vurur, qanımı sorsun, 
Qaldırmış əlin istəyir o, bir daha vursun. 
Zindanlar içindən ona qarşı dura bilməm, 
Zəncirli əlimlə onu tək mən vura bilməm!

279



DOSTUM HACI ZEYNALOVUN 
ƏZİZ XATİRƏSİNƏ

Buyan «İldırım» adlı «antisovet 
əksinqilabi millətçi)) tələbə-gənclər 

təşkilatının 1948-ci ildə ııifşa 
olunmasına» həsr edilmişdir

Böyük Vətən müharibəsi illərində ölkənin gəncləri arasında azadfikir­
lilik meyilləri tədricən artmaqda idi. Bu meyillər rəhbər dairələri və xü­
susən dövlət təhlükəsizliyi orqanlarını narahat edirdi. Gənclərin əhval-ru­
hiyyəsi Stalini də ciddi surətdə düşündürməyə başlayır. O, bir dəfə Dövlət 
Təhlükəsizlik Komitəsinin (DTK) rəhbəri Abakumova belə göstəriş verir 
«Tələbələrin əhval-ruhiyyəsinə nəzarəti gücləndirmək lazımdır. Onlar 
tək-tək yox, dəstələrlə kökündən çıxartmaq vacibdir. Və qanunun bizə ver­
diyi ən yüksək ölçüyə keçmək lazımdır - iyirmi beş il vermək, on il yox 
On il zindan deyil, məktəbdir. On il məktəblilərə vermək olar, təzə bığ 
salanlara isə - iyirmi beş il. Cavandırlar. Sağ qalarlar. Ölməzləro.

Azərbaycan tələbələri arasında hələlik bizə təsadüfən bəlli olan birinci 
«antisovet» təşkilatlar Daxili İşlər Nazirliyi tərəfindən 1941-1942-ci illər­
də ləğv olunmuşdur.

Bunlar isə yuxarıda adını çəkdiyimiz «təşkilatm» üzvləridir:
I. Ələsgərov Azər Abdulxalıq oğlu,
2. Vahidov Aydın Məcid oğlu,
3. Əliyev Kamal Əlibaxış oğlu,
4. Zeynalov Hacı Həbib oğlu,
5. Abdullayev Gülhüseyn Hüseyn oğlu,
6. Rəhimov İsmixan Məmməd oğlu,
7. Abdullayev Musa Mirməmməd oğlu,
8. Rzayev Kamil Əbdülbağı oğlu.
Söhbət bunlardan gedəcək.

Məxfi... məktub
«Hörmətli Səməd Vurğun! Bu məktub sizə Azərbaycanın azadlıq və is­

tiqlaliyyətini, sərbəst inkişafım düşünən, arzulayan və öz həyatını bu yolda 
qurban verməyə hazır olan gənclərin adından yazıhr.
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Hörmətli Səməd, bu məktubu yazan bizlər - zəncirlənmiş Azərbaycan 
xalqının vətənpərvər gəncləri çox şadıq ki, bizim bu cür ağır şəraitdə olsa 
belə, böyük sənətkar şairimiz vardır. Biz sizinlə, sizin sənətiniz və tutdu­
ğunuz müqəddəs amalla fəxr edirik.

Bu sonsuz fəxr ilə yanaşı, bizim həm də böyük kədərimiz, həyəcanımız, 
təşvişimiz vardır: bütün dünya ədəbiyyatında özünə mühüm yerlərdən biri­
ni tuta biləcək Azərbaycan dahilərinin, yüksək sənət ustalarımızın əlimiz­
dən alındığı yadımıza düşərkən biz həyəcanlanır və qorxuruq ki, sənətə və 
ədəbiyyata mane olan, onun çiçəklənməsinin qarşısına sədd çəkən indiki 
həyasız qanunlar sizin də qaynar istedadınızı çərçivə içərisinə ala bilər.

Biz qızıl qəfəs içində süni mahnılar oxuyan bülbülü yox, gözəl bahar 
bağında əlvan çiçəklər içində incə, zərif rübailər tərənnüm edən bülbülü 
dinləmək istəyirik.

Hörmətli Səməd, nə üçün vaxlilə bütün dünyada dahi şairləri ilə tanın­
mış Azərbaycan indi, sovet cümhuriyyəti qurulduğu bir dövrdə 60 üzvü 
olan bir yazıçılar ittifaqına malik olsun? Nə üçün öz Vətənində əsarət və 
ehtiyac içərisində yaşayan azərbaycanlı öz milli hüquqlarından istifadə et­
məsin? Buna səbəb azərbaycanlıların özləridimıi?

Əcnəbi balaların təhsil almağa hər cür imkanları olduğu halda, böyük 
zəkaya, zehnə malik azərbaycanlı uşaqların səhərdən axşama kimi bir par­
ça çörək üçün avara qalmalarına səbəb nədir?

Azərbaycanın institutlarında tədris edilən elmi kitabların dilimizə tər­
cümə edilməməsinə səbəb nədir?

Azərbaycanlıları daim ruslardan asılı etməkdirmi?
Cəbhədə ruslarla birlikdə çarpışan azərbaycanlıların milli dövlət dilinə 

malik olmamasına səbəb nədir?
Ədəbiyyatımızın süniləşdiriIməsinə və çərçivə içərisinə alınmasına sə­

bəb nədir?
Bunlar bizi daim düşündürən məsələlərin cüzi bir hissəsidir!
Əziz Səməd! Biz Sizə edəcəyimiz mübarizənin məqsəd və yollarının 

hamısını şərh etmək fikrində deyilik. Lakin sizə çatdırmaq istəyirik ki. qol­
ları bağlı Azərbaycan xalqının istiqlaliyyəti uğrunda son ana qədər müba­
rizə edəcəyimizə and içmişik. Bizim sayımız sonsuzdur: bir sıra qab dibi 
yalayanlardan başqa hamı bizimlədir!

Hörmətli dramaturqumuz Cəfər Cabbarlının aşağıdakı misraları isə bu 
gün bizim şüarımızdır:
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Döndər günəşin atəşə, 
saç qərbə, şimala.
Topla nə gücün varsa, 
giriş qəti cidalə.
Ya haqqını al, ya əbədi ol 
laməhalə.
Qoy gülləri ya qan 
sulasın, yaxud ədalət. 
Qoy ya bəşəriyyət yaşasın, 
yaxud əsarət.

Bizim bu məktubu yazmağımıza əsas səbəb sizin son çıxışınız oldu 
Həmin çıxışınız bizə Namiq Kamalın bu sözlərini xatırlatdı: «Ədəbiyyat- 
sız bir xalq dilsiz insana bənzəm. Dil kəsənlər isə cəlladlardır.

Siz heç bir şeydən çəkinməyin. Bütün xalq sizinlədir! Biz gənclər isə 
siz ziyalılardan dərs almaq istərdik. Əfsus ki, sizinlə danışmağa ümumi 
«dilimiz» yoxdur.

Hörmətli Səməd! Əgər siz, heç olmazsa, bizim bu fikirlərimizin biri ilə 
razılaşırsınızsa, o zaman bunu bizə bildirmək məqsədilə Azərbaycan şərə­
finə «Vətən ulduzlan» adlı bir şer yazın. Bİz yalnız o zaman fəxr ilə əmin 
ola bilərik ki, müasir şerimizin atası bizim səsimizə səs verdi.

11 may 1944-cü il».
Dönməzlər
Bu adsız (imzasız - red.) məktub hansı yollarlasa dörd il beş aydan son­

ra Dövlət Təhlükəsizlik Komitəsinin əməkdaşlarının əlinə düşür və 1948- 
ci il sentyabrın 22-də DTK beşinci şöbəsinin dördüncü bölməsinin rəisi, 
mayor İsmayılov qərar çıxarır:

«1944-cü ilin mayında Azərbaycan Yazıçılar İttifaqının sədri şair 
Səməd Vurğunun adına açıq antisovet məzmunlu məktub gəlmişdir. Hə­
min məktubun müəllifi partiya və hökumətin milli siyasətinə əksinqilabi 
böhtan ataraq. Səməd Vurğunu Sovet hökumətilə mütəşəkkil mübarizəyə 
girişən « h əm fik itlərəy qoşulmağa çağırırdı.

1945-ci ilin yanvarında ekspertlər müəyyən elmişlər ki, həmin məktu­
bun müəllifi APİ-nin aspirantı tsmixan Məmməd oğlu Rəhimovdur.

Azərbaycan SSR DTK-də olan materiallar izah edir ki, Rəhimov İs- 

mixan praktiki antisovet fəaliyyəti ilə məşğul olurmuş.
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Bundan sonra Rəhimovun azad gəzməsini ictimaiyyətə təhlükəli hesab 
edərək, qərara alıram: «İ.M.Rəhimov həbs edilsinw.

Beşinci şöbənin rəisi podpolkovnik Lavruxin yazır: «Razıyam». DTK 
Naziri Yemelyanov: «Təsdiq cdirəmn. Azərbaycan SSR prokuroru Əliyev: 
«Sanksiya verirəm».

1948-ci il sentyabrın 26-da İ.M.Rəhimovun həbs edilməsinə 247 nöm­
rəli order verilir. Orderə Azərbaycan SSR DTK sədrinin müavini Alakişi- 
yev qol çəkir. Orderin arxasında «26.09.1948-ci il. Tanış oldum. Rəhimovn 
yazılmışdır.

1948-ci il sentyabrın 27-si, birinci dindirmədə. Müstəntiq: «Siz antiso­
vet fəaliyyətinizə görə həbs edilmisiniz. İşin mahiyyəti üzrə ifadə verinn. 
Rəhimovun cavabı: «Mən antisovet fəaliyyəti ilə məşğul olmamışam və bu 
barədə deməyə sözüm yoxdur».

1948-ci il sentyabrın 27 və 28-i, ikinci dindirmədə. Müstəntiq: «Siz ifa­
də verdiniz ki, antisovet fəaliyyəti ilə məşğul olmamısınız. Lakin istintaqın 
əlində sizin antisovet fəaliyyətiniz haqqında danılmaz faktlar var. Sizdən 
gerçək ifadə tələb olunurw. Cavab: «Mən həmişə dövlətimiz, partiyamız 
tərəfindən qayğı görmüşəm. Odur ki, mənim şüurumda heç bir yaramaz fi­
kirlər doğa bilməzdi. Bir dəfə mənə ADU-nun filologiya fakültəsində oxu­
yan Elman Əliyev Azərbaycanın əsl demokratik qanunları olmadığı üçün 
əsl Demokratik Kommunist Partiyasının yaradılmasını təklif etdi ki, bu da 
gələcəkdə bütün Şərqi bürüyəsi idi. Elman öldü və fikir də yox olub getdi. 
1944-cü ildə ADU-nun filologiya fakültəsində, mənimlə oxumuş Gülhü­
seyn Abdullayev bir təşkilat düzəltməyi təklif etdi. Bu da elə bir təşkilat 
olmahydı ki, Azərbaycanın tam müstəqil bir respublika ohnası haqqında 
çalışsın. Baxmayaraq ki bizim indiki Azərbaycan Sovet Respublikasının 
Konstitusiyasında azəri dilinin dövlət dili olduğu qeyd olunmuşdur, əsl 
həqiqətdə bütün idarələrdə rəsmi dil rus dilidir, burada dövlət aparatın­
da işləyənlərin əksəriyyəti ruslar olur. Odur ki, çoxlu azərbaycanlı kadrlar 
yetişə bilmir. Biz elə bir Azərbaycan kommunist respublikası nəzərdə tu­
turduq ki, orada bu kəsir olmasın, bütün idarələr azərbaycanca işləsin, və­
siqələr, arayışlar belə azərbaycanca verilsin. Bütün dünya mədəniyyətinin 
ən yaxşı nailiyyətlərinə öz ana dilimizdə nail olmaq istəyirdik. Biz bunlara 
nail olacaq bir respublika düzəlməsini nəzərdə tuturduq. Bu təşkilata sonra 
Hacı Zeynalov, Aydın Vahidov, Kamal Əliyev, Musa Abdullayev də üzv 
oldun.
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1948-ci il sentyabrın 28-i, üçüncü dindirmədə. Müstəntiq: «İstintaq 
tələb edir ki, siz hər cür inaddan əl çəkib antisovet fəaliyyətiniz haqqında 
doğru ifadələr verəsinizn. Rəhimovun cavabı: «Mən antisovet fəaliyyəıilə 
məşğul olmamışam və bu barədə heç bir ifadə verə bilmərəmw. Müstəntiq 
«Siz yalan danışırsınız. İstintaqın sərəncamında olan danılmaz sübutlar 
göstərir ki, siz Sovet hökumətinin əleyhinə düşmən əhval-ruhiyyəli şəxs 
olduğunuz üçün antisovet fəaliyyəti ilə məşğul idiniz». Cavab: «Yox, mən 
bunu etiraf etmirəmn. Müstəntiq: «Sizə antisovet millətçi ruhunda yazıl­
mış anonim məktubun mətni oxunur. Bu məktubu siz 1944-ci il mayın 
II-də Səməd Vurğunun adına yazmısınız. Məktubun sizin əlinizlə yazıl­
masını təsdiq cdirsinizmi?» Cavab: «Bəli, bu məktub mənə tanışdır. Onu 
mən yoldaşım Gülhüseyn Abdullayevlə birlikdə onun evində yazmışam•>. 
Müstəntiq: «Sizdən başqa antisovet meylli gənclər dəstəsinə daxil olan bir 
sıra şəxslər var ki, onlar da Sovet hökumətinin əleyhinə işləyirlər. Müfəssəl 
danışın, bunlar kimlərdiru. Cavab: «1944-cü ilin əvvəlində mən və Abdul­
layev Gülhüseyn Bakının ali məktəb tələbələri arasında antisovet millətçi 
gənclər təşkilatını yaratdıq. Həmin təşkilat müstəqil Azərbaycan milli res­
publikasını qurmaq niyyətində idi. Bu təşkilata mən - Rəhimov İsmixan. 
Abdullayev Gülhüseyn. Zeynalov Hacı, Abdullayev Musa, Vahidov Aydın. 
Əliyev Kamal və Ələsgərov Azər daxil idik».

Müstəntiq: «Sizi kim yuxarıda adı çəkilmiş antisovet millətçi gənclər 
təşkilatına cəlb edib - bu barədə müfəssəl danışımı. Cavab: «Məni həmin 
təşkilata Abdullayev Gülhüseyn cəlb etmişdi. Zeynalovu, Ələsgərov Azəri. 
Abdullayev Musanı təşkilata şəxsən mən cəlb etmişəmıı. Müstəntiq: «İs- 
tintaqa sizin təşkilatın praktiki fəaliyyəti haqqında izahat vcrinıı, Cavab 
«Bizim təşkilat 1943-cü ilin axırından 1946-cı ilədək fəaliyyətdə idi. 9 
və ya 10 yığıncağımız oldu. Biz təşkilatın nizamnaməsini və proqramını 
yaratmaq niyyətində idik, lakin fikir birliyimiz olmadığı üçün bu iş başa 
çatmadı. Nizamnamənin və proqramın layihələrinin tərtibi mənə tapşırıl­
mışdı, lakin mən bu işi yerinə yetirmədim. Aramızda fikir birliyi olmadığı 
üçün təşkilatımız 1946-cı ildə dağıldın.

1948-ci il sentyabrın 30-da keçirilən dördüncü dindirmədə Rəhimov 
İsmixan göstərdi: «Abdullayev Gülhüseyn məni özünə həmfikir görərək, 
1943-44-cü tədris ilində məni millətçi gənclər təşkilatını qurmağa dəvət etdi. 
Bu təşkilat müstəqil milli Azərbaycan respublikasının yaradılması uğrunda 
mübarizə etməli idi. Bu respublika o biri respublikalardan ayrılmalı idi».
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1948-ci il oktyabr ayının 5-də keçirilən beşinci dindirmə. Müstəntiq: 
«1944-cü il may ayının on birində siz şair Səməd Vurğuna antisovet millət­
çi məzmunda məktub yazmısmız. Bu məktubu yazmaqla siz qarşınıza nə 
məqsəd qoyurdunuz?» [.Rəhimovun cavabı: «Bu məktub Səməd Vurğuna 
1944-cü ilin may ayında Yazıçılar İttifaqındakı çıxışından sonra Abdul­
layev Gülhüseyn və mənim tərəfimdən yazılmışdır. O zaman bizim təş­
kilat yaranmışdı. Onu bilirəm ki, S.Vurğunun çıxışında bizi ona məktub 
yazmağa sövq edən əhval-ruhiyyə var idi. Onu bilirəm ki, öz çıxışında 
Səməd Vurğun ədəbiyyatımızın lazımi səviyyədə inkişaf etmədiyini qeyd 
etmişdi ki, biz də bu çıxışdan sonra Səmədin simasında öz həmfikirimizi 
gördük. Bu məktubla biz Səməd Vurğundan təşkilatımıza rəhbərlik edə­
cəyini ümidlə gözləyirdik. Lakin bu barədə Səməd Vurğun bizə bir cavab 
vermədin.

1948-ci il oktyabr ayının 6-da keçirilən altıncı dindirmədən. Müstən­
tiq: «Danışın görək, öz iclaslarınız və yığıncaqlarınızda nə kimi məsələlə­
ri müzakirə edirdiniz?» Cavab: «Birinci iclaslarda belə qərara gəldik ki. 
təşkilatımızın nizamnaməsini və proqramını tərtib etmək vacibdir. Sonra 
qərara gəldik ki, təşkilatın xərcləri üçün üzvlük haqqı toplamaq lazımdır 
və hər adamdan ayda 50 manat götürülməli idi. Üzvlük haqqını Hacı Zey­
nalov yığırdın.

1948-ci il oktyabrın II-də keçirilən yeddinci dindirmədə Rəhimov İs­
mixan - təşkilatın rəhbəri, Abdullayev Gülhüseyn və xəzinədarı Zeynalov 
Hacının fəaliyyəti «işıqlandırtlır».

1948-ci il noyabrın 3-də keçirilən səkkizinci dindirmədən. Müstəntiq: 
«Sizin antisovet millətçi gənclər təşkilatınızın ad: nə idi?» Rəhimovun ca­
vabı: «İldırımn. Müstəntiq: «Siz antisovet millətçi gənclər təşkilatınızın 
hansı yığıncağında and qəbul elmisiniz?» Cavab: «Andımızı 1944-cü ilin 
əvvəlində təşkilatımızın üzvü Vahidov Aydının evində keçirilən yığınca­
ğımızda qəbul etmişik». Müstəntiq: «Andın mətnini kim tərtib etmişdir?» 
Cavab: «Andın mətnini mən tərtib etmişəm, düzəlişlərini Abdullayev 
Gülhüseyn aparıbw. Müstəntiq: «Andm mətnini izah edinw. Cavab: «Duz- 
çörəyə and içirəm ki,- duz-çörək Şərqdə dostluğun rəmzidir - Anamın 
qanına, ana torpağa and içirəm ki, xalqımın tam istiqlaliyyəti uğrunda 
mübarizədə öz yoldaşlarıma ömrümün sonunadək sadiq qalacağam. Əgər 
mən bu andı pozsam, onda öz cəzamı almalıyamn. Yığıncağımızın bütün 
iştirakçıları andın mətnini bəyənib, onu qəbul ctdiləra.
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1948-ci il noyabnn 4-də keçirilən doqquzuncu dindirmədə Rəhimov 
tsmixan yenə də and içmələri haqqında ifadə verib.

İstintaqın gedişində müəyyən olundu ki, 40-cı illərin əvvəlində ayrı bır 
«antisovet» təşkilat da mövcud imiş. Və 1948-ci il noyabrın 17-də keçi­
rilən onuncu dindinnədə müstəntiq, Rəhimov İsmixana belə bir sual verir 
«Daxili işlər komissarlığı tərəfindən ləğv edilmiş antisovet təşkilat haqqın­
da siz nə vaxt bildiniz və bu haqda sizə kim məlumat verib?». Cavab: «Bu 
haqda mən 1942-ci ildə bilmişəm». Sual: «Tutulanlann adlarını deyin» 
Cavab: «Süleymandan və Şükürdən başqasını bilmirəm».

1948-ci il noyabrın 27-də keçirilən on birinci dindirmədən. Müstəntiq: 
«Nə üçün antisovet məzmunlu məktubu siz Səməd Vurğunun ünvanına 
göndərdiniz?)) Rəhimovun cavabı: «1944-cü il mayın 10-da Azərbaycan 
Yazıçılar İttifaqının plenumunda Səməd Vurğun müasir Azərbaycan ədə­
biyyatının səviyyəsinin aşağı olmasından narazılıqla dolu məruzə ilə çıxış 
etdi. Həmin plenumda Səməd Vurğun Azərbaycan Yazıçılar İttifaqı sədrli­
yindən kənar edildi. Bu barədə bir gün sonra mənə Abdullayev Gülhüseyn 
danışdı və Səmədə bizim antisovet təşkilata rəhbərlik etmək çağırışı ilə 
bir anonim məktub yazmağı təklif etdi. Biz onun həmin plenumdan narazı 
olmağını nəzərdə tuturduq. Səmədi bizə rəhbər olmağa dəvət etdikdə biz 
ona «Vəıən ulduzların adlı şer dərc etdirməyi təklif etdikw,

1948-ci il noyabrın 29-da keçirilən on ikinci dindirmədən. Müstəntiq: 
«Siz öz antisovet təşkilatınızın qarşısında rəhbər vəzifələri tutmaq və xari­
ci dövlətin köməyi ilə çevrilişi yuxandan başlamaq haqqında məsələ qoy­
muşdunuz. Müqavimət göstərməyin və deyin - kimə arxalanırdınız?» Ca­
vab: «Bu belədir, ancaq mən heç bir vaxt bu məsələdə bizə hansısa xarici 
dövlət tərəfindən kömək haqda bir şey deməmişəmn. Müstəntiq: «Müqa- 
vimət göstərməyin! İstintaqa bəllidir ki, siz Türkiyəni tərifləyib deyirdiniz 
ki, «mən Türkiyə hökumətinin, Şərqdə olan ən güclü dövlətin siyasətilə 
fərəh!ənirəm». Bu belədirmi?» Cavab: «Xeyr».

1948-ci il dekabrın I -də keçirilən on üçüncü dindirmədən. Müstəntiq: 
«Siz öz antisovet fəaliyyətinizi nə zaman dayandırdınız və bu nə ilə bağlı 
idi?» Cavab: «Bizim antisovet gənclər təşkilatımız öz antisovet fəaliyyə­
tini 1945-ci ilin sonunda dayandırdı və bu ona görə oldu ki, təşkilatımızın 
üzvləri arasında hərc-mərclik əmələ gəldin.

1949-cu il fevralın 4-də istintaqın bitməsi haqqında qərar qəbul olundu. 
Qərarda deyilirdi: «1943-cü ildə antisovet millətçi gənclər təşkilatı təşkil 
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olunub və onun üzvü olan Rəhimov İsmixan fəal antisovet millətçi iş apa­
raraq bu təşkilata yeni üzvlər cəlb edib, təşkilatın andını və proqramını 
tərtib edib. Həmin təşkilat Azərbaycanı Sovet hökumətinin tərkibindən 
çıxarmağa və müstəqil milli respublika yaratmağa çalışırdın. Rəhimov İs­
mixan Azərbaycan SSR CM-nin 21-64, 72-2 və 73-cü maddələri ilə təq­
sirləndirildi.

Zeynalov Hacı Həbib oğlunun 1948-ci il oktyabrın 1 -də həbsə alınma­
sı barəsində qərar yazıldı: «Zeynalov Hacı antisovet millətçi gənclər təş­
kilatının ən fəal üzvlərindən biridir. Bu təşkilatın üzvləri müstəqil milli 
Azərbaycan respublikası yaranması uğrunda mübarizəni özləri üçün əsas 
məqsəd hesab edirlər. Hacı Zeynalov ADU-nun Şərq fakültəsinin tələbəsi 
Azər Ələsgərovu təşkilata cəlb etmişdir.

Oktyabrın 3-də 287 nömrəli order əsasında ADU-nun Şərq fakültəsinin 
V kurs tələbəsi Hacı Həbib oğlu Zeynalov həbs edilmişdir.

Həmin gün, birinci dindirmədə müstəntiqin birinci suah: «Siz antisovet 
və millətçilik fəaliyyətinizə görə həbsə alınmısınız. Bu iş üzrə dürüst ifadə 
verinw. H.Zeynalovun cavabı: «Mən antisovet və millətçi fəaliyyətlə məş­
ğul olmamışam və bu barədə heç bir ifadə verə bi!mərəm».

1948-ci il oktyabrın 4-də, ikinci dindirmədə və oktyabrın 6-da. üçüncü 
dindirmədə Hacı Zeynalov yenə də heç bir şey bilmədiyini söyləmişdir.

1948-ci il oktyabrın 15-də Hacı Zeynalova təqsimamə təqdim olunur: 
«Hacı Həbib oğlu Zeynalov aşağıdakılarla ifşa olunur: Sovet hökumətinin 
əleyhinə düşmən mövqe tutaraq, antisovet təşkilatın üzvü kimi mütəşək­
kil antisovet millətçi aparıb, Sovet hökumətinin əleyhinə fəaliyyətdə olub. 
Buna görə də o, Azərbaycan SSR CM 72-2 və 73-cü maddələri ilə işə müt­
təhim kimi cəlb olunsunw. Hact Zeynalov həmin təqsimaməni rədd edir və 
özünü günahkar hesab etmir.

Həmin gün Hacı Zeynalov İsmixan Rəhimovla üzləşdirilir və bundan 
sonra göstərir: «Məni ilk dəfə 1943-cü ildə Abdullayev Gülhüseyn anti­
sovet ruhunda dilə tutmağa çalışmışdır. Mənimlə söhbətdə o, öz millətçi 
görüşləri haqqında danışaraq məni də bu işə cəlb eldi. Elə o vaxtdan mən 
onunla həmfikir antisovet gənclər təşkilatının üzvü oldum».

1948-ci il oktyabrın 18-də dördüncü dindirmə. Müstəntiq: «Dcyin. han­
sı şəraitdə Abdullayev Gülhüseyn sizi əksinqilabi millətçi gənclər təşkila­
tının qalan üzvləri ilə tanış ctdi?» Cavab: «Təqribən 1943-cü ilin oktyabr 
ayında Abdullayev Gülhüseyn, Rəhimov İsmixan, Əliyev Kamal və Va- 
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hidov Aydın mənini evimə gəldilər. Gülhüseyn dedi ki, bunların hamısı 
təşkilatın üzvləridir. Əliyev Kamal dedi: «Burada olanların hamısı bizim 
təşkilatın üzvləridir və biz hamımız ciddi nizam-intizama tabe olmahyıq».

Beşinci dindirmə - 19 oktyabr 1948-ci il. Müstəntiq: «Nə üçün 1943- 
44-cii illərdə sizdə və sizin həmfikirlərinizdə antisovet millətçi görüşlər 
əmələ gəldi?» H.Zcynalovun cavabı: ((Abdullayev Gülhüseyn deyirdi: 
((Ermənilərin erməni əlifbası qalıb, gürcülərin gürcü əlifbası qalıb. Necə 
razı olmaq olar ki, bizim Azərbaycana rus əlifbasını sırıyıblar? Bir cəsur 
kişi tapılmadı ki, öz Azərbaycan millətinin mənafeyini müdafiə etsin? 
Azərbaycan orfoqrafıyasmı dəyişirlər, amma heç kəs dinmir». Müstəntiq: 
((Antisovet təşkilatınızın hansı yığıncağında siz andınızı qəbul etdiniz, nə 
vaxt və harada?» H.Zcynalovun cavabı: «Bizim antisovet təşkilatımıza sa­
diq olmaq andını mən 1943-cü ilin oktyabr-noyabrında qəbul etmişəm. Bu 
da mənim evimdə, gizli yığıncaqda olubu.

Altıncı (23 dekabr 1948-ci il) və yeddinci (24 dekabr 1948-ci il) dindir­
mələrdə müstəntiq Oqtay Əfəndiyevin təşkilata cəlb olunub-olunmaması 
haqqında sorğu-sual aparılıb.

1949-cu il fevralın 4-də Hacı Zeynalov əlavə olaraq Azərbaycan SSR 
CM-nin 21-64-cü maddəsi ilə ittiham edildi: «İstintaq zamanı müəyyən 
olundu ki, Hacı Zeynalov öz antisovet əhval-ruhiyyə bünövrəsi üzərində 
duraraq, antisovet millətçi təşkilatına cəlb olunub. Bu təşkilat Azərbaycanı 
Sovet İttifaqının tərkibindən çıxarıb, müstəqil milli respublika təşkil etmək 
niyyətində idi. Hacı Zeynalov həmin təşkilatın fəaliyyətində aktiv iştirak 
edirdin.

Hacı Zeynalov həmin ittihamnaməni 1948-ci il fevralın 7-də aldı.
1948-ci il. Oktyabr ayının 21-də ADU-nun aspirantı Abdullayev Gül­

hüseyn Hüseyn oğlunun həbs olunması haqqında (Azərbaycan SSR CM- 
nin 72 və 73-cü maddələrilə ittiham olunurdu) qərar qəbul edilir və o, okt­
yabrın 23-də 339 nömrəli order əsasında həbs olunur.

1948-ci il oktyabrın 23-də keçirilən birinci dindirmədə müstəntiq: «Siz 
antisovet fəaliyyətinizə görə həbs edilmisiniz. Mahiyyəti üzrə ifadə verimi. 
K.Abdullayevin cavabı: ((Qətiyyətlə deyirəm ki, mən antisovet işlərlə məş­
ğul olmamışamn.

Oktyabrın 25-dəki ikinci dindirmədə Abdullayev Gülhüseyn yenə də 
cavab verir ki, o, heç vaxt antisovct-millətçi fəaliyyətdə olmayıb. Müstən­
tiq bu barədə beş dəfə soruşub, beş dəfə də «xeyr, yox» cavabını alıb.
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Oktyabrın 26-da keçirilən üçüncü dindirmədə Gülhüseyn birinci dörd 
suala yenə də rədd cavablan verib. Müstəntiqin beşinci sualı: «Gəlin müqa­
vimət göstərməyin. İstintaqın kifayət qədər məlumatı var ki, siz antisovet 
millətçi fəaliyyətlə məşğul olmusunuz. Bir də soruşuram: siz antisovet 
fəaliyyətiniz haqqında doğru ifadə verəcəksiniz, ya yox?» Cavab: «Mən 
qərara gəldim ki, müqaviməti atıb bütün məsələ haqqında doğru ifadə ve­
rim. 1944-cü ilin yazında Rəhimov İsmixan mənə antİsovet-milləlçi qrup 
yaratmağı təklif etdi. Bu qrupa antisovet millətçi ruhlu ali məktəb tələbələ­
ri daxil olmalı idilər. Mən buna razılıq verdimo. Sual: «Bu yığıncaqda sədr 
kim seçilmişdir?)) Cavab: «Rəhiınov İsmixan. O dedi ki, bizim təşkilatın 
məqsədi müstəqil Azərbaycan respublikası uğrunda mübarizədirn.

Oktyabnn 27-də keçirilən dördüncü dindirmədən. Gülhüseyn: «Rə- 
himov İsmixanm bizə oxuduğu andın mətni belə idi: «Mən bu antisovet 
millətçi gənclər təşkilatına daxil oluram və təşkilatın bütün tapşırıqlarını 
namusla, tərəddüdsüz yerinə yetirməyi öhdəmə götürürəm. Lazım olsa, hə­
yatımdan da keçərəmw. Biz hamımız yekdilliklə bu andı qəbul etdik. Təş­
kilata «İldırım» adını 1944-cü ildə vermişik. Təşkilatımızın əsas məqsədi 
müstəqil Azərbaycan respublikasının yaranması, onun Sovet İttifaqından 
çıxması uğrunda mübarizəsi idi. Təşkilatımızın fəaliyyəti təqribən 1944-cü 
il fevral ayının axırından başlandın.

1948-ci il noyabr ayının 4-də Abdullayev Gülhüseynə elan olundu ki. 
o, Sovet hökumətinə düşmənçiliyinə, antisovet təşkilatın üzvü olmağına 
və Sovet hökumətinin əleyhinə antisovet millətçi işinə görə Azərbaycan 
SSR CM-nin 72-ci maddəsinin 2-ci hissəsi və 73-cü maddəsi ilə müqəssir 
hesab edilir.

1948-ci il noyabrın 23-də keçirilən dindirmədə Abdullayev Gülhüseyn 
göstərdi ki, təşkilatın sədri Rəhimov ismixan və katibi Vahidov Aydın 
idilər. Təşkilat gizli şifrli əlifba düzəltmək istəyirdi və adsız sənədlərin 
nəşri üçün mətbəə axtarırdı.

1949-cu il fevralın 4-də Abdullayev Gülhüseyni əlavə olaraq CM-nin 
21-64-cü maddəsilə təqsirləndirdilər.

1948-ci il noyabrın 5-də Azərbaycan Sənaye İnstitutunun V kurs tələbə­
si Əliyev Kamal Əlibaxış oğlunun həbsi haqqında qərar qəbul edildi.

Həmin gün o, 398 nömrəli orderə əsasən həbs olundu.
1948-ci il noyabrın 6-da keçirilən dindirmədə Əliyev Kamal antisovet 

millətçi fəaliyyətlə məşğul olmadığı haqqında ifadə verdi. 1948-ci il no- 
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yabnn 7-dəki dindirmədə Kamalın ifadəsi: «Mən qərara gəldim ki, öz an­
tisovet fəaliyyətim haqqında doğru ifadə verim. Abdullayev deyirdi: «Hər 
bir azərbaycanlı öz xalqını sevməlidir. Yaxşı olardı ki, Azərbaycan respub­
likası müstəqil yaşayaydı və tam müstəqil olaydı. Bizim Azərbaycanımız 
SSRİ-dən tamamilə ayn dolana bilər. Abdullayev Gülhüseyndən mən öy­
rəndim ki, bizim təşkilat «Vətən azadhğı» adlanım.

1949-cu il fevralın 4-də Əliyev Kamala elan edildi ki, o, Azərbaycan 
SSR CM-nin 72-ci maddəsinin 2-ci hissəsi, 73 və 21-64-cü maddələri ilə 
ittiham olunur.

1948-ci il noyabrın 5-də Azərbaycan Sənaye İnstitutunun tələbəsi Vahi- 
dov Aydın Məcid oğlunun həbsi haqqında qərar qəbul edilir. Ayın 6-da o, 
399 nömrəli orderə əsasən həbs olunur.

1948-ci il noyabrın 6-da keçirilən birinci dindirmədə Vahidov Aydın 
ona isnad olunan antisovet millətçi fəaliyyətini inkar edir. Ayın 7-dəki ikin­
ci dindirmədə Vahidov göstərir ki, onu antisovet millətçi təşkilata Əliyev 
cəlb etmişdi və onların bu təşkilatı «İldırım» adlanırdı. Noyabrın 17-də 
keçirilən dindirmədə Vahidov qəbul etdikləri andın mətni haqqında dedi: 
«And belə idi: «Yoldaşlarıına and içirəm ki, axıra qədər xalqımın istiq­
laliyyəti uğrunda mübarizəyə sadiq qalacağamıı. Andı biz 1943-cü və ya 
1944-cü ildə qəbul etdikıı.

1948-ci il noyabrın 17-də Vahidov Aydına bildirildi ki, o, Azərbaycan 
SSR CM-nin 72-ci maddəsinin 2-ci hissəsi və 73-cü maddə ilə ittiham edi­
lir. 1949-cu il fevralın 5-də o, əlavə olaraq CM-nin 21/64-cü maddəsi ilə 
də ittihamlandı.

1948-ci il noyabrın 5-dəAD(J-nun aspirantı Ələsgərov AzərƏbdülxa- 
hq oğlunun «antisovet fəaliyyətinəo görə həbs olunması haqqında qərar 
çıxarıldı və noyabrın 7-də 401 nömrəli orderə əsasən, o həbs edildi.

1948-cı il noyabrın 7-dəki dindirmədə müstəntiq Ələsgərova dedi: «Siz 
antisovet millətçi fəaliyyətiniz haqqında müfəssəl ifadə verimi. Cavab: 
«Mən antisovet millətçi ruhunda düşünməyə birinci dəfə Zeynalov Hacı 
tərəfindən sövq edilmişəm. Bu da 1943-44-cü tədris ilində olub». Müstən­
tiq: «Siz antisovet gənclər təşkilatının üzvü olmağınızı boynunuza ahrsı- 
nız?» Cavab: «Bəli, mən bunda özümü müqəssir bilirəmw.

Noyabrın 15-dəki dindirmədə Ələsgərov göstərir: «Mən bizim antiso­
vet gənclər təşkilatının altı gizli yığıncağında olmuşam. Bizim antisovet 
təşkilatın xəzinədarı Zeynalov Hacı idi. O, təxminən 1.000 və ya 1.100 
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manat üzvlük haqqı yığmışdı. Təşkilatımızın hər üzvü ayda 50 manat verir­
di. Təşkilatımız «tldınm» adlanırdı və rəhbərimiz Rəhimov İsmixan idin.

1948-ci il noyabrın 18-də Ələsgərov Azərə deyildi ki, o, Azərbaycan 
SSR CM-nin 72-ci maddəsinin 12-ci hissəsi və 73-cü maddəsi ilə ittiham 
olunur. 1949-cu il fevralın 4-də o, CM-nin 21/64-cü maddəsi ilə də ittiham 
edildi.

1948-ci il noyabrın 5-də APİ-nin aspirantı Abdullayev Musa Mirməm- 
məd oğlunun həbs edilməsi haqqında qərar çıxarıldı və noyabrın 1 l-də o, 
402 nömrəli orderə əsasən həbs olundu.

Abdullayev Musa İzahat verdi ki, o, antisovet təşkilatına Rəhimov İs­
mixan tərəfindən cəlb edilib. «Təşkilatın yığıncaqları Zeynalovun, Ələs­
gərovun və mənim evimdə keçirilirdi. Təşkilata mən 1944-cü ildə daxil 
oldum».

1948-ci il noyabrın 25-də Abdullayev Musaya izah olundu ki, o, uzun 
müddət antisovet millətçi fəaliyyətinə görə Azərbaycan SSR CM-nin 72-ci 
maddəsinin 2-ci hissəsi və 73-cü maddəsi ilə ittiham olunur. 1949-cu il fev­
ralın 4-də o, əlavə olaraq, CM-nin 21/64-cü maddəsi ilə də ittiham edildi.

1948-ci il yanvarın 13-də xalq təsərrüfatı institutunun tələbəsi Rzayev 
Kamil Əbdülbağı oğlunun həbs edilməsi haqqında qərar çıxarıldı və yan­
varın 14-də o, 41 nömrəli orderə əsasən həbs olundu.

Yanvarın 14, 17 və 18-də keçirilən dindirmələrdə Rzayev Kamil ona 
isnad olunan antisovet fəaliyyəti boynuna almadı.

1949-cu il yanvarın 20-dəki dindirmədə o, har şeyi boynuna aldı. 
Müstəntiq soruşdu: «Sizin «İldırım» adlı antisovet təşkilatın məqsədi nə 
idi?» Cavab: «Biz AK(b)P katibinə məktub yazmaq və o məktubda so­
ruşmaq istəyirdik ki, Azərbaycan dili nə üçün dövlət dili kimi işlənmir? 
Lakin bu məktubu biz yazmadıq. Məni bu antisovet təşkilata Abdullayev 
Gülhüseyn cəlb etdin.

1949-cu il yanvarın 27-də Rzayev Kamili Azərbaycan SSR CM-nin 72- 
ci maddəsinin 2-ci hissəsi və 73-cü maddəsi ilə məhkəmə məsuliyyətinə 
cəlb etdilər.

1949-cu il fevralın 9-da müttəhimlərin hər birinə istintaqın bitməsi 
haqqında protokol təqdim edildi.

1949-cu il fevralın 15-də DTK daxili xəstəxanasının həkimi hər iki 
müqəssir haqqında arayış verir. Arayışda yazılır ki, müttəhimlərin səhhəti 
onlara şimal iqlimində fiziki əməklə məşğul olmağa imkan verir.
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1949-cu il fevralın 21-də 283 nömrəli istintaq işi üzrə ittihamnamə 
tərtib olunur. Fevralın 24-də ittihamnamani DT naziri Yemelyanov təsdiq 
edir. 1949-cu il martın 17-də müttəhimlər ittihamnamə ilə tanış edilirlər.

Məhkəmə iclası 1949-cu il martın 21 və 22-də keçirildi. İclasın sədri 
Muradov, prokuror Ramazanov, vəkillər Hacıyev, Davidov və Həsənov 
idilər.

Məhkəmə iclasının protokolu işin 458-477-ci vərəqlərini tutur. Prokuror 
Ramazanovun çıxışı: «Müqəssirlərə isnad edilən cinayəti kafi dərəcədə sü­
buta yetirilmiş hesab edirəm. Ona görə xahiş edirəm onları müqəssir bilib: 
«Rəhimov İsmixanı - 25 il, Abdullayev Gülhüseyni - 25 il, Zeynalov Ha­
cını -25 il. Əliyev Kamah - 10 il, Vahidov Aydını - 10 il, Ələsgərov Azəri 
- 10 il və Abdullayev Musanı - 10 il müddətinə azadlıqdan məhrum et­
məklə, hər birinin 5 il seçki hüquqlarını almaq və əmlaklarını 100 faiz mü­
sadirə etmək. Rzayev Kamili - 8 il müddətinə azadlıqdan və 3 il müddətinə 
seçki hüququndan məhrum etməklə əmlakını 100 faiz müsadirə etmək».

Müdafiəçilər xahiş etdilər ki, müqəssirlərə yüngül cəza təyin edilsin.
Müqəssirlərə son söz verilir:
I) Rəhimov İsmixan - rəhm olunmasını xahiş edir;
2) Abdullayev Gülhüseyn - xahiş edirəm, cavan olmağımı nəzərə alıb 

mənə yüngül cəza təyin edəsiniz;
3) Zeynalov Hacı - xahiş edirəm mənə rəhm edəsiniz;
4) Əliyev Kamal - xahiş edirəm yüngül cəza təyin edəsiniz;
5) Vahidov Aydın - xahiş edirəm mənim gəncliyimi nəzərə alasınız;
6) Ələsgərov Azər - xahiş edirəm gəncliyimi nəzərə alıb mənə yüngül 

cəza verəsiniz;
7) Abdullayev Musa - yüngül cəza təyin edilməsini xahiş etdi;
8) Rzayev Kamal - xahiş edirəm, gənc olmağımı və Vətən müharibə­

sində iştirak etməyimi nəzərə alıb mənə yüngül cəza təyin edəsiniz.
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HÖKM

(ixtisarla)

«Azərbaycan SSR adından 21-22 mart 1949-cu il Azərbaycan SSR Ali 
Məhkəməsinin Cinayət işləri üzrə məhkəmə kollegiyası Bakı şəhərində 
Muradovun sədrliyi, xalq iclasçıları Ramazanova və Paşayev, prokuror 
Ramazanov, müdafiəçi Hacıyev, Həsənov və Davidov, Zülfüqarovanın ka­
tibliyi ilə bağlı məhkəmə iclasında işə baxaraq... müəyyən etdi:

Abdullayev Gülhüseyn Sovet dövlətinə qarşı düşmənçilik, 1942-ci ildə 
özü, Zeynalov Hacı və Rzayev Kamildən ibarət antisovet, millətçi dəstəsi 
təşkil edib və həmin dəstənin adını «İldırım» adlandırmaqla öz aralarında 
Sovet dövlətinin, ÜİK(b)P-nin apardığı siyasətə qarşı böhtançı və yalançı 
şayiələr danışmaqla məşğul olmuşlar.

Rzayev Kamil Sovet ordusu sıralarına getdiyi üçün bu dəstənin fəaliy­
yəti dayanır, lakin onun üzvlərindən Abdullayev Gülhüseyn və Zeynalov 
Hacı öz antisovet fəaliyyətlərindən əl çəkmirlər.

1943-cü ildə Abdullayev Dövlət Darülfiinunda oxuyarkən həmin Da- 
rülfununun tələbəsi Rəhimov İsmixan ilə tanış olur və çox keçmədən Ab­
dullayev Rəhimovun da antisovet millətçi ruhunda olduğunu bilir, hər ikisi 
gizli antisovet, millətçi, üsyançı təşkilatı yaratmağı qərarlaşdırırlar. Onun 
üçün Rəhimov və Abdullayev Gülhüseyn öz ətraflarına antisovet, millətçi 
ruhlu gəncləri cəlb etməyə başlayırlar. Beləliklə, Abdullayev Gülhüseyn 
və Rəhimov hələ keçmişdə «İldırım» dəstəsində iştirak edən Zeynalov 
Hacını, Əliyev Kamalı, Vahidovu, Ələsgərovu və Abdullayev Musanı öz 
antisovet təşkilatlarına cəlb etməyə müvəffəq olurlar.

Antisovet «İldırım» təşkilatının üzvləri sistematik olaraq növbə ilə, hər 
dəfə birinin evində yığıncaqlar təşkil edir və həmin yığıncaqlarda Sovet 
dövlətinə, xalqına qarşı cürbəcür əksinqilabi fəaliyyətdə olurlar. Yığıncaq­
ların birində Rəhimov tərəfindən tərtib edilmiş andın mətni oxunur və təs­
diq edilməklə, tədriclə bütün antisovet təşkilatın üzvləri öz məqsədlərinə 
çatmağa, «mübarizə»lərini axıra kimi davam etdirəcəklərinə və bir-birinə 
sadiq qalacaqlarına and içirlər. Yığıncaqlarda antisovet təşkilatın nizam­
namə və məramnaməsini tərtib etmək qərara alınmış və bunu həyata ke­
çirmək Rəhimova və Zeynalov Hacıya tapşırılmış, həmçinin gizli yazış­
ma üçün xüsusi şrift hazırlamaq nəzərdə tutulmuşdu. Antisovet, millətçi 
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təşkilatın məqsədi Sovet Azərbaycanını SSRİ-dən ayırmaq və ali məktəb 
tələbələrindən antisovet və millətçi ruhda olanları tapıb təşkilata cəlb et­
mək olmuşdur.

Rəhimov və Abdullayev Gülhüseyn 1944-cü ilin may ayında Azərbay­
can şairlərindən birinin adına imzasız məktub göndərərək həmin məktub­
da sovet quruluşuna və Sovet hökumətinin milli siyasətinə qarşı ən alçaq 
və kinli böhtanlar ataraq, məktubda həmin şairi öz antisovet təşkilatlarına 
başçılıq etməyə çağırmışlar.

I) Rəhimov antisovet təşkilatın 1943-cü ildən 1944-cü ilin əvvəlinə- 
dək sistematik yığıncaqlarını təşkil edib, həmin yığıncaqlarda aktiv iştirak 
edərək Sovet dövlətinə və ÜİK(b)P siyasətinə qarşı çıxmış, Sovet hökumə­
tinin milli siyasətini pisləmiş, «İldınm» adlı antisovet təşkilatlarına sadiq 
qalacaqlarına and içmiş, antisovet təşkilatın nizamnamə və məramnaməsi­
ni tərtib etməyi öz öhdəsinə almış, gizli mətbəə və gizli şrift düzəltməyə 
çalışmış, Abdullayev Gülhüseyn ilə birlikdə Azərbaycanın görkəmli şairlə­
rindən birinə antisovet və millətçi məzmunlu məktub göndərmişdir. Rəhi­
movun əsas məqsədi Sovet Azərbaycanını SSRİ-dən ayırmaq və Azərbay­
canda «burjua-millətçi respublikas yaratmaq olmuşdur;

2) Abdullayev Gülhüseyn 1942-1945-ci illərdə antisovet təşkilatın baş­
çılarından və aktiv iştirakçılarından olmaqla Zeynalov Hacını və Rzayev 
Kamili təşkilata cəlb etmiş, yığıncaqlarda iştirak etməklə antisovet millətçi 
təbliğatı aparmış, həmin təşkilata özünün 1942-ci ildə təşkil etdiyi «İldı- 
rım» dəstəsinin adının verilməsinə nail olmuş, Sovet dövlətinə və ÜİK(b) 
P siyasətinə qarşı çıxmış, cürbəcür iftira və böhtanlar yaymışdır. Azərbay­
canın görkəmli şairlərindən birinə antisovet, millətçi məzmunlu məktubun 
yazılmasında aktiv iştirak etmiş və gizli mətbəə düzəltməyi öhdəsinə gö­
türmüşdür. Abdullayevin məqsədi Sovet Azərbaycanını SSRİ-dən ayırmaq 
və Azərbaycanda «burjua milli respublikasın yaratmaq olmuşdur;

3) Zeynalov Hacı antisovet millətçi təşkilatın xəzinədarı və aktiv iş­
tirakçılarından olmaqla üzvlük haqlarını toplamış, 1942-ci ilin əvvəlinə 
kimi təşkilat üzvləri arasında və kənarda Sovet dövləti quruluşuna qarşı 
əksinqilabi təbliğat aparmış, antisovet təşkilatın məramnaməsinin tərtibin­
də iştirak etmiş və Ələsgərov Azəri antisovet təşkilatına cəlb etmişdir;

4) Əliyev Kamal 1943-cü ildə antisovet fəaliyyətdə olmuş, «lldırım» 
adlı antisovet təşkilatın aktiv iştirakçılarından olmaqla, yığıncaqlarda iş­
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tirak etmiş, təşkilata, yoldaşlarına sadiq olacağına and içıniş və Vahidov 
Aydını təşkilata cəlb etmişdir;

5) Vahidov Aydın Sovet quruluşuna qarşı düşmənçilik bəsləyərək, «11- 
dınm» adlı təşkilatın aktiv iştirakçısı və katibi olmuş, gizli yığıncaqlarda 
iştirak etməklə antisovet fəaliyyətdə olmuş, təşkilata və yoldaşlarına axıra 
qədər sadiq qalacağına and içmişdir;

6) Ələsgərov Azər «İldırım» adlı antisovet təşkilatın aktiv üzvlərindən 
olmaqla gizli yığıncaqlarda iştirak etmiş və bu yığıncaqları keçirmək üçün 
öz mənzilini seçmiş, Sovet dövlətinə qarşı axıradək mübarizə aparacağına 
and içmişdir;

7) Abdullayev Musa antisovet, üsyançı təşkilatın aktiv üzvlərindən ol­
maqla Rəhimov tərəfindən həmin təşkilata cəlb edilərək, gizli yığıncaqlar­
da iştirak etmiş və bir dəfə yığıncağın öz evində çağırılmasına icazə ver­
miş, təşkilata sadiq qalacağına and içmiş, üç gənci antisovet təşkilata cəlb 
etməyə səy etmişdir. Rəhimov, Abdullayev Gülhüseyn və Zeynalov Hacı 
kimi Əliyevin, Vahidovun, Ələsgərovun və Abdullayev Musanın məqsəd­
ləri Sovet Azərbaycanını SSRİ-dən ayırmaq və Azərbaycanda «burjua mil­
li respublikasın qurmaq olmuşdur;

8) Rzayev Kamil antisovet ruhlu olmaqla 1942-ci ildə G.Abdullayevin 
təşkil etdiyi «İldınm» dəstəsinin üzvü olub, Vətən müharibəsi dövründə 
sovet quruluşuna və dövlətinə qarşı əksinqilabi təbliğat aparıb və bu dəstə­
nin gizli yığıncaqlarında iştirak edib. 1942-ci ilin sentyabr ayında Sovet 
ordusu sırasına getməsi münasibətilə antisovet təşkilatdan uzaqlaşıb.

Yuxarıda qeyd olunanlara əsasən Məhkəmə Kollegiyası Rəhimova, Ab­
dullayev Gülhüseynə, Zeynalova, Əliyevə, Vahidova, Ələsgərova və Ab­
dullayev Musaya Azərbaycan SSR CM-nin 21-64, 74-cü maddənin 2-ci 
hissəsi və 73-cü maddəsi ilə. Rzayev Kamilə isə CM-nin 72-ci maddəsinin 
2-ci hissəsi və 73-cü maddəsi ilə isnad edilmiş cinayətləri kafi dərəcədə 
sübuta yetirilmiş hesab edir. Və bunu rəhbər tutaraq Azərbaycan SSR CM- 
nin 316 və 317-ci maddələri ilə Məhkəmə Kollegiyası hökm verdi:

1. Rəhimov İsmixan Məmməd oğlu, 2. Abdullayev Gülhüseyn Hüseyn 
oğlu, 3. Zeynalov Hacı Həbib oğlu CM-nin 21 - 64, 72-ci maddənin 2-ci 
hissəsi, 73-cü maddəsi və CM-nin 64-cü maddəsinin sanksiyasına əsasən 
283 nömrəli işdə Azərbaycan SSR DT naziri Ycmelyanovun imzası ilə 
təsdiq edilmiş 1949-cu il 21 fevral tarixli qərarla «SSRİ DİN xüsusi dus­
taq düşərgələrinin birinə göndərilsinlər» («məhkumlar ictimaiyyət üçün 
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təhlükəli şəxslənı imiş). Üçü də 25 illik konslagerə göndərildi. Qalan beş 
nəfər isə 10 illik həbsə məhkum olundu.

Beləliklə, məhkumlar ən uzaq və sərt iqlimli dustaq düşərgələrində öz 
günlərini saymağa başladılar.

1953-cü il martın 27-də SSRİ Ali Sovetinin «Amnistiya haqqında» fər­
manı dərc olundu. 1955-ci ilin əvvəlində məhkumların qohumları yuxarı 
təşkilatlara göndərdikləri şikayətlərdə yazırdılar ki, onların məhkum olu­
nan qohumlarının heç bir təqsiri yoxdur və onların məhkum edilmələri indi 
(yəni 1955-ci ildə - red.) respublikanın ifşa olunan keçmiş rəhbərlərinin 
fitnəsi idi. Buna görə məhkumların əfv olunmasım xahiş edirlər.

1955-ci il fevralın 14-də Azərbaycan SSR-in xüsusi işlər üzrə prokuro­
runun müavini belə bir qərar çıxarmışdı: «İstintaq və məhkəmə material­
larına əsasən hesab edirəm ki, müttəhimlərin təqsiri sübut olunub və onlar 
düzgün məhkum olunmuşlar. Lakin həmin iş üzrə məhkum olunanlar «İl- 
dırıma adlı antisovet millətçi təşkilatını təsis edib heç bir praktiki iş apar­
mayıblar, öz antisovet fəaliyyətləri üçün heç bir proqram tərtib etməyiblər 
və bunların fəaliyyəti söz-söhbətdən başqa heç bir şey olmayıb; məhkum­
ların gəncliyini nəzərə alaraq hesab edirəm:

I. Rəhimovun, Abdullayev Gülhüseynin və Zeynalovun cəzası on il 
müddətinə endirilsin;

2. Əliyevin, Vahidovun, Ələsgərovun, Abdullayev Musanın və Rzaye­
vin cəzaları beş il müddətinə endirilsin və 1953-cü il 27 mart tarixli «Am- 
nisliya haqqındaa fərmana əsasən bunlar həbsdən azad edilsinlər. Bunların 
seçki hüquqları bərpa edilsin və məhkum adlan üzərlərindən götürülsün.

1955-ci il fevralın 24-də Azərbaycan SSR üzrə əksinqilabi fəaliyyətə 
görə məhkum olunanlann işlərinə yenidən baxan komissiya 21 nömrəli 
qərarla prokurorun 1955-ci il 14 fevral tarixli qərarını təsdiq etdi.

1955-ci il aprelin 9-da Azərbaycan SSR Ali Məhkəməsinin Rəyasət 
heyəti bütün məhkumların cəzasını beş ilə endirmək haqqında qərar qəbul 
etdi; «Amnistiya haqqında» fərmana əsasən onları həbs yerlərindən azad 
edib, üzərlərindən məhkum adını götürdü.

1955-ci ilin may ayında bütün məhkumlar həbs yerlərindən azad olun­
dular.

1956-cı il iyulun 22-də SSRİ Ali Məhkəməsinin Cinayət işləri üzrə 
məhkəmə kollegiyası Rəhimov ismixanın, Abdullayev Gülhüseynin, Zey­
nalov Hacının, Vahidov Aydının, Ələsgərov Azərin, Abdullayev Musanın,

296



Əliyev Kamalın və Rzayev Kamilin işlərində cinayət tərkibi olmadığı üçün 
Azərbaycan SSR Ali Məhkəməsinin 1949-cu il 21-22 mart tarixli hökmü­
nü və həmin Ali Məhkəmənin 1955-ci il 9 aprel tarixli qərarını da ləğv etdi 
və onlar haqqında cinayət işi xətm olundu.

1956-cı ilin iyul və avqust aylarında «İldırım» adlı «antisovet millətçi 
gənclər təşkilatımn» «üzvləri» bütün hüquqlarının bərpa edilməsi haqqın­
da arayışlar almışlar.

Beləliklə, bu da tarixin daha bir ibrət dərsidir. Gənclərimiz gərək bu 
dərsi də unutmasınlar.

SÜLEYMANOV FİRUZ ƏLƏSGƏR OĞLU

Kirov öldürüldükdən sonra Stalinin əlaltıları ölkədə «xalq düşmənlə- 
rininw ifşa edilməsi bəhanəsiylə birinci növbədə öz məhvedici zərbələrini 
ziyalılara endirdilər. Leninin və Trotskinin təşəbbüsü ilə ölkənin ən sərt 
iqlimli yerlərində qurulmuş düşərgələrə qısa müddət içərisində on min­
lərlə bolşeviklərin fikirlərinə zidd olan ziyalılar sürgün olundu. Bəxtəvər 
dünyanın təşkilinə şübhəli yanaşan, bərabərlik barədə suallar verən hər bir 
ağı 1 h və savadlı şəxs “Kommunizm" deyilən gələcəyin düşməni hesab olu­
nub, düzəlməsi üçün islah-əmək düşərgələrinə göndərilirdi.

Azərbaycan xalqının tarixində 1937-38-ci illər ən qəmli səhifələri təşkil 
edirlər. Bü iki dəhşətli ildə xalqımızın taleyini və müqəddəratını həll edən 
fırıldaqçı bolşevik güruhıı ÇK, QPU və KQB adlanan bandit təşkilatlarının 
vasitəsiylə müxtəlif uydurma və cəfəng ittihamlarla Azərbaycan ziyalıları­
nın demək olar ki, bütün qabaqcıl nümayəndələrini məhv etmişdir.

Beriyanın Bakıya göndərilən xüsusi əlaltısı Matuieviç Sumbatovun, 
Qriqoryamn, Markaryanın və onlarca digər həmdəmlərinin ən fəal kömə­
yi ilə iki il ərzində 70 minə qədər ziyalılarımızı - alim, müəllim, hərb­
çi, həkim, yazıçı, şair, mühəndis... xülasə, bilginlərimizin ən tanınmış və 
görkəmlilərini güllələmişdir. Məhkəmə iclasları və hökmün oxunması 
cəmi 15 dəqiqə çəkirdi. Deməli, saatda dörd nəfər, 24 saatda 96 nəfər, 
ayda 2880 nəfər və i. a. (qeyd etmək lazımdır ki, xüsusi üçlüklər və Ma- 
tuleviçin dəstəsi lənəffüssüz və istirahətsiz işləyirdi). Ölümə və sürgünə 
məhkum edilən bütün ziyalılarımız antisovet, əksinqilabi üsyançılıqda. 
Azərbaycanı SSRİ-dən qoparıb müstəqil ölkəyə çevirməkdə, Beriya, Ba­
ğırovun və partiya və hökumət üzvlərinin əleyhinə sui-qəsd hazırlamaqda 
təqsirləndirilirdilər.
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Cəlladlar Azərbaycanın sənaye və texniki ziyalıları barəsində xüsu­
si «qayğı» göstərirdilər. Hər bir yüksək ixtisaslı azərbaycanlı mühəndis, 
neftçi, inşaatçının simasında xalqımızın cəlladları düşmən görür, onları 
zavod, fabrik, müəssisə, mədən, tikinti və qurğunun partladılmasında, sı­
radan çıxarılmasında, cihazların xarab edilməsində təqsirləndirib məhkum 
edirdilər.

1938-ci ildə günahsız və əsassız məhkum olunanlardan, Azərbaycanın 
texniki ziyalılarından biri də Gəncə Toxucu kombinatının baş mexaniki 
Süleymanov Firuz Ələsgər oğlu idi.

1938-ci il martın 2-də Dövlət Təhlükəsizliyinin Gəncə şəhər şöbə rəisi 
Qamrekeli aşağıdakı arayışı tərtib edir:

«Süleymanov Firuz Ələsgər oğlu - 1905-ci ildə
Sabirabad rayonu Qalağaym kəndində anadan olub, bitərəf, Kirovabad 

Toxucu kombinatının baş mexaniki;
Ailəsi: anası - Sənəm Kərim qızı, 55 yaşlı;
qardaşı - Surxay, 38 yaşlı; bacısı - Arəstə, 35 yaşlı.
Bizim tərəfimizdən həbs edilmiş əksinqilabi, millətçi, üsyançı təşkila­

tın üzvü olan, keçmiş Kirovabad toxuculuq kombinatının keçmiş direkto­
ru Rəfıyev İnayətin ifadələrindən görünür ki, 1936-cı ilin iyun ayında o, 
Süleymanov Firuzu əksinqilabi millətçi üsyançı təşkilata cəlb etmiş və bu 
əksinqilabi təşkilatın tapşırığı ilə Süleymanov əksinqilabi təxribatçı ziyan­
karlıq işləri görürdü.

İzah olunanlara əsasən Süleymanov Firuzun həbs edib Azərb. Respub­
likası Cinayət Məcəlləsinin 64, 69, 70, 72 və 73-cü maddələri ilə məsuliy­
yətə cəlb edilməsini lazım bilirəm.

DT Kirovabad şəhər şöbəsinin rəisi
DT baş leytenantı Qamrekeli».
1938-ci il martın 2-də DT 195 nömrəli orderinə əsasən Süleymanov 

Firuz həbs edildi.
Elə martın 2-də onun birinci dindirilməsi keçirildi.
Müstəntiq Lixaçov: ((İstintaqa məlumdur ki, siz Kirovabad şəhərində 

fəaliyyətdə olan əksinqilabi millətçi, üsyançı təşkilatının üzvü olub, ək­
sinqilabi işlər görürdünüz. Bunları boynunuza alırsınızmı?»

Süleymanov: «Xeyr, boynuma almıram. Mən əksinqilabi millətçi, üs­
yançı təşkilatda olmamışam».

Lixaçov: «Siz yalan deyirsiniz. İstintaq dəqiq bilir ki, siz əksinqilabi 
millətçi, üsyançı təşkilatın üzvü idiniz. İstintaq sizə inad göstərməməyi 
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və sizin bu əksinqilabi təşkilatda iştirakınız haqda doğru ifadə verməyi 
məsləhət görüm.

Süleymanov: «Mən doğru danışıram və bir daha da deyirəm ki, əksinqi­
labi millətçi, üsyançı təşkilatda heç vaxt iştirak etməmişəm».

Lixaçov: «Sizin bu ifadələriniz yalandır. Siz həmin əksinqilabi təşkila­
tın üzvləri olan şəriklərinizin ifadələri ilə ifşa olunursunuz və onlar sübut 
edirlər ki, siz bu əksinqilabi millətçi üsyançı təşkilatın üzvü idinizn.

Süleymanov: «Mən qətiyyətlə təsdiq edirəm ki, əksinqilabi millətçi üs­
yançı təşkilatın üzvü deyildim, məni bu təşkilata heç kəs cəlb etməyib və 
belə bir təşkilatın olmağı haqda mən heç bir şey bilmirdimn.

Bugünkü oxucular bilməlidirlər ki, 1936-cı ildə DTK-nin sədri Beriya- 
nın rəsmi sərəncamı ilə dustaqlardan istintaqa lazım olan ifadələri almaq 
üçün onları vəhşicəsinə döymək, istintaq məngənəsinə salıb işgəncələrin 
müxtəlif üsullarına («üçüncü üsula) əl atmağa icazə verilirdi. Bu illərdə 
DTK-nın rəhbərləri Stalinə lazım olan «ölkədə geniş miqyasda yayılmış 
antisovet əksinqilabi-terrorçu, trotskist-zinovyevçi, millətçin və başqa 
buna bənzər təşkilatların mövcud olmasını sübut etməyə çalışırdılar.

Azərbaycanda belə millətçi əksinqilabi, üsyançı təşkilat «ifşa olunan- 
dan» sonra yerli DTK-nın ermənilərdən ibarət olan rəhbərləri «müəyyən» 
etdilər ki, bu təşkilatın başçıları R.Axundov, Ə.Qarayev, Q.Musabəyov, 
M.D.Hüseynov, H.Sultanov və başqaları idilər. Bunlar öz növbəsində res­
publikada mövcud olan nazirliklərin rəhbərlərini, MK-ııın məsul işçilərini, 
bunlar da onlara tabe olan müəssisə, zavod, fabrik, mədən və s. müdir və 
ya rəhbərlərini həmin ümumrespublika əksinqilabi millətçi təşkilatına cəlb 
edib antisovet üsyanını qaldırmalı, Bağırovu öldürməli və Azərbaycanı 
SSRİ-nin tərkibindən çıxarmalı idilər.

Gələcək Azərbaycan burjua-demokratik respublikasının prezidenti Ru­
hulla Axundov olmalı idi.

Stalin Zinovyevlə Kamenevə demişdi ki, siz heç nədən qorxmayıb 
təşkilatınıza daxil olanların adlarını deyiniz, əvəzində nə sizə, nə də sizin 
ailələrinizə toxunmayacağıq. Eləcə də Azərbaycanda Mir Cəfər Bağırov 
Ruhulla Axundova və Mustafa Quliyevə bu şərtləri bildirib onları həbs­
dən azad edəcəyini vəd etdi. Və bu iki nəfər yadlarına kim düşübsə, ha­
mısını verdilər güdaza. «Fəxri dustaqa kimi, bu iki nəfər ayrıca, hər şcylə 
təmin olunmuş kameralarda qalırdılar və bunlar yeyib-içib, növbəti «yox» 
və «xeyr» deyənin yanına gətirilərək «sübut edirdiləm ki, filankəsi mən 
özüm, şəxsən «bizim təşkİlataa cəlb edib filan tapşırıqları vermişəm
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Respublika ziyalılarının əksəriyyəti bu iki nəfərin ifadələri əsasında tu­
tulub məhv edilmişdir. Əgər «verilən nıəlumata» əsasən filankəs etirazında 
axıracan dururdusa, onda əksər hallarda hər şeyi döyülmələr və işgəncələr 
həll edirdi.

Bütün tanınmış alim, yazıçı, şair, nazir, mühəndis, həkimlərimizin 
1937-38-ci illərdə qətli əsasən Ruhulla Axundovun və Mustafa Quliyevin 
boynundadır (o biri keçmiş nomenklaturamızın 1937-ci ilə qədərki fəaliy­
yəti haqqında, vaxt gələr, söhbət edərik).

Deməli. R.Axundov Gəncə Toxuculuq kombinatının direktoru Rəfı- 
yev İnayəti rəhbərlik etdiyi əksinqilabi antisovet millətçi təşkilatına cəlb 
edir və tapşırır ki, o, öz növbəsində Gəncədəki təşkilata ayrı-ayrı inanılmış 
adamları cəlb etsin. Rəfıyev İnayət də işə başlayıb Gəncə fəallarından bir 
neçəsini bu təşkilata cəlb edir, o cümlədən də Süleymanov Firuzu. Rəfiyev 
-lazım olan ifadələri verdikdən sonra cəzasını alır, amma ifadələri əsasın­
da Süleymanov həbs edilir.

Süleymanov Firuzun 10936 Ns-li cinayət işi dörd cilddən ibarət olub, 
həcmi 1200 səhifədən artıqdır. Onu əksinqilabi millətçi, üsyançı təşkila­
tın Gəncə bölməsini yaratmaqda, bu təşkilata başqa inanmış adamları cəlb 
etməkdə və Toxuculuq kombinatında təxribat işlərinin görülməsində təq­
sirləndirirdilər. Kombinatın işinin hərtərəfli yoxlanılması üçün 10-dançox 
müxtəlif yoxlayıcı ekspert komissiyalar işləyirdi və bu yoxlamalar da il 
yarım vaxt apardı. Süleymanov isə həbsdə qalırdı və yeddi dəfə Gəncədə 
dindiriləndən sonra 38-ci il aprelin 8-də Bakıya - DTK-nın 3-cü şöbəsinin 
sərəncamına göndərilir. Bakıda əlavə beş dəfə dindirilib.

Uzun-uzadı təftiş, ekspert və yoxlamalar Süleymanovun baş mexanik 
işlədiyi toxuculuq kombinatında təxribatlar və ya ziyankarlıq baş verdiyini 
sübut etmədi və bununla ona Azərb. SSR CM-nin 69,70 və 72-ci maddələ­
ri ilə isnad edilən cinayətlər üzərindən götürüldü. Toxuculuq kombinatının 
dindirilən onlarla işçisinin, demək olar ki, hamısı ifadələrində Süleymano­
vun yüksək bilikli mütəxəssis olduğunu və canla-başla kombinata xidmət 
etdiyini göstərdilər.

Birinci dindirmədə hər şeyi inkar edən və müstəntiqin suallarını rədd 
edən Süleymanova yuxarıda dediyimiz üçüncü üsul dindirməsini tətbiq et­
dilər. Vəhşicəsinə döyülməsi nəticəsində o, tab gətirməyib ikinci dindiril­
məsində «hər şeyiw boynuna alır:
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Lixaçov: «İstintaq bir daha sizə əksinqilabi millətçi, üsyançı təşkilatda 
iştirak etməyiniz haqda ifadə verməyi məsləhət görürü.

Süleymanov: «Birinci dindirmədə mən yalan demişəm. Boynuma alı­
ram ki, mən - Süleymanov Firuz, Kirovabadda olan əksinqilabi millətçi 
üsyançı təşkilatın üzvü idim».

Lixaçov: «Sizi əksinqilabi millətçi üsyançı təşkilata kim və nə vaxt cəlb 
edib?»

Süleymanov: «Əksinqilabi millətçi üsyançı təşkilata məni 1936-cı ilin 
iyun ayında Kirovabaddakı Toxuculuq kombinatının keçmiş direktoru Rə- 
fıyev İnayət cəlb edib. O, mənə aşağıdakı tapşırıqları verib:

1. İstehsalatın planlaşma və fəhlə qüvvəsinin istifadə sahəsində ziyan­
karlığı həyata keçirib qeyri-real planları tərtib etmək;

2. Əhali arasında Sovet hakimiyyəti əleyhinə narazılıq yaratmaq məqsə­
di ilə ətrafımda olanların arasında antisovet əksinqilabi millətçi təbliğat 
aparmaq;

3. Antisovet əhval-ruhiyyəli şəxsləri müəyyən edib, onları əksinqilabı 
millətçi istiqamətdə dilə tutmaq və etibar edib, bel bağladığım adamları 
bizim əksinqilabi millətçi üsyançı təşkilatımıza cəlb etmək,

Lixaçov: «Təşkilatınıza kimi cəlb etmisiniz?»
Süleymanov: «Baş mexanik müavini Əlizadə Əsgəri, elektrik təsərrüfa­

tı istifadə bölməsinin məsul icraçıları Rəcəbov Hacıbalanı. Əsgərov Cəlalı. 
Cabbarov Mamedi və Hüseynov Qəzənfərim

Haqsız həbs edilən Süleymanov Firuza birinci ittihamnaməni 1939-cu 
il mayın 3-də elan eldilər. Lakin iş məhkəməyə gedib çatmadı, çünki onu 
həbs edənlər özləri görürdülər ki, iş başdan-başa fırıldaqdır, əsassızdır. Sü­
leymanov isə 1938-ci il martın 2-dən həbsdədir! Ha qurdaladılar, ha axtar­
dılar, amma sanballı bir şey tapılmadı ki, tapılmadı.

1939-cu il iyulun 31-də Süleymanov Firuz DTK-nin rəhbərliyinə şi­
kayət yazır:

«Mən qəti surətdə bildirmişəm və yenə də bildirirəm ki, heç bir ək­
sinqilabi təşkilata üzv olmamışam və Rəcəbovu. Əlizadəni və başqaları­
nı bu təşkilata cəlb etməmişəm. Kombinatın keçmiş direktoru Rəfıyevin 
haqqımda yazdıqları yalan və böhtandır.

Özüm haqda və başqaları haqqında böhtan dolu ifadələri verməyə məni 
məcbur ediblər. Bu barədə mən üç ərizəmlə Zaqafqaziya hərbi prokurorlu­
ğuna və Azərb. SSR prokurorluğuna müraciət etmişəm.
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DTK-nın Kirovabad şəhər şöbəsinin keçmiş rəis müavini olan Lixaço- 
vun mənə qarşı tətbiq etdiyi amansız fiziki repressiyaları və zorakılıq məni 
yalan və böhtanlı ifadələr verməyə məcbur etdi. İndi, halımın normal və­
ziyyətində doğru ifadə və izahat verməyə imkanım var və mən bütün səmi­
miyyətimlə bəyan edirəm ki, mən heç bir əksinqilabi təşkilatda olmamışam 
və bu haqda heç xəbərim də olmayıb. Mən böhtan qurbanı olmamalıyamla

1939-cu il sentyabrın 23-də ikinci ittihamnamə tərtib olundu:
((Süleymanov Firuz Ələsgər oğlu Azərb. SSR CM-nin 72 və 73-cü 

maddələri ilə təqsirləndirilir ondan ötrü ki:
I. O, Azərbaycanda fəaliyyət göstərən əksinqilabi millətçi üsyançı təş­

kilatın üzvü idi;
2. O, Azərbaycandakı Sovet hakimiyyətinin zorla devrilməsi üçün ək­

sinqilabi təşkilatın hazırladığı silahlı üsyan haqqında xəbərdar idi;
3. O, əksinqilabi təşkilata 5 nəfəri: Rəcəbov Hacıbalanı, Əlizadə Əsgə­

ri, Əsgərov Cəlalı, Cabbarov Mamedi və Hüseynov Qəzənfəri cəlb edib, 
onların əksinqilabi fəaliyyətinə başçılıq edirdin.

1939-cu il oktyabrın 2-də Süleymanovun «cinayət işin DTK-nın Xüsusi 
müşavirəsinə (üçlüyə) verilir. 1940-cı il fevralın 9-da (həbs olunandan iki 
il sonra!) DTK-nın Xüsusi müşavirəsinin 10 nömrəli protokoluna əsasən 
«antisovet millətçi təşkilatda iştirakına görən Süleymanov Firuz Ələsgər 
oğlu beş il müddətinə islah-əmək düşərgəsinə göndərilməklə azadlıqdan 
məhrum edildi.

1940-cı il fevralın 10-da Süleymanov Firuz «Şimal-Şərq düşərgəsinən 
(Sevvostlaq) sürgün edildi. Orada da (Yakutiyada) bu fani dünyanı tərk 
etdi (Allah ona rəhmət etsin!)

1956-cı il avqustun 4-də Azərb. SSR Ali Məhkəməsinin qəran ilə DTK-nın 
Xüsusi Müşavirəsinin 1940-cı il 9 fevral tarixli qərarı ləğv edildi və Süley­
manov Firuz Ələsgər oğlunun hərəkətində cinayət tərkibi olmadığı üçün 
işinə xitam verildi.
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Ə
sasən 1937-1939-cu illərdə xalqımızın bir çox görkəmli elm, 
incəsənət və mədəniyyət xadimləri stalinizmin amansız 
repressiyalarının qurbanı olmuşlar. Görkəmli tarixçi-alim, 
Sovet ittifaqı Qəhrəmanı Ziya Bünyadov «Qırmızı terror» kitabında bu 

şəxsiyyətlərin hər birinin uydurma «cinayət işi» barədə ayrıca oçerk 
yazmışdır. Kitabda Y.V.Çəmənzəminli, B.Çobanzadə, A.Şərifzadə, 
H.Zeynallı, M.Cuvarlinski, T.Şahbazİ və b. yaradıcı ziyalıların saxta 
dəlillər əsasında məhkum olunduğu inandırıcı surətdə açılıb göstərilir.
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